
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15041
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Μ. Τζελέπη και Γ.

Γάκη, σελ. 14937, 14968
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 14703, 14704, 14706,

14708, 14711, 14712, 14713, 14715, 14716, 14723, 14731,
14735, 14947, 14950, 14955, 14956, 14958, 14959, 14960,
14961, 14968, 14972, 14973, 14975, 14977, 14986, 14993,
14995, 14997, 15001, 15002, 15003, 15005

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62

του Συντάγµατος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της Βου-
λής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευτών κ.κ.
Νικολάου Μίχου και Ιωάννη Λαγού -µία δικογραφία- και κ. Πα-
ναγιώτη Καµµένου, σελ. 14716 – 14729, 14732

5. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων και Υπουργός Εθνικής  Άµυνας κ. Παναγιώτης Καµµένος,
απέστειλε υπόµνηµα σχετικά µε την αίτηση άρσης της ασυ-
λίας του, σελ. 14716 - 14722

6. Επιστολές γνωστοποίησης πρόθεσης ψήφου επί της Ει-
δικής Ηµερήσιας Διάταξης, σελ. 14723 - 14729

7. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διά-
ταξης, σελ. 14723 – 14730, 14732 - 14933

8. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 14955, 14960, 14961

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και αναφο-

ρών - ερωτήσεων της Πέµπτης 1 Σεπτεµβρίου 2016, σελ.
14703

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων και των τροπολογιών

και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την
ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση
και άλλες διατάξεις», σελ. 14703 – 14715, 14730 – 14732,
14934 - 15010

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 14723 - 14945
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 14703 – 14723, 14945 - 

14946
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 14946 - 14969
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14994 - 15041
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 14969 - 14994

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ Ι. , σελ. 14959
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 14715
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14711, 14935
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 14711
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 14935
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 14731, 14935
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 14955
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 14712, 14715

ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 14950, 15005
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 14945
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 14935
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 14703, 14704, 14706, 

14708, 14711, 14712, 
14713, 14715, 14716, 
14723

ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 14706, 14956, 14993
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 14947, 14950, 14955, 

14956, 14958, 14959, 
14961

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 
σελ. 14960, 15002

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 14995, 14997, 15001, 
15002, 15003, 15005

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 14972, 14973, 14975, 
14977, 14986, 14993

ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ Δ. , σελ. 14731
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 14973
ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ Θ. , σελ. 14958, 14968, 14973, 14977
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 15003
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 14731
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 15001

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 14955
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 14960, 14961
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 14955
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 14960, 14961

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 14974, 14975
ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 14951
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 14706
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 14730, 14731
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 14712, 14713, 14941, 
14943, 14990, 15003

ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ Ι. , σελ. 14968, 14969
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 14938
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14933
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 14945, 14947
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 14976
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 14943, 14944
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 14996, 14997
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 14939
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 14952, 14953
ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ Ε. , 

σελ. 14966
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 14715
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 14937
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 14714, 14950
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 14985
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 14993
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 14944, 14971
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 14710
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 14707
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 14714
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 14704, 14935, 14953, 1500
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ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 14936
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 14990
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 14979, 14981
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 14986
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 14706, 14941, 14993, 15003
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 14998
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 14989
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 14935
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 14973, 14975
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 14707, 15002
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 14959, 14960, 14965
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 14997, 14998
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 14709, 14986, 14987, 15002
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 14731, 14732
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 14710
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 14973, 14988
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 14965
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 14711
ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ Δ. , σελ. 14967
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 14970
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 14940, 14941
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 14955, 14956
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 14714
ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ Θ. , σελ. 14958, 14969, 14973, 

14977, 14997, 15003
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 14995, 14996
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 15000
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 14987
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 14977
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 14944
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ Α. , σελ. 14978, 14994
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 14972, 14973
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 14978
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 14708, 15001
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 14969
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 14947, 14950, 14953, 

14954, 14960, 14961, 
14965, 14982, 14986, 
14987, 14995, 15001, 
15003

ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 14957, 14958
ΦΩΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 14713
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 14704, 14954, 14987, 

15000, 15001
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 14945

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 14714



Αθήνα, σήµερα στις 31 Αυγούστου 2016, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.19’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας. Διαπιστωθείσης της απαρτίας ξεκινάει
η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 1ης Σεπτεµβρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1188/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Μπγιάλα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
το τέλος επιτηδεύµατος σε χωριά κάτω από πεντακόσιους κατοί-
κους.

2. Η µε αριθµό 1193/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόν-
σολα προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε
την ανάγκη έργων συντήρησης και ανάδειξης της µεσαιωνικής
πόλης της Ρόδου.

3. Η µε αριθµό 1183/23-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε
την αδικαιολόγητη αποποµπή της µονάδας βατραχανθρώπων
από τον Άγιο Κοσµά.

4. Η µε αριθµό 1187/25-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την πρόοδο έργων αξιοποίησης του
πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού.

5. Η µε αριθµό 1192/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε τον αποκλεισµό από την συνδεδε-
µένη ενίσχυση, µε κριτήριο το άπιαστο όριο των εκατόν είκοσι
κιλών γάλα ανά ζώο, για χιλιάδες κτηνοτρόφους µε εγχώριες
φυλές εντατικής βοσκής.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1189/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά-Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ίδρυση δη-
µόσιων ΙΕΚ ενηλίκων µε κατεύθυνση την ειδική εκπαίδευση.

2. Η µε αριθµό 1194/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την υποστελέχωση του ΤΕΙ Κιλκίς.

3. Η µε αριθµό 1184/23-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μεσσηνίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Δηµη-
τρίου Κουκούτση προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
ανάληψη της αποκοµιδής των ηλεκτρονικών συσκευών από τον
όµιλο του «ΣΚΑΪ».

4. Η µε αριθµό 1190/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τον
αποκλεισµό χιλιάδων παιδιών από τους παιδικούς σταθµούς της
χώρας.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6101/10-6-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την περι-
κοπή συντάξεων κατά 60% για όσους νέους συνταξιούχους
αγρότες ασκούν οποιαδήποτε δραστηριότητα µετά τη συνταξιο-
δότησή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες
διατάξεις».

Σας υπενθυµίζω ότι στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και
ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνε-
δρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµο-
σχεδίου ως µία ενότητα.  

H διαδικασία που προτείνεται είναι η εξής: Θα µιλήσουν πρώτα
οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών, κατόπιν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, οι
οποίοι έχουν δικαίωµα να µιλήσουν κι επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο όσοι τυχόν εγ-
γραφούν επί των άρθρων και των τροπολογιών, την ώρα που θα
µιλούν οι δύο πρώτοι εισηγητές, ο κ. Θηβαίος και ο κ. Χαρακό-
πουλος. 

Έχουµε κάνει µία άθροιση των χρόνων. Σας λέω ότι συνολικά

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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θα είναι περίπου οκτώ µε εννέα ώρες. Λάβετε υπ’ όψιν σας ότι
ενδιαµέσως θα σταµατήσουµε για δύο άρσεις ασυλιών που δεν
µπορούν να µετατεθούν την άλλη εβδοµάδα, γιατί χάνονται οι
προθεσµίες. Εποµένως θα πρέπει να κάνω έκκληση να είµαστε
συνεπείς στον χρόνο που όλοι θα έχετε, στα οχτώ λεπτά. 

Θα παρακαλέσω την κυρία Υπουργό που εκπροσωπεί την Κυ-
βέρνηση, µόλις τελειώσουν και οι ειδικοί αγορητές, αν είστε
έτοιµη, να µας πείτε από τις βουλευτικές τροπολογίες, ποιες θα
κάνετε αποδεκτές, ώστε να ξέρουν οι συνάδελφοι πριν τοποθε-
τηθούν. Εσείς θα µιλήσετε ό,τι ώρα ζητήσετε τον λόγο, αφού τε-
λειώσουν οι ειδικοί αγορητές. Κι έχουµε συνεννοηθεί µε τους
Υπουργούς που θα υποστηρίξουν τις υπουργικές τροπολογίες
να παρευρεθούν. Οι δύο έχουν ήδη απαντήσει, ο κ. Αλεξιάδης
και ο κ. Μπαλτάς, οι οποίοι για πέντε λεπτά θα υπερασπιστούν
τις τροπολογίες τους. 

Κατ’ αρχάς, υπάρχει αντίρρηση για την προτεινόµενη διαδικα-
σία; Όχι. Ευχαριστώ πολύ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Θηβαίος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει γίνει, τόσο στις επιτροπές όσο και στη χθεσινή συνε-

δρίαση της Ολοµέλειας, ένα πράγµα καθαρό σε σχέση µε το νο-
µοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση και τη διαπολιτι-
σµική εκπαίδευση, ότι, όταν συζητάµε ζητήµατα που αφορούν
την παιδεία, αναδεικνύονται όλα τα σοβαρά προβλήµατα που
έχουν να κάνουν µε την πολιτική, ιδεολογική και κοινωνική ταυ-
τότητα αυτού του τεράστιου θέµατος. 

Μπορούν να εξηγηθούν έτσι –αν θέλετε- και οι δυσκολίες, οι
αµφισηµίες, τα πολλά «παρών» που ακούστηκαν χθες στη διάρ-
κεια της συζήτησης επί της αρχής. Καταλαβαίνουµε αυτά τα προ-
βλήµατα, ακριβώς γιατί το θέµα της παιδείας είναι ένα ζήτηµα
που πρέπει να µπει το δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων. Δεν γί-
νεται αλλιώς. Είναι ένα νοµοσχέδιο, είναι µία υπόθεση που όλοι
πρέπει να ξεκαθαρίσουν πώς βλέπουν την πορεία της εκπαίδευ-
σης και σε αυτή την κατεύθυνση θα πρέπει να τοποθετηθούν ξε-
κάθαρα. 

Και το ζήτηµα δεν είναι ποια θέση έχει ο καθένας. Το θέµα
είναι για ποια παιδεία µιλάµε, ποια συµφέρονται πρέπει να εξυ-
πηρετήσει, ποια –αν θέλετε- είναι η ουσία της δηµόσιας δωρεάν
εκπαίδευσης που σαν ΣΥΡΙΖΑ και σαν Κυβέρνηση πιστεύουµε και
παλεύουµε σε αυτή τη χώρα, χωρίς να αµφισβητούµε το σαφέ-
στατο συνταγµατικό δικαίωµα, όπως κατοχυρώνεται από το
άρθρο 16 –που ουδόλως αµφισβητεί ο ΣΥΡΙΖΑ, άλλοι το αµφι-
σβητούν- όσον αφορά τη δηµόσια και ιδιωτική εκπαίδευση. 

Ακούστηκαν στη χθεσινή συνεδρίαση επιχειρήµατα ότι θέ-
λουµε αυτή τη στιγµή, σήµερα ουσιαστικά, να καταργήσουµε την
ιδιωτική εκπαίδευση. Καµµιά κοινή λογική δεν αντέχει σε αυτό το
επιχείρηµα. Δεν µπορούµε να µιλάµε ότι το να στερήσεις το δι-
καίωµα της αυθαιρεσίας από κάποιους σχολάρχες να απολύουν
όποτε και όποιον θέλουν αποτελεί προσπάθεια υπονόµευσης της
ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Νοµίζω, λοιπόν, εδώ ότι θα ήταν καλύτερα να υπάρχει µια πιο
ξεκάθαρη τοποθέτηση στο γιατί δεν υιοθετούν το πολύ απλό
αυτό ζήτηµα που ο ίδιος ο Μπαµπινιώτης –δεν νοµίζω να κατη-
γορηθεί ως σοσιαλµανής και ο Μπαµπινιώτης- έχει υπογράψει
µε τη σχετική απόφαση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
ότι πρέπει να είναι αιτιολογηµένη η αίτηση της απόλυσης, σαν
συνέχεια του νόµου Διαµαντοπούλου, πλήρως αιτιολογηµένη και
µη καταχρηστική, ελεγχόµενη από υπηρεσιακό συµβούλιο. Αυτά
ακριβώς έχει υπογράψει ο Μπαµπινιώτης.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι το κρίσιµο σηµείο είναι ακριβώς αυτό. Ας
πάρουµε θέση. Δεν θα αναφερθώ σε όσα ακούστηκαν χθες για
µια σειρά πολιτικούς που δεν εντάσσονται στον χώρο της Αρι-
στεράς, οι οποίοι ξεκάθαρα έχουν πάρει θέση πάνω στο ζήτηµα
της ιδιωτικής εκπαίδευσης, της χρησιµότητας, της µονιµότητας,
ει δυνατόν, των ιδιωτικών εκπαιδευτικών και πώς αυτό αναβαθ-
µίζει την εκπαίδευση.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε βάση τη συζήτηση του νοµοσχεδίου εκ-
κρεµούν πολιτικές απαντήσεις πάνω σε αυτό το θέµα. Ερχόµα-
στε στο θέµα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης που πραγµατικά
δεν γίνεται κάποια επαναστατική τοµή. Προσπαθούµε να βά-
λουµε σειρά και κανόνες λειτουργίας σε ένα παιχνίδι που ήταν

ασύδοτο και το οποίο έπρεπε, αν µη τι άλλο, να µπει στη στοιχει-
ώδη τάξη που έχει σήµερα η δηµόσια εκπαίδευση στην Ελλάδα.
Αυτό ακριβώς κάνουµε. 

Όλα τα άλλα, ότι είναι αποσπασµατικό, ότι δεν υπάρχει σχε-
διασµός, είναι παραφιλολογίες. Ας βάλουµε πρώτα µία τάξη και
-ιδού πεδίο δόξης λαµπρόν- να συζητήσουµε στη συνέχεια την
πορεία. Δίνουµε εµείς µε τα δίγλωσσα σχολεία την προοπτική,
όχι την άµεση εφαρµογή. Ξέρουµε τα προβλήµατα και δεν τρέ-
φουµε αυταπάτες.

Αυτά, λοιπόν, σε σχέση µε τη διαδικασία των άρθρων που αφο-
ρούν το ζήτηµα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης. Στα άρθρα
από το 1 έως και το 18 προχωράµε στις ρυθµίσεις για τη διαπο-
λιτισµική εκπαίδευση. Από το άρθρο 20 έως το άρθρο 26 βά-
ζουµε και εκεί µία σειρά στα διαπολιτισµικά σχολεία, αναβαθµί-
ζοντας, κάνοντας µια προσπάθεια να λειτουργήσουµε το πρό-
γραµµα των πειραµατικών σχολείων.

Στο θέµα του άρθρου 27 που έγινε µία συζήτηση και όλοι ανα-
γνωρίζουν ότι υπάρχει ένα πρόβληµα. Εδώ δεν λέµε τίποτα άλλο.
Να εφαρµοστεί η νοµιµότητα. Τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγό-
τερο. Και νοµίζω ότι σε αυτό το σηµείο πρέπει να είµαστε όλοι
ξεκάθαροι.

Αναφέρθηκα, λοιπόν, στις ρυθµίσεις για την ιδιωτική εκπαί-
δευση και πιστεύω ότι εδώ είναι το κρίσιµο σηµείο που όλοι θα
πρέπει να αποφασίσουν µε ποιον θα πάνε και ποιον θα αφήσουν
σε τελευταία ανάλυση. Το ζήτηµα δεν είναι ποιος κλείνει το µάτι
στις εβδοµήντα χιλιάδες ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Το ζήτηµα
είναι αυτή τη στιγµή εάν πρέπει να κατοχυρωθεί ο δηµόσιος
έλεγχος στα ιδιωτικά σχολεία.

Εδώ ακούστηκαν διάφορες απόψεις. Ακούστηκε µέχρι και ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ενάντια στην ελευθερία και άρα είναι λογικό απο-
τέλεσµα να θέλει αυτή τη στιγµή να βάλει φρένο στην ασυδοσία
κάποιων σχολαρχών.

Αυτές, λοιπόν, είναι επικίνδυνες, αν θέλετε, απόψεις, είναι δι-
χαστικές απόψεις, είναι εµφυλιοπολεµικές απόψεις, που το µόνο
που κάνουν είναι να λένε ξεκάθαρα, αλλά µε µασηµένα λόγια, ότι
προχωράµε µε έναν τρόπο που να µην αφήνει περιθώρια στο
κράτος να παρέµβει και αυτοί οι άνθρωποι έχουν το δικαίωµα να
κάνουν ό,τι θέλουν. 

Στη συνέχεια έγινε πάρα πολλή συζήτηση για το θέµα της ει-
δικής αγωγής. Εµείς πιστεύουµε ξεκάθαρα ότι το θέµα της ειδι-
κής αγωγής είναι µία υπόθεση που δεν µπορεί να έχει παράλ-
ληλους δρόµους. Εµείς πιστεύουµε ξεκάθαρα, και δεν το κρύ-
ψαµε ποτέ, σε ένα σχολείο για όλους. Πιστεύουµε ότι ο εκπαι-
δευτικός, και αυτός που έχει την τετραετή φοίτηση στην ειδική
αγωγή και αυτός που έχει τέσσερα χρόνια στη γενική διδασκαλία
του σχολείου και δύο χρόνια µεταπτυχιακό-διδακτορικό, έχει τις
ικανότητες να διδάξει. Δεν υπάρχουν εδώ προσχεδιασµένα
πράγµατα. Ας ξεκαθαρίσουµε το θέµα αυτό. Είναι αντίληψη πο-
λιτική και σαν τέτοια ζητάµε την αντιπαράθεση σε αυτό το θέµα.

Θέλω, λοιπόν, να πω για το κρίσιµο ζήτηµα της ειδικής αγω-
γής, που όλοι κλαίνε πάνω στα παιδιά µε αναπηρία, ότι για πρώτη
φορά αυτή η Κυβέρνηση διορίζει εννέα χιλιάδες διακόσιους εκ-
παιδευτικούς στον χώρο της ειδικής αγωγής, για πρώτη φορά,
όπως και πέρυσι, µπαίνουν δάσκαλοι καθηγητές δίπλα σε παιδιά
µε ειδικές ανάγκες, για πρώτη φορά ανοίγεται, µε µια κοινωνική
και πολιτική προοπτική, το θέµα της αντιµετώπισης της ειδικής
αγωγής, που µέχρι τώρα ήταν κοινωνικά αν θέλετε και πολιτικά
περιθωριοποιηµένο. Αυτή είναι η µεγάλη πραγµατικότητα που
τουλάχιστον οι εκπαιδευτικοί και οι γονείς την ξέρουν πολύ κα-
λύτερα από εµάς που είµαστε µέσα σε αυτή την Αίθουσα.

Συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίζει, όπως επί της αρχής χθες, και
επί των άρθρων το νοµοσχέδιο και τις υπουργικές τροπολογίες
που έχουν κατατεθεί και στη συνέχεια όσες από τις βουλευτικές
οι Υπουργοί του Υπουργείου Παιδείας κάνουν δεκτές πιστεύον-
τας ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί µία επαναστατική αλ-
λαγή, αλλά µία αναγκαιότητα σε αυτή τη φάση, για να
ρυθµιστούν µια σειρά ασάφειες και ατέλειες, αλλά και να ανοίξει
και ο δρόµος για µια σειρά ζητήµατα που αφορούν την κοινωνική
δικαιοσύνη και τη δηµοκρατία στον χώρο της εκπαίδευσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

14704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χαρακόπουλος.
Μετά τον κ. Χαρακόπουλο µου ζήτησε -γιατί πρέπει να παρα-

βρεθεί σε µια συνάντηση στο Υπουργείο του- και θα δώσω τον
λόγο στον κ. Αλεξιάδη για τρία-τέσσερα λεπτά, για να υπερασπι-
στεί την τροπολογία του. Απ’ ό,τι κατάλαβα, µάλλον οµόφωνα θα
γίνει δεκτή αυτή. Να µην ξεκινήσουν οι αγορητές και πάει στο
τέλος.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα ακόµη νοµοσχέ-

διο κουρελού του Υπουργείου Παιδείας χωρίς αρχή, µέση και
τέλος, µε βροχή τροπολογιών της τελευταίας στιγµής. 

Η συζήτηση για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση πραγµατοποι-
είται στη σκιά µιας οδυνηρής εξέλιξης για τον Ελληνισµό της
Βαυαρίας. Μιλώ για την απόφαση του Δήµου Μονάχου να ανα-
καλέσει την παραχώρηση του οικοπέδου για την ανέγερση ελλη-
νικού σχολείου. Η υπενθύµιση αυτή ενόχλησε τον αρµόδιο Υφυ-
πουργό στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Προφανώς,
υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες για τις καθυστερήσεις στην ανέ-
γερση του σχολικού συγκροτήµατος. 

Όµως, κύριε Υφυπουργέ, και εσείς προσωπικά αναλάβατε δε-
σµεύσεις, θέσατε χρονοδιαγράµµατα και δεν τα τηρήσατε. Μας
είπατε ότι θα υπάρξει µια νέα ευκαιρία. Μακάρι. Όπως σας είπα,
είµαστε στη διάθεσή σας, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αν κρί-
νετε ότι µπορούµε να συµβάλουµε στην ανατροπή αυτής της αρ-
νητικής εξέλιξης.

Με τις ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση ουσια-
στικά η Κυβέρνηση βάζει τίτλους τέλους στα ελληνικά σχολεία
του εξωτερικού. Και µάλιστα αυτό γίνεται σε µία εποχή έξαρσης
της µετανάστευσης νέων οικογενειών ιδιαίτερα στη Γερµανία.

Ένα από τα κριτήρια, όπως οι ίδιοι λένε, της επιλογής του
τόπου εγκατάστασής τους ήταν και η λειτουργία ελληνικού σχο-
λείου. Στόχος δικός µας θα πρέπει να είναι τα δίγλωσσα σχολεία
που προσφέρουν πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση τόσο
στη χώρα υποδοχής όσο και στην ηµεδαπή, δίνοντας έτσι την ευ-
καιρία στα παιδιά των οµογενών να σταδιοδροµήσουν είτε στη
χώρα που ζουν είτε στην Ελλάδα, εάν θέλουν να επιστρέψουν.

Εκείνο που είναι ακατανόητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ιδιαίτερα σήµερα είναι η εµµονή της Κυβέρνησης να θέλει σώνει
και καλά να συνεχίσει να στέλνει εκπαιδευτικούς µε επιµίσθιο,
επιβαρύνοντας τον κρατικό προϋπολογισµό, όταν υπάρχουν εκ-
παιδευτικοί, σύζυγοι Ελλήνων του εξωτερικού ή αλλοδαπών, που
µπορούν να διδάξουν χωρίς επιµίσθιο. 

Εάν υπάρχει, όπως µας είπε ο αρµόδιος Υφυπουργός, κρυφό
επιµίσθιο στη Βαυαρία, γιατί δεν αντιµετωπίζει το ζήτηµα στο
συγκεκριµένο κρατίδιο και επιλέγει µε µία γενική διάταξη να στε-
ρήσει τη δυνατότητα απόσπασης εκπαιδευτικών χωρίς επιµίσθιο,
που δεν επιβαρύνουν δηλαδή τον κρατικό προϋπολογισµό, σε
όλα τα υπόλοιπα ελληνικά σχολεία του εξωτερικού;

Στο τρίτο κεφάλαιο µε τις ρυθµίσεις για την ανώτατη εκπαί-
δευση προωθείται και µέσω ΔΟΥ η είσπραξη των οφειλών από
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας από καθηγητές. Επι-
πλέον, η παραγραφή γίνεται εικοσαετής. 

Θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι δεν υφίσταται αναδροµική πα-
ρακράτηση επί µερισµάτων εταιρειών στις οποίες συµµετέχουν
καθηγητές. Δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε, εάν δεν υπάρχει
σαφής πρόβλεψη για τη µη αναδροµικότητα της ρύθµισης όσον
αφορά τα µερίσµατα.

Βεβαίως, στη σκιά της βροχής των παραιτήσεων µελών των
συµβουλίων ιδρυµάτων στα ΑΕΙ, που καταγγέλλουν µεθόδευση
απαξίωσής τους από την παρούσα Κυβέρνηση, η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας µε τροπολογία, µετά τους αιώνιους φοιτη-
τές, επαναφέρει και όσους αδιαφορούν να εγγραφούν για δύο
συνεχόµενα εξάµηνα.

Η ρύθµιση για την ιδιωτική εκπαίδευση στο τέταρτο κεφάλαιο
καθρεφτίζει την αρνητική στάση της Κυβέρνησης έναντι του ιδιω-
τικού τοµέα. Λησµονεί ότι οι δεκάδες χιλιάδες οικογένειες που
επιλέγουν να στείλουν τα παιδιά τους στα ιδιωτικά σχολεία στην
πλειοψηφία τους ανήκουν στη µεσαία τάξη και το κάνουν µε κό-
στος οικονοµικό στον οικογενειακό τους προϋπολογισµό, γιατί
δεν είναι ικανοποιηµένοι από τη δηµόσια εκπαίδευση και αναζη-

τούν κάτι καλύτερο, κάτι επιπλέον για τα παιδιά τους στην ιδιω-
τική εκπαίδευση.

Εσείς, αντί να αναβαθµίσετε την δηµόσια εκπαίδευση, ενάµιση
χρόνο τώρα την απαξιώνετε περαιτέρω. Και τώρα, µε µανία ιδε-
οληπτικών, επιχειρείτε να ακυρώσετε ουσιαστικά τα δύο βασικά
πλεονεκτήµατα της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Πρώτον, τη δυνατό-
τητα επιλογής και αξιοκρατικής αντιµετώπισης του εκπαιδευτι-
κού προσωπικού και δεύτερον, τις δυνατότητες διαφοροποίησης
στο εφαρµοζόµενο εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Επιπλέον, µε χθε-
σινοβραδινή νοµοτεχνική βελτίωση στερείτε από τα ιδιωτικά σχο-
λεία τη δυνατότητα να προσφέρουν φροντιστηριακά µαθήµατα. 

Το άρθρο 28 ουσιαστικά µονιµοποιεί τους ιδιωτικούς εκπαι-
δευτικούς µετά την παρέλευση διετίας. Η παραποµπή σε επιτρο-
πές συνδικαλιστών, υπηρεσιακών παραγόντων του Υπουργείου
Παιδείας ή καθηγητών ΑΕΙ που θα κρίνουν τη νοµιµότητα της
απόλυσης παραπέµπει σε πρακτικές του παρελθόντος, που στην
πράξη δεν λειτούργησαν.

Σε κάθε περίπτωση δεν πιστεύουµε στην υποκατάσταση της
δικαιοσύνης από επιτροπές της εκτελεστικής εξουσίας. Κάθε ερ-
γαζόµενος έχει τη δυνατότητα να βρει το δίκιο του στην ελληνική
δικαιοσύνη. Με την ίδια λογική, τη δική σας, θα πρέπει και το
Υπουργείο Υγείας να συστήνει επιτροπή που θα ελέγχει εάν
καλώς ένα ιδιωτικό θεραπευτήριο απέλυσε έναν γιατρό κ.ο.κ..
Επιπλέον, η µονιµοποίηση των ιδιωτικών εκπαιδευτικών στερεί
ευκαιρίες εργασίας σε νέους και αξιόλογους εκπαιδευτικούς µε
αυξηµένα προσόντα.

Στο νοµοσχέδιο έχει προστεθεί για το θεαθήναι διάταξη, σύµ-
φωνα µε την οποία ιδιωτικός εκπαιδευτικός µπορεί να απολυθεί
λόγω ανεπάρκειας ως προς την εκτέλεση των καθηκόντων του,
η οποία διαπιστώνεται από το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο και
στηρίζεται σε δύο τουλάχιστον υπηρεσιακές εκθέσεις που συν-
τάσσονται από τον αρµόδιο διευθυντή εκπαίδευσης και αφορούν
δύο τουλάχιστον συνεχόµενα διδακτικά έτη.

Όµως, χωρίς να υπάρχει σύστηµα αξιολόγησης, πού θα στη-
ριχθεί ο αρµόδιος διευθυντής εκπαίδευσης για να συντάξει την
υπηρεσιακή έκθεση, που και πάλι θα περάσει από τον έλεγχο του
υπηρεσιακού συµβουλίου; Και γιατί θα πρέπει να συνταχθούν
δύο εκθέσεις και µάλιστα να αφορούν δύο τουλάχιστον συνεχό-
µενα διδακτικά έτη; Η µία δεν φτάνει; 

Η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση έχει αλλεργία σε κάθε αξιο-
λόγηση είτε των εκπαιδευτικών του δηµοσίου είτε των ιδιωτικών
σχολείων και γι’ αυτό κατήργησε στην πράξη την αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού συστήµατος και των εκπαιδευτικών από τους σχο-
λικούς συµβούλους για την παιδαγωγική και διδακτική τους
επάρκεια και από τους διευθυντές των σχολείων για την υπηρε-
σιακή τους συνέπεια και την ανταπόκριση στα καθήκοντά τους. 

Όσον αφορά στην τροπολογία για τα φροντιστήρια και τα κέν-
τρα ξένων γλωσσών, θα σας έλεγα να ακούσετε το αίτηµα των
εκπροσώπων του χώρου και να την αποσύρετε, προκειµένου να
υπάρξει διάλογος που, όπως καταγγέλλουν, δεν έγινε. 

Αναφορικά µε τα παράτυπα πτυχία, όπως είπα, µετά το 2008
και το µέγα θόρυβο που τότε έγινε πανελληνίως για το θέµα, κα-
νείς δεν µπορεί να επικαλεστεί άγνοια. Αν τέτοια ΤΕΕ εξακολου-
θούσαν να λειτουργούν και κάποιοι προσέφευγαν σε αυτά για να
πάρουν τίτλους µε άριστα, ώστε να διοριστούν στο δηµόσιο πα-
ρακάµπτοντας κάποιους άλλους, δεν µπορούµε να συναινέσουµε
στη νοµιµοποίησή τους. 

Τέλος, µε την τροπολογία της ειδικής αγωγής, τον παραγκω-
νισµό των πτυχιούχων ΠΕ61 και ΠΕ71 και την ένταξη στην ειδική
αγωγή εκπαιδευτικών από τη γενική εκπαίδευση χωρίς κανένα
προσόν ειδικής αγωγής ή µάλλον µε µοναδικό προσόν να περισ-
σεύουν από τη γενική, κινδυνεύει να επέλθει πλήρης απορρύθ-
µιση, αποδόµηση και απαξίωση της ειδικής αγωγής. 

Επειδή ο Υπουργός είπε χθες τη µισή αλήθεια, ότι και σήµερα
αποσπώνται εκπαιδευτικοί χωρίς εξειδίκευση στην ειδική αγωγή,
να θυµίσω ότι η πρόβλεψη ήταν µόνο εάν εξαντληθούν οι πίνακες
των αναπληρωτών της ειδικής αγωγής και µόνο για την παράλ-
ληλη στήριξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Ακόµα και το τελευταίο τµήµα της τροπολογίας, που αφορά
την επαγγελµατική εκπαίδευση και που θα µπορούσε κανείς να
βρει θετικά στοιχεία, όπως η ενοποίηση των ειδικών επαγγελµα-
τικών γυµνασίων και λυκείων, είναι µια αποσπασµατική ρύθµιση
του πολύπαθου χώρου της ειδικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και αφήνει απέξω σηµαντικά θέµατα, όπως η λειτουργία και η εκ-
παιδευτική διέξοδος των αποφοίτων των εργαστηρίων ειδικής
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Ουσιαστικά, εξου-
σιοδοτείται ο Υπουργός, κατά το δοκούν, µε υπουργικές αποφά-
σεις να ρυθµίσει, να αναιρέσει και τελικά να διαµορφώσει όλα τα
παραπάνω θέµατα. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτό το νοµο-
σχέδιο επιβεβαιώνει το ότι η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει το χώρο
της παιδείας µε ιδεοληψίες και εµµονές, οι οποίες παραπέµπουν
στο παρελθόν της δεκαετίας του 1980, που ευθύνεται για τις πε-
ρισσότερες παθογένειες της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει για
πέντε λεπτά -και ελπίζω ότι δεν θα χρειαστούν τόσα- ο κ. Αλεξιά-
δης για να υπερασπιστεί την τροπολογία του. Μετά θα πάρει τον
λόγο ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, ο κ. Ηλιόπουλος. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα χρειαστώ πέντε λεπτά.
Θα είµαι πολύ σύντοµος. Άλλωστε, είναι ένα θέµα, το οποίο νο-
µίζω ότι θα έχει τη συναίνεση όλης της Αίθουσας. 

Με τροπολογία που έχει γενικό αριθµό 639 και ειδικό 60, προ-
χωρούµε στην παραχώρηση στον Δήµο Καισαριανής για σα-
ράντα έτη της αποκλειστικής χρήσης έκτασης τετρακοσίων
εξήντα τριών στρεµµάτων. Είναι ο χώρος του Σκοπευτηρίου Και-
σαριανής. Σκοπός της παραχώρησης είναι να το αξιοποιήσει ο
δήµος, ώστε να έχουµε διατήρηση και ανάδειξη του συγκεκριµέ-
νου τµήµατος σαν χώρου ιστορικής µνήµης της Εθνικής Αντίστα-
σης, καθώς και η δηµιουργία πάρκου αναψυχής, ψυχαγωγίας και
πολιτισµού. Είναι σαφέστατο, όπως φαίνεται από το κείµενο της
τροπολογίας, ότι απαγορεύεται η ανέγερση κτισµάτων εντός του
ως άνω τµήµατος δηµοσίου κτήµατος. 

Αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία έρχεται να ολοκληρώσει µια
αντίστοιχη πορεία σχετικών διατάξεων, που ξεκίνησαν το 1984
από την τότε Υπουργό Πολιτισµού Μελίνα Μερκούρη, και εντάσ-
σεται στην πολιτική που έχει η Κυβέρνηση ήδη µε παραχώρηση
στο Δήµο Αγίου Δηµητρίου έκτασης σαράντα στρεµµάτων, µε
παραχώρηση στην Περιφέρεια Αττικής του φαληρικού όρµου, µε
παραχώρηση στην Περιφέρεια Αττικής των διαµερισµάτων των
«προσφυγικών» και µε παραχώρηση στους δήµους από τον
Άλιµο έως τη Βάρκιζα των ακτών για αξιοποίηση. Είναι µια πολι-
τική αξιοποίησης και ανάδειξης αυτών των χώρων, είτε για ιστο-
ρικούς είτε για άλλους λόγους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω στον Υ-

πουργό µια ερώτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεραµέως, για

ποιο πράγµα θέλετε να κάνετε ερώτηση; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µια διευκρίνιση

επί της τροπολογίας, γιατί ο κύριος Υπουργός θα φύγει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Κερα-

µέως, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε πληροφορηθεί ότι

υπήρχε κάποια δικαστική διαµάχη σχετικά µε το εν λόγω ακίνητο.
Θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε εάν αυτή έχει επιλυθεί αµετα-
κλήτως, προκειµένου να πάρουµε και εµείς θέση επί της τροπο-
λογίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Από τις αρµόδιες Υπηρεσίες, οι οποίες µας έφεραν την
τροπολογία, δεν έχουµε την ενηµέρωση ότι υπάρχει κάποιο νο-
µικό ή οποιοδήποτε θέµα. Βεβαίως, οποιοσδήποτε µπορεί να

διεκδικεί οτιδήποτε από το ελληνικό δηµόσιο. Υπάρχουν, όµως,
οι αρµόδιες Υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίας Πε-
ριουσίας, οι οποίες µας εισηγήθηκαν την τροπολογία και µας
είπαν ότι δεν υπάρχει κανένα νοµικό πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μάλιστα. Απαντήσατε
και δεν απαντήσατε. 

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα υπήρχε -το είπαµε και χθες- καµµία περίπτωση να ψη-

φίσουµε ποτέ οποιοδήποτε νοµοσχέδιο φέρει στον τίτλο «ελλη-
νόγλωσση και διαπολιτισµική εκπαίδευση» και, µάλιστα, από µια
Κυβέρνηση που µοναδικός της σκοπός είναι να υποβαθµίσει την
ελληνική εκπαίδευση, να υποβαθµίσει οτιδήποτε έχει να κάνει µε
τις έννοιες «εθνικό» και «ελληνικό», τις οποίες θέλει να τις εξα-
φανίσει από οποιαδήποτε βαθµίδα της ελληνικής εκπαίδευσης. 

Βέβαια, το ίδιο θέλει να κάνει και για την εκπαίδευση των Ελ-
ληνόπουλων στο εξωτερικό. 

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, που εσείς το ονοµάζετε
«ελληνόγλωσση εκπαίδευση», αφορά την εκπαίδευση των Ελλη-
νόπουλων, όπως είπαµε, στο εξωτερικό. Και εκεί που θα περιµέ-
ναµε να αναβαθµιστεί η εκπαίδευση στο εξωτερικό για τα παιδιά
που µε τις δικές σας πολιτικές όλα αυτά τα χρόνια έχετε στείλει
µετανάστες σε ξένες χώρες, βλέπουµε ότι υπάρχουν απλά κά-
ποια άρθρα, τα οποία δηµιουργούν νέους οργανισµούς, νέα όρ-
γανα. Και εκεί που θα περίµενε κανείς ότι τα πράγµατα θα γίνουν
καλύτερα, γιατί σε αυτά τα νέα όργανα θα µπουν επιστήµονες
που µπορούν να βοηθήσουν την εκπαίδευση στο εξωτερικό, και
πάλι τον κύριο, βασικό, πρωταρχικό και απόλυτο ρόλο θα έχει ο
Υπουργός. Δηλαδή, πρέπει να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που
σε κάθε άρθρο του λέει ότι ο Υπουργός είναι πάνω από όλα, ότι
όλα µπορούν να αλλάξουν και να ρυθµιστούν µε µια υπουργική
απόφαση. Αυτό υπάρχει σε όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου, όσα
όργανα κι αν συστήνονται. 

Άποψή µας είναι -το ξαναλέµε και σήµερα- ότι η παιδεία πρέπει
κατ’ αρχάς να έχει εθνικό και ελληνικό προσανατολισµό και από
εκεί και πέρα να προσφέρει τα κατάλληλα εφόδια στα Ελληνό-
πουλα για να βγουν στην αγορά εργασίας είτε στην Ελλάδα είτε
στις χώρες που διαµένουν. 

Δεν υπάρχει, βέβαια, µέριµνα για εκπαίδευση στην Βόρειο
Ήπειρο, στην Ανατολική Ρωµυλία, στην Κωνσταντινούπολη, στην
Κάτω Ιταλία. Αυτά, βέβαια, είναι µέρη, τα οποία έχετε ξεγράψει
όλα αυτά τα χρόνια. Ασχολείστε µόνο µε τα Ελληνόπουλα της
Γερµανίας. Καλά κάνετε, βέβαια, και ασχολείστε. Δεν το συζη-
τάµε αυτό. Εκεί στέλνετε δικούς σας ανθρώπους όλα αυτά τα
χρόνια, για να παίρνουν πολλαπλούς µισθούς. Είπε χθες ο κύριος
Υπουργός ένα αστρονοµικό νούµερο που µπορεί να έχει λάβει
ένας καθηγητής που διδάσκει τα τελευταία χρόνια στη Γερµανία.
Μίλησε για 1,1 εκατοµµύριο ευρώ. Είναι ένα απίστευτο νούµερο,
το οποίο παίρνουν άνθρωποι δικοί σας, οι οποίοι σφάζονταν όλα
αυτά τα χρόνια για να πάρουν µια θέση στο εξωτερικό. 

Εσείς, λοιπόν, θέλετε, µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις, να φέ-
ρετε αυτούς τους ανθρώπους πίσω και να πάτε τους δικούς σας
ανθρώπους, για να βγάζουν αυτά τα αστρονοµικά και µυθικά
ποσά για όλους τους Έλληνες. Όπως σε όλα τα νοµοσχέδιά σας,
θέλετε να βολέψετε τους δικούς σας ανθρώπους. 

Ο Υπουργός -ξαναείπαµε- γίνεται κυρίαρχος και ρυθµιστής
των πάντων. Από το άρθρο 20 µέχρι το άρθρο 26 ρυθµίζονται θέ-
µατα διαπολιτισµικής εκπαίδευσης. Όσον αφορά τη διαπολιτι-
σµική εκπαίδευση, τα είπαµε και χθες αναλυτικά. Μιλάµε για
κατακλυσµό των ελληνικών σχολείων από είκοσι δύο χιλιάδες
παιδιά λαθροµεταναστών που θα υπονοµεύσουν την παιδεία που
λαµβάνουν τα Ελληνόπουλα. Τα Ελληνόπουλα θα αναγκαστούν,
όπου θα υπάρξει συνύπαρξη µε παιδιά λαθροµεταναστών, να µεί-
νουν πίσω και να υστερήσουν σε εκπαίδευση. 

Για τα ιδιωτικά σχολεία γίνεται πολύς λόγος. Ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας, ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και όλων των
κοµµάτων, ασχολούνται µε τα ιδιωτικά σχολεία. Είχε έρθει χθες
και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Βορίδης, είχαν
έρθει όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να στηρίξουν τα
ιδιωτικά σχολεία. Από την άλλη, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ήρθαν
να στηρίξουν τους καθηγητές των ιδιωτικών σχολείων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ηλιόπουλε,
ένα λεπτό. 

Παρακαλώ, κάποιος εκ των συµβούλων να ειδοποιήσει έναν εκ
των Υπουργών να έρθει στα Έδρανα. 

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Γίνεται, λοιπόν, µια µάχη, ποιος

είναι πιο µαρξιστής από τον άλλον, ποιος θέλει να επιβάλει µαρ-
ξιστικές νοοτροπίες στην εκπαίδευση µε βάση τα άρθρα για τα
ιδιωτικά σχολεία. «Τρώγεστε», λοιπόν, για το ποιος είναι µε τους
εκπαιδευτικούς και ποιος είναι µε τους ιδιοκτήτες. Δεν λέτε,
όµως, τίποτα για την ουσία του θέµατος. 

Εµείς, λοιπόν, ως Χρυσή Αυγή είµαστε µε τους µαθητές, είτε
σπουδάζουν στα δηµόσια σχολεία, είτε σπουδάζουν στα ιδιωτικά.
Η ελληνική πολιτεία πρέπει -είναι υποχρεωµένη βάσει του Συν-
τάγµατος- να έχει µια πάρα πολύ καλή, µια άριστη δωρεάν παι-
δεία. Αυτό είναι η αρχή. Από εκεί και πέρα, όποιος θέλει να πάει
τα παιδιά του σε ιδιωτικό σχολείο, είναι δικαίωµά του. Όµως, ο
Έλληνας φορολογούµενος, µε τους φόρους που πληρώνει, τα
ανταποδοτικά του οφέλη, κατά κάποιο τρόπο, είναι η καλή δη-
µόσια παιδεία, η δηµόσια υγεία και όλα τα αγαθά που πρέπει να
απολαµβάνει. Αυτά πρέπει να του τα παρέχουµε άριστα και δω-
ρεάν. 

Έρχοµαι στο θέµα της ειδικής αγωγής. Μας έχουν στείλει δε-
κάδες, εκατοντάδες e-mail. Μάλιστα, θα ήθελα να καταθέσω στα
Πρακτικά ένα από αυτά που µας ήρθαν χθες το βράδυ. Δεν πεί-
σατε τους ανθρώπους αυτούς µε τις εξαγγελίες σας. Και πώς να
πείσετε; Κάποιους αφελείς µόνο µπορεί να πείσει µε τις εξαγγε-
λίες του κάθε φορά ο Υπουργός, ο Φίλης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μιλάµε για παιδιά, τα οποία έχουν κάποια ιδιαίτερα προβλή-
µατα. Τα παιδιά αυτά δένονται µε τους καθηγητές τους και θέ-
λουν να έχουν συγκεκριµένους καθηγητές. Δεν µπορούν κάθε
χρόνο να διορίζονται αναπληρωτές καθηγητές και να αλλάζουν
συνεχώς τα παιδιά από τους ανθρώπους αυτούς που γνωρίζουν.
Έχουν κάποιες ιδιαιτερότητες, τις οποίες θα πρέπει να σεβα-
στούµε. Θα πρέπει να σεβαστούµε τις ανάγκες των παιδιών
αυτών και να τους προσφέρουµε µια ιδιαίτερη εκπαίδευση.

Αυτή την εκπαίδευση µπορούν να την προσφέρουν µόνο άν-
θρωποι οι οποίοι έχουν εξειδικευµένα σπουδάσει αυτό το αντι-
κείµενο. Θα πρέπει οι άνθρωποι αυτοί να διοριστούν µόνιµα και
να γνωρίζουν το σχολείο που θα επιλέγεται κάθε χρονιά κι εκεί
µόνο να υπηρετούν, ούτως ώστε και τα παιδιά να γνωρίζουν µε
ποιους καθηγητές θα συνεχίσουν την ιδιαίτερη αυτή µαθησιακή
τους ανάπτυξη. 

Είµαστε κατά του νοµοσχεδίου, σαφώς, σε όλα τα άρθρα του.
Είναι ένα νοµοσχέδιο, όπως όλα όσα έχετε φέρει, πασάλειµµα.
Είναι ένα νοµοσχέδιο πρόχειρου τύπου, το οποίο το µόνο που
κάνει είναι να ορίζει γενικό δερβέναγα στα πάντα τον Υπουργό.
Με µία υπουργική απόφαση αλλάζουν και ρυθµίζονται όλα. Αυτό
και να περάσει τώρα, θα αλλάξει πάρα πολύ σύντοµα. Θέλει ο
Υπουργός να καταστήσει τον εαυτό του Καίσαρα και να ρυθµίζει
ό,τι έχει να κάνει µε την ελληνική παιδεία. Ε, αυτό δεν θα του πε-
ράσει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Ειδι-

κός Αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη κ. Δηµήτριος
Κωνσταντόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνουµε σήµερα τη συ-
ζήτηση για το σχέδιο νόµου, που αφορά την ελληνόγλωσση και
διαπολιτισµική εκπαίδευση. Ουσιαστικά, νοµοθετούµε για τον
απανταχού Ελληνισµό, για τα Ελληνόπουλα σε όλες τις γεωγρα-
φικές συντεταγµένες στον πλανήτη γη. Νοµοθετούµε για τη δια-
τήρηση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, της γλώσσας µας, τη
σχέση µας µε τη µητέρα πατρίδα, τους χιλιάδες εκπαιδευτικούς
που προσφέρουν στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση σε δύσκολες,
πλέον, συνθήκες διαβίωσης και χωρίς, φυσικά, ιδιαίτερα κίνητρα. 

Για όλα τα παραπάνω, για την αξιακή σηµασία -θα έλεγα-
αυτής της συζήτησης, το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να είναι λιτό και
φυσικά απέριττο, απαλλαγµένο από άρθρα και τροπολογίες, που
δεν διευθετούν ζητήµατα άµεσης και επείγουσας νοµοθετικής
παρέµβασης. 

Ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη πιστεύουµε στον διάλογο, στη
διαβούλευση και στην προσπάθεια της σύνθεσης και θα επιµεί-
νουµε σε αυτό. Ζητούµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση να σταµα-
τήσει να θεωρεί αυτόν τον διάλογο προσχηµατικό.

Κύριοι της Κυβέρνησης, χρησιµοποιείτε ως άλλοθι πορίσµατα
του διαλόγου αυθαίρετα και χωρίς τη συµµετοχή του ΙΕΠ και φυ-
σικά του ΕΣΥΠ για να εισάγετε προς ψήφιση ζητήµατα που
άπτονται του πυρήνα αυτού του διαλόγου και απαιτούν, θα
έλεγα, περαιτέρω συζήτηση, µα και φυσικά διαβούλευση. 

Το είδαµε στο νοµοσχέδιο για την έρευνα µε τη ρύθµιση των
νηπιαγωγείων, το βλέπουµε και σήµερα µε το άρθρο για την ιδιω-
τική εκπαίδευση και την τροπολογία στην ειδική αγωγή. 

Κύριε Υπουργέ, τόσο εσείς όσο και ο αρµόδιος Υφυπουργός
µνηµονεύσατε, θα έλεγα, θετικά πολιτικές των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, για την εκπαίδευση
των Ελλήνων του εξωτερικού, για την ειδική αγωγή, για την ιδιω-
τική εκπαίδευση, για την ενίσχυση υποστηρικτικών δοµών στην
εκπαίδευση γενικότερα. 

Να σας θυµίσω ότι σε σχέση µε τις προγραµµατικές δηλώσεις
της Κυβέρνησής σας τον Ιανουάριο του 2015, αλλά και τον Σε-
πτέµβριο του 2015, υπάρχει µεγάλη απόσταση λόγων και έργων,
λόγων και δεσµεύσεων, λόγων και πράξεων. Άλλωστε, ακόµη πε-
ριµένουµε τον νόµο που θα καταργήσει τα µνηµόνια και την
πράξη που θα διαγράψει το χρέος. 

Σε λίγες µέρες θα ακούσουµε το πρώτο κουδούνι. Πιστέψτε
µας, από τώρα ηχούν οι καµπάνες των προβληµάτων, των λει-
τουργικών κενών, των πεντέµισι χιλιάδων λιγότερων εγγραφών
στα νηπιαγωγεία, της εργασιακής οµηρίας των εκπαιδευτικών,
των απαράδεκτων κτηριακών υποδοµών και µιας σειράς από ζη-
τήµατα που χρονίζουν, για τα οποία όλοι εµείς κι εσείς προσω-
πικά πιστεύω ότι δίνουµε κοινό αγώνα -και θα πρέπει να δίνουµε
κοινό αγώνα- για την επίλυσή τους. 

Διοικητικά η µάχη του αυτονόητου για την εκπαίδευση είναι
κάθε χρόνο από χέρι χαµένη. Υπάρχουν ελάχιστες, θα έλεγα,
εξαιρέσεις το 1999, το 2007, το 2014. Σήµερα αυτή η µάχη έχει
αποτελέσµατα. Μια σειρά από υπηρεσιακές µεταβολές, µεταθέ-
σεις, αποσπάσεις, άδειες έχουν ολοκληρωθεί και αποτυπωθεί µε
τρόπο ηλεκτρονικό, ελπίζουµε φυσικά και αξιόπιστο. Από την
άλλη µεριά ζητάτε τα κενά από τις διευθύνσεις εκπαίδευσης, τα
οποία επεξεργάζονται και αλλάζουν αυθαίρετα οι περιφερειακές
διευθύνσεις. Και τελικά το γραφείο σας δίνει τα κενά στα κεν-
τρικά υπηρεσιακά συµβούλια. 

Κύριε Υπουργέ, κάποια στιγµή πρέπει να εµπιστευτούµε τα
στελέχη της εκπαίδευσης, να τα αξιολογήσουµε και να τα εγκα-
λέσουµε για τυχόν σκόπιµα λάθη και παραλείψεις τους. Είναι δυ-
νατόν να στέλνετε χρονοδιάγραµµα καταγραφής λειτουργικών
κενών πριν από την 1η του Σεπτέµβρη και µάλιστα µε τρόπο αυ-
στηρό και απόλυτα, θα έλεγα, δεσµευτικό; Και αυτό το χρονο-
διάγραµµα εκτελείται από τα στελέχη σας, τα οποία πρωτο-
στατούσαν στις καταλήψεις διευθύνσεων σε άλλες εποχές, αρί-
στευσαν στη συνέντευξη για να επιλεγούν και σήµερα, φυσικά,
εκτελούν αυτά τα οποία τότε είχαν καταγγείλει. 

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, τι γίνεται κάθε µέρα στις διευθύν-
σεις εκπαίδευσης από καταλήψεις και µαταίωση συνεδριάσεων
των περιφερειακών συµβουλίων; Τα πράγµατα, κύριε Υπουργέ,
είναι απλά. Έχουµε αλλαγή στο ωράριο λειτουργίας των δηµοτι-
κών σχολείων και στο νηπιαγωγείο, µείωση σε ώρες µαθηµάτων
ειδικοτήτων, µείωση στο ωράριο λειτουργίας του γυµνασίου από
τις τριάντα πέντε στις τριάντα δύο ώρες, όπως και στο λύκειο,
υποβάθµιση της λειτουργίας του ολοήµερου σχολείου. Όλο
αυτό, θα έλεγα, το πακέτο δηµιουργεί πλεόνασµα εκπαιδευτικών.
Το πόσοι είναι αριθµητικά, θα αποτυπωθεί πολύ σύντοµα. Όµως,
το ζητούµενο είναι, αν µε αυτές τις παρεµβάσεις υπηρετούµε την
ποιότητα της εκπαίδευσης, τις ανάγκες της ελληνικής οικογέ-
νειας, τις βιολογικές ανάγκες και τις αντοχές των εκπαιδευτικών,
το δικαίωµα στην εργασία χιλιάδων αδιόριστων εκπαιδευτικών. 
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Να σας θυµίσω κάτι από το παρελθόν όσον αφορά στο θέµα
του τρόπου διορισµού των εκπαιδευτικών και των ρυθµίσεων για
την ιδιωτική εκπαίδευση. Η έλλειψη διαλόγου δηµιούργησε τε-
ράστια προβλήµατα και ανακολουθίες από τη µεριά της Κυβέρ-
νησης. Σήµερα πολύ απλά σας λέµε ότι σε ό,τι αφορά την
ιδιωτική εκπαίδευση, ελάτε στον διάλογο για να δούµε µαζί τις
ουσιαστικές αλλαγές στον ν.682. Με µια γραµµή, όµως, απλά σή-
µερα θα µπορούσαµε να επαναφέρουµε την κανονικότητα και
την εποπτεία στο Υπουργείο Παιδείας. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, είναι απαράδεκτο στην παράγραφο 8
δηµόσιοι εκπαιδευτικοί να καταλαµβάνουν θέσεις ανέργων ιδιω-
τικών εκπαιδευτικών. 

Σε ό,τι αφορά την ειδική αγωγή, πρότασή µας είναι να αποσύ-
ρετε την τροπολογία η οποία θα εφαρµοστεί, άλλωστε, στο επό-
µενο έτος και ελάτε στον διάλογο για να αναζητήσουµε την
καλύτερη λύση, η οποία θα υπηρετεί την ποιότητα της παρεχό-
µενης εκπαίδευσης, θα στηρίζει τις οικογένειες της, θα σέβεται
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών των κλάδων
ΠΕ61 και ΠΕ71.

Σε ό,τι δε αφορά τις συνταξιοδοτήσεις και την πλάνη της υπη-
ρεσίας που έχει προκύψει, το ζήτηµα είναι ότι οι εκπαιδευτικοί
αυτοί, οι οποίοι σήµερα καλούνται να γυρίσουν πίσω στα σχολεία
τους, καλούνται να επιστρέψουν χωρίς κανένα συγκεκριµένο νο-
µοθετικό πλαίσιο. Δηλαδή, επιστρέφουν στην οργανική τους
θέση. Με ποια διαδικασία θα επανακινηθεί η µισθοδοσία τους;
Δεν θα πρέπει να βρεθούν -θα έλεγα εδώ πέρα- οι εκπαιδευτικοί
αυτοί σε αποµακρυσµένες περιοχές και χωρίς να παίρνουν και
τον µισθό τους. Θέλει προσοχή.

Κύριε Υπουργέ, καταθέσαµε δύο τροπολογίες. Η µε αριθµό
652 αφορά την αναγνώριση προϋπηρεσίας των εκπαιδευτικών
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε συναφές αν-
τικείµενο έως επτά έτη, που έχει διανυθεί πριν από τον διορισµό
εκτός δηµοσίου τοµέα για τη βαθµολογική τους εξέλιξη. Μιλάµε,
δηλαδή, καθαρά για βαθµολογική εξέλιξη. Γίνεται σε όλον τον
δηµόσιο τοµέα και είναι κατάφωρα -θα έλεγα- άδικο να µην
ισχύει για τους εκπαιδευτικούς.

Η δεύτερη, η µε αριθµό 653, δίνει το δικαίωµα µετάταξης στην
εκπαίδευση δηµοσίων υπαλλήλων, που κατέχουν πτυχίο διορι-
σµού στην εκπαίδευση, εφόσον υπάρχουν κενές οργανικές θέ-
σεις. Είναι µια ρύθµιση, θα έλεγα, που δεν προκαλεί καµµία δα-
πάνη για το δηµόσιο και πιστεύω να γίνει αποδεκτή.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση σχετικά µε
τη νοµοτεχνική αλλαγή που ήρθε χθες το βράδυ. Απαγορεύετε
τη χρήση χώρων των ιδιωτικών σχολείων κατά το απόγευµα και
οδηγείτε έτσι, κύριε Υπουργέ, τρεις χιλιάδες εργαζόµενους στην
ανεργία. Θα πρέπει να το δείτε. Θα πρέπει να το επαναξιολογή-
σετε και να το αποσύρετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνουµε µια ακόµη συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας µε την ευχή η πο-
λιτική ηγεσία να µη συνεχίσει να υπηρετεί τη διδακτική αρχή
«επανάληψη µήτηρ µαθήσεως», άσχετων άρθρων, άσχετων και
αιφνιδιαστικών τροπολογιών, γιατί ο βαθµός της επίδοσής σας
θα είναι κάτω της βάσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.
Τη συζήτηση παρακολουθεί από τα ειδικά έδρανα αριστερά

του Προεδρείου ο Δήµαρχος Καισαριανής, ο οποίος δεν πρό-
λαβε να ακούσει τα καλά νέα από τον κ. Αλεξιάδη. Τα έχει, όµως,
µάθει εκ των υστέρων.

Ελπίζω, κύριε Δήµαρχε, ότι και η Βουλή, µε ευρεία πλειοψηφία,
θα επικυρώσει το αίτηµα του δήµου σας και την εισήγηση της
Κυβέρνησης.

Ο κ. Τάσσος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον
λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα ζητήµατα εκπαίδευσης, βέβαια, είναι κοµβικά ζητήµατα για

κάθε κοινωνία, γιατί έχουν να κάνουν µε τη σχέση του ανθρώπου
και τη διαδικασία γνώσης µε το περιβάλλον -του περιβάλλοντός

του δηλαδή- και µε βασικά φιλοσοφικά ζητήµατα, αν η ύπαρξή
µας προηγείται και η συνείδησή µας έπεται, δηλαδή ο αντικειµε-
νικός κόσµος υπάρχει έξω και πέρα από τη συνείδησή µας και η
συνείδησή µας είναι η αντανάκλαση αυτού του πραγµατικού κό-
σµου ή αντίθετα, αν ο πραγµατικός κόσµος είναι ένα δηµιούρ-
γηµα της συνείδησής µας.

Εµείς, ξέρετε, έχουµε µια ξεκάθαρη θέση, αυτή τη διαλεκτική
υλιστική αντίληψη ότι ο πραγµατικός κόσµος υπάρχει έξω και
πέρα από τη συνείδησή του ανθρώπου και η συνείδησή του αν-
θρώπου δεν είναι τίποτε άλλο παρά αντανάκλαση αυτού του κό-
σµου. 

Αυτό, βέβαια, έχει τις προεκτάσεις του και στον τρόπο που
προσεγγίζουµε και τα ζητήµατα παιδείας γενικότερα και εκπαί-
δευσης ειδικότερα. Η βασική διαφορά είναι η εξατοµίκευση και
ο ατοµικισµός, ενώ από την άλλη πλευρά είναι η κοινωνικοποίηση
και η οµαδικότητα, η οµαδική δράση.

Αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα είναι κοµβικά, όπως καταλαβαίνετε,
και βέβαια φαίνονται και στο παρόν νοµοσχέδιο.

Όσον αφορά την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, υπάρχουν προ-
βλήµατα. Είχα τη δυνατότητα να τα δω και από κοντά, όταν πριν
µερικούς µήνες είχα επισκεφθεί τη Βουδαπέστη και συζήτησα
εκεί µε τους οµογενείς τα ζητήµατα της εκπαίδευσης. Υπάρχουν
ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό, υπάρχουν ελλείψεις σε µέσα.
Και αυτά τα ζητήµατα αντί να λύνονται, διευρύνονται. Δυστυχώς
το παρόν νοµοσχέδιο δεν κινείται προς την κατεύθυνση επίλυσης
των προβληµάτων, αλλά κινείται µε µια οικονοµίστικη λογική, δη-
λαδή οι πόροι που θα δίνονταν και για την ελληνόφωνη εκπαί-
δευση, να παρθούν και να δοθούν αλλού.

Και είναι γνωστό πού θα δοθούν. Θα δοθούν στους δανειστές.
Θα δοθούν στο µεγάλο κεφάλαιο για να κάνει µεγάλες επενδύ-
σεις. Γι’ αυτό καθιερώνει και ανοίγει ακόµα περισσότερο την
πόρτα διάπλατα στην είσοδο άλλων φορέων, των ΜΚΟ, της Εκ-
κλησίας, νοµικών και φυσικών προσώπων, οργανώσεων, συλλό-
γων, στη διαδικασία της εκπαίδευσης, όπως επίσης καθιερώνει
και την εξ αποστάσεως διδασκαλία µε αυτή την οικονοµίστικη λο-
γική της εξοικονόµησης πόρων. Δηλαδή κανείς δεν µπορεί να
είναι αντίθετος µε τη χρήση της επιστήµης και της τεχνολογίας
και στον τοµέα της εκπαίδευσης, αλλά αυτό σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να αντικαθιστά τη φυσική παρουσία του δα-
σκάλου. 

Στα άρθρα, λοιπόν, που αναφέρονται στην ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση, στο µέρος Α’ δηλαδή, στα περισσότερα άρθρα ψηφί-
ζουµε «παρών» µόνο και µόνο επειδή γίνεται µια προσπάθεια
αλλά και αυτή ηµιτελής και σε κάθε περίπτωση δεν είναι αυτή
που θα θέλαµε να είναι. Βέβαια, στο άρθρο 2, που αφορά αυτή
τη διεύρυνση της δυνατότητας επιχειρηµατικής δράσης και στον
τοµέα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, θα ψηφίσουµε «κατά»,
ενώ αντίθετα θα ψηφίσουµε «υπέρ» για το πιστοποιητικό ελλη-
νοµάθειας. Στα υπόλοιπα άρθρα θα ψηφίσουµε «παρών».

Όσον αφορά τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, αυτή είναι µια
αναγκαιότητα και γενικά είµαστε θετικοί. Δεν µπορούµε παρά να
είµαστε θετικοί σε αυτό. Βέβαια, εµείς το έχουµε τονίσει πολλές
φορές ότι δεν αρκούν οι διακηρύξεις και οι γενικολογίες, χρει-
άζονται και άλλα µέτρα και όχι µόνο εκπαιδευτικά. Διότι το προ-
σφυγικό ζήτηµα είναι ένα κοµβικό ζήτηµα, είναι ένα ζήτηµα στο
οποίο η χώρα µας έχει συµβάλει να δηµιουργηθεί, διότι συµµε-
τέχει σε ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, όπως είναι το ΝΑΤΟ και
η Ευρωπαϊκή Ένωση, που έχουν δηµιουργήσει την κατάσταση
πολέµου που υπάρχει στις χώρες αυτές από τις οποίες φεύγουν
οι πρόσφυγες, εποµένως υπάρχει συνυπευθυνότητα στη δηµι-
ουργία του προβλήµατος και εποµένως η χώρα µας θα πρέπει
να συµβάλει και στη λύση αυτού του προβλήµατος. Και τα ζητή-
µατα εκπαίδευσης αυτών των ανθρώπων και ειδικά των νέων αν-
θρώπων που έρχονται εδώ πέρα και αναγκαστικά µένουν στη
χώρα µας, γιατί αποκλείονται, γιατί οι περισσότεροι από αυτούς
δεν θέλουν να µείνουν εδώ, θέλουν να πάνε σε άλλες χώρες,
αλλά µε τις συµφωνίες και µε τη γενικότερη συµπεριφορά της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία βέβαια, αφού πήρε όσους ήθελε
σαν φθηνά εργατικά χέρια, τους υπόλοιπους δεν τους χρειάζεται
και λέει «κάντε τους ό,τι θέλετε», «κρατήστε τους στη χώρας
σας», «στείλτε τους πίσω» –ξέρω ’γω- «πνίξτε τους, δεν µας απα-
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σχολεί». Αυτοί οι άνθρωποι αναγκαστικά µένουν εδώ. Εποµένως
θα πρέπει να έχουν τα δικαιώµατα που έχει κάθε άνθρωπος και
µέσα σε αυτά τα δικαιώµατα είναι και τα ζητήµατα παιδείας και
εκπαίδευσης. 

Εποµένως στα περισσότερα από αυτά τα άρθρα ψηφίζουµε
«υπέρ». Μόνο στο άρθρο 26 ψηφίζουµε «παρών». Στο τρίτο µέ-
ρος, που αφορά τα ΑΕΙ, είναι γνωστή η θέση µας ότι η επιχειρη-
µατική δράση στα πανεπιστήµια και γενικά στην εκπαίδευση δεν
µπορεί να υπάρχει. Αυτοί που διδάσκουν και οι ερευνητές θα
πρέπει να είναι µόνιµης και αποκλειστικής απασχόλησης χωρίς
καµµία επιχειρηµατική δράση. Από την άλλη, φορολογεί τα επι-
µίσθια που παίρνουν. Εποµένως γι’ αυτόν τον λόγο ψηφίζουµε
«παρών». 

Τώρα, στις ρυθµίσεις για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση υπάρχουν τα άρθρα 28 και 29 που ικανοποιούν κά-
ποια από τα αιτήµατα των εργαζοµένων στην ιδιωτική εκπαί-
δευση. Βέβαια, σε καµµιά περίπτωση δεν λύνουν το πρόβληµα
της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Και η δικιά µας θέση είναι γνωστή, ότι δεν µπορεί η παιδεία, η
εκπαίδευση να είναι εµπόρευµα προς πώληση µε σκοπό το κέρ-
δος. Και αυτό, βέβαια, δεν αίρεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αν-
τίθετα, η Κυβέρνηση µε διάφορους τρόπους έχει εκφράσει τη
θέση της ότι η ιδιωτική εκπαίδευση πρέπει να υπάρχει. Εµείς
λέµε ότι δεν είναι δυνατόν, όπως και η υγεία δηλαδή, η παιδεία
να είναι εµπόρευµα και αυτό σηµαίνει ότι και αυτοί οι οποίοι δι-
δάσκουν σε αυτές τις δοµές υπόκεινται και στις ανάλογες συµ-
περιφορές εκ µέρους των ιδιοκτητών των σχολείων ιδιωτικής
εκπαίδευσης. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή σε αυτά τα άρθρα γίνονται δεκτά
κάποια αιτήµατα, εµείς θα ψηφίσουµε «υπέρ». Στα υπόλοιπα ψη-
φίζουµε «παρών».

Υπάρχουν κάποιες τροπολογίες που είναι σηµαντικές. Η µία
είναι αυτή που αφορά την ειδική αγωγή, που είµαστε κάθετα αν-
τίθετοι, γιατί πάλι σε µια λογική εξοικονόµησης πόρων ουσια-
στικά αφήνει στην άκρη ανθρώπους που έχουν πτυχία γι’ αυτή
τη δουλειά και ουσιαστικά υποβαθµίζει την ειδική αγωγή και εκ-
παίδευση, µε ανθρώπους οι οποίοι έχουν πάρει µια πολύ µικρή
εξειδίκευση στο θέµα αυτό και δεν έχουν σπουδάσει το αντικεί-
µενο. 

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία για την Καισαριανή, εµείς
δεν µπορούµε παρά να είµαστε θετικοί, γιατί πραγµατικά αυτή
δικαιώνει τους αγώνες, τόσο αυτών που έχυσαν το αίµα τους εκεί
όσο και µετά αυτών που αγωνίστηκαν, τις δηµοτικές αρχές και
τον λαό της Καισαριανής, που αγωνίστηκε για να διαφυλάξει
αυτόν τον χώρο σαν χώρο ιστορικής µνήµης και γενικά σαν έναν
χώρο όπου ο λαός πραγµατικά θα γνωρίζει την ιστορία του, αλλά
και θα απολαµβάνει το φυσικό περιβάλλον που τον περιβάλει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στον ει-

δικό αγορητή από το Ποτάµι, τον κ. Γεώργιο Μαυρωτά.
Ελάτε, κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την οµιλία σχετικά µε τα άρθρα και τις τροπολο-

γίες µε κάποια σχόλια στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που ήρθαν
χθες και συγκεκριµένα στην τέταρτη νοµοτεχνική βελτίωση που
έρχεται και αφορά το άρθρο 28, όπου λέει ότι «δεν επιτρέπεται
η συστέγαση των ιδιωτικών σχολείων µε φροντιστήρια και µε κέν-
τρα ξένων γλωσσών». Αυτό είναι κάτι το οποίο υπήρχε στην αρ-
χική έκδοση του νοµοσχεδίου, µετά έφυγε. Δεν συζητήσαµε
τίποτα τέτοιο στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Δεν ξέρω
αν εδώ το Υπουργείο εννοεί ότι τα ιδιωτικά σχολεία θα µπορούν
να έχουν αυτές τις δραστηριότητες ή δεν θα µπορούν να τις
έχουν ή δεν θα µπορούν να συνεργάζονται µε αντίστοιχες επι-
χειρήσεις φροντιστηρίων και κέντρων ξένων γλωσσών. Εδώ θα
χρειαστεί µια διευκρίνιση, γιατί αν ισχύει ότι δεν θα έχουν τα ιδιω-
τικά σχολεία τέτοιες δραστηριότητες, το θεωρώ αρκετά κουτο-
πόνηρο να µην έχει συζητηθεί καθόλου και να έρχεται αυτό το
πράγµα εκ των υστέρων ως νοµοτεχνική βελτίωση. Εκτός αν είναι
ένα «τυράκι» για τα φροντιστήρια. 

Πάµε τώρα στις τροπολογίες. Θα ξεκινήσω από την τροπολο-
γία που έγινε άρθρο, το άρθρο 30 για τα φροντιστήρια. Στην

πρώτη παράγραφο τίθεται ένα ασφυκτικό γραφειοκρατικό πλαί-
σιο, µια γραφειοκρατία που πιστεύουµε θα πνίξει τα µικρά φρον-
τιστήρια και θα ταλαιπωρήσει τις δηµόσιες υπηρεσίες. 

Στη δεύτερη παράγραφο είµαστε σαφώς υπέρ του να αµείβον-
ται υπερωριακά στις αργίες και τις Κυριακές οι εργαζόµενοι στα
φροντιστήρια, όπως όλοι οι εργαζόµενοι. Δεν τίθεται θέµα σε
αυτό. Βλέπουµε ότι µε µια νοµοτεχνική βελτίωση έφυγε το πα-
ράλογο του να αµείβονται έτσι και στις διακοπές, γιατί αλλιώς
θα έπρεπε όσοι κάνουν θερινά τµήµατα να παίρνουν προσαυξή-
σεις για τη δουλειά που κάνουν. Βρίσκουµε λίγο παράξενο οι ερ-
γαζόµενοι να πληρώνονται στις διακοπές, αν το φροντιστήριο
είναι κλειστό. 

Στην τρίτη παράγραφο για το θέµα των είκοσι ένα διδακτικών
ωρών, νοµίζουµε ότι χρειάζεται και άλλη διαβούλευση µε όλα τα
εµπλεκόµενα µέρη, γιατί είναι σαφές ότι οι εκπαιδευτικοί στα
φροντιστήρια δουλεύουν και στο σπίτι. Διόρθωση γραπτών, προ-
ετοιµασία θεµάτων, εξετάσεων κ.λπ.. Πρέπει, λοιπόν, να αναγνω-
ριστεί ο χρόνος που δαπανούν πέρα από τις ώρες απασχόλησης
που έχουν στο φροντιστήριο, για όλες αυτές τις δραστηριότητες
προετοιµασίας, διόρθωσης γραπτών κ.λπ., οπότε οι σαράντα
εβδοµαδιαίες ώρες µπορεί να γίνει συζήτηση για την αναγωγή
τους σε είκοσι µία ώρες εντός της τάξης. Όµως, θα πρέπει να
λαµβάνεται υπ’όψιν και η βιωσιµότητα της επιχείρησης, γιατί αλ-
λιώς θα κλείσουν αυτές οι επιχειρήσεις και θα χάσουν τη δουλειά
τους οι εργαζόµενοι ή θα καταφεύγουν σε ελαστικές µορφές ερ-
γασίας. Γι’ αυτό λέµε ότι θα χρειαζόταν περισσότερη ζύµωση στο
συγκεκριµένο θέµα και διαβούλευση, κάτι που δεν έγινε. 

Στην τροπολογία που αφορά το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και
Καινοτοµίας το ΕΛΙΔΕΚ αναφέρεται στην εκταµίευση της πρώτης
δόσης από τη σύµβαση της χώρας και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων. Εδώ αναγνωρίζουµε την ανάγκη να υπάρξει µια
πρώτη χρηµατοδότηση σε λίγους νέους επιστήµονες, για να µην
τους χάσουµε και αυτούς. Ωστόσο, θα πρέπει να σας ρωτήσω
αν είναι επιλέξιµο να δοθούν πόροι µε βάση την εν λόγω σύµ-
βαση, εκτός του φορέα του ιδρύµατος. Δηλαδή αν είναι επιλέ-
ξιµο οι υποτροφίες και όλα αυτά να πάνε υπό την αιγίδα της
ΓΓΕΤ, όταν κανονικά θα έπρεπε να είναι υπό την αιγίδα του ΕΛΙ-
ΔΕΚ. Θα µας πει, φαντάζοµαι, ο κ. Φωτάκης περισσότερα πάνω
σε αυτό.

Σχετικά µε τις εφηµερίες στο «Αιγινήτειο», που έρχεται µε βου-
λευτική τροπολογία, να σηµειώσω ότι είναι η γνωστή πρακτική,
έτσι ώστε να µην υπάρχει κοστολόγηση που θα απαιτούσε η αν-
τίστοιχη υπουργική τροπολογία.

Σχετικά µε την επιµόρφωση των κληρικών και λαϊκών στελεχών
της εκκλησίας µε εντυπωσίασε ότι αυτή η τροπολογία δεν ήρθε
από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όπως θα περίµενε κανέ-
νας, αλλά ήρθε από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και όχι από το ίδιο
το Υπουργείο, το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, που θα ήταν φυσιολογικό να έρθει. Απόρησα, δηλαδή, µε
τη γνώση των σχετικών θεµάτων µε τόσες πολλές λεπτοµέρειες,
τη σχέση µε τα εκκλησιαστικά θέµατα που συνεπάγεται. Να, λοι-
πόν, που σπάνε τα στερεότυπα που είχα στο µυαλό µου.

Πάµε στην τροπολογία για τα ΑΕΙ. Εδώ να πούµε ότι πρέπει να
εισάγουµε έναν νέο όρο. Όπως λέµε «πολυνοµοσχέδιο», πρέπει
να εισάγουµε και τον όρο «πολυτροπολογία». Αυτή αφορά διά-
φορα θέµατα. Στην παράγραφο 1β του πρώτου άρθρου απαγο-
ρεύονται οι µετακινήσεις καθηγητών, εάν ο προορισµός είναι τα
ΑΕΙ του Νοµού Αττικής και Θεσσαλονίκης. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω µία διορθωτική πρόταση. Δεν βρίσκω
γιατί να απαγορεύονται αυτές οι µετακινήσεις, εάν τα ΑΕΙ προ-
έλευσης, κυρία Υπουργέ, είναι και αυτά από τον Νοµό Αττικής.
Γιατί, δηλαδή, κάποιος από το Πολυτεχνείο να µην µπορεί να
πάει στο Οικονοµικό Πανεπιστήµιο και τούµπαλιν; Καταλαβαίνω
να µην υπάρχει αποψίλωση ουσιαστικά των επαρχιακών πανεπι-
στηµίων, αλλά από πανεπιστήµιο του Νοµού Αττικής νοµίζω ότι
δεν υπάρχει πρόβληµα να υπάρχει µετακίνηση σε άλλο ΑΕΙ του
Νοµού Αττικής. 

Επίσης, θα µπορούσαµε να βάλουµε και χρονικό όριο σε αυτές
τις µετακινήσεις τα τρία χρόνια, τα πέντε χρόνια, έτσι ώστε να
υπάρχει µεγαλύτερη άνεση στις γενικές συνελεύσεις να δίνουν
τις αντίστοιχες άδειες, να υπάρχει δηλαδή µεγαλύτερη κινητικό-
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τητα. 
Παρακάτω, στο άρθρο 2, προχωράτε στην κατάργηση της αυ-

τοδίκαιης διαγραφής λόγω µη εγγραφής σε δύο εξάµηνα, όπως
υπήρχε στον ν.4009. Εδώ πρέπει να πούµε: Ήµαρτον! Ούτε αυτό
δηλαδή δεν θα πρέπει να κάνουν οι λιµνάζοντες φοιτητές; Ούτε
να γράφονται µία φορά τον χρόνο; Θα αρκεί δηλαδή µόνο η εγ-
γραφή τους στο πρώτο έτος. 

Αυτό θα δηµιουργήσει διάφορα προβλήµατα κατά τη γνώµη
µας. Αν καταργηθεί η υποχρέωση εγγραφής κάθε χρόνο, πώς θα
ξέρει το κάθε τµήµα πόσοι είναι οι φοιτητές του; Πώς θα υπολο-
γίζονται οι διάφορες µετρικές ανά φοιτητή που χρειάζονται για
την αξιολόγηση τα τµήµατα και τα πανεπιστήµια; Θα έχουµε δύο
κατηγορίες φοιτητών: τους εγγεγραµµένους και τους µη εγγε-
γραµµένους, αλλά και µη διαγραµµένους και θα χάσουµε τον
µπούσουλα. Δεν θα ξέρουµε δηλαδή πόσοι φοιτητές είναι η δύ-
ναµη του κάθε τµήµατος, τι καταστάσεις θα πρέπει να ετοιµάζει
η κάθε γραµµατεία, εάν θα ψηφίζουν ή δεν θα ψηφίζουν οι συγ-
κεκριµένοι φοιτητές στις εκλογές. Γενικά η διάταξη αυτή πι-
στεύουµε ότι θα κάνει τα πράγµατα λίγο παραπάνω κουλουβά-
χατα στα πανεπιστήµια, που δεν θα ξέρουν πόσους φοιτητές
έχουν.

Στο άρθρο -πάλι στην ίδια πολυτροπολογία είµαστε-για τα αυ-
τοδύναµα ΤΕΙ είναι η τρίτη τροποποίηση που κάνετε για τα µη
αυτοδύναµα τµήµατα ΑΕΙ και ΤΕΙ σε διάστηµα τριών µηνών. Με
τον ν.4386/2016 είχατε βάλει αυτήν ακριβώς την ίδια διάταξη,
στο άρθρο 57 στην παράγραφο 2, και τροποποιούσατε το άρθρο
39 του ν.4186/2013. Τον Ιούλιο, πριν από δύο µήνες, µε τον
ν.4405 την βγάλατε αυτήν την παράγραφο και τώρα ξαναµπαίνει.
Να περιµένουµε µήπως ξαναβγεί. Και το ζήτηµα είναι σε ποιο
τµήµα αναφερόµαστε και για ποιο τµήµα γίνεται όλη αυτή η δια-
δικασία. Θα περιµένουµε από την κυρία Αναπληρώτρια Υπουργό
να µας πει.

Για τις αποσπάσεις των εκπαιδευτικών σε κόµµατα, κάτι για το
οποίο ρώτησα εχθές τον κ. Φίλη, δεν άκουσα να λέει κάτι. Μπορεί
να το πει στη συνέχεια στις οµιλίες του. Σας θυµίζω ότι έστειλε
ένα έγγραφο µε το οποίο ζήταγε να ενηµερώσουν τα κόµµατα
για το ποιοι είναι αποσπασµένοι σε αυτά. Απάντησε το Ποτάµι
και το ΠΑΣΟΚ. Τα άλλα κόµµατα δεν απάντησαν. Και καλά τα
άλλα κόµµατα, αλλά ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ; Αγνοεί τον Υπουργό του ή
είναι τόσοι πολλοί οι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί και δεν θέλει
να το σκαλίσει; Και ο Υπουργός τι κάνει; Το δέχεται έτσι αυτό;

Τέλος πάντων, στα περισσότερα άρθρα για την ελληνόγλωσση
και διαπολιτισµική εκπαίδευση είµαστε θετικοί. Στις υπόλοιπες
διατάξεις όµως είµαστε επιφυλακτικοί ως αρνητικοί. Για τις τρο-
πολογίες θεωρούµε ότι παγιώνουν µια πρακτική κακής νοµοθέ-
τησης. 

Ένα φρένο σε αυτό που αφορά τον Κανονισµό της Βουλής, το
άρθρο 88, που παραβιάζεται συστηµατικά µε τις άσχετες τροπο-
λογίες που εισάγονται, θα ήταν η ψήφιση των τροπολογιών να
γίνεται µε αυξηµένη πλειοψηφία, έτσι ώστε να αναχαιτιστεί λίγο
αυτή η κακή συνήθεια ή αλλιώς θα πρέπει να ψηφίσουµε έναν
νόµο που να λέει ότι µε βάση τον νόµο αυτόν πρέπει να εφαρµό-
ζουµε τον Κανονισµό της Βουλής, που έχει αρχίσει να ξεχειλώνει
πολύ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Μαυρωτά.

Ο κ. Ζουράρις έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Τα σέβη µου, Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω για την περίφηµη απάντηση του Σωκράτους

στον Καλλικλή. Λέει ο Καλλικλής στον «Γοργία» το εξής: «Ρε, συ,
τα ίδια λες µια ζωή, ξανά και ξανά τα ίδια». Ακολουθεί η περίφηµη
απάντηση του Σωκράτη: «Θα λέω τα ίδια», δηλαδή «τα αυτά περί
των αυτών» και «όταν αλλάξουν τα πράγµατα, θα αλλάξω κι εγώ».
Δεν έχουν αλλάξει τα πράγµατα. 

Άρα επανέρχοµαι εις τα «αυτά περί των αυτών» -χωρίς να τα
ξαναπώ- δηλαδή για το πρόβληµα της διδασκαλίας για τα σχο-
λεία µας στην απανταχού της οικουµένης ελληνικότητα. 

Εποµένως, τα θέµατα του πολιτισµού, όπως είπα, δεν µπορεί
να ρυθµιστούν µε τις µαγγανείες του Λεφάκη και τις συνταγές

για τον κιµά ή µε τις οδηγίες χρήσεως για τα παιδιά των εννέα
ετών της ηλεκτρικής καφετιέρας, γιατί υποψιάζοµαι ότι στην Κα-
λιφορνία η ηλεκτρική καφετιέρα για τα Ελληνόπουλα δεν είναι
πια ηλεκτρική, αλλά ηλεκτρονική και διαστηµική καφετιέρα. 

Αυτό το «Μπουρδιστάν», λοιπόν, πρέπει να λήξει. Σιγά-σιγά
πρέπει να το δούµε. Πρέπει να αφαιρεθούν από τα βιβλία αυτές
οι σελίδες, όπως είπαµε, ώστε να πηγαίνουν τα παιδιά και να δι-
δάσκονται Ρίτσο και Σεφέρη για τα σωστά ελληνικά ή τα δικά σας
τα κείµενα, κύριε Υπουργέ, που ήταν στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ»
και µου άρεσαν πάρα πολύ, όταν ήµασταν δίπλα-δίπλα, βεβαίως.
Πρέπει να λήξει η «σαχλαµαρολογία» του κιµά κ.λπ. για τα παιδιά
των εννέα ετών και τα χειρότερα για τη Φρικαντέλα που σιχαινό-
ταν τα κάλαντα. Αν είναι δυνατόν! 

Από το πρωί, µου τηλεφώνησαν διάφοροι ιερείς των πρεσβυ-
γενών Πατριαρχείων και µε παρακάλεσαν κάτι που αφορά τον
Πρωθυπουργό της Εθνικής Παιδείας, αλλά και εσάς τους υπο-
λοίπους, Υπουργοί µου. Υπάρχει το εξής: Μήπως θα έπρεπε µε
µία νοµοτεχνική ρύθµιση να επανέλθει η δυνατότητα για τους ιε-
ρείς µόνο των τριών πρεσβυγενών Πατριαρχείων –ενδεχοµένως
και της Αντιοχείας, δεν το ξέρω, ήταν από τα τρία- να µπορεί να
παρατείνεται χωρίς επιµίσθιο, γιατί ενδέχεται να µείνουν χωρίς
παπά ενορίες που υπάγονται στα τρία Πατριαρχεία, της Αλεξαν-
δρείας, της Κωνσταντινουπόλεως και των Ιεροσολύµων, εάν δεν
επανέλθουν στο καθεστώς της ενδεχοµένης παρατάσεως;

Παρακαλώ, δείτε το, αν γίνεται ή τουλάχιστον δείτε το στην
επόµενη ρύθµιση σε δίµηνο που θα έρθουν τα θέµατα, γιατί λέει
ότι φαίνεται ότι σας έστειλε και κάποια επιστολή ο Οικουµενικός
Πατριάρχης.

Το άλλο θέµα είναι η αιτιολογία του άρθρου 27, για την οποία
θα σας πω ότι επειδή δεν καταλαβαίνω απολύτως τίποτα, ζήτησα
τη συµβολή του Φορτσάκη και του Ανδρέα Λοβέρδου, οι οποίοι
είναι συνάδελφοι πανεπιστηµιακοί. Απ’ ό,τι κατάλαβα, δείχνει ότι
η ρύθµιση που είχε ο νόµος Φίλη τον Μάιο του 2016 ήταν εύλογη
και ήρεµη, ενώ ενδεχοµένως τώρα, όπως ερµηνεύεται ο νόµος
του 2000 και όχι του 2016, ενδέχεται οι συνάδελφοι οι οποίοι ανή-
καν σε εταιρείες ή ασκούσαν ελεύθερη επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα να είναι υποχρεωµένοι να πληρώσουν τώρα από το 2000,
ενώ ο νόµος Φίλη του Μαΐου του 2016 δεν το προβλέπει. 

Εποµένως η λύση που προτείνω είναι το συναµφότερον, να ζη-
τήσω από τον Φορτσάκη και τον Λοβέρδο να µου πουν τι να ψη-
φίσω, να ζητήσω και από εσάς τι να ψηφίσω και ακολούθως θα
βάλω κλήρο. «Και επί των ιµατίων έβαλον κλήρον».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Ζου-

ράρι.
Κλείνουµε µε την ειδική αγορήτρια από την Ένωση Κεντρώων,

την κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, όπως φάνηκε και από τη

χθεσινή συνεδρίαση, οι περισσότεροι εκφράζουµε αντιρρήσεις
και διαφωνίες στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Σε γενικές γραµ-
µές, εγώ προσωπικά και η Ένωση Κεντρώων, συµφωνούµε πλή-
ρως µε την αρχική σκέψη του κυρίου Υπουργού να ασχοληθεί
σοβαρά µε τα θέµατα της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης και της
εκπαίδευσης των προσφύγων.

Μεταξύ των άλλων θεµάτων που µας απασχολούν στο νοµο-
σχέδιο είναι τα άρθρα 1 και 19. Κινούνται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Όµως, όπως τόνισα αναλυτικά και στη χθεσινή µου
οµιλία, δεν υπήρξε αρκετή προσοχή κατά τη σύνταξη του νοµο-
σχεδίου, ώστε να αναβαθµιστεί και όχι τελικώς να υποβαθµιστεί
η διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας στα σχολεία της οµογέ-
νειας. Κι αυτό νοµίζω θα έπρεπε να είναι το πιο σηµαντικό. Τα
παιδιά µας που µένουν στο εξωτερικό πρωτίστως πρέπει να δια-
τηρήσουν τους δυνατούς δεσµούς τους µε την Ελλάδα, τη
γλώσσα, την ιστορία και τον πολιτισµό, αλλά δυστυχώς το παρόν
νοµοσχέδιο απέτυχε να το εξασφαλίσει αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Στη συνέχεια τώρα ως προς τα άρθρα 20 µέχρι 26, για την δια-
πολιτισµική εκπαίδευση, θεωρώ πως είναι µια καλή κίνηση η ανα-
βάθµιση των διαπολιτισµικών σχολείων σε πειραµατικά διαπολιτι-
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σµικά σχολεία και ευελπιστώ να αποδώσει η αλλαγή αυτή τα ανα-
µενόµενα αποτελέσµατα. 

Δεν µπορώ όµως να πω το ίδιο για το άρθρο 27, παράγραφος
1 όπου προσδιορίζεται η παραγραφή των οφειλών των καθηγη-
τών και λεκτόρων προς το ΕΛΚΕ. Εξαρχής εναντιώθηκα και στην
επιτροπή και χθες στην οµιλία µου. Αυτό το άρθρο, παρά τη βελ-
τίωση που έφερε χθες ο Υπουργός, εν τω µέσω της νυκτός, εξα-
κολουθεί να είναι προβληµατικό και ύποπτο. 

Επίσης, δεν µπορώ να συµφωνήσω πλήρως µε το άρθρο 28
για τα ιδιωτικά σχολεία, για τον τρόπο πρόσληψης και απόλυσης
των εκπαιδευτικών. Προφανώς ένα ιδιωτικό σχολείο δεν ταυτίζε-
ται µε µια οποιαδήποτε ιδιωτική επιχείρηση. Έχει έλεγχο από το
Υπουργείο Παιδείας. Αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι είναι και µια
ιδιωτική επιχείρηση. Η πολιτεία πρέπει να το λάβει αυτό σοβαρά
υπ’όψιν. Να έχει τους ελέγχους που πρέπει να έχει, αλλά ο υπερ-
βολικός περιορισµός στον τρόπο απόλυσης των εκπαιδευτικών,
χωρίς να προηγηθεί κανένας απολύτως διάλογος από τη µια
πλευρά, θα έχει ως αποτέλεσµα η έναρξη της νέας σχολικής χρο-
νιάς να βρει το εσωτερικό των ιδιωτικών σχολείων σχεδόν σε εµ-
πόλεµη κατάσταση. Από τη µια οι εκπαιδευτικοί, από την άλλη οι
ιδιοκτήτες των σχολείων, πιθανόν και οι γονείς να βρίσκονται σε
µια διαµάχη. Τι περιµένετε να φέρετε ως αποτέλεσµα; Να έχουν
διαµάχη οι ιδιοκτήτες των σχολείων, οι καθηγητές, οι γονείς; 

Σαν µητέρα και σαν γιαγιά πιστεύω ότι τα σχολεία πρέπει να
είναι ένας χώρος οµαλής συνεργασίας, µετάδοσης και γνώσης
και όχι αντιπαλότητας. Δεν είναι ένα ρινγκ το σχολείο. Ακόµη, την
τελευταία στιγµή, χθες το βράδυ, δεν επιτρέπετε στο ιδιωτικό
σχολείο να συνυπάρξει και φροντιστήριο. Ακόµα κι αυτό ήταν
αιφνιδιαστικό. Και µια κίνηση από τον κύριο Υπουργό για την
οποία κανένας από τους ιδιοκτήτες των σχολείων, που είχαν
έρθει σαν φορείς, δεν είχε ενηµερωθεί. 

Φυσικά δεν µπορώ να µην καυτηριάσω για άλλη µια φορά το
άρθρο 38. Είναι το άρθρο µε το οποίο για το σύνολο των θεµά-
των που αφορούν τα σχολεία των προσφύγων θα αποφασίζει
αποκλειστικά και µόνο ο Υπουργός. Δηλαδή, ζητάτε, κύριε Υ-
πουργέ, να σας δώσουµε µια λευκή επιταγή, να αποφασίζετε
µόνος σας τι θα γίνει µε τους πρόσφυγες, πώς θα λειτουργήσουν
τα σχολεία. Μας δώσατε µια κατάσταση από το λογιστήριο πε-
ρίπου πόσο θα κοστίσει. Δεν ξέρουµε πόσα είναι τα προσφυγό-
πουλα. Δεκατρείς χιλιάδες είναι; Είκοσι τρεις χιλιάδες είναι;
Πέντε χιλιάδες είναι; Εσείς έχετε καθορίσει πόσα φοιτούν. Αφού
δεν ξέρουµε πόσα πρώτα-πρώτα είναι. 

Οι δικαιολογίες σας είναι πάρα πολύ καλές. Λέτε ότι είναι µια
επείγουσα κατάσταση, αφού είµαστε στην αρχή της χρονιάς.
Αλλά όλα αυτά που µας λέτε, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς δεν µας
πείθουν. Εµένα προσωπικά δεν µε πείθουν.  

Ο κύριος Υπουργός µάλιστα άφησε το θέµα να φτάσει την τε-
λευταία στιγµή στο Κοινοβούλιο. Σε µια εβδοµάδα αρχίζουν τα
σχολεία. Το προσφυγικό ζήτηµα, οι προσφυγικές εισροές ακόµη
εξακολουθούν. Μπορεί να είναι σε µικρότερο βαθµό αλλά δεν
έχουν σταµατήσει. Εξακολουθούν. Τα προβλήµατα αυτά τα γνω-
ρίζουµε εδώ και ένα χρόνο. Σήµερα στις 31 Αυγούστου έπρεπε
να τα φέρετε να ψηφίσουµε; 

Εποµένως είναι απόλυτη επιλογή του κυρίου Υπουργού να
ασχοληθεί την τελευταία στιγµή µε αυτά τα ζητήµατα, να έχετε
τη δικαιολογία ότι σας πιέζει ο χρόνος και να µας ζητάτε να σας
εξουσιοδοτήσουµε πλήρως εν λευκώ, να µπορείτε να κάνετε ό,τι
θέλετε. Αυτή είναι µια άλλη τακτική που έχετε εφαρµόσει σε
άλλες εποχές. 

Εµείς πάντως ως Ένωση Κεντρώων -και εγώ προσωπικά- δεν
την δεχόµαστε. Είχε ξαναγίνει. Σας έδωσαν και άλλη φορά στον
ΣΥΡΙΖΑ εντολή να πάτε να διαπραγµατευτείτε. Πάρτε µια λευκή
εντολή, πηγαίνετε στην Ευρώπη, φέρτε µας ό,τι είναι να µας φέ-
ρετε εν τω µέσω της νυκτός. Έτσι το πάτε πάντοτε.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στο θέµα της τροπο-
λογίας για την ειδική αγωγή. Σε αυτό το θέµα προκλήθηκαν τε-
ράστιες αντιδράσεις από όλες τις πλευρές και πάλι οι εκπαι-
δευτικοί στρέφονται κατά του κυρίου Υπουργού. Και ξέρετε ποιο
είναι το βασικό πρόβληµα, δηλαδή γιατί στρέφονται κατά σας; 

Γιατί στο θέµα αυτό δεν υπήρξε κανένας διάλογος. Η τροπο-
λογία ήρθε µέσα στον Αύγουστο, προφανώς δεν υπήρξε καµµία

συζήτηση µε τους εκπαιδευτικούς τόσο της γενικής όσο και της
ειδικής αγωγής και είµαστε σύµφωνοι όλοι ότι η παιδεία δεν είναι
ένας χώρος αυθαιρεσίας που µπορούµε να κάνουµε ό,τι θέ-
λουµε. Είναι το µέλλον της Ελλάδος, αφορά τα παιδιά µας, τα
εγγόνια µας. 

Δεν µπορώ να δεχτώ και τις καλύτερες δυνατές προθέσεις
από την πλευρά σας. Δεν µπορώ να δικαιολογήσω γιατί για τόσο
σηµαντικές και σοβαρές ρυθµίσεις δεν φροντίσατε να µιλήσατε
µε τους φορείς, να ενηµερωθείτε κατάλληλα από αυτούς.

Συνολικά η άποψή µου είναι ότι το νοµοσχέδιο αφήνει την εν-
τύπωση µιας πρόχειρης διαδικασίας και όλα αυτά τα συζητάµε
σήµερα, στις 31 Αυγούστου, για να εφαρµοστούν στις αρχές Σε-
πτεµβρίου. Δεν υπάρχει πιο ξεκάθαρη απόδειξη από αυτή για το
πόσο επιπόλαια αντιµετωπίζεται η παιδεία αυτήν τη στιγµή από
την Κυβέρνηση.

Κύριοι συνάδελφοι, επί της αρχής ψηφίζουµε «παρών» και επί
των άρθρων θα τοποθετηθούµε αναλυτικά. Όσο, όµως, δεν τρο-
ποποιούνται ή δεν αποσύρονται τα άρθρα 27 και 28 τα καταψη-
φίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ακούστε τώρα πώς θα προχωρήσουµε την διαδικασία.
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Μπαλτά, που είναι από το πρωί εδώ,
για να υπερασπιστεί τις δύο τροπολογίες που αφορούν τη λει-
τουργία των θεάτρων.

Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η Αναπληρώτρια Υπουργός
που είναι εδώ, όχι για να οµιλήσει, αλλά για να µας ενηµερώσει
ποιες από τις βουλευτικές τροπολογίες κάνει δεκτές το Υπουρ-
γείο Παιδείας. 

Στη συνέχεια θα ξεκινήσουµε τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων εναλλάξ µε τους συναδέλφους, τρεις συνάδελφοι,
ένας Κοινοβουλευτικός, ώστε να µην πάνε en bloc.

Εγώ θα δώσω τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς, σύµφωνα
µε την κοινοβουλευτική σειρά. Η κ. Βάκη µου έχει πει ούτως ή
άλλως ότι θέλει να µιλήσει τελευταία. Άρα θα ξεκινήσω από την
κ. Κεραµέως.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Με την ονοµαστική ψηφο-
φορία για τις άρσεις ασυλίας, που είναι στις δώδεκα η ώρα, πώς
θα γίνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε.
Στις 12.30’ ακριβώς και όχι στις 12.00’ -γιατί συνήθως κάνουµε

διακοπή στις 12.00’ για τις άρσεις ασυλιών και µέχρι να µαζευ-
τούµε, πάει 12.30’ και χάνουµε µισή ώρα, που θα µπορούν να µι-
λούν συνάδελφοι για το νοµοσχέδιο- θα ξεκινήσει η διαδικασία
για τις άρσεις ασυλίας. Φαντάζοµαι ότι σε µισή ώρα θα έχουµε
τελειώσει, γι’ αυτό και παρακαλώ τις γραµµατείες των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων να φροντίσουν να ειδοποιήσουν τους συνα-
δέλφους να έχουν µαζευτεί όλοι µεταξύ 12.00’ µε 12.30’, για να
µην χάσουµε καθόλου χρόνο.

Κυρία Αναγνωστοπούλου, πρώτα θα µιλήσει ο κ. Μπαλτάς και
αµέσως µετά θα σας δώσω τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν κατάλαβα
καλά, µετά θα πάµε στον κατάλογο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κανονικά µετά:
‘Ενας Κοινοβουλευτικός, τρεις Βουλευτές, εφόσον το επιθυµούν.
Εάν δεν το επιθυµούν, θα προχωράµε στους συναδέλφους.

Ορίστε, κύριε Μπαλτά, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελάχιστα θα σας απασχολήσω. Είναι δύο απλές τροπολογίες

από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού που αφορούν τα
θέατρα. Η µια αφορά την αδειοδότηση και τις διαδικασίες αδει-
οδότησης των κτηρίων που φιλοξενούν θέατρα, όπου υπάρχουν
κάποιες καθυστερήσεις σε σχέση µε την προσαρµογή των θεά-
τρων στους κανονισµούς που επέβαλε ο ν.4229/2014 και δίνουµε
απλώς µια παράταση στα θέατρα, ώστε να προσαρµοστούν σε
αυτές τις νέες συνθήκες αυστηροποίησης κυρίως σε ό,τι αφορά
την προστασία. 

Και επειδή κάποια θέατρα δεν το κατάλαβαν αυτό και δεν το
ξεκίνησαν την κατάλληλη στιγµή, δίνουµε ένα χρονικό περιθώριο
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στην προσαρµογή αυτή, ώστε να µην σταµατήσουν να λειτουρ-
γούν τα θέατρα, ενώ παράλληλα προχωράει τελείως κανονικά
και είναι προϋπόθεση στην τροπολογία η λειτουργία των θεά-
τρων.

Η δεύτερη τροπολογία πάλι αφορά τα θέατρα σε ένα άλλο επί-
πεδο. Υπάρχει από καιρό ένα ερώτηµα σε σχέση µε τη διοικητική
και οικονοµική λειτουργία των θέατρων, µία σύγχυση αρµοδιο-
τήτων, ας το πούµε, µεταξύ καλλιτεχνικού διευθυντή και ευθυνών
διοικητικού συµβουλίου. Και το κενό, που από πολλές µεριές φά-
νηκε ότι υπάρχει, είναι ακριβώς η θεσµοθέτηση µιας θέσης οικο-
νοµικού διοικητικού διευθυντή, ο οποίος θα υπόκειται στο
διοικητικό συµβούλιο, αλλά η λειτουργία του όλη θα είναι να έχει
πολύ στενή συνεργασία µε τον καλλιτεχνικό διευθυντή. 

Έτσι αποκαθίσταται και η -ας το πούµε έτσι- καθηµερινή λει-
τουργία του θεάτρου σε ό,τι αφορά τα οικονοµικά και διοικητικά
και η διαφάνεια και όλα όσα προαπαιτούνται, ώστε τα θέατρα να
κάνουν σωστά τη δουλειά τους. Αυτή η τροπολογία αφορά τα
δύο κρατικά θέατρα, το Εθνικό Θέατρο στην Αθήνα και το Κρα-
τικό Θέατρο Βορείου Ελλάδος, όπως και την Εθνική Λυρική
Σκηνή. 

Επί τη ευκαιρία αποσαφηνίζονται στην τροπολογία όλα όσα
προϋπάρχουν και αφορούν τις ιδιότητες, τα προσόντα και τις λει-
τουργίες του καλλιτεχνικού διευθυντή. Αυτό είναι όλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για τα όσα

είπε ο κύριος Υπουργός, θα µπορούσα να µιλήσω ως τοµεάρχης
πολιτισµού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι ως τοµεάρχης.
Δεν υπάρχει το αξίωµα αυτό εντός της Αιθούσης, κύριε Γκιου-
λέκα. Είστε παλιός συνάδελφος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Είµαι και εγγεγραµµένος οµι-
λητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι το κατάλαβα. Εν-
τάξει θα µιλήσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Θα ήθελα κάποιες απαντή-
σεις από τον Υπουργό, γιατί θα φύγει µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πάρετε τον λόγο
µετά την κυρία Υπουργό για ένα λεπτό για διευκρινιστικές ερω-
τήσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Πριν φύγει, όµως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπαλτά, αν

έχετε την καλοσύνη, µείνετε λίγα λεπτά. Θα µπορούσατε και κατ’
ιδίαν να µιλήσετε για το αν µπορεί να λυθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Δεν µπορεί, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. 
Κυρία Υπουργέ, θα κάνετε και την οµιλία σας ή θα µιλήσετε

µόνο για τις τροπολογίες;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα κάνω και την
οµιλία µου. Είναι ο Υπουργός εδώ και θα µιλήσει για τις τροπο-
λογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η Ανα-
πληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κ.
Αθανασία Αναγνωστοπούλου για δέκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία συζήτηση για την εκπαί-
δευση είναι από τη φύση της ιδεολογικά φορτισµένη. Πολώνει,
συσπειρώνει, διαφοροποιεί, δηµιουργεί κοινωνικές οµάδες και
κόµµατα όσο κανένας άλλος δηµόσιος λόγος στη χώρα µας και
όχι µόνο. 

Ωστόσο, από τη Μεταπολίτευση και µετά, όταν αποκαταστά-
θηκε η δηµοκρατία σε αυτήν τη χώρα, όλοι και όλες συνοµολο-
γήσαµε ότι η παιδεία είναι δηµόσιο αγαθό, είτε φορέας της είναι
το δηµόσιο είτε το ιδιωτικό. Άρα, αυτό το συµβόλαιο σπάει ξαφ-
νικά ή έσπασε τα τελευταία χρόνια. 

Θέλω να πω ένα πράγµα: Όλοι γνωρίζουµε ότι οι αγώνες για
τη δηµοκρατία στην Ελλάδα συµπορεύθηκαν µε τις διεκδικήσεις

για την παιδεία ακριβώς ως δηµόσιο αγαθό. Σε όλη την ιστορική
διαδροµή, λοιπόν, αυτής της χώρας αποτέλεσε η διεκδίκηση για
την παιδεία - δηµόσιο αγαθό, θεµελιώδη πυλώνα της διεκδίκησης
για την ελευθερία. Άρα, λοιπόν, αυτό σηµαίνει ότι όταν υπονο-
µεύεται αυτό το δηµόσιο αγαθό, υπονοµεύεται αυτοµάτως και η
δηµοκρατία. 

Θέλω να πω, επίσης, ότι για να είναι δηµόσιο αγαθό η παιδεία,
είτε φορέας είναι το δηµόσιο είτε το ιδιωτικό, αυτό που έχει ση-
µασία είναι αυτοί που ζωντανεύουν τους κανόνες και τους θε-
σµούς - δηλαδή, οι µαθητές και οι καθηγητές σε αυτή την περί-
πτωση- να µπορούν να δρουν µε ισότητα και ελευθερία σε ένα
ενιαίο θεσµικό και κανονιστικό πλαίσιο. Αυτό είχε συνοµολογηθεί
σε όλη την Μεταπολίτευση. Κανένας δεν το αµφισβήτησε παρά
τις επιµέρους διαφωνίες, τις διαµάχες και τις συγκρούσεις των
κοµµάτων µεταξύ τους. 

Σήµερα η σύγκρουση, η διαµάχη, η αντιπαράθεση δεν είναι
«δηµόσια ή ιδιωτικά σχολεία». Η διαµάχη είναι εάν η παιδεία είναι
δηµόσιο αγαθό και δεν είναι εµπόρευµα. Και δεν µπορεί να ορι-
στεί διαφορετικά παρά µόνο αν οι εκπαιδευτικοί δεν είναι γκαρ-
σόνια πελατών και επιτελούν λειτούργηµα εν πλήρει ελευθερία. 

Ας πάρουµε µερικές χαρακτηριστικές στιγµές της ελληνικής
ιστορίας, όπως αποτυπώνεται σε διάφορα πράγµατα. Στο «Ξύλο
βγήκε από τον παράδεισο» και τον Παπασταύρου, ο οποίος µπο-
ρούσε να διώξει καθηγητή, πέρα από το εµφανές του love story
της ταινίας κ.λπ., υπάρχει από πίσω ένα πράγµα: ο αγώνας για
δηµοκρατία της δεκαετίας του ’60, που αποτυπώνεται και σε
αυτό το έργο. Αποτυπώνεται υπόρρητα, βέβαια, και σε αυτό το
έργο µέσα από το ποια θέση έχει ένας καθηγητής είτε σε ιδιωτικό
είτε σε δηµόσιο τότε σχολείο.

Γιατί θα πρέπει να ξέρουµε, όπως είπα πριν, ότι όταν υπονο-
µεύεται στη µία πλευρά του, δηλαδή στον ιδιωτικό φορέα, υπο-
νοµεύεται οπωσδήποτε και στην άλλη. Να θυµίσω ότι επί χούντας
κάποια ιδιωτικά σχολεία αποφάσισαν αυτά να εξυπηρετήσουν το
δηµόσιο αγαθό και να έχουν εκεί καθηγητές και να τους προσφέ-
ρουν την ελευθερία που το δηµόσιο σχολείο δεν µπόρεσε να
τους προσφέρει. Σηµαντικοί αριστεροί καθηγητές βρέθηκαν σε
αυτά τα σχολεία. 

Μετά τη Μεταπολίτευση αυτή η Βουλή –το ανέφερε και ο
Υπουργός χθες- αποφάσισε ότι, είτε ιδιωτικό είτε δηµόσιο, αυτό
το αγαθό είναι δηµόσιο αγαθό και ένας έχει τον ρόλο να βάζει
το κανονιστικό πλαίσιο και να εγγυάται την ισότητα για τους µα-
θητές και την ελευθερία για το εκπαιδευτικό προσωπικό και αυτό
είναι το δηµοκρατικό κράτος. Άρα µη µας µιλάτε για σοβιέτ και
όλα αυτά, γιατί είναι απολύτως παραλογισµός.

Οι κυβερνήσεις είτε ΠΑΣΟΚ είτε Νέας Δηµοκρατίας –και το
έχω πει σε αυτή τη Βουλή- τα προηγούµενα χρόνια και παρά τις
πελατειακές σχέσεις, παρά το ένα, παρά το άλλο, κατόρθωσαν
να φτιάξουν την παιδεία ως δηµόσιο αγαθό που έβγαλε και άρι-
στους µαθητές, έβγαλε και κακούς µαθητές, όπως όλα τα εκπαι-
δευτικά συστήµατα όλου του κόσµου και έβγαλε πάρα πολύ ση-
µαντικούς ανθρώπους. Τώρα, από την κρίση και µετά, αυτό
σπάει. Και εάν σπάσει στον ιδιωτικό τοµέα, σηµαίνει ότι θα σπά-
σει και στο δηµόσιο. Γιατί οι εργασιακές σχέσεις και αυτό το
πλαίσιο δεν είναι καθόλου αθώο πολιτικά.

Θέλω να πω, επίσης, ότι δεν είµαστε εµείς που θέλουµε να φέ-
ρουµε σοβιέτ. Και ο Γενικός Γραµµατέας Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και Διαφάνειας κ. Κωστής Παπαϊωάννου το έδειξε σε ένα
άρθρο προχτές -και άλλοι το έχουν δείξει, αλλά αυτό έχω πρό-
σφατο- και ο ΟΗΕ επιβάλλει ότι η παιδεία είναι δηµόσιο αγαθό
και όχι εµπόρευµα. Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, αυτή τη συζήτηση
και να παίζουµε µε ένα πράγµα το οποίο είναι πολύ σηµαντικό.
Από πότε οι άνθρωποι αυτής της χώρας και κυρίως οι άνθρωποι
οι οποίοι δεν είναι κάποιοι ξεχωριστοί -µια χούφτα ανθρώπων
έχουν την οικονοµική δύναµη- είναι όλοι άχρηστοι και πρέπει να
τους αντιµετωπίσουµε µε καχυποψία, για να αφήσουµε άλλα πα-
ράθυρα;

Άρα το κανονιστικό πλαίσιο της ιδιωτικής εκπαίδευσης είναι
υπόθεση του δηµοκρατικού κράτους, από τη στιγµή που αποκα-
ταστάθηκε η δηµοκρατία. Εάν θέλουµε να αλλάξουµε κάτι από
το Σύνταγµα, από το συµβόλαιο που έχουµε συνοµολογήσει
όλοι, αυτό πρέπει να το πούµε. Εκεί πρέπει να γίνει η συζήτηση.
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Όµως, από τη στιγµή που δεν το έχουµε πει, άλλος πάει να φέρει
κάτι από το παράθυρο µε χίλια προσχήµατα.

Να πάω τώρα σε θέµατα που αφορούν το Υπουργείο γενικώς
και ειδικά την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Πάντα πρωταρχική επι-
λογή του Υπουργείου Παιδείας αυτούς τους µήνες, τον ενάµιση
χρόνο, σχεδόν δύο χρόνια, ήταν η διατήρηση των προϋποθέσεων
της διεξαγωγής της δηµόσιας συζήτησης για την εκπαίδευση.
Γιατί αυτό είναι το κρίσιµο: η δηµόσια συζήτηση. Όχι όµως in
vitro, αλλά σε σχέση µε τους ανθρώπους, τους ζωντανούς αν-
θρώπους που είναι µέσα σε αυτούς τους θεσµούς. Και αναφέ-
ροµαι κυρίως στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και όλα όσα έχουν
γίνει µε ένα προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο δηµιούρ-
γησε και δεν έλυσε προβλήµατα, όπως έχουν παραδεχθεί και ση-
µαντικοί νοµικοί οι οποίοι δεν ανήκουν στον ΣΥΡΙΖΑ.

Όλη η προσπάθεια που κάναµε όλο αυτό το διάστηµα είχε δύο
άξονες. Ο πρώτος άξονας ήταν ότι πρέπει να στηριχθούν τα
ιδρύµατα τα οποία παρουσιάζουν, λόγω κρίσης και λόγω τελευ-
ταίου νοµοθετικού πλαισίου, σηµαντικά προβλήµατα. Το ότι µπο-
ρέσαµε, κατορθώσαµε να έχουµε θέσεις µελών ΔΕΠ για τα
υποστελεχωµένα ιδρύµατα, για να µπορέσουν να στηριχθούν, το
ότι δώσαµε έµφαση στο να δοθούν υποτροφίες και µάλιστα πολ-
λές, αρκετές υποτροφίες -δεν θα σας φάω τον χρόνο τώρα- για
να σταµατήσει η φυγή των σηµαντικών νέων ανθρώπων στο εξω-
τερικό, το ότι φτιάξαµε ένα θεσµικό πλαίσιο για τις µετεγγραφές,
για να µπορούν οι άνθρωποι να σπουδάσουν, και προβλέπουµε
πια υποτροφίες για τους οικονοµικά αδύναµους ήταν γι’ αυτό,
δηλαδή, για να στηριχθούν αυτοί οι οποίοι ζωντανεύουν πάντα
το θεσµικό πλαίσιο. 

Δεύτερον, µας έχετε κατηγορήσει πολλές φορές ότι κάνουµε
αποσπασµατικές νοµοθετικές ρυθµίσεις, χωρίς να υπάρχει µία
συνέχεια και τα λοιπά. Θα σας πω και από την εµπειρία µου στο
Υπουργείο Παιδείας πως αυτό που συναντήσαµε ήταν ότι ο προ-
ηγούµενος νόµος, κυρίως ο ν.4009/2011, αλλά και στη συνέχεια,
δεν είχε καµµία κανονιστική αξία, δεν έβαζε κανονιστικό πλαίσιο.
Ήταν ένα ιδεολόγηµα το οποία παρέπεµπε σε προηγούµενους
νόµους ή σε θεσµούς και λοιπά τα οποία δεν υπήρχαν έτσι και
αλλιώς, δηλαδή, έπρεπε να φτιαχτούν από την αρχή. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, δύο κουβέντες παρα-
πάνω. Δεν θα παρέµβω έτσι και αλλιώς άλλη στιγµή.

Λέτε συνέχεια για την αριστεία ότι εµείς είµαστε αυτοί που εί-
µαστε κατά της αριστείας. Τι σηµαίνει αυτό; Η αριστεία προκα-
θορίζεται; Προκαταβάλλει κάποιος µε κάποιον τρόπο πώς ορί-
ζεται η αριστεία; Η αριστεία δεν συνάγεται εκ του αποτελέσµα-
τος; Δεν φτιάχνει κάποιος τις προϋποθέσεις να αριστεύσουν και
µαθητές ή µαθήτριες ή φοιτητές. 

Να σας διαβάσω κάτι που αλίευσα από το διαδίκτυο για µία
νεόκοπη σχολή που λέει: «Με αποστολή να προσφέρει αριστεία
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση στους τοµείς του δικαίου και της
διακυβέρνησης. Να προσφέρει αριστεία στην εκπαίδευση µέσα
από τη θεωρία, την ανάπτυξη πρακτικών και διεπιστηµονικές δε-
ξιότητες». 

Ή µήπως εννοείτε αυτή την αριστεία που προβάλλει µε µόνο
εφόδιο τις προπετείς εξαγγελίες κάποιων -γιατί και απαξία της
δηµόσιας εκπαίδευσης- αλλά και µε τη µόνη βεβαιότητα ότι η
αριστεία εξαγοράζεται, γιατί το µόνο που λέει εδώ είναι αγορά
της αριστείας. Την αγοράζουµε µε τέτοιον τρόπο. 

Η Κυβέρνηση της Αριστεράς αντιπαραθέτει κάτι διαφορετικό:
Να µπορούν οι θεσµοί και τα δηµόσια ιδρύµατα να προσφέρουν
τις ευκαιρίες και σε αυτούς που θέλουν να αριστεύσουν, πραγ-
µατικά να αριστεύσουν. Δεν αγοράζεται η αριστεία. Η αριστεία
γίνεται µέσα από µία σκληρή προσπάθεια.

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά για να µιλήσω για το άρθρο
27, γιατί άκουσα κάποιες αντιρρήσεις. Θα ξεκαθαρίσω τρία
πράγµατα. 

Πρώτον, δεν είναι αυτό το άρθρο 27 µία προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης ή του Υπουργείου Παιδείας να επιβάλει κάτι το οποίο
δεν υπήρχε. Υπάρχει πρόβληµα µε τα ίδια τα ιδρύµατα, που οι
εισαγγελείς είπαν στους πρυτάνεις ότι θα τους καταλογίσουν,
δηλαδή, πηγαίνουν για παράβαση καθήκοντος, το ξέρει ο κ. Φορ-
τσάκης. 

Τι ερχόµαστε να κάνουµε; Στην ουσία το άρθρο αυτό είναι ερ-

µηνευτικό. Οφείλουν οι άνθρωποι, καθηγητές πανεπιστηµίου, οι
οποίοι συµµετείχαν σε εταιρεία αυτό το ανταποδοτικό τέλος;
Οφείλουν να πληρώνουν στους ΕΛΚΕ και αυτό το ανταποδοτικό
τέλος;

Το Συµβούλιο της Επικρατείας µας βοήθησε πολύ σ’ αυτή την
κατεύθυνση, διότι αυτό που λέει είναι ότι αυτό το τέλος , πρώτον,
δεν είναι φορολογικό, αλλά είναι ανταποδοτικό. Δηλαδή ξαναγυ-
ρίζει στους ίδιους τους καθηγητές και στις δοµές του πανεπιστη-
µίου, δηλαδή στους ΕΛΚΕ. Τους δίνει το δικαίωµα να ασκούν
ελεύθερο επάγγελµα µε την ανταπόδοση αυτού του τέλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου της
κυρίας Υπουργού)

Δεύτερον, ο νοµοθέτης δεν εξαίρεσε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρέπει να τελειώνου-

µε, κυρία Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν θα παρέµβω
άλλη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ήδη παρέµβει
κατά τριάµισι λεπτά παραπάνω.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ο νοµοθέτης δεν
εξαίρεσε ρητώς όλους τους καθηγητές που συµµετείχαν σε εται-
ρεία και, συνεπώς, από τη στιγµή που ο νόµος δεν διακρίνει, ο
ερµηνευτής του δικαίου δεν µπορεί να επιτρέψει να γίνει η διά-
κριση.

Τρίτον, η συµµετοχή σε εταιρεία συµπεριλαµβάνεται στο ελεύ-
θερο επάγγελµα του καθηγητή, ο οποίος είναι πλήρους απασχό-
λησης. Διαφορετικά θα ήταν ασυµβίβαστο. Εάν δεν επιτρεπόταν
από τον νόµο ως πλήρους απασχόλησης να ασκεί αυτό το ελεύ-
θερο επάγγελµα, θα ήταν ασυµβίβαστο.

Όσο για την τελευταία κριτική, εάν έχει αναδροµική ισχύ, να
ξεκαθαρίσουµε κάτι. Αναδροµική ισχύ έχει κάτι, όταν έχει κατα-
λογιστεί και λέµε ότι από τη στιγµή που καταλογίζεται, έχει ανα-
δροµική ισχύ. Εδώ δεν έχει καταλογιστεί τίποτα. Για τους πρυ-
τάνεις ποιο είναι το πρόβληµα; Και τους το λέει ο εισαγγελέας,
για να το πω εντελώς λιανά. Είναι ότι πρέπει να καταλογιστούν
αυτά τα λεφτά ως δηµόσιο έσοδο, ως ανταποδοτικό τέλος και
από εκεί και πέρα, βλέπουµε. Όµως, πρέπει να καταλογιστούν.
Η παραγραφή γίνεται, αφού έχουν καταλογιστεί. Αυτά δεν έχουν
καν καταλογιστεί.

Σας παρακαλώ να το σκεφτείτε λίγο, γιατί από εκεί και πέρα
θα δηµιουργηθεί ένα τεράστιο πρόβληµα ανισότητας, το οποίο
θα σπάσει την αρχή της συνταγµατικής ισότητας. Κάποιοι πλη-
ρώνουν -πλήρους απασχόλησης- και κάποιοι άλλοι δεν πληρώ-
νουν.

Ευχαριστώ και συγγνώµη για την υπέρβαση του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Δυστυχώς δεν µπορεί να γίνει η διαδικασία που σας είπα. Ει-

δοποιήθηκα από τον Πρόεδρο της Βουλής ότι υπάρχει κυβερνη-
τική επιτροπή και οι Υπουργοί πρέπει να φύγουν. Άρα θα διακό-
ψουµε, αφού πρώτα δώσω τον λόγο για δύο-τρία λεπτά στον
Υπουργό κ. Φωτάκη, που θέλει να µιλήσει για µία τροπολογία,
στον κ. Παππά µάξιµουµ τρία λεπτά –κάνω παραχώρηση λόγω
Καισαριανής, γιατί τυπικά δεν έχετε λόγο να µιλήσετε, δεν υπο-
γράφετε την τροπολογία- και στον κ. Γκιουλέκα, για να κάνει τις
δύο-τρεις ερωτήσεις του και θα ξεκινήσουµε τη διαδικασία των
άρσεων ασυλιών.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Για ποια τροπολογία θέλετε
να µιλήσετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ στην τροπολογία
µε γενικό αριθµό 640 και ειδικό 61. 

Πρόσφατα υπογράφτηκε µια συµφωνία µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για τη δη-
µιουργία ενός ταµείου συνολικών πόρων ύψους 240 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ και µε σκοπό την υποστήριξη νέων επιστηµόνων και
της έρευνας που διεξάγεται στα πανεπιστήµια, στα ΤΕΙ και στα
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ερευνητικά κέντρα της χώρας. 
Η δηµιουργία αυτού του ταµείου είναι µία από τις απαντήσεις,

που δίνουµε στις επιπτώσεις που είχε η οικονοµική κρίση στην
έρευνα στη χώρα και µία προσέγγιση στην αντιµετώπιση του βα-
σικού θέµατος της φυγής επιστηµόνων στο εξωτερικό, που πολ-
λές φορές θίχτηκε κατά τη διάρκεια αυτής της συνεδρίασης.

Θα ήθελα να τονίσω ότι αυτοί οι πόροι είναι πρόσθετοι εκείνων
που προέρχονται από το ΕΣΠΑ και από τον «Ορίζοντα 2020» και
πραγµατικά –ας µου επιτραπεί η έκφραση- περιµένουµε στα επό-
µενα δυόµισι µε τρία χρόνια να απογειωθεί το ερευνητικό επιστη-
µονικό οικοσύστηµα στη χώρα, µε βάση τη διάθεση που θα γίνει. 

Τώρα η διαχείριση αυτών των πόρων του ταµείου θα γίνει από
ένα νέο ίδρυµα, το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας,
για το οποίο επίκειται στο άµεσο µέλλον κατάθεση νόµου προς
ψήφιση.

Επειδή στις συνθήκες κρίσης, που βιώνει η χώρα, είναι από-
λυτα αναγκαίο να ληφθούν άµεσα µέτρα, να υπάρξουν µέτρα µε
όρους κατεπείγοντος, συµφωνήθηκε µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων η εκροή µιας πρώτης δόσης της τάξεως των
18.000.000, που είναι το 10% της συµµετοχής της Τράπεζας,
µέχρι την ίδρυση του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινο-
τοµίας, του ΕΛΙΔΕΚ. Το ποσό αυτό θα διατεθεί άµεσα για τη στή-
ριξη νέων επιστηµόνων σε προ και µεταδιδακτορικό επίπεδο.

Αυτό ακριβώς θίγει η τροπολογία, η οποία έχει κατατεθεί και
συγκεκριµένα τον τρόπο διαχείρισης των πόρων αυτών, της προ-
καταβολής αυτής, η οποία θα γίνει από τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας. Εάν υπάρχουν κάποιες παρατηρή-
σεις, ευχαρίστως να τις απαντήσω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Παππάς για τρία λεπτά.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ

πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την παρέκκλιση και το Σώµα για
την κατανόηση. Ζήτησα τον λόγο για πάρα πολύ λίγο, διότι
θεωρώ ότι είναι για την κυβερνητική πλειοψηφία, αλλά πιστεύω
και για κάθε δηµοκρατικό Βουλευτή, µεγάλη τιµή το γεγονός ότι
αυτή την ηµέρα θα ψηφιστεί και η τροπολογία, η οποία αποδίδει
τον ιστορικό χώρο του Σκοπευτηρίου της Καισαριανής στο Δήµο
της Καισαριανής. Είναι ένας τόπος ιερός, ένας τόπος θυσίας και
νοµίζω ότι πρέπει όλοι οι δηµοκρατικοί Βουλευτές να ανταποκρι-
θούµε σε αυτό το ιστορικό χρέος. Είναι η δικαίωση χρόνιου αι-
τήµατος του λαού της Καισαριανής, του Δήµου της Καισαριανής,
αλλά και κάθε δηµοκρατικού πολίτη. Ήταν τόπος θυσιαστηρίου,
µε αποκορύφωµα την εκτέλεση των διακοσίων πατριωτών κοµ-
µουνιστών. Αυτοί οι πατριώτες αγωνιστές δεν συνελήφθησαν
από τον κατακτητή που τους εκτέλεσε. Παραδόθηκαν στον κα-
τακτητή. Είχαν συλληφθεί από τη δικτατορία του Μεταξά. Αυτό
το λέω, για να σκεπτόµαστε δύο φορές εδώ µέσα, εάν κάποιοι
διεκδικούν οτιδήποτε από την κληρονοµιά του. 

Σε ό,τι αφορά την παραχώρηση συνολικά αυτής της έκτασης,
η οποία παρ’ όλο που ήταν τόπος θυσιαστηρίου, παρ’ όλο που
ρυµοτοµήθηκε η πόλη της Καισαριανής, παρ’ όλο που σε αυτόν
τον χώρο κτίστηκαν σχολεία και βρεφονηπιακοί σταθµοί, οι δικα-
στικές αντεγκλήσεις δεν σταµάτησαν. Είχε παραχωρηθεί το 1930
σε µια σκοπευτική εταιρεία και η παραχώρηση αυτή ανακαλέ-
στηκε το 1987. Η διαρκής δικαστική διαµάχη, αυτή η διελκυ-
στίνδα, ήταν µια υπενθύµιση προς όλο το λαό της Καισαριανής,
προς το δηµοκρατικό κόσµο της χώρας, ότι αυτή η εκκρεµότητα
µε το παρελθόν δεν έχει βρει τη δικαίωση. Είχαµε οδυνηρές στιγ-
µές, όπου δήµαρχοι, αντιδήµαρχοι, αγωνιστές της Εθνικής Αντί-
στασης, δηµόσιοι φορείς, είχαν ποινική αντιµετώπιση για το
ζήτηµα αυτό. 

Η σηµερινή τροπολογία, λοιπόν, είναι µια αναγκαία κίνηση, η
οποία έρχεται προς τήρηση της δέσµευσης του Πρωθυπουργού
της Ελλάδας, του Αλέξη Τσίπρα, µια δέσµευση, την οποία έδωσε
την πρώτη µέρα της ορκωµοσίας του, όταν κατέθεσε στεφάνι σε
αυτό το θυσιαστήριο της λευτεριάς.

Θα ήθελα, επειδή και εγώ προσωπικά έχω µεγαλώσει, έχω γεν-
νηθεί σε αυτή την πόλη, να καλέσω κάθε δηµοκρατικό Βουλευτή,
αυτή την τροπολογία να τη στηρίξει για να δείξουµε σύσσωµοι

ότι όχι µόνο την ιστορική µνήµη τη φυλάσσουµε αλλά και ότι η
ελληνική κοινωνία, η χώρα µας είναι θεµελιωµένη πάνω στους
αντιφασιστικούς και δηµοκρατικούς αγώνες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή κάνατε µια

ιστορική αναδροµή, καλό θα ήταν να είχατε υπενθυµίσει ότι η
ανακαίνιση του χώρου έγινε επί υπουργίας Προκόπη Παυλό-
πουλο και επί πρωθυπουργίας Κώστα Καραµανλή. Το λέω αυτό,
επειδή κάνατε ιστορική αναδροµή. Εγώ το θυµάµαι αυτό ως πα-
λιός και το συµπληρώνω γιατί τα ξεχάσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρόπου-

λε, για ποιο πράγµα θέλετε τον λόγο; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο επί της τροπολογίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό και κλείνουµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πρώτα απ’

όλα εννοείται ότι είµαστε θετικοί στη συγκεκριµένη διάταξη. Ξε-
κινώ απ’ αυτό. Βεβαίως, είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι προχω-
ράει αυτή τη στιγµή. Βέβαια, η ανάκληση της παραχώρησης από
το δηµόσιο και η ανάδειξη της έκτασης ως ιστορικού και πολιτι-
στικού µνηµείου, προβλέπεται από την απόφαση της τότε Υπουρ-
γού Πολιτισµού, Μελίνας Μερκούρη, την οποία δεν αναφέρατε
και θα ήθελα και αυτό να το προσθέσω σε αυτή την τοποθέτηση
την οποία κάνατε, καθώς και την απόφαση του Υπουργού ΠΕ-
ΧΩΔΕ, που ενέκρινε το πολεοδοµικό σχέδιο Καισαριανής. 

Επίσης, αποτελεί διαρκές αίτηµα των κατοίκων της Καισαρια-
νής. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Σε συνέχεια, λοιπόν, των παραπάνω, οι διατάξεις αυτές κρί-
νονται θετικά και, βέβαια, µε την προϋπόθεση ότι θα τηρηθούν -
και θέλω να το πω αυτό- οι αυστηρές προϋποθέσεις διαχείρισης
και εκµετάλλευσης, ότι θα αποκλειστεί η εµπορευµατοποίηση
της παραχωρούµενης έκτασης και θα παραµείνει χώρος ιστορι-
κής µνήµης, πολιτισµού, προς όφελος εν γένει των πολιτών. 

Αυτές είναι κάποιες προϋποθέσεις, οι οποίες θα πρέπει συνε-
χώς να βλέπουµε αν τηρούνται. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο,

παρακαλώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, ο συνά-

δελφός σας µίλησε για την τροπολογία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για την τροπολογία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για την τροπολογία,

βεβαίως. Μίλησε ο ειδικός αγορητής σας. Παρά ταύτα, δεν θέλω
να σας αδικήσω. Έχετε ένα λεπτό και εσείς, ένα λεπτό µόνο.
Όµως το ΚΚΕ, έχει ήδη τοποθετηθεί διά του συναδέλφου σας. 

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σχετικά µε την τροπολογία που φέρνει η

Κυβέρνηση για την παραχώρηση του χώρου του Σκοπευτηρίου
στον Δήµο Καισαριανής για σαράντα χρόνια, την οποία και υπερ-
ψηφίζουµε εννοείται, θα ήθελα να πω τα εξής:

Κατά τη γνώµη µας αποτελεί µια αναγκαία εξέλιξη και είναι
καρπός πολύχρονων αγώνων του λαού της Καισαριανής, του
λαού της Αθήνας, που µε µπροστάρηδες τους κοµµουνιστές, άλ-
λους προοδευτικούς ανθρώπους, τους κοµµουνιστές δηµάρ-
χους, έχουν ήδη επιβάλει τη χρήση αυτού χώρου υπέρ των
λαϊκών αναγκών και επιπλέον, την αξιοποίησή του ως χώρο τιµής
και µνήµης, πραγµατικά ιερό σύµβολο πατριωτισµού και µνηµείο
αιώνιας καταδίκης του φασισµού. 

Όµως θα θέλαµε να υπενθυµίσουµε στην Κυβέρνηση, ότι αυτοί
οι χώροι και τα νοήµατα που εκπέµπουν, δεν τιµώνται µονάχα µε
µια απλή κατάθεση στεφανιών. Τιµώνται κάθε µέρα µε τους αγώ-
νες, µε την πολιτική, την κυβερνητική πολιτική, η οποία µε βάση
τη συµµετοχή της Κυβέρνησης και τη συµµόρφωσή της στο
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση έρχεται σε ευθεία αντίθεση -
για να µη µιλήσουµε βέβαια για το ξεπούληµα της δηµόσιας πε-
ριουσίας- σε σχέση µε το πραγµατικό περιεχόµενο αυτών των
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αγώνων. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ανοίγουµε τώρα

τέτοια θέµατα. Αναφερθείτε στην τροπολογία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γκιουλέκας για δύο λεπτά. Ο κ. Μπαλτάς είναι εδώ. Παρακαλώ,
να του απευθύνετε διευκρινιστικές ερωτήσεις όσο πιο σύντοµα,
κύριε Γκιουλέκα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα περιµέ-

ναµε µετά από δεκαοκτώ, δεκαεννέα µήνες που κυβερνά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να καταθέσει το Υπουργείο Πολιτισµού ένα συνολικό
νοµοσχέδιο που να αποτελεί και την εθνική πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
για τον πολιτισµό, που νοµίζω ότι είναι ένα προνοµιακό πεδίο για
όλους. Εκεί µπορούµε να συναντηθούµε όλες οι δυνάµεις. Ο πο-
λιτισµός πρέπει να µας ενώνει και όχι να µας χωρίζει. 

Αντίθετα, τι βλέπουµε; Αυτό το οποίο είδαµε από τη δική σας
Κυβέρνηση -και µιλώ και για τον προκάτοχό σας, αλλά και για τις
ηµέρες τις δικές σας- είναι αποσπασµατικές τοποθετήσεις, κα-
ρατοµήσεις διευθυντών και γενικών διευθυντών, τον διεθνή δια-
συρµό της χώρας µας µε την εξέλιξη της υπόθεσης Φαµπρ και
γενικώς µια απόλυτη ακαταστασία στο χώρο του πολιτισµού και
µια έλλειψη συνολικής πολιτικής και οράµατος. Αυτό αποδεικνύε-
ται σήµερα µε τις δύο τροπολογίες που φέρνετε. 

Αντί, λοιπόν, να φέρετε ένα νοµοσχέδιο, όπως σας είπα, το
οποίο πραγµατικά να δίνει µια νέα πνοή στον πολιτισµό, φέρνετε
αποσπασµατικά, εκπροθέσµως δύο τροπολογίες άσχετες µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητούµε, του Υπουργείου Παιδείας,
οι οποίες έρχονται να ρυθµίσουν τι; Επειδή σε κάποια από τις
κρατικές µας σκηνές -δεν υπάρχει τέτοιο προηγούµενο!- συµβαί-
νει να µη µιλάνε τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου µε τον καλ-
λιτεχνικό διευθυντή – φωτογραφίζοντας, δηλαδή, αυτή την
περίπτωση- έρχεστε να ορίσετε έναν νέο πόλο εξουσίας µέσα
εκεί, δηλαδή ουσιαστικά έναν άνθρωπο ο οποίος θα γεφυρώνει
τις διαφορές ανάµεσα στον καλλιτεχνικό διευθυντή του Εθνικού
Θεάτρου και στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου. 

Αυτό προκύπτει και από το γεγονός ότι εσείς ο ίδιος µέσα στην
τροπολογία προτείνετε, εάν δεν τα βρίσκουν µεταξύ τους το δι-
οικητικό συµβούλιο και ο καλλιτεχνικός διευθυντής, να αποφα-
σίζει ο Υπουργός. Με άλλα λόγια, ενώ υπήρχε ο θεσµός του
αναπληρωτή διευθυντού διοικητικών, οικονοµικών υποθέσεων,
έρχεστε τώρα -ουσιαστικά αναβαθµίζοντας- και ιδρύετε µια νέα
θέση, που θα είναι η θέση του µεσολαβητού, για να µπορούν οι
δυο πλευρές που δεν µιλούν µεταξύ τους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα,
κλείστε παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω αµέσως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά αυτά δεν

ήταν ερωτήσεις. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ναι, αλλά, κύριε Πρόεδρε,

πρέπει να το πούµε λίγο, γιατί είναι σηµαντικό. 
Θεωρούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η υπόθεση έρχε-

ται απλώς να ρυθµίσει τα εσωτερικά των επιλογών που έκανε η
Κυβέρνηση σας. Φυσικά, εµείς στεκόµαστε αρνητικά σε αυτή την
τροπολογία και την καταψηφίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα,
ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε ό,τι αφορά στη δεύτερη τροπολογία, θέλω να πω ότι εσείς

ο ίδιος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα, µε

συγχωρείτε. Πρέπει να τελειώσετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Είναι δύο οι τροπολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχετε τον λόγο

για τις τροπολογίες. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Είναι εδώ ο κ. Μπαλτάς… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για διευκρινίσεις µου

ζητήσατε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Διευκρινίσεις ζητούµε. Ακρι-

βώς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε µε την τοπο-

θέτηση, τι κάνετε στη δεύτερη τροπολογία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Όσον αφορά τη δεύτερη τρο-

πολογία. Οµολογείτε εµµέσως πλην σαφώς µε την αιτιολογική
έκθεση την οποία έχετε στην τροπολογία σας, ότι το Υπουργείο
έδειξε µια αδράνεια παντελή. Δεκα εννιά µήνες µετά, λέτε: «Ξέ-
ρετε, τα θέατρα, που δεν συµµορφώθηκαν µε τον νόµο εκείνο
που ήρθε το 2014, γιατί δεν κατάλαβαν τι ακριβώς πρόκειται να
γίνει, θα συµµορφωθούν από εδώ και εµπρός». 

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Εάν συµβεί το οποιοδήποτε ατύ-
χηµα -γιατί αφορούν σε θέµατα πυρόσβεσης, πυροπροστασίας
κ.λπ.- σε τέτοιους χώρους µαζικής συνάθροισης κοινού, ποιος
θα έχει την ευθύνη; Θα βγείτε να πείτε τι; Θα βγείτε να πείτε,
«Δώσαµε µια προθεσµία, δεν τηρήθηκε από ορισµένους κι ερχό-
µαστε τώρα να δώσουµε άλλη µια προθεσµία»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα, σας
παρακαλώ. Με φέρνετε σε πολύ δύσκολη θέση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Περιµένω την απάντηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η απάντηση του

Υπουργού θα είναι την ώρα που πρέπει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Για τα ιδιωτικά σχολεία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φίλη, δεν έχετε

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Για τα ιδιωτικά σχολεία αν

είχα τον χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε

Γκιουλέκα, κλείστε την τοποθέτησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Οδηγείτε σε έναν εργασιακό

µεσαίωνα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα,

κλείστε παρακαλώ την τοποθέτησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: …καταργείτε τα εργατικά δι-

καστήρια και ουσιαστικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα, δεν

έχετε πλέον τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκιουλέκα, µε

ακούτε ή νοµίζετε ότι εγώ απουσιάζω από την Έδρα; Σε εµένα
απευθύνεστε. Δεν απευθύνεστε στον κ. Φίλη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Μα, απευθύνεται ο Υπουργός
Παιδείας σε εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ του κ. Φίλη θα
του κόψω τον λόγο. Παρακαλώ, κλείστε την τοποθέτησή σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Μα, εγώ έχω κλείσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, καθίστε κάτω, εάν

έχετε κλείσει. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, για

ποιο θέµα ζητάτε τον λόγο; 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Για την τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όταν θα έρθει η ώρα

της τοποθέτησής σας µιλάτε, κι επί των τροπολογιών. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Επειδή είναι εδώ ο κύριος Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν µ’ ενδιαφέ-

ρει αυτό. Δεν θα αλλάξω τον Κανονισµό εγώ. Τελειώσαµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε

τη συζήτηση του νοµοσχεδίου.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΑΡΣΗΣ ΑΣΥΛΙΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του
Συντάγµατος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της Βουλής, για
τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευτών κ.κ. Νικολάου
Μίχου και Ιωάννη Λαγού -µία δικογραφία- και κ. Παναγιώτη Καµ-
µένου. 

Από την Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας ανακοινώθηκε η έκθεση στις 28 Ιουλίου 2016, σύµφωνα µε
την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν κατά πλειοψηφία την
άρση της ασυλίας των κ.κ. Νικολάου Μίχου και Ιωάννη Λαγού,
µία δικογραφία.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση -µε την ίδια ηµεροµηνία-
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν κατά
πλειοψηφία τη µη άρση της ασυλίας του κ. Παναγιώτη Καµµέ-
νου.

Σύµφωνα µε το άρθρο 83 του Κανονισµού, η Βουλή δεν εισέρ-
χεται στην ουσία των υποθέσεων αλλά ερευνάται µόνο εάν η
πράξη για την οποία ζητείται η άρση της ασυλίας, συνδέεται µε
την πολιτική ή την κοινοβουλευτική δραστηριότητα του Βουλευτή
ή η δίωξη ή η µήνυση ή η έγκληση υποκρύπτει πολιτική σκοπιµό-
τητα. 

Επίσης σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικήςρχής κατά τη διαδικα-
σία του άρθρου 108, παράγραφος 1 εδάφιο 2. 

Ο λόγος δίνεται πάντα -εφόσον ζητηθεί- στον Βουλευτή, στον
οποίο αφορά η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων ή τους αναπληρωτές τους. 

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 23ης Μαρτίου 2005, έχουµε δεχθεί επί των αιτή-
σεων άρσης ασυλίας η Βουλή να αποφασίζει µε ονοµαστική ψη-
φοφορία και µε ψηφοδέλτιο. Στο ψηφοδέλτιο στο οποίο κάθε
συνάδελφος θα αναγράφει το όνοµά του, την εκλογική του πε-
ριφέρεια και την Κοινοβουλευτική Οµάδα που ανήκει, θα κατα-
χωρίζεται στα αντίστοιχα Πρακτικά. Έτσι, ανταποκρινόµαστε
στις διατάξεις του άρθρου 83 του Κανονισµού της Βουλής, που
απαιτεί φανερή ψηφοφορία. 

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ψηφοφορία, όπως περιέγραψα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά τους συναδέλφους κ.κ. Νικόλαο
Μίχο και Ιωάννη Λαγό. Η δεύτερη υπόθεση αφορά τον συνά-
δελφο Υπουργό κ. Παναγιώτη Καµµένο. 

Επί της πρώτης αιτήσεως, υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον
λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; Έχουν ενηµερωθεί οι
εγκαλούµενοι συνάδελφοι και δεν είναι στην Αίθουσα. Προφανώς
δεν επιθυµούν να λάβουν τον λόγο. Εποµένως προχωράµε.

Επί της δεύτερης αιτήσεως, υπάρχει συνάδελφος που ζητά
τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;

Ο κ. Καµµένος έχει στείλει υπόµνηµα -δεν θα λάβει τον λόγο-
, το οποίο καταθέτω για τα Πρακτικά και το οποίο µπορεί να ανα-
γνώσει όποιος συνάδελφος επιθυµεί.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν υπόµνηµα του κ. Παναγιώτη Καµµένου, Υπουργού Εθνικής
Άµυνας και Προέδρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, το οποίο έχει
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία.
Έχει καταρτιστεί ψηφοδέλτιο µε τα ονόµατα των συναδέλφων
για τους οποίους ζητείται η άρση της ασυλίας. Κάθε συνάδελφος
θα σηµειώνει την ψήφο του δίπλα στα ονόµατα των συναδέλφων
για τους οποίου ζητείται η άρση της ασυλίας. 

Όποιος συνάδελφος ψηφίζει υπέρ της άρσης της ασυλίας θα
γράφει δίπλα από το όνοµα του Βουλευτή του οποίου ζητείται
να αρθεί η ασυλία τη λέξη «ΝΑΙ». 

Όποιος συνάδελφος ψηφίζει κατά της άρσης της ασυλίας θα
γράφει δίπλα από το όνοµα του Βουλευτή του οποίου ζητείται
να αρθεί η ασυλία τη λέξη «ΟΧΙ».

Όποιος συνάδελφος αρνείται να ψηφίσει θα γράφει δίπλα από
το όνοµα του Βουλευτή του οποίου ζητείται να αρθεί η ασυλία
τη λέξη «ΠΑΡΩΝ.

Στο ψηφοδέλτιο θα αναγράφει κάθε συνάδελφος το όνοµά
του, την εκλογική του περιφέρεια και την Κοινοβουλευτική Οµά-
δα στην οποία ανήκει. Στη συνέχεια και µε την εκφώνηση του
ονόµατός του από τους επί του καταλόγου συναδέλφους θα πα-
ραδίδει το ψηφοδέλτιο στους συναδέλφους κυρίους Ιωάννη Σα-
ρακιώτη από τον ΣΥΡΙΖΑ και Βασίλειο Γιόγιακα από τη Νέα
Δηµοκρατία, οι οποίοι θα τα µονογράφουν και θα ανακοινώνουν
ότι ο Βουλευτής εψήφισε. 

Παρακαλώ να λάβουν τις θέσεις τους.
Μετά το τέλος της ψηφοφορίας θα γίνει καταµέτρηση των

ψήφων από τους συναδέλφους που προανέφερα, όπως θα προ-
κύψουν από τα ψηφοδέλτια τα οποία θα καταχωριστούν µαζί µε
το πρωτόκολλο ψηφοφορίας στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως.
Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ. Αναστασία Γκα-

ρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Επειδή ο κ. Κεφαλογιάννης -όχι µε δική του υπαιτιότητα- δεν
είναι ακόµη εδώ, µέχρι να έρθει, τη θέση του θα πάρει ο κ. Εµ-
µανουήλ Κόνσολας για λόγους τάξης και µόνο. Το τονίζω.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-
ταλαµβάνει ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕ-
ΜΕΝΟΣ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει κάποιος συ-

νάδελφος που δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοι κ.κ. Αλέξιος Τσί-

πρας, Νικόλαος Παρασκευόπουλος, Παναγιώτης  Κουρουµπλής,
Θεόδωρος Δρίτσας, Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης και Ευφρο-
σύνη Καρασαρλίδου, δεν θα παρευρεθούν στη σηµερινή ονοµα-
στική ψηφοφορία και µας γνωρίζουν µε επιστολή την πρόθεση
ψήφου τους.

Οι επιστολές αυτές εκφράζουν πρόθεση ψήφου, δεν συνυπο-
λογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων και θα καταχωρισθούν
στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μέχρι την εξαγωγή

του αποτελέσµατος, προτείνω να συνεχίσουµε τη συνεδρίαση
επί της συζήτησης του νοµοσχεδίου.

Κύριε Αµανατίδη, έχετε ζητήσει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αναθεώρηση

του υφισταµένου ν.4027/2011 που ρυθµίζει την ελληνόγλωσση
εκπαίδευση στο εξωτερικό, κρίθηκε απαραίτητη λόγω των πλεί-
στων προβληµάτων που προέκυψαν κατά την εφαρµογή του.
Αυτό επιχειρείται µε το σηµερινό σχέδιο νόµου που συζητούµε
στη Βουλή και ο κύριος λόγος είναι ότι το υφιστάµενο πλαίσιο
της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό δεν έχει απο-
δώσει τα αναµενόµενα, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες των
αποσπασµένων εκπαιδευτικών και το ουσιαστικό και έµπρακτο
σε πλείστες περιπτώσεις ενδιαφέρον της ελληνικής οµογένειας. 

Σκοποί και στόχοι µας είναι η διατήρηση της ιδιαίτερης γλωσ-
σικής και πολιτισµικής ταυτότητας του απόδηµου Έλληνα και η
διευκόλυνση της προσαρµογής του σε ένα άλλο πολιτισµικό πε-
ριβάλλον, µέσω της αξιοποίησης των υφιστάµενων εκπαιδευτι-
κών δοµών της χώρας υποδοχής, όπως και η αναγνώριση όλων
των µορφών ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης εξωτερικού και η αν-
τίστοιχη ενίσχυσή τους.

Η µορφή του σχολείου, δίγλωσσο ή αµιγές τµήµα Ελληνικής
Γλώσσας και Πολιτισµού, ενταγµένο ή µη, λαµβάνει υπ’ όψιν τις
ιδιαιτερότητες της χώρας στην οποία λειτουργεί, το ισχύον νο-
µοθετικό πλαίσιο, τη σύνθεση του µαθητικού πληθυσµού, ώστε
να εφαρµοστεί διαφοροποιηµένη πολιτική ανά περίπτωση.

Γι’ αυτόν τον λόγο το µοντέλο της δίγλωσσης εκπαίδευσης, το
οποίο κερδίζει έδαφος λόγω των δυνατοτήτων που δίνει στους
µαθητές να συνεχίσουν τις σπουδές τους τόσο στην ελληνική
όσο και στην αλλοδαπή τριτοβάθµια εκπαίδευση, θα εφαρµοστεί
σταδιακά, κατόπιν υπογραφής σχετικής διακρατικής συµφωνίας,
η οποία θα εξασφαλίζει τα συµφέροντα της ελληνικής οµογέ-
νειας.

Η καταγραφή των υφιστάµενων φορέων, η οποία δυστυχώς,
αν και έχει προβλεφθεί στο παρελθόν, δεν έχει ακόµα ολοκλη-
ρωθεί, έχει ως αποτέλεσµα να µην υπάρχει συνολική αποτύπωση
των χαρακτηριστικών τους. Η εικόνα που θα προκύψει από την
καταγραφή θα επιτρέψει τη σωστή εποπτεία των φορέων, καθώς
και τη χάραξη στοχευµένης εκπαιδευτικής πολιτικής σε βάθος
χρόνου. 

Χρειάζεται έγκαιρος ετήσιος σχεδιασµός των αποσπάσεων
των εκπαιδευτικών βάσει πραγµατικών υπηρεσιακών αναγκών.
Για τον σκοπό αυτό ο συντονιστής της εκπαίδευσης είναι υπεύ-
θυνος για τη συλλογή των στοιχείων που απαιτούνται –αριθµός
τµηµάτων, αριθµός µαθητών, θέσεις εκπαιδευτικών, ωρολόγιο
πρόγραµµα κ.λπ.- τα οποία υποβάλλει ηλεκτρονικά στην υπεύ-
θυνη διεύθυνση του Υπουργείου Παιδείας. 

Συστήνεται µόνιµη επιτροπή µεταξύ των συναρµοδίων Υπουρ-
γείων Παιδείας, Πολιτισµού και Εξωτερικών και εκπροσώπων
µορφωτικών ιδρυµάτων, όπως το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πο-
λιτικής και το Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας. Έργο της ο προγραµ-
µατισµός κοινών δράσεων για την ελληνική παιδεία και τον
πολιτισµό στο εξωτερικό και η διασφάλιση της απρόσκοπτης και
συντονισµένης συνεργασίας µεταξύ των αρµοδίων φορέων. 

Επιπλέον θεσµοθετείται µόνιµη επιτροπή για την παρακολού-
θηση και προώθηση του έργου φορέων τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης στο εξωτερικό, καθώς και την αξιολόγηση του έργου των
εκπαιδευτικών που αποσπώνται σε αυτές. Η κίνηση αυτή εντάσ-
σεται στο πλαίσιο µιας ευρύτερης προσπάθειας προσέγγισης,
εκτός της ελληνικής οµογένειας, αλλοδαπών που αγαπούν την
Ελλάδα και επιθυµούν να µετάσχουν της ελληνικής παιδείας.
Λαµβάνεται µέριµνα για την παιδαγωγική καθοδήγηση και επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών, ώστε να υποστηρίζονται ουσια-
στικά στο έργο τους από τους αρµόδιους φορείς στην Ελλάδα. 

Η χρήση των νέων µορφών τεχνολογίας επιτρέπει τη σύνδεση
της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης µε τη διά βίου µάθηση χωρίς
την επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού.

Εισάγεται ευελιξία στον τρόπο ενίσχυσης της ελληνόγλωσσης
εκπαίδευσης, που λαµβάνει υπ’ όψιν τις κατά τόπον ιδιαιτερότη-
τες και ανάγκες. Υπό το πρίσµα αυτό τµήµατα Ελληνικής Γλώσ-
σας και Πολιτισµού µε µικρό αριθµό µαθητών θα µπορούν να
ενισχύονται από την ελληνική πολιτεία µε τη διάθεση εκπαιδευ-
τικού υλικού, ηλεκτρονικού ή έντυπου, ώστε να διατηρηθεί ο δε-
σµός του απόδηµου, όπου και αν βρίσκεται και πάνω απ’ όλα
αξιοποιείται η γνώση και η εµπειρία της οµογένειας και η ενί-
σχυση του ρόλου της, µε τη δυνατότητα που δίνεται στα µέλη
της που έχουν τα απαραίτητα προσόντα να προσληφθούν ως δι-
δακτικό προσωπικό. Με τον τρόπο αυτό εξασφαλίζεται η αποδο-
τική συνεργασία µεταξύ αποσπασµένων εκπαιδευτικών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, λαµβάνουµε σοβαρά υπ’ όψιν
µας και θα εξετάσουµε σε δεύτερη φάση τις προτάσεις της Παγ-
κόσµιας Διακοινοβουλευτικής Ένωσης Ελληνισµού, της ΠΑΔΕΕ.
Στο παρόν νοµοσχέδιο, µέρος των προτάσεών της είναι ενσωµα-
τωµένο. Το επόµενο δε διάστηµα θα θεσπιστεί η Παγκόσµια
Ηµέρα Ελληνικής Γλώσσας – Ελληνοφωνίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η θέση µας ως Κυβέρνηση για
την εκπαίδευση έχει δύο διακριτούς στόχους. Δηµόσια, δωρεάν,
δηµοκρατική παιδεία για όλους από τη µια µεριά και ποιοτικά
αναβαθµισµένη, υψηλού επιπέδου από την άλλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα την ανοχή σας. Τελειώνω.
Η παιδεία αποτελεί ανθρώπινο καθολικό δικαίωµα και καθολικό

αγαθό. Υποχρέωση της πολιτείας είναι να παρέχει δωρεάν ποι-
οτική εκπαίδευση, ισότιµα για όλους, µε στόχο την ολόπλευρη
ανάπτυξη της προσωπικότητας και την ενεργό συµµετοχή στο
κοινωνικό γίγνεσθαι ανάλογα µε την κλίση και τις ικανότητες του
καθενός και της καθεµίας. Η άρση των φραγµών και η απάλειψη
κάθε λογής διακρίσεων συνδέονται άµεσα µε τη δωρεάν παροχή
δηµόσιας εκπαίδευσης.

Κυρίες και κύριοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο, τηρώντας και το
άρθρο 16 παράγραφος 8 του Συντάγµατός µας, που επιτάσσει
ότι ειδικός νόµος ορίζει τα της εποπτείας της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης, καθώς και τα της υπηρεσιακής κατάστασης των ιδιωτι-
κών εκπαιδευτικών, υλοποιούµε τη δέσµευσή µας ότι για εµάς
είναι αδιανόητη η υπαγωγή των ιδιωτικών εκπαιδευτικών στο
Υπουργείο Εργασίας και ότι θα διασφαλίσουµε εργασιακά τους
ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς, ώστε να µπορούν απερίσπαστοι να
εκτελούν τα εκπαιδευτικά τους καθήκοντα προς όφελος των µα-
θητών και της παιδείας, όπως άλλωστε ανέφερα στην τοποθέ-
τησή µου σε παλαιότερη επίκαιρη ερώτηση προς τον τότε
Υφυπουργό Παιδείας κ. Κεδίκογλου και προκύπτει από ένα πλή-
θος νοµολογιών, όπως οι αποφάσεις του Διοικητικού Εφετείου,
η 1870/2006, όπως η απόφαση του Αρείου Πάγου, η 864/1976, η
απόφαση 245/1998 του Συµβουλίου της Επικρατείας και, τέλος,
η απόφαση 622/2010 του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο
αναφέρει ότι µε βάση τη συνταγµατική επιταγή θεσπίζεται η επο-
πτεία του κράτους επί των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων.

Στην ίδια απόφαση καταληκτικά τονίζεται ότι αυτές οι διατά-
ξεις του ν. 682 εξασφαλίζουν στους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς
σταθερές εργασιακές σχέσεις, ώστε να µπορούν απερίσπαστοι
να εκτελούν τα καθήκοντά τους για την αποτελεσµατικότερη εκ-
πλήρωση του σκοπού της παιδείας, ο οποίος έχει αµετάκλητα
αναχθεί σε λόγο δηµοσίου συµφέροντος. Η ποιότητα στην εκ-
παίδευση περνά µέσα από την προσοχή και τη φροντίδα για τον
εκπαιδευτικό. Αυτή είναι µια θέση η οποία εκφράστηκε από την
Παγκόσµια Οµοσπονδία Εκπαιδευτικών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα νεοφιλελεύθερα διλήµµατα
«ποιότητα στην εκπαίδευση για λίγους ή µαζική εκπαίδευση χα-
µηλού επιπέδου», «αριστεία ή δηµοκρατία» είναι προσχηµατικά
και θέλουν να καλύψουν την έλλειψη ενδιαφέροντος για την από-
λαυση του αγαθού της παιδείας από όλους και από όλες. Κρύ-
βουν τη στοχευµένη πολιτική των συντηρητικών πολιτικών δυνά-
µεων, που αντιµετωπίζουν την εκπαίδευση και την παιδεία ως εµ-
πόρευµα και όχι ως κοινωνικό δικαίωµα. Δείχνουν ένα δέντρο για
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να µη φανεί ότι από πίσω καίγεται το δάσος, ότι χρόνια υπήρχε
υποχρηµατοδότηση της παιδείας, η οποία θα ήταν και εντονό-
τερη αν εφαρµοζόταν το µεσοπρόθεσµο που είχαν ψηφίσει, ότι
επιχειρούσαν να χειραγωγήσουν τους εκπαιδευτικούς µέσω της
τιµωρητικής αξιολόγησης που οδηγούσε σε δεξαµενή εκπαιδευ-
τικών και δηµοσίων υπαλλήλων προς απόλυση, όπως άλλωστε
έκανε ο κ. Μητσοτάκης µε τις δύο χιλιάδες –και πλέον- απολύ-
σεις εκπαιδευτικών µε µεταπτυχιακά και διδακτορικά ή µε τη διά-
λυση της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης. 

Την ίδια ώρα µπορούν να µιλούν ανερυθρίαστα για την αρι-
στεία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, βάλτε µια τελεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Τη
βάζω την τελεία, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας µε δύο σηµαντικά
συµπεράσµατα. 

Η αξία της γνώσης ήταν πάντοτε πολύ υψηλά στην Αριστερά
και στην υπεράσπιση αυτού του δικαιώµατος αφιέρωσαν τη ζωή
τους χιλιάδες διανοούµενοι και εκπαιδευτικοί της Αριστεράς.

Παραφράζοντας, λοιπόν, τη ρήση του Γληνού, θα έλεγα το ε-
ξής: «Κάτω, λοιπόν, τα ψέµατα όλα. Είµαστε σύµφωνοι». Το σχο-
λείο το θέλετε εσείς όργανο της κυριαρχίας σας και εµείς αγω-
νιζόµαστε, ώστε το σχολείο µας να συµβάλλει σε µια δικαιότερη
και ανθρωπινότερη κοινωνία, λιγότερο υποκριτική, λιγότερο
απάνθρωπη. 

Σε πείσµα των καιρών που ζούµε, οφείλουµε να προστατεύ-
σουµε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα και να εφαρµόσουµε µια
νέα εκπαιδευτική πολιτική που θα επενδύει στην εκπαίδευση για
έξοδο από την κρίση, για µια κοινωνία καµωµένη µε τα ιδανικά
του ανθρωπισµού, κόντρα στις µετανεωτερικές αντιλήψεις που
ήθελαν τις µεταρρυθµίσεις µε µοναδικό στόχο την εργαλειακή
αξιοποίηση της γνώσης για την εξυπηρέτηση των αναγκών της
αγοράς εργασίας στο πλαίσιο της νεοφιλελεύθερης αντίληψης
για την εκπαίδευση.

Όπως έλεγε ο Καζαντζάκης, ιδανικός δάσκαλος είναι εκείνος
που γίνεται γέφυρα για να περάσει αντίπερα ο µαθητής του και
όταν πια του διευκολύνει το πέρασµα, αφήνεται χαρούµενα να
γκρεµιστεί, ενθαρρύνοντας τον µαθητή του να φτιάξει τις δικές
του γέφυρες. Σ’ αυτόν τον δρόµο θα βαδίσουµε.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεδοµένου του µεγά-
λου αριθµού συναδέλφων που έχουν εγγραφεί στον κατάλογο
των οµιλητών, προτείνω να ορίσουµε τον χρόνο οµιλίας στα έξι
λεπτά. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν
συµφωνεί το Σώµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γιατί διαµαρτύρεστε;
Το λέµε για να µην αδικηθούν συνάδελφοι οι οποίοι ακολουθούν
στον κατάλογο. Αυτό λέµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Κάθε φορά το ίδιο πράγµα
γίνεται, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε να κάνουµε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Να παραταθεί η συνεδρίαση,

κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να µπορούν να µιλούν οι συνάδελφοι. Δεν
γίνεται να µη µιλάµε. Τότε τι να κάνουµε στη Βουλή, αν δεν µι-
λάµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφαιρέσαµε από κα-
νέναν τον λόγο; Αν δεν συµφωνείτε, εντάξει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Δεν συµφωνούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δηλαδή, πόσο χρόνο

χρειάζεστε, κύριε Φορτσάκη;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ό,τι προβλέπει ο Κανονισµός,

κύριε Πρόεδρε, δηλαδή επτά λεπτά. Απλώς να τον τηρούµε. Σ’
αυτό συµφωνούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μεγαλοµύστα-
κας έχει τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε και σήµερα να συ-
ζητήσουµε το παρόν νοµοσχέδιο, να πούµε αν θα το υπερψηφί-
σουµε ή θα το καταψηφίσουµε. Το νοµοσχέδιο αυτό αφορά την
ελληνόγλωσση και διαπολιτισµική εκπαίδευση, ένα πολύ σηµαν-
τικό θέµα, στο πρώτο του µέρος και τις λοιπές διατάξεις, όπως
αναφέρεται. 

Στα πρώτα µέρη, βλέπουµε ότι λύνονται ουσιαστικά και χρόνια
προβλήµατα. Είναι ένα ευτυχές γεγονός ότι επιτέλους ήρθαν στη
Βουλή και επιτέλους θα διευθετηθούν αυτά τα θέµατα. Το τελευ-
ταίο κοµµάτι του νοµοσχεδίου µπορούµε να το αποκαλέσουµε
νοµοσχέδιο-σκούπα. Δεν θέλω να είµαι ειρωνικός µ’ αυτόν τον
χαρακτηρισµό. Απλώς το αναφέρω «σκούπα», γνωρίζοντας ότι
οι προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν πολλές ελλείψεις στον σχε-
διασµό τους και είναι θέµατα τα οποία πρέπει εσείς να λύσετε. 

Ωστόσο αυτό που µε προβληµατίζει µε τις λοιπές διατάξεις,
είναι το γεγονός ότι δεν υπήρξε συνεργασία µεταξύ των κοµµά-
των δυστυχώς, ώστε να δοθούν κοινά αποδεκτές λύσεις απ’
όλους ούτε καν µε τους φορείς. Θα σας εξηγήσω γιατί συνέβη
αυτό. Η παιδεία θα έπρεπε να είναι ένας πολύ σηµαντικός το-
µέας, αν όχι ο πιο σηµαντικός τοµέας και κάθε κυβέρνηση να έχει
έναν σοβαρό σχεδιασµό και κάθε κόµµα ακόµη, ωστόσο αυτό
δεν βλέπουµε να συµβαίνει. 

Αναφορικά µε το πρώτο µέρος, θα ήθελα να πω, όπως είπα και
προηγουµένως, ότι σίγουρα πρέπει όλοι να συµφωνήσουµε µε
τις διευθετήσεις που γίνονται. Αλλά πέρα από τα διαδικαστικά
που αφορούν µεταθέσεις και αποσπάσεις, πρέπει να διασφαλί-
σουµε ότι οι τίτλοι σπουδών θα είναι ισάξιοι µ’ αυτούς των Ελλή-
νων και ότι η παιδεία που θα παρέχεται στα παιδιά των Ελλήνων
µεταναστών, θα είναι ουσιαστική και ποιοτική. Αυτό που συνδέει
στην ουσία τους Έλληνες που έφυγαν µε την πατρίδα τους, είναι
το σχολείο στο εξωτερικό. 

Θέλουµε να επιστήσουµε επιπλέον την προσοχή, ώστε να µη
συµβούν παρόµοια φαινόµενα. Ανέφερε ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας, κατηγορώντας τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι το σχολείο του Μο-
νάχου έκλεισε στην ουσία, καθώς δεν αξιοποιήσαµε την έκταση
που µας παραχώρησε το γερµανικό δηµόσιο. Αλλά γι’ αυτό δεν
φταίει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ, φταίνε και οι προηγούµενοι. Δεν είναι ένα
πρόβληµα που εµφανίστηκε τώρα. Έπρεπε να έχει διευθετηθεί
και ελπίζουµε αυτό να µη συνεχιστεί και να µην έχουµε ανάλογα
συµβάντα. 

Είναι πολύ σηµαντικό να εξασφαλίσουµε το παν για όλους αυ-
τούς τους νέους που έφυγαν. Πέρα από Βουλευτής σήµερα,
θέλω να µιλήσω και ως εκπρόσωπος µιας γενιάς ανθρώπων. Πε-
ρίπου διακόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι µε ποιοτικές σπουδές πα-
νεπιστηµίου έφυγαν στο εξωτερικό, γιατί δεν µπορούν να συντη-
ρήσουν τις οικογένειές τους ή να δηµιουργήσουν οικογένεια εδώ
στην Ελλάδα, ούτε καν να συντηρήσουν τον εαυτό τους. Εποµέ-
νως πρέπει εµείς να µεριµνήσουµε γι’ αυτούς. 

Οι νέοι που έφυγαν, είναι νέοι οι οποίοι δούλεψαν σκληρά. Οι
οικογένειές τους πιέστηκαν. Υπέστησαν έναν οικονοµικό µαρα-
σµό. Μπορεί να είµαι υπερβολικός µ’ αυτή την έκφραση, αλλά
όταν πρέπει να επενδύουµε στην εκπαίδευση των παιδιών µας
στον ιδιωτικό τοµέα και να πληρώνουµε φροντιστήρια, τότε κάτι
τέτοιο συµβαίνει. Εποµένως βλέπουµε ότι δεν σεβάστηκαν οι ως
τώρα κυβερνήσεις τον µόχθο των παιδιών. Ας προνοήσουµε για
την πορεία τους στο εξωτερικό. Είναι κακό που το λέω αυτό,
αλλά αυτό πρέπει να συµβεί. 

Αναφορικά µε το θέµα που προέκυψε µε την ιδιωτική εκπαί-
δευση, µε τα ιδιωτικά σχολεία, έχει δηµιουργηθεί ένα κλίµα εχ-
θρικό, το οποίο δεν καταλαβαίνω γιατί υπάρχει. Αν υπήρχε συ-
ζήτηση µε όλους τους φορείς από το Υπουργείο, πιστεύω ότι θα
βρίσκαµε µια λύση. Σε καµµία περίπτωση δεν θέλουµε να χαθούν
τα εργασιακά δικαιώµατα των εκπαιδευτικών στον ιδιωτικό
τοµέα, ωστόσο πρέπει να διασφαλίσουµε και τη βιωσιµότητα των
επιχειρήσεων. Λέω επιχείρηση, αν και είναι µια ξεχωριστή κατη-
γορία τα ιδιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Αλλά για να έχουν δου-
λειά, πρέπει να εξασφαλίσουµε πρώτα απ’ όλα τη βιωσιµότητά
τους. Η προχειρότητα σ’ αυτό το άρθρο είναι η αιτία που δεν θα
υπερψηφίσουµε το άρθρο αυτό. 

Η τροπολογία που καταθέσατε για την ειδική αγωγή, αποδει-
κνύει για άλλη µια φορά την έλλειψη σχεδιασµού που έχετε. Σή-
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µερα µου έστειλαν άλλη µια επιστολή από την ΣΑΤΕΑ, η οποία
αναφέρει ότι δεν είναι κατά στον γενικό χαρακτήρα της τροπο-
λογίας. Θα καταθέσω την επιστολή που µου έστειλαν. Αν τα εί-
χατε συζητήσει µαζί τους, θα βρίσκατε µια λύση. Δεν είναι κατά
στο να εξαλειφθεί επιτέλους η αδικία. Είναι νόµιµο και δίκαιο
απέναντι στους µόνιµους εκπαιδευτικούς που υπηρετούσαν στις
δοµές της ειδικής αγωγής. Ωστόσο δεν έγινε ένας διάλογος µε
όλους τους φορείς που εµπλέκονταν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προβλήµατα υπάρχουν στην παιδεία µας, όπως είναι τα απαρ-
χαιωµένα βιβλία, η απόσυρση των διαθεµατικών δράσεων που
τόσο πολύ υποστήριξαν όλοι. Τη Γεωγραφία δεν τη διδάσκουν
γεωγράφοι στα σχολεία και το τµήµα της Γεωγραφίας στο πανε-
πιστήµιο, έχει πέσει πέντε µε έξι χιλιάδες µόρια. Οι οργανικές
των εκπαιδευτικών του 2013 που µετατέθηκαν στην πρωτοβάθ-
µια εκπαίδευση, ισχύουν µόνο γι’ αυτούς που είναι κοινής ειδι-
κότητας και όχι γι’ αυτούς που δεν είναι κοινής ειδικότητας. 

Επίσης βλέπουµε να υπάρχουν ανισότητες µεταξύ οµοειδών
τµηµάτων του πανεπιστηµίου. Κατέθεσα σχετική τροπολογία,
καθώς βλέπουµε ότι το Πανεπιστήµιο Ειδικής Αγωγής της Θεσ-
σαλίας, έχει το δικαίωµα και την πιστοποιηµένη εκπαιδευτική και
διδακτική επάρκεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµη. Έτσι κι αλλιώς µου έφαγαν αρκετό χρόνο.
Το ανάλογο τµήµα από το Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης δεν

έχει την ίδια δυνατότητα. Αυτό πρέπει να αποκατασταθεί άµεσα. 
Επίσης ένα ακόµη άρθρο το οποίο θέλω να συζητήσω, είναι το

άρθρο 36 το οποίο αφορά την εκπαίδευση των προσφύγων. Φυ-
σικά και η Ένωση Κεντρώων θέλει οι πρόσφυγες και τα προσφυ-
γόπαιδα να δεχτούν την εκπαίδευση από το ελληνικό κράτος.
Ωστόσο εσείς το φέρνετε τελευταία στιγµή, σε ένα µικρό κείµενο
δέκα σειρών, χωρίς να έχει υπάρξει και να έχει προηγηθεί διά-
λογος και µε όλες τις αποφάσεις να παρθούν από τον Υπουργό. 

Με αυτή την απόφασή σας και µε αυτή την πρότασή σας, πολύ
φοβάµαι ότι θα επαναληφθούν φαινόµενα όπως έγινε αυτό στην
εκλογική µου περιφέρεια µε την προσφυγική δοµή στην οποία τη
σίτιση πήρε ο συντονιστής του ΣΥΡΙΖΑ και η διευθυντής της
δοµής ήταν η κόρη του συντονιστή του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν είναι
το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Δυστυχώς. 

Η προχειρότητα και η έλλειψη σχεδίου είναι φανερή, όχι µόνο

σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και σε όλον τον σχεδιασµό σας τον
πολιτικό. Μπορούµε να αναφέρουµε κι ένα παράδειγµα το οποίο
είναι και επίκαιρο, σχετικά µε τα voucher των παιδικών σταθµών
όπου πολλές οικογένειες έµειναν εκτός. Δεν υπήρχαν θέσεις, δεν
δόθηκε ευκαιρία σε γονείς οι οποίοι ψάχνουν εργασία ή δου-
λεύουν µε πολύ χαµηλούς µισθούς, να αφήσουν τα παιδιά τους
σε κάποιο παιδικό σταθµό. Αυτές είναι πολιτικές που δεν αρµό-
ζουν σε µια σοβαρή κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Με-
γαλοµύστακα, ως εκπρόσωπος της νέας γενιάς, δώστε το καλό
παράδειγµα στους µεγαλύτερους. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Τελειώνω σε πολύ λίγο.
Χίλια συγγνώµη, απλώς και στην αρχή µε διέκοψαν κι έχασα πε-
ρίπου σαράντα δευτερόλεπτα µε ένα λεπτό. 

Δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο και θέλω να σεβαστώ
αυτό που γίνεται εδώ µέσα. Θέλω να πω ότι η παιδεία είναι η αρ-
χή όλων. Θα έπρεπε όλοι µαζί να συνεργαζόµαστε και να προ-
σφέρουµε στον ελληνικό λαό ένα σταθερό εκπαιδευτικό σύ-
στηµα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
( ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων άρσης
ασυλίας των συναδέλφων Βουλευτών.

Ψήφισαν συνολικά 197 Βουλευτές.
Για τους συναδέλφους κυρίους Νικόλαο Μίχο και Ιωάννη

Λαγό:
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 197 Βου-

λευτές.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή.
Για τον συνάδελφο κ. Παναγιώτη Καµµένο: 
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 19 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 171 Βου-

λευτές.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 7 Βουλευτές. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται.
(Το πρωτόκολλο και τα ψηφοδέλτια της διεξαχθείσης ονοµα-

στικής ψηφοφορίας καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως
εξής:

14732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14733



14734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14773
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14780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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14806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14807



14808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14809



14810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14811



14812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14813



14814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14815



14816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14817



14818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14819



14820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14821



14822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14823



14824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14825



14826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14827



14828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14829



14830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14831



14832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14833



14834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14835



14836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14837



14838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14839



14840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14841



14842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14843



14844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14845



14846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14847



14848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14849



14850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14851



14852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14853



14854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14855



14856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14857



14858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14859



14860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14861



14862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14863



14864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14865



14866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14867



14868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14869



14870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14871



14872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14873



14874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14875



14876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14877



14878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14879



14880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14881



14882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14883



14884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14885



14886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14887



14888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14889



14890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14891



14892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14893



14894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14895



14896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14897



14898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14899



14900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14901



14902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14903



14904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14905



14906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14907



14908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14909



14910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14911



14912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14913



14914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14915



14916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14917



14918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14919



14920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14921



14922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14923



14924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14925



14926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14927



14928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14929



14930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14931



14932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14933



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επανερχόµαστε στη
συζήτηση του νοµοσχεδίου.

Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, όπως συµφω-
νήσαµε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ειλικρινά απορώ γι’ αυτή την ικανότητα της Κυβέρ-
νησης. Πώς τα καταφέρνετε και ακόµη και το θέµα της παιδείας,
για το οποίο θα µπορούσε -και θα έπρεπε- να υπάρχει οµοφωνία
µεταξύ των περισσοτέρων αν όχι όλων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, µετατρέπεται σε θέµα πολιτικής αντιπαράθεσης. Είναι
άξιο απορίας. Έναν νόµο, τον νόµο Διαµαντοπούλου, ο οποίος –
θυµίζω- ψηφίστηκε µε περισσότερες από τα της Βουλής ψήφους
τον πετσοκόβετε και στην ουσία τον καταργείτε. 

Δυστυχώς για τη χώρα δεν είναι µόνο το θέµα της παιδείας.
Το ίδιο συµβαίνει και µε αυτό που εσείς χαρακτηρίζετε δηµοπρα-
σία τηλεοπτικών αδειών, δηµοπρασία της ελεύθερης ενηµέρω-
σης δηλαδή. 

Δυστυχώς, κύριοι, µόνο ανελεύθερα καθεστώτα χειραγώγη-
σης και ελέγχου της ενηµέρωσης, αποφασίζουν και διατάζουν
πόσοι ακριβώς θα είναι οι τηλεοπτικοί σταθµοί σε µια χώρα, ενώ
η τεχνολογία δεν βάζει κανέναν τέτοιο περιορισµό. Ένα τέτοιο
γκρίζο καθεστώς προσπαθεί να χτίσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε δύο στόχους.
Ολιγοπώλιο καναλιών και µονοπώλιο στην ενηµέρωση των πολι-
τών.

Το σηµερινό τηλεοπτικό τοπίο είναι, πράγµατι, προβληµατικό
σε πολλά σηµεία του αλλά δεν θεραπεύεται µε τις «γκεµπελικές»
µεθόδους της Κυβέρνησης, αλλάζει µόνο µε απόλυτο σεβασµό
του Συντάγµατος, της ελεύθερης ενηµέρωσης αλλά και της
ελεύθερης αγοράς. 

Η Νέα Δηµοκρατία ενδιαφέρεται µόνο για την προστασία της
δηµοκρατίας και της αχειραγώγητης ενηµέρωσης των Ελλήνων
πολιτών. Με την αφορµή της ευρισκόµενης σε εξέλιξη παρωδίας,
επαναλαµβάνουµε την ξεκάθαρη θέση µας.

Πρώτον, σε κάθε περίπτωση η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας θα καταργήσει τον νόµο Παππά, τελεία και παύλα. Θα απο-
καταστήσουµε άµεσα τον ρόλο του ΕΣΡ, όπως άλλωστε επιβάλ-
λει το Σύνταγµα. Θα ξεκινήσει χωρίς καµµία καθυστέρηση η δια-
δικασία αδειοδότησης καναλιών στην ελεύθερη αγορά, γιατί ο
περιορισµός των αδειών σε τέσσερις, είναι βαθιά αντιδηµοκρα-
τική αυθαιρεσία. Κάτι ακόµα, όλη η διαδικασία της δηµοπρασίας
είναι ξεκρέµαστη, είναι στον αέρα, διότι το Σ τ Ε δεν έχει απο-
φανθεί ακόµα για τη συνταγµατικότητα του νόµου Παππά.

Η Νέα Δηµοκρατία, εµείς, επιµένουµε στην απόλυτη διαφάνεια
της προέλευσης των χρηµάτων, στα αυστηρά ποιοτικά κριτήρια
και ενιαίο τµήµα άδειας.

Πέραν αυτών, όµως, η χθεσινή µέρα ήταν εξόχως αποκαλυ-
πτική και για κάτι ακόµα. Τα αλυσιδωτά, κύριοι συνάδελφοι, φαι-
νόµενα βίας και ανοµίας των τελευταίων µηνών, έφτασαν σε νέο
εκτροχιασµό µε τη δολοφονική απόπειρα κατά του Διοικητή της
Τροχαίας Αθηνών, τον οποίο οι γνωστοί - άγνωστοι, αλλά γνω-
στοί στην Κουµουνδούρου, χτύπησαν µε εγκληµατική σκληρό-
τητα και µένος. 

Είναι φανερό εδώ και καιρό ότι η Κυβέρνηση δεν µπορεί να
προστατεύσει ούτε την ασφάλεια των πολιτών και πλέον ούτε την
ασφάλεια των ίδιων των αστυνοµικών. Οι πολίτες µε αγωνία και
συχνά µε φόβο βλέπουν µια Κυβέρνηση αδύναµη να εγγυηθεί
την τάξη. Οι αστυνοµικοί που καθηµερινά κινδυνεύουν στον βω-
µό του καθήκοντος, πρέπει να έχουν τη στήριξη και τον σεβασµό
όλων µας, όµως εισπράττουν το αντίθετο από την Κυβέρνηση.
Αισθάνονται την αδιαφορία της Κυβέρνησης για τους ίδιους, για
την αποστολή τους, χωρίς την ηθική και επιχειρησιακή στήριξη
που έχουν ανάγκη. Άλλωστε διαχρονικά ο ΣΥΡΙΖΑ αντιµετώπιζε
την Αστυνοµία µε καχυποψία, αν όχι απροκάλυπτη εχθρικότητα. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, είναι άτολµο, είναι και παραπλα-
νητικό. Ουσιαστικά δεν αντιµετωπίζει µε σοβαρότητα τα επί της
ουσίας θέµατα της ελληνόγλωσσης και της διαπολιτισµικής εκ-
παίδευσης, αλλά εισάγει µια σειρά άσχετων διατάξεων. 

Αυτό το κάνετε κατά κόρον, κύριοι της Κυβέρνησης. Φέρνετε
ένα νοµοσχέδιο και µαζί µε αυτό ένα σωρό άσχετες διατάξεις και
τροπολογίες και µάλιστα την τελευταία στιγµή. Αυτό, πλέον, ξε-
περνά την παραβίαση των κανόνων της καλής νοµοθέτησης και

επ’ αυτού θα ήταν χρήσιµο να ακούσουµε τη γνώµη του Προ-
εδρείου και φυσικά του ίδιου του Προέδρου, του κ. Βούτση. Απο-
τελεί, πλέον, θεσµική εκτροπή και προσβάλλει τον πυρήνα της
λειτουργίας του Κοινοβουλίου και φυσικά την διάκριση των εξου-
σιών. Προσβάλλει την κοινοβουλευτική δηµοκρατία.

Θα σταθώ όσο µου επιτρέπει ο χρόνος στις βασικές ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου. Αναφορικά µε την ελληνόγλωσση εκπαίδευση
στο εξωτερικό, επαναφέρετε τον θεσµό της εφαρµογής των δί-
γλωσσων σχολείων. Υπό αυστηρές προϋποθέσεις, αυτό µπορεί
να βοηθήσει να αποτραπεί η υποβάθµιση των ελληνικών σχο-
λείων του εξωτερικού και η περιθωριοποίηση των µαθητών της
οµογένειας. Αυτό, όµως, πρέπει να γίνει πολύ προσεκτικά και κυ-
ρίως πολύ τεκµηριωµένα. Έχουν γίνει οι απαιτούµενες διακρατι-
κές συµφωνίες; Υπάρχει κάποιος προγραµµατισµός και κυρίως
χρονοδιάγραµµα; Έχει ληφθεί µέριµνα, για χώρες που παρατη-
ρείται αυτή την περίοδο µεγάλη µετανάστευση Ελλήνων, όπως
για παράδειγµα στη Γερµανία;

Επίσης εισάγει µια σειρά ρυθµίσεων, που θα δηµιουργήσουν
περισσότερα προβλήµατα από όσα επιχειρεί να επιλύσει, όπως
για παράδειγµα την υποβάθµιση των τυπικών προσόντων των
συντονιστών και των διευθυντών των σχολείων τους. Είναι άλλη
µια αξιοκρατική προσπάθεια του ηθικού πλεονεκτήµατος της
Αριστεράς για να εξυπηρετήσει «ηµετέρους».

Δεύτερον, η διαπολιτισµική εκπαίδευση στην Ελλάδα είναι
θέµα εξαιρετικά σηµαντικό, το οποίο αποκτά τεράστιες διαστά-
σεις και λόγω της καταστροφικής πολιτικής που ακολουθεί η Κυ-
βέρνηση στο θέµα του µεταναστευτικού - προσφυγικού.

Αντί, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να ανοίξετε µια σοβαρή
δηµόσια συζήτηση για το θέµα αυτό και να δούµε τα προβλήµατα
που δηµιουργούνται βάσει των νέων δεδοµένων, κρύβετε το πρό-
βληµα κάτω από το χαλί και το µόνο που κάνετε, είναι να τα µε-
τονοµάζετε σε «πειραµατικά» χωρίς καµµία αλλαγή.

Διερωτώµαι: Αυτό γίνεται καθαρά για επικοινωνιακούς λόγους
ή για να δηµιουργήσετε σύγχυση µε τα πραγµατικά πειραµατικά
σχολεία που θέλατε να καταργήσετε και να µετατρέψετε σε σχο-
λεία πιλοτικής εφαρµογής προγραµµάτων;

Πάµε στις διατάξεις για την ιδιωτική εκπαίδευση. Οι ρυθµίσεις
για την ιδιωτική εκπαίδευση στοχεύουν στην αλλαγή του εργα-
σιακού καθεστώτος των δασκάλων και καθηγητών στα ιδιωτικά
σχολεία. Μετά τη διετία, οι συµβάσεις από ορισµένου χρόνου µε-
τατρέπονται αυτοδικαίως σε αορίστου. Οι συµβάσεις αορίστου
χρόνου καταγγέλλονται µόνο για πολύ συγκεκριµένες περιπτώ-
σεις. Οι απολύσεις πρέπει να εγκριθούν από το αρµόδιο υπηρε-
σιακό συµβούλιο. Δηµιουργούνται παρεµβάσεις στις πρόσθετες
εκπαιδευτικές δραστηριότητες των ιδιωτικών σχολείων. Πρόκει-
ται για σταλινικού τύπου παρέµβαση στη λειτουργία των ιδιωτι-
κών επιχειρήσεων. 

Ασφαλώς, όµως, και η παιδεία αποτελεί δηµόσιο αγαθό. Βάσει
του Συντάγµατος, είναι δηµόσιο αγαθό και το κράτος οφείλει να
διασφαλίζει την παροχή δωρεάν παιδείας. Το κράτος θέτει, επί-
σης, το πλαίσιο λειτουργίας και του εκπαιδευτικού προγράµµα-
τος των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι
το κράτος επεµβαίνει στις εργασιακές σχέσεις και τον τρόπο λει-
τουργίας των ιδιωτικών σχολείων. Αυτό αποτελεί –και το ξανα-
λέω- σταλινικού τύπου εκδοχή. 

Με την ίδια λογική νοµιµοποιείται η Κυβέρνηση για οποιαδή-
ποτε παρέµβαση του κράτους σε ιδιωτικές επιχειρήσεις που πα-
ρέχουν δηµόσια αγαθά όπως η υγεία, η ενηµέρωση και βεβαίως
κάτι τέτοιο δεν µπορεί να συµβεί και φυσικά το καταψηφίζουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Θα ήθελα ένα λεπτό, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πω και κάτι ακόµα πριν κατέβω από το Βήµα. Απουσιάζει ο

κ. Φίλης. Θα σχολιάσω απλώς τη διατύπωση της πρόθεσης που
είχε ως Υπουργός να γραφτεί –όπως είπε- το κεφάλαιο του εµ-
φυλίου στα σχολεία. Ο εµφύλιος, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτε-
λεί ένα σύνθετο αλλά και πολύµορφο γεγονός, που δίχασε τον
ελληνικό λαό και τον τραυµάτισε για πάρα πολλά χρόνια. Η συγ-
γραφή του στα σχολικά βιβλία απαιτεί ψυχραιµία και τεκµηρίωση
και όχι αναπαραγωγή της διχόνοιας που προκάλεσε µεγάλη
ζηµιά στη χώρα µας.
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Η συγγραφή αυτού του κεφαλαίου, πρέπει να συµβάλλει στη
συλλογική µε αυτογνωσία και κυρίως µε ωριµότητα. Αµφιβάλλω,
όµως, εάν είναι αυτός ο στόχος της Κυβέρνησης, κύριε Φίλη, που
απουσιάζετε από την Αίθουσα. Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είναι
δουλειά του Υπουργού Παιδείας να γράφει βιβλία για τους µα-
θητές και βεβαίως, δεν µπορεί να αντιµετωπίζει σηµαντικά θέ-
µατα της εκπαίδευσης µε τέτοια προχειρότητα. Μπορεί, βεβαίως,
ο κ. Φίλης να µην έχει αποφοιτήσει ακόµα, αλλά αποτελεί θε-
σµικό του χρέος να επιτρέψει στα νέα παιδιά να λάβουν την εκ-
παίδευση που δικαιούνται.

Τώρα που είπα περί της αποφοιτήσεως του κ. Φίλη, θα ήθελα
να σχολιάσω και την τροπολογία που φέρατε, η οποία στην ουσία
ανοίγει τις πόρτες για τους εκατοντάδες χιλιάδες αιώνιους φοι-
τητές. Αλήθεια, µήπως αφορά και τον ίδιο τον κ. Φίλη; Μήπως
έβαλε µυαλό ή έβαλε στόχο, έστω επί της υπουργίας του να απο-
φοιτήσει πλέον από τα ελληνικά πανεπιστήµια; 

Μην καταστρέφετε την παιδεία, κυρία Υπουργέ. Αποτελεί τον
θεµέλιο λίθο κάθε δηµοκρατικής και προοδευτικής κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Αυ-
γενάκη.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Επειδή λείπει ο
Υπουργός,…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. Ζητώ
να ανακαλέσει ο κ. Αυγενάκης. Είναι ένα σοβαρό πολιτικό θέµα.
Μέσα στο Κοινοβούλιο κατηγορεί την Κυβέρνηση και τον ΣΥΡΙΖΑ
ότι η Κουµουνδούρου γνωρίζει αυτούς που επιτέθηκαν στον Αρ-
χηγό της Τροχαίας. Είναι απαράδεκτο! Να ανακαλέσει αµέσως.
Διαφορετικά δεν είναι απλά συκοφαντία, είναι πολιτική αλητεία
εδώ µέσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε να προσθέσε-
τε κάτι, κύριε Αυγενάκη;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν έχω τίποτα να πω στον συ-
νάδελφο. Απλώς σέβοµαι την έκρηξή του, ως έκρηξη ενός αν-
θρώπου που σκέφτεται µε καθαρότητα. Αυτή την ώρα, όµως, δεν
θα πω τίποτε άλλο παρά θα επικαλεστώ τις δεκάδες εκατοντάδες
δηλώσεις συναδέλφων σας, οι οποίοι έχουν κατά καιρούς χαϊδέ-
ψει έως καλύψει αντίστοιχες επιθέσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ανακαλέσει ή να
διαγραφεί από τα Πρακτικά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σαφέστατα και δεν ανακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Είναι απαράδεκτο, είναι πολιτική αλη-

τεία!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κρατήστε τα νεύρα σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αυγενάκη, µισό

λεπτό. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Εγώ θα περίµενα από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ, πρώτον, να καταδικάσει αυτές τις επιθέσεις και δεύτερον,
να µας πει αλήθεια, εάν ο κάθε Υπουργός Δηµοσίας Τάξης δι-
καιούται να οµιλεί µε παρακρατικές οµάδες στον χώρο των Εξαρ-
χείων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αυγενάκη, εµ-
µένετε στη διατύπωση ότι γνωρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ ποιοι τον χτύπησαν;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να διαγραφεί από τα Πρακτικά αµέσως!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν είναι δική σας δουλειά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συµφωνείτε, δηλαδή;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δική

τους δουλειά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συµφωνείτε να δια-

γραφεί η διατύπωση;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Όχι βέβαια. Σαφέστατα και δεν

συµφωνώ να διαγραφεί και ζητώ από τον Υπουργό Δηµοσίας
Τάξης και από κάθε στέλεχος και Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, να κα-
ταδικάσει δηµόσια αυτή την πράξη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό αποτελεί πολι-
τική αλητεία εδώ µέσα!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Επιστρέφω τον χαρακτηρισµό

στον κύριο συνάδελφο και παρακαλώ πολύ να µη διαγραφεί το
παραµικρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο καθένας αναλαµ-
βάνει την ευθύνη των λεγοµένων του.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντίνος Κοντογεώργος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περίµενε κανείς, συ-
ζητώντας ένα σχέδιο νόµου για την παιδεία, να υπάρχει η απαι-
τούµενη, σε δύσκολους καιρούς µάλιστα, συναίνεση όλου του
πολιτικού κόσµου. Αντιθέτως διαπιστώσαµε χθες από την πρώτη
τοποθέτηση του Υπουργού Παιδείας, κ. Φίλη, ότι επιχειρήθηκε ο
διχασµός στην Αίθουσα αυτή, κατηγορώντας κάθε πολιτική δύ-
ναµη, η οποία µπορεί σε επιµέρους θέµατα να µη συµφωνεί µαζί
του. 

Είχαµε τη δυνατότητα να ακούσουµε και µαθήµατα πολιτικής,
όπως για τον ριζοσπαστικό φιλελευθερισµό ή πώς πρέπει να το-
ποθετείται κάποιος πολιτικά εδώ µέσα, ο οποίος να συµφωνεί µε
τον κ. Φίλη. Ατυχείς οι παρεµβάσεις αυτές του Υπουργού. Έχω
την άποψη ότι δεν επιχειρείται συναίνεση, δεν τη θέλει τη συναί-
νεση. Επιχειρεί τον διχασµό, γιατί έτσι βολεύει την Κυβέρνηση
σήµερα. 

Γίνοµαι σαφέστερος. Τη βολεύει την Κυβέρνηση σήµερα ο δι-
χασµός αυτός µέσα στην Αίθουσα αυτή πολιτικά για δύο κυρίως
λόγους. Διότι εξυπηρετεί µεν το πολιτικό της ακροατήριο και, βε-
βαίως, µε εξαπάτηση και µε πονηρές ρυθµίσεις βολεύει συγκε-
κριµένες κατηγορίες ανθρώπων. Αυτός είναι ο λόγος, κατά τη
γνώµη µας. Λογική εξήγηση διαφορετική δεν υπάρχει. 

Διότι αν, πράγµατι, απασχολούσε όλους µας ότι τα θέµατα της
παιδείας πρέπει να έχουν µακρόπνοη στρατηγική και την απαι-
τούµενη, όσο το δυνατόν, µεγαλύτερη πολιτική συναίνεση, θα
έπρεπε να διέπονται από άλλα κριτήρια και όχι αυτά που αναγ-
κάζουν κάθε πολιτικό πρόσωπο σε αυτή την Αίθουσα να διαφωνεί
µε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και τον συνοδό Υπουργό
τον κ. Φίλη, ο οποίος, βεβαίως, και αυτή τη φορά, ενώ είχε το δι-
καίωµα να το αµφισβητεί αυτό, δεν άφησε να εξελιχθεί η συζή-
τηση µε τις εισηγήσεις, όπως προβλέπεται η φυσιολογική ροή
ενός σχεδίου νόµου και πήρε πρώτος τον λόγο, όπως έκανε και
στην αρµόδια Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, για να ανατι-
νάξει το πολιτικό κλίµα και να δηµιουργηθεί αυτή η αντιπαρά-
θεση που πραγµατικά, κατά τη γνώµη µου, βολεύει την Κυβέρ-
νηση. 

Επίσης ο κ. Φίλης χθες µε περισσή περηφάνεια αναφέρθηκε
στην έναρξη του νέου σχολικού έτους, λέγοντας ότι έχουν λυθεί
πλέον όλα τα προβλήµατα στην παιδεία και πάµε σε ένα σχολικό
έτος χωρίς προβλήµατα. Δεν µας είπε τίποτα, όµως, για την τα-
κτική του Χότζα που προηγήθηκε, ούτως ώστε να µειωθούν οι
ανάγκες του εκπαιδευτικού µας συστήµατος σε ανθρώπινο δυ-
ναµικό, αφού µειώσαµε τις ώρες διδασκαλίας, αφού µειώσαµε
τα µαθήµατα διδασκαλίας, να συµπτύξουµε τον αριθµό των µα-
θητών σε κάθε αίθουσα και να έρθουµε εδώ και να πούµε ότι «λύ-
σαµε τα προβλήµατα και θα κάνουµε την πρόσληψη του απαιτού-
µενου αριθµού», ο οποίος, βεβαίως, δεν έχει καµµία σχέση µε τις
πραγµατικές ανάγκες της παιδείας σε ένα εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, σε ένα δηµόσιο σχολείο που θα έπρεπε να έχει επιλύσει
τα σοβαρά του προβλήµατα για να προχωρήσουµε. 

Αυτή η τακτική, βεβαίως, είναι η τακτική του Χότζα και είναι
µόνο για εντυπωσιασµό και δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγ-
µατικότητα και επικρατεί στα διάφορα σχολεία της χώρας και ιδι-
αίτερα στην περιφέρεια και θα δούµε στις επόµενες δέκα µέρες
ποια θα είναι τα πραγµατικά προβλήµατα. 

Όπως, επίσης, αναφέρθηκαν και νούµερα. Για παράδειγµα,
απεστάλησαν –λέει- δεκατέσσερα εκατοµµύρια βιβλία σε όλα τα
σχολεία της χώρας. Μπα; Γιατί τις προηγούµενες χρονιές πήγαι-
ναν λιγότερα; Μήπως πήγαιναν περισσότερα; Δηλαδή ο αριθµός
των βιβλίων είναι το θέµα; Μετά µας είπε και πόσους τόνους βι-
βλία µοιράσαµε στα σχολεία της χώρας. 

Βεβαίως, εκείνο που µας δίνει την εντύπωση ότι δεν υπάρχει
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα κι από το οποίο φαίνεται
ότι µάλλον νιώθει την ενοχή του απέναντι σε όλη την εκπαιδευ-
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τική κοινότητα, είναι που µας µίλησε για κατευθυνόµενο συνδι-
καλισµό στην παιδεία. Ποιος; Μας µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ για κατευθυ-
νόµενο συνδικαλισµό στην παιδεία; Ξεχάσατε τον περιβόητο
συνδικαλιστή, Πρόεδρο της ΟΛΜΕ, τον περισπούδαστο κ. Κοτσι-
φάκη, ο οποίος έβγαινε από τον Ιούνιο της προηγούµενης χρο-
νιάς και εξήγγειλε το κλείσιµο των σχολείων, τις καταλήψεις των
σχολείων, τα νούµερα που θα λείπουν από την παιδεία, τα µέσα
που δεν επαρκούν. Κάθε χρονιά!

Ξεχάσατε πώς τον εκπαραθύρωσε η ίδια η ΟΛΜΕ τον Μάρτιο
του 2015, όταν πλέον έγιναν όλα καλά, µόλις βγήκατε Κυβέρνηση
σε αυτή τη χώρα. Με τον περιβόητο κ. Κοτσιφάκη για τον κατευ-
θυνόµενο συνδικαλισµό στην παιδεία που αναφέρεστε και έχετε
το θράσος να απευθύνεστε προς τη Νέα Δηµοκρατία κουνώντας
το δάκτυλο. 

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένας καµµία αντίρ-
ρηση δεν έχει ότι το δηµόσιο σχολείο πρέπει να αναβαθµιστεί.
Με ποια τακτική και µε ποια λογική, όµως; Εµείς που προερχό-
µαστε από την επαρχία, µόνο δηµόσια σχολεία είχαµε. Με συν-
θήκες δύσκολες λειτουργούσαν, όµως τα δηµόσια σχολεία
λειτουργούσαν πραγµατικά και όχι κατ’ επίφαση.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου, γιατί και ο χρόνος δεν επαρκεί. Ει-
δικά στο κοµµάτι αυτό που αφορά την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση, που είναι η ασπίδα του έθνους στην παγκόσµια σκηνή,
έρχεστε εδώ και αρχίζουµε να συζητάµε κουτοπόνηρα διάφορες
ρυθµίσεις. 

Για παράδειγµα, άρθρο 13: «Επιλογή και τοποθέτηση συντο-
νιστών εκπαίδευσης στις χώρες». Αντί να έχουµε την αφρόκρεµα,
ό,τι καλύτερο έχουµε, για να βάλουµε πιο σκληρά και καθαρά
κριτήρια για να µπορούµε να έχουµε αυτή την αρίστη εικόνα στο
εξωτερικό, προσπαθούµε να µειώσουµε τα κριτήρια επιλογής
των συντονιστών, γιατί; Για να καλύψουµε το δικό µας πολιτικό
ακροατήριο.

Ένα άλλο θέµα πολύ σοβαρό είναι το άρθρο 28: «Ρυθµίσεις
για την ιδιωτική εκπαίδευση». Τι έχετε πάθει; Ό,τι έχει τη λέξη
«ιδιωτικό» µπροστά παθαίνετε αλλεργία. Ενοχοποιείτε τα πάντα.
Κανένας δεν διαφωνεί να µπούνε καθαροί κανόνες και το πλαίσιο
εκείνο που θα λειτουργεί η ιδιωτική εκπαίδευση. Αλλά σε καµµία
περίπτωση δεν µπορεί να πάει τίποτα µπροστά. Εµείς βλέπουµε
έναν δεύτερο πυλώνα εκπαίδευσης, ο οποίος σε µια ευγενή
άµυλα, θα προωθεί και τα συµφέροντα και τους στόχους του δη-
µοσίου σχολείου. 

Κλείνοντας επειδή ο χρόνος δεν επαρκεί, έρχοµαι στην τρο-
πολογία για την ειδική αγωγή. Την θεωρώ εξαιρετική εξαπάτηση
των εκπαιδευτικών που έχουν µοχθήσει και έχουν κατοχυρώσει
επαγγελµατικά δικαιώµατα, που έρχεστε εδώ και λέτε, λέτε, λέτε
και στο τέλος δεν λέτε τίποτα στην ουσία. Καταργείτε τις οργα-
νικές θέσεις ΠΕ61 και ΠΕ71 των νηπιαγωγών και δασκάλων και
τους βάζετε όλους στο ίδιο καλάθι. Αυτό ζητάει η εκπαιδευτική
κοινότητα; Το έλεγε και ο προηγούµενος νόµος, ότι όταν δεν
επαρκούν οι εκπαιδευτικοί των ειδικοτήτων της ειδικής αγωγής,
βεβαίως να συµπληρώνονται. Αλλά εδώ καταργείτε τα πάντα.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά
η Κυβέρνηση νοµοθετεί πρόχειρα, νοµοθετεί µόνο µε το ακροα-
τήριο. Τι ακούσαµε –και κλείνω µε αυτό- και από έναν Υπουργό
που θα έλεγα τον θεωρούσα µέχρι πριν από λίγο έναν συγκατα-
βατικό άνθρωπο που επιχειρεί τη συναίνεση, τον Αναπληρωτή
Υπουργό Εξωτερικών; Τι µας είπε εδώ; Μας είπε ότι µόνο οι αρι-
στεροί καθηγητές έχουν προσφέρει εκπαιδευτικό έργο σε αυτή
την κοινωνία. Θα τρελαθούµε τελείως σε αυτή την Αίθουσα. Επι-
χειρείτε τον διχασµό, επιβάλλεται να διορθώσετε πορεία ιδιαί-
τερα στα θέµατα της πορείας. Επιβάλλεται να πάψετε να
διχάζετε την κοινωνία και τους Έλληνες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Όποιος συνάδελφος εφαρµόσει πρώτος τον χρόνο ακριβώς,

θα λάβει εύφηµον µνεία.
Τον λόγο έχει η κ. Καραµανλή.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κύριο τµήµα του υπό συζή-

τηση νοµοσχεδίου αφορά στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση. Είναι
ένα θέµα ευαίσθητο που αγγίζει το σύνολο της ελληνικής οµο-

γένειας και µάλιστα σε µία περίοδο που οι µεταναστευτικές ροές
των Ελλήνων έχουν ενταθεί.

Η Κυβέρνηση, χωρίς συγκεκριµένο και συγκροτηµένο σχέδιο
προωθεί την εφαρµογή των δίγλωσσων σχολείων και καταργεί
τα αµιγή ελληνικά σχολεία και αυτό παρά τις καταγεγραµµένες
διαφωνίες και τους προβληµατισµούς των εκπροσώπων της οµο-
γένειας οι οποίοι θεωρούν τα υπάρχοντα δίγλωσσα σχολεία χα-
µηλού επιπέδου. Θα συµφωνήσουµε όλοι ότι στόχος αυτών των
σχολείων πρέπει να είναι τα παιδιά που φοιτούν, να διατηρούν
τους δεσµούς µε την πατρίδα αλλά και να έχουν τη δυνατότητα
να εισαχθούν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση τόσο στην Ελλάδα
όσο και στη χώρα υποδοχής.

Κυρία Υπουργέ, µε το πλαίσιο λειτουργίας των δίγλωσσων
σχολείων να παραµένει αόριστο και να παραπέµπεται αορίστως
στο µέλλον, µάλλον υπονοµεύεται εκ των προτέρων ο ρόλος
τους και ελλοχεύει ο κίνδυνος οι οµογενείς να τους γυρίσουν την
πλάτη και να στραφούν στα αµιγώς ξενόγλωσσα σχολεία.

Στο άρθρο 16 αλλά και στο άρθρο 26 στις µεταβατικές διατά-
ξεις, αντιµετωπίζετε µε εµπάθεια το ζήτηµα της συνυπηρέτησης
εκπαιδευτικών, που οι σύζυγοί τους εργάζονται στο εξωτερικό
και µάλιστα χωρίς επιµίσθιο. Τους αφαιρείτε τη δυνατότητα από-
σπασης, επειδή έλαβαν ως είχαν δικαίωµα άδεια άνευ αποδοχών.
Κάνετε λόγο για πελατειακές σχέσεις αλλά ταυτόχρονα θέλετε
να στέλνετε εκπαιδευτικούς µε επιµίσθιο, όταν υπάρχουν εκπαι-
δευτικοί που µπορούν να προσφέρουν χωρίς επιπλέον κόστος. 

Την ίδια στιγµή, µάλιστα, µε το άρθρο 13 ρυθµίζετε την επι-
λογή των συντονιστών εκπαίδευσης εξωτερικού µέσα από µια
θολή διαδικασία. Αναφέρετε ότι για την επιλογή συνεκτιµώνται
διάφορα προσόντα και χαρακτηριστικά των υποψηφίων. Ποια
είναι η βαρύτητα του καθενός απ’ αυτά; Μήπως εσκεµµένα δεν
το ξεκαθαρίζετε; Αυτό δεν σηµατοδοτεί για εσάς ευνοιοκρατία; 

Επίσης η άριστη γνώση της γλώσσας υποδοχής που ήταν προ-
ϋπόθεση για τη διεκδίκηση της θέσης, µετατρέπεται σε πολύ
καλή γνώση. Μάλλον δεν θεωρείτε εσείς σηµαντικό, ότι ο συντο-
νιστής που θα κληθεί να συνοµιλεί µε ξένους αξιωµατούχους και
να συνάπτει συµφωνίες, πρέπει να µιλά άπταιστα τη γλώσσα.
Προφανώς προτεραιότητα είναι η τακτοποίηση «ηµετέρων» και
η θέση πρέπει να κοπεί και να ραφτεί στα µέτρα αυτών. 

Σε ένα νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, επιλέ-
γετε να επιτεθείτε για άλλη µια φορά στην ιδιωτική εκπαίδευση.
Αναφέροµαι στο περίφηµο άρθρο 28. 

Ποια είναι τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης στην παιδεία; Η ου-
σιαστική κατάργηση των πρότυπων σχολείων, τα χιλιάδες κενά
εκπαιδευτικών, η µείωση διδακτικών ωρών σε βασικά µαθήµατα,
οι αλλαγές στο ολοήµερο σχολείο. Τι έχετε καταφέρει; Να εντεί-
νετε την ανασφάλεια και την ανησυχία γονιών και µαθητών για
την ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Πώς επιχειρείτε να
κρύψετε τη γύµνια του δηµόσιου σχολείου; Κλαδεύοντας και
υποβαθµίζοντας το ιδιωτικό σχολείο, εξουδετερώνοντας τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα της ιδιωτικής εκπαίδευσης, τη δυνατό-
τητα επιλογής εκπαιδευτικού προσωπικού και του διευρυµένου
εκπαιδευτικού προγράµµατος.

Ο κ. Φίλης είχε υποσχεθεί πριν από ένα χρόνο χιλιάδες προσ-
λήψεις µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού. Οι προσλήψεις φυ-
σικά δεν έγιναν ποτέ. Η υπόσχεση αποδείχθηκε, ως συνήθως για
την Κυβέρνηση, αέρας κοπανιστός και η εξαγγελία µετατέθηκε
για το 2017. 

Αφού δεν κατάφερε, λοιπόν, ο κ. Φίλης να µονιµοποιήσει στο
δηµόσιο, είπε να το κάνει στην ιδιωτική εκπαίδευση. Αφού απέτυ-
χε να διασφαλίσει την ποιότητα σπουδών στο δηµόσιο σχολείο,
µας λέει ότι θα την διασφαλίσει στο ιδιωτικό. Με ποιον τρόπο;
Με την ισοπέδωσή του στη λογική της εξίσωσης προς τα κάτω
και κατά τα σοβιετικά πρότυπα. 

Νοµοθετείτε, λοιπόν, ουσιαστικά τη µονιµοποίηση των εκπαι-
δευτικών του ιδιωτικού τοµέα χωρίς προϋποθέσεις, χωρίς κριτή-
ρια. Τι λέτε, δηλαδή, σε έναν γονιό που «µατώνει» για να στείλει
το παιδί του σε ένα ιδιωτικό σχολείο και να του εξασφαλίσει, ό-
πως έχει κάθε δικαίωµα, υψηλότερη ποιότητα σπουδών; Ότι
αυτός θα κρίνεται και θα αξιολογείται καθηµερινά στη δουλειά
του, ενώ ο δάσκαλος του παιδιού του θα απολαµβάνει µιας ιδιό-
τυπης ασυλίας ανεξαρτήτως καταλληλότητας και επάρκειας. 
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Τι λέτε, επίσης, στον σχολάρχη που µπορεί να δει το σχολείο
του να χάνει το κύρος του και να συρρικνώνεται λόγω ανεπάρ-
κειας των εκπαιδευτικών του; Πώς προστατεύεται ο ιδιώτης που
έχει επενδύσει και ποιος θα επωµιστεί το κόστος από πιθανά λου-
κέτα; Φαντάζοµαι ότι του λέτε αυτό που είπε και η συνάδελφος,
η κ. Καφαντάρη, ότι η εποχή που κάποιος ήταν αφεντικό του εαυ-
τού του έχει τελειώσει. 

Είναι αυτονόητο ότι οι εργαζόµενοι θα πρέπει να διαφυλάσ-
σονται από τυχόν αυθαιρεσίες των ιδιοκτητών σχολείων. Οι ερ-
γαζόµενοι προστατεύονται ήδη από την εργατική νοµοθεσία.
Μπορούν να θωρακιστούν ακόµη περισσότερο, µε εξαντλητικούς
ελέγχους για αδήλωτη εργασία και αυστηρές ποινές για όσους
παρανοµούν. 

Κυρία Υπουργέ, σύµφωνα µε την ετήσια έκθεση Επιθεώρησης
Εργασίας, σχέδιο «Άρτεµις», σε πεντακόσιους ελέγχους σε νη-
πιαγωγεία και δηµοτικά βρέθηκε µόλις ένας αδήλωτος. Σε εκα-
τόν πενήντα ελέγχους σε γυµνάσια και λύκεια βρέθηκε, επίσης,
ένας αδήλωτος. 

Ο τρόπος δεν µπορεί να είναι η κρατική εποπτεία που οδηγεί
ουσιαστικά στη συλλήβδην µονιµοποίηση όλων. Ο µόνος που ευ-
νοείται σ’ αυτή την περίπτωση, είναι ο µη συνεπής εκπαιδευτικός.
Επιπλέον η εν λόγω ρύθµιση είναι πολύ πιθανόν να οδηγήσει στο
αντίθετο αποτέλεσµα απ’ αυτό που υποτίθεται ότι επιδιώκετε
εσείς, να προκαλέσει δηλαδή µαζικές και τυφλές απολύσεις
χωρίς αξιολόγηση στο τέλος της διετίας, προκειµένου να απο-
φύγουν οι ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων τη µονιµοποίηση των
εκπαιδευτικών. Η ρύθµιση εντέλει πλήττει, όχι µόνο τους µαθη-
τές και τα σχολεία αλλά και τους καλούς εκπαιδευτικούς. 

Η ίδια φιλοσοφία διέπει και την τροπολογία για τα φροντιστή-
ρια και τα κέντρα ξένων γλωσσών. Η υποχρέωση αποστολής των
εβδοµαδιαίων ωρολογίων προγραµµάτων προσθέτει στα φρον-
τιστήρια πρόσθετα γραφειοκρατικά βάρη. Σαφώς και θα πρέπει
να ελέγχονται, αλλά µε έναν τρόπο ευέλικτο, µε τη µορφή ίσως
µιας ηλεκτρονικής πλατφόρµας, όπως προτάθηκε και κατά τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή.

Ο καθορισµός πλήρους ωραρίου εικοσιµιάς ωρών κρίνεται
υπερβολικός, ειδικά για µικροµεσαίες επιχειρήσεις και συνοι-
κιακά φροντιστήρια που αποτελούν και την πλειονότητα αυτών
των δοµών. Ενδεχόµενη συρρίκνωσή τους µπορεί να οδηγήσει
σε ενίσχυση της παραοικονοµίας και της αδήλωτης εργασίας
µέσα από τα µαύρα ιδιαίτερα µαθήµατα και τα οικοδιδασκαλεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πασχίζετε να πα-
ρουσιάσετε την πολιτική σας ως µεταρρύθµιση και προαγωγή
της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Όµως στην πραγµατικότητα νο-
µοθετείτε καθ’ υπόδειξη συγκεκριµένων συντεχνιών και εξο-
φλείτε γραµµάτια στην εκλογική σας πελατεία. Παράλληλα ικα-
νοποιείτε τις αθεράπευτα ιδεοληψίες σας, γιατί έχετε δυσανεξία
σε κάθε ιδιωτική πρωτοβουλία. Είσαστε αλλεργικοί στην αριστεία
και σε κάθε προσπάθεια για πρόοδο και προκοπή. Μία πτυχή
αυτής της αντίληψής σας ξεδιπλώσατε απέναντι και στους Ολυµ-
πιονίκες, όταν στελέχη σας σε ένα ρεσιτάλ κοµπλεξισµού προ-
σπάθησαν να αποδοµήσουν την προσπάθεια και να µειώσουν την
επιττυχία τους, γιατί είστε οπαδοί του ελάχιστου κοινού παρονο-
µαστή και της ήσσονος προσπάθειας. Αυτό µπορεί να σας βο-
λεύει και να σας ταιριάζει. Όµως, δεν µπορείτε να παρασύρετε
προς τα κάτω την Ελλάδα και τη νέα γενιά. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πριν δώσω τον λόγο

στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Ποταµιού κ. Δανέλλη, θα
ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση για αίτηση χορήγησης ολιγοήµε-
ρης απουσίας. 

Ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Τζελέπης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό από την Πέµπτη 1η Σεπτεµβρίου έως τη
Δευτέρα 5 Σεπτεµβρίου 2016. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ολοκλήρωση της περυ-

σινής διαπραγµάτευσης για την υπογραφή του µνηµονίου ΣΥ-

ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ απαντήθηκε και ένα δίληµµα που δοκίµασε τη σχέση
µας όσο λίγα µε τον ορθό λόγο, δηλαδή το ερώτηµα αν η χρεω-
κοπία έφερε τα µνηµόνια ή τα µνηµόνια προκάλεσαν τη χρεωκο-
πία. Έτσι νοµίζαµε. Μέχρι που κατακαλόκαιρο η τυφλή Θέµις
αποφασίζει να διερευνήσει ξανά σε βάθος ποινικές ευθύνες του
πρώην επικεφαλής της ΕΛΣΤΑΤ κ. Γεωργίου για κακουργηµατι-
κές παρατηρήσεις των δηµοσιονοµικών στοιχείων, αφού βάσει
αυτών η χώρα υποχρεώθηκε στην ένταξη για προγράµµατα στή-
ριξης. Αναβιώνει πάλι η απλοϊκή προπαγάνδα, πως µε ένα στατι-
στικό τρυκ οι εταίροι µας έγιναν και δανειστές µας, χρησιµο-
ποιώντας ντόπια µίσθαρνα ή µη όργανά τους όπως και το συγ-
κεκριµένο, που υπήρξε εξάλλου και στέλεχος του Διεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου.

Η συνωµοσιολογική αυτή ερµηνεία των δεινών της χρεοκοπίας
θα ήταν απλώς γελοία, αν δεν κινδύνευε να εξανεµίσει τα τελευ-
ταία ψιχία της διεθνούς αξιοπιστίας που διαθέτει η χώρα απέ-
ναντι στους εταίρους αλλά και στις διεθνείς αγορές. Πέραν όλων
των λοιπών, είναι τραγικό η Κυβέρνηση να θεωρεί ότι τη βολεύει
πολιτικά να αναβιώσει τη συνωµοσιολογία περί προδοσιών, ανα-
θερµαίνοντας τον τυφλό αντιµνηµονιακό διχασµό και παράλληλα
ενισχύοντας την ιδιότυπη προσέγγιση µε τους καραµανλικούς
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι τραγικό η Κυβέρνηση να καµώνεται ότι η δικαιοσύνη δια-
θέτει την επιστηµονική επάρκεια, να κρίνει ότι η ίδια θεωρεί τον
εαυτό της ανίκανο να κάνει ενώ διαθέτει το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, τη Στατική Υπηρεσία και τις λοιπές υπηρεσίες του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Ο κύριος Πρωθυπουργός πρέπει να αντιληφθεί πως µε τα κα-
µώµατα, το µήνυµα που εκπέµπεται δεν είναι άλλο παρά η αµφι-
σβήτηση της ουσίας των συµφωνιών που κάναµε µε τους
εταίρους, ώστε να ενταχθούµε στα προγράµµατα στήριξης για
να µην καταρρεύσουµε άτακτα καταστρέφοντας ολοσχερώς τη
χώρα και την κοινωνία. Πάλι θύµατα διεθνούς συνωµοσιολογίας,
πάλι ανάδελφοι και προδοµένοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην αναρωτιόµαστε πώς φαι-
νόµενα Αρτέµη Σώρρα βρίσκουν έδαφος, σε µία κοινωνία που
εκπαιδεύεται συστηµατικά µε τόσο αφελή και βολικό παράλληλα
τρόπο για ό,τι αρνητικό της συµβαίνει.

Δύο κουβέντες στο θέµα της ηµέρας. Η αποκατάσταση της νο-
µιµότητας και της διαφάνειας στη λειτουργία των τηλεοπτικών
σταθµών, αποτελεί διαχρονικό αίτηµα της µεγάλης πλειοψηφίας
των Ελλήνων πολιτών. Η σκανδαλώδης σχέση πολιτικής αντιπα-
ροχής µεταξύ πολιτικού συστήµατος, ΜΜΕ και τραπεζών, είναι
µία από τις βασικές πηγές απώλειας της εµπιστοσύνης των πο-
λιτών προς τους πολιτικούς. Η Κυβέρνηση της Αριστεράς είχε
ένα προνοµιακό πεδίο στη διάθεσή της και θα µπορούσε να γρα-
φτεί στην ιστορία ως ένα από τα µεγαλύτερα επιτεύγµατά της
το ξεκαθάρισµα και η εξυγίανση του τηλεοπτικού τοπίου. 

Θα µπορούσε, παράλληλα, να ασχοληθεί µε κάτι στο οποίο δεν
έχουµε αναφερθεί και θα πρέπει να µας απασχολήσει -οφείλουµε
να µας απασχολήσει- τη ρύθµιση του αντισυστηµικού ενηµερω-
τικού χώρου, µε το ξεκαθάρισµα από τις διάφορες γκρίζες σχο-
λές δηµοσιογραφίας που άνθισαν στην περίοδο του άκρατου
λαϊκισµού ως φιλολαϊκές και καταγγελτικές, αποκαλυπτικές, ευ-
ρισκόµενες στο περιθώριο των επίσηµων µέσων, που ανεξέλεγ-
κτα συνεχίζουν να παραπληροφορούν να συκοφαντούν και να
εκβιάζουν. 

Αντί να επιδιώξει τον πλουραλισµό της ενηµέρωσης και την
εξυγίανση του τοπίου µέσω της κατοχυρωµένης στο Σύνταγµα
Ανεξάρτητης Αρχής του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης,
η Κυβέρνηση υπέπεσε στον πειρασµό της καταγγελίας περί
κακής διαπλοκής των άλλων και τη δηµιουργία ενός νέου µιντια-
κού ολιγοπωλίου που θα στηρίζει τις όποιες κυβερνητικές επιλο-
γές. Επέλεξε τις αλχηµείες. Επέλεξε να µην περιµένει την τελική
κρίση του Συµβουλίου της Επικρατείας σχετικά µε τον αποκλει-
σµό του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης από την όλη δια-
δικασία, µιας ανεξάρτητης αρχής, που υπενθυµίζω ότι για τη
θεσµοθέτησή της στις αρχές της δεκαετίας του ‘90 -την υιοθέ-
τησή τότε και τη συνταγµατική πρόβλεψη το 2001 µε την αναθε-
ώρηση- ήταν καθοριστικός ο ρόλος του τότε Συνασπισµού, στον
οποίο από κοινού συµµετείχα µε πολλούς από εσάς, την οποία
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υποστηρίζαµε ως θεσµική δικλίδα διασφάλισης της ανεξαρτη-
σίας της ενηµέρωσης από την όποια εξουσία. 

Η προσπάθεια ελέγχου της πληροφόρησης µας αποµακρύνει
από το ευρωπαϊκό πλαίσιο λειτουργίας των µέσων µαζικής επι-
κοινωνίας, κινδυνεύοντας να καταγράφουµε µαζί µε την Ουγγα-
ρία, τον Ορµπάν, σε µια κατηγορία ειδικών χωρών, κάτι διόλου
τιµητικό. 

Επιπλέον είναι ιδιαιτέρως αντιφατικό ότι εσείς, αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι, που δώσατε -και σωστά- τόσους αγώνες
για τους απολυµένους της ΕΡΤ, δεν ενδιαφέρεστε για τη µοίρα
αρκετών εκατοντάδων εργαζοµένων στα υφιστάµενα κανάλια, τα
οποία από µεθαύριο θα βρεθούν εκτός λειτουργίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να περάσουµε στο σηµερινό
νοµοσχέδιο που αφορά στο Υπουργείο Παιδείας, άκουσα χθες
τον Υπουργό, τον κ. Φίλη, να αναφέρεται σε διαφορετικές ανα-
γνώσεις και διαφορετικές ιδεολογικές φορτίσεις του όρου «αρι-
στεία». 

Τι διαφορετικό εννοούσε, άραγε, ο εκ των ιστορικών µορφών
της Αριστεράς αξέχαστος Γρηγόρης Φαράκος, όταν λίγο µετά
τη χούντα προέτρεπε τους νέους µε εκείνο το ιστορικό, «Πρώτοι
στα µαθήµατα, πρώτοι στον αγώνα»; 

Η προτροπή στη µετριοκρατία προάγει, άραγε, τα συµφέ-
ροντα των αδυνάτων; Η προς τα κάτω ισοπέδωση ανοίγει, άραγε,
προοπτικές για µια ταξική αναβάθµιση των λαϊκών στρωµάτων; 

Όµως αναφορικά µε τη συζήτηση για τον τρόπο εισαγωγής
στα ελληνικά πανεπιστήµια, η πληθώρα εναλλακτικών προτά-
σεων και η πιθανολογούµενη κατάργηση των πανελληνίων εξε-
τάσεων, δεν είναι ούτε πρωτότυπη ούτε καινούργια. Το θέµα είχε
απασχολήσει τον δηµόσιο διάλογο πάρα πολλές φορές, χωρίς
να προσφέρει, όµως, τελικά ένα σταθερό, ρεαλιστικό και υλοποι-
ήσιµο, µη προσανατολισµένο στην παπαγαλία και µη εξοντωτικό
για τον µαθητή σύστηµα και κυρίως χωρίς να έχει προσφέρει ένα
σύστηµα που να αναβαθµίζει τη δευτεροβάθµια παιδεία, αλλά
βεβαίως και το ίδιο το ελληνικό πανεπιστήµιο. Φέτος, είδαµε να
περνά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µεγάλος αριθµός µαθητών
µε βαθµούς πολύ κάτω από τη βάση. 

Είναι ανάγκη να συζητήσουµε για την αναβάθµιση της δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης, την αποσύνδεση του λυκείου από τις
πανελλήνιες εξετάσεις και την αποµάκρυνσή του από την παπα-
γαλία, που εξοντώνει τον µαθητή, χωρίς να του δίνει γνώση και
κρίση. 

Χρειάζεται εκσυγχρονισµός της διδακτέας ύλης αλλά και ανα-
βάθµιση του εκπαιδευτικού προσωπικού, που δεν µπορεί παρά
να περνά από τη δηµιουργία κινήτρων για διαρκή επιµόρφωση
και βεβαίως την αξιολόγηση. 

Έχω πολλά να πω, αλλά ο χρόνος είναι πάντα περιοριστικός.
Θέλω µόνο να πω µια φράση σε σχέση µε µια δήλωση του κ. Φί-
λη, ότι δεν πρέπει να υπάρχουν λευκές σελίδες στα σχολικά βι-
βλία Ιστορίας σε σχέση µε τον εµφύλιο. Εµείς στο Ποτάµι πι-
στεύουµε ότι έχει περάσει ικανός χρόνος από τα γεγονότα, ώστε
αυτά να µπορούν να ιδωθούν και να ειπωθούν, χωρίς τον κίνδυνο
αναµόχλευσης ολέθριων παθών του παρελθόντος. Εξάλλου απο-
τελεί στοιχείο ωριµότητας για µια κοινωνία, το να µπορεί να ανα-
στοχάζεται τις επώδυνες στιγµές του παρελθόντος της. Η χρη-
σιµοθηρική προσέγγιση της ιστορίας, που κατά κόρον επιχειρή-
θηκε στο παρελθόν, ήταν κάτι που πάντα η Αριστερά καυτηρίαζε. 

Οι σηµερινοί µαθητές και οι αυριανοί πολίτες πρέπει να διδά-
σκονται τις µαύρες σελίδες της νεότερης ιστορίας µας, δηλαδή
τον Εµφύλιο, όπως και την επτάχρονη δικτατορία. Ναι, λοιπόν,
στη διδασκαλία του εµφυλίου, µακριά όµως από ιδεοληπτικές και
µονόπλευρες προσεγγίσεις. 

Κλείνω, λέγοντας, πως θα πρέπει για ό,τι έχει να κάνει µε την
παιδεία, µε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, να επιδιώκουµε όλοι
τις µέγιστες δυνατές συγκλίσεις. Όλοι συµφωνούµε στη ρητο-
ρική ότι είναι το µείζον ζήτηµα που θα πρέπει να µας απασχολή-
σει και, βεβαίως, η προϋπόθεση της εξόδου από την πολλαπλή
κρίση που µας µαστίζει, όχι την οικονοµική µόνο, την αξιακή, τη
θεσµική, την πολιτισµική. 

Εδώ, όµως, απαιτούνται πράξεις και όχι µονάχα δηλώσεις,
κυρία Υπουργέ. Η Κυβέρνηση έχει µπροστά της ένα πεδίο δόξης
λαµπρό. Εάν πραγµατικά θέλει την αναβάθµιση της παιδείας, την

αναβάθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος, µπορεί να βρει τα
ευήκοα ώτα της Αντιπολίτευσης και να προχωρήσει σε µεγάλες
αλλαγές, σε µεγάλες τοµές. Περιµένουµε, όµως, τις πράξεις και
όχι, βεβαίως, τις δηλώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε σήµερα, στη δεύ-

τερη συνεδρίαση της Ολοµέλειας µετά την περίοδο των θερινών
διακοπών, δέκα πέντε µέρες πριν ξεκινήσουν τα σχολεία, πριν
χτυπήσει το πρώτο κουδούνι, µε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που αφορά σε ρυθµίσεις
για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαί-
δευση και άλλες διατάξεις. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ενώ στο-
χεύει, όπως λέει στο άρθρο 1, στην αναβάθµιση και τη βελτίωση
της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό και στην προ-
ώθηση της ελληνικής γλώσσας και του ελληνικού πολιτισµού -
κάτι που φυσικά µας βρίσκει όλους σύµφωνους- τελικά µάλλον
θα προκαλέσει περισσότερα προβλήµατα, αντί να δώσει λύσεις,
κυρία Υπουργέ. 

Φυσικά, ο Υπουργός στα τριάντα λεπτά της οµιλίας του, µόνο
για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση δεν αναφέρθηκε. Έψαξε και
βρήκε άρθρα του ’76. Και τι µας είπε. Μας είπε ότι αυτά που γρά-
φονταν το ’76, σε σχέση µε τα θέµατα παιδείας, είναι επίκαιρα
στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Δηλαδή, ενώ η τεχνολογία τρέχει, η
εκπαίδευση σε όλον τον κόσµο εξελίσσεται µε γοργούς ρυθ-
µούς, αυτός ουσιαστικά µας γυρίζει σαράντα χρόνια πίσω στην
εκπαίδευση, τουλάχιστον. Αυτό δεν κάνετε, κυρία Υπουργέ; 

Οι συνεδριάσεις για ένα νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση γίνονται εσπευσµένα. Και να εξηγήσω γιατί: 

Οι συνεδριάσεις των επιτροπών έγιναν σε τρεις µέρες, χωρίς
καν να προλάβουν να κληθούν οι φορείς -γι’ αυτούς, άλλωστε,
συζητάµε- του εξωτερικού. Δεχθήκαµε πάρα πολλές διαµαρτυ-
ρίες γι’ αυτό το θέµα. Γιατί ήταν τόσο επείγον, από τη στιγµή που
θα εφαρµοστεί από το 2017 και το 2018; Μάλλον, η απάντηση
είναι ότι πριν ξεκινήσουν τα σχολεία, θέλουµε να περάσουµε κά-
ποιες τροπολογίες. 

Θα ήθελα να θυµίσω εδώ, ότι είχα υποβάλλει ερώτηση στον
κύριο Υπουργό για το θέµα, επισηµαίνοντας τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν εκατοντάδες Έλληνες γονείς, των οποίων τα παι-
διά φοιτούν σε ελληνικό σχολείο στο Βουκουρέστι, όπου χρει-
άζεται να δαπανήσουν χιλιάδες ευρώ για τρία παιδιά. Και ακόµα
-νοµίζω- να βρείτε λύση. 

Για ένα, λοιπόν, τόσο σηµαντικό θέµα, της ελληνόγλωσσης εκ-
παίδευσης, των ανθρώπων, των Ελλήνων που µένουν στο εξωτε-
ρικό, συνεχίζετε να νοµοθετείτε χωρίς σχέδιο. 

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 3 προβλέπεται ότι η ελληνόγλωσ-
ση εκπαίδευση στο εξωτερικό θα παρέχεται από τα δίγλωσσα
σχολεία, παρά το γεγονός ότι έχει επισηµανθεί από όλη την οµο-
γένεια πως τα δίγλωσσα σχολεία -και κυρίως στη Γερµανία, κύριε
Υπουργέ- είναι σχολεία επιπέδου ενός δεκατάξιου σχολείου. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Με το άρθρο 26, παράγραφος 2 νο-
µοθετείτε ουσιαστικά το κλείσιµο από το σχολικό έτος 2018-2019
όλων των αµιγώς ελληνικών δηµοτικών, γυµνασίων και λυκείων
του εξωτερικού και την υποχρεωτική µετατροπή τους σε δίγλωσ-
σα, χωρίς να περιγράφετε καν το πλαίσιο λειτουργίας τους και
χωρίς καµµιά προεργασία. 

Τι κάνετε µε άλλα λόγια εσείς της Κυβέρνησης; Στερείτε από
τα παιδιά των Ελλήνων του εξωτερικού το δικαίωµα να µορφω-
θούν σε ελληνικά σχολεία, µε άµεσο κίνδυνο οι γονείς τους να
προτιµήσουν τα αµιγώς ξένα σχολεία -παραδείγµατος χάρη, τα
αµιγώς γερµανικά- αντί τα δίγλωσσα. 

Αντί, λοιπόν, να ενισχύσετε την επαφή των παιδιών µε την ελ-
ληνική γλώσσα, την κόβετε µία και καλή.

Πάµε τώρα στα άρθρα 16 και 26, παράγραφος 1 που ρυθµί-
ζουν τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών στο εξωτερικό. Στον πρό-
σφατο ν.4386/2016 και συγκεκριµένα στο άρθρο 45, προβλέπεται
ότι καταργούνται από το σχολικό έτος 2017 και 2018 οι νοµοθε-
τηµένες, κατ’ εξαίρεση, παρατάσεις αποσπάσεων εκπαιδευτικών
στο εξωτερικό, οι οποίοι είχαν συνάψει γάµο µε µόνιµο κάτοικο
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του εξωτερικού. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση του νοµοσχεδίου

αυτού, το οποίο είχα την τιµή τότε να εισηγηθώ, είχα αναφερθεί
στη συγκεκριµένη ρύθµιση, µια ρύθµιση που θα οδηγούσε εκα-
τοντάδες εκπαιδευτικούς, νοµίµως αποσπασµένους, είτε στο χω-
ρισµό είτε στην αναζήτηση µιας νέας εργασίας. Για ποιον λόγο
γίνεται αυτό; Για να αποσπάσει η Κυβέρνηση στη θέση τους εκ-
παιδευτικούς από την Ελλάδα µε επιµίσθιο; 

Σε περίοδο κρίσης, ύφεσης, περικοπών συντάξεων, αυξήσεων
φόρων, η Κυβέρνηση τι κάνει; Θεσµοθετεί την αντικατάσταση
των εκπαιδευτικών που αµείβονται αποκλειστικά µε µισθό εσω-
τερικού, µε εκπαιδευτικούς από την Ελλάδα που θα αµείβονται
µε επιπλέον επιµίσθιο. Δηλαδή, θα πληρώνει ο Έλληνας φορο-
λογούµενος τα ρουσφέτια του ΣΥΡΙΖΑ;

Δεν θα µπορούσα, επίσης, να µην αναφερθώ και στο άρθρο
28 και στις ρυθµίσεις για την ιδιωτική εκπαίδευση. Η προφανής
αδυναµία της Κυβέρνησης να αναβαθµίσει το δηµόσιο σχολείο
και τη δηµόσια εκπαίδευση, σε συνδυασµό µε τις ιδεοληψίες της
ενάντια σε καθετί ιδιωτικό, την οδηγούν σε µία ακόµη απόπειρα
υποβάθµισης της ιδιωτικής εκπαίδευσης. 

Με τη φερόµενη ρύθµιση επιχειρεί να καταργήσει συγκριτικά
πλεονεκτήµατα της ιδιωτικής εκπαίδευσης, τη δυνατότητα επι-
λογής και αξιολόγησης του εκπαιδευτικού προσωπικού, τη δυ-
νατότητα καθορισµού και διαφοροποίησης του εκπαιδευτικού
προγράµµατος. Όπως είπα, προσπαθείτε να µας γυρίσετε σα-
ράντα χρόνια πίσω.

Για την τροπολογία της ειδικής εκπαίδευσης έχει γίνει αρκετή
αναφορά από όλους τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας.
Καταψηφίζουµε αυτή την προσπάθεια που γίνεται να εξισωθεί η
ειδική εκπαίδευση µε τις υπόλοιπες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε, όµως, ένα λεπτό, γιατί θέλω να αναφερθώ
στην τροπολογία 640, για την οποία είχα ζητήσει και τον λόγο.

Όσον αφορά, λοιπόν, στην τροπολογία 640/31 που αφορά την
έρευνα και την καινοτοµία, θέλω να τονίσω τα εξής: Πρώτον, µε
την τροπολογία δίνεται -λέει- εξουσιοδότηση στον Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων να κατανείµει και να διαχειριστεί τα
πρώτα 18.000.000 ευρώ -θα διατεθεί αυτή η χρηµατοδότηση- µε-
ταξύ άλλων στην έναρξη και λειτουργία ενός ελληνικού ιδρύµα-
τος έρευνας και καινοτοµίας. Είναι φάντασµα. Δεν υπάρχει
νοµοθετηµένο, δεν υπάρχει νοµικό ή θεσµικό πλαίσιο γι’ αυτό. 

Δεύτερον, η τροπολογία αναφέρεται σε µια δανειακή σύµβαση
που υπέγραψε -λέει- η χώρα µας στις 15 Ιουλίου µε την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, το περιεχόµενο της οποίας δεν γνω-
ρίζουµε. 

Σας έχω ζητήσει, κύριε Υπουργέ, µε την υπ’αριθµόν 472 αίτηση
κατάθεσης εγγράφου από τον Ιούλιο να µας καταθέσετε αυτή τη
σύµβαση, για να έχουµε τη δυνατότητα να εξετάσουµε τους
όρους, τις προϋποθέσεις του δανεισµού, τους σκοπούς του δα-
νείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό να τελειώσω την τοπο-
θέτησή µου.

Καταθέτω για τα Πρακτικά την αίτηση κατάθεσης εγγράφου,
για την οποία δεν έχουµε ακόµη πάρει απάντηση ούτε οι Έλλη-
νες Βουλευτές ούτε οι πολίτες αυτού του κράτους, γι’ αυτή, δη-
λαδή, τη δανειακή σύµβαση που έχετε προετοιµάσει. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μαρία Αντωνίου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
Αίτηση Κατάθεσης Εγγράφου, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κι ενώ προτίθεστε να δηµιουργήσετε αυτό το ίδρυµα, παρ’όλα
αυτά αναθέτετε αυτά τα πρώτα δέκα χρόνια τη διαχείρισή του
στην ΓΓΕΠ. Άρα, για ποιον λόγο να ιδρύσετε αυτό το ίδρυµα; Τι
κρύβεται από πίσω;

Η προχειρότητα, λοιπόν, και η ανικανότητά σας πλέον ως Κυ-
βέρνηση γίνεται καθηµερινή ρουτίνα. Αυτό, όµως, στοιχίζει ακρι-
βά στην ελληνική οικονοµία και στην ελληνική κοινωνία. Το κα-

λύτερο, λοιπόν, που έχετε να κάνετε είναι να παραιτηθείτε, γιατί
όπως έλεγε ο αείµνηστος Παύλος Μπακογιάννης, που από ό,τι
φαίνεται διαβάζετε: «Στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα».

Ευχαριστώ.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γεωργαντάς από
τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, αν τη σηµερινή συνεδρίαση την παρακο-

λουθούσε ένας Έλληνας του εξωτερικού, που έχει τα παιδιά του
να φοιτούν εκεί στα σχολεία -ειδικά κάποιος κάτοικος του Μονά-
χου- νοµίζω θα θλίβονταν.

Θα θλίβονταν, γιατί εδώ κάνουµε µια συζήτηση, την οποία είναι
σαν να την κάνουµε σε ένα άλλο πεδίο, σε ένα άλλο επίπεδο, µα-
κριά από τα πραγµατικά προβλήµατα των Ελλήνων µαθητών στα
σχολεία του εξωτερικού και τα πρακτικά και τα εκπαιδευτικά.

Είναι ντροπή για την Κυβέρνηση αυτή, είναι ντροπή για όλο το
Κοινοβούλιο το ότι δεν καταφέραµε να ολοκληρώσουµε τη δια-
δικασία για την ανέγερση του σχολείου στο Μόναχο.

Τον Ιανουάριο του 2015 -συγκεκριµένα στις 16 Ιανουαρίου-
έγινε, µετά από µεγάλη καθυστέρηση λόγω και δικαστικών αντι-
δικιών, η θεµελίωση του µεγάλου αυτού έργου, το οποίο θα βοη-
θούσε τους τριάντα χιλιάδες µόνιµους κατοίκους της ευρύτερης
περιοχής του Μονάχου, έτσι ώστε τα παιδιά τους να έχουν πραγ-
µατικά µια στέγη για να τους παράσχεται η εκπαίδευση, την
οποία επιθυµούν. Ξεκίνησε το έργο τον Ιανουάριο -το σηµειώνω-
του 2015. 

Λίγες µέρες µετά συνέβη κάτι το οποίο το ζούµε από τότε στο
πετσί µας. Δηµιουργήθηκε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Υπήρξαν
καθυστερήσεις. Δεν υπήρξαν οι αναγκαίες προκαταβολές. Γινό-
ταν µια «περήφανη διαπραγµάτευση» εκείνο το διάστηµα. Τον
Αύγουστο του 2015 έγινε µια νέα συµφωνία µε τον Δήµο του Μο-
νάχου, προκειµένου να γίνει σ’ ένα νέο χρονοδιάγραµµα η υλο-
ποίηση του έργου. Δυστυχώς, οι υποχρεώσεις, οι οποίες ανα-
λήφθηκαν από την ελληνική πλευρά ούτε εκείνες υλοποιήθηκαν. 

Θέλω να σηµειώσω εδώ -γιατί µπορεί µερικοί να µην το θυ-
µούνται- ότι τον Μάρτιο του παρόντος έτους 2016, έφερε η Κυ-
βέρνηση τροπολογία στη Βουλή για έκτακτη χρηµατοδότηση του
εργολάβου του έργου, στην οποία συναίνεσαν τα πολιτικά κόµ-
µατα, για να διευκολύνουµε την κατάσταση. Πλην, όµως, ενώ
αυτό υπερψηφίστηκε από τη Βουλή τον Μάρτιο του 2016, είχαµε
τελικά στις 20 Ιουλίου την απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου
του Μονάχου, µε την οποία ουσιαστικά ανακλήθηκε η παραχώ-
ρηση του οικοπέδου.

Τα ερωτήµατα είναι πολλά και οι συνέπειες, δυστυχώς, δυσβά-
σταχτες για τους Έλληνες του εξωτερικού. Ποιος από εµάς πα-
ραστάθηκε, ποιος από την Κυβέρνηση παραστάθηκε στο Δηµοτι-
κό Συµβούλιο του Μονάχου, έτσι ώστε να καταδείξει πραγµατικά
την πρόθεσή µας να υλοποιήσουµε αυτό το έργο, να ζητήσει τη
συναίνεση για ένα νέο χρονοδιάγραµµα; Ποιος πάλεψε αυτό το
τόσο µεγάλο ζήτηµα; Ποιος αυτήν τη στιγµή έχει την ευθύνη για
τα χρήµατα, τα οποία δόθηκαν και τα οποία ουσιαστικά δόθηκαν
σε µια «µαύρη τρύπα»; Διότι το έργο έγινε µέχρι ενός σηµείου.
Μας παίρνουν πίσω το οικόπεδο και ό,τι χρήµατα δόθηκαν, είναι
χαµένα. Ποιος πάλεψε αυτό το τόσο µεγάλο θέµα; 

Και σήµερα εδώ µιλάµε για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό. Γελάνε οι Έλληνες της Γερµανίας και ντρέπονται συγ-
χρόνως.

Ήρθε το νοµοσχέδιο και προσπαθούµε να δούµε τα θετικά
του. Και ξεκινάµε από το βασικό: Συντονιστές εκπαίδευσης ή δι-
ευθυντές σχολείων. Οι θέσεις αυτές είναι πολύ σηµαντικές, µε
πολύ µεγάλη ευθύνη, µε πολύ µεγάλες αρµοδιότητες. Η θέση
των συντονιστών εκπαίδευσης του εξωτερικού είναι ουσιαστικά
ο σύνδεσµος ανάµεσα στο Υπουργείο Παιδείας της Ελλάδος και
στις υπηρεσίες της ξένης χώρας, στην οποία βρίσκονται τα σχο-
λεία. Έχει µια αρµοδιότητα επί των µαθηµάτων, επί όλου του εκ-
παιδευτικού προγράµµατος. Όµως, αντί να ενισχύουµε τα προ-
σόντα αυτών των ανθρώπων, τα µειώνουµε. Ζητούµε, όχι άριστη
γνώση της γλώσσας στη χώρα στην οποία βρίσκεται και θα πάρει
τη θέση ο συντονιστής ή ο διευθυντής του σχολείου, αλλά πολύ
καλή γνώση.
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Δεν µπορώ να καταλάβω τη σκοπιµότητα µιας τέτοιας ρύθµι-
σης. Πραγµατικά, δεν µπορώ να την καταλάβω. Αυτός, ο οποίος,
δηλαδή, ουσιαστικά θα διευθύνει ένα τέτοιο σχολείο και θα κάνει
όλες τις επαφές µε τους ανθρώπους του εξωτερικού, δεν πρέπει
να έχει άριστη γνώση αυτής της γλώσσας; 

Δεν µπορώ να καταλάβω, λοιπόν, γιατί αυτό µειώνεται. Μάλλον
αρχίζουµε και το καταλαβαίνουµε όλοι! Αντί να ενισχύονται τα
κριτήρια, αντί να γίνονται πιο αξιόπιστες οι επιλογές των ανθρώ-
πων σε τέτοιες θέσεις ευθύνης, µειώνονται. Αυτό είναι µια, νο-
µίζω, επιλογή συνειδητή του ΣΥΡΙΖΑ.

Στην ιδιωτική εκπαίδευση δεν µπορώ να καταλάβω τη λογική
ότι αυτός που προσλαµβάνεται ως εκπαιδευτικός το πρώτο έτος
και δεν ανταποκρίνεται στα καθήκοντά του, δεν θα µπορεί να
απολυθεί. Όποιοι έχουν δουλέψει στον ιδιωτικό τοµέα ξέρουν
πολύ καλά -καλύτερα όλων- ότι ο καλός εκπαιδευτικός δεν απο-
λύεται από τον εργοδότη του. Κανείς καλός, σε οποιονδήποτε
τοµέα του ιδιωτικού οικονοµικού βίου, δεν απολύεται, αν κάνει
καλά τη δουλειά του. Όµως, αυτός που είναι ανεπαρκής, θα πρέ-
πει να περιµένει ο εργοδότης του δύο χρόνια για να δει αν θα
τον απολύσει; 

Δεν µπορώ να την καταλάβω πραγµατικά αυτήν τη λογική.
Ακόµα και στο δηµόσιο υπάρχει η διετής δοκιµασία. Εδώ γιατί να
µην µπορεί να υπάρξει αυτό το δικαίωµα σε αυτόν που ξεκινάει
και είναι ανεπαρκής; Πραγµατικά, δεν µπορώ να το καταλάβω.
Άλλωστε, µε βάση και την παλαιά νοµοθεσία, µετά την παρέ-
λευση της διετίας η σύµβαση γινόταν αορίστου χρόνου. Υπήρχε
η προστασία. 

Βέβαια, πρέπει να έχουµε και εµπιστοσύνη στα δικαστήριά
µας, τα οποία βεβαίως, έχουν αποφάσεις, όπου όταν είναι κατα-
χρηστικές οι απολύσεις, παρεµβαίνουν και διορθώνουν όποιο τέ-
τοιο ζήτηµα προκύπτει.

Επίσης, πρέπει να αναφερθώ -στο ένα λεπτό που αποµένει- και
στα πτυχία των ιδιωτικών ΤΕΕ, στα παράτυπα πτυχία. Δεν θέλω
να µιλήσω για πλαστά. Τα πλαστά έχουν συγκεκριµένο δρόµο. Ο
δρόµος είναι: Εισαγγελέας και απόλυση. Αυτή είναι η δική µου
άποψη. Το παράτυπο, όµως, είναι ότι σε αυτούς που είχαν αυτό
το πτυχίο –κάποιος, δηλαδή, που φοίτησε σε ένα ιδιωτικό ΤΕΕ,
που δεν πληρούσε τα κριτήρια του νόµου, που ίσως δεν µπο-
ρούσε να το γνωρίζει, γιατί δεν είχε άδεια, δεν είναι υποχρεωµέ-
νος να το ξέρει ο κάθε σπουδαστής, δεν ήταν σωστό το ωρολό-
γιο πρόγραµµα, ούτε αυτό µπορούσε να το ξέρει- δόθηκε κάποια
στιγµή µια δυνατότητα µε επιπλέον εξετάσεις να τακτοποιηθούν.
Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί, όµως, αυτό να επεκτείνεται και
να διευρύνεται µέχρι τη σηµερινή µέρα. Τότε, είχε προκύψει ένα
συγκεκριµένο ζήτηµα. Όλοι πλέον είναι υποψιασµένοι, όλοι είναι
γνώστες του θέµατος, το οποίο ανέκυψε. Άρα, η λογική είναι
µόνο να τακτοποιηθούν µε επιπλέον εξετάσεις όσοι αποφοίτησαν
εκείνη τη συγκεκριµένη περίοδο. Δεν µπορώ να καταλάβω τη λο-
γική και τη σκοπιµότητα να το φθάσουµε µέχρι σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ. 
Λυπάµαι που σήµερα δεν είµαι υπερήφανος για ένα νοµοσχέ-

διο που αφορά ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα για τη χώρα µου.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υ-

πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκαταβολικά να ευχα-
ριστήσω θερµά τον κ. Βλάχο για την αλλαγή αυτήν που έγινε.

Μπαίνω κατευθείαν στο θέµα. Τελικά, η προχειρότητα και η
κοµµατική σκοπιµότητα την οποία επιδεικνύει το Υπουργείο Παι-
δείας σε όλες τις νοµοθετικές του πρωτοβουλίες, αποδεικνύει
καθηµερινά πόσο επικίνδυνοι είναι για τον κόσµο της εκπαίδευ-
σης. Προχειρότητα! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελληνόγλωσση εκπαίδευση. Δε-
καεννέα άρθρα. Στα δεκαεννέα αυτά άρθρα, τα οποία τα διά-
βασα µε πολύ προσοχή, το Υπουργείο Παιδείας, ο Υπουργός,
διαπρέπει σε µεγάλο βαθµό ως αντιγραφέας προηγούµενου νο-
µοθετήµατος. 

Τι εννοώ µε αυτό; Εδώ έχουµε το σχέδιο νόµου. Αυτός είναι ο
νόµος του 2011, του ΠΑΣΟΚ. Κάθισα και διάβασα τα δύο κείµενα.
Τα καταθέτω και για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα ο-
ποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρασινισµένες οι ίδιες εκφράσεις, οι ίδιες λέξεις. Ακούστε, το
άρθρο 1 είναι απλή επανάληψη, µε άλλη διατύπωση, του άρθρου
1 του ν.4027/2011. Το άρθρο 2, «Φορείς ελληνόγλωσσης εκπαί-
δευσης», είναι το ίδιο άρθρο µόνο που προστίθεται ως φορέας
της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης και η ορθόδοξη Εκκλησία στο
εξωτερικό. 

Το άρθρο 3 είναι ακριβώς αντίστοιχο µε το προηγούµενο
άρθρο του 2011, το άρθρο 2. Το άρθρο 5, «Ενίσχυση της ελλη-
νόγλωσσης εκπαίδευσης», είναι απόλυτη επανάληψη του άρ-
θρου 5 του ν.4027/2011. Το άρθρο 7 είναι ακριβώς το ίδιο µε το
αντίστοιχο άρθρο 8 του ν.4027/2011. Το άρθρο 8 του σχεδίου
νόµου είναι ακριβώς το ίδιο µε το άρθρο 9 του 4027/2011. Μπο-
ρείτε να το διαπιστώσετε. Το άρθρο 10 είναι απόλυτη επανάληψη
του άρθρου 11 του 2011. Τα άρθρα 11,13,14 είναι τα ίδια. Το άρ-
θρο 15, στις κατηγορίες του προσωπικού, είναι απόλυτα ταυτό-
σηµο µε το άρθρο 17 του ν.4027/2011. 

Αποσπάσεις εκπαιδευτικών: Εδώ έχουµε αλλαγή κριτηρίων.
Επίσης, το άρθρο 18, για τα γραφεία συντονιστών, είναι ακριβώς
ίδιο µε το άρθρο 19, απλώς αλλάζουµε και µειώνουµε τα κριτήρια
για τους συντονιστές εξωτερικού.

Γιατί καταθέσατε σχέδιο νόµου για την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση; Είναι πραγµατικά αντιγραφή του προηγούµενου νόµου.
Τι κόµισε περισσότερο; Κόµισε κάτι. Μειώσατε τα κριτήρια για
τους συντονιστές εκπαίδευσης και αλλάξατε τα κριτήρια για το
αποσπασµένο εκπαιδευτικό προσωπικό.

Κυρία Υπουργέ, εδώ θέλω πραγµατικά να σας κάνω µια πρό-
ταση. Εφόσον αλλάζετε τα κριτήρια για το αποσπασµένο προ-
σωπικό, για όσους είναι στο εξωτερικό, βρίσκονται σε µεικτούς
γάµους, έχουν ανήλικα παιδιά και δεν λαµβάνουν το επιµίσθιο -
χωρίς, λοιπόν, να επιβαρύνουν το ελληνικό κράτος- κάντε µια µε-
ταβατική διάταξη, έτσι ώστε να µπορούν να παραµείνουν για ένα
µεταβατικό διάστηµα, γιατί διαφορετικά σε ένα χρόνο δεν θα αλ-
λάξουν απλώς τις ζωές τους. Νοµίζω ότι το ελληνικό κράτος έχει
κερδίσει από την παρουσία τους στο εξωτερικό. Κοιτάξτε το σας
παρακαλώ. Είναι κοινωνικοί οι λόγοι, καθαρά. 

Διαπολιτισµική εκπαίδευση: Λέτε στον ορισµό της διαπολιτι-
σµικής εκπαίδευσης, αλλάζοντας αυτόν του ‘96, ότι σκοπός είναι
η άρση των ανισοτήτων και του κοινωνικού αποκλεισµού. Αυτός,
βέβαια, είναι ο τελικός στόχος. Να το δείτε στις γενικές πολιτικές
σας για την εκπαίδευση, ώστε να µην µείνουµε σε απλές διακη-
ρύξεις.

Το θέµα του κοινωνικού αποκλεισµού, όσον αφορά την εκπαί-
δευση αντιµετωπίζεται ήδη µε τον νόµο του ΠΑΣΟΚ του 2010, µε
τον ν. 3879, που θεσπίζει τις ΖΕΠ, τις ζώνες εκπαιδευτικής προ-
τεραιότητας. Εσείς, όµως, καταργείτε τη λογική των ΖΕΠ, που
βλέπουν την κοινωνία ως ενιαίο σύνολο, και υιοθετείτε τις λογι-
κές διαχωρισµού. 

Στη δική σας διαπολιτισµική εκπαίδευση για έναν περίεργο
λόγο απουσιάζουν οι Ροµά, δεν υπάρχουν. Ξαφνικά, δεν διαβά-
ζουµε πουθενά γι’ αυτήν την πληθυσµιακή κατηγορία. Απουσιά-
ζουν τα παιδιά των µεταναστών. Δεν αντιµετωπίζονται ούτε ως
Έλληνες πολίτες ή εν δυνάµει Έλληνες πολίτες, αλλά ως εξωτικό
αντικείµενο φιλανθρωπίας. Εµείς ψηφίσαµε τον νόµο, για να πά-
ρουν ελληνική ιθαγένεια τα παιδιά αυτά και εσείς µέχρι τώρα τον
νόµο αυτόν δεν τον έχετε υλοποιήσει.

Στο άρθρο 21 λέτε ότι σκοπός της διαπολιτισµικής εκπαίδευ-
σης είναι η εγγραφή των παιδιών µε διαφορετική –ακούστε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχει σηµασία- πολιτισµική προέλευση σε σχο-
λεία µαζί µε τα παιδιά των γηγενών. 

Ποιοι είναι οι γηγενείς; Ποιοι είναι; Τι εννοείτε µε τον όρο «γη-
γενείς»; Πού τον βρήκατε τον όρο αυτόν; Νοµικά υπάρχει όρος
γηγενείς; Δεν είναι γηγενείς οι Ροµά ή τα παιδιά των µεταναστών
που γεννήθηκαν στην Ελλάδα, οι Έλληνες Εβραίοι, µουσουλµά-
νοι, καθολικοί; Μπερδεύετε ακόµα και τους ορισµούς; 

14940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το πώς εννοείτε τη διαπολιτισµική εκπαίδευση αποδεικνύεται
από τον τρόπο που αντιµετωπίζετε τα παιδιά των προσφύγων.
Ετοιµάζετε δοµές, όχι τάξεις ένταξης. Αυτό θα το δείτε αργό-
τερα. Γιατί; Γιατί µέχρι τώρα, όταν εδώ και µήνες λέµε «ξεκινήστε
µια διαδικασία, γιατί τα παιδιά αυτά έχουν δικαίωµα να εγγρα-
φούν στα σχολεία», ξεκινάτε µια διαδικασία η οποία βρίσκεται µε
συσσώρευση στη Βόρειο Ελλάδα, γιατί η µεταναστευτική σας
πολιτική έχει αποτύχει και βεβαίως, δεν µπορεί να συνδεθεί µε
την εκπαιδευτική πολιτική.

Οι εκπαιδευτικοί στόχοι που θέτει το νοµοθέτηµα αυτό είναι
στόχοι µιζέριας και προχειρότητας. Τα διαπολιτισµικά σχολεία
τα βαφτίζετε «πειραµατικά». Πρέπει, όµως, να σας πω ότι χρειά-
ζεται αναθεώρηση των διαπολιτισµικών σχολείων. Αν, όµως, ανοί-
ξετε τον νόµο, θα δείτε ότι αυτό δεν µπορείτε να το εφαρµόσετε
από µεθαύριο, διότι χρειάζεται ειδική διαδικασία, για να θεσπι-
στούν τα πειραµατικά σχολεία, έστω και µε τον τρόπο που εσείς
αυτήν τη στιγµή τα θέλετε. 

Επίσης, υπάρχουν λάθη και απροσεξίες στο κείµενο που έχει
περάσει από διαβούλευση και στην επιτροπή. Δεν είναι δουλειά
µου να το κάνω αυτό. Θα σας πω πολύ σύντοµα το εξής: Διορ-
θώστε το άρθρο 25. Γράφετε ότι «οι διευθυντές των δηµόσιων
σχολείων επιλέγονται σύµφωνα µε τα ισχύοντα µε την επιλογή
διευθυντών των άλλων δηµόσιων σχολείων». Δεν βγάζουν νόηµα
όλα αυτά. 

Κυρία Υπουργέ, µια και είστε εδώ, δύο παρατηρήσεις και τε-
λειώνω µε αυτό. Είναι πραγµατικά σηµαντικό. 

Επιφέρετε κάποιες αλλαγές για τα πανεπιστήµια. 
Η πρώτη αλλαγή είναι στο άρθρο 27. Άκουσα τι είπατε το πρωί.

Δεν υπάρχει αναδροµικότητα, κυρία Υπουργέ. Και δεν υπάρχει
αναδροµικότητα, γιατί παραβιάζει την αρχή του διοικητικού δι-
καίου της δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης. Οι άνθρωποι αυτοί δεν
ήξεραν το 2000, το 2011, το 2015, πριν τον νόµο του 2016, ότι
αν συµµετέχουν σε εταιρείες, πρέπει να αποδίδουν. Κάντε το,
λοιπόν, κατά τρόπο ξεκάθαρο, ότι από εδώ και πέρα ή από το
2016 και πέρα µπορούν και οφείλουν να το κάνουν.

Ξέρετε όµως κάτι; Αυτή η αναδροµικότητα θα καταπέσει. Και
θα καταπέσει, διότι δεν γνώριζαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Εάν το γνώριζαν κάποιοι από αυτούς –και σας δίνω τον λόγο-
θα πήγαιναν ως µερικής απασχόλησης, όπως το λέτε. Γιατί θέ-
λετε να τους τιµωρήσετε; 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό πραγµατικά: Κυρία
Υπουργέ, αλλάζετε τις µετακινήσεις. Αλλάζετε την κινητικότητα
των καθηγητών µεταξύ περιφερειακών και κεντρικών πανεπιστη-
µίων. Και σας λέω το εξής: Αυτό που θεωρώ απαράδεκτο και εν-
τελώς εκδικητικό είναι ότι θέλετε να αλλάξετε τις µετακινήσεις
µε όρους µε τους οποίους εγώ προσωπικά συµφωνώ. Τις µετα-
κλήσεις, όµως, το δικαίωµα, δηλαδή του αυτοδιοίκητου πανεπι-
στηµίου να προσκαλέσει έναν καθηγητή από άλλο πανεπιστήµιο,
όχι µόνο δεν σας τιµά που το αλλάζετε, αλλά από εκεί και πέρα
δηµιουργείτε και προβλήµατα στην ήδη υπάρχουσα διαδικασία.
Γιατί; Στο εδάφιο θ’ λέτε -και θα περάσει αυτό από τη Βουλή των
Ελλήνων- ότι αυτό που θα ψηφίσουµε σήµερα θα ισχύσει ανα-
δροµικά για όσους πριν από έναν σχεδόν χρόνο ή δύο έχουν
κάνει αίτηση;

Ποιους θέλετε να εκδικηθείτε; Αυτούς που έχουν κάνει αίτηση,
πριν εσείς βρεθείτε να σκεφτείτε ότι θέλετε να αλλάξετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να προλάβετε κιό-
λας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θέλετε να το αλλάξετε; Να
το αλλάξετε. Αλλάξτε το από εδώ και πέρα, κυρία Υπουργέ. Έτσι
είναι τα ξεκάθαρα πράγµατα. Διαφορετικά, βάζετε φωτογραφίες
πίσω από τις σχετικές νοµοθετικές διατάξεις.

Με αυτούς τους όρους, σας λέω ότι πραγµατικά, το νοµοθέ-
τηµα αυτό δεν τιµάει το Υπουργείο και δεν τιµάει τις ανάγκες,
που έχει η ελληνική εκπαίδευση αυτή τη στιγµή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό, για δυο διευκρινίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ. Έχετε

τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Για το άρθρο 27
κατ’ αρχάς για τους ΕΛΚΕ θα επιµείνω ότι δεν αφορά αναδροµι-
κότητα. Η αναδροµικότητα αφορά όταν έχει κάτι βεβαιωθεί. Το
ξέρετε καλύτερα από εµένα. Είστε νοµικός. Εδώ δεν έχει βεβαι-
ωθεί. Δεν έχουµε καµµία εκδικητικότητα. Το είπα όταν µίλησα.
Μάλλον λείπατε. Χρειαζόταν η ερµηνευτική διάταξη, διότι κινδυ-
νεύουν οι πρυτανικές αρχές. Καταθέτουµε νοµοτεχνική βελτίω-
ση. Το  ξέρετε πάρα πολύ καλά. Ένας πανεπιστηµιακός πλήρους
απασχόλησης, όταν ασκεί επάγγελµα, είναι υποχρεωµένος να
δώσει ανταποδοτικό τέλος στον ΕΛΚΕ. Το να µην λέει ρητά ο νό-
µος αν είναι εταιρείες ή όχι, δεν απαλλάσσει κανέναν. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι. Πρέπει να βε-
βαιωθούν και µετά να δούµε τι θα γίνει. Κι εγώ δεν θέλω, ο ο-
ποιοσδήποτε άνθρωπος δεν έχει πληρώσει να βρεθεί να πληρώ-
νει ένα εκατοµµύριο. 

Όσο για τις µετακινήσεις και τις µετακλήσεις που είπατε, όπως
καταλαβαίνετε, δεν έχουµε τίποτα στο µυαλό µας. Ούτε να εκδι-
κηθούµε. Δεν υπάρχει πουθενά αλλού στον κόσµο, παρά µόνο
σε εµάς. Είχε γίνει για συγκεκριµένους λόγους τη δεκαετία του
1980, για να έρθουν άνθρωποι εγνωσµένου κύρους κι όλα αυτά. 

Ξέρετε τι συνέβη, κύριε Παπαθεοδώρου; Περιφερειακό πανε-
πιστήµιο µε ιατρική σχολή να απωλέσει µέσα σε έναν χρόνο τρεις
πανεπιστηµιακούς γιατρούς µέσω µετάκλησης. Είχαµε µια έκρη-
ξη πραγµατικά των µετακινήσεων και των µετακλήσεων. 

Εγώ θα σας πω ένα πράγµα. Καταλαβαίνω τους συναδέλφους
που είναι στην περιφέρεια. Όπως σε όλα τα πανεπιστήµια του
κόσµου κι από τη στιγµή που δόθηκαν πεντακόσιες θέσεις και θα
δοθούν άλλες πεντακόσιες, γιατί να µην κάνουν κανονική εκλογή;
Δηλαδή, να προκηρύξει η σχολή που τους θέλει, το τµήµα που
τους θέλει, να µην αδειάζουν τα περιφερειακά πανεπιστήµια.
Αυτό ήταν το µεγάλο µας πρόβληµα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κύριε Παπα-

θεοδώρου.  
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτό θα το δω. Κι
έχετε δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Κεραµέως έχει
τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα δεν αφορά µόνο στην

ελληνόγλωσση και τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και ας αναφέρει
επιλεκτικά και σίγουρα όχι τυχαία µόνο αυτά ο τίτλος του. Είναι
για την ιδιωτική εκπαίδευση και κατ’ επέκταση για την ιδιωτική
πρωτοβουλία. 

Και ενώ θα µπορούσε να θεωρηθεί καλή είδηση ότι η Κυβέρ-
νηση ασχολείται µε την ελληνόγλωσση και διαπολιτισµική εκπαί-
δευση, σίγουρα δεν αποτελεί καλή είδηση η ιδεοληπτική θέση
της Κυβέρνησης απέναντι στην ιδιωτική πρωτοβουλία ούτε και η
κρατικιστική της αντίληψη για την παιδεία εν γένει. Δεν αποτελεί
καλή είδηση η πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης µε ένα άρθρο
εντός του παρόντος νοµοθετήµατος να χειραγωγήσει την ιδιω-
τική εκπαίδευση. Αναφέροµαι στο άρθρο 28.

Ακούστηκαν πολλά. Θα ήθελα να διευκρινίσω ευθύς εξαρχής
το εξής. Η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι porte-parole κανενός. Η Νέα
Δηµοκρατία είναι µε τους Έλληνες πολίτες, µε τους Έλληνες µα-
θητές, που έχουν δικαίωµα να απολαµβάνουν υψηλού επιπέδου
εκπαίδευση είτε αυτή είναι δηµόσια είτε αυτή είναι ιδιωτική. Είναι
µε τους Έλληνες γονείς που αγωνιούν για το αν τα παιδιά τους
θα έχουν πρόσβαση σε ποιοτική εκπαίδευση. Βλέπουµε ότι η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συστηµατικά και µε συγκεκριµένο σχέδιο
βάλλει, τόσο κατά της δηµόσιας, όσο και κατά της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης. Βάλλει κατά της καινοτοµίας και του εκσυγχρονισµού
στην εκπαίδευση. Βάλλει εν τέλει κατά της αριστείας, προβάλ-
λοντας την ήσσονα προσπάθεια ως ιδανικό. 

Και για να µιλήσω συγκεκριµένα, θυµίζω: Πρώτον, την κατάρ-
γηση των πρότυπων σχολείων, δεύτερον, την υποβάθµιση των
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πειραµατικών σχολείων, τρίτον, την υποβάθµιση του ψηφιακού
σχολείου και του ολοήµερου σχολείου. Η προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης για εξισωτισµό προς τα κάτω δεν σταµατά, όµως, στη
δηµόσια εκπαίδευση. Η Κυβέρνηση επιχειρεί να αλώσει και την
ιδιωτική εκπαίδευση, επιδεικνύοντας ιδεοληπτική εµµονή απέ-
ναντι στην ιδιωτική πρωτοβουλία.

Τι κάνατε στην ιδιωτική εκπαίδευση; Πρώτο βήµα, προσπαθή-
σατε να επιβάλετε ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση, ενάντια στα
ευρωπαϊκά κεκτηµένα. Δεύτερο βήµα, το οποίο δεν έχει πολυσυ-
ζητηθεί αυτές τις ηµέρες, στείλατε έγγραφο προς τις αρµόδιες
διευθύνσεις, σύµφωνα µε το οποίο τα ιδιωτικά σχολεία -άκουσον
– άκουσον- δεν επιτρέπεται να αξιολογούν τους εκπαιδευτικούς
τους. Αντί να καταβάλετε κάθε προσπάθεια για να επεκταθεί η
αξιολόγηση σε κάθε πτυχή του δηµοσίου τοµέα, καταργείτε την
αξιολόγηση και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Πραγµατικά, αδυνατώ να κατανοήσω γιατί λέτε όχι στην αξιο-
λόγηση. Η αξιολόγηση δίνει κίνητρα για βελτίωση στον µέτριο
και αποδίδει δικαιοσύνη, επαινώντας τον άξιο. Εσείς, όµως, λέτε
όχι στην αξιολόγηση και µε αυτόν τον τρόπο λέτε όχι στην αρι-
στεία.

Σήµερα συνεχίζετε απτόητοι την προσπάθεια χειραγώγησης
της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Χειραγώγηση, η οποία βρίσκει την
απόλυτη έκφρασή της στο άρθρο 28 του παρόντος σχεδίου νό-
µου. Τι επιχειρείτε, λοιπόν, µε αυτό το άρθρο; Επιχειρείτε να α-
φαιρέσετε τα δύο βασικά χαρακτηριστικά της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης, δηλαδή τη δυνατότητα επιλογής και διαχείρισης εκπαι-
δευτικού προσωπικού και τη δυνατότητα εκπόνησης πρόσθετων
εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµά µας προστατεύει
την παιδεία σε όλες τις εκφάνσεις της είτε αυτή είναι δηµόσια
είτε είναι ιδιωτική. Κατοχυρώνει και εγγυάται ως βασική απο-
στολή του κράτους την παιδεία, µε δωρεάν πρόσβαση σε όλες
τις βαθµίδες της και εγγυάται και τη λειτουργία ιδιωτικών εκπαι-
δευτηρίων.

Εξυπακούεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -κυρία Υπουργέ,
παρακαλώ για την προσοχή σας- ότι θα πρέπει να προστατεύον-
ται οι εργαζόµενοι εκπαιδευτικοί από τυχόν αυθαιρεσίες των
σχολαρχών, όµως ο τρόπος προστασίας δεν είναι συλλήβδην η
µονιµοποίηση τους. Δεν προστατεύετε τους εκπαιδευτικούς µε
το να µην επιτρέπετε την αξιολόγησή τους. Δεν τους προστα-
τεύετε µε τις επίµαχες διατάξεις, τους κάνετε κακό, γιατί τους
εµποδίζετε από το να εξελιχθούν µε κίνητρο την αξιολόγηση,
τους εµποδίζετε από το να προσπαθούν διαρκώς να γίνονται κα-
λύτεροι. Και δεν κάνετε κακό µόνο σε εκείνους, κάνετε κακό και
σε τόσους άλλους άξιους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι αναζητούν
σήµερα αξιοκρατικά θέσεις εργασίας σε ιδιωτικά σχολεία, στην
ιδιωτική εκπαίδευση και οι οποίοι βεβαίως, δεν θα βρουν θέσεις
εργασίας στον βαθµό που µονιµοποιείτε τους εν ενεργεία εκπαι-
δευτικούς, εκπαιδευτικοί οι οποίοι µπορεί να κριθούν ανεπαρκείς.
Ναι, λοιπόν, οφείλουµε να προστατεύσουµε τους εργαζόµενους
εκπαιδευτικούς από την ενδεχόµενη ασυδοσία των ιδιωτικών
σχολείων. Πώς θα το κάνουµε αυτό; 

Πρώτον, µε την εφαρµογή ενός µηχανισµού αξιολόγησης, που
να εδράζεται σε προκαθορισµένα κριτήρια για όλους. Δεύτερον,
µε εξαντλητικούς ελέγχους για την πάταξη της αδήλωτης εργα-
σίας. Τρίτον, µε την επιβολή αυστηρότερων ποινών για τους πα-
ραβάτες. Τέταρτον, µε τον δικαστικό έλεγχο από τα κρατικά δι-
καστήρια για τη νοµιµότητα του πλαισίου εργασίας, της σύµβα-
σης εργασίας και ενδεχοµένως τη νοµιµότητα τυχόν απόλυσης,
αν αυτή προκύψει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαστική εξουσία είναι αυτή
που είναι υπεύθυνη να τιµωρήσει τον ιδιοκτήτη, αν έχει προβεί
σε µια καταχρηστική και άδικη απόλυση. Δεν είναι αυτή η αρµο-
διότητα της εκτελεστικής εξουσίας. Δεν είναι αρµοδιότητα των
υπηρεσιακών συµβουλίων του Υπουργείου Παιδείας. 

Τρέµω µόνο και µόνο που το αναφέρω, αλλά αν το Υπουργείο
Παιδείας αποφασίζει τις απολύσεις ιδιωτικών εκπαιδευτικών,
τότε το επόµενο βήµα είναι να δούµε τον Υπουργό Επικρατείας
να αποφασίζει απολύσεις δηµοσιογράφων σε ιδιωτικά κανάλια,
τον Υπουργό Υγείας να αποφασίζει απολύσεις γιατρών σε ιδιω-
τικά νοσοκοµεία, τον Υπουργό Δικαιοσύνης να αποφασίζει απο-

λύσεις σε δικηγορικά γραφεία.
Μας είπε χθες ο καθόλα συµπαθής κ. Γαβρόγλου του ΣΥΡΙΖΑ

ότι εσείς της Νέας Δηµοκρατίας ασχολείστε µόνο µε το δικαίωµα
των σχολαρχών στην απόλυση και όχι µε το δικαίωµα των εργα-
ζοµένων στην αξιοπρεπή εργασία και ότι για να προστατευθεί
αυτό το δικαίωµα στην αξιοπρεπή εργασία θεσπίζονται αυτά τα
υπηρεσιακά συµβούλια.

Τελικά, εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ θέλετε να καταργήσετε τη δικαιο-
σύνη; Θέλετε να υποκαταστήσετε τη δικαιοσύνη µε επιτροπές
Υπουργείων; Άκουσα, επίσης, ότι καλώς γίνονται οι επιτροπές
αυτές ελέγχου των απολύσεων για να µπει ένα φρένο στη µαύρη
και αδήλωτη εργασία.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πιστεύετε ούτε στα κλι-
µάκια της επιθεώρησης εργασίας; Πόση πια υπερσυγκέντρωση
εξουσίας στους Υπουργούς και στα στελέχη τους;

Αυτή, όµως, είναι η πάγια τακτική σας: Υπερσυγκέντρωση
εξουσίας. Το ίδιο ακριβώς κάνατε και µε την τροπολογία που κα-
τατέθηκε εκπρόθεσµα χθες, λίγο πριν την έναρξη της συζήτησης
στη Βουλή. 

Προβλέπετε το πρωτοφανές, κύριε Υπουργέ. Προβλέπετε ότι
απαιτείται απόφαση του Υπουργού Παιδείας για τη µετακίνηση
καθηγητών σε άλλο τµήµα του ίδιου ή άλλου ΑΕΙ. Και πάλι εδώ
έχουµε υπερσυγκέντρωση εξουσιών, η οποία µάλιστα καταστρα-
τηγεί και το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. 

Το ίδιο κάνατε και µε τις τηλεοπτικές άδειες, µεταβιβάσατε
εξουσίες από τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη ανεξάρτητη αρχή,
το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, στον Υπουργό Επικρα-
τείας. Το ίδιο κάνατε και µε την ΕΕΤΤ. Προβλέψατε ρήτρα επο-
πτείας της ανεξάρτητης αρχής από τον Υπουργό. Υπερσυγκέντ-
ρωση εξουσιών παντού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε δηµοκρατικό πολίτευµα
υπάρχουν ισορροπίες, υπάρχουν όργανα ελέγχου, υπάρχουν τα
λεγόµενα checks and balances και γι’ αυτό υπάρχει και η δικα-
στική εξουσία, για να κρίνει όλους µας και τους ιδιοκτήτες των
σχολείων, για το αν νόµιµα διοικούν τις επιχειρήσεις τους, για το
αν σέβονται τα δικαιώµατα των εκπαιδευτικών. Είναι αδιανόητο
να κρίνονται αυτά από στελέχη του Υπουργείου Παιδείας και δη
χωρίς να προβλέπεται καν δικαίωµα ακρόασης των ενδιαφερο-
µένων. Το Υπουργείο Παιδείας, κυρίες και κύριοι, κυρία Υπουργέ,
δεν µπορεί να υποκαταστήσει την κρίση του δικαστή. 

Και επειδή πολλά αναφέρονται για τα δικαστήρια και για το ότι
οι εργαζόµενοι στερούνται οποιοδήποτε µέσο υπεράσπισης των
δικαιωµάτων τους, δεν ξέρω πόσοι από εσάς έχει τύχει να ασχο-
ληθείτε µε το Εργατικό Δίκαιο, αλλά πρόκειται για έναν κατ’ εξο-
χήν κλάδο του δικαίου, στον οποίο τα δικαστήρια τάσσονται σε
γενικές γραµµές ευνοϊκά απέναντι στους εργαζόµενους. 

Σας λέµε απερίφραστα: Η Νέα Δηµοκρατία, όταν γίνει Κυβέρ-
νηση, θα επαναφέρει τα δύο βασικά χαρακτηριστικά… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν µίλησα και χθες και παρακαλώ την ανοχή
σας. 

Το ξαναλέω, για να το εµπεδώσετε: Η Νέα Δηµοκρατία, όταν
γίνει Κυβέρνηση, θα επαναφέρει τα δύο βασικά χαρακτηριστικά
της ιδιωτικής εκπαίδευσης, από τα οποία την αποστερείτε σή-
µερα, δηλαδή τη δυνατότητα επιλογής και διαχείρισης ιδιωτικών
εκπαιδευτικών και τη δυνατότητα εκπόνησης πρόσθετων δρα-
στηριοτήτων, καθώς επίσης θα επαναφέρει και την απαγόρευση
των αιώνιων φοιτητών, µια πρόβλεψη που πέρασε κρυφίως µε
µια τροπολογία νύχτα, η οποία προβλέπει ξαφνικά εκ νέου την
επαναφορά των αιώνιων φοιτητών, διότι καταργεί διάταξη που
αναφέρει µέχρι πότε διατηρείται η φοιτητική ιδιότητα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στο άρθρο 27 και
στον θόρυβο που έχει δηµιουργηθεί σχετικά µε την παρακρά-
τηση από τις ακαθάριστες αµοιβές πανεπιστηµιακών, που ασ-
κούν ελεύθερο επάγγελµα υπέρ του ΕΛΚΕ. Κύριε Υπουργέ, σας
αφορά αυτό. Πείτε ότι είναι κάποιος καθηγητής στο Πολυτεχνείο
και παράλληλα ασκεί επαγγελµατική δραστηριότητα µέσω µιας
τεχνικής εταιρείας. Μέχρι τώρα, ο νόµος δεν του επέβαλλε πα-
ρακράτηση υπέρ του ΕΛΚΕ από τα µερίσµατα που παίρνει από
την εταιρεία. Έρχεται τώρα ο νοµοθέτης και του λέει ότι πρέπει
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να αποδίδει ένα ποσοστό και από τα µερίσµατα που παίρνει από
την εταιρεία. Θεµιτό, αλλά δεν µπορεί να του πει ο νόµος «από-
δωσε και ποσοστά σε όλα τα µερίσµατα που εισέπραξες των τε-
λευταίων είκοσι ετών», γιατί πολύ απλά τότε δεν υπήρχε διάταξη
νόµου που να λέει ότι οφείλει ποσοστά από τα µερίσµατα αυτά.
Και όχι µόνο δεν υπήρχε διάταξη νόµου, κύριε Υπουργέ, αλλά
υπήρχε γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους στο
Πανεπιστήµιο Αθηνών, η υπ’ αριθµόν 55/2005, που ρητά έλεγε
ότι τα έσοδα αυτά από εταιρεία δεν υπόκεινται στην εισφορά
προς το ΕΛΚΕ. 

Η όποια ρύθµιση τώρα µπορεί να έχει ισχύ µόνο για το µέλλον,
γιατί το λέει ρητά το Σύνταγµα στο άρθρο 78 παράγραφος 2:
«Φόρος ή οποιοδήποτε οικονοµικό βάρος -όποια φύση κι αν έχει
αυτό- δεν µπορεί να επιβληθεί µε νόµο αναδροµικής ισχύος…»
και κυρίως πρέπει να ισχύει µόνο για το µέλλον για να µπορεί ο
καθένας να πάρει τα µέτρα του, να παραιτηθεί από το πανεπι-
στήµιο ή να παραιτηθεί από την εταιρεία. Σας το επισηµαίνει και
η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής στη σελίδα 6 της έκ-
θεσής της. Σας το λέει απερίφραστα ότι αυτό το οποίο προβλέ-
πεται είναι αντισυνταγµατικό. 

Και κλείνω. Η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ, προτίθεται να
υπερψηφίσει τη διάταξη αυτή, µόνο εφόσον προβλεφθεί ρητά,
για την αποφυγή κάθε αµφιβολίας, ότι η νέα αυτή ρύθµιση περί
µερισµάτων εταιρειών θα έχει ισχύ µόνο από τη δηµοσίευση του
νόµου. 

Και για να σας διευκολύνουµε, καταθέτω αυτήν τη στιγµή στα
Πρακτικά µία σχετική νοµοτεχνική βελτίωση, µία πρόταση, η
οποία προβλέπει ακριβώς αυτό προς αποφυγή κάθε αµφιβολίας,
ότι η είσπραξη από τα µερίσµατα θα ισχύει µόνο από τη δηµοσί-
ευση του νόµου στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Βλάχος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν συζητάµε

θέµατα παιδείας, εθνικής άµυνας, περιµένει κανείς να υπάρξει
εύκολα µια συνεννόηση µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων. Κάτι τέ-
τοιο, όµως, δεν φάνηκε καθόλου από αυτό το νοµοσχέδιο που
συζητήσαµε παλιότερα στην επιτροπή και τώρα στην Ολοµέλεια. 

Και αυτό δείχνει την εµµονή της Κυβέρνησης σε κάποιες ρυθ-
µίσεις, οι οποίες προφανώς δεν είναι τεκµηριωµένες και έρχονται
να εξυπηρετήσουν κάποιους άλλους σκοπούς, πέραν εκείνων
της παιδείας. 

Ακούστηκαν νωρίτερα, τόσο από τον εισηγητή µας και από τη
συνάδελφο, Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και από
συναδέλφους, επιχειρήµατα και τεκµηριωµένες αντιρρήσεις σε
πολύ συγκεκριµένα θέµατα. Και περιµέναµε, επί αυτών των αν-
τιρρήσεων να ακουστούν συγκεκριµένες απαντήσεις. Κάτι τέτοιο
δεν γίνεται. Δεν έγινε µέχρι στιγµής και πολύ φοβούµαι ότι δεν
θα γίνει µέχρι το τέλος της συνεδρίασης.

Εγώ, λοιπόν, όπως και όλοι οι συνάδελφοι, θα επιµείνω σε
αυτά τα καίρια σηµεία του νοµοσχεδίου, περιµένοντας ότι µέχρι
το τέλος κάποιες επιτέλους απαντήσεις θα δοθούν.

Σας είπε για παράδειγµα ο εισηγητής µας για την ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση ότι µπορούµε να δούµε τα δίγλωσσα σχο-
λεία και να αντικατασταθούν τα αµιγή, κάτω όµως από κάποιες
προϋποθέσεις. Εσείς γι’ αυτές τις προϋποθέσεις επιµένετε να
µην µιλάτε. Χάνουν κάποια δικαιώµατα αυτοί που είναι σήµερα
στα αµιγή σχολεία και δεν φαίνεται να τα διασφαλίζετε µε κανέ-
ναν τρόπο µε τα δίγλωσσα σχολεία. Άρα, πολύ φοβούµαστε –και
να το θυµάστε αυτό- ότι θα φύγουν µαθητές από τα αµιγή ελλη-
νικά σχολεία και θα πάνε στα αµιγή ξενόγλωσσα στη χώρα που
είναι. 

Αυτό δεν σας ενδιαφέρει; Αυτό δεν σας αφορά; Γι’ αυτό δεν
νιώθετε καµµία ανάγκη να απαντήσετε; Διότι για να µην απαν-
τάτε, κυρία Υπουργέ, σηµαίνει ότι δεν το έχετε διασφαλίσει. Γιατί

εάν το είχατε διασφαλίσει µε διµερείς επαφές µε τις χώρες
αυτές, πολύ εύκολα θα µας το λέγατε και θα σταµατούσε εδώ η
κουβέντα. Κάτι τέτοιο, όµως, δεν το έχετε κάνει. Γιατί, λοιπόν,
έρχεστε σήµερα και θέλετε να µετατρέψετε τα αµιγή σχολεία σε
δίγλωσσα, χωρίς αυτές τις προϋποθέσεις; 

Εγώ θα έλεγα, δείτε το καλύτερα, δείτε το ολοκληρωµένα και
φέρτε το. Κατ’ αρχήν, δεν έχουµε αντίθετη άποψη σε αυτήν την
προσέγγιση, αλλά να µην χαθούν δικαιώµατα και των µαθητών
και της χώρας µας.

Έρχοµαι για παράδειγµα σε ένα άλλο σηµείο. Σας λέµε συνέ-
χεια για τους συντονιστές. Καταλαβαίνουµε ότι θέλετε να αλλά-
ξετε τους υπάρχοντες συντονιστές. Εν πάση περιπτώσει, όµως,
θα µπορούσατε να το κάνετε µε ανθρώπους που έχουν κάποια
προσόντα. Εσείς, λοιπόν, τα βάλατε κάτω και τα µετρήσατε και
είδατε ότι δεν σας βγαίνει. Και λέτε τι µας λείπει; Η γλώσσα. Ε,
δεν πειράζει εάν πάνε σε κάποια χώρα και δεν γνωρίζουν τη
γλώσσα!

Αυτό εσείς το βλέπετε σαν προσόν, σαν θετικό δηλαδή; Αυτό
είναι κάτι που βοηθά τον άνθρωπο που θα πάει να κάνει τον συν-
τονιστή σε µια χώρα, στις επαφές του σε αυτή τη χώρα, όταν δεν
γνωρίζει τη γλώσσα; Ή σκέφτεστε να χρεώσετε και διερµηνέα
για να παρευρίσκεται εκεί και να συνοδεύει τον συντονιστή; Εξη-
γήστε µας, λοιπόν, γιατί το κάνετε και πού ποιοτικά αναβαθµίζει
το όλο σύστηµα.

Σας είπαµε για τους αποσπασµένους και σας είπαµε ότι πολλοί
έχουν οργανώσει τη ζωή τους εκεί, έχοντας κάνει γάµους στη
χώρα που ζουν. Και έρχεστε εσείς, ελαφρά τη καρδία, και θέλετε
να τους αντικαταστήσετε. Για ποιο ακριβώς λόγο; Θα πάτε κα-
λύτερους; Αυτοί οι άνθρωποι που έχουν χτίσει, έχουν δοµήσει τη
ζωή τους εκεί µε τα µέχρι σήµερα ισχύοντα, θα βρεθούν ξαφνικά
στο πουθενά; Και τι ακριβώς εξυπηρετείτε; Γιατί αναστατώνετε
τη ζωή δεκάδων εκατοντάδων, ίσως και χιλιάδων ανθρώπων,
χωρίς να µας λέτε ποιος είναι ο στόχος σας, τι θα πετύχετε µε
αυτό; Γιατί το κάνετε; Γιατί αδυνατούµε να κατανοήσουµε κά-
ποιον λόγο για τον οποίο το κάνετε στο όνοµα της παιδείας.

Επίσης, αδυνατούµε να κατανοήσουµε την τροπολογία που
φέρατε για την απαγόρευση συστέγασης στα ιδιωτικά σχολεία
φροντιστηρίων και κέντρων ξένων γλωσσών.

Εάν το σχολείο έχει απογευµατινό πρόγραµµα στο οποίo δι-
δάσκει ξένες γλώσσες, εάν το σχολείο έχει απογευµατινό πρό-
γραµµα και κάνει φροντιστήριο και κάνουν πολλά -εγώ γνωρίζω
στην περιοχή Αττικής πολλά σχολεία και είναι ένα κριτήριο, αν
θέλετε, για πολλές οικογένειες να πάνε τα παιδιά τους, έχοντας
απογευµατινό φροντιστήριο στο ίδιο το σχολείο και γλιτώνοντας
τη µετακίνηση- εσείς γιατί το απαγορεύετε; Δηλαδή, του λέτε
«σαν επιχείρηση, µπορείς στο κτήριο αυτό να έχεις ιδιωτικό σχο-
λείο και το απόγευµα θα νοικιάσεις αλλού άλλο κτήριο, για να
παρέχεις φροντιστηριακή βοήθεια ή µια ξένη γλώσσα». Αυτό
ακριβώς, πείτε µας ειλικρινά –και βλέπετε κρατώ πολύ χαµηλούς
τόνους- γιατί το κάνετε; Πείτε µας τι θα εξυπηρετήσει.

Δεν µπορείτε να απαντήσετε σε όλα αυτά. Αυτά είναι η καθη-
µερινότητα, ξέρετε, όχι αυτά τα µεγαλεπήβολα σχέδια, τα οποία
έρχεστε και µας λέτε, και γι’ αυτά δεν µιλάτε καθόλου.

Έρχοµαι στο τελευταίο για την ιδιωτική εκπαίδευση. Μας θυ-
µίσατε, κυρία Υπουργέ, την ωραία ταινία «Το ξύλο βγήκε από τον
παράδεισο». Προφανώς έχετε µείνει δεκαετίες πίσω. Εν πάση πε-
ριπτώσει, χρησιµοποιείτε µια κωµωδία, που ήταν κωµωδία για την
εποχή της, πολύ περισσότερο σήµερα, για να µας πείτε ότι αυτό
είναι το ιδιωτικό σχολείο; Αυτήν την εικόνα έχετε για τα ιδιωτικά
σχολεία, τον Παπασταύρου; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτό καταλάβατε;
Εντάξει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ κρατώ από τα ιδιωτικά σχολεία τις
εκατοντάδες επιτυχίες που είχαν πρόσφατα και στις εισαγωγικές
εξετάσεις, τον ανταγωνισµό, την ευγενή άµιλλα µεταξύ µεγάλων
σχολείων. Και σας το λέω αυτό, γιατί στην περιοχή Αττικής, που
ζω και πολιτεύοµαι, υπάρχουν δεκάδες ιδιωτικά εκπαιδευτήρια
και, ξέρετε, ο ανταγωνισµός είναι πολύ µεγάλος. 

Κανένας γονέας δεν θα πάει το παιδί του για τη ξενοδοχειακή
υποδοµή του σχολείου. Θα το πάει, όµως, για το πρόγραµµά του,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14943



για τον τρόπο µετάδοσης της γνώσης. Αυτά οι γονείς τα ψάχνουν
και επειδή τα ψάχνουν, έχουν κάποια κριτήρια. Εσείς αυτά τα κρι-
τήρια, που διακρίνουν το ένα σχολείο από το άλλο, θέλετε να τα
καταργήσετε. Πάτε στην ισοπέδωση. 

Ενώ µας λέτε ότι είναι δηµόσιο αγαθό, ουσιαστικά τους βλέ-
πετε σαν στυγνούς εργοδότες και αφού είναι εργοδότες και µά-
λιστα στυγνοί, κατ’ εσάς, πρέπει να τιµωρηθούν. Και αντί να ανε-
βάσουµε το δηµόσιο σχολείο και να είναι πρότυπο για όλους, να
ακούγεται –και σας το λέω εγώ, που τέλειωσα και εγώ και τα παι-
διά µου δηµόσιο σχολείο- πάµε να υποβαθµίσουµε το ιδιωτικό.
Αυτό είναι µέτρο σύγκρισης; Μήπως θέλετε να τα κλείσετε;
Μήπως θέλετε να τα κρατικοποιήσετε; Γιατί, ξέρετε, είναι και
αυτή µια λύση. Προκειµένου να τα απαξιώσετε, µήπως θέλετε να
τα εντάξετε στον χώρο της δηµόσιας παιδείας και να αναλάβει
τη χρηµατοδότησή τους το κράτος;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή επικαλέστηκε ο Υπουργός πολύ την εποχή Κωνσταντί-

νου Καραµανλή και Γεωργίου Ράλλη, θα πω ότι, επικαλεστήκατε
µία εποχή που υπήρχε µια πολύ συγκεκριµένη πολιτική και µια
κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Καραµανλή που ήξερε ακριβώς τι
θέλει να κάνει για την ιδιωτική παιδεία. Πολύ φοβούµαι ότι εσείς
δεν ξέρετε τι θέλετε να κάνετε και επικαλείστε αποσπασµατικά
ρήσεις ανθρώπων εκείνης της εποχής, οι οποίες σήµερα δεν λένε
απολύτως τίποτα. Και τις επικαλείστε, χωρίς να γνωρίζετε γιατί
τις επικαλείστε.

Χθες, κάποια στιγµή, ένιωσα ότι µε µαλώνει ο κ. Φίλης, γιατί
δεν υλοποιούµε τον ριζοσπαστικό φιλελευθερισµό του Κωνσταν-
τίνου Καραµανλή. Έτσι ένιωσα, δηλαδή, ένιωσα άβολα, µειονε-
κτούµε. Μας µαλώνετε και γι’ αυτό; Ξέρετε, ο καραµανλισµός για
κάποιους είναι τρόπος σκέψης και τρόπος ζωής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Πείτε το να το καταλάβουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όλοι να το καταλάβετε. Ξέρω εγώ πού

το λέω.
Και κυρίως δεν µπορεί κανείς και ιδιαίτερα η Αριστερά να χρη-

σιµοποιεί αποσπασµατικά πολιτικές και εκφράσεις που ουδέποτε
την εξέφραζαν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρολιάκος, από την ίδια Περιφέρεια µε

τον κ. Βλάχο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξέχουσας ση-

µασίας είναι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, που περιλαµβάνει
ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό, την
ιδιωτική εκπαίδευση –και ο κ. Βλάχος και εγώ έχουµε εµπειρία,
γιατί στην Περιφέρεια Αττικής έχουµε πολλά ιδιωτικά σχολεία,
όµως έχουµε διαφορετικές απόψεις- τη διαπολιτισµική εκπαί-
δευση και άλλες διατάξεις. Δηλαδή, τακτοποιεί θέµατα και ειση-
γείται αναγκαίες αλλαγές στο πλαίσιο των γνώσεων και των δε-
ξιοτήτων, που οφείλουµε στη νέα γενιά και ιδιαίτερα σε µία ευαί-
σθητη κατηγορία ελληνοπαίδων, τα παιδιά και τα εγγόνια των Ελ-
λήνων µεταναστών, όπου γης. 

Με την ευκαιρία της συµµετοχής µου πρόσφατα σε ηµερίδα
της Οµοσπονδίας Ελληνικών Κοινοτήτων της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας, σε συνεργασία µε την ελληνική κοι-
νότητα της Νυρεµβέργης για το θέµα του δίγλωσσου ελληνικού
σχολείου, ως πρόκληση για το παρόν και ως ευκαιρία για τη βιω-
σιµότητα των ελληνικών σχολείων στο µέλλον, έγινα αποδέκτης
έντονης υποστήριξης από τους µετανάστες γονείς του δίγλωσ-
σου ελληνικού σχολείου ως ένας φορέας εκπαιδευτικός, ο
οποίος δίνει τη δυνατότητα στα παιδιά να συνεχίσουν τις σπου-
δές και στο ελληνικό, αλλά και στο γερµανικό εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Τα παιδιά, δηλαδή, να ενταχθούν και στην ελληνική και
στη γερµανική πραγµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το εκπαιδευτικό σύστηµα, όσον
αφορά την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό, µένει στά-
σιµο στις ράγες που είχε τοποθετηθεί από τη δεκαετία του ’60
και ουδείς από τότε σκέφτηκε πως ίσως οι εποχές έχουν αλλάξει,
ίσως οι ταχύτητες που τρέχουν στις χώρες όπου ζουν οι Έλληνες
µετανάστες είναι τέτοιες που έχουν αφήσει δραµατικά πίσω τις

όποιες ρυθµίσεις είχαν γίνει κάποτε από τις ελληνικές κυβερνή-
σεις και οι οποίες ρυθµίσεις δεν ανταποκρίνονται πια στις σύγ-
χρονες απαιτήσεις.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να απαντήσει µε σύγ-
χρονη γλώσσα σε σύγχρονα προβλήµατα. Έρχεται, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, να αντιµετωπίσει φαινόµενα αδιαφάνειας,
σπατάλης και κακοδιοίκησης. Γιατί, όπως ήταν φυσικό, µέχρις
εκεί έφτασε το πελατειακό κράτος, που είχε εγκαθιδρυθεί τόσα
χρόνια στον τόπο µας, αναπαράγοντας όλες τις µητροπολιτικές
παθογένειες. 

Απαξιώνοντας, λοιπόν, την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό και οικονοµικοί πόροι ξοδεύονταν χωρίς λόγο, αλλά
και δεν υπήρχε ανταπόκριση της πολιτείας στο δικαίωµα των Ελ-
λήνων της διασποράς για διατήρηση και καλλιέργεια της ελληνι-
κής γλώσσας ως βάση για την κατάκτηση από τα παιδιά της
ελληνικής παιδείας και του ελληνικού πολιτισµού, για τον οποίο
συχνά καυχόµαστε άπαντες. Ως αποτέλεσµα είχαµε παιδιά εν
πολλοίς αγράµµατα και άγλωσσα, ενώ καταγράφαµε πολλές
διαρροές από τα ελληνικά σχολεία προς τα σχολεία των χωρών
όπου διαβιούσαν οι µετανάστες. 

Προχωρώντας, θεωρώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πως το
καθολικό πιστοποιητικό ελληνοµάθειας από τον εξειδικευµένο
φορέα του Υπουργείου σε πλήρη αντιστοιχία µε τα επίπεδα κοι-
νού ευρωπαϊκού πλαισίου αναφοράς για τις γλώσσες αποτελεί
µια αυτονόητη υποχρέωση της πολιτείας, η οποία επιτέλους προ-
σαρµόζεται –επαναλαµβάνω- στα σύγχρονα δεδοµένα όσον
αφορά την ασφαλή και την εν τοις πράγµασι καταγραφή της
επάρκειας κάποιου στην ελληνική γλώσσα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να είµαστε ειλικρινείς, στον
τοµέα της παιδείας συγκρούονται ιδεολογίες, κοσµοθεωρίες,
απόψεις για τον αυριανό πολίτη, ακόµη και για την πορεία της
χώρας. Αντιλαµβάνοµαι τις διαφορές µας και ακόµα κατανοώ
πως δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε όλα. Όµως, σε κάποια
θέµατα εθνικής σηµασίας, όπως αυτά για την εκπαίδευση στο
εξωτερικό, είµαστε υποχρεωµένοι να συντονιστούµε προς όφε-
λος των µεταναστών, εκείνων δηλαδή των συµπατριωτών µας
που διαχρονικά η ανηµπόρια του ελληνικού κράτους τους, ανάγ-
κασε να αναζητήσουν την τύχη τους σε ξένο τόπο. 

Και εγώ προσωπικά θεωρώ θετικά τα όσα γίνονται απ’ αυτήν
την Κυβέρνηση σήµερα στον χώρο της παιδείας και πρέπει να τα
χειροκροτήσετε. Θεωρώ, δηλαδή, θετικό το γεγονός ότι το σύ-
νολο σχεδόν των βιβλίων, είκοσι πέντε εκατοµµύρια αντίτυπα,
έχουν σταλεί στα σχολεία εδώ και πολλές εβδοµάδες, πολλά απ’
αυτά πριν λήξει καν η προηγούµενη σχολική χρονιά. Λυπάµαι,
αλλά όλοι θυµόµαστε τις φωτοτυπίες της κ. Διαµαντοπούλου Νο-
έµβρη µήνα, για να µάθουν τα παιδιά µας γράµµατα. 

Θεωρώ σηµαντική την πρόσληψη είκοσι µίας χιλιάδων εκπαι-
δευτικών και θεωρώ άθλο το γεγονός ότι σε συνθήκες δηµοσιο-
νοµικής στενότητας τα σχολεία θα λειτουργήσουν φέτος
επιτέλους στην ώρα τους, άψογα και υποδειγµατικά, για πρώτη
φορά. 

Διάβασα τις ανακοινώσεις του ΠΑΣΟΚ για την ιδιωτική εκπαί-
δευση και άκουσα τις δηλώσεις των Βουλευτών του. Λυπάµαι να
πω πως µοιάζει σαν να ανέτρεξαν στις ανακοινώσεις της Νέας
Δηµοκρατίας του 1982 και στις αντίστοιχες δηλώσεις των Βου-
λευτών της, όταν το ΠΑΣΟΚ, µε Υπουργό τον αείµνηστο Λευτέρη
Βερυβάκη, έφερε στη Βουλή νόµο για την ιδιωτική εκπαίδευση,
όπου υπήρχε πρόνοια για τα δικαιώµατα των ιδιωτικών εκπαιδευ-
τικών. Θλιβερό κοπιάρισµα! Όµως, φαίνεται ότι από το 1982 έως
το 2016 και από το σοσιαλιστικό ΠΑΣΟΚ έως τη νεοφιλελεύθερη
Νέα Δηµοκρατία «ένα τσιγάρο δρόµος», που λέει και ο λαός.

Τώρα όσον αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, εκεί υπάρχουν άνθρω-
ποι συντηρητικοί κατά βάση, µε την καλή έννοια. Είναι άνθρωποι
προσκολληµένοι στο παρελθόν, µε την καλή έννοια πάλι. Όµως,
στο παρελθόν της υπάρχουν απόψεις για την ιδιωτική εκπαί-
δευση εκ διαµέτρου αντίθετες απ’ ό,τι αυτές που εκφράζονται
σήµερα. Δεν είναι αποσπασµατικές οι απόψεις του Γεωργίου
Ράλλη. Ήταν η ουσία και η κύρια σκέψη της πολιτικής της. Σχε-
τικά µε το κείµενο του Παύλου Μπακογιάννη, που διάβασε χθες
εδώ ο Υπουργός, δεν ήταν αποσπασµατικός, δεν ήταν αποσπα-
σµατικές αυτές οι απόψεις. Όµως, φαίνεται ότι είναι ένα παρελ-
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θόν από το οποίο η σηµερινή Νέα Δηµοκρατία θέλει να παίρνει
αποστάσεις. Φαίνεται πως ο δρόµος από τον ριζοσπαστικό φιλε-
λευθερισµό του Κωνσταντίνου Καραµανλή έως τον τυφλό νεοφι-
λελευθερισµό της σηµερινής ηγεσίας απέχει πολύ. Όπως και να
‘χει, η υπερψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου µόνο θετικές υπη-
ρεσίες θα προσφέρει στη νέα γενιά µε δεδοµένο ότι η εκπαί-
δευση είναι κοινωνικό δικαίωµα, τολµήστε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Χατζησάββας
από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.

Κύριε Χατζησάββα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι λίγο περίεργο να ακούω τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να

χρησιµοποιούν παλαιότερους λόγους νεοδηµοκρατών για να
υπερασπιστούν την πολιτική, που ασκούν τώρα, αλλά µε αυτόν
τον τρόπο η προσπάθεια εθνοµηδενισµού και εξαφάνισης της ελ-
ληνικής παιδείας συνεχίζεται και από αυτήν τη µνηµονιακή Κυ-
βέρνηση µε ένα σχέδιο που βρίθει εσκεµµένων λαθών, για να
κάνει ενδοτικούς, εκβιαζόµενους σε οµηρία εκπαιδευτικούς, που
θα ενταχθούν, µε το έτσι θέλω, στον κοµµατικό στρατό που ετοι-
µάζεται. Ο Υπουργός κ. Φίλης, αφού δηµιούργησε σωρεία νέων
οργάνων, τελικά τα υπερσκελίζει ως ένας µέγας ρυθµιστής
Υπουρ- γός. 

Βλέπει, λοιπόν, ο κόσµος διαµάχη για νοµοσχέδιο παιδείας και
νοµίζει ότι αφορά το καλό των παιδιών. Όµως, η µεγάλη διαµάχη
έγινε ουσιαστικά για τα ιδιωτικά σχολεία. Αυτό ενδιαφέρει κυ-
ρίως τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν την ενδιαφέρει αν θα γεµίσουν τα
σχολεία µε παιδιά λαθροµεταναστών. Το µόνο που την ενδιαφέ-
ρει είναι να µην πειράξει κανείς την ιδιωτική παιδεία.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Δεν υπάρχει κανείς στα υπουργικά έδρα-
να!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Δεν µε πειράζει εµένα. Ας µην είναι
κανένας.

Έτσι έχουµε από τη µια πλευρά την Κυβέρνηση, που θέλει να
κάνει κουµάντα στα συνδικάτα των εκπαιδευτικών, παίρνοντας
παραµάζωµα και κάποιους σωστούς εργοδότες, γιατί υπάρχουν
και κάποιοι σωστοί εργοδότες. 

Από την άλλη, η Νέα Δηµοκρατία θέλει να έχουν ανεξέλεγκτη
λειτουργία οι εργοδότες, χαρακτηρίζοντας όλους τους εκπαιδευ-
τικούς καιροσκόπους και θα πρέπει να αποδεικνύουν ότι δεν είναι
ελέφαντες δικαστικά µετά από χρόνια και κατόπιν εορτής, παίρ-
νοντας παραµάζωµα αυτοί µε τη σειρά τους, τους εκπαιδευτι-
κούς, που ασκούν σωστά το λειτούργηµά τους. Και οι δύο µαζί
τώρα παίρνουν παραµάζωµα τους µαθητές και τις οικογένειές
τους, που βρέθηκαν στη µέση αυτής της σύγκρουσης.

Για τα αµιγώς ελληνικά σχολεία, που θέλετε να γίνουν δί-
γλωσσα, ίσως και να είναι ένα κίνητρο, αλλά υπάρχει ασάφεια
για τη συµµετοχή των ξένων κρατών στον τρόπο λειτουργίας, αν
και χειρότερη διαχείριση από τις µνηµονιακές κυβερνήσεις δεν
νοµίζω να έχει άλλο κράτος. Το ωραίο είναι ότι διαβάζω µέσα ότι
ένα από τα κριτήρια επιλογής των εκπαιδευτικών του εξωτερικού
θα είναι και η προσωπική συνέντευξη. Ενώ στην Ελλάδα τη χα-
ρακτηρίζετε πελατειακή σχέση, στο εξωτερικό δεν ισχύει αυτό,
είναι σωστή.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 641 και ειδικό 62 έχουµε
δεχθεί εκατοντάδες e-mail, έχουν γεµίσει οι σέρβερ µας µε e-
mail, συνεχώς παράπονα από εκπαιδευτικούς για τα σχολεία ει-
δικής αγωγής και εκπαίδευσης. Φυσικά, καταψηφίζουµε.

Τώρα, ο δήθεν υποστηρικτής της δηµόσιας και δωρεάν παι-
δείας Φίλης βγάζει ηλίθιους όσους σπούδασαν τέσσερα χρόνια
και τους εξισώνει µε ιδιωτικούς τίτλους, µε κατόχους ιδιωτικών
τίτλων, που πολλές φορές είναι αγορασµένες από γνωστές βα-
ριές βιοµηχανίες παραγωγής µεταπτυχιακών, που πληρώνονται
ακριβά, και λέει ότι θα βάλει τάξη και θα δει ποιοι είναι οι πλαστοί
και ποιοι δεν είναι. Λέει ότι θα βάλει τάξη ο Φίλης!

Εδώ τώρα, τη διαµάχη ανάµεσα σε Κυβέρνηση και εκπαιδευ-
τικούς την πληρώνουν πάλι οι µαθητές, µαθητές µε αναπηρία και
οι οικογένειές τους, που έχουν χιλιάδες προβλήµατα σε όλες τις
φάσεις ένταξής τους, από τα ΚΕΠΑ αρχής γενοµένης και πηγαί-
νοντας σε όλες τις βαθµίδες, οι οποίοι θα συνθλιβούν ανάµεσα

στις δύο αντικρουόµενες πλευρές, για ακόµη µια φορά και θα
προσµετρηθούν στις παράπλευρες απώλειες της ιδεοληπτικής
σας πολιτικής.

Τώρα, θα ήθελα να µιλήσω για τις οκτακόσιες πενήντα δοµές
για ένταξη παιδιών λαθροµεταναστών, αλλά θα πω πρώτα καλύ-
τερα για τα διαπολιτισµικά σχολεία, αν και λείπει ο κ. Μηταφίδης,
στον οποίο θέλω να αναφερθώ. 

Αυτός ο «µνηµονιακός αγωνιστής», ο κ. Μηταφίδης, µέσα στην
επιτροπή είπε το εξής. Επισκέφτηκε -λέει- ένα διαπολιτισµικό
σχολείο στη Θεσσαλονίκη και διαπίστωσε ότι κανένας Έλληνας
δεν έστειλε το παιδί του στο διαπολιτισµικό αυτό σχολείο, µε
αποτέλεσµα να γκετοποιηθεί. Οπότε, αυτή είναι µια άµεση πα-
ραδοχή ότι δεν µπορεί να λειτουργήσει αυτό. 

Έρχεστε τώρα εσείς να κάνετε οκτακόσιες πενήντα δοµές -
νέες, αλλά και σε υπάρχοντα σχολικά κτήρια. Θα βάλετε, δη-
λαδή, µαζί σουνίτες, σιίτες, αλεβίτες, χριστιανούς. Απέξω έχουν
φτιάξει οι µάρτυρες του Ιεχωβά κέντρα προσηλυτισµού. Και νο-
µίζετε ότι όλα αυτά θα µπορέσουν να λειτουργήσουν. 

Έχετε ήδη πει ψέµατα, όµως, στις τοπικές κοινωνίες ότι αυτά
τα παιδιά και οι γονείς τους ήρθαν εδώ φιλοξενούµενοι για λίγο,
είναι περαστικοί και θα φύγουν, αλλά τελικά δεν είναι καθόλου
περαστικοί. Θα µείνουν και θα γίνει σύνδεση κιόλας µε το νοµο-
σχέδιο που είχε περάσει για την ιθαγένεια και θα αποδοθεί και
ιθαγένεια σε όλους. 

Βέβαια, τώρα, για να αναφερθώ και λίγο σε ένα τοπικό το θέ-
µα, η Ειδοµένη που λέτε ότι άδειασε, ξέρετε, δεν άδειασε. Έχουν
σκορπίσει στις γύρω περιοχές και στα γύρω χωριά και περιµέ-
νουν να ξαναγίνει κάτι εκεί. Ξέρετε τι περιµένουν να γίνει εκεί;
Έχουν πάει οι ΜΚΟ και προσπαθούν να αγοράσουν οικόπεδα. 

Μήπως κάποια από αυτά τα οκτακόσια πενήντα σχολεία θα γί-
νουν και σε τέτοια οικόπεδα, τα οποία θα ελέγχουν οι ΜΚΟ;
Μήπως τελικά εκτός του ότι θα γεµίσουν τα σχολεία µας από παι-
διά λαθροµεταναστών, θα γεµίσουν και µε αυτούς τους περίερ-
γους που έχουν έρθει από όλη την Ευρώπη, οι οποίοι είναι
υπάλληλοι των ΜΚΟ και είδαµε µέσα στις εκθέσεις που εσείς κά-
νατε τεράστιες λίστες µε αµειβόµενους και µη, ΜΚΟ να µπαίνουν
µέσα στα σχολεία και κάνουν αυτοί κουµάντο, δηλαδή, εκεί που
δεν µπορούσε να τους κάνει η Αστυνοµία ούτε έλεγχο ούτε τί-
ποτα, έξω, στα Κέντρα Φιλοξενίας, στα Στρατόπεδα Συγκέντρω-
σης; Τώρα θα µπουν και µέσα στο σχολείο αυτές οι δοµές; Ποιοι
είναι αυτοί που θα βοηθούν; Σίγουρα θα υπάρξουν κάποια προ-
βλήµατα και θα πείτε ότι θα καλυφθούν από αυτούς. 

Η πρότασή µας, λοιπόν, είναι να γίνουν ριζοσπαστικές αλλαγές
στην παιδεία. Θα πρέπει η παιδεία να είναι δηµόσια και δωρεάν,
να έχουν όλοι ίσες ευκαιρίες, να µην χρειάζονται ούτε φροντι-
στήρια, να µην χρειάζεται να ξοδεύει η ελληνική οικογένεια τί-
ποτα παραπάνω, γιατί ούτως ή άλλως υπερφορολογείται για να
έχει αυτές τις παροχές. 

Θα πρέπει να µπουν εθνικιστές δάσκαλοι σε όλα τα σχολεία,
να µπορούν να διδάξουν στα παιδιά τι είναι το εθνικά σωστό, δη-
λαδή, ο µαθητής που θα µπει στην πρώτη δηµοτικού, όταν θα τε-
λειώσει τη βασική εκπαίδευση να ξέρει από µόνος του τι είναι το
εθνικά σωστό, να µην χρειάζεται η εθνική Κυβέρνηση εκείνης της
εποχής να του µάθει πώς να λειτουργεί εθνικά σωστά, γιατί θα
του τα έχουν µάθει ο παππάς και ο δάσκαλος. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κ. Βάκη, Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και να δηλώσω
εκ προοιµίου ότι θα ήθελα να κάνω και χρήση του χρόνου της
δευτερολογίας µου. Δεν έχω µιλήσει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακάµπτοντας τις θλιβερές
παραφωνίες και τις άναρθρες κραυγές που ακούστηκαν αυτές
τις µέρες και βεβηλώνουν τον χώρο στον οποίο βρισκόµαστε, δι-
αιρώντας τους ανθρώπους σε δύο κατηγορίες: τους ανθρώπους
και τους υπανθρώπους, τους «νόµιµους» και τους «λαθραίους» -
εντός εισαγωγικών- τους «υγιείς» και τους «µολυσµατικούς» -
εντός πάρα πολλών εισαγωγικών- θα ήθελα επί τούτου να ξεκι-
νήσω από το τελευταίο άρθρο του νοµοσχεδίου, αυτό το οποίο
αφορά τις δοµές υποδοχής για την εκπαίδευση των προσφύγων. 
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Η εποχή της παγκοσµιοποίησης άνοιξε διάπλατα δρόµους και
λεωφόρους στην ελεύθερη και απρόσκοπτη διακίνηση κεφα-
λαίων, αλλά έκλεισε ερµητικά τα σύνορα σε ανθρώπους απελπι-
σµένους, σε ανθρώπους ξεριζωµένους, σε πρόσφυγες και µετα-
νάστες που η ίδια δηµιούργησε, αντιµετωπίζοντάς τους ως πε-
ριττούς και θυσιαστέους. Η κρίση άνοιξε το κουτί της Πανδώρας
στην Ευρώπη και ξεπήδησαν νεοναζιστικά σκέλεθρα, ρατσισµός
και ξενοφοβία. 

Ευτυχώς, ο ελληνικός λαός, µολονότι καθηµαγµένος, δεν
έκλεισε σύνορα, δεν έκαψε καταυλισµούς, φιλοξένησε και τάισε
από το υστέρηµά του, άνοιξε διάπλατα την αγκαλιά του και πανό
που έγραφαν «καλώς τους». Ας µην ανησυχούν οι σταυροφόροι
του ρατσισµού. Δεν κινδυνεύουµε ούτε από καµµιά ελονοσία
ούτε από κάποια µεταδοτική ασθένεια. Και αν κάτι αλλοιώσει, όχι
την εθνική µας καθαρότητα, αλλά την καθαρότητα της συνείδη-
σής µας και την αξιοπρέπειά µας, δεν είναι οι πρόσφυγες, αλλά
οι πολιτικές που γεννούν την προσφυγιά. 

Είναι ευτυχής, λοιπόν, η συγκυρία που η ψήφιση του παρόντος
νοµοσχεδίου σχεδόν συµπίπτει µε το πρώτο κουδούνι του σχο-
λείου, όπου θα χτυπήσει αυτή τη φορά και για δέκα οχτώ χιλιά-
δες προσφυγόπουλα. Και το πρώτο τους µάθηµα θα είναι το δι-
καίωµα να έχουµε δικαιώµατα. Διότι η παιδεία δεν είναι µονόδρο-
µος κοινωνικής ένταξης, αλλά και αναφαίρετο δικαίωµα όλων. 

Ακριβώς από αυτό το πνεύµα εµφορούνται και οι διατάξεις
περί της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης, κατά τις οποίες όλα τα
σχολεία, εν δυνάµει, µπορούν να γίνουν διαπολιτισµικά, ήτοι ερ-
γαστήρια ηθικών και πολιτικών συναισθηµάτων, αλληλεγγύης και
σεβασµού, πεδία άσκησης και εµπέδωσης του πρώτου άρθρου
της Διακήρυξης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και του Πολίτη:
Όλοι οι άνθρωποι γεννιούνται ελεύθεροι και ίσοι. 

Υπό αυτό το πρίσµα, θα µπορούσαν επιπλέον να ερµηνευθούν
και οι διατάξεις περί της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξω-
τερικό, µέσω της καθιέρωσης της δίγλωσσης εκπαίδευσης. Δυ-
στυχώς, η µοίρα του µετανάστη ήταν η γκετοποίηση στη χώρα
υποδοχής. Η γεωγραφική απόσταση που τον χώριζε από τη
χώρα του ήταν εξίσου µεγάλη µε την ιστορική, την κοινωνική, την
πολιτιστική απόσταση από τη χώρα υποδοχής. 

Εποµένως, η δίγλωσση εκπαίδευση δεν συµβάλλει µόνο στην
εξοικείωση και ώσµωση, στην ιστορική µνήµη και την παιδεία της
πατρίδας του, αλλά γίνεται και ένα εφαλτήριο µετάβασης και έν-
ταξης, ανοίγει µια δυναµική προοπτικής στη χώρα υποδοχής. 

Ερχόµαστε, τώρα, στην επίµαχη διάταξη που έγινε πεδίο
δόξης λαµπρό της αντιπολιτευτικής κορώνας περί της φερώνυ-
µης «αριστείας», αυτή που αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε τούτο τον τόπο, όλα τα κινή-
µατα της κινήµατα της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης ήταν και
είναι συνώνυµα της µάχης για τη δηµοκρατία. Οι αγώνες για την
παιδεία ταυτίστηκαν µε τους αγώνες για τη δηµοκρατία. Κραδαί-
νετε το σπαθί της αριστείας. Λοιδορήσατε από την πρώτη στιγµή
αυτήν την Κυβέρνηση για τον Μπαλτά στην Παιδεία. Ταυτίσατε
τη ρύθµιση µιας ασύδοτης αγοράς, οποιοδήποτε κανονιστικό
πλαίσιο οφείλει να τη διέπει, ακόµα και συνταγµατικές επιταγές,
µε µπολσεβικισµό, µε καθεστώς Βόρειας Κορέας κ.ο.κ.. Κι αφού
υπηρετήσατε µε απαράµιλλο ζήλο τους καναλάρχες, που επιβίω-
ναν µε δανεικά και αγύριστα, που εξασφάλιζαν µε πολιτικά στη-
ρίγµατα και επικοινωνιακά ανταλλάγµατα στις πλάτες, όχι µόνο
του ελληνικού λαού, αλλά και των εργαζόµενών τους, για τους
οποίους θρηνείτε τώρα, τους οποίους είχαν καταδικάσει εδώ και
χρόνια στη µαύρη, κατάµαυρη εργασία, τώρα ήρθε η ώρα των
σχολαρχών. Υπηρέτες δύο αφεντάδων, και των καναλαρχών και
των σχολαρχών. 

Κι επειδή η παραπληροφόρηση και η προπαγάνδα καλά κρα-
τούν, η παρούσα διάταξη -θα το πούµε για πολλοστή φορά- δεν
καταργεί τα ιδιωτικά σχολεία. Δεν απαγορεύει τις απολύσεις εκ-
παιδευτικών, πολλώ δε µάλλον δεν καταργεί τις επιπρόσθετες
δραστηριότητες του ιδιωτικού σχολείου. Εκείνο που κατοχυρώ-
νει είναι το αυτονόητο και συνταγµατικά θεµελιωµένο από την
ίδρυση του ελληνικού κράτους: Την επαναφορά της ευθύνης λει-
τουργίας των ιδιωτικών σχολείων στην πολιτεία, την αποκατά-
σταση της στοιχειώδους κρατικής εποπτείας στην παροχή ενός
δηµόσιου αγαθού από ιδιωτικούς φορείς, την αιτιολόγηση των

απολύσεων από θεσµοθετηµένα όργανα, την καταγραφή των
επιπρόσθετων δραστηριοτήτων στις οικείες διευθύνσεις. Τουτέ-
στιν, θα κατοχυρώνει τη θέσπιση ενός κανονιστικού πλαισίου
εποπτείας της ιδιωτικής εκπαίδευσης που θα εγγυάται τι; Θα εγ-
γυάται τη λογοδοσία όσων επιχειρηµατιών κερδοσκοπούν εις
βάρος της και πλήττουν έτσι το εκπαιδευτικό αγαθό. 

Τώρα, δεν χρειάζεται να ανατρέξει κανείς στο εκπαιδευτικό
σύστηµα των µπολσεβίκων. Αρκεί να ρίξετε µια µατιά ακόµη και
στο άρθρο 11 του Συντάγµατος του 1864 -από τότε επιτρεπόταν
η λειτουργία ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων- κατά το οποίο «έκαστος
έχει το δικαίωµα να συσταίνει εκπαιδευτικά καταστήµατα συµ-
µορφούµενος µε τους νόµους του κράτους». Αρκεί, όµως, και να
ανατρέξετε και στον ν. 682/1977 κατά τον οποίο το Υπουργείο
Παιδείας καθορίζει το πλαίσιο µέσα στο οποίο η πολιτεία θα
ασκεί εποπτεία στα ιδιωτικά σχολεία. Ρυθµίζει τα της υπηρεσια-
κής κατάστασης του διδακτικού προσωπικού και θεωρεί ότι η κεί-
µενη νοµοθεσία επιβάλλει από πολλά χρόνια όπως τα ιδιωτικά
σχολεία ακολουθούν τους κανόνες λειτουργίας των δηµοσίων.
Κυβέρνηση µπολσεβίκων; Όχι! Εξ όσων θυµόµαστε, κυβέρνηση
Κωνσταντίνου Καραµανλή µε Υπουργό Παιδείας τον Γεώργιο
Ράλλη. 

Δυστυχώς, όµως, η αριστεία, που επικαλείστε -και είναι η µε-
γάλη του Φρίντµαν σχολή που εφαρµόστηκε µε ζήλο και από τον
Πινοσέ- επιτάσσει το καθολικό πλαίσιο άλωσης του δηµόσιου χα-
ρακτήρα της εκπαίδευσης διά της µεταφοράς κοινωνικών πόρων
σε ιδιωτικές εκπαιδευτικές δοµές, που τα τελευταία χρόνια -και
λόγω της κρίσης- εµφανίζουν διαρροή µαθητών. 

Η αριστεία, που επικαλείστε, είναι η οικονοµική ενίσχυση από
το κράτος γονέων που επιλέγουν την ιδιωτική εκπαίδευση µέσω
του κουπονιού, του voucher ή της φοροαπαλλαγής. Άλλωστε και
οι µαθητές είναι οι πραγµατικοί πελάτες της παιδείας, όπως τό-
νισε και ο κ. Μητσοτάκης στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας.
Και αυτό, βεβαίως, είναι και πιστή αντιγραφή του θεµελιωτή του
νεοφιλελευθερισµού, του Φρίντµαν, ο οποίος έγραψε κάποτε ότι
το εκπαιδευτικό κουπόνι είναι ένα µέσο για να επιτευχθεί η µε-
τάβαση από ένα κρατικό σύστηµα σε ένα σύστηµα αγοράς.

Τι έγινε, όµως, το 2014, επί των ηµερών σας, της συγκυβέρνη-
σης; Εκτός από την κατεδάφιση της δηµόσιας εκπαίδευσης µέ-
σω συγχώνευσης σχολικών µονάδων, υποχρηµατοδότησης, κα-
τάργησης των δηµοφιλέστερων ειδικοτήτων της Τεχνικής Εκπαί-
δευσης -τις ρίξατε βορά στα ιδιωτικά ΙΕΚ- ισοπεδώθηκε και όλο
το κανονιστικό πλαίσιο λειτουργίας των ιδιωτικών. Παραβιάσατε
παράφορα το Σύνταγµα επισείοντας τότε τη δαµόκλειο σπάθη
του ξένου παράγοντα και της τρόικας, αλλά κατ’ ουσίαν για να
εξυπηρετηθούν οι ηµέτεροι σχολάρχες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Ο ν.4254/2014 του κ. Αρβανιτόπουλου απορρύθµισε πλήρως
το πλαίσιο λειτουργίας των µη κρατικών εκπαιδευτηρίων, καθι-
στώντας τα κοινές κερδοσκοπικές επιχειρήσεις, µε τα συµπαρο-
µαρτούντα, δηλαδή την καταστρατήγηση της ανεξαρτησίας των
εκπαιδευτικών, της αξιοπιστίας των χορηγούµενων τίτλων και την
απελευθέρωση των απολύσεων, οι οποίες γίνονταν έκτοτε, χωρίς
καµµία αιτιολόγηση. 

Το επιστέγασµα, δε, αυτής της πορείας ήταν η µεταφορά της
εποπτείας των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων από το Υπουργείο Παι-
δείας στο Υπουργείο Εργασίας. Και τι σηµατοδότησε αυτή η
απουσία εποπτείας από το Υπουργείο Παιδείας; Ο έλεγχος του
ΕΟΠΕΠ, που ξεκίνησε από πέρσι την άνοιξη, είναι άκρως διαφω-
τιστικός και έδειξε τα εξής: Το ένα τρίτο των σχολείων κατέθεσαν
ελλειµµατικούς φακέλους σε ό,τι αφορά την πυροπροστασία και
την αρχική οικοδοµική άδεια. Πάνω από το 80% των σχολείων
βρέθηκαν µε σοβαρές κτηριακές παραβάσεις, για να µην ανα-
φερθούµε στα άλλα. Δεκάδες ιδιωτικά εκπαιδευτήρια αλλάζουν
όνοµα και δήθεν µεταβιβάζουν την άδειά τους, για να µηδενίσουν
τα χρέη τους προς τα δηµόσια ταµεία και προς τους εργαζόµε-
νους. Βαθµολογίες πλαστογραφούνται και τίτλοι σπουδών εκδί-
δονται µε αδιαφανείς διαδικασίες. Σχολεία λειτουργούν, χωρίς
άδεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

14946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει να κάνω και
χρήση της δευτερολογίας µου.

Αυτή είναι η αριστεία, που επικαλείστε; Αυτή δεν είναι αρι-
στεία. Αυτή είναι η αριστεία της ασυδοσίας και της παρανοµίας.
Δεν µηδενίζει κάνεις και δεν ισοπεδώνει το ρόλο που επιτέλεσαν
πεφωτισµένοι σχολάρχες, σχολάρχες-δάσκαλοι που δηµιούργη-
σαν αξιολογότατα εκπαιδευτήρια, φυτώρια παιδείας και στα
οποία κατέφυγαν κι εκπαιδευτικοί που εκδιώχθησαν από το µε-
τεµφυλιακό κράτος και από τη δηµόσια εκπαίδευση ούτε θέλει
κανείς να καταργήσει τα µη κρατικά εκπαιδευτήρια. Αυτό που
αξιώνει είναι τα νοµίµως λειτουργούντα ιδιωτικά σχολεία.

Και επειδή επικαλείστε -και τελειώνω- αδιαλείπτως την Ευ-
ρώπη, ο ευρωπαϊσµός ας µην είναι, συνάδελφοι, αλά καρτ. Ας
µην είµαστε ευρωπαϊστές στη λιτότητα και στη φτώχεια του νε-
οφιλελευθερισµού, αλλά µη ευρωπαϊστές στη νόµιµη λειτουργία
των δοµών της εκπαίδευσης. 

Το ίδιο το Συµβούλιο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του ΟΗΕ,
τον Ιούνιο του 2015 υπογράµµισε ότι η εκπαίδευση είναι δηµόσιο
αγαθό, κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου στη ραγδαία εµπο-
ρευµατοποίησή της. Όπως, επίσης, ο καλός εννοούµενος ευρω-
παϊσµός δεν συνάδει µε τη διανοµή των βιβλίων σε φωτοτυπίες
Δεκέµβρη µήνα επί υπουργίας της κ. Διαµαντοπούλου.

Φέτος είναι η πρώτη χρονιά που είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια
βιβλία έχουν διανεµηθεί από τα µέσα Αυγούστου και τα σχολεία
θα ανοίξουν κανονικά και χωρίς προβλήµατα.

Το σηµαντικότερο, όµως, είναι κάτι που δεν υπόκειται σε κα-
νένα νόµο της αγοράς και δεν έχει τιµή. Είναι η αξιοπρέπεια του
εκπαιδευτικού, που θα εργάζεται επιτέλους σε ένα προστατευ-
µένο θεσµικό περιβάλλον και δεν θα εκβιάζεται, διότι εκπαιδευ-
τικός που εκβιάζεται είναι έγκληµα καθοσιώσεως στον χώρο της

παιδείας. Η αξιοπρέπεια δεν έχει τιµή. Είναι αξία καθ’ αυτή και
το µόνο, αν θέλετε, που προσδίδει και προστιθέµενη αξία στην
παιδεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Φωτεινή Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννης Δελής για οχτώ λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω δύο νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θέλετε τώρα, κύριε
Υπουργέ;  Θα τις εξαγγείλετε ή θα τις καταθέσετε µόνο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Και τα δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δελή, µε συγ-
χωρείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα είµαι σύντοµος.

Η µία νοµοτεχνική βελτίωση είναι για την ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση. Αφορά τη διάρκεια. Τα δέκα έτη γίνονται επτά.

Η δεύτερη αφορά τη γνωστή ρύθµιση -µπήκε σε παλαιότερες
συνεδριάσεις το θέµα- για τους καθηγητές, τους υπηρετούντες
λέκτορες των ΑΕΙ και τους καθηγητές εφαρµογών των ΤΕΙ, δη-
λαδή το θέµα των ΕΔΙΠ, που δίνουµε µια λύση.

Τις καταθέτω και τις δύο.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία! 
Κύριε Υπουργέ, να µας αναφέρετε και κάποια στιγµή τις τρο-

πολογίες τις οποίες κάνετε δεκτές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Αν ο κ. Δελής δεν έχει πρόβληµα, µπορώ να τις α-
ναφέρω και τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία. Νοµίζω ότι

αυτό διευκολύνει τη διαδικασία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ.
Κάνουµε δεκτές τις εξής βουλευτικές τροπολογίες:
Την τροπολογία της κ. Θεοπεφτάτου, που αφορά τη µεταφορά

µαθητών δηµοσίων σχολείων µε γενικό αριθµό 644 και ειδικό 65.
Των κυρίων Θηβαίου, Μιχελή και Μπαξεβανάκη µε γενικό αριθµό
647 και ειδικό 68, που αφορά το Ίδρυµα Ποιµαντικής Επιµορφώ-
σεως. Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 648 και ειδικό 69 του κ.
Γαβρόβλου, της κ. Βάκη και της κ. Τζούφη, που αφορά τον διο-
ρισµό αφυπηρετησάντων καθηγητών των ΑΕΙ. Επίσης, κάνουµε
δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 649 και ειδικό 70, που
αφορά την ένταξη µονίµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου σε θέσεις ΕΤΕΠ
ΑΕΙ. Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 650 και ειδικό 71 των κυ-
ρίων Λοβέρδου και Κωνσταντόπουλου, που αφορά καταδικαστι-
κές αποφάσεις µελών ΔΕΠ –και αυτή δεκτή- την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 651 και ειδικό 72 της κ. Θεοπεφτάτου για την ανα-
νέωση των συµβάσεων προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου στο «Πρόγραµµα Εναρµόνισης Οικογενειακής Και Επαγ-
γελµατικής Ζωής». Έγινε δεκτή και αυτή. 

Αυτές είναι οι τροπολογίες που κάνουµε δεκτές.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πο-

λύ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα χρειαστώ οπωσδήποτε και τον χρόνο

της δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με µια οικονοµία,

συντόµευση, θα σας δώσουµε περισσότερο χρόνο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα κάνω ό,τι µπορώ. Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µπορούσε να πει κάποιος ότι

µε το σηµερινό νοµοσχέδιο προστίθεται ένας ακόµη κρίκος στην
αλυσίδα των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στην εκπαίδευση
ανάµεσα στους τόσους, βέβαια, κρίκους που προσθέτει και αυτή
η Κυβέρνηση σε όλους τους τοµείς.

Εξ αυτού του λόγου, κινείται και αυτό το νοµοσχέδιο στη λο-
γική των περικοπών, της συνεχούς µείωσης των κοινωνικών δα-
πανών του κράτους, προκειµένου να εξοικονοµηθεί µπόλικο ζε-
στό χρήµα για την καπιταλιστική ανάπτυξη, το λάδι, δηλαδή, της
µηχανής της καπιταλιστικής κερδοφορίας, που δουλεύει πάντα
µε καύσιµο την εκµετάλλευση των εργαζοµένων.

Για να δούµε, όµως, λίγο πιο κοντά το νοµοσχέδιο και τα επι-
χειρήµατα που το συνοδεύουν. «Αξιοποιούµε τα συµπεράσµατα
του διαλόγου», µας είπε χθες ο κύριος Υπουργός. Δεν είχαµε
καµµία αµφιβολία, κύριε Υπουργέ, ότι ο διάλογος που σκαρώ-
σατε θα ήταν, εκτός από κίνηση αποπροσανατολισµού και ένας
µοχλός για την υλοποίηση όλων των αντιδραστικών εκπαιδευτι-
κών µέτρων που έρχονται και που περιγράφονται στο τρίτο µνη-
µόνιο, όπου γίνεται για πρώτη φορά ρητή αναφορά στην παιδεία
και τίθενται πολύ συγκεκριµένοι στόχοι που αποτελούν, βέβαια,
και τον άξονα της κυβερνητικής πολιτικής στην παιδεία.

Έτσι, σε αυτό το νοµοσχέδιο, όχι µόνο διατηρείτε, αλλά ενι-
σχύετε ακόµα περισσότερο στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση του
εξωτερικού τη δράση ιδιωτικών φορέων, ιδρυµάτων, της εκκλη-
σίας -που ειδικά αυτήν την εκπαίδευση τη θεωρεί φέουδό της-
διαφόρων ΜΚΟ, παραχωρώντας τους ακόµα και το δικαίωµα
ίδρυσης ιδιωτικού σχολείου.

Κοντολογίς, το νοµοσχέδιο για την πολύπαθη ελληνόγλωσση
εκπαίδευση του εξωτερικού και παρά τις υπουργικές διακηρύξεις
δεν δικαιολογεί την παραµικρή αισιοδοξία γι’ αυτήν και, µάλιστα,
σε µια χρονική στιγµή που οι Έλληνες µετανάστες του εξωτερι-

κού έχουν αυξηθεί κατακόρυφα. 
Τον τόνο, όµως, στην οµιλία του Υπουργού -διθυραµβικός,

όπως και στις περισσότερες οµιλίες των κυβερνητικών Βουλευ-
τών- τον έδωσε η πολυδιαφηµισµένη ρύθµιση που βάζει τους
σχολάρχες να αιτιολογούν τις απολύσεις των εκπαιδευτικών που
κάνουν. Σιγά το δύσκολο γι’ αυτούς! Και αυτό προυσιάζεται πε-
ρίπου σαν το άλφα και το ωµέγα της ρύθµισης της εργασιακής
ζούγκλας, ακόµα και ως µπολσεβικισµός, σύµφωνα µε τη βολική
για τον ΣΥΡΙΖΑ ρητορική της Νέας Δηµοκρατίας.

Εδώ -και για να σταµατήσει πια αυτή η κακόγουστη φλυαρία
στη Βουλή περί µπολσεβικισµού στην ιδιωτική εκπαίδευση- θέ-
λουµε να ενηµερώσουµε το Σώµα ότι η ιδιωτική εκπαίδευση ήταν
ανύπαρκτη και νοµοθετικά απαγορευµένη στη Σοβιετική Ένωση,
ενώ είναι γνωστό ότι η αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν εκπαί-
δευσή της έφθασε σε τέτοια επίπεδα ποιότητας, που ακόµα και
σήµερα δεν µπορούν ούτε να τα φανταστούν και οι πιο ανεπτυγ-
µένες καπιταλιστικές χώρες, πόσο µάλλον να τα παρέχουν.

Αυτήν τη ρύθµιση διάλεξε, λοιπόν, ο κ. Φίλης για να γίνει ο φε-
ρετζές που θα κρύψει τη στρατηγική σύµπλευση του ΣΥΡΙΖΑ µε
τη Νέα Δηµοκρατία και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα στην παι-
δεία. Αυτήν τη ρύθµιση επιλέξατε εδώ µέσα για να στήσετε ένα
ακόµα αποπροσανατολιστικό γαϊτανάκι αντιπαραθέσεων, µε µια
πλαστή διαχωριστική γραµµή. 

Δεν είναι, όµως, αυτή η πραγµατική διαχωριστική γραµµή,
κύριε Υπουργέ. Είναι άλλη. Είναι αυτή που χωρίζει από τη µια τη
θέση του ΚΚΕ για αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση
και από την άλλη τη θέση όλων σας, όλων των υπολοίπων δη-
λαδή κοµµάτων, που αποδέχεστε τη συνύπαρξη της ιδιωτικής µε
τη δηµόσια εκπαίδευση και που αποβαίνει πάντα µοιραία για τη
δεύτερη.

Εδώ εµπίπτει, βεβαίως, και η διάκριση ανάµεσα στο κοινωνικό
αγαθό και στο εµπόρευµα. Γιατί, ένα κοινωνικό αγαθό σε µια κοι-
νωνία ή θα είναι τέτοιο ή θα είναι εµπόρευµα. Στον καπιταλισµό
δεν υπάρχουν κοινωνικά αγαθά. Είναι γνωστό ότι υπάρχουν µο-
νάχα εµπορεύµατα.

Πάει πολύ η Κυβέρνηση, νοµίζουµε, να πανηγυρίζει για τη σχε-
τική ρύθµιση, όταν αφήνει ουσιαστικά ανέγγιχτο το καθεστώς γα-
λέρας που έχει δηµιουργηθεί σε αυτήν όλα τα προηγούµενα
χρόνια, µε τους σχολάρχες να έχουν στη διάθεσή τους ένα πλού-
σιο αντεργατικό οπλοστάσιο, το οποίο διατηρεί και ενισχύει και
η σηµερινή Κυβέρνηση. Καραδοκούν, βεβαίως, για να αξιοποι-
ήσουν τις αλλαγές και στη δηµόσια εκπαίδευση, όπως για παρά-
δειγµα τη µείωση στο ωρολόγιο πρόγραµµα των γυµνασίων, για
νέες απολύσεις, που θα είναι και αιτιολογηµένες.

Γι’ αυτό και οι εργαζόµενοι στην ιδιωτική εκπαίδευση να πα-
ραµερίσουν τα «κολοκοτρωνέικα» του κ. Φίλη και τη δήθεν αντι-
παράθεσή του µε τη Νέα Δηµοκρατία και τους σχολάρχες. Και
τότε θα δουν ότι η όλη πορεία της Κυβέρνησης γύρω από το ζή-
τηµα της ιδιωτικής εκπαίδευσης, από το σχέδιο Μπαλτά µέχρι
την πρόσφατη εκδοχή του πριν µερικούς µήνες και µέχρι τη ση-
µερινή ρύθµιση, δεν είναι τίποτα άλλο παρά µια συνεχής προ-
σαρµογή στις θέσεις και στις απαιτήσεις των εργοδοτών. Και
τότε, βεβαίως, είναι που θα συνειδητοποιήσουν ότι η µόνη πραγ-
µατική εγγύηση γι’ αυτούς και τα δικαιώµατά τους είναι µόνο η
δική τους οργάνωση και πάλη µέσα από ένα ισχυρό κίνηµα τα-
ξικό, στο χώρο τους.

Ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε για άλλη µια φορά στο ζή-
τηµα της ειδικής αγωγής, µε αφορµή τη σχετική τροπολογία του
νοµοσχεδίου. Μια διάταξη -αναφέρθηκε εκτενώς και ο εισηγητής
µας, όπως και σε όλα άλλωστε για το νοµοσχέδιο-, που στην
ουσία οδηγεί την ειδική αγωγή πολλά χρόνια πίσω, τότε που δεν
υπήρχε το κατάλληλο επιστηµονικό προσωπικό και οι ανάγκες
της ειδικής αγωγής σε εκπαιδευτικό προσωπικό αντιµετωπιζόταν
εκ των ενόντων. Τώρα, όµως, που υπάρχει και συνθλίβεται αυτό
το προσωπικό µεταξύ ανεργίας και προσωρινής εργασίας, προς
τι η ρύθµιση;

Ο κύριος Υπουργός, αφού πρώτα, για να χρυσώσει το χάπι,
αναφέρθηκε σε υποσχέσεις για την ίδρυση τµηµάτων ένταξης -
θεσµό, θυµίζουµε, που φρόντισε να αποστεώσει αλλοιώνοντας
τον χαρακτήρα τους- και σε χιλιάδες προσλήψεις προσωρινών
αναπληρωτών πάντα -άγνωστο, βέβαια, το πότε και εάν θα γί-
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νουν-, επιχειρηµατολόγησε πάλι, για άλλη µια φορά, για την πε-
ριβόητη συµπερίληψη, τη στρατηγική, δηλαδή, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία στο όνοµα της απογκετοποίησης της ειδικής
αγωγής, στοχεύει να πετάξει όλα τα παιδιά µε κάθε είδους ανα-
πηρία στις τάξεις των γενικών σχολείων. 

Δεν είναι, όµως, επιστηµονική άποψη αυτό. Είναι µια πολιτική
επιλογή που στοχεύει να απαλλάξει το κράτος και τους προϋπο-
λογισµούς τους από τη δαπανηρή υποχρέωση να καλύπτουν τις
ανάγκες αυτών των παιδιών και των οικογενειών τους µε ειδικά
σχολεία και την κατάλληλη επιστηµονική στήριξη. Είναι µία στρα-
τηγική κατεύθυνση για την ειδική εκπαίδευση, που την οδηγεί κα-
τευθείαν στα χέρια των ιδιωτών. 

Εδώ, βεβαίως, να πούµε -χρειάζεται µια διευκρίνιση- ότι κανείς
δεν µπορεί να διαφωνήσει µε το ότι όταν συντρέχουν όλοι οι
λόγοι οµαλής ένταξης στα γενικά σχολεία παιδιών µε αναπηρία,
τότε αυτό βεβαίως και πρέπει να γίνεται. Είναι, όµως, διαφορε-
τικό πράγµα η γενίκευση αυτής της επιλογής, που, µάλιστα, οδη-
γεί ακριβώς εκεί που η ίδια καταγγέλλει, δηλαδή στη γκετοποίη-
ση. 

Αυτό είναι το κυβερνητικό σχέδιο στην ειδική αγωγή, µε την
ευρωενωσιακή πατέντα της συµπερίληψης, σχέδιο ουσιαστικής
διάλυσης της ειδικής αγωγής. Και αυτό προχωρά η Κυβέρνηση
µεθοδικά, µε επιµέρους ρυθµίσεις που φέρνει σε κάθε είδους νο-
µοσχέδια, σε µια πραγµατικότητα στην ειδική αγωγή που είναι
ήδη τραγική: Δοµές και ειδικά σχολεία υπάρχουν ελάχιστα στην
πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια, τα οποία καθυστερούν να
ανοίξουν. Και όταν ανοίξουν, δεν έχουν το απαραίτητο προσω-
πικό. Και το προσωπικό που έχουν, ανακυκλώνεται κάθε χρόνο.
Στην πλειοψηφία τους είναι αναπληρωτές. Και, βεβαίως, οι οικο-
γένειες, οι γονείς ανεβαίνουν τον δικό τους Γολγοθά και βάζουν
διαρκώς το χέρι όλο και πιο βαθιά µέσα στην τσέπη.

Δυστυχώς, αυτή η τροπολογία δεν δίνει καµία απάντηση ούτε
προοιωνίζεται κάτι θετικό, γιατί η συνολική τραγική κατάσταση
στην ειδική εκπαίδευση παραµένει.

Τέλος, ακούσαµε την τοποθέτηση του Υπουργού Παιδείας που
µίλησε για επιστροφή στην κανονικότητα, επιχειρώντας µάταια
να ωραιοποιήσει την πραγµατικότητα στην παιδεία, χωρίς να πα-
ραλείψει, βέβαια, και χτες να µοιράσει και άλλες υποσχέσεις, πα-
ραδείγµατος χάριν για διορισµούς από το 2017 πλέον και βλέ-
πουµε και όταν και εάν φυσικά το επιτρέψουν οι δηµοσιονοµικές
συνθήκες. Πρόκειται, όµως, για µια πραγµατικότητα που γονατί-
ζει τις λαϊκές οικογένειες στην προσπάθειά τους να µορφωθούν
τα παιδιά τους, αφού βάζουν όλο και πιο βαθιά το χέρι στην
τσέπη για ένα αγαθό που γίνεται όλο και πιο ακριβό και ταυτό-
χρονα όλο και πιο υποβαθµισµένο και ρηχό. Φτάνει να ρίξει κα-
νείς έστω και µια µόνο µατιά στο περιεχόµενο των βιβλίων και
του σχολείου, παρά τις φιλότιµες και ηρωικές πολλές φορές
προσπάθειες των εκπαιδευτικών να µάθουν γράµµατα στα παι-
διά. Κάποια στιγµή θα πρέπει να µιλήσουµε και για το περιεχό-
µενο της εκπαίδευσης. 

Τα σχολεία ανοίγουν σε λίγες ηµέρες και δεν χρειάζονται µόνο
µαθητές και βιβλία, για να µην µιλήσουµε για το απαράδεκτο,
όπως είπα, περιεχόµενό τους, που µπερδεύουν το µυαλό των µα-
θητών µε τον πολτό της σάπιας αστικής ιδεολογίας. Χρειάζονται
και όλους τους εκπαιδευτικούς τους από την πρώτη µέρα της
λειτουργίας τους. Θα τους έχουν; Μάλλον όχι, όπως φαίνεται
από τις κινήσεις σας και παρά το ότι κάνατε ό,τι περνούσε από
το χέρι σας για να µειώσετε µε χίλιους δυο τρόπους τον αριθµό
των αναγκαίων προσλήψεων, µε κανονικούς διορισµούς λέµε
εµείς. Και θα ζήσουµε πάλι το φαινόµενο των διαδοχικών προσ-
λήψεων αναπληρωτών, που φτάνει ακόµα και µέχρι την άνοιξη. 

Αλήθεια, µας είπε χθες ο Υπουργός ότι σταµατήσατε την κα-
τρακύλα των κρατικών δαπανών για την Παιδεία. Τι σηµαίνει
αυτό; Πότε τη σταµατήσατε; Όταν τη φτάσατε στον πάτο; Γιατί
αυτό µαρτυρούν τα άδεια ταµεία των σχολείων, που δεν έχουν
ακόµη και τα στοιχειώδη για τη λειτουργία τους, οι τεράστιες ελ-
λείψεις υλικοτεχνικής υποδοµής και τα ακατάλληλα κτήρια, η
αδιοριστία πολλών χρόνων. Το µαρτυρά η πίεση στους γονείς,
από πολλές πλευρές, να δίνουν χρήµατα οι ίδιοι για να καλυ-
φθούν στοιχειώδεις ανάγκες για τη λειτουργία των σχολείων,
ανάγκες που κατά τα άλλα είναι υποχρέωση του κράτους να τις

καλύπτει. Αυτή είναι η κατρακύλα που σταµατήσατε; 
Περηφανεύεστε για το πάγωµα των κρατικών δαπανών για την

Παιδεία και στα επόµενα χρόνια και µε τον «µπαµπούλα» του
κόφτη από πάνω; Από τον κόφτη, όµως, δεν εξαιρέσατε την υγεία
και την παιδεία. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων εξαιρέ-
σατε, τη χρηµατοδότηση των µεγαλοεργολάβων δηλαδή.

Η ταξικότητα της πολιτικής σας δεν µπορεί να κρυφτεί ούτε
µε κούφια λόγια ούτε µε διακηρύξεις προοδευτικότητας παλιάς
κοπής που φτάνει να υµνεί –το ζούµε κι αυτό- µέχρι και την πε-
ρίοδο Καραµανλή. Η πολιτική σας στην εκπαίδευση δεν απαντά
στις σύγχρονες µορφωτικές ανάγκες των λαϊκών οικογενειών.
Τις υπονοµεύει. Η ανάγκη ενός οργανωµένου ταξικού κινήµατος
είναι αδήριτη και για την εκπαίδευση. Η πρόσφατη πρόταση του
ΚΚΕ για το ενιαίο δωδεκάχρονο σχολείο είναι το όπλο και η ση-
µαία αυτού του κινήµατος και γι’ αυτό πρέπει να πάρει παλλαϊκά
χαρακτηριστικά.

Μια κουβέντα για τα κουπόνια θέλω να πω και τελειώνω, επει-
δή ακούµε τον κ. Φίλη και την ηγεσία του Υπουργείου να βγάζει
φιλιππικούς για τα κουπόνια και τα voucher. Ακούσαµε και την
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο. Θέλω να θυµίσω εδώ ότι αυτά
ακριβώς τα κουπόνια υλοποιούνται στους παιδικούς σταθµούς
από τη δική σας Κυβέρνηση. Δεν άκουσα να διαµαρτύρεστε γι’
αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δελή. 

Προχωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Ακριώτης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε το νοµοσχέδιο

για την ελληνόγλωσση και διαπολιτισµική εκπαίδευση, ενώ απο-
µένει λίγος ακόµα χρόνος µέχρι την έναρξη της νέας σχολικής
χρονιάς. Όπως όλα δείχνουν, θα είναι η πρώτη χρονιά µετά από
πολλά χρόνια που η νέα σχολική περίοδος θα ξεκινήσει χωρίς
σοβαρά κενά και αρρυθµίες που ταλάνιζαν για χρόνια την εκπαι-
δευτική κοινότητα, µαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς, και δια-
τάρασσαν την κανονικότητα της σχολικής ζωής αποκτώντας
περίπου διαστάσεις αυτοεκπληρούµενης προφητείας κάθε χρό-
νο τέτοια εποχή. 

Είναι, λοιπόν, η πρώτη χρονιά που µε επίπονες προσπάθειες
και µε την επιστροφή στα διδακτικά τους καθήκοντα όλο και πε-
ρισσότερων αποσπασµένων σε άλλους φορείς και υπηρεσίες εκ-
παιδευτικών υπάρχει αισιοδοξία για µια νέα αρχή µακριά από τις
γνωστές σε όλους µας παθογένειες του παρελθόντος. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση στο εξωτερικό στη σύγχρονη παγκοσµιοποιηµένη κοινω-
νία του πολυπολιτισµού και της ώσµωσης διαφορετικών τρόπων
και προτύπων ζωής είναι όχηµα για την προβολή και διάχυση του
ελληνικού πολιτισµού και των αξιών του σε άλλες κοινωνίες, αλλά
και µέσο για τη διατήρηση της επαφής των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού µε την ελληνική παιδεία. 

Ταυτόχρονα, η προώθηση των δίγλωσσων σχολείων εξυπηρε-
τεί τον απολύτως πρακτικό στόχο της ισότιµης πρόσβασης των
µαθητών στα τµήµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης τόσο στη χώρα
υποδοχής, όσο και στη χώρα µας. 

Στον σύγχρονο κόσµο των διασταυρούµενων πολιτισµών και
των πολλαπλών πολιτισµικών επιρροών, αν λειτουργείς φοβικά,
αν περιχαρακώνεσαι στα στενά όρια της φυλετικής, εθνικής,
θρησκευτικής σου καταγωγής και της κακώς εννοούµενης πολι-
τισµικής σου ιδιοσυστασίας, είσαι καταδικασµένος να συνθλι-
βείς. Δεν υπηρετείς την πατρίδα σου, την παιδεία της και τον
πολιτισµό της, κρυπτόµενος και αρµατωµένος για να αποκρού-
σεις εισβολείς και επιτιθέµενος. Ο ελληνισµός δεν έχει να φοβη-
θεί από την ώσµωσή του και την καλώς εννοούµενη αναµέτρησή
του µε άλλους πολιτισµούς. Έχει να φοβηθεί µόνο από τις ανερ-
µάτιστες και ανιστόρητες εθνικιστικές και ρατσιστικές κραυγές
που για µια ακόµη φορά ακούστηκαν σ’ αυτή την Αίθουσα και
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, αλλά και στη δηµόσια
σφαίρα. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να επισηµάνω ότι
εκτός των διαφόρων διατάξεων σε πολλά άρθρα, η αρίθµηση των
άρθρων καταδεικνύει ένα γεγονός και δεν είναι τυχαία σηµειολο-
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γικά.
Το πρώτο και το τελευταίο άρθρο αναφέρονται σε εκπαίδευση

µεταναστών. Το πρώτο αφορά µετανάστες, Έλληνες της διασπο-
ράς στις χώρες φιλοξενίας τους και το τελευταίο την εκπαίδευση
µεταναστών και προσφύγων που φιλοξενούνται στη χώρα µας.
Το σηµειώνω αυτό γιατί ακούγεται από τα κόµµατα που δεν ψη-
φίζουν το τελευταίο άρθρο, να επικαλούνται διάφορα προσχή-
µατα για την άρνησή τους να το ψηφίσουν, τάχα γιατί ανατίθεται
στον Υπουργό να ιδρύσει τις δοµές και να καθορίσει τη λειτουρ-
γία για την εκπαίδευση των προσφύγων. Αντιπαρέρχοµαι τις
κραυγές των εθνικιστών και ρατσιστών της Χρυσής Αυγής, οι
οποίοι δεν πείθουν κανέναν µε το να ισχυρίζονται ότι για τους
Έλληνες οι χώρες υποδοχής πρέπει να φροντίσουν για την εκ-
παίδευσή τους, αλλά εµείς εδώ δεν πρέπει να κάνουµε το ίδιο
για τους πρόσφυγες. 

Εκφράζω την ικανοποίησή µου για την προετοιµασία που γίνε-
ται για να είναι έτοιµα τον Σεπτέµβριο οι δοµές, η στελέχωσή
τους και το πρόγραµµα σπουδών και αυτό µπορώ να το επιβε-
βαιώσω και εγώ από την δική µου περιφέρεια για τον σχεδιασµό
που  γίνεται.

Ταυτόχρονα, να επισηµάνω ότι έχουν εξασφαλιστεί πόροι για
διορισµό εκπαιδευτικών και µετακίνηση των µαθητών.

Θα ήθελα, επίσης, να πω δύο λόγια για το ζήτηµα επάνω στο
οποίο έγινε και γίνεται ουσιαστική αντιπαράθεση και στην αρµό-
δια Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και εδώ στην Ολοµέλεια
και όχι µόνο. Είναι το άρθρο 28 και αναφέρεται στην ιδιωτική εκ-
παίδευση. Εδώ οι εστίες της κριτικής έγιναν σε ένα ουσιαστικό
σηµείο, που αναφέρεται στις αναιτιολόγητες απολύσεις εκπαι-
δευτικών που θέσπισε ο Αρβανιτόπουλος και οι οποίες πλέον θα
πρέπει να αιτιολογούνται επαρκώς και αυτό θα γίνεται από αρ-
µόδια υπηρεσιακά συµβούλια και σε στάδια ασφαλείας για τη
βασιµότητα της απόφασης.

Οι φωνές ότι γίνεται επίθεση στα ιδιωτικά σχολεία ή τα φρον-
τιστήρια επειδή πρέπει να κατοχυρωθούν οι εργασιακές σχέσεις
των εργαζοµένων και να ασφαλίζονται οι εργαζόµενοι, να δηλώ-
νονται οι δραστηριότητες πέρα από το διδακτικό έργο, τα απο-
γεύµατα και τα σαββατοκύριακα, να καθορίζονται οι υποχρεώ-
σεις και τα δικαιώµατα των εκπαιδευτικών στην ιδιωτική εκπαί-
δευση και στα φροντιστήρια, οι φωνές επειδή προστατεύουµε
τον κόσµο της εργασίας τι άλλο δείχνουν, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας; Επαληθεύετε τη νεοφιλελεύθερη λογική σας.

Το τελευταίο άρθρο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι
το άρθρο 34, το οποίο αναφέρεται στις ρυθµίσεις στην επαγγελ-
µατική εκπαίδευση. Έχω τριάντα χρόνια στην επαγγελµατική τε-
χνική εκπαίδευση. Έχω ζήσει από κοντά όλες τις ασκούµενες
πολιτικές που οδηγούσαν στην εγκατάλειψη και την υποβάθµιση
της τεχνοεπαγγελµατικής εκπαίδευσης στη χώρα µας. Με ευκο-
λία δοκιµάστηκαν ποικίλες αλλαγές στην πολύπαθη ΤΕΕ τα τε-
λευταία είκοσι χρόνια. Καταργήθηκαν τα ΤΕΛ και τα πολυκλα-
δικά, χωρίς να έχει προηγηθεί η αξιολόγηση της εφαρµογής
τους, για να έρθει εκ των υστέρων η διαπίστωση ότι ήταν οι πιο
αξιόπιστοι τύποι σχολείων στην τεχνική επαγγελµατική εκπαί-
δευση.

Ιδρύονται τα ΤΕΕ-ΤΕΣ το 1998, που καταργούνται το 2006, και
στην συνέχεια ιδρύονται τα ΕΠΑΛ-ΕΠΑΣ από τα οποία το 2012-
2013 καταργούνται τοµείς και βγαίνουν σε διαθεσιµότητα δυό-
µισι χιλιάδες εκπαιδευτικοί από την τεχνική εκπαίδευση.

Ο ν.4386/2016 θεσπίζει τον ένα και µοναδικό τύπο του ΤΕΕ, το
ΕΠΑΛ, µε νέα δοµή. Στην Α’ τάξη µε πρόγραµµα σπουδών µαθή-
µατα γενικής εκπαίδευσης προσανατολισµού και ειδικοτήτων,
στην Β’ τάξη επιλογή τοµέα από εννιά τοµείς επιλογής, στην Γ’
τάξη επιλογή από τριάντα έξι ειδικότητες, µετά το Λύκειο στην
τάξη µαθητείας και τέλος πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση των µαθητών των ΕΠΑΛ.

Στο άρθρο 34 ρυθµίζεται, µαζί µε τη συνένωση - µεταφορά το-
µέων που γίνονται και έγιναν πενήντα τέτοιες µεταβολές σε όλη
την χώρα, οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι εµπλέκονται σε αυτούς τους
τοµείς µεταφέρονται και οι οργανικές τους θέσεις µε µεταφορά
και της αρχαιότητας τοποθέτησης στο ΕΠΑΛ που είχαν στην προ-
ηγούµενη τοποθέτηση. Έτσι διασφαλίζεται οµαλά η λειτουργία
των σχολείων και των εκπαιδευτικών.

Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο συ-
ζητήθηκε διεξοδικά πριν από την Ολοµέλεια στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων της Βουλής. Δεν µπορώ να ξεχάσω την
πρώτη µέρα της συζήτησης, αλλά και σήµερα επανήλθε, όταν ο
εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, παραβλέποντας το γεγο-
νός ότι επί δεκαπέντε χρόνια οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ ή οι συγκυβερνήσεις δεν έκαναν τίποτα το
ελληνόγλωσσο σχολείο του Μονάχου, κατηγορούσε µε περισσή
ευκολία, για να µην πω µε θράσος, την Κυβέρνηση, η οποία σε
εννιά µήνες έχει κατορθώσει να υλοποιήσει ένα σοβαρό τµήµα
από την υποδοµή αυτού του σχολείου και παλεύει µε σοβαρές
πιθανότητες να έχει αίσιο τέλος σε αυτό το ζήτηµα.

Οµολογώ ωστόσο ότι κάποια στιγµή οι συγκλίσεις που επιτέ-
θηκαν σε κάποια ζητήµατα µε έκαναν να ελπίσω ότι θα αφήναµε
πίσω στο παρελθόν ακόµη και το πρόσφατο των αχρείαστων αν-
τιπολιτευτικών κραυγών. Ποιος δεν θυµάται τον σάλο που ξεση-
κώσατε τον περασµένο Μάη για τις προσλήψεις αναπληρωτών
και για τα νηπιαγωγεία στη συζήτηση του νοµοσχεδίου: «Ρυθµί-
σεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις»; 

Ήλπιζα, λοιπόν, ότι αυτή την φορά, µε εξαίρεση ασφαλώς την
ακροδεξιά, οι δυνάµεις του δηµοκρατικού τόξου θα έβρισκαν κοι-
νούς τόπους, πέρα από ιδεολογίες, σε ζητήµατα όπως η εκπαί-
δευση των προσφύγων στη βάση ανθρωπιστικών αρχών και
αξιών. Όµως για ακόµη µία φορά βρεθήκατε, κύριοι συνάδελφοι,
κατώτεροι των περιστάσεων και βρεθήκατε επίσης στην λάθος
πλευρά.

Όµως θα έχετε κι άλλες ευκαιρίες, γιατί εµείς πορευόµαστε
µεν µε σαφή ιδεολογικό προσανατολισµό, αλλά και µε ανοιχτο-
σύνη στην προοπτική συγκλίσεων και συναινέσεων µε τις δυνά-
µεις της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης, ιδίως σε ζητήµατα τόσο
ευαίσθητα όπως η παιδεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπυρίδων–Άδωνις Γεωργιάδης. Θα ακολουθήσουν ο κ. Φορτσά-
κης, ο κ. Παπαχριστόπουλος και µετά η κ. Γεωργοπούλου, ο κ.
Μπαξεβανάκης, ο κ. Αντωνιάδης κ.λπ..

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ–ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χθες στην προσπάθειά σας να υπερασπιστείτε

αυτό το µεγάλο λάθος που κάνετε στο θέµα των ιδιωτικών σχο-
λείων, αναφερθήκατε σε µια άποψη που είχε εκφράσει ο αείµνη-
στος Παύλος Μπακογιάννης το 1976. 

Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, από το 1976 µέχρι σήµερα πι-
στεύετε ότι το µόνο πραγµατικό πρόβληµα που χρειάζεται ρύθ-
µιση στην παιδεία των ελληνοπαίδων είναι η ρύθµιση που φέρ-
νετε σήµερα στη Βουλή των Ελλήνων; Δεν θα άξιζε τον κόπο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνουµε µια πραγµατική συζή-
τηση για το τι έγινε αυτά τα σαράντα χρόνια στην παιδεία των
Ελλήνων; Πιστεύετε ότι είναι τυχαίο, κύριε Φίλη, που ακολουθούν
αυτήν την περίοδο χιλιάδες συµπολίτες µας τον κ. Αρτέµη
Σώρρα, ο οποίος τους υπόσχεται να τους πληρώσει τα δάνεια
στην εφορία, παίρνοντας χρήµατα από τη διαστηµική τεχνολογία
του θεού Απόλλωνα που πούλησε στους Αµερικάνους; Χιλιάδες
άνθρωποι των ακολουθούν. Δεν πιστεύετε ότι αυτό έχει να κάνει
µε το επίπεδο της παιδείας στη χώρα µας; Τα τελευταία σαράντα
χρόνια, κυρίες και κύριοι, αφού το έθεσε ο κύριος Υπουργός,
προς τα κάτω πήγε, δεν πήγε προς τα πάνω και οι αλλεπάλληλες
εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις ήταν καταστροφικές, µε κυριότε-
ρες αυτές που έγιναν την περίοδο του ‘80 από το ΠΑΣΟΚ. 

Αν θέλετε πράγµατι, λοιπόν, να κάνουµε µια συζήτηση για το
τι έγινε από το 1976 µέχρι σήµερα, να κάνουµε την πραγµατική
συζήτηση για το πώς έφθασαν τα παιδιά µας, για παράδειγµα,
από τα σχολικά βιβλία που είχαν κάποτε -πριν από τριάντα χρό-
νια- στο δηµοτικό από τα οποία µάθαιναν ελληνικά από τα ποι-
ήµατα του Παλαµά ή του Δροσίνη, σήµερα να µαθαίνουν ελλη-
νικά από τις οδηγίες χρήσης µιας καφετιέρας στην ίδια τάξη.
Αυτά είναι τα µεγάλα ζητήµατα που πρέπει να συζητήσουµε. 

Πάµε, όµως και στο συγκεκριµένο. Έχουν κάνει οι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ µια συζήτηση ολίγον ταξική. Περίπου παρουσιάζετε
αυτούς που είναι στα ιδιωτικά σχολεία ως τους ελιτιστές και ότι
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εσείς νοµοθετείτε για την εξίσωση δηµοσίων και ιδιωτικών σχο-
λείων για να υπάρχει δικαιοσύνη. 

Κύριε Υπουργέ, µου κάνει µεγάλη εντύπωση αυτού του τύπου
η κριτική από το ΣΥΡΙΖΑ, αν σ’ αυτό συνυπολογίσουµε ότι ο Πρω-
θυπουργός της χώρας κ. Αλέξης Τσίπρας επέλεξε ιδιωτικό σχο-
λείο για να πάει τα παιδιά του. 

Και αναρωτιέµαι, κύριε Φίλη, έχετε καταλάβει ακριβώς τι λέει
το Σύνταγµα το οποίο επικαλείστε; Το Σύνταγµα βεβαίως λέει για
την υποχρέωση που έχει το κράτος να δίνει δηµόσια δωρεάν παι-
δεία και τη δίνει στο µέτρο που µπορεί. Όµως ταυτόχρονα κατο-
χυρώνει και το δικαίωµα στην ιδιωτική εκπαίδευση. Κατοχυρώνει
δηλαδή το δικαίωµα των γονέων στην επιλογή. Το Σύνταγµα
έδωσε την επιλογή στον κ. Αλέξη Τσίπρα να επιλέξει για τα δικά
του παιδιά να τα πάει σε ιδιωτικό σχολείο. Τον ρωτήσατε πριν νο-
µοθετήσετε, γιατί επέλεξε ιδιωτικό σχολείο και όχι δηµόσιο; Γιατί
επέλεξε τη Σχολή Χιλλ ο κ. Τσίπρας για τον εαυτό του και δεν
επέλεξε ένα από τα δικά σας σχολεία, απ’ αυτά που εσείς διοι-
κείτε; Άµεσα τουλάχιστον, γιατί εποπτεία έχετε σε όλα. 

Τι κάνετε, λοιπόν; Έρχεστε εδώ και στην ουσία καταργείτε δια
νόµου το δικαίωµα των γονέων να επιλέγουν. Αυτό κάνετε. Διότι
όταν ισοπεδώνετε τα ιδιωτικά µε τα δηµόσια σχολεία, είναι σαν
να λέτε στους γονείς «θα πας αναγκαστικά εκεί που σου λέω
εγώ». 

Και πήγε να σας ξεφύγει –για να σας αποδείξω ότι αυτό είναι
που κάνετε- ένα µικρό σηµείο. Ποιο; Ότι µπορούσαν να κάνουν
φροντιστήρια ξένων γλωσσών, ενισχυτική διδασκαλία δηλαδή,
τα ιδιωτικά σχολεία εκτός του ωρολογίου προγράµµατος το κα-
ταλάβετε χθες βράδυ και φέρατε και την τροπολογία µην τυχόν
και σας ξεφύγει κάτι και δεν ισοπεδωθούν εντελώς, δεν γίνουν
ακριβώς τα ίδια. 

Και προσέξτε και το καλύτερο. Είχατε το θράσος να τεκµηριώ-
σετε αυτήν σας την άποψη για την ισοπέδωση στο ότι η αριστεία
δηµιουργεί ανισότητες. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, µια και είστε ο
Υπουργός Παιδείας, σας συνιστώ να διαβάσετε τον Αρεοπαγιτικό
λόγο του Ισοκράτους. Είµαι βέβαιος ότι ο συνάδελφος καθηγη-
τής –ήταν και δικός µου καθηγητής- ο κ. Πελεγρίνης, τον έχει
διαβάσει πάρα πολύ καλά και τον ξέρει. Κύριε Πελεγρίνη, το λέω
σε εσάς, γιατί ο κ. Φίλης µπορεί να µην ξέρει το κείµενο. Δεν το
λέω για να τον θίξω. Το λέω παρενθετικά. 

Λέει ο Ισοκράτης: Μεγαλουργήσαµε στο παρελθόν –κοιτάει να
δει γιατί ήταν σε παρακµή την εποχή του- γιατί είχαµε φτιάξει µια
δηµοκρατία που στηριζόταν στην ισονοµία. Αλλά ποια ισονοµία;
Στην ισονοµία κατ’ αξίαν. Όχι να τους κάνουµε όλους ίδιους, αλ-
λά να δώσουµε στον καθένα αυτό που του αξίζει. Αυτό κάνει η
αριστεία, κύριε Φίλη. Διαβάστε και λίγο Ισοκράτη. Είστε Υπουρ-
γός Παιδείας!

Να ξέρετε, κύριε Παπαχριστόπουλε, ότι η ρύθµιση –γιατί βλέ-
πω ότι κλαίτε στα κανάλια για τους εργαζόµενους- που θα ψηφί-
σετε σε λίγο για τα ιδιωτικά σχολεία θα φέρει τρεις χιλιάδες απο-
λύσεις. Θα ψηφίσεις εσύ ο Παπαχριστόπουλος και οι υπόλοιποι
και τρεις χιλιάδες άνθρωποι θα χάσουν τη δουλειά τους. Και µην
γελάτε καθόλου, κύριε συνάδελφε.

Δεν θα χάσουν τη δουλειά τους µόνο οι καθηγητές. Θα χάσουν
τη δουλειά τους οι καθαρίστριες, θα χάσουν τη δουλειά τους οι
φύλακες, θα χάσουν τη δουλειά τους όλοι αυτοί που απασχο-
λούνται πέραν του ωραρίου και είναι επιπλέον θέσεις εργασίας
στα ιδιωτικά σχολεία. Ο κ. Φίλης στην εµµονή του να τα ισοπε-
δώσει όλα αδιαφορεί για αυτούς τους ανθρώπους. Εσείς το ίδιο
αδιαφορείτε; Συγχαρητήρια! Τουλάχιστον, όµως, µην κλαίτε στα
κανάλια.

Και έρχεται, κύριε Υπουργέ, και η άλλη τροπολογία για την
επαναφορά των αιωνίων φοιτητών. Άλλο και τούτο πάλι. Ερχό-
µενος εδώ µε παίρνει ένας φίλος µου και µου λέει ότι ο κ. Φίλης
το νοµοθέτησε για τον εαυτό του. Αλήθεια, κύριε Φίλη, -για να
µην κυκλοφορεί αυτό στο διαδίκτυο- εµπίπτει και σ’ εσάς αυτή η
τροπολογία; Θα µπορέσει ο κ. Φίλης µε αυτήν την τροπολογία
να επανεγγραφεί στη Νοµική Σχολή Αθηνών; Νοµοθετείτε για τον
εαυτό σας; Γιατί είναι παράξενο σε µια Βουλή να νοµοθετεί ο
Υπουργός για τον εαυτό του.

Εγώ δεν λέω ότι το κάνει. Λέω τι γράφεται σήµερα σε όλα τα
blogs. Να απαντήσει!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Τόση ξεφτίλα πια!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, κύριε. Εκπροσω-

πείτε ένα κόµµα που ο Πρωθυπουργός σας είπε ότι δεν πληρώνει
τον ΕΝΦΙΑ ως πράξη αντίστασης και τώρα πληρώνουµε όλοι
ΕΝΦΙΑ. Η λέξη ξεφτίλα από στόµα Συριζαίου να µην ξανακουστεί.
Το καταλάβατε; Δεν θα ξαναπείτε τη λέξη ξεφτίλα. Εσείς ειδικά
και το κόµµα σας για τα επόµενα πενήντα χρόνια αυτή τη λέξη
δεν θα την ξαναπείτε. Έχετε ξεφτιλιστεί χειρότερα απ’ όλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Σας τη λέω ευθέως!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επανέρχοµαι.
Φέρατε µια τροπολογία για τους αιώνιους φοιτητές. Γιατί;

Ποιος είναι ο λόγος; Εδώ η Βουλή µε µια τεράστια πλειοψηφία
προσπάθησε να βάλει µια τάξη στα πανεπιστήµια και έρχεστε και
το τινάζετε στον αέρα. Ποιος είναι ο λόγος που το κάνετε;

Και για να κλείσω, λυπούµαι που λείπει η κ. Αναγνωστοπούλου.
Μας είπε σε µια συνέντευξή της, θέλοντας να δικαιολογήσει την
κατάληψη του Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης από τους κου-
κουλοφόρους πριν από έναν µήνα, για την οποία µας είπατε,
κύριε Υπουργέ, ότι 40.000 ήταν οι ζηµιές και θα τα πληρώσει το
Υπουργείο Παιδείας. Τι µας λέτε; Κόβετε το ΕΚΑΣ των ανθρώ-
πων, στέλνετε τον ΕΝΦΙΑ που θα καταργούσατε και πετάτε έτσι
τα σαρανταχίλιαρα στα πανεπιστήµια για να βοηθάτε τους φί-
λους σας τους κουκουλοφόρους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και για να κλείσω. Αναρωτιέµαι τι έχει να πει τώρα η κ. Ανα-

γνωστοπούλου, η οποία είπε ότι προτιµά τους κουκουλοφόρους
από τους τζιχαντιστές και απ’ όσα γίνονται στην Ευρώπη. Καλά,
είναι αχαρακτήριστη η θέση. Τι έχει να πει τώρα που οι φίλοι σας
έδειραν τον διοικητή της Τροχαίας κατ’ αυτόν τον τρόπο προ-
χτές; Σας αρέσει, κύριε Πελεγρίνη, -είστε και µέλος της Κυβερ-
νήσεως- αυτή η Ελλάδα που έχετε φτιάξει; Αυτά µας διδάξατε
στο Πανεπιστήµιο; Να δέρνουν τον διοικητή της Τροχαίας στους
δρόµους όταν κάνει τη δουλειά του και να κάθεστε να τους κοι-
τάτε ως Κυβέρνηση;

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θέλουµε απαντήσεις σε αυτά
τα θέµατα. Και να το ξέρετε και να ακουστεί καλά. Η Νέα Δηµο-
κρατία θα αλλάξει αυτόν τον νόµο. Η Νέα Δηµοκρατία θα υπε-
ρασπιστεί το δικαίωµα των γονέων στην επιλογή. Και στόχος µας
δεν θα είναι να πάµε τα ιδιωτικά σχολεία προς τα κάτω. Αλλά στό-
χος µας θα είναι να πάµε τα δηµόσια σχολεία προς τα πάνω για
να έχουν όλοι καλύτερη παιδεία. Αυτός θα είναι ο στόχος της
δικής µας κυβερνήσεως.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγη ησυχία, σας

παρακαλώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Δεν θα ήθελα να παρακολουθήσω τον προσωπικό
χαρακτήρα των επιθέσεων του κ. Γεωργιάδη. Απλώς επιβεβαι-
ώνει µια αδυναµία πολιτικής αντιπαράθεσης και επιβεβαιώνει και
την επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας να ακολουθεί την τακτική της
δολοφονίας χαρακτήρων, να στοχοποιεί, να εστιάζει, να επιτίθε-
ται, να διασύρει και να µην συζητάει πολιτικά.

Τα ζητήµατα, όµως, τα οποία ετέθησαν –και αφήνω τη φτηνή
δηµαγωγία, θα επικεντρωθώ στην ουσία- έχουν µια σηµασία. Το
θέµα της ρύθµισης για τους φοιτητές, οι οποίοι θα έχουν τη δυ-
νατότητα να επανεγγραφούν, αφορά ενεργούς φοιτητές. Είναι
οι φοιτητές, οι οποίοι για δύο συνεχή εξάµηνα για οποιονδήποτε
λόγο δεν πήγαν να εγγραφούν -επαναλαµβάνω ότι είναι ενεργοί,
δεν έχουν διαγραφεί- και τους δίνεται η δυνατότητα να εγγρα-
φούν στο εξάµηνό τους. Ένα αυτό, λοιπόν, και το λέω για να µην
δηµιουργούνται εντυπώσεις.

Δεύτερο θέµα –και συγχωρέστε µε για την παρέµβαση: Κοι-
τάξτε, εντάξει, και ο εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής χθες µε τον
Ισοκράτη µας έκανε µάθηµα. Συνέβη είναι η αλήθεια. Δεν είπα
ότι έχετε συνεννοηθεί. Αλλά θα ήθελα να σας πω ότι ο τρόπος
µε τον οποίο αναφερθήκατε στον Ισοκράτη για την ισονοµία κατ’
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αξίαν δεν παραπέµπει σε δηµοκρατία, αλλά παραπέµπει σε αρι-
στοκρατία. Η ισονοµία είναι για όλους τους πολίτες, το µάθαµε
τουλάχιστον µετά τη γαλλική επανάσταση. Δεν υπάρχει ψήφος
τιµαρίου, δεν υπάρχει ψήφος κατ’ αξίαν, όπως λέτε. Η ψήφος
του αµόρφωτου και του µορφωµένου, του φτωχού και του πλού-
σιου, του διαγραµµένου φοιτητή, του αιώνιου φοιτητή ή του απο-
τυχόντος να µπει στο πανεπιστήµιο έχει την ίδια βαρύτητα, την
ίδια αξία. Αυτή είναι η αξία της δηµοκρατίας. Εσείς, όµως, επι-
λέξατε, φοβούµαι -δεν µπορώ αυτήν τη στιγµή να το αποδείξω-
κακοποιώντας για άλλη µια φορά ένα αρχαίο κείµενο, την ισονο-
µία κατ’ αξίαν. Είναι ισονοµία τελεία και παύλα. Αυτή είναι η δη-
µοκρατία.

Και εξ αυτού έρχοµαι στο επόµενο επιχείρηµά σας. Μιλάτε συ-
νεχώς για τους αρίστους. Βεβαίως πρέπει να υπάρχει µια τάση
βελτίωσης και προσωπικής και συλλογικής στην κοινωνία, αλί-
µονο. Άλλα, όµως, όταν µιλάτε για τους αρίστους, πρέπει να
δούµε αυτή η πολιτική που εφαρµόσατε τα τελευταία χρόνια και
εδώ και σε άλλες χώρες βοήθησε τη γενικότερη πρόοδο του συ-
νόλου, την αναβάθµιση του µορφωτικού επιπέδου, την αναβάθ-
µιση της γενικότερης κοινωνικής και εργασιακής κατάστασης; 

Υπάρχουν έρευνες, και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, που
λένε τεκµηριωµένα -και δεν είναι συριζαίικες έρευνες, όπως θα
σπεύσετε να µας πείτε- ότι στα χρόνια της προπαγάνδας περί
αριστείας στην Ελλάδα υπάρχει µια όξυνση των κοινωνικών αν-
τιθέσεων. Η PISA είναι ένας ευρωπαϊκός τρόπος µέτρησης ορι-
σµένων εκπαιδευτικών δυνατοτήτων. Εκεί στην PISA, εάν τη
δείτε, επιβεβαιώνεται ότι έχουµε µια τεράστια αύξηση της επιτυ-
χίας στην τριτοβάθµια εκπαίδευση των παιδιών που προέρχονται
από οικογένειες µε µορφωτικό επίπεδο και εύπορες και µείωση
στην προσπάθεια να µπουν στην ανώτερη εκπαίδευση στα παιδιά
που προέρχονται από µορφωτικά και κοινωνικά στρώµατα χαµη-
λότερα. 

Θα µου πείτε, φταίει η αριστεία; Δεν λέω η αριστεία, λέω οι
πολιτικές τις οποίες επιχειρεί παραπλανητικά να συγκαλύψει το
θεώρηµα της αριστείας. Γι’ αυτό είπα και στην πρωτοµιλία µου
ότι το βασικό θέµα είναι όχι να κουβεντιάζουµε µεταξύ µας µε
επίθετα, µε ταµπέλες, µε συνθήµατα, αλλά η ουσία. 

Όταν, λοιπόν, εµείς ως Κυβέρνηση αναβαθµίζουµε το σύνολο
της δηµόσιας εκπαίδευσης ακολουθώντας και τη διεθνή κατεύ-
θυνση και προοπτική, αυτό δεν είναι κακό, δεν µας το επιβάλλει
κανένας, ανοίγουµε τα µάτια µας. Δεν θέλουµε να υπάρχει στην
Ελλάδα το παράδοξο των εξετάσεων για τα πανεπιστήµια, που
αδιάβλητες µεν είναι, αλλά βλέπουµε πώς έχουν πια φτάσει στο
τέλος της δυναµικής τους. 

Θέλουµε, λοιπόν, να αλλάξουµε αυτόν τον τρόπο πρόσβασης
στα πανεπιστήµια. Θέλουµε να δώσουµε κύρος στο σχολείο. Εκεί
να αποδώσουµε τη διαδικασία εισόδου στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, στο σχολείο, και όχι στην παραπαιδεία. Θέλουµε να απο-
κτήσει ο εκπαιδευτικός και το σχολείο και ο γονιός και το παιδί
την εµπιστοσύνη στην εκπαίδευση. 

Γι’ αυτό και όλη η συζήτηση που κάνουµε και θα κάνουµε για
την αλλαγή του τρόπου εισόδου στα πανεπιστήµια ακριβώς σε
αυτό κατατείνει, δηλαδή αναβάθµιση του Λυκείου και κυρίως των
δύο τελευταίων τάξεων σε µια κατεύθυνση εµβάθυνσης σε πε-
ριεχόµενα σπουδών που θα επιλέξουν τα παιδιά. Και, ταυτοχρό-
νως, οι προηγούµενες τάξεις να αποτελέσουν ένα πρόγραµµα
µε το οποίο να υπάρχει εύρος γνωστικών αντικειµένων, αυτό που
λέµε µια αναβάθµιση συνολικά της εγκύκλιας εκπαίδευσης.

Αυτός είναι ο στόχος µας. Μας ακούν οι Έλληνες πολίτες.
Έχουµε µεταρρυθµιστική ατζέντα, που είναι υπέρ όλων και όχι
υπέρ των ολίγων. Το είπα και νωρίτερα. Δεν ψάχνουµε να φτιά-
χνουµε φέτες αρίστων και να πετάµε τη µεγάλη πλειοψηφία στον
Καιάδα. Εάν υπήρξε Καιάδας, γιατί και αυτό αµφισβητείται ιστο-
ρικά, όπως ξέρετε, αλλά χάριν λόγου το λέω.

Αυτή είναι η επιλογή µας. Γι’ αυτό όλες οι αλλαγές δεν ξεκι-
νούν ξανά από φασαρία στο πανεπιστήµιο, όπως γινόταν σε πα-
λιότερες εποχές, αλλά ξεκινούν από κάτω, από το ολοήµερο
νηπιαγωγείο, που µας λέγατε ότι θα τα κλείσουµε και έχουµε µε
λιγότερα νήπια και προνήπια, λόγω της υπογεννητικότητας φέ-
τος, περισσότερα τµήµατα νηπιαγωγείων. 

Τα στοιχεία είναι σαφή και µπορώ να τα ανακοινώσω και στη

Βουλή. Με λιγότερα νήπια και προνήπια –και ευτυχώς που φέ-
ραµε τα προνήπια µε µία πολιτική που κάναµε αξιοποίησής τους
στο δηµόσιο προσχολικό σύστηµα- έχουµε περισσότερα νηπια-
γωγεία φέτος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Μας λέγατε ότι κλείνουµε το ολοήµερο -άλλο ψέµα αυτό- και
τροµοκρατούσατε τον κόσµο. Τα παιδιά, λοιπόν, στο ολοήµερο
είναι όσα και πέρυσι και τα τµήµατα είναι όσα και πέρυσι. Τίποτα
δεν έκλεισε.

Μας λέγατε, επίσης, ότι θέλουµε να διαλύσουµε το δηµοτικό
σχολείο. Το δηµοτικό σχολείο τώρα δεν θα είναι δύο ταχυτήτων:
θα είναι ένας τύπος για όλα τα παιδιά και στο τελευταίο µέρος
της Ελλάδος. Τα τετραθέσια σχολεία θα έχουν ίδιο πρόγραµµα,
µε νέα γνωστικά αντικείµενα, από την πρώτη τάξη ξένη γλώσσα,
από την πρώτη τάξη πληροφορική. Θα είναι παντού το ίδιο πρό-
γραµµα. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και πώς εξοικονοµείτε εννιάµισι
χιλιάδες εκπαιδευτικούς, κύριε Υπουργέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Η εξοικονόµηση έχει να κάνει µε το θέµα της κα-
λύτερης κατανοµής του προσωπικού και της αξιοποίησης των
δυνατοτήτων που υπάρχουν. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Της µείωσης των ωρών και των
γνωστικών αντικειµένων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεν εξοικονοµούµε εννιάµισι χιλιάδες. Πέρυσι πή-
ραµε, όπως θυµάστε, είκοσι τρεις χιλιάδες αναπληρωτές και
φέτος παίρνουµε είκοσι χιλιάδες οκτακόσιους. Αυτή είναι η δια-
φορά. Και τα σχολειά θα λειτουργήσουν, έστω και αν υπάρξουν
τρικλοποδιές, είτε πολιτικές είτε παρασυνδικαλιστικές. Το τονίζω,
διότι δεν είναι θέµα που αφορά την Κυβέρνηση, αφορά την κοι-
νωνία. Στις 12 του µηνός τα παιδιά που θα κάνουν αγιασµό να
µην κάνουν τον σταυρό τους, επειδή το σχολειό είναι διαλυµένο,
αλλά να λένε, «θαύµα, λειτουργεί το σχολειό µας!».

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γίνετε πιο συγκεκριµένος, κύριε
Υπουργέ. Μην εκτοξεύετε συκοφαντίες. Όταν λέτε «τρικλοπο-
διές πολιτικές», τι εννοείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Άρα –θα ήθελα να συνεχίσω και να τελειώνω, διότι
κάνω κατάχρηση της παρέµβασης- θα ήθελα να σας πω ότι όλα
τα µέτρα που παίρνουµε δεν είναι µέτρα για εξοικονόµηση προ-
σωπικού και συνεπώς δηµιουργίας τεχνητών πλεονασµάτων
στους εκπαιδευτικούς. Κάθε άλλο. 

Σας υπενθυµίζω ότι την χρονιά πριν τον ΣΥΡΙΖΑ είχατε πάρει
δεκαοκτώ χιλιάδες εκπαιδευτικούς µε µαζική εκροή συνταξιού-
χων. Μόνο δεκαοκτώ χιλιάδες αναπληρωτές είχατε πάρει. Εµείς
φέτος παίρνουµε είκοσι χιλιάδες οκτακόσιους, µε ελάχιστη συν-
ταξιοδότηση χιλίων περίπου εκπαιδευτικών. 

Δεν πάµε στα κουτουρού, ούτε πετάµε τα χρήµατα του ελλη-
νικού λαού έτσι, ούτε κάνουµε πως δεν καταλαβαίνουµε τι ση-
µαίνει µόχθος και ενδιαφέρον για τη δηµόσια εκπαίδευση. Αυτό
είναι το ντέρτι µας, αυτή είναι η επιλογή µας, να αναβαθµίσουµε
το δηµόσιο σχολείο. Και το κάνουµε, όχι µόνο για λόγους ιδεο-
λογικούς -αυτό είναι δεύτερο- το κάνουµε για λόγους λογοδο-
σίας απέναντι στην κοινωνία. Μία κοινωνία η οποία µε τη δική σας
πολιτική έχει καταρρακωθεί και πρέπει να την ανορθώσουµε. Και
το σχολειό θα αποδειχθεί µοχλός ανόρθωσης της οικονοµίας και
της κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής. Άκουσα και από τον κ. Χα-

ρακόπουλο και από εσάς ότι υιοθετούµε το σχολείο της ήσσονος
προσπαθείας, για να το πούµε όπως ήταν παλιά. 

Ακούστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Όταν λέτε «ήσσονα
προσπάθεια», τι εννοείτε ακριβώς; Ότι τα παιδιά θα διαβάζουν
λιγότερο; Ότι θα έχουµε λιγότερες εξετάσεις; Ότι θα έχουν λι-
γότερο άγχος; Ότι θα έχουν µία σχέση υποτίµησης στην συνεί-
δησή τους του σχολείου, γιατί τους στριµώχνει;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Την ελεύθερη πρόσβαση στα
µειωµένου κύρους ΑΕΙ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ένα-ένα.

Άρα η µείωση του ωραρίου δεν συνιστά ήσσονα προσπάθεια.
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Συνεννοούµεθα. Συνιστά συµµόρφωση προς µια εκπαιδευτική
αντίληψη που θεωρεί ότι το σχολείο πρέπει να έχει γνωστικά αν-
τικείµενα -τα επιλέγει- να διορίζει καθηγητές διδασκαλίας των
γνωστικών αντικειµένων και όχι το σχολείο να είναι απλώς µηχα-
νισµός παραγωγής εισοδηµάτων. Άλλη είναι η δουλειά του σχο-
λείου. Το σχολείο δεν υπάρχει για να διορίζει αφειδώς κάθε
χρόνο µόνιµους ή αναπληρωτές. Υπάρχει για να διορίζει όσους
χρειάζεται, για να υπηρετεί ένα συγκεκριµένο εκπαιδευτικό σχέ-
διο για τα παιδιά. Η δουλειά για την ανεργία είναι δουλειά άλλων
υπουργείων και άλλων πολιτικών. 

Είχαµε φέτος περίπου εκατό χιλιάδες υποψηφίους για τις θέ-
σεις αναπληρωτών και ωροµισθίων. Όσους και να παίρναµε δεν
θα καλυπτόταν η ανάγκη αυτή των ανθρώπων για δουλειά. Η εκ-
παίδευση υπάρχει για την εκπαίδευση και για το παιδί. Δεν θα
φορτώνουµε προγράµµατα δήθεν για να µαζεύουµε κόσµο, να
κάνουµε προσλήψεις εις βάρος της µόρφωσης και εις βάρος της
ψυχικής ηρεµίας των παιδιών.

Και τελειώνω. Αναβαθµίζουµε το δηµοτικό και το γυµνάσιο.
Μειώσαµε τις ώρες. Μάλιστα. Τρεις ώρες την εβδοµάδα. Αυτό
είναι υποβάθµιση του σχολείου; Δηλαδή, τα επτάωρα τα τρία,
άµα γίνουν δύο, υποβαθµίζουν το γυµνάσιο; Όχι βέβαια! Αυτό
είναι υποκρισία. 

Τι άλλο κάνουµε; Καταργούµε τα τρίµηνα και πάµε σε τετρά-
µηνα. Καταργούµε τα δώδεκα και δεκατέσσερα µαθήµατα στο
τέλος της χρονιάς, τα οποία είναι άνευ αντικειµένου -είναι απλώς
για να λέµε ότι λειτουργεί το σχολείο στη βάση των εξετάσεων
και µόνο- και τα κάνουµε τέσσερα. Και στη διάρκεια της χρονιάς
δίνουµε τη δυνατότητα ο δάσκαλος να κάνει µια εξέταση το τε-
τράµηνο, αλλά να µπορεί, επίσης, να κάνει και πολλά ωριαία τεστ
και κυρίως να συνηθίζουν τα παιδιά στο project της συνθετικής
εργασίας από µικρά παιδιά. Γιατί ενώ πηγαίνουν τα παιδιά τα
δικά µας στα πανεπιστήµια του εξωτερικού και σε όλα διαπρέ-
πουν, εκεί που έχουν ένα µεγάλο πρόβληµα, µια χωλότητα, είναι
στην αδυναµία διαµόρφωσης επεξεργασίας συνθετικών εργα-
σιών. Κι εµείς θέλουµε να αναβαθµίσουµε το σχολείο. Και γι’
αυτό δίνουµε αυτήν τη µάχη και όχι για να γίνουµε καλοί στα παι-
διά.

Σίγουρα η δική µας αντίληψη δεν είναι η αντίληψη του άκρατου
ανταγωνισµού. Δεν είναι η αντίληψη διαµόρφωσης πολλών κα-
τηγοριών σχολείων µέσω των κουπονιών όπου θα διαλέγει -ελευ-
θερία επιλογής λέγεται αυτό;- ο γονιός σε ποιο σχολείο θα πάει
το παιδί του, δηµόσιο ή ιδιωτικό, και θα παίρνει κι ένα χαρτζιλίκι,
τον µήνα, από το κράτος. Αυτό είναι διάλυση του συστήµατος
εκπαίδευσης στην Ελλάδα! Δεν είναι δικαίωµα στην επιλογή του
σχολείου. Πείτε το καθαρά. Ο κ. Φορτσάκης το έχει γράψει, ως
µια επιλογή γι’ αυτό το πράγµα, το άκουσα από τον κ. Βορίδη
χθες. Σιγά, σιγά, φαίνεται ότι η Νέα Δηµοκρατία προσχωρεί σε
αυτό το δικαίωµα της επιλογής, το «ψευδώνυµο» δικαίωµα της
επιλογής το οποίο συνιστά –επαναλαµβάνω- µια βόµβα στα θε-
µέλια της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Γιατί το δηµόσιο σχολείο τον 20ο αιώνα είναι το σχολείο της
γειτονιάς, εκεί που πηγαίνει το παιδί. Και αυτό πρέπει να το δια-
σφαλίσουµε αναβαθµίζοντας τη λειτουργία του σχολείου της γει-
τονιάς και όχι διαµορφώνοντας πολλών ταχυτήτων σχολεία τα
οποία οδηγούν µετά σε πολλές ταχύτητες µαθητών, καθηγητών
και τελικά σε έναν άκρατο κοινωνικό ανταγωνισµό µέσα στο σχο-
λείο. Θέλουµε προσπάθεια στο σχολείο, αλλά προσπάθεια µε συ-
νεργατικότητα, µε δηµοκρατία, µε ισονοµία. Πώς την είπατε;
Ισονοµία; Δηλαδή; Καταλαβαίνω ότι όταν µιλάτε για αξιοκρατία,
δεν µιλάτε για δηµοκρατία.   

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ, δώστε µου τον λόγο επί προσωπικού.

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, βέβαια.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δώστε µου τον λόγο για

ένα λεπτό να εξηγήσω το προσωπικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι βέβαια, είπα.

Δεν υπάρχει περίπτωση.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκ του

Κανονισµού τον δικαιούµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με κανέναν Κανο-

νισµό δεν δικαιούστε τίποτα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε

µου τον λόγο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι βέβαια. Ανα-

φερθήκατε προσωπικά στον κ. Φίλη. Απάντησε, αλλά δεν έχετε
τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκ του
Κανονισµού δικαιούµαι ένα λεπτό για να εξηγήσω σε τι συνίστα-
ται το προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ποιο προσωπικό;
Λέτε τη λέξη προσωπικό; Ακούστηκε το όνοµά σας;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να µου δώστε ένα λεπτό
για να το εξηγήσω. Έτσι λέει ο Κανονισµός. Θα δείτε αν θα µου
δώσετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εγώ σας δίνω ένα
λεπτό µόνο. Αν ξεφύγετε από αυτό, θα σας διακόψω. 

Έχετε τον λόγο για να δω πού είναι το προσωπικό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Φίλης, αναφερόµενος

στην οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε στον Ισοκράτη λέ-
γοντας «Και ο εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, χθες, µίλησε για
τον Ισοκράτη…»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ποιο είναι το πρό-
βληµα;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ήθελε να προσπαθήσει

να συνδέσει τη δική µου οµιλία µε τον εκπρόσωπο της Χρυσής
Αυγής. Ακόµα και στο τέλος αναφέρθηκε σε µένα στο ζήτηµα της
αξιοκρατίας, κατ’ αξίαν. Άρα θα µου δώσετε ένα λεπτό για να το
εξηγήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα µου δώσετε ένα λεπτό

για να το εξηγήσω, γιατί θα είναι σαν να αιωρείται αυτό στην Αί-
θουσα και είναι βαθιά προσβλητικό. 

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε ένα λεπτό!
Θέλω ένα λεπτό! Χάνουµε χρόνο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, το εξηγήσατε.
Εκτιµά το Προεδρείο ότι δεν υπάρχει προσωπικό. Η λέξη «Ισο-
κράτης»…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήσατε πριν τον Υπουρ-
γό να µιλά για δεκαπέντε λεπτά και τώρα µου λέτε ότι δεν θα µου
δώσετε ένα λεπτό; Και το παίζετε δηµοκράτης; Το λέει ο Κανονι-
σµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το αν το παίζω ή όχι
δηµοκράτης θα το κρίνει ο κόσµος. 

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να χαρώ εγώ δηµοκράτη

Πρόεδρο! Ο Υπουργός µιλούσε δεκαπέντε λεπτά, το ένα λεπτό
σας πείραξε; Ντροπή σας!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φορτσάκη,

υπάρχει πρόβληµα να µιλήσει ο κ. Παπαχριστόπουλος, επειδή
περίµενε; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παπαχριστό-

πουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Εγώ θέλω να υπενθυµίσω ότι η Ολοµέλεια της Βουλής δεν εί-

ναι αρένα. Μπορούµε να συνυπάρχουµε µε διαφορές, µε σκληρή
αντιπαράθεση, σκληρή αντιπολίτευση αλλά µε ευπρέπεια. Δίνω
λόγο στον εαυτό µου ότι θα φροντίσω, γιατί καµµία φορά ξεφεύ-
γουµε όλοι, αυτό να το τηρήσω. 

Θέλω να ξεκινήσω και να θυµίσω ότι δεν είναι πρώτη φορά που
ο Απόστολος Κακλαµάνης, ο παλιός Πρόεδρος της Βουλής και
σε µια επίµαχη περίοδο Υπουργός Παιδείας είχε διαφοροποιηθεί
από το κόµµα του. Θέλω να θυµίσω µια αποφράδα βραδιά όπου
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ -Προεδρείο ήταν τότε ο κ. Τρα-
γάκης- καθάρισαν µε την απιστία των τραπεζιτών. Εκείνο το βρά-
δυ µε έναν περίεργο τρόπο ούρλιαζε ο Παπαδηµούλης, έφυγαν
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από την Αίθουσα οι Ανεξάρτητοι Έλληνες και ο ΣΥΡΙΖΑ και η
ΔΗΜΑΡ και ο Απόστολος Κακλαµάνης. Το λέω αυτό, γιατί αξίζει
τον κόπο να διαβάσει ακριβώς τι λέει αυτός ο παλαιός κοινοβου-
λευτικός για το σχέδιο νόµου, που πρότεινε ο Υπουργός Παι-
δείας. Δεν θέλω να αναφερθώ τώρα, απλώς το αναφέρω. 

Ακόµη θέλω, συνάδελφοι, να πω τα εξής: Θα ήθελα να θυµη-
θείτε µερικά ονόµατα, που τελείωσαν λαµπρά πανεπιστήµια,
όπως ο κ. Σολάνα, ο οποίος ήταν ένας µέτριος πολιτικός αλλά
πάντα είχε και κύριες θέσεις στο σύστηµα. 

Θέλω να θυµίσω ότι ο Μπαρόζο πρόσφατα -και εγκαλείται µά-
λιστα από τους Πορτογάλους να δώσει πίσω τη σύνταξή του- βιά-
στηκε, αφού έκανε τη θητεία του σαν Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, να πιάσει δουλειά στην «GOLDMAN SACHS». Θέλω να
σας θυµίσω ότι ο Σρέντερ, και αυτός τελείωσε πολύ δυνατά πα-
νεπιστήµια, είναι υπάλληλος στην «GAS PRO». 

Θα σας θυµίσω ότι ο Μπλερ, πρωθυπουργός πια, ήταν και
αυτός σε φοβερά πανεπιστήµια και µε φοβερή εκπαίδευση. Ο
Έντι Ράµα, σύµβουλος ή κάτι τέτοιο, οµολόγησε -και αυτό είναι
προς τιµήν- το ψέµα που είπε και έκαναν την εισβολή στο Ιράκ
µαζί µε τον υιό Μπους.  

Θα µπορούσα να αναφέρω και άλλα ονόµατα, όπως και του κ.
Γεωργίου, που έτυχε να είναι ταυτόχρονα υπάλληλος στο Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο και Πρόεδρος στην ΕΛΣΤΑΤ για κάµ-
ποσους µήνες που είναι απαγορευτικό. Είναι τα γνωστά παιδιά
του συστήµατος, που τελειώνουν πραγµατικά λαµπρά πανεπι-
στήµια, ίσως µέσα στα εκατό καλύτερα, τα πρώτα, αυτά που
προφανώς δεν έχει στο µυαλό του ο κ. Φίλης και θέλω σε αντι-
παράθεση να πω το εξής: Κάποια εποχή το Καρολίνσκα -για
όσους ξέρουν, δεν είναι στα πρώτα εκατό πανεπιστήµια της υφη-
λίου- είναι ένα πανεπιστήµιο που είχε καθιερώσει την κοινωνική
οικονοµία, την τάση αυτή που παίρνει σάρκα και οστά και που πι-
στεύω ότι κάπως έτσι κινείται αυτή τη στιγµή το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας.

Για όσους δεν θυµούνται, η Σουηδία εκείνη την εποχή και µε
τον Ερλάντερ και µε τον Ούλωφ Παλµε ήταν σηµείο αναφοράς
για όλον τον πλανήτη, κυρίως για το φοβερό κοινωνικό κράτος
που είχε, για τη δικαιοσύνη, για τους κανόνες στην αγορά -πραγ-
µατικούς κανόνες, όπου η «VOLVO», η «SAAB», η «ERICKSON»,
µε την φορολογία που τους είχε επιβληθεί σχεδόν καθάριζαν την
υγεία, την παιδεία, την πρόνοια, την αλληλεγγύη και άλλα πολλά. 

Τα λέω αυτά, γιατί πιστεύω ότι σήµερα έχουµε µπροστά µας
µια άλλη αντίληψη. Συγκρούονται δύο κόσµοι. Δεν θέλω να µείνω
στα επιµέρους. Υπάρχει η αγορά από τη µια και η κοινωνία από
την άλλη. 

Το πού οδήγησαν οι κανόνες της αγοράς, διαπρύσιοι κήνσο-
ρες της οποίας είναι πάρα πολλοί Βουλευτές από τη Νέα Δηµο-
κρατία -µε επιχειρήµατα, εγώ δεν λέω. Σας είπα, µπορούµε να
διαφωνούµε µε ευπρέπεια- το έχουµε δει. 

Θα το ξαναπώ για πολλοστή φορά, στη τελευταία δηµοσκό-
πηση της «OXFAM», σχετικά µε το πού οδηγεί αυτή η νοοτροπία
της αγοράς, προέκυψε ότι εξήντα δύο µεγιστάνες έχουν τόσα
περιουσιακά στοιχεία όσα τα φτωχότερα τρεισήµισι δισεκατοµ-
µύρια του πλανήτη. 

Σέβοµαι το ΚΚΕ. Είναι από τους πρώτους που το είχε επιση-
µάνει και δεν έχω κανέναν δισταγµό να το αναφέρω κι εγώ. Τι
θέλω να πω; Κάτι πρέπει να αλλάξει. Αυτή η πραγµατικότητα δεν
πάει άλλο. Μια χώρα, η δικαίας, η µικρή χώρα, είναι πτωχευµένη. 

Το συνεχώς επαναλαµβανόµενο ψέµα ότι στον ενάµισι χρόνο
αυτή η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
πτώχευσε τη χώρα δεν το πιστεύει κανένας. Κανείς πια δεν το πι-
στεύει. Ξέρουν ποιος την πτώχευσε. Δεν θέλω να αναφερθώ
αυτή τη στιγµή σε παραδείγµατα. 

Πίστευα και πιστεύω ότι η παιδεία ίσως είναι ο µεγαλύτερος,
ο πιο δυνατός µοχλός –κάποιοι συνάδελφοι το είπαν- για τη δη-
µοκρατία. Είναι βήµα δηµοκρατίας. 

Πραγµατικά, δεν θα ήθελα να προσθέσω τίποτα σε αυτά που
είπε ο Υπουργός, τον οποίο πραγµατικά τιµάω. Ήταν συγκινητικό
το ξέσπασµα του Υπουργού Παιδείας, ο οποίος έχει ακούσει τα
χίλια µύρια. Όλοι κάνουµε λάθη. Λάθη δεν κάνει µόνο αυτός που
δεν κάνει τίποτα. 

Για ποια παιδεία παλεύουµε; Την παιδεία της κουζίνας στις µε-

σηµεριανές εκποµπές, το lifestyle, αυτά που λέει και ο Ζουράρις;
Ακούµε διάφορα πράγµατα, για ζώδια κ.λπ. Χιλιάδες πτυχιούχοι
σε όλον τον κόσµο κυνηγάνε Pokemon. Όσο κι αν γελάτε, είναι
αλήθεια.

Κάποτε θυµάµαι, εµείς σαν νεαροί φοιτητές ανταγωνιζόµα-
σταν ποιος διάβασε την «Αναφορά στον Γκρέκο», το τελευταίο
βιβλίο του Καζαντζάκη ή ποιος είχε διαβάσει τις «Εκλεκτικές Συγ-
γένειες» του Γκαίτε. Σήµερα, έχετε δει ποιος είναι ο ανταγωνι-
σµός αυτών των παιδιών, αυτής της κοινωνίας, αυτής της παι-
δείας που παίρνουν; Ευτυχώς, δεν είναι όλοι ίδιοι και ευτυχώς
που για πρώτη φορά γίνεται µια τοµή. 

Δεν ξέρω τι µορφή θα πάρει, κύριε Υπουργέ, το θέµα της ει-
σόδου στα ανώτατα πνευµατικά ιδρύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να έχω λίγο χρόνο. Είµαι ο µοναδικός Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος που δεν µίλησα χθες, κύριε Πρόεδρε. Δεν ξέρω
πόσο χρόνο έχω. Δεν θέλω να φάω χρόνο από κανέναν. Δεν ξέρω
πόσο χρόνο έχω ακόµα, αλλά είµαι ο µοναδικός κοινοβουλευτι-
κός που δεν µίλησε ποτέ. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν είστε ο µοναδικός. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και εσείς ίσως, εντάξει. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ούτε η κ. Βάκη µίλησε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας πω, χθες

µερικοί Κοινοβουλευτικοί πήραν και ένα µέρος από τα έξι λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αν µου πείτε ακριβώς

τον χρόνο, θα το τηρήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν είστε γύρω στα

δεκατέσσερα λεπτά, όχι, κάτω από δεκατέσσερα, θα είναι καλά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και λιγότερο. 
Δυστυχώς, αυτή την πραγµατικότητα ζούµε σήµερα. Είναι µια

καινούρια τοµή και πιστεύω ότι θα έχει και λάθη.
Πιστεύω ότι ο Υπουργός το έχει ήδη λάβει υπ’ όψιν του, ότι τα

παιδιά που πήγαν και σπούδασαν ας πούµε στον Βόλο και στη
Μακεδονία έχουν αναφαίρετο δικαίωµα να προηγούνται στα σχο-
λεία για τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Θέλω να πιστεύω -το είπε
κιόλας, δεσµεύτηκε ο Υπουργός- ότι αυτό θα το σεβαστεί και ότι
αυτοί οι άνθρωποι θα έχουν προτεραιότητα. Είναι γύρω στα δυο
χιλιάδες διακόσια άτοµα και όχι µόνο για φέτος ή για του χρόνου,
αλλά για πάντα, γιατί πραγµατικά τους γνωρίζω από κοντά και
κάνουν φοβερές θυσίες. 

Σε ό,τι αφορά, όµως, το άρθρο 28, για το οποίο άκουσα πάρα
πολλά, δεν σας κρύβω ότι είµαι υπέρ της ιδιωτικής πρωτοβου-
λίας. 

Ποιας ιδιωτικής πρωτοβουλίας; Με κανόνες. Αν ψάξει κανείς
στα ιδιωτικά σχολεία, θα ανακαλύψει πάρα πολλές αµαρτίες. Δεν
είναι µόνο, δηλαδή, τα φοβερά ιδιωτικά πανεπιστήµια που φτιά-
χνουν τους Ολάντ, τους, τους και πάει λέγοντας, τους ανθρώ-
πους που υπηρετούν τυφλά ένα σύστηµα, που είναι γρανάζι ενός
συστήµατος µόνο και µόνο για κάποιους µεγιστάνες και αδιαφο-
ρία για τον κόσµο. Είναι και αυτοί που κοιτούν να οικονοµήσουν
σήµερα. 

Είναι υπέρ της ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Δεν την καταργεί το
νοµοσχέδιο. Να είµαστε καλοπροαίρετοι. Βάζει τάξη και καλά
κάνει. Κι εκεί θα µπορούσαµε να συζητήσουµε πού πρέπει να
µπούµε πιο πολύ και πού πιο λίγο. Σε καµµία περίπτωση, όµως,
δεν θεωρώ ότι είναι στη λάθος κατεύθυνση αυτό το νοµοσχέδιο
και είναι για µένα µια µικρή επανάσταση. Και χάρηκα που το είδα
αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί πραγµατικά βάζει µια καινούρια τάξη
στον προθάλαµο της δηµοκρατίας. Διότι αυτό σηµαίνει παιδεία.
Δεν ξέρω αν θα τα καταφέρει ο Νίκος Φίλης. Πάντως βλέπω ότι
από τον τρόπο που χειρίζεται το θέµα, είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση.

Δεν θα σας φάω άλλο χρόνο. Απλώς, θέλω να θυµίσω -και να
τελειώσω- ότι, όπως έλεγε ο Κάλβος, θέλει αρετή και τόλµη η
ελευθερία. Εγώ το παραφράζω αυτό και λέω: Θέλει αρετή και
τόλµη η δηµοκρατία. Και είναι ένα βήµα δηµοκρατίας αυτό που
κάνει ο Υπουργός Παιδείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
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κ. Παπαχριστόπουλο και για την οικονοµία του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόδω-

ρος Φορτσάκης. 
Μας παραχώρησε ευγενώς τη θέση του ο Πρόεδρος της Ένω-

σης Κεντρώων ο κ. Λεβέντης. 
Κύριε Φορτσάκη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα είµαι επιγραµµατικός, γιατί ο χρόνος είναι ελάχιστος. 
Κύριε Υπουργέ, είχα χαρεί ιδιαιτέρως όταν πρωτοείδα το νο-

µοσχέδιο στη διαβούλευση, γιατί είπα: «Επιτέλους, πρώτη φορά,
ένα νοµοσχέδιο που αναφέρεται αµιγώς σε θέµατα παιδείας
βγαίνει στη διαβούλευση». Σκέφτηκα ότι για πρώτη φορά τηρεί-
ται ο Κανονισµός της Βουλής και το Σύνταγµα. 

Διαψεύσθηκα, όµως, γιατί, όπως ξέρετε, ήρθε βροχή τροπο-
λογιών, η οποία άλλαξε άρδην την εικόνα του νοµοσχεδίου και
µετατόπισε το κέντρο του ενδιαφέροντος του νοµοσχεδίου από
το κύριο θέµα του σε θέµατα διαφορετικά. 

Σε όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης το νοµοσχέδιο αυτό ανα-
φέρεται όχι ως το νοµοσχέδιο του αντικειµένου, το οποίο απα-
σχόλησε εσάς, αλλά ως το νοµοσχέδιο, το οποίο ουσιαστικά
καταργεί την ιδιωτική παιδεία. 

Λησµονήθηκε να περιληφθεί στη δηµόσια διαβούλευση το ζή-
τηµα της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Το αποκορύφωµα, όµως, είναι
ότι εκτός από τη διαδικασία εξπρές στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής, είχαµε και ρυθµίσεις, όπως για την ειδική αγωγή –ση-
µαντική ρύθµιση- µετά το πέρας των συνεδριάσεων της επιτρο-
πής. Ακόµα και τώρα, όπως είδαµε όλοι, είχαµε βροχή τροπολο-
γιών κατά τη γνωστή πρακτική της Κυβέρνησης. 

Δεν υπάρχει καµµία εσωτερική, λοιπόν, συνοχή για το νοµο-
σχέδιο αυτό και η ανοµοιογένειά του υποβαθµίζει το περιεχόµενο
των επιµέρους ρυθµίσεων. Έτσι, εξαιρετικά κρίσιµα ζητήµατα
της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, της διαπολιτισµικής εκπαίδευ-
σης των µεταναστών, της ειδικής αγωγής περνούν δυστυχώς σε
δεύτερο πλάνο. 

Θέλω να κάνω δύο πολύ σύντοµες παρατηρήσεις επί του κυ-
ρίου –υποτίθεται- αντικειµένου του νοµοσχεδίου, τη µεταρρύθ-
µιση της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης. 

Κατ’ ευφηµισµόν πρόκειται για µεταρρύθµιση. Δεν υπάρχει
όραµα. Δεν υπάρχει προεργασία. Δεν υπάρχει σχεδιασµός. Τε-
λικά, λείπει η ουσία. Μεταβάλλονται τα ισχύοντα χωρίς να έχει
προηγηθεί αξιολόγηση των εκπαιδευτικών µονάδων του εξωτε-
ρικού, χωρίς να έχει προηγηθεί εµπεριστατωµένη αποτίµηση της
εφαρµογής του υπάρχοντος νοµοθετικού πλαισίου, χωρίς να
έχουν παρουσιαστεί εκτενώς οι θέσεις της οµογένειας. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι η αιτιολογική έκθεση έχει µονάχα έξι
σελίδες. Έτσι, πειραµατιζόµαστε στα θέµατα της ελληνόγλωσ-
σης εκπαίδευσης στο εξωτερικό, την ώρα που οι Έλληνες του
εξωτερικού πολλαπλασιάζονται δραµατικά. 

Για τους δύο βασικούς άξονες του νοµοσχεδίου θα πω δυο
λόγια µονάχα. Το πρώτο είναι ως προς τη στελέχωσή µας για το
εξωτερικό ότι δεν φαίνεται να έχει αντιληφθεί η Κυβέρνηση την
έννοια της οικονοµικής κρίσης. Αλλιώς, δεν µπορώ να καταλάβω
γιατί περιορίζει τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών στο εξωτερικό
χωρίς επιµίσθιο και µεταβάλλει τον τρόπο στελέχωσης των σχο-
λικών µονάδων. Ποιος θα πληρώσει για όλα αυτά, κύριε Υπουρ-
γέ; 

Ξεχνάµε ότι αδυνατούµε αυτήν την ώρα να καταβάλλουµε τις
λειτουργικές δαπάνες και να καταβάλλουµε εγκαίρως τα ανα-
γκαία κονδύλια για τη λειτουργία των σχολείων αυτών; Και ξε-
χνάµε ότι συχνά οι ίδιοι υπηρετούντες εκπαιδευτικοί πληρώνο-
νται µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση; Τι επιδιώκουµε, λοιπόν; Επι-
διώκουµε να έχουµε επικοινωνιακά τεχνάσµατα;

Ως προς την άκριτη µετατροπή όλων των σχολικών µονάδων
στο εξωτερικό σε δίγλωσσες, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι, δυ-
στυχώς, και η ρύθµιση αυτή είναι πολύ πρόχειρη. Δεν έχει γίνει
προεργασία. Η οµογένεια ανησυχεί και τονίζει ότι το δίγλωσσο
σχολείο δεν αποτελεί πανάκεια, ιδίως όταν δεν έχει ληφθεί σειρά
προγενεστέρων µέτρων. Ασφαλώς, το δίγλωσσο σχολείο πρέπει
να αποτελεί προτεραιότητα, αλλά δεν µπορεί να επιβληθεί µε τον
τρόπο αυτό. Για άλλη µια φορά υποχωρούµε στα επικοινωνιακά
πυροτεχνήµατα.

Θα ήθελα να περάσω τώρα στο θέµα -το περίφηµο και το πο-
λυσυζητηµένο- της ιδιωτικής παιδείας. Έχω δεχθεί λάσπη, δυ-
στυχώς, κύριε Υπουργέ, και από εσάς και από τους συνδικαλι-
στές, για τις θέσεις τις οποίες υποστήριξα. Εγώ δεν πρόκειται να
µπω σε διαδικασία αντιπαράθεσης προσωπικής. Θα σας πω,
όµως, ότι δυστυχώς η οδός την οποία ακολουθεί το Υπουργείο,
είναι απολύτως καταστροφική για την ιδιωτική παιδεία. 

Εµείς θέλουµε και αναγνωρίζουµε ότι η παιδεία είναι ένα
αγαθό το οποίο χρειάζεται ειδική προστασία. Δεν είναι η παιδεία
σουπερµάρκετ. Και εγώ προσωπικά έχω υποστηρίξει -και το λέω
και το ξαναλέω- ότι κανένας εκπαιδευτικός δεν πρέπει να απο-
λύεται χωρίς να υπάρχει αιτιολογία. Άλλο να υπάρχει αιτιολογία
και άλλο να υπόκειται στην κρίση της επιτροπής του Υπουργείου
Παιδείας, η οποία ελέγχεται από τους συνδικαλιστές. Δεν θα µε-
τατρέψουµε τους καθηγητές των ιδιωτικών σχολείων σε δηµοσί-
ους υπαλλήλους, διότι είναι δύο διαφορετικές κατηγορίες και
πρέπει διαφορετικά να τους χειριζόµαστε.

Αυτό, λοιπόν, πρέπει να γίνει συνείδηση. Προστασία των κα-
θηγητών, ναι. Έλεγχος µεγάλος για να τηρείται η νοµιµότητα σε
όσα ιδιωτικά σχολεία δεν την τηρούν, ναι. Κυρώσεις εκεί που δεν
τηρείται η νοµιµότητα, ναι. Εξίσωση, όµως, και συνδικαλιστικοί
έλεγχοι επί των σχολείων, όχι! Με κανέναν τρόπο, όχι! Είναι δυ-
νατόν να υπάρχει σχολείο ιδιωτικό το οποίο να µην δικαιούται να
έχει µαθήµατα τα οποία θα τα διδάσκει όπως νοµίζει, πέραν των
υποχρεωτικών του Υπουργείου; Τότε τα παιδιά γιατί να πάνε στα
ιδιωτικά σχολεία;

Θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ, πως αντί να κατηγορείτε
την Νέα Δηµοκρατία κι εµένα ότι στηρίζουµε τους σχολάρχες,
καλύτερα να µέµφεστε τον εαυτό σας, γιατί εσείς είστε ο καλύ-
τερος προπαγανδιστής για τους ιδιωτικούς σχολάρχες. Διότι µε
αυτά που κάνετε στη δηµόσια εκπαίδευση, που την έχετε τελείως
διαλύσει κι αποδεκατίσει, τελικά όλοι θα προτιµούσαν να πάνε
στην ιδιωτική. 

Λέτε για τα voucher. Εγώ θα σας πω το εξής: Μακάρι να δίναµε
κουπόνια σε όλους τους Έλληνες, αφού είχαµε κοστολογήσει
πόσο κάνει και το δηµόσιο σχολείο και ο καθένας να επέλεγε µε
τα λεφτά στο χέρι αν θα πάει στο δηµόσιο να τα δώσει ή στο ιδιω-
τικό. Τότε θα βλέπαµε αν αυτοί τους οποίους στηρίζετε, θα είχαν
την προτίµηση των πολιτών ή όχι. Αν το κάνατε αυτό, θα βλέπατε
ότι θα αδειάζανε τα δηµόσια σχολεία, δυστυχώς, διότι η υποβάθ-
µιση συνεχίζεται κάθε µέρα. 

Τα ίδια και χειρότερα έχουν γίνει µε τα φροντιστήρια ξένων
γλωσσών. Έρχεστε και λέτε ότι κατά τις διακοπές των Χριστου-
γέννων και του Πάσχα δεν θα µπορούν να διδάσκουν σε παιδιά
τα οποία δεν είναι µέσα στην ηλικία του σχολείου. Δηλαδή, δεν
µπορεί ένα νεότερο παιδί ή ένας µεγαλύτερος να µάθει µια ξένη
γλώσσα; Πότε θα πάει να µελετήσει; Δεν θα πάει να µελετήσει
κατά τη διάρκεια των διακοπών; Πώς θα οργανώσουν τα µαθή-
µατά τους όταν υποχρεούνται να κρατήσουν όλες αυτές τις αβά-
σταχτες γραφειοκρατικές διαδικασίες τις οποίες τους επιβάλετε; 

Δεν αγαπάτε καθόλου την ιδιωτική πρωτοβουλία κι αυτό φαί-
νεται και στα ζητήµατα της παιδείας. 

Για την εκπαίδευση των προσφύγων τα πάντα έχουν µετατεθεί
σε αποφάσεις του Υπουργείου, του Υπουργού. Δεν ρυθµίζει τί-
ποτα ο νόµος. Εκτός αν νοµίζετε ότι η µεγάλη επιτυχία µε τη δι-
δασκαλία στην «ακαδηµία» των είκοσι δύο προσφύγων αποτελεί
προηγούµενο πρότυπο για το τι θα ακολουθήσει για την παιδεία
των µεταναστών.

Για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, η ένδεια των διατάξεων
είναι πρωτοφανής, ενώ για την ειδική αγωγή είναι εντελώς απα-
ράδεκτο να προτιµώνται έναντι των ειδικών αυτοί οι οποίοι δεν
έχουν σχέση µε το αντικείµενο. Είναι γνωστό ότι χρειάζονται ει-
δικές γνώσεις για την αντιµετώπιση των παιδιών της ειδικής αγω-
γής.

Για τις πανελλήνιες εξετάσεις, παρακολουθώ µε µεγάλη αγω-
νία τις δηλώσεις του Υπουργείου και την έκθεση των προθέσεων.
Δεν έχω σαφή εικόνα τι θέλει να κάνει το Υπουργείο. Είναι σαφές
ότι το σύστηµα των πανελληνίων εξετάσεων έχει αποτύχει, αφού
µόνο το 10% όσων παιδιών διαγωνίζονται, µπορούν και µπαίνουν
στην πρώτη σχολή της επιλογής τους, ενώ το 25% µπαίνει µε
βαθµό κάτω από τη βάση. Είναι, λοιπόν, προφανές ότι εκεί πρέπει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14957



να κινηθούµε ταχέως, διότι έχουµε κατάρρευση του συστήµατος
κατά γενική αποδοχή.

Για τους αιώνιους φοιτητές θα σας πω το εξής: Αιώνιος φοι-
τητής είναι κάποιος, ο οποίος δεν µπορεί να επιτύχει να ολοκλη-
ρώσει τις σπουδές του µέσα στον χρόνο, ο οποίος έχει τεθεί γι’
αυτές από το πανεπιστήµιο. Αυτό σηµαίνει ότι δεν υπάρχει επι-
καιροποιηµένη γνώση του αντικειµένου. Οι σπουδές έχουν αρχή,
µέση και τέλος και έχουν συγκεκριµένο επίκαιρο αντικείµενο. Αλ-
λιώς µαθαίνεις να κάνεις ένεση το 1990 και αλλιώς το 2010. Αν
ξεκινήσεις να µαθαίνεις το 1990 και τελειώσεις το 2030, τότε το
πτυχίο σου δεν έχει κανένα περιεχόµενο.

Επειδή µιλάτε για τα παιδιά που έχουν ανάγκη να σπουδάσουν,
η λύση ήταν πολύ απλή, αλλά δεν την υιοθετήσατε. Όσοι στο πα-
νεπιστήµιο δεν είναι συνεπείς, θα αποχωρούν. Αν υπάρχει κά-
ποιος, ο οποίος αποχώρησε και θέλει στη συνέχεια, στο µέλλον,
να επανέλθει, ας κάνει αίτηση και ας επανέλθει. Διαγράψαµε έτσι
χίλιους πεντακόσιους από το διδακτορικό της Νοµικής Αθηνών
και επέστρεψαν και ζήτησαν να γυρίσουν πίσω µόνο δέκα. Τους
πήραµε. Γιατί δεν κάνετε το ίδιο µε τους φοιτητές αυτούς;

Όσον αφορά τα εξάµηνα, σας άκουσα προηγουµένως, κύριε
Υπουργέ, που είπατε ότι είναι ενεργοί φοιτητές. Δεν είναι καθό-
λου ενεργοί φοιτητές. Είναι οι φοιτητές εκείνοι που αδιαφορούν
τελείως. Διότι ένας φοιτητής, ο οποίος για κάποιον λόγο δεν µπο-
ρεί να κάνει δήλωση -είναι ασθενής, εργάζεται- έχει ειδικό καθε-
στώς, το οποίο και θα πρέπει να ακολουθήσει. Οπότε, δεν έχει
καµµία επίπτωση από τα δύο εξάµηνα. Τα δύο εξάµηνα καλύ-
πτουν αυτούς ακριβώς, οι οποίοι είναι τελείως αδιάφοροι.

Θα τελειώσω σε λιγότερο από µισό λεπτό. Για τη µετακίνηση
καθηγητών η δεκαετία που έχετε βάλει είναι υπερβολική και
άδικη. Θα ήθελα, όµως, να σας πω ότι αν επιµείνετε σε αυτό, του-
λάχιστον θα πρέπει από την εξαίρεση να καλυφθούν  και οι µε-
τακινήσεις καθηγητών και λεκτόρων από τµήµατα των οποίων η
κατάργηση έχει αποφασιστεί. Δε έχει µεν γίνει, αλλά έχει απο-
φασιστεί.

Αυτό θα το καταθέσω για τα Πρακτικά για να µπορέσετε να το
δείτε, γιατί είναι µια ρύθµιση την οποία θεωρώ εξισορροπητική
κάπως της αδικίας της δεκαετίας.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Θεόδωρος Φορτσάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θεωρώ ότι η παράλειψη της δυνατότητας µετάκλησης δεν
είναι ορθή. Πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα µετάκλησης, διότι
µετά από ορισµένα χρόνια, όταν συµπληρωθούν οι προϋποθέ-
σεις, είναι σωστό να µπορεί κάποιος καθηγητής από ένα περιφε-
ρειακό πανεπιστήµιο να έρχεται σε ένα πανεπιστήµιο κεντρικό.
Τώρα η µετάκληση καταργείται. Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;
Δεν υπάρχει.

Κλείνω, λέγοντας ότι η ρύθµιση για τους διοικητικούς υπαλλή-
λους, που µπορεί να γίνουν ΕΤΕΠ, θέλει πολύ µεγάλη προσοχή,
διότι δεν είναι ορθό να οδηγούµαστε σε δηµιουργία θέσεων προ-
σωποπαγών, οι οποίες αποκλείουν από τη δυνατότητα εξέλιξης
ή επιλογής στην κατηγορία των ΕΤΕΠ άλλων, οι οποίοι δεν έχει
τύχει να είναι διοικητικοί υπάλληλοι.

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι όλο το νοµοσχέδιο, µε τις διατά-
ξεις τις τόσες πολλές που έχει, τις άσχετες µε το αντικείµενό του,
παρουσιάζει µια εντελώς αλλοιωµένη µορφή και, δυστυχώς, ξε-
χαρβαλώνει τελείως την ιδιωτική παιδεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Φορτσάκη. 

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πελεγρίνη,
σας ακούω.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.

Θα ήθελα να αναφερθώ στον ισχυρισµό του κυρίου Φορτσάκη
για τον θεσµό των δίγλωσσων σχολείων, όπως παρουσιάζεται

στο νοµοσχέδιο, ότι αντιµετωπίστηκε µε προχειρότητα.
Κύριε Φορτσάκη, χθες ανέφερα ότι ακολουθήθηκε µια µακρά

περίοδος επεξεργασίας. Από τον Οκτώβριο συστήθηκαν οι επι-
τροπές, οι οποίες επεξεργάστηκαν το σχετικό νοµοσχέδιο. Εγώ
ο ίδιος έχω επισκεφθεί σχολεία στις ΗΠΑ, στη Γερµανία, στην
Αγγλία, στη Γαλλία, στο Βέλγιο. 

Το κυριότερο είναι ότι αυτά τα σχολεία -και αυτή είναι η δια-
φορά του θεσµού αυτού από τον θεσµό που είχε εισηγηθεί το
ΠΑΣΟΚ- προϋποθέτουν διακρατικές συµφωνίες. Θα πρέπει να
υπάρχει συναίνεση για να µπορέσει να λειτουργήσει το δίγλωσσο
σχολείο. Σε κάθε περίπτωση, τοποθετούµε την εφαρµογή του µέ-
τρου αυτού στο µεθεπόµενο σχολικό έτος. 

Πού είναι η προχειρότης; Προχειρότης είναι το να προσπαθείς
κάτι να το εισηγείσαι και να το εφαρµόζεις αµέσως χωρίς να πε-
ριµένεις τον αναγκαίο χρόνο ωρίµανσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Μια κουβέντα θα ήθελα να πω

µόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε Φορ-

τσάκη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Εξήγησα ακριβώς που θεωρώ ότι

υπάρχει έλλειψη. Δεν αµφισβητώ ότι εσείς προσωπικά ασχολη-
θήκατε. Λέω, όµως, ότι δεν υπήρξε προηγούµενη αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών µονάδων του εξωτερικού, λέω ότι δεν υπήρξε
εµπεριστατωµένη αποτίµηση της εφαρµογής του υπάρχοντος
νοµοθετικού πλαισίου και ότι δεν παρουσιάστηκαν οι θέσεις της
οµογένειας. Είναι σαφές αυτό που είπα.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνουµε άλλο
διάλογο. Μια λέξη µόνο.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Ποιος σας είπε ότι δεν παρουσιάστηκαν
οι θέσεις;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ακριβώς. Χωρίς να έχετε διακρα-
τικές συµφωνίες, προχωρείτε σ’ αυτές τις ρυθµίσεις. Αυτό είπα.
Είναι σαφές αυτό που είπα.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Ποιος σας είπε ότι δεν παρουσιάστηκαν
θέσεις οµογένειας;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Έτσι λέµε εµείς.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, εσείς αποκρύψατε και το γεγο-
νός ότι σας είχε δοθεί το νοµοσχέδιο από τον Απρίλιο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Σας επαίνεσα κιόλας.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος σας το είπε αυτό;
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Όχι, άλλο θέλω να πω. Δεν αναφέρθηκε
αυτό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ποιος σας το είπε αυτό;
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Δεν αναφέροµαι σε σας προσωπικά. Λέω
γενικά για την παράταξή σας. 

Εκείνο που θέλω να σας πω είναι ότι σαφώς και ελήφθη υπ’
όψιν η άποψη της οµογένειας. Όταν επισκέφθηκα αυτές τις χώ-
ρες, δεν είδα συλλόγους; Τι λέτε τώρα; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Εσείς είδατε. Εµείς δεν είδαµε.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Επίσης, εγώ είµαι υπεύθυνος και για τη
σύνταξη του νοµοσχεδίου. Δεν λειτουργεί το Υπουργείο προσω-
πικά. 

Όσον αφορά την αξιολόγηση, ποιος σας είπε ότι δεν γίνεται
αξιολόγηση;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Που είναι; Δεν την έχουµε δει.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Τι εννοείτε, κύριε συνάδελφε και εννοώ ως
καθηγητή; Υπάρχουν οι συντονιστές, υπάρχουν οι εκθέσεις. Οι
ανανεώσεις και οι παρατάσεις των εκπαιδευτικών γίνονται βάσει
αξιολόγησης. Ποιος σας το είπε αυτό;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Δεν τις έχουµε δει, όµως.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
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και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάθε φορά που θα

µιλάει ένας συνάδελφος, θα απαντάει ο Υπουργός; Θα τελει-
ώσουµε αύριο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πείτε αυτό που εί-
πατε τώρα στον κ. Φορτσάκη, αν είναι ικανοποιηµένος από τον
διάλογο που έγινε και θα σας πω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Γιατί να µην είναι ευχαριστηµένος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έγινε ένας εποικο-

δοµητικός διάλογος. Και είναι από τις λίγες φορές που γίνεται
τέτοιου είδους διάλογος και δεν είναι διάλογος κραυγών. Με εγ-
καλείτε γι’ αυτό; Για όνοµα του Θεού! Εκείνος που θα έπρεπε να
παραπονεθεί είναι ο κ. Λεβέντης, ο οποίος στωικά περιµένει µε
εξαιρετική ευπρέπεια τη σειρά του.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
σας ευχαριστώ για την καλοσύνη σας να µε ακούσετε.

Ο Τύπος έχει κηρύξει έναν πόλεµο εναντίον µου, ότι δήθεν εγώ
πάω µε το ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχουν πρωτοσέλιδα άρθρα ότι πάω µε το
ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ µε το ΣΥΡΙΖΑ -για να εξηγούµεθα- συνέκλινα µόνο
στο θέµα της απλής αναλογικής -και αυτό το θέµα είναι ουσιώ-
δες, δεν είναι δευτερεύων- διότι είναι το πάγιο αίτηµα του κόµ-
µατός µου, της Ένωσης Κεντρώων, αλλά φαντάζοµαι και όσων
έχουν δηµοκρατικές αντιλήψεις στη χώρα αυτή. 

Η Νέα Δηµοκρατία, µε συµµάχους την κ. Φώφη και τον κ.
Σταύρο, ξαναέδωσαν στον κ. Μητσοτάκη την ελπίδα πενήντα
εδρών µπόνους. Η ιστορία το κατέγραψε και ο λαός θα το εκτι-
µήσει. Και αναλόγως, αν τους ξαναψηφίσει σηµαίνει ότι συναινεί,
αν όµως τους τιµωρήσει, θα φανεί τη νύχτα των εκλογών. Ήταν
µια µεγάλη ευκαιρία να περάσει η απλή αναλογική και να γυρίσει
σελίδα ο τόπος, από τις αυτοδυναµίες και τις αλαζονείες να πάµε
στις συνεργασίες. 

Η Νέα Δηµοκρατία, βέβαια, έχει κάνει µια εκστρατεία σε όλη
την Ελλάδα ότι θα είχαµε ακυβερνησία. Και βοηθήθηκε σε αυτό
και από δηλώσεις Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ, που έβγαιναν είκοσι
µέρες πριν ψηφίσουµε εδώ και έλεγαν, «θα µείνουν τριάντα
έδρες µπόνους», καθώς και ο αρµόδιος Υπουργός. Έγιναν µε-
γάλα λάθη,  διότι και στο ΣΥΡΙΖΑ, φαίνεται, υπήρχαν διχασµένες
αντιλήψεις. Ευτυχώς, που πρυτάνευσε η λογική. 

Βλέπω, όµως, ότι ξεχάσαµε την απλή αναλογική και τώρα µπαί-
νουµε στην Παιδεία, στο ένα και στο άλλο. Την ξεχάσαµε την
απλή αναλογική. Και γι’ αυτό όταν µε ρώτησαν κάποιοι δηµοσιο-
γράφοι: «Τόσο πολύ καίγεσαι για την απλή αναλογική;», είπα:
«Ούτε του ίδιου του Τσίπρα ήταν στόχος, όσο δικός µου». Δεν
τον είδα τον κ. Τσίπρα στις περιοδείες του ανά την Ελλάδα να
µνηµονεύει το θέµα της απλής αναλογικής διαρκώς. Κάποια στιγ-
µή τον είδα και µου είπε πως αντιλήφθηκε ότι το να κυβερνά µια
κυβέρνηση µε εκατόν πενήντα τρεις είναι ολίγον τι άκαρπο και
αναποτελεσµατικό και θα ήταν καλύτερα να υπάρχει µια κυβέρ-
νηση τριών, τεσσάρων κοµµάτων. Γι’ αυτό βγήκα και είπα ότι
έγινε ώριµος ο Πρωθυπουργός. 

Εγώ είµαι ευθύς. Όποιος σε αυτόν τον τόπο ωριµάζει και τολ-
µάει και λέει δηµόσια τις απόψεις του, εγώ θα τον επιβραβεύω. 

Ζήτησα, όµως, στις συναντήσεις µου µε τον κ. Τσίπρα να στα-
µατήσει να περνάει νοµοσχέδια µε εκατόν πενήντα τρεις. Το
θεωρώ διχαστικό. Μπορεί αριθµητικά να του βγαίνει, αλλά εγώ
προσωπικά το θεωρώ διχαστικό.

Το δε θέµα της παιδείας, που είναι µείζον θέµα, δεν έπρεπε να
περάσει µε εκατόν πενήντα τρεις. Έπρεπε να διαβουλευθείτε πο-
λύ περισσότερο και έπρεπε να φτάσουµε σε µεγαλύτερο αριθµό
Βουλευτών. Εάν η Κυβέρνηση συνεχίσει τα ίδια, να περνάει, δη-
λαδή, νοµοσχέδια µε εκατόν πενήντα τρεις, θα µπούµε πάλι στη
λογική και στο κλίµα που ήµασταν προ της απλής αναλογικής,
ένα κλίµα έντασης, όπου οι µεν θα λένε «θα τα καταργήσουµε
όλα όταν έρθουµε», οι δε θα λένε τα άλλα και τζάµπα πήγε και
αυτό το εγχείρηµα της απλής αναλογικής. Τζάµπα πήγε, γιατί
εγώ δεν το είδα τόσο ως τρόπο να βελτιωθεί ο πολιτικός βίος της
χώρας, αλλά το είδα και ως τρόπο να αλλάξει η συµπεριφορά
των κοµµάτων πια. Το νοµοσχέδιο της απλής αναλογικής το είδα
ως µία αφετηρία αλλαγών. 

Εάν συνεχίσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους εκατόν πενήντα τρεις, επα-
νέρχεται στην παλαιά περίοδο, τη διχαστική, των συγκρούσεων
και νοµίζω ότι αυτό δεν εξυπηρετεί ούτε τον ίδιο. Εκτός εάν επα-
ληθεύσει τις απόψεις της Νέας Δηµοκρατίας, ότι το νοµοσχέδιο
το φέρατε µόνο για να βλάψετε τον κ. Μητσοτάκη, να µην γίνει
Πρωθυπουργός. 

Εγώ πιστεύω ότι τέτοια σοβαρά και κορυφαία νοµοσχέδια δεν
πρέπει να έρχονται µε στόχο να µην γίνει Πρωθυπουργός κά-
ποιος, αλλά µε στόχο να βελτιωθούν τα πολιτικά πράγµατα µίας
χώρας. Αυτό πιστεύω.

Συνεχίζεται, λοιπόν, η εκστρατεία εναντίον µου, ότι πήγα µε
τον Τσίπρα. Και βγήκα χθες σε µία τηλεόραση και είπα: «Εάν πάω
µε τον Τσίπρα, να µην ξαναψηφίσει κανείς Ένωση Κεντρώων». Τι
άλλη δήλωση να κάνω; Όλες οι εφηµερίδες γράφουν ότι πάω µε
τον Τσίπρα. Και επειδή συµπίπτει τώρα και ένα ταξίδι στη Νέα
Υόρκη και είναι καλεσµένος ο Πρωθυπουργός ως Αρχηγός κρά-
τους και στο ίδιο συνέδριο είµαι και εγώ, µε πρωτοβουλία των
οµογενών, σήµερα όλα τα sites και όλες οι εφηµερίδες λένε ότι
πάµε έξω να κλείσουµε το «κονέ». Λένε ότι ένας κ. Κεγκέρογλου
δήλωσε πως ο Τσίπρας παίρνει µαζί του τον Λεβέντη στη Νέα
Υόρκη και γράφει ως παρατήρηση αυτός ο κύριος, ο Κεγκέρο-
γλου -προφανώς ένας Βουλευτής της Φώφης- ότι το «κονέ»
έκλεισε, ο Τσίπρας παίρνει µαζί του στη Νέα Υόρκη τον Λεβέντη. 

Το καταθέτω αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-

σίλης Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως µια και στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και στην κυρία
Φώφη ξέρουν ότι εγώ θα πάω µε τον κ. Τσίπρα, έχω εδώ ένα δη-
µοσίευµα της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ», το οποίο είδα µε δέος, ότι
το ΙΣΤΑΜΕ χρωστάει λεφτά τα οποία ο κύριος Υπουργός των
Εξωτερικών τα ζητάει πίσω. 

Και ακούστε γιατί είχαν ληφθεί τα λεφτά από το ΙΣΤΑΜΕ: Είχαν
ληφθεί, λοιπόν, 398 χιλιάδες ευρώ το 2002 για να υλοποιήσει το
ΙΣΤΑΜΕ δύο προγράµµατα αναπτυξιακής συνεργασίας, ήτοι την
αναδιάρθρωση της Βουλής του κράτους της Γεωργίας και τη δη-
µιουργία µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων στη Βουλγαρία. Είχε
πάρει 398 χιλιάδες ευρώ και τα ζητάει πίσω ο κύριος Υπουργός,
ο οποίος έχει υποχρέωση να τα ζητάει, γιατί το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο δεν µπορεί να κάτσει µε τα χέρια σταυρωµένα. 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, έχει και άλλες δραστηριότητες. Δηµιουργεί
εταιρείες στη Βουλγαρία και βοηθάει το κράτος της Γεωργίας
να αναπτυχθεί. Έχουµε αυτές τις δραστηριότητες, οι οποίες είναι
βέβαια στα χαρτιά δραστηριότητες, γιατί για να ζητούνται τα
λεφτά πίσω, οι δραστηριότητες δεν υπήρξαν. 

Παρακαλώ θερµά να γραφτεί στα Πρακτικά και να δώσουν
απάντηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-
σίλης Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ δεν έχω κακία, προς Θεού. Αν τα λεφτά τα πήραν, καλώς
να τα κρατήσουν. Και αναφέρει ότι τα πήραν ως ΜΚΟ. Κατ’
αρχάς, το ΙΣΤΑΜΕ είναι ΜΚΟ; Ως ΜΚΟ, λέει, τα πήραν. Μήπως
έχετε κάνει κι εσείς τα ίδια µε το «Καραµανλής». Γιατί αν ψά-
ξουµε, αλίµονό µας. Αν πάµε πιο παλιά, θα βρούµε Υπουργεία
να χρηµατοδοτούν. Δηλαδή, είχαµε κόµµατα που έπαιρναν λεφ-
τά, είχαµε δάνεια που έδιναν οι τράπεζες αφερέγγυα, είχαµε τις
ΜΚΟ και τα ιδρύµατα που έπαιρναν κι αυτοί. Και έπαιρναν για
δουλειές που δεν πραγµατοποιήθηκαν. Και κάθεστε εσείς στην
εξεταστική και τι ψάχνετε; Ψάχνετε µήπως πήραν τα δάνεια. Δεν
καταλαβαίνω, θα γυρίσει κανείς δάνεια απ’ αυτούς που ψάχνετε; 

Ξέρετε κάνουµε µια εξεταστική νοµίζω για το θέµα των δα-
νείων. Δεν έχετε τελειώσει. Παρέλασε ο Κοντοµηνάς, παρήλασαν
διάφοροι. Έχετε την άποψη -εκτός κι αν έχετε χρόνο για χάσιµο
ως Βουλευτές αντί να πηγαίνετε στα καφενεία- ότι κάποιος ή τα
κόµµατα θα γυρίσουν λεφτά; Η Νέα Δηµοκρατία για να γυρίσει
τα λεφτά πρέπει να περάσουν διακόσια, τριακόσια χρόνια. Σας
παρακαλώ, τώρα. Μήπως έχετε την άποψη ότι θα γυρίσει κανείς
απ’ αυτούς που έφαγαν τα λεφτά; Τα λεφτά έπρεπε να µην δο-
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θούν αν είχαµε στοιχειώδη σοβαρότητα.
Η κ. Φώφη βγήκε, θυµάµαι, στον κ. Χαντζή στον ΣΚΑΙ και είπε

ότι εγώ άλλα λέω σήµερα, άλλα λέω αύριο. Ειλικρινά, αν σας
φέρω τα χαρτιά µου από το 1990 και τα έντυπά µου -γιατί έχω
ένα αρχείο- δεν πιστεύω να υπάρχει άλλος που λέει µόνο τα ίδια.
Και έχω λάβει και τηλεγραφήµατα και επιστολές από πολλούς
και δικούς µου συνεργάτες που µου λένε: «Λες πολλές φορές τα
ίδια». Κι εγώ τους απαντάω το εξής: «Να φοβάστε αν αλλάζω.
Όταν ο πολιτικός λέει τα ίδια, µην τον φοβάστε γιατί έχει πιστεύω
µέσα του. Όταν αλλάζει συνεχώς, ανάλογα µε το τι προτείνουν
οι επικοινωνιολόγοι, εκεί να τον φοβόσαστε». Αυτή είναι η άποψή
µου. 

Βγήκε, επίσης, κάποιος δηµοσιογράφος σε κάποιο κανάλι και
είπε χθες ότι  παρουσία ενός Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ δήλωσα στον
προθάλαµο του σταθµού ότι θα πάρω αντιπροεδρία κυβερνή-
σεως από τον Τσίπρα, θα πάρω Υπουργείο Ανάπτυξης και καµιά
δεκαριά Υπουργεία. «Δεν λέω, όµως…» -έτσι είπε- «…το όνοµα
του Βουλευτή». 

Εγώ θα σας πω τι έγινε. Πήγα να µιλήσω στο κανάλι και µου
λέει αυτός ο δηµοσιογράφος: «Κύριε Λεβέντη, τι σας έκαναν και
πήγατε µε τον Τσίπρα; Τι σας έδωσαν;». Λέω: «Εγώ δεν έδωσα
του Τσίπρα τίποτα. Εκείνος έχασε το µπόνους που θα µπορούσε
ως µεγάλο κόµµα να ελπίζει να το πάρει». Δεν είδα να πάρει κάτι
για να µου δώσει ένα αντάλλαγµα, γιατί πήρε. Έχασε. Ο Μητσο-
τάκης πήρε πενήντα έδρες και πρέπει να απολογηθούν η Φώφη
και ο Σταύρος γιατί του τα προσέφεραν. Εκείνοι πρέπει να απο-
λογηθούν». Τότε, λοιπόν, λέει γελαστός: «Και τι Υπουργεία σας
δίνει;»

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Φώφη
είναι η κ. Γεννηµατά. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Η κ. Γεννηµατά. Συγγνώµη. Εµένα αν µε πείτε Βασίλη, δεν θίγο-
µαι. 

Ο Αντρέας είχε ένα ωραίο όνοµα. Ποτέ δεν παρεξηγήθηκε και
δεν είπε, «Πείτε µε Παπανδρέου».

Τι λέγαµε;  Με διακόψατε. Με συγχωρείτε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Για τα Υπουργεία τι σας είπαν.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Για τα Υπουργεία.
Και είπα γελαστός στον εν λόγω κύριο δηµοσιογράφο ότι θέλω

Αντιπροεδρία Κυβερνήσεως, Υπουργείο Ανάπτυξης και καµιά δε-
καριά Υπουργεία, γιατί κι εµείς είµαστε κόµµα και πρέπει να κά-
νουµε ρουσφέτια. Έτσι είπα. 

Ο Βουλευτής, τον οποίον δεν ανέφεραν, λέγεται Βέττας Δη-
µήτριος και είναι Βουλευτής Φθιώτιδος. Παρακαλώ τον κύριο
Βουλευτή όποτε µιλήσει, να αναφερθεί στο θέµα. Δεν κατάλαβε
ότι έκανα λογοπαίγνιο ο δηµοσιογράφος. Και λέει: «Υπάρχει οµο-
λογία ότι είχατε συµφωνήσει Υπουργεία. Το είπε µόνος του ο κ.
Λεβέντης». Δεν αντιλήφθηκε ότι αστειευόµουν. Δεν πειράζει. Θα
το αντιληφθεί όταν δει ότι ο µεν κ. Λεβέντης θα είναι Ένωση Κεν-
τρώων στις εκλογές και θα δίνει τη µάχη για το κέντρο, κάποια
άλλα κόµµατα, όµως, θα είναι θυγατρικές του κ. Μητσοτάκη. 

Και κάνω και µια σύσταση στον κ. Μητσοτάκη. Νοµίζει ότι παίρ-
νοντας ένα στέλεχος από εδώ και ένα στέλεχος από εκεί, θα αυ-
ξήσει το ποσοστό του. Ο κόσµος δεν εκτιµά τέτοιες συµπερι-
φορές. Και µια και διαψεύδουν κάποιοι ότι παίρνουν κάποιους,
το µέλλον δεν θα δείξει; Το µέλλον θα είναι αδιάψευστο εάν παίρ-
νετε ή όχι. Εγώ εξηγούµαι.

Για την παιδεία τώρα έχω να πω ότι κατ’ εµέ το άρθρο 28 είναι
τελείως λάθος. Γιατί; Ακούστε. Έχουµε µνηµόνια και έχουµε δυ-
σκολίες οικονοµικές. Εάν πάµε, λοιπόν, σε έναν ιδιώτη σχολάρχη
και του πούµε «γίνονται µόνιµοι οι καθηγητές σου», επειδή τα
ιδιωτικά σχολεία έχουν καθυστέρηση διδάκτρων, δεν θα µπορέ-
σουν να ανταποκριθούν. Οπότε µη δυνάµενοι να απολύσουν τι
θα πάθουν; Θα κλείνουν ο ένας µετά τον άλλο.

Τουλάχιστον, όσο υπάρχουν µνηµόνια και οικονοµική δυστο-
κία, πρέπει να επιτρέπεται για πολύ σοβαρούς λόγους η από-
λυση και πρέπει αυτούς τους σοβαρούς λόγους να τους κρίνουν
ή τα δικαστήρια ή επιτροπές όχι κοµµατικές συνδικαλιστών, επι-
τροπές σοβαρές που το αποτέλεσµά τους να είναι σεβαστό.

Είναι λάθος η σκέψη. 
Το µόνο σωστό που διαπίστωσα σε αυτό το νοµοσχέδιο και θα

το ψηφίσουµε, είναι που δίνεται ξανά στους αιώνιους λεγόµε-
νους φοιτητές το δικαίωµα να επανεγγραφούν και να είναι φοι-
τητές. Θέλετε να σας πω γιατί; Γιατί τυχαία έχω καµία δεκαριά
φίλους, που είναι άλλος εξήντα χρονών, άλλος πενήντα και µου
ζητούν να φοιτήσουν σε πανεπιστήµια. Είχα στείλει µια επιστολή
στη Μπενάκη, αυτή ήταν Βουλευτίνα χρόνια τώρα, και της έλεγα:
«Δεχτείτε τους αυτούς τους φοιτητές». Μου λέει: «Μην είναι τρε-
λοί»; Διότι όταν θέλει ένας εξήντα χρονών να γίνει γιατρός, µπο-
ρεί να είναι και τρελός.

Ακούστε, σε όλο τον κόσµο όποτε θελήσει ένας ή εικοσιπέντε
χρονών ή τριάντα ή δεκαοκτώ ή εξήντα να γίνει φοιτητής, γιατί
να του το στερήσουµε, αφού έτσι και αλλιώς δεν θα ασκήσει το
επάγγελµα; Εδώ και οι εικοσάρηδες που βγαίνουν, δεν υπάρχει
περιθώριο να ασκήσουν το επάγγελµα. Γιατί να στερήσεις το
όραµα ενός ανθρώπου να γίνει γιατρός στα εξήντα του; Είναι
έξοδο; Βλάπτει;

Λέει, κόβουµε τους αιώνιους φοιτητές. Γιατί; Τι θα βλάψει τη
χώρα αν βγαίνουν και πεντακόσιοι άνθρωποι κάθε δύο ή τρία
χρόνια και αποκτούν το δίπλωµα σε µεγάλη ηλικία; Θα πάθουµε
τίποτα; Ας µην το ασκήσουν. Ας πούµε όποιος παίρνει πέραν των
εξήντα το πτυχίο να µην έχει δικαίωµα να γράφεται σε επαγγελ-
µατικούς συλλόγους, να µην ασκεί το επάγγελµα για να µην βά-
λουµε έναν τέτοιο να χειρουργεί στα εξήντα ένα, όταν έχει πάρει
το πτυχίο κάτω από αυτές τις συνθήκες. Αλλά να στερήσεις στον
άλλον το δικαίωµα να πάει να φοιτήσει, όταν µπορεί αυτό να είναι
το πιο λαµπρό του όνειρο, αυτό είναι αδιανόητο.

Παρακαλώ θερµά, είναι σωστή η διάταξη. Νοµίζω ότι την είχε
καταργήσει η Νέα Δηµοκρατία, είχε καταργήσει ένα δικαίωµα κά-
ποιων ανθρώπων στη µάθηση. Έτσι το βλέπω εγώ.

Λοιπόν, δεν έχω να πω πολλά πράγµατα. Επίσης, το άρθρο 27
το βλέπω λίγο σόλοικο, γιατί γυρίζει είκοσι χρόνια και ζητάει αν
θα είναι έξι-επτά χιλιάδες οι πανεπιστηµιακοί που δεν αξίωναν οι
πρυτανικές αρχές το ποσοστό που πρέπει να έδιναν 15% και θα
πάµε τώρα σε ανθρώπους και θα τους γυρεύουµε πίσω και θα
καταστρέψουµε οικογένειες. 

Αυτό το πράγµα έπρεπε ή να γίνει µικροτέρου χρόνου χρέος
ή να µην γίνει, να γίνει εφεξής. Το βλέπω σαν λάθος αυτό το
πράγµα, γιατί είναι έξι-επτά άνθρωποι πανεπιστηµιακοί, οι οποίοι
δεν ενήργησαν δολίως, ενεργούσαν µε κριτήριο γνωµατεύσεις
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Αν δεν υπήρχαν αυτές οι
γνωµατεύσεις, τις οποίες θεωρούσαν βαρύνουσες, δεν θα λει-
τουργούσαν έτσι.

Θεωρώ ότι πρέπει να το δει η Κυβέρνηση µε καλοσύνη, διότι
ο σκοπός αυτής της Βουλής δεν είναι να καταστρέφει ανθρώ-
πους, αλλά να φτιάξουµε από εδώ και πέρα την Ελλάδα σε νέες
βάσεις.

Λοιπόν, δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο. Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κυρίες και κύριοι, που µε ακούσατε. Θέλω να τονίσω άλλη
µια φορά προς τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ κάτι. Το νοµοσχέδιο
για την απλή αναλογική, αν ήταν απλά µια µαχαιριά προς τον Μη-
τσοτάκη, εγώ δεν το είδα έτσι και γι’ αυτό και το ψήφισα. Πι-
στεύω ότι το πιστεύατε.

Παρακαλώ θερµά να µην ξαναπερνάτε νοµοσχέδια µε 153 για
να µην γυρίσουµε τη Βουλή στα προηγούµενα, γιατί καταστρέ-
φουµε κάτι που πήγαινε να χτιστεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο επί προσωπικού; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ποιο προσωπικό;
Για εξηγήστε µας. Ανέφερε ένα δηµοσίευµα επί λέξει µόνο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ για τον χρόνο που θα
µου δώσετε να τεκµηριώσω το προσωπικό.

Ο κύριος Πρόεδρος αναφέρθηκε στο πρόσωπό µου και βε-
βαίως αναφέρθηκε και στην Πρόεδρο και σε άλλους Αρχηγούς
µε έναν τρόπο απαξιωτικό, τον οποίο του τον επιστρέφω. Δεν θα
τον χαρακτηρίσω. Και γνωρίζει πολύ καλά ότι µπορούν να µιλή-
σουν κι άλλοι…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
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Τι είπα;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ήταν απαξιωτικός τρόπος. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Α, τρόπος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Βεβαίως, είστε δικαιολογηµένος,

γιατί τελευταία φυλλοροείτε. Εκτός από τον κ. Καλλιάνο, έχετε
χάσει και πολύ µεγάλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τώρα αυτό, όµως,
δεν είναι επί προσωπικού, η επίθεση που κάνετε. Σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με διέκοψε, κύριε Πρόεδρε.
Τι «σας παρακαλώ», τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μα, είπατε επί προ-

σωπικού. Αυτό σας παρακαλώ. Να µείνετε αυστηρά στο προσω-
πικό θέµα. Δεν θα κάνουµε όλη την πολιτική οµιλία µας τώρα.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
Ορίστε, τι προκαλείτε.
Λοιπόν, πείτε για το προσωπικό σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εάν µιλήσω για µισό λεπτό, θα

ολοκληρώσω. Λοιπόν, ο κύριος Πρόεδρος, όταν το 85% κατακρί-
νει σήµερα την Κυβέρνηση, είναι δίπλα στον κ. Τσίπρα και νοµίζει
ότι κατακαλόκαιρο βρέχει. Αυτό είναι δικό του θέµα όµως. Αλλά
ταυτόχρονα φαίνεται ότι έχει κάνει και σύµβαση µε τον Μητσο-
τάκη. Προπαγανδίζει εδώ ότι είναι πρώτος ο Μητσοτάκης στις
επόµενες εκλογές. Αυτός είναι ο κ. Λεβέντης και αυτή είναι η στα-
θερότητά του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τώρα, καταλαβαί-

νετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι η κατάχρηση που γίνεται στο προ-
σωπικό έχει φτάσει σε εξωφρενικά επίπεδα.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Βάσει των δηµοσκοπήσεων δήλωσα ότι είναι πρώτος ο κ. Μητσο-
τάκης. Εκτός αν έχει άλλες δηµοσκοπήσεις ο κ. Κεγκέρογλου.

Όσον αφορά ότι υπάρχει απαξιωτικός τρόπος, ζήτησα «απα-
ξιωτικές λέξεις» και τώρα ανεφέρθη η έννοια απαξιωτικός τρό-
πος. Εδώ ο κ. Σκανδαλίδης που είναι Πρόεδρος του ΙΣΤΑΜΕ µε
δήλωσε «γραφικό» πριν µια βδοµάδα και κόντευα να µπω µέσα
και να έχουµε επεισόδιο. Έτσι; Λοιπόν, και είπε «όχι, συµπάθειες
έδειξα, συµπάθειες. Σας παρακαλώ!» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς! Θεωρείται
λήξαν το επεισόδιο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µια νο-
µοτεχνική βελτίωση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Σας ακούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι για το θέµα το οποίο έθιξε και προ ολίγου και ο Πρό-
εδρος της Ενώσεως Κεντρώων, ο κ. Λεβέντης, και αφορά το ζή-
τηµα των οφειλών, της µίας ή άλλης µορφής, των καθηγητών
πανεπιστηµίου, σε σχέση µε τα προγράµµατα και τις επιχορηγή-
σεις που είχαµε την τελευταία εικοσαετία. Κάνουµε µια βελτίωση.
Δίνουµε τη δυνατότητα «οι οφειλές των καθηγητών και υπηρε-
τούντων λεκτόρων µελών εταιρειών, οι οποίες δηµιουργήθηκαν
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου δυνάµει των ως άνω
διατάξεων, υπόκεινται σε περαίωση. Η περαίωση πραγµατοποι-
είται εφόσον υποβληθεί αίτηση περαίωσης στον οικείο ΕΛΚΕ
εντός έξι µηνών από τη βεβαίωση των σχετικών οφειλών. Το πο-
σό που πρέπει να καταβληθεί για τη συντέλεση της περαίωσης
ανέρχεται στο 20% της συνολικής οφειλής που βεβαιώνεται επί
του καθαρού εισοδήµατος».

Νοµίζω ότι είναι µια λύση η οποία µπορεί να δώσει µια διέξοδο.
Παραµένουν, όµως, τα ζητήµατα που έχουµε θέσει.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Αυτό το κάνετε τώρα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τώρα, ναι. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ευχαριστώ πολύ. Αυτό θα το εκτιµήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα µας το δώσει
τώρα και θα διανεµηθεί στους Βουλευτές. 

Κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυσής
Αυγής, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς λυπάµαι πάρα πολύ, δεν έχω να σας
διηγηθώ κανένα περιστατικό της τηλεοπτικής µου ιστορίας, τι
µου είπαν από κανάλι σε κανάλι, γιατί σε κανένα κανάλι από τα
κανάλια των νταβατζήδων της διαπλοκής, που υποτίθεται ότι δια-
λύονται αυτές τις µέρες και δηµιουργείται ένα νέο καθεστώς, δεν
µε καλούν. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι η δήλωση του εκπρόσωπου Τύπου
του κόµµατός µας διαρκείας τριάντα δευτερολέπτων πριν δύο
ηµέρες δεν µεταδόθηκε παρά µόνο λογοκριµένη από τον κρατικό
τηλεοπτικό σταθµό.

Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο περί της παιδείας, το οποίον
είναι και το αντικείµενο της σηµερινής συνεδριάσεως, θέλω να
κάνω µία καταγγελία: Η Χρυσή Αυγή εδώ και είκοσι και πλέον έτη
κάνει κάθε χρόνο µία τελετή στον ιερό χώρο των Θερµοπυλών,
εκεί όπου έπρεπε να βρίσκεται ολόκληρο το έθνος µία φορά το
χρόνο, εκεί όπου θα έπρεπε να υπάρχει ένα άσβεστο καντήλι για
τις ψυχές των µεγαλυτέρων ηρώων της ελληνικής ιστορίας. Και
µέσα από τον διαδικτυακό τόπο «Indymedia» πληροφορούµεθα
ότι κάποιοι αντιεξουσιαστές διοργανώνουν συγκέντρωση πλη-
σίον του χώρου αυτού, γιατί εκεί υπάρχει ένα ξενοδοχείο όπου
υπάρχουν πρόσφυγες και λαθροµετανάστες. 

Κατ’ αρχάς δηλώνω ενώπιον της Βουλής ότι σκοπός µας είναι
ο χώρος των Θερµοπυλών και η τιµή των τριακοσίων του Λεωνίδα
και των επτακοσίων Θεσπιέων και κανένας άλλος. Και θεωρώ πο-
λιτικά υπόλογους τόσο τον Υπουργό Δικαιοσύνης, κ. Παρασκευό-
πουλο όσο και τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Τόσκα,
εάν µε πρόσχηµα την αντισυγκέντρωση των χαϊδεµένων παιδιών
τους εµποδίσουν να τιµηθούν από τους χρυσαυγίτες οι τριακό-
σιοι του Λεωνίδα. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να πω ότι δεν είναι η πρώτη φορά
που διοργανώνεται µια αντισυγκέντρωση κατά της Χρυσής
Αυγής. Και είχαµε και πρόσφατο παράδειγµα τον άγριο ξυλο-
δαρµό του Διοικητή της Τροχαίας µέσα στο κέντρο των Αθηνών,
στην Οδό Πανεπιστηµίου και τις τραγικές –κατά τη γνώµη µου-
δηλώσεις του Υπουργού Προστασίας του Πολίτου ότι «ήταν κά-
ποιοι τους οποίους δεν ξέρουµε κλπ.». Και µάλιστα αναφέρθηκε
και είπε «δεν φταίµε εµείς, το παραλάβαµε το καθεστώς των
Εξαρχείων». Το ερώτηµα είναι πού ήταν ο κ. Τόσκας όταν υπήρχε
το καθεστώς των Εξαρχείων, γιατί δεν νοµίζω να υπήρχε σε καµ-
µία από τις συνιστώσες του ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΥ του 4%, υπήρχε
κάπου αλλού. Και επί των ηµερών εκείνων πράγµατι συνέβαιναν
αυτά τα πράγµατα, τα θλιβερά πράγµατα, τα οποία συνεχίζουν
να γίνονται. 

Η Νέα Δηµοκρατία είχε διακηρύξει ότι θα κλείσει το «Indy-
media». Δεν έγινε τίποτε. Το κράτος ολόκληρο, ακόµα και σή-
µερα ο ΣΥΡΙΖΑ δέχεται επιθέσεις απ’ αυτούς τους κύκλους.
Έχουν γίνει µάλιστα και επιθέσεις εναντίον της κατοικίας Υπουρ-
γού του ΣΥΡΙΖΑ και δεν γίνεται τίποτε. Φαίνεται ότι υπάρχουν κά-
ποιες δυνάµεις που βρίσκονται πιο ψηλά κι από την εκάστοτε
Κυβέρνηση της Ελλάδας που συντηρούν αυτά τα φαινόµενα.
Είναι οι δυνάµεις του Τζώρτζ Σόρος και όλων αυτών των γερα-
κιών της παγκοσµιοποίησης που θέλουν να διαλύσουν το εθνικό
κράτος. 

Η παιδεία, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος, έχει
σκοπό την εθνική και θρησκευτική διαπαιδαγώγηση των Ελλή-
νων. Και δεν βλέπουµε σε καµµία περίπτωση µε το νοµοσχέδιο
αυτό να εξυπηρετείται η εθνική και θρησκευτική διαπαιδαγώγηση
των Ελλήνων. 

Και µιας και αναφέροµαι στο «θρησκευτική», δεν µπορώ παρά

να αναφερθώ στην οµιλία του Υπουργού κ. Φίλη, όταν άρχισε η
συζήτηση του νοµοσχεδίου, ο οποίος άρχισε την οµιλία του µε
τα λόγια: «Η συζήτηση γίνεται σήµερα, λίγες ηµέρες πριν τον
αγιασµό». Βοήθειά σας, κύριε Φίλη! Εγώ νόµιζα ότι θέλατε να κά-
νετε –όπως λέγατε- ουδετερόθρησκο κράτος. Τώρα σιγά σιγά
θα ντυθείτε και παππαδάκια, απ’ ό,τι βλέπω, γιατί –βλέπετε- πίσω
από τους ιερείς και τους ιεράρχες κρύβονται πολλές ψήφοι και
δεν τολµάτε να βγάλετε τα µαρξιστικά σας απωθηµένα που λένε
ότι η θρησκεία είναι το όπιον του λαού. 

Είπε επίσης ο κ. Φίλης ότι η πρώτη πράξη της Κυβέρνησης
είναι να επαναφέρει το κλίµα δηµοκρατίας στα σχολεία, να στα-
µατήσουν οι εκδικητικές απολύσεις µε το ψευδώνυµο της αξιο-
λόγησης. Αν πράγµατι υπήρξαν εκδικητικές απολύσεις, απερί-
φραστα τις καταδικάζω. Δεν µπορούµε όµως να καταδικάζουµε
την αξιολόγηση σαν αναγκαιότητα για το οτιδήποτε στον κόσµο
αυτό. Οι καθηγητές βάζουν βαθµούς στους µαθητές και οι κα-
θηγητές πρέπει από κάποιους να βαθµολογούνται, από κάποιους
να αξιολογούνται. Αν δεν µπορείτε να φτιάξετε µία πραγµατικά
αξιοκρατική επιτροπή που θα κρίνει αυτά τα πράγµατα και δου-
λεύετε πάντα µε γνώµονα το πελατειακό και κοµµατικό κράτος,
τότε είστε αποτυχηµένοι. 

Είπε επίσης, ο κ. Φίλης ότι πολύς λόγος γίνεται για την αρι-
στεία. Ας γνωρίζουµε ότι πίσω από τη λέξη αριστεία διακυβεύον-
ται διαφορετικές και µερικές φορές διαµετρικά αντίθετες πολι-
τικές. Ναι, πράγµατι –το είπε και ο Υπουργός σας- πίσω από την
αριστεία κρύβεται ένα φασιστικό καθεστώς. Ίσως για εσάς φα-
σιστικό καθεστώς είναι ένα καθεστώς το οποίο είναι εθνικιστικό,
το οποίο δίνει τη δυνατότητα στους άριστους να προχωρούν και
όχι στους αρεστούς, στο πελατειακό και κοµµατικό κράτος. Ένα
τέτοιο καθεστώς µπορεί να φέρει στην Ελλάδα µόνο η Χρυσή
Αυγή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Δεν είναι τυχαίο ότι το νοµοσχέδιο αφορά –όπως είπατε- στην

ελληνόγλωσση εκπαίδευση. Θα µπορούσε να λεχθεί ότι είναι ένα
σχήµα λόγου, εάν δεν υπήρχε το ιδεολογικό υπόβαθρο σύµφωνα
µε το οποίο το ελληνικό έθνος είναι δηµιούργηµα του δευτέρου
µισού του 19ου αιώνος, ότι δεν είµαστε Έλληνες δηλαδή, αλλά
ελληνόγλωσσοι κατά Φαλµεράυερ. Και αυτά δεν τα φαντάζοµαι.
Και ο καθηγητής κ. Λιάκος, τον οποίο βάλατε να ρυθµίζει τα ζη-
τήµατα της παιδείας, αυτό υποστηρίζει σε βιβλίο του, σε αντί-
θεση βεβαίως µε πολλούς διανοούµενους της Αριστεράς οι
οποίοι βλέπουν την εθνική συνέχεια.

Ο κ. Φίλης επίσης είπε σε µια –αν δεν κάνω λάθος- τηλεοπτική
του εµφάνιση ότι δεν πρέπει να υπάρχουν λευκές σελίδες στην
ιστορία. Συµφωνούµε απόλυτα. Τι θα γράψετε, όµως, γι’ αυτήν
την περίοδο; Θα βάλετε αποσπάσµατα από την Ορθοκωστά του
Θανάση Βαλτινού -που είναι και Αριστερός- που µιλάει για τη
σφαγή Δεξιών πατριωτών από τους Αριστερούς; Θα βάλετε για
τη σφαγή του Μελιγαλά;

Είναι καιρός, πιστεύετε, και είστε εσείς οι κατάλληλοι -ένα
κόµµα που µέχρι πριν από λίγα χρόνια είχατε 4% και ανήκατε
στην εξτρεµιστική Αριστερά- να δηµιουργήσετε µια ιστορία η
οποία δεν θα φέρει εθνικό διχασµό;

Υπήρξε ένας µεγάλος άνδρας, Ιταλός διανοούµενος της Αρι-
στεράς, µε το όνοµα Γκράµσι. Είχε πει –και η θεωρία του αποκα-
λείται γκραµσισµός- ότι εάν καταλάβουµε όλες τις θέσεις της
διανόησης, όλες τις θέσεις της παιδείας, σίγουρα θα έρθει και η
εξουσία στα χέρια µας. Και πράγµατι το επιτύχατε. Και το επιτύ-
χατε και πολιτικά παίρνοντας την κοινοβουλευτική πλειοψηφία
µαζί µε το κόµµα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Δεν φέρατε, όµως,
κοµµουνισµό.

Τι είναι αυτό το οποίο µας είπε επίσης ο κ. Φίλης και είναι από-
λυτα σχετικό; Ότι υπήρξαν κινήµατα, διεκδικήσεις, υπήρξε εν-
διαφέρον για την πραγµατική δηµοκρατική εκπαίδευση και κα-
τηγορείται γι’ αυτά και ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο παλαιότε-
ρος, ως σοσιαλµανής. Πράγµατι έτσι είναι. Οι πύλες της παιδείας
στην Αριστερά και στην πλήρη κυριαρχία του µαρξισµού δεν
είναι υπόθεση των δεκαοκτώ ή είκοσι µηνών που κυβερνά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είναι υπόθεση από το 1974 έως σήµερα. 

Και δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι στις εκλογές που γίνονται στο
χώρο των πανεπιστηµιακών η Αριστερά παίρνει σχεδόν το 90%.
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Τι συµβαίνει; Όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες που είναι Δεξιοί, Κεν-
τρώοι είναι χαζοί και όλα τα λαµπρά µυαλά, όλα τα υψηλά IQ
είναι στην Αριστερά; Όχι βέβαια. Έχει δηµιουργηθεί µια συντε-
χνία, έχει δηµιουργηθεί µια βιοµηχανία παραγωγής καθηγητών
και λεκτόρων και γι’ αυτό το πράγµα υπεύθυνη είναι –και ας µην
διαµαρτύρεται- η Νέα Δηµοκρατία, η οποία άνοιξε τις πύλες του
µαρξισµού στην παιδεία.

Επίσης, ο κ. Φίλης στην οµιλία του αναφέρθηκε και στο προ-
σφυγικό. Δεν θα πω ακριβώς τα λόγια για να µην καταχραστώ
και τον χρόνο. Και µίλησε για τµήµατα ένταξης στα σχολεία γύρω
από τα camp, δηλαδή νηπιαγωγεία µέσα στα hot spots, την ίδια
στιγµή που ένα µεγάλο µέρος των Ελλήνων δεν µπορούν να στεί-
λουν τα παιδιά τους στους παιδικούς σταθµούς και σε νηπιαγω-
γεία.

Αλλά, εν τοιαύτη περιπτώσει, σε αυτά τα hot spots τι είδους
νηπιαγωγεία θα φτιάξετε; Μαροκινών, Αλγερινών, Ιρακινών, Σύ-
ριων; Και που θα βρεθούν αυτοί που θα τους διδάξουν; Μας δίνει
την απάντηση ο κ. Φίλης λέγοντας «έχουµε εξασφαλίσει από τον
Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης 9 εκατοµµύρια ευρώ για τις
µετακινήσεις, έχουµε 7 εκατοµµύρια από κοινοτικούς πόρους για
την οργάνωση και το εκπαιδευτικό προσωπικό, 16 εκατοµµύρια
ευρώ για την εκπαίδευση σε βαθµό νηπιαγωγείου στα hot spots».
Πού θα πάνε αυτά τα λεφτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Στις
Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις του Τζωρτζ Σόρος και στην κοµ-
µατική πελατεία του ΣΥΡΙΖΑ των αλληλέγγυων οι οποίοι διορί-
ζονται. Δεν έχουν σταµατήσει οι διορισµοί στο ελληνικό κράτος.
Μην πιστεύετε ότι ισχύει κάτι τέτοιο, συνεχίζονται.

Στη συνέχεια θα ήθελα να αναφερθώ στο µέγα ζήτηµα µε το
οποίο ασχολείται και το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά ασχολείται και
ο ΣΥΡΙΖΑ γενικά, ότι είναι δυνατό να αποδοθεί ιθαγένεια σε
όσους µετέχουν της ελληνικής παιδείας. Και πολύ συχνά -ακού-
στηκε πάλι στην Αίθουσα αυτή αυτό το πράγµα- χρησιµοποιούν
τη ρήση του Ισοκράτους που έχει ως εξής: «Και µάλλον Έλληνας
καλείσθαι τους της παιδεύσεως της ηµετέρας, ή τους της κοινής
φύσεως µετέχοντας». Βασιζόµενοι, λοιπόν, σε αυτήν τη φράση,
αυτοί που βλέπουν έναν ρόλο κοσµοπολίτη στον Έλληνα λένε
ότι δεν χρειάζεται κάποιος να είναι Έλληνας στη συνείδηση, Έλ-
ληνας στο αίµα, Έλληνας στην καταγωγή. Αρκεί και µόνο να µε-
τέχει της ελληνικής παιδείας. 

Στο σηµείο αυτό χρησιµοποιώ ένα απόσπασµα από την ιστορία
της αρχαίας Ελλάδος του Ούλριχ Βίλκεν, το οποίο έχει µεταφρά-
σει ο καθηγητής του Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης κ. Του-
λουµάκος, ο οποίος λέει τα εξής: «Ο Ισοκράτης αναφέρει βέβαια
στον πανηγυρικό του το 380 π.Χ. ότι «η Αθήνα υπερέχει τόσο
πολύ στη σκέψη και τον λόγο, ώσθ’ οι ταύτης µαθηταί των άλλων
διδάσκαλοι γεγόνασι και το των Ελλήνων όνοµα πεποίηκε µηκέτι
του γένους, αλλά της διανοίας δοκείν είναι, και µάλλον Έλληνας
καλείσθαι τους της παιδεύσεως της ηµετέρας, ή τους της κοινής
φύσεως µετέχοντας». Εκδόσεις Παπαζήση, παρακαλώ, το βιβλίο,
όχι από κανέναν φασιστικό ή εθνικιστικό εκδοτικό οίκο και διδά-
σκεται στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Δεν ξέρω αν τα τελευ-
ταία χρόνια έχει αποσυρθεί. «Ωστόσο, µε τη φράση αυτή ο Ισο-
κράτης δεν θέλει να συµπεριλάβει, όπως υποστηρίχθηκε συχνά,
στους Έλληνες και τους εξελληνισµένους αυτούς βαρβάρους,
γιατί γι’ αυτόν οι βάρβαροι εξακολουθούν να είναι οι φυσικοί εχ-
θροί των Ελλήνων». Πανηγυρικός παράγραφος 158, Παναθηναϊ-
κός παράγραφος 163. «Το νόηµα της φράσεως είναι µάλλον ότι
ο Ισοκράτης θεωρεί πραγµατικούς Έλληνες µόνο όσους έχουν
λάβει αττική µόρφωση». 

Σταµατήστε επιτέλους τη διαστρέβλωση των λόγων του Ισο-
κράτη. Οι Έλληνες γεννιούνται, δεν γίνονται µέσα στα σχολεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Θα ήθελα να τελειώσω µε τα λόγια ενός ξεχωριστού πνευµα-

τικού άντρα που επέλεξε από αηδία την εθελούσια έξοδό του
από τη ζωή, του αείµνηστου καθηγητού Λιαντίνη από το βιβλίο
του «Τα ελληνικά». Γιατί σίγουρα δεν έχει διαλύσει ο ΣΥΡΙΖΑ την
παιδεία, όλο το µεταπολιτευτικό καθεστώς την έχει διαλύσει. 

Γράφει, λοιπόν, ο αείµνηστος Λιαντίνης –και µε τα λόγια του
αυτά τελειώνω-: «Σήµερα µια µυλόπετρα πλακώνει την παιδεία
των παιδιών µας. Ένας βραχνάς γράφει το παρόν µίζερο και δια-
γράφει απαίσιο το µέλλον της χώρας. Γιατί η αγωγή των νέων

είναι κακή. Και η αγωγή των νέων είναι το θεµέλιο της πολιτείας».
Αυτό ξεριζώνετε, αυτό αποσαθρώνετε µε όσα κάνετε. «Η παιδεία
των νέων είναι το δυνατό αίµα και ο αέρας ιωδίου για το µέλλον
των λαών. Επένδυση πιο ασφαλή για προοπτική µακρόπνοη δεν
πρόκειται να την βρεις. Την αλήθεια αυτή τη λαλούν και την κρά-
ζουν από τους νόµους του Λυκούργου µέχρι τους χάρτες του
ΟΗΕ. Όµως της δικής µας παιδείας το αίµα έχει αιµατοκρίτη λευ-
χαιµίας», έγραφε ο Λιαντίνης. Αυτό συνεχίζεται και θα συνεχίζε-
ται µέχρι να έρθει η ώρα των Ελλήνων, η ώρα της Χρυσής Αυγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε

τους Βουλευτές.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεωργοπούλου-Σαλ-

τάρη Ευσταθία για επτά λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν σχέδιο νόµου που

ρυθµίζει, µεταξύ άλλων, ζητήµατα χρηστής λειτουργίας των ιδιω-
τικών σχολείων και των φροντιστηρίων αποτυπώνεται ξεκάθαρα
η προσπάθειά µας για την υπεράσπιση του δηµοσίου συµφέρον-
τος.

Ακούµε το τελευταίο διάστηµα από διαφόρους ότι διώκεται η
αριστεία, ότι χαρακτηρίζεται ρετσινιά, ενώ παράλληλα κάτι ανά-
λογο συµβαίνει αυτές τις µέρες µε τη δηµοπρασία των τηλεοπτι-
κών αδειών. Ακούµε ότι διώκεται η πολυφωνία των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης και άλλα ανυπόστατα σχόλια. Η πραγµατικό-
τητα είναι και στη µία και στην άλλη περίπτωση, σε αυτή του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου και στην άλλη, την εν εξελίξει διαδικασία
της αδειοδότησης των ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών, ότι συµ-
βαίνει ακριβώς το αντίθετο. 

Τα ιδιωτικά σχολεία, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, παρέχουν δη-
µόσιο αγαθό. Οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί σταθµοί χρησιµοποιούν δη-
µόσιο αγαθό. Εποµένως, πρέπει να λειτουργούν υπό την ουσια-
στική εποπτεία της πολιτείας. Ούτε περιορίζουµε το δικαίωµα
ύπαρξης ιδιωτικών σχολείων ούτε το δικαίωµα λειτουργίας ιδιω-
τικών τηλεοπτικών σταθµών. Υπερασπιζόµαστε, όµως, την ισο-
νοµία ανάµεσα σε όλους τους µαθητές, τη διασφάλιση των εργα-
σιακών δικαιωµάτων στα σχολεία απέναντι στο υφιστάµενο κα-
θεστώς γαλέρας και εκβιασµών που επιβλήθηκε ιδιαίτερα τα τε-
λευταία χρόνια.

Βεβαίως, τα προηγούµενα χρόνια οι νεοφιλελεύθερες κυβερ-
νήσεις συρρικνώσατε τις δηµόσιες σχολικές µονάδες και ρίξατε
«µαύρο» στον δηµόσιο τηλεοπτικό σταθµό, ανακαλύπτοντας και
αποκαλύπτοντας για ποιους πραγµατικά κυβερνούσατε. Να θυ-
µίσω τις απολύσεις που έγιναν στα ΕΠΑΛ-ΕΠΑΣ, όταν καταργή-
θηκαν ειδικότητες, ενώ ταυτόχρονα ο Υπουργός Παιδείας εγκαι-
νίαζε ιδιωτικά κέντρα, τα οποία είχαν ακριβώς τις ίδιες ειδικότη-
τες. 

Εµείς επαναφέρουµε την εποπτεία των ιδιωτικών εκπαιδευτη-
ρίων στο Υπουργείο Παιδείας, για να λειτουργεί η ισονοµία για
µαθητές και εκπαιδευτικούς, και δηµοπρατούµε για εµπορική εκ-
µετάλλευση ένα δηµόσιο αγαθό, τις συχνότητες δηλαδή, εξα-
σφαλίζοντας τα έσοδα του δηµοσίου και τα εργασιακά δικαιώ-
µατα. Με λίγα λόγια, εισάγονται δηµοκρατικοί κανόνες παντού
και για όλους. 

Όταν έχουµε να κάνουµε µε τόσο κρίσιµης σηµασίας ζητήµατα
µε εθνικές και γεωπολιτικές προεκτάσεις, όπως είναι η ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση, αλλά και η τακτοποίηση του καθεστώτος
της αδιαφάνειας στα ιδιωτικά σχολεία, δεν µπορούµε να θεω-
ρούµε την παιδεία ως αγοραία δραστηριότητα - ξέφραγο αµπέλι. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα στο θέµα των διατάξεων για την ελληνό-
γλωσση και τη διαπολιτισµική εκπαίδευση. Η ανάγκη για ουσια-
στικότερη ρύθµιση του πλαισίου της ελληνόγλωσσης εκπαίδευ-
σης στο εξωτερικό είναι υπαρκτή. Συγκεκριµένα, η ενίσχυση του
εποπτικού και ελεγκτικού ρόλου του Υπουργείου Παιδείας είναι
απαραίτητη σήµερα που η χώρα µας βρίσκεται ακόµα στη δίνη
της οικονοµικής κρίσης, ώστε να αντιµετωπιστούν ενδεχόµενα
φαινόµενα του παρελθόντος, όπως κατασπατάληση πόρων και
πελατειακές εξυπηρετήσεις. 

Σε αυτό το σηµείο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη ρητή διατύ-
πωση του σκοπού της προώθησης της γνώσης και της ευαισθη-
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τοποίησης σε σχέση µε την ελληνική πολιτιστική κληρονοµιά,
καθώς και την ανάδειξη των πολιτισµικών ιδιαιτεροτήτων της ελ-
ληνικής οµογένειας κατά τόπους, θέλω να θέσω το ζήτηµα της
πληρέστερης επαφής των ελληνόπουλων του εξωτερικού µε τον
πολιτισµό µας µέσα από τον εµπλουτισµό της ελληνόγλωσσης
εκπαίδευσης µε επιπλέον δραστηριότητες. 

Είχα θέσει στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων την ανα-
γκαιότητα, πέραν της ενίσχυσης των σχολείων της ελληνικής
οµογένειας, όπως στην Ουγγαρία, την Αλβανία και σε άλλες
χώρες, να δοθεί βάρος και στην πολιτιστική διαδικασία του ελ-
ληνικού πολιτισµού, θέατρο, λογοτεχνία, χορός, τέχνες και βε-
βαίως υπάρχει µεγάλη ανάγκη να αποσταλούν και άλλοι Έλληνες
εκπαιδευτικοί, οι οποίοι θα µπορούσαν ενδεχοµένως να πάρουν
µέρος και στη διοργάνωση εξωσχολικών πολιτιστικών προγραµ-
µάτων. Οι άνθρωποι εκεί διψούν και ταυτόχρονα εκφράζουν την
αγωνία τους, ώστε τα παιδιά δεύτερης και τρίτης γενιάς να γί-
νονται κοινωνοί της ελληνικής παράδοσης, αλλά και του σύγχρο-
νου πολιτιστικού γίγνεσθαι. 

Καταθέτω σχετικά µια άµεση πρόταση προς το Υπουργείο Παι-
δείας. Στη χώρα µας και ειδικά στον Νοµό Ηλείας πραγµατοποι-
είται κάθε χρόνο το Διεθνές Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Ολυ-
µπίας για παιδιά και νέους. Είναι ένας θεσµός που µαγνητίζει
κάθε χρόνο µαθητές µε τις πολλαπλές δράσεις που έχει ανοίξει,
εκτός από την παρακολούθηση ταινιών γραµµένες για παιδιά και
νέους. 

Φέτος µάλιστα για πρώτη φορά θεσµοθετήθηκε βραβείο της
Βουλής των Ελλήνων για το φεστιβάλ. Θα µπορούσαν σε πρώτη
φάση αυτές οι ταινίες, οι οποίες έχουν ως αντικείµενο τα ανθρώ-
πινα ιδεώδη και αξίες, να προβάλλονται στα σχολεία στο εξωτε-
ρικό και σε επόµενη φάση να λειτουργήσουν πειραµατικά εργα-
στήρια δηµιουργίας µικρών ταινιών από τα ίδια τα παιδιά.

Η διαπολιτισµική εκπαίδευση είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό
θέµα και εµείς µέσα από τα προγραµµατικά κείµενα του ΣΥΡΙΖΑ
έχουµε στόχο ένα εκπαιδευτικό σύστηµα, που στο σύνολό του
θα διαπνέεται από τις αξίες και τις αρχές της διαπολιτισµικής και
αντιρατσιστικής εκπαίδευσης, θα προωθεί τον σεβασµό στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, την ισότητα, την αµοιβαία κατανόηση, την
αλληλεγγύη και µεταξύ των ατόµων και οµάδων και θα καταπο-
λεµά τον ρατσισµό, την ξενοφοβία, τον κοινωνικό αποκλεισµό και
κάθε είδους στερεότυπα. 

Τέλος, θα ήθελα να σταθώ στην υπουργική τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 640 και ειδικό 41 που αφορά οχτώµισι χιλιάδες πε-
ρίπου καθαρίστριες σχολείων, οι οποίες έχουν δεινοπαθήσει τα
προηγούµενα χρόνια µένοντας απλήρωτες ακόµη και επτά µή-
νες, όπως είχε γίνει το 2013. 

Από αυτό εδώ το Βήµα και από το 2012 έχω επισηµάνει και
έχω στηλιτεύσει πάρα πολλές φορές αυτή την αδικία. Είναι ση-
µαντικό το ότι για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια οι καθα-
ρίστριες πληρώθηκαν χωρίς σηµαντική καθυστέρηση το δίµηνο
Μαΐου-Ιουνίου του 2016. Σήµερα µε την τροπολογία εξαιρούνται
και για το 2016-2017 από την έγκριση της επιτροπής της ΠΥΣ οι
συµβάσεις τους και έτσι διασφαλίζεται και ο απρόσκοπτος κα-
θαρισµός των σχολικών µονάδων όλης της χώρας και για φέτος. 

Ζητώ πέραν της υφιστάµενης τροπολογίας να υπάρξει σχεδια-
σµός, ώστε οι σχολικές επιτροπές να έχουν πιστώσεις σε έγκαιρο
χρόνο και να µπορούν να πληρώνουν τις καθαρίστριες µε προ-
γραµµατισµό σε µηνιαία βάση, όπως ακριβώς και αυτές παρέ-
χουν τις υπηρεσίες τους. Γνωρίζω ότι είναι σύνθετη τεχνικά αυτή
η διαδικασία, επειδή αφορά µισθώσεις έργου, αλλά από την άλλη
πρέπει να ανοίγουµε και δρόµους εκεί που δεν υπάρχουν, όπως
έχει πει και ο Πρωθυπουργός, και να υπερασπιζόµαστε µε όλες
µας τις δυνάµεις τους ανθρώπους της εργασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και
εµείς. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Μπαξεβανάκης, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

Κύριε Μπαξεβανάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε δώδεκα ηµέρες χτυπάει το

κουδούνι για το ξεκίνηµα µιας νέας σχολικής χρονιάς στα σχο-
λεία της χώρας µας. Έχει γίνει µια πολύ σοβαρή προσπάθεια
από το Υπουργείο Παιδείας αυτή η χρονιά να εξελιχθεί διαφορε-
τικά. Ήδη το σύνολο των σχολικών εγχειριδίων βρίσκεται στα
σχολεία και οι εκπαιδευτικοί θα βρίσκονται µετά από πολλές δε-
καετίες έγκαιρα στις θέσεις τους.

Πολλοί και από πολλές πλευρές εύχονται να µην πάνε καλά τα
πράγµατα και ορισµένοι µάλιστα προσπαθούν να µην υπάρξει
οµαλή έναρξη των µαθηµάτων. Θα διαψευσθούν. Αυτή η σχολική
χρονιά θα είναι διαφορετική, θα είναι καλύτερη από κάθε προ-
ηγούµενο. Άλλωστε το δείχνει αυτό η κατάσταση στην ειδική α-
γωγή.

Ήδη µε υπουργικές αποφάσεις ιδρύονται πεντακόσια τριάντα
ένα νέα τµήµατα ένταξης στα σχολεία µας, εξήντα ένα τµήµατα
σε νηπιαγωγεία, τριακόσια σαράντα τέσσερα σε δηµοτικά σχο-
λεία, εκατόν είκοσι έξι σε γυµνάσια. Επίσης, ιδρύονται είκοσι τρία
νέα σχολεία ειδικής αγωγής, τρία ειδικά νηπιαγωγεία, έξι ειδικά
δηµοτικά σχολεία, έξι ειδικά επαγγελµατικά γυµνάσια και πέντε
εργαστήρια ειδικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Επιπλέον,
έχουν εξασφαλιστεί πιστώσεις για προσλήψεις παραπάνω από
εννέα χιλιάδων αναπληρωτών για την ειδική αγωγή.

Δεν έχει περάσει πολύς καιρός που σε αυτή εδώ την Αίθουσα
συζητούσαµε τις διατάξεις για την ειδική αγωγή, εισάγοντας την
έννοια της συµπερίληψης που αποτελεί την παγκόσµια τάση
στην παιδαγωγική αντίληψη για αυτές τις σχολικές µονάδες. Και
τι δεν ακούσαµε τότε από όλες τις πλευρές της Αντιπολίτευσης
αλλά και από πολλές συνδικαλιστικές ηγεσίες. Η ειδική αγωγή
δήθεν συρρικνώνεται, υποβαθµίζεται, τα σχολεία και οι δοµές
της κλείνουν. Δυστυχώς, για τους µηδενιστές η πραγµατικότητα
είναι απολύτως διαφορετική. Οι καταστροφολόγοι διαψεύδονται
παταγωδώς. Η Κυβέρνηση αποδεικνύει έµπρακτα ότι η ειδική
αγωγή αποτελεί στην πράξη προτεραιότητα.

Σχετικά µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου για την ιδιωτική εκ-
παίδευση δεν θα αναφερθώ ιδιαίτερα στο θέµα των αναιτιολό-
γητων απολύσεων. Έχουν καταλάβει πια όλοι οι πολίτες ότι το
νοµοσχέδιο προσπαθεί να προστατεύσει τους ιδιωτικούς εκπαι-
δευτικούς από την ασυδοσία ορισµένων σχολαρχών.

Έχει γίνει, επίσης, απολύτως κατανοητό στην ελληνική κοινω-
νία ότι στο πλευρό αυτών των σχολαρχών βρίσκεται η Νέα Δη-
µοκρατία, η οποία µε πάθος -και αυτό είναι εντυπωσιακό- από
όλους τους οµιλητές της υπερασπίζεται το υπέρτατο δικαίωµα
των σχολαρχών να απολύουν ανεξέλεγκτα και αναιτιολόγητα.

Είναι καλό που η Νέα Δηµοκρατία συνεχίζει και φροντίζει κάθε
φορά να µας υπενθυµίζει µε ποιους είναι. Είναι καλό για όλους
µας και για την κοινωνία γενικότερα. Όπως φροντίζει κάθε µέρα
να µας θυµίζει ότι είναι στο πλευρό των καναλαρχών, ότι είναι µε
την ανοµία των είκοσι επτά χρόνων, ότι είναι µε τη διαπλοκή, ότι
είναι µε τους οικονοµικά ισχυρούς. Συνεχίστε να µας το θυµίζετε.
Κάνει καλό σε όλους µας. 

Θα σταθώ στις διατάξεις που αφορούν τη νόµιµη και διαφανή
λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων, αλλά και των φροντιστηρίων
και των κέντρων ξένων γλωσσών. Αυτό που επιδιώκεται είναι απ-
λό, να γνωρίζουν οι υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας αλλά
και η Επιθεώρηση Εργασίας το εβδοµαδιαίο πρόγραµµα, τον
αριθµό των τµηµάτων και τον αριθµό των µαθητών του κάθε τµή-
µατος, καθώς και τον διδάσκοντα κάθε διδακτικής ώρας. 

Για να µιλήσουµε ανοιχτά, γίνεται µια σοβαρή προσπάθεια να
αντιµετωπιστεί η φοροδιαφυγή που οργιάζει στους χώρους αυ-
τούς, όπως και η εισφοροδιαφυγή, καθώς είναι πολλές οι περι-
πτώσεις που δηλώνονται λιγότερες ώρες εργασίας από όσες
πραγµατοποιούνται. 

Δηµιουργείται µια πλατφόρµα, για να καταχωρούνται τα απο-
λύτως απαραίτητα δεδοµένα και να υποβάλλεται µε ηλεκτρονικό
τρόπο στις υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας. Από την ίδια τη
δοµή της είναι προφανές ότι η συµπλήρωση αυτής της πλατφόρ-
µας θα είναι σχετικά εύκολη και δεν θα προσθέτει υπερβολικό
νέο λειτουργικό ή διοικητικό κόστος στις επιχειρήσεις αυτές, που
κατά κανόνα είναι µικρές, καθώς πρόκειται για επαρχιακά ή συ-
νοικιακά φροντιστήρια και κέντρα ξένων γλωσσών. Αυτή η απλό-
τητα και η ευκολία πρέπει να αποτυπωθεί, κύριε Υπουργέ, και
στην απόφαση που θα καθορίζει τη διαδικασία υποβολή τους. 
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Στα λόγια, όλοι επικαλούµαστε την ανάγκη να αντιµετωπιστεί
η φοροδιαφυγή και η εισφοροδιαφυγή. Η Κυβέρνηση έµπρακτα
αποδεικνύει ότι κινείται σε αυτή την κατεύθυνση. Όσοι αντιδ-
ρούν, ας εξηγήσουν τι ακριβώς υπερασπίζονται.

Καθιερώνεται, επίσης, ως πλήρες ωράριο των εκπαιδευτικών
φροντιστηρίων και κέντρων ξένων γλωσσών οι είκοσι µία ώρες
την εβδοµάδα. Το ωράριο αυτό δεν είναι κάτι καινούργιο. Είναι
αυτό που είχαν συµφωνήσει οι εργοδότες και οι εργαζόµενοι,
όταν ακόµα υπήρχαν οι ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις. 

Διευκρινίζεται, λοιπόν, ότι όσοι εκπαιδευτικοί εργάζονται µε
αυτό το πλήρες εκπαιδευτικό ωράριο θα δικαιούνται εικοσιπέντε
ένσηµα, ανεξάρτητα από την κατανοµή των ωρών αυτών στη
διάρκεια της εβδοµάδος. Και αυτό, για να µην αδικούνται εκπαι-
δευτικοί που το ωράριό τους είναι συµπιεσµένο σε λίγες ηµέρες
της εβδοµάδας και έτσι είχαν δυσµενές συνέπειες, όσον αφορά
τη δυνατότητα να παίρνουν το επίδοµα ανεργίας το καλοκαίρι ή
να θεµελιώνουν το συνταξιοδοτικό δικαίωµα. Ο κανόνας είναι
απλός: Πλήρες ωράριο, πλήρη ένσηµα. 

Καθιερώνεται, τέλος, το αυτονόητο. Όποιος εργάζεται την Κυ-
ριακή ή σε µέρες αργίας, θα αµείβεται όπως ορίζει η εργατική
νοµοθεσία. Είναι αστείο και ειλικρινά το λέω έτσι µε µια δόση µε-
λαγχολίας, ότι ορισµένοι εργοδοτικοί φορείς µας καταγγέλλουν
ότι κόντρα στα µνηµόνια προσπαθούµε να υπερασπιστούµε τα
εργασιακά δικαιώµατα. Έχουν δίκιο. Αυτό ακριβώς προσπαθού-
µε να κάνουµε. 

Θα τελειώσω µε µια κουβέντα για τους παράτυπους τίτλους
σπουδών, που έχουν εκδοθεί από ορισµένα ιδιωτικά ΤΕΕ. Με το
νοµοσχέδιο διευρύνεται ο χρονικός ορίζοντας του ελέγχου. Δεν
κατανοώ σε αυτό το σηµείο τις αντιδράσεις σας. Αν διαπιστωθεί
ότι υπάρχουν παράτυπα πτυχία, είτε πριν το 2004 ή µετά το 2008,
πρέπει να µείνουν ανεξέλεγκτες αυτές οι περιπτώσεις; 

Μου κάνει εντύπωση αυτή η ένσταση και µάλιστα από εκεί-
νους, οι οποίοι το 2007 ψήφισαν τον σχετικό νόµο επί υπουργίας
της κ. Γιαννάκου, ένα νόµο βεβαίως που ούτε οι ίδιοι που τον ψή-
φισαν δεν τον εφήρµοσαν ποτέ, όπως δεν τον εφήρµοσε και η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που ακολούθησε, αλλά και η συγκυβέρ-
νηση των δύο συνεταίρων, που ήρθε στη συνέχεια. 

Εµείς, λοιπόν, θα εφαρµόσουµε τον νόµο και θα διευρύνουµε
τα χρονικά όρια του ελέγχου. Δεν κατανοώ πώς αντιδρούν αυτοί,
που ο Αρχηγός τους διετέλεσε Υπουργός Διοικητικής µεταρρύθ-
µισης και δεν ήταν αυτή η προτεραιότητά του. Δεν ήταν η προ-
τεραιότητά του να ελέγξει τους παράτυπους τίτλους σπουδών
και ενδεχοµένως να αποδώσει τις συνέπειες που αρµόζουν σε
όσους τις κατείχαν. Η προτεραιότητά του ήταν άλλη: Να απολύ-
σει και να θέσει σε διαθεσιµότητα χιλιάδες εργαζόµενους µεταξύ
των οποίων και δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης. Και αυτό είναι καλό να το θυµόµαστε, για να
ξέρουµε όλοι και να θυµόµαστε όλοι ποιος είναι ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπαξεβανάκη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Αντωνιάδης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλησπέρα σας. 
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκ-

παίδευση, τη διαπολιτισµική µε αναφορές στην ιδιωτική και ειδική
αγωγή. Ακόµα όµως σηµαντικότερες είναι οι αποκαλυφθείσες
προθέσεις του Υπουργού όλες αυτές τις µέρες που συζητάµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, και για την ιστορία µε τις λευκές σε-
λίδες και για τη δηµόσια παιδεία και για την κατάργηση των πα-
νελληνίων. 

Κατ’ αρχάς, άκουσα προηγουµένως τον κ. Φίλη –και τον ακού-
σαµε όλοι- να απαντάει στον κ. Γεωργιάδη και έδινε την εντύ-
πωση ότι απολογούνταν. Ξέρετε γιατί; Γιατί όντως απολογούνταν
για όλα τα µαγειρέµατα που έχει κάνει έως τώρα και γι’ αυτά που
σχεδιάζει στο µέλλον και για τα οποία θα απολογείται για πολλά
χρόνια. 

Ξεκινάµε τη σχολική περίοδο µε δέκα τέσσερις χιλιάδες κενά
µόνο στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση, επτά χιλιάδες διακόσια
κενά στη γενική αγωγή, δύο χιλιάδες κενά στην ειδική αγωγή,
τρεις χιλιάδες κενά στην παράλληλή στήριξη και άλλες δύο χι-
λιάδες και πλέον κενά σε όλες τις υπόλοιπες άδειες άνευ απο-
δοχών κτλ.. Δεν ξέρω εάν ίσως ο κύριος Υπουργός δεν έδειχνε
τόσο µεγάλη σπουδή, µήπως τα πράγµατα ήταν καλύτερα. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο πολύ σύντοµα, γιατί πιστεύω ότι
έχουν αναφερθεί τα περισσότερα. Για την ειδική αγωγή θέλω να
πω ότι σαφέστατα –αυτό είπε και η Νέα Δηµοκρατία και τα προ-
ηγούµενα χρόνια- εφόσον απορροφώνται όλοι οι εκπαιδευτικοί
της ειδικής αγωγής, αλλά και οι αναπληρωτές αυτής, τότε από
εκεί και πέρα, µπορούν να µπουν και αυτοί της γενικής παιδείας
και της γενικής αγωγής. 

Για το θέµα της αναβάθµισης των ελληνόγλωσσων σε δίγλωσ-
σα, θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις: τη διασφάλιση της πρό-
σβασης σε ΑΕΙ Ελλάδας και εξωτερικού και τη διατήρηση της
ελληνικής παιδείας, που είναι µείζονος σηµασίας. Δεν χαρίζουµε
κανένα ελληνόπουλο ούτε στους Γερµανούς ούτε στους Αµερι-
κανούς. 

Εδώ θέλω να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό εάν προλαβαίνουν
να διασφαλιστούν οι διακρατικές συµφωνίες µέχρι το 2018. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό να υπάρξει διάλογος και διαβού-
λευση και των τεσσάρων µερών, Υπουργείου, εκπαιδευτικών, µα-
θητών και γονέων. Αυτό, βεβαίως, χρειάζεται αξιοπιστία. Η αξιο-
πιστία του Υπουργείου είναι τραυµατισµένη και πρέπει οπωσδή-
ποτε να αποκατασταθεί. 

Εν τάχει, επίσης, να αναφερθώ στο ότι δεν καταλαβαίνουµε
γιατί δεν προτάσσονται οι αποσπάσεις εκπαιδευτικών χωρίς επι-
µίσθιο και µετά όλοι οι υπόλοιποι. Αυτό υποκρύπτει σκοπιµότητα.
Γιατί υποβαθµίζονται τα πτυχία ξένης γλώσσας και γενικά η ξένη
γλώσσα για τους εκπαιδευτικούς και τους διευθυντές που ζητούν
απόσπαση στο εξωτερικό; Υποκρύπτει σκοπιµότητα και κινείται
στη λογική της ήσσονος προσπάθειας. 

Επίσης, είναι και το θέµα της αιτιολόγησης της απόλυσης.
Εδώ, πρέπει να βρεθεί η χρυσή τοµή και οι εκπαιδευτικοί να µην
γίνονται έρµαια των σχολαρχών, αλλά και οι σχολάρχες να µπο-
ρούν να λειτουργούν. Άρα, πρέπει να βρεθεί µια χρυσή τοµή, η
οποία να είναι λειτουργική. 

Για τους αιώνιους φοιτητές, τι να πούµε; Βαδίζουµε ολοταχώς
προς τα πίσω, έστω και µε τα δύο εξάµηνα που έδωσε προηγου-
µένως ο Υπουργός. 

Έρχοµαι τώρα και στα µείζονα. Ανέφερε ο κύριος Υπουργός
το θέµα των λευκών σελίδων και το ξαναγράψιµο της ιστορίας
σε κάποια θέµατα, τα οποία πιστεύει ότι λείπουν. Αφού φρόντισε
ο ίδιος ο Υπουργός και ο προκάτοχός του να βγάλει γεγονότα
από την ιστορία µείζονος σηµασίας, τώρα θέλει να τα αναπλη-
ρώσει. Αυτό θυµίζει το ανέκδοτο µε τον Τοτό, ο οποίος σκότωσε
τη µάνα του για να πάει εκδροµή µε τα ορφανά και µετά, όταν
γύρισε, το κατήγγειλε, οδύρονταν και απαιτούσε µια µάνα. 

Το θέµα της ιστορίας είναι πολύ σοβαρό για να το εµπιστευ-
θούµε, όχι στον κ. Φίλη, αλλά και στη συγκεκριµένη Κυβέρνηση.
Ο κ. Φίλης το µόνο που διακηρύσσει παντού είναι το θέµα του
δηµοκρατικού στρατού. Μάλιστα, πρόσφατα στη Φλώρινα, που
ήρθε στα Πρέσπεια, µάς έκανε µαθήµατα για την ιστορία του δη-
µοκρατικού στρατού στα εγκαίνια της δηµόσιας βιβλιοθήκης. Δεν
είπε και δεν λέει όµως, ότι εάν επικρατούσε τότε ο δηµοκρατικός
στρατός, ο ίδιος θα έκανε διακοπές στη Σιβηρία και θα είχε το
τέλος του Ζαχαριάδη. Βεβαίως, όλους εµάς, τους δεξιούς, θα
µας είχε καταπιεί η µεγάλη δηµοκρατία του δηµοκρατικού στρα-
τού. Επειδή, όµως, επικράτησε ο κυβερνητικός, σήµερα είναι
Υπουργός και µπορεί ελεύθερα να σκέπτεται και να διακηρύσσει
τα πάντα.

Ήθελα να τον ρωτήσω µήπως αυτό το γράψιµο µαζί µε τον δη-
µοκρατικό στρατό σκέφτεται να βάλει και ένα κεφάλαιο για τους
«επαναστάτες των Εξαρχείων» και µήπως είναι κι αυτό ένα θέµα
το οποίο διαπραγµατεύεται ο κ. Τόσκας, µαζί µε τα επιπλέον προ-
νόµια -από ό,τι λέει- που διαπραγµατεύεται µε αυτές τις συλλο-
γικότητες. Βεβαίως, δεν έχει πει µέχρι στιγµής καµµία κουβέντα
για το επεισόδιο µε τον Διοικητή της Τροχαίας. 

Ακούσαµε κάποιες σκέψεις του Υπουργού για το θέµα της δη-
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µόσιας παιδείας. Είναι ένα συνονθύλευµα αντιφάσεων. Όταν µι-
λάνε για πόρους λένε ότι εξοικονόµησαν πόρους µε τη σωστή
κατανοµή των εκπαιδευτικών. Όταν βγαίνει το ΚΚΕ και λέει ότι
µειώσατε τους πόρους, λέει: «Όχι, εµείς δώσαµε περισσότερα».
Πώς γίνεται και το ένα και το άλλο; Επιτέλους, ο κύριος Υπουρ-
γός ας τακτοποιήσει τις σκέψεις του και ας µας πει τι θέλει, γιατί
τη µια λέει αυτό και την άλλη ότι η εκπαίδευση είναι για παιδιά
και για τίποτε άλλο.

Γενικά προσπαθεί εδώ και καιρό να παρουσιάσει και να ταυτί-
σει τον ΣΥΡΙΖΑ µε τη δηµόσια παιδεία και τη Νέα Δηµοκρατία µε
την ιδιωτική. Για ποια δηµόσια παιδεία, κύριοι συνάδελφοι, όταν
όλα αυτά τα οποία έχετε παραλάβει, δηµοτικά σχολεία, γυµνά-
σια, λύκεια, θεσµοί και δοµές παιδείας, όλα αυτά τα έχει δηµι-
ουργήσει και τα έχει χτίσει η Νέα Δηµοκρατία και όσοι κυβέρνη-
σαν πριν από εσάς. Ακόµη δεν έχετε βάλει ούτε ένα καρφί στη
δηµόσια παιδεία και βγαίνετε υποστηρικτές της δηµόσιας παι-
δείας; 

Και ρίχνει και κροκοδείλια δάκρυα για τους εκπαιδευτικούς,
όταν εδώ και τόσο καιρό µιλάµε για να γίνει µια αναπλήρωση των
µισθών, όταν θα υπάρχει αύξηση του ΑΕΠ και µιλάµε µόνο για
δικαστικούς και για όλους τους υπόλοιπους καθηγητές πανεπι-
στηµίων και όχι για τους µάχιµους εκπαιδευτικούς. Και βεβαίως,
δεν εξαιρέσατε την παιδεία από τον κόφτη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Και το τελευταίο και το πιο σηµαντικό είναι ποιοι µιλάνε για τη
δηµόσια παιδεία; Αυτοί οι οποίοι στέλνουν τα παιδιά τους στην
ιδιωτική.

Έρχοµαι στο θέµα της κατάργησης των πανελληνίων. Είναι
ένα µεγάλο παραµύθι το οποίο γαργαλάει ευχάριστα τα αυτιά µι-
κρών και µεγάλων. Δεν θα υπάρχουν εξετάσεις; Θα υπάρχουν.
Δεν θα υπάρχει κρύψιµο των στοιχείων; Θα υπάρχει. Δεν θα υ-
πάρχει κοινή θεµατολογία; Θα υπάρχει. Δεν θα διορθώνουν τα
γραπτά άλλοι καθηγητές; Αν δεν υπάρχουν αυτά δεν είναι αδιά-
βλητες οι εξετάσεις. Άρα, εξετάσεις θα υπάρχουν. Το µόνο το
οποίο µπορεί να αλλάξει είναι ο τίτλος αντί για πανελλήνιες να
γίνουν πανεθνικές, περιφερειακές, δηµοτικές ή οτιδήποτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι αυτά είναι πιο σο-
βαρά από το νοµοσχέδιο. Απευθύνοµαι προς τον κύριο Υπουργό
και λέω: Μην επιχειρήσετε να διχάσετε τον ελληνικό λαό, να πο-
λώσετε το κλίµα για να εγκλωβίσετε τους ψηφοφόρους σας.
Αυτά δεν περνάνε πια. Τα κοµµατικά τείχη έχουν πέσει και ο λαός
θέλει έργα, ανάπτυξη και αποτέλεσµα. Αλλιώς και την πλάτη θα
σας γυρίσει και όλα αυτά θα γυρίσουν µπούµερανγκ.

Και κλείνω µε µια ερώτηση: Γιατί δεν ολοκληρώνετε, κύριε
Υπουργέ, τις µετατάξεις των εκπαιδευτικών στα πανεπιστήµια;
Ποιον ή ποια περιµένετε να συµπληρώσει τη χρονική προϋπό-
θεση για να µπορεί να συµµετάσχει σε αυτές τις µετατάξεις;
Αυτά που κάνετε δεν τιµούν κανέναν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε Υ-
πουργέ. Υπάρχει ένα αίτηµα άδειας απουσίας.

Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος Γάκης
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπι-
κούς λόγους από την 1η Σεπτεµβρίου έως την 5η Σεπτεµβρίου
2016. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Βουλευτά, κύριε Αντωνιάδη, από
όλους αυτούς οι οποίοι αποσπώνται στο εξωτερικό, προηγούνται
εκείνοι οι οποίοι δεν έχουν επιµίσθιο. Το έχω ξεκαθαρίσει κι εχ-

θές κι επαναλαµβάνετε πάλι τα ίδια. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Αυτό είναι ευχάριστο.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Η µόνη εξαίρεση που γίνεται, αν µου επι-
τρέπετε, είναι στο Μόναχο, όπου εξήγησα εχθές ότι αυτό γίνεται
εξαιρετικά για φέτος για να σταµατήσει η διαδικασία της διαφθο-
ράς που επικρατεί. Το εξήγησα χθες. Και αν δεν απατώµαι…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Για τις µετατάξεις πείτε, γιατί δεν
ολοκληρώνονται.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Δεν είναι το θέµα αυτό δικό µου. Όταν θα
έρθει ο Υπουργός θα σας πει.

Εκείνο που θέλω να σας πω, επίσης, είναι ότι νοµίζω ότι τα εγ-
καίνια της βιβλιοθήκης που έγιναν στην πατρίδα σας την Φλώρινα
ήταν της δηµοτικής και όχι της δηµόσιας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Μαρία Τριανταφύλλου από τον

ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που δεν είναι ρηξικέλευθο,

αλλά είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο. Νοµίζω, όµως, ότι αυτό
που κυριαρχεί είναι η ένταση του αγώνα όχι για την καθοδήγηση
της κοινής γνώµης, αλλά για την καθοδήγηση της κοινής λογι-
κής, για την ίδια την κοινή λογική.

Η Δεξιά και ο παλαιός δικοµµατισµός έχει δηµιουργήσει µια
διάρθρωση σε πραγµατικό χρόνο µεταξύ παραδοσιακών µέσων
µαζικής ενηµέρωσης και κοινωνικών δικτύων. Διαθέτουν ακαρι-
αία έναν στρατό επαγγελµατιών, που αναπαράγουν και διευρύ-
νουν την πληροφορία-κατασκευασµένο ψεύδος και εµείς θα
πρέπει να σταµατήσουµε να ασκούµε ερασιτεχνική άµυνα. 

Μίλησαν αρκετοί συνάδελφοι από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση για διχασµό. Ακούστηκαν πολλά επιχειρήµατα, αστεία επι-
χειρήµατα, κατά την άποψή µου. Κάποια επιχειρήµατα µιλούσαν
περί χειραγώγησης της διαδικασίας, επειδή ξεκίνησε πρώτος να
µιλάει ο Υπουργός και πως αυτό πυροδοτεί αντιπαραθέσεις και
δεν βοηθάει τη συναίνεση και τον διάλογο, ως και τη µεγάλη πο-
ρεία προς την ελευθερία που ξεκινάει η Νέα Δηµοκρατία του
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. Ακούστηκαν σοφιστείες για την πε-
τσοκοµµένη δυνατότητα επιλογής των γονιών ως προς τα ιδιω-
τικά σχολεία. Και, βέβαια, ακούστηκε και το επιχείρηµα της πρό-
χειρης νοµοθέτησης και της απαξίωσης της παιδείας και της δη-
µόσιας εκπαίδευσης.

Μιλήσατε µε παραδείγµατα, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Μιλήσατε για τα πρότυπα σχολεία που κα-
ταργήθηκαν. Δεν µιλήσατε για το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Μιλήσατε για
την τράπεζα θεµάτων. Όλα θαύµατα νοµοθέτησης! Θυµάστε την
τράπεζα θεµάτων. Θυµάστε ότι τα θέµατα είχαν δοθεί τρεις µέ-
ρες πριν τις εξετάσεις, σε περίοδο που δεν γίνονταν µαθήµατα
και, εποµένως, αποκλείστηκε κάθε δυνατότητα διδακτικής βοή-
θειας για πολύ δύσκολα θέµατα, θέµατα που δεν είχαν ελεγχθεί
από κανέναν και που πέτυχαν, ωστόσο, τον σκοπό τους, που ήταν
να µεγεθύνουν τις ανισότητες και να εκπαραθυρώσουν τους µα-
θητές του τελευταίου θρανίου. 

Μιλήσατε για προχειρότητα εσείς που δεν γνωρίζατε καλά-
καλά πόσοι µαθητές φοιτούν στις εκπαιδευτικές δοµές της οµο-
γένειας. Είχατε µελετήσει τις διαφορετικότητες της κάθε οµογέ-
νειας, άρα, και τις ανάγκες τους; Όχι.

Μιλήσατε για αξιολόγηση -και µιλάτε για αξιολόγηση- εσείς
που ξεχάσατε ότι στο νοµοσχέδιο φέρατε προεπιλεγµένο ποσο-
στό αποτυχόντων.

Για την Αριστερά η απόλαυση του αγαθού της παιδείας απ’
όλους ανεξαιρέτως τους πολίτες αποτελούσε πάντοτε όπλο κοι-
νωνικής και προσωπικής χειραφέτησης και µέσο εµβάθυνσης της
δηµοκρατίας. Σήµερα, ίσως περισσότερο από ποτέ, η γνώση και
η κριτική είναι δύναµη όχι µόνο για την κατανόηση, αλλά και για
την αλλαγή της κοινωνίας. Και αυτή η δύναµη οφείλει να βρίσκε-
ται στα χέρια των πολλών.

Ανέκαθεν η εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας στο εξωτερικό
ήταν απαραίτητο, αλλά και ελάχιστο στοιχείο για τη συντήρηση
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της ελληνικής συνείδησης στις επόµενες γενιές. Η ελληνική
γλώσσα, ο πολιτισµός και η παράδοσή µας είναι το τρίπτυχο που
αποτελεί τον πιο καίριο παράγοντα που συνδέει τον Ελληνισµό
της Διασποράς µε την Ελλάδα.

Κατά την προηγούµενη περίοδο είχαν καταγραφεί πολλά προ-
βλήµατα που αφορούσαν στην εκπαίδευση των αποδήµων, τα
οποία υπάρχουν ακόµη. Δεν αναφέροµαι µόνο στη δραµατική
µείωση της χρηµατοδότησης και την αντίστοιχη υποστελέχωση
των εκπαιδευτικών δοµών. Συνάµα υπήρξε αναποτελεσµατική δι-
οικητική διάρθρωση και αδυναµία άσκησης κεντρικού ελέγχου.
Όλα αυτά είχαν δηµιουργήσει µια σωρεία αναξιοκρατικών επιλο-
γών µε συνέπεια να υπάρχουν διοικητικές και οικονοµικές παρε-
κτροπές, πελατειακές σχέσεις και προσωπικές στρατηγικές. 

Υπήρξαν πάρα πολλές επισηµάνσεις, οχλήσεις, καταγγελίες
από οµογενείς, από συλλόγους γονέων και κηδεµόνων στην Επι-
τροπή του Ελληνισµού της Διασποράς, που τυχαίνει να παρακο-
λουθώ.

Υπάρχει, λοιπόν, συσσωρευµένη εµπειρία και ένας απολογι-
σµός των θετικών και των αρνητικών, ποιες δοµές λειτούργησαν,
ποιος όχι, ποιες θα πρέπει να ενισχυθούν, δηλαδή µε ποιο τρόπο
θα πρέπει να επανασχεδιαστεί η ελληνόγλωσση εκπαίδευση µε
βάση τα νέα δεδοµένα.

Με το πρώτο κεφάλαιο ρυθµίζονται και θεσπίζονται νέοι όροι
για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση. Προτείνεται η σταδιακή
εφαρµογή κατόπιν διακρατικών συµφωνιών και η καθιέρωση των
δίγλωσσων σχολείων στο εξωτερικό, µε σκοπό οι Έλληνες µετα-
νάστες να εντάσσονται καλύτερα στις χώρες υποδοχής τους και
να αποφεύγεται η γκετοποίησή τους. 

Σε αυτήν την προσπάθεια ανασυγκρότησης και στήριξης της
ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, εισάγεται ένα πλαίσιο ευελιξίας,
τίθεται ο στόχος της µετάβασης στα δίγλωσσα σχολεία ως το
2018.

Υπήρξε µια αντιπαράθεση σε αυτό, αν θα γίνει µε τον καλύ-
τερο τρόπο. Είναι σωστό να τίθενται ερωτήµατα, για να βρίσκου-
µε πάντα την καλύτερη λύση. Πρέπει να πούµε, όµως -το είπε
νοµίζω και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας- ότι τα σχολεία
του εξωτερικού ξέρουµε ότι δεν παρέχουν ισότιµους τίτλους
σπουδών µε τα αντίστοιχα εκπαιδευτικά ιδρύµατα των χωρών
όπου είναι εγκατεστηµένα και δεν δίνουν τη δυνατότητα στους
µαθητές τους να εισαχθούν στα ανώτερα πανεπιστήµια και τα
ιδρύµατα των χωρών αυτών, παρά µόνο ως ειδική κατηγορία να
ενταχθούν στα ελληνικά ΑΕΙ.

Δεν θα µιλήσω παρά ελάχιστα για το δεύτερο κεφάλαιο. Εισά-
γονται ρυθµίσεις για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση. Να πω απ-
λώς ότι η µετανάστευση δεν αποτελεί έκφραση της δίψας του
µετανάστη για περιπέτεια, ούτε είναι ατοµική του υπόθεση. Είναι
συνέπεια και συγχρόνως αιτία της άνισης ανάπτυξης των χωρών
αποστολής, προέλευσης και υποδοχής µεταναστών, όπως επί-
σης, ο πόλεµος, οι ιµπεριαλιστικές εισβολές ισχυρών -κυρίως δυ-
τικών χωρών- του «πολιτισµένου» κόσµου που εξάγει δηµοκρατία
και σπέρνει ξεριζωµούς. Και ενώ η κύρια αιτία µετανάστευσης
είναι οικονοµική, οι συνέπειές της δεν είναι µόνο οικονοµικές,
αλλά είναι και πολιτικές, κοινωνικές, πολιτιστικές, εκπαιδευτικές,
ψυχολογικές.

Είναι σηµαντική, λοιπόν, η διαπολιτισµική εκπαίδευση. Και η
σχολική µονάδα αν και έχει κατώτερη θέση στο σύστηµα διοίκη-
σης της εκπαίδευσης, στην πραγµατικότητα έχει µια θέση κλειδί
για την πραγµάτωση των σκοπών της εκπαίδευσης. Επιπλέον, θα
µπορούσε να εκληφθεί ως ο χώρος µέσα στον οποίον τα ζητή-
µατα που συνοδεύονται µε το µεταναστευτικό φαινόµενο παρά-
γονται και αναπαράγονται. 

Στόχος, λοιπόν, των ρυθµίσεων είναι η ενσωµάτωση των µετα-
ναστών στην ελληνική κοινωνία, καθώς και η τόνωση του στοι-
χείου της αποδοχής του διαφορετικού.

Όπως ήταν αναµενόµενο απασχόλησε πολύ το άρθρο 28. Σε
µια χώρα όπως η Ελλάδα, το ανθρώπινο δυναµικό της, οι µορ-
φωµένοι νέοι της, αποτελούν εθνικό κεφάλαιο. Και στην παιδεία,
όπως και στην υγεία, όπου αποτελούν παραδοσιακά τους πυλώ-
νες του κοινωνικού κράτους, επιχειρείται -είναι αλήθεια- µε µε-
γαλύτερη ένταση τις δύο τελευταίες δεκαετίες από τις κυβερνή-
σεις του ακραίου νεοφιλελευθερισµού, η πλήρης υποταγή τους

-και της υγείας και της παιδείας- στην ασυδοσία και στο χάος της
ελεύθερης αγοράς. Η µετατροπή της παιδείας σε εµπόρευµα,
µε τον γνωστό ελληνικό παρασιτικό τρόπο, στα χρόνια της οικο-
νοµικής κρίσης, έγινε ο πρωταρχικός στόχος των διαδοχικών κυ-
βερνήσεων Παπανδρέου, Παπαδήµου και Σαµαρά. Οι λόγοι είναι
προφανείς. Η παιδεία, µε όλους τους συµβολισµούς της, είναι ο
χώρος που οι νόµοι της αγοράς δεν έχουν την ίδια ισχύ. 

Η συνταγµατική κατοχύρωση της δηµόσιας παιδείας, το εκπαι-
δευτικό περιβάλλον, καθώς και η αντίληψη της ελληνικής κοινω-
νίας για τη µόρφωση των παιδιών της, παρ’ ότι σε πολλές περι-
πτώσεις υπήρξε προβληµατική, ήταν ένα από τα τελευταία κά-
στρα των ανθρώπων απέναντι στον άκρατο ανταγωνισµό και την
παντοδυναµία του κέρδους. Το κάστρο, λοιπόν, αυτό πρέπει να
πέσει. Με µια σειρά νόµων, µέσα στα χρόνια της κρίσης, υπο-
βαθµίστηκε η παιδεία και χτυπήθηκαν τα δικαιώµατα και τα κε-
κτηµένα των εκπαιδευτικών τόσο των δηµόσιων όσο και των
ιδιωτικών σχολείων. Η παιδεία βρίσκεται και θα βρεθεί στην
πρώτη γραµµή της αντιπαράθεσης, καθώς το µέλλον της αφορά
και το µέλλον της χώρας.

Η Νέα Δηµοκρατία ανερυθρίαστα, όπως και στο διαγωνισµό
για τις τηλεοπτικές άδειες,  παίρνει το µέρος συµφερόντων και
συντάσσεται πίσω από αντιλήψεις που δεν έχουν καµµία σχέση
ούτε µε τον κοινωνικό φιλελευθερισµό, που υποτίθεται ότι υπε-
ρασπίζεται, ούτε µε τις στοιχειώδεις κατακτήσεις των ευρωπαϊ-
κών αστικών κρατών. Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, µπερδεύει την ασυδοσία µε τον υγιή ανταγωνισµό, την επι-
χειρηµατικότητα µε την απουσία οποιασδήποτε νοµιµότητας, το
Κοινοβούλιο µε τα επιµέρους ιδιωτικά συµφέροντα, την ελευθε-
ρία µε την εξυπηρέτηση φίλα προσκείµενων και ιδεολογικά συγ-
γενών. Κατηγορεί πως το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για την
παιδεία βάλλει εναντίον της ιδιωτικής πρωτοβουλίας στην εκπαί-
δευση, ενώ, τουναντίον, το νοµοσχέδιο τη διασφαλίζει. Κατηγο-
ρεί την Κυβέρνηση για µπολσεβικισµό, ενώ στην πραγµατικότητα
η Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτα άλλο από το να υπερασπίζεται τα
ευρωπαϊκά κεκτηµένα. Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έχει παραδοθεί, δυστυχώς, στην εκλογολογία και στα συµ-
φέροντα που εκπροσωπεί. 

Πάντοτε ήταν ένα µεγάλο ζήτηµα το περιεχόµενο της εκπαί-
δευσης -και αυτό είναι το πιο σηµαντικό- η κατεύθυνση. Είναι εφι-
κτό να αλλάξουµε τον κόσµο µετασχηµατίζοντας το κράτος;
Πιστεύω πως η Αριστερά δεν πρέπει να επιτρέψει την αυτοπερι-
θωριοποίηση της από την πάλη στο εσωτερικό του κράτους, από
την πάλη για τον µετασχηµατισµό της δοµής του. Είναι αδια-
νόητη µια στάση παρατηρητή, σχολιαστή προς τη σχέση κυριαρ-
χίας στην κοινωνία. Είναι πολιτική αδυναµία. Όταν µία κυβέρνηση
διαδέχεται µια άλλη, παρά τις όποιες δηλώσεις περί προοδευτι-
κότητας, δεν υπάρχει ουσιαστική αλλαγή. Και αυτό ισχύει για
όλους µας. Όταν, όµως, µεταβάλλεται η κοινωνική σύσταση των
κοινοβουλίων, όταν τροποποιείται ο δηµοκρατικός τρόπος λήψης
αποφάσεων, όταν για την περίπτωση της Παιδείας, η διδασκαλία,
η πειθαρχία, ο τρόπος λειτουργίας, η συµβολική τάξη τροποποι-
ούνται και µετασχηµατίζονται, όταν τα εκπαιδευτικά συστήµατα,
τα βιβλία τροποποιούνται και µετασχηµατίζονται προς όφελος
των λαϊκών συµφερόντων, των πολιτών, τότε µεταβάλλεται το
αξιακό σύστηµα, το σύστηµα των συµβολισµών του κανονιστικού
πλαισίου µιας κοινωνίας.

Ας εργαστούµε και ας στοχεύσουµε πάνω σε αυτό.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη

Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επηρεασµένος κυρίως από το

γεγονός ότι ένα από τα δύο παιδαγωγικά τµήµατα ειδικής αγω-
γής λειτουργεί στο πλαίσιο του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, στην
πόλη µου, στον Βόλο, είχα σκοπό να κάνω µερικές παρατηρή-
σεις. Το δε δεύτερο τµήµα λειτουργεί στο Πανεπιστήµιο Μακε-
δονίας. 

Δεν θα αρνηθώ, όµως, την πρόκληση του κ. Φίλη να συζητή-
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σουµε πολιτικά -εφόσον δεν γίνεται µια γενικευµένη συζήτηση
για την παιδεία, και την εκπαίδευση- για κάποια επιµέρους ζητή-
µατα εκπαιδευτικά.

Είπε ο κ. Φίλης πριν από λίγο εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, «Ας
συζητήσουµε, επιτέλους, πολιτικά και όχι προσωπικά, ας δούµε
τα ζητήµατα». Μάλιστα, ο Υπουργός Παιδείας κραδαίνει το λά-
βαρο της ισονοµίας και δηλώνει την πίστη του στην κοινωνική δι-
καιοσύνη. 

Θα ήθελα -και ελπίζω να τα µεταφέρει ο παριστάµενος Υπουρ-
γός- να ξεκινήσω µε ένα ερώτηµα περί ισονοµίας: 

Κύριοι Υπουργοί της Παιδείας, ένας απόφοιτος παιδαγωγικού
τµήµατος δηµοτικής εκπαίδευσης µε κάποια σεµινάρια κατάρτι-
σης ή µε κάποιο µεταπτυχιακό µπορεί να διδάξει σε τµήµατα ει-
δικής αγωγής. Μπορεί να µας πει ο αρµόδιος Υπουργός µε ποια
µεταπτυχιακά και µε ποια σεµινάρια ο απόφοιτος του παιδαγω-
γικού τµήµατος ειδικής αγωγής µπορεί να διδάξει σε δηµοτικά
σχολεία, για να µιλάµε για ισονοµία; Διότι σε κάθε περίπτωση µι-
λάµε για απόφοιτους παιδαγωγικών τµηµάτων τετραετούς φοί-
τησης; Για ποια ισονοµία, λοιπόν, µιλάει ο Υπουργός; 

Ήρθε στην Αίθουσα ο κύριος Υπουργός και µιλώντας και πάλι
για ισονοµία, περιχαρής, σχεδόν περήφανος ανακοίνωσε ότι ολο-
κληρώθηκαν σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα οι έλεγχοι για
τις αδειοδοτήσεις και για τις παρατυπίες που πιθανώς υπάρχουν
στα ιδιωτικά σχολεία. Και είπε επί λέξει -και παραπέµπω στα Πρα-
κτικά- ότι οι έλεγχοι -βεβαίως είναι αρµοδιότητα άλλου Υπουρ-
γείου- στα δηµόσια σχολεία συνεχίζονται και κάποια στιγµή θα
ολοκληρωθούν. Αρµόδιοι, βεβαίως, είναι οι οικείοι δήµοι διά του
Υπουργείου Εσωτερικών. Το Υπουργείο Παιδείας, όµως, δεν θα
έπρεπε να ενδιαφέρεται γι’ αυτούς τους ελέγχους; Δεν κάνει τί-
ποτα άλλο η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας παρά να δηλώνει
την εχθρότητά της προς την ιδιωτική εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι Υπουργοί, αν
η ιδιωτική εκπαίδευση σε αυτήν τη χώρα δεν άξιζε τίποτα, δεν
θα την προτιµούσαν οι γονείς ογδόντα πέντε χιλιάδων µαθητών.
Κανένας δεν δίνει -ιδιαίτερα στην εποχή µας- τα χρήµατά του
στράφι. Κάτι αξίζει, κάτι προσφέρει και είναι πολύ κακό ο αρµό-
διος Υπουργός να την απαξιώνει. 

Στο πλαίσιο µιας κακοστηµένης επικοινωνιακής τακτικής, στα
όρια της σκληρής κοµµατικής προπαγάνδας, κατηγορεί ο κ.
Φίλης τη Νέα Δηµοκρατία ότι είναι µονοµερώς υπέρ των ιδιοκτη-
τών των ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων, των σχολαρχών κοκ, γιατί εί-
µαστε υπέρ των απολύσεων ιδιωτικών εκπαιδευτικών. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι είµαστε κατά της απαγόρευσης
των απολύσεων και όχι υπέρ των απολύσεων. Όλοι θέλουν µια
ασφάλεια στο εργασιακό περιβάλλον των εργαζοµένων. Όµως,
τι ανάγκη µαρτυριών έχουµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι δεν είναι
αντικειµενική η Κυβέρνηση και δεν νοµοθετεί µε βάση την ισονο-
µία, ότι δεν είναι αυτή η αξία που διέπει τις προτάσεις και τα νο-
µοσχέδιά της; Είναι πλήθος οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και οι
Υπουργοί που σε αυτήν την Αίθουσα έχουν οµολογήσει ότι «εµείς
νοµοθετούµε µεροληπτικά υπέρ των αδυνάµων». Βεβαίως, ανα-
φέρονται στους αδύναµους όπως εκείνοι τους έχουν εκείνοι στο
µυαλό τους. Διότι για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ αδύναµοι
µπορεί να είναι οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα και να χρει-
άζονται προστατευτικά νοµοθετήµατα, αλλά δεν είναι καθόλου
αδύναµοι οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα, οι οποίοι ακόµα
περιµένουν τα 751 ευρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Για ποια ισονοµία µιλάµε; Για ποια αντικειµενικότητα, λοιπόν,
µιλάει ο κύριος Υπουργός;

Εν πάση περιπτώσει, ισοπεδώνετε τα ειδικά προσόντα που
έχουν αποκτήσει οι απόφοιτοι των δύο τµηµάτων ειδικής αγω-
γής. Και πάλι επικοινωνιακά ο κύριος Υπουργός έρχεται και λέει:
«Μα γιατί φωνάζουν οι απόφοιτοι των τµηµάτων ειδικής αγωγής;
Εννιά χιλιάδες θα διορίσουµε φέτος, το 2016 και µόνο δυόµισι
χιλιάδες είναι οι απόφοιτοι των συγκεκριµένων τµηµάτων».  

Για την Κυβέρνηση µπορεί να είναι όλα πρόσκαιρα, αλλά δεν
είναι για τους πάντες τα πάντα πρόσκαιρα. Σας κατηγορούν οι
απόφοιτοι ότι ισοπεδώνετε τη γνώση που απέκτησαν µε µόχθο
τέσσερα ολόκληρα χρόνια στο διηνεκές. Και έρχεται ο κύριος
Υπουργός να µπαλώσει τα πράγµατα, λέγοντας ότι του χρόνου
θα συντάξουµε ενιαίους πίνακες διορισµού µονίµων και αναπλη-

ρωτών. Όµως, αυτό δεν αποτελεί παρά µια πολιτική υπόσχεση
και µόνο προς αυτούς τους αποφοίτους. Και οι πολιτικές υπο-
σχέσεις του ΣΥΡΙΖΑ γνωρίζουµε όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα ποια
αξία έχουν. Γι’ αυτό σας κατηγορούν οι απόφοιτοι των συγκεκρι-
µένων τµηµάτων.

Για την ιδιωτική εκπαίδευση είπα ότι η εχθρότητά σας είναι δη-
λωµένη και δεδοµένη όχι µόνο προς την ιδιωτική εκπαίδευση,
αλλά προς οτιδήποτε ιδιωτικό. Αν δεν υπάρξει, όµως, ιδιωτικός
τοµέας και δεν ακµάζει ο ιδιωτικός τοµέας, πολύ σύντοµα θα
φτωχύνει, θα σβήσει και στο τέλος θα πεθάνει και ο δηµόσιος το-
µέας. Και αυτή είναι µια αρχή την οποία δεν πρέπει να αγνοείτε.
Θέλετε οτιδήποτε ιδιωτικό σε ασφυκτικό πλαίσιο και µετά ξεκι-
νάτε να το κυνηγάτε ανηλεώς. Αυτό δεν είναι ισονοµία ούτε αν-
τικειµενικότητα. 

Όµως, αν θέλει ο κύριος Υπουργός, ο οποίος δεν είναι στην
Αίθουσα παρ’ ότι µας παρότρυνε να συζητήσουµε πολιτικά, να
συζητήσουµε και ακόµα περισσότερο πολιτικά. Ήρθε χθες εδώ
και έκανε αποσπασµατική χρήση κάποιων ρήσεων ιστορικών
προσωπικοτήτων, καταξιωµένων πολιτικά και ιστορικά, της κεν-
τροδεξιάς. Αναφέρθηκε στον Κωνσταντίνο Καραµανλή, στον αεί-
µνηστο Γεώργιο Ράλλη. Δεν του είπε, όµως, κανένας συνεργάτης
του ότι το νοµοσχέδιο του Γεωργίου Ράλλη για την ιδιωτική εκ-
παίδευση, δεν είχε καµµία πρόβλεψη για απαγόρευση απολύ-
σεων των εκπαιδευτικών. Ήρθε, αντίθετα, το νοµοσχέδιο Ευθυ-
µίου του 2002, αλλάζοντας τα άρθρα 30 και 3, για να έχει αυτή
τη σχετική πρόβλεψη που επέφερε µια δυσκολία στην απόλυση
των εκπαιδευτικών. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Το να κάνει αποσπασµατική χρήση ο κύριος Υπουργός των θέ-
σεων που εξέφρασαν πριν σαράντα χρόνια, για παράδειγµα ο
αείµνηστος Παύλος Μπακογιάννης, για ένα ζήτηµα που εξελίσ-
σεται συνεχώς, αν δεν είναι φτηνή κοµµατική προπαγάνδα τι
άλλο είναι; Και τι θέλει να µας πει ο κ. Φίλης σήµερα; Ότι είναι ο
αυθεντικός ερµηνευτής του Καραµανλισµού ή ότι ερµηνεύει κα-
λύτερα τον Παύλο Μπακογιάννη; Ο Παύλος Μπακογιάννης ήταν
µια προσωπικότητα πολιτική που συνδέθηκε όσο λίγοι µε την
εθνική συµφιλίωση. Δεν µπορούν να τον επικαλούνται πολιτικοί
φορείς του συνθήµατος «Ή αυτοί ή εµείς», που δεν έχουν άλλο
µέληµα παρά να διχάζουν τον λαό και να καλλιεργούν την εχθρό-
τητα µεταξύ των επαγγελµατικών και κοινωνικών τάξεων αυτής
της χώρας προκειµένου να αποκοµίσουν πολιτικά οφέλη. 

Και όταν µιλάει για τις κυβερνήσεις του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή ο κύριος Υπουργός θα πρέπει να κατανοήσει -αλλά το
αγνοεί, βεβαίως, εντελώς- ότι οι κυβερνήσεις του Κωνσταντίνου
Καραµανλή ήταν προσηλωµένες στο πολιτικό µέτρο, στην ατέ-
λευτη προσπάθεια, στην ακάµατη εργατικότητα κι εν τέλει στο
µετρήσιµο αποτέλεσµα, γνωρίσµατα µε τα οποία δεν έχει καµµία
σχέση η Κυβέρνησή σας και οι Υπουργοί σας. 

Άρα, να αφήσουµε την προπαγάνδα όταν συζητάµε για ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε την εκπαίδευση. 

Η αλήθεια είναι -και µένω σε αυτές τις δυο αρχικές παρατηρή-
σεις- ότι ισοπεδώνετε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοί-
των παιδαγωγικών τµηµάτων ειδικής αγωγής και αποδεικνύετε
περίτρανα για µια ακόµη φορά την εχθρότητά σας για οτιδήποτε
ιδιωτικό και κατ’ επέκταση και για την ιδιωτική εκπαίδευση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος Δηµήτρης Εµµανουηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο

θέµα που αφορά τη σηµερινή συζήτηση, θα ήθελα να κάνω µια
επισήµανση σε σχέση µε µια αβλεψία που υπάρχει στην είσοδο,
στον πρόναο, θα λέγαµε του ναού της δηµοκρατίας. 

Υπάρχουν δυο αναθηµατικές στήλες. Περικλής Ξανθίππου
Αθηναίος, είναι η µια. Εκεί, λοιπόν, αναγράφεται ένα απόσπασµα
από το 37 κεφάλαιο του Επιταφίου. «Χρ�µεθα γ�ρ πολιτε�� ο� ζη-
λο�σ� το�ς τ�ν π�λας ν�µους, παρ�δειγµα �ντες α�το� µ�λλον � µιµο�-
µενοι �τ�ρους».

Έχει ένα «τισίν», που εδώ από αβλεψία του χαράκτη, αλλά και
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από µυωπία συναδέλφων δεκαετιών, δεν έχει γίνει αυτή η επισή-
µανση. Κι επειδή τον χώρο αυτόν τον επισκέπτονται και παιδιά
από σχολεία που είναι περισσότερο παρατηρητικοί και ίσως και
περισσότερο επιµελείς, καλό είναι αυτήν την αβλεψία και αυτήν
την παρασπονδία να τη διορθώσουµε. 

Έρχοµαι, τώρα, στο επίµαχο για να πω ότι ένα νοµοσχέδιο για
να έχει προοπτική βιωσιµότητας, πρέπει να εδράζεται σε δύο
στοιχεία: Πρώτον, στην κοινή λογική και δεύτερον, σε ένα αί-
σθηµα κοινωνικής δικαιοσύνης. Και όταν λέµε «κοινωνική δικαιο-
σύνη», πάλι µέσα από τον «Επιτάφιο του Περικλή», αναφέρεται
ότι τους νόµους τους τηρούµε και µάλιστα µε µεγαλύτερη ευαι-
σθησία και µεγαλύτερη προσήλωση στους νόµους, σε αυτούς
που κείνται επ’ ωφελεία των αδικουµένων. 

Αυτό το «επ’ ωφελεία των αδικουµένων» νοµίζω είναι το συν-
τελεστικό στοιχείο στο νοµοθέτηµα που σήµερα συζητούµε και
θα ψηφίσουµε, γιατί θεραπεύει πραγµατικά ανισότητες κοινωνι-
κές και ανισότητες φυσικές. Και νοµίζω ότι αυτό είναι το χρέος
του νοµοθέτη, να παρεµβαίνει διορθωτικά σε αυτές τις ανισότη-
τες. 

Τι εννοώ: Είναι το νοµοσχέδιο που ρυθµίζει την ελληνόγλωσση
εκπαίδευση. Για χρόνια υπήρχε ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό που δεν ήταν τίποτε άλλο παρά ένα πεδίο συναλλαγής
πολιτείας µε τους συναδέλφους εκπαιδευτικούς που έµπαιναν
στα ψηφοδέλτια τα παραταξιακά του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµο-
κρατίας και έπαιρναν το διαβατήριο για να θητεύσουν και να στη-
ρίξουν την ελληνόγλωσση παιδεία στην Ευρώπη και αλλαχού.
Αυτό ήταν το σύστηµα. Το ζήσαµε όλοι. Και νοµίζω -αν είµαστε
ειλικρινείς µε τον εαυτό µας- δεν έχουµε περιθώριο καµµιάς αµ-
φισβήτησης. 

Τι κάνουµε, λοιπόν, τώρα; Ερχόµαστε να καθιερώσουµε τη δί-
γλωσση εκπαίδευση, γιατί αυτή δίνει τη δυνατότητα στα δικά µας
παιδιά, τα παιδιά τα Ελληνόπουλα, των µεταναστών δεύτερης και
τρίτης γενιάς, να έχουν τη δυνατότητα, µε την ίδια ευχέρεια και
την ίδια αποτελεσµατικότητα να γνωρίζουν δύο γλώσσες και το
σηµαντικότερο να έχουν τη δυνατότητα να ενσωµατωθούν στις
κοινωνίες που τους φιλοξενούν. Αν αυτό δεν είναι ένα δείγµα,
ένα αποτύπωµα, µιας κοινωνικής ευαισθησίας και µιας αποτελε-
σµατικής αντίληψης για τα θέµατα της εκπαίδευσης, τι άλλο µπο-
ρεί να είναι; 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της διαπολιτισµικής παιδείας στη
χώρα µας. Υπήρχε διαπολιτισµική παιδεία και σε όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια, καταθέτοντας πραγµατικά σηµαντικό ρόλο
στην υποστήριξη των παιδιών που προέρχονται από µετανάστες. 

Όµως, η καινούργια πραγµατικότητα έχει δηµιουργήσει ένα
εντελώς διαφορετικό τοπίο. Σήµερα πρέπει να καταλάβουµε όλοι
ότι είµαστε «υποχρεωµένοι» να ζήσουµε σε µια κοινωνία πολυ-
πολιτισµική και ως εκ τούτου να έχουµε πρόνοια και ενδιαφέρον
ώστε αυτά τα παιδιά που προέρχονται από διάφορες χώρες, να
έχουν τη δυνατότητα µιας ουσιαστικής παροχής παιδείας, γλωσ-
σικής και µε τη µητρική γλώσσα και µε τη γλώσσα της χώρας
µας, και κυρίως να έχουν την ώσµωση τη διαπολιτισµική ώστε να
αποτελέσουν οργανικό κοµµάτι ενός συνόλου, για να µην συµ-
βαίνουν αυτά που συµβαίνουν σε χώρες της Ευρώπης όταν οι
µετανάστες δεύτερης και τρίτης γενιάς ήταν αποκλεισµένοι από
αυτό το κοινωνικό γίγνεσθαι µε όλες τις αρνητικές συνέπειες
µιας τέτοιας συµπεριφοράς. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στη συνέχεια να πω ότι υπηρετούµε πράγ-
µατι αυτό επ’ ωφελεία των αδικουµένων µέσα στο πλαίσιο της
συµπεριφοράς, της στάσης που δείχνουµε απέναντι στα προ-
σφυγόπουλα.

Κατόρθωσε ο κύριος Υπουργός, µέσα από κονδύλια που είναι
απολύτως απαραίτητα σε αυτήν την εποχή της οικονοµικής στε-
γνότητας, να βρει τα κονδύλια εκείνα, ώστε πραγµατικά να λει-
τουργήσει όχι στοιχειωδώς, αποτελεσµατικά ένα εκπαιδευτικό
σύστηµα υποστηρικτικό για την παιδεία των προσφυγόπουλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, έρχοµαι στο σηµείο εκείνο που αφορά τη σχέση των
σχολαρχών µε τους εργαζόµενους στον χώρο της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης για να πω ότι πράγµατι σε διαχρονία υπήρχαν ιδιωτικά
σχολεία που λειτούργησαν πραγµατικά ως χώροι παροχής ου-

σιαστικής παιδείας. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτά τα σχολειά
σε ένα κρίσιµο ιστορικό σηµείο στηρίχθηκαν σε ανθρώπους που
το πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων τούς είχε εκτός νυµ-
φώνος και φωτισµένοι σχολάρχες πραγµατικά τους ενέταξαν στο
δυναµικό και έδωσαν µια πνοή ιδιαίτερα σηµαντική στο χώρο της
ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Όµως, τα τελευταία χρόνια µέσα στην λογική ενός ακραίου νε-
οφιλελευθερισµού εκείνο που έγινε ήταν να διαλυθούν εργασια-
κές σχέσεις και το πρόβληµα, βέβαια, δεν είναι ότι διαλύονται
εργασιακές σχέσεις, το πρόβληµα είναι ότι διαλύεται η αξιοπρέ-
πεια και η ελευθεροφροσύνη των εκπαιδευτικών και αυτό είναι
το µεγάλο έλλειµα που δηµιουργήθηκε εξαιτίας αυτής της δια-
πλοκής του πολιτικού συστήµατος µε τους σχολάρχες. Αυτό έρ-
χεται να θεραπευτεί σήµερα.

Κλείνοντας, θα έλεγα ότι δεν έχουµε πολλά περιθώρια εδώ
που βρισκόµαστε να διαφωνούµε για τα αυτονόητα. Πιστεύω ότι
υπάρχουν χώροι αντιπαλότητας πολιτικής, η παιδεία δεν έχει
αυτήν την πολυτέλεια. Να αντιληφθούµε όλοι ότι η παιδεία δεν
έχει σε τελευταία ανάλυση ανάγκη από παραληρηµατικό λόγο,
έχει ανάγκη από υπεύθυνο λόγο, λόγο συντριβής, θα έλεγα, από
όλους αυτούς που ασχολούµαστε µε τα δηµόσια πράγµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω µια έκκληση, να
κρατάµε τον χρόνο των επτά λεπτών. Δηλαδή, δεν θα βγούµε,
όταν όλες οι οµιλίες είναι από εννέα µέχρι δέκα λεπτά. Ξέρετε
πόσο άχαρος είναι ο ρόλος τους Προεδρεύοντος να κόβει ή να
διακόπτει τον συνάδελφο που µιλάει, αλλά παρακαλώ λίγο σε-
βασµό στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην αναφερθώ

στο γενικότερο κλίµα και το περιβάλλον το οποίο υπάρχει σή-
µερα και στο οποίο καλείται η Βουλή να νοµοθετήσει. Η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί να ξεφύγει από έναν ασφυκτικό κλοιό που η ίδια
δηµιούργησε µε την ανερµάτιστη πολιτική της, µε κινήσεις εντυ-
πωσιασµού και πρόχειρες νοµοθετικές πρωτοβουλίες.

Έχουµε αύξηση στις ασφαλιστικές εισφορές, αύξηση στους
φόρους, αύξηση στον ΕΝΦΙΑ και επιστροφή στην ύφεση. Οι νέοι
επιστήµονες στρέφονται στο εξωτερικό για αναζήτηση εργασίας.
Μαθητές και σπουδαστές εκπαιδεύονται σε ένα εκπαιδευτικό σύ-
στηµα που τους δίνει πτυχία και απολυτήρια χωρίς αντίκρισµα.
Η νέα γενιά ζει µε τον φόβο της ανεργίας και της υποαπασχόλη-
σης, καµµιά προοπτική, απογοήτευση παντού και όλα αυτά στο
τέλος πλειστηριασµοί.

Η απάντηση της Κυβέρνησης είναι η τυφλή εφαρµογή του µνη-
µονίου. Από το σκίσιµο του µνηµονίου περάσαµε στο δόγµα
«µνηµόνιο και ξερό ψωµί».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν
είναι τίποτα άλλο από µια τροποποιηµένη έκδοση του ν.4027/
2011. Όµως, δεν θα περιµέναµε τίποτα περισσότερο από µια Κυ-
βέρνηση που αντιλαµβάνεται τα πανεπιστήµιά µας ως κάµπινγκ
καταληψιών και χώρους καλοκαιρινού µπαχαλοτουρισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνόγλωσση εκπαίδευση
στο εξωτερικό δεν έρχεται να καλύψει µόνο τις ανάγκες των µε-
ταναστών δεύτερης και τρίτης γενιάς. Έχουµε νέες ροές και
νέες γενιές µεταναστών. Μόνο τα τελευταία χρόνια τετρακόσιες
χιλιάδες συµπολίτες µας µετανάστευσαν σε άλλες χώρες προς
αναζήτηση εργασίας. Συνεπώς τα δεδοµένα έχουν αλλάξει και
αλλάζουν συνεχώς. 

Θέλω όµως να θέσω ένα ερώτηµα: Γιατί δεν ακολουθούµε την
πρακτική των άλλων χωρών, σε σχέση µε την εκπαίδευση των
οµογενών τους που κατοικούν σε ξένες χώρες; 

Και θέλω να δώσω στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κάποιες πα-
ρατηρήσεις. 

Πρώτον, καταργούνται τα αντικειµενικά κριτήρια σε σχέση µε
τους συντονιστές και τους διοικητικούς που υπηρετούν στα σχο-
λεία του εξωτερικού. Κι εδώ επαναφέρετε τον κοµµατισµό και
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την αναξιοκρατία. Τα κριτήρια επιλογής είναι εντελώς ασαφή µε
τον υποκειµενικό παράγοντα να κυριαρχεί, ενισχύοντας την πε-
λατειακή λογική. Υποβιβάζετε το επίπεδο γλωσσοµάθειας από
άριστα σε καλή. Δεν περιγράφετε τη διαδικασία επιλογής, ούτε
και τη βαρύτητα των κριτηρίων. 

Ρωτώ: Είναι αλήθεια ότι ο συντονιστής εκπαίδευσης στη Γερ-
µανία, ο οποίος έχει επιλεγεί από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ
πριν από έναν χρόνο, δεν γνωρίζει γερµανικά αλλά αγγλικά; Θα
µπορεί να έρθει σε συνεννόηση µε τις ξένες υπηρεσίες και αρ-
χές; 

Επίσης, στον νόµο αναφέρεται ότι θα συγκροτούνται τµήµατα
µε τουλάχιστον έξι µαθητές. Στην Ελλάδα της κρίσης, στην Ελ-
λάδα της φτώχειας µπορούµε να φτιάχνουµε τµήµατα µε µόνο
έξι µαθητές; 

Επιπλέον, δίνετε τη δυνατότητα να προσληφθούν συµβασιού-
χοι στα σχολεία του εξωτερικού. Αυτοί οι συµβασιούχοι -έχει γίνει
στο παρελθόν, είναι καταγεγραµµένα στην υπηρεσία, κύριε
Υπουργέ- πάνε σύµφωνα µε το δίκαιο της χώρας στην οποία υπη-
ρετούν κι έχουµε µετά από δυο ανανεώσεις της θητείας τους να
προσφεύγουν στα εκεί δικαστήρια και να λένε «πρέπει να µε µο-
νιµοποιήσετε» ή να ζητούν αποζηµιώσεις από τη χώρα µας. Έ-
χουµε τη δυνατότητα να προχωράµε µε τέτοιες πρόχειρες κινή-
σεις; Μήπως πρέπει να το δείτε µε πιο µεγάλη ακρίβεια και να
θεραπεύσουµε και να προστατεύσουµε τους Έλληνες φορολο-
γούµενους; 

Δεύτερον, σχετικά µε τη µετατροπή των αµιγώς ελληνικών
σχολείων σε δίγλωσσα, είναι µια θετική κίνηση. Έχει γίνει όµως
η ανάλογη προετοιµασία; Ποιοι είναι οι στόχοι και οι σκοποί της
ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης; Έχει υπάρξει διάλογος, διαβού-
λευση µε τους εκπαιδευτικούς, µε τους οµογενείς µας; Το νοµο-
σχέδιο αρχικά δόθηκε τον Απρίλιο µε είκοσι άρθρα, όµως για
διαβούλευση το τελικό νοµοσχέδιο µε τριάντα πέντε και πλέον
άρθρα ήταν για µόνο µια εβδοµάδα στο διαδίκτυο. Υπάρχει συ-
νεργασία και συνεννόηση µε τις αρµόδιες αρχές των ξένων
χωρών; Ζητώ να µου αναφέρετε, κύριε Υπουργέ, µία διακρατική
συµφωνία την οποία έχετε πραγµατοποιήσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µετάβαση στο µοντέλο των
δίγλωσσων σχολείων απαιτεί µακροπρόθεσµο σχεδιασµό µε συγ-
κεκριµένα στάδια και χρονοδιαγράµµατα, µε καλλιέργεια των βα-
σικών στοιχείων της πολιτιστικής ταυτότητας των οµογενών µας,
δηλαδή την ορθόδοξη πίστη, την ιστορία, την παράδοση. Επίσης,
σηµαντικό ρόλο θα διαδραµατίσει και η προσαρµογή των αναλυ-
τικών προγραµµάτων προς την κατεύθυνση αυτή. 

Σε αυτό το πλαίσιο καθίσταται απαραίτητη η αξιολόγηση των
υπαρχουσών µορφών ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης. Πρέπει να
ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν ότι στη χάραξη αυτής της πολιτικής απο-
φασιστικό παράγοντα αποτελούν οι εκπαιδευτικές αρχές της
χώρας αποδοχής, γιατί το νοµικό πλαίσιο που συναντάµε από
χώρα σε χώρα είναι διαφορετικό. 

Και σας ρωτώ επιπλέον: Έχετε εξαντλήσει κάθε δυνατότητα
χρηµατοδότησης από τις χώρες υποδοχής στα πλαίσια των δια-
κρατικών συµφωνιών της διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας;
Δυστυχώς, κατά την προσωπική µου γνώµη, δεν έχει γίνει καµµία
προετοιµασία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε την ιδιωτική εκπαί-
δευση, η κυβερνητική πρόταση αποδεικνύει τη φιλοσοφία της.
Προσπαθείτε να αλλάξετε την πραγµατικότητα παρεµβαίνοντας
και προσαρµόζοντάς την στα µέτρα σας. Ένας κόσµος µετριό-
τητας, που αποστρέφεται την αριστεία, τον συναγωνισµό, την
αξιοκρατία, την αξιολόγηση, τον πλουραλισµό, τη δυνατότητα
των πολλαπλών επιλογών. 

Εισάγετε στην ιδιωτική εκπαίδευση και στα φροντιστήρια µέ-
σης εκπαίδευσης και στα ξενόγλωσσα όλα τα κακώς κείµενα της
δηµόσιας εκπαίδευσης. Αντί να προσπαθήσετε να αναβαθµίσετε
τη δηµόσια εκπαίδευση, υποβαθµίζετε την ιδιωτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Θέλω να κάνω µία αναφορά, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε την

ειδική αγωγή. Δεν έχετε ξεκαθαρίσει σε ποια κριτήρια δίνετε µε-
γαλύτερη µοριοδότηση. Στον µεταπτυχιακό ή στον βασικό τίτλο

πτυχίου; Όλα παραπέµπονται σε υπουργικές αποφάσεις οι ο-
ποίες θα εκδοθούν στο µέλλον. Και αναφέροµαι σε χιλιάδες
σπουδαστές των αντίστοιχων σχολών. Και αναφέροµαι επίσης
και σε αυτό που έχει στηθεί, όπου πολλοί πτυχιούχοι παιδαγωγι-
κών και νηπιαγωγών σχολών πάνε στην Κύπρο για να πάρουν ένα
σεµινάριο ή ένα πτυχίο ή ένα µεταπτυχιακό για να εργαστούν
στην ειδική αγωγή. Αυτό πρέπει να το δείτε και να καθορίσετε
ακριβώς το πλαίσιο στο οποίο θα λειτουργήσετε. 

Σε σχέση µε τη διαπολιτισµική εκπαίδευση θέλω να ρωτήσω -
και να το διευκρινίσουµε, να γίνει γνωστό σε όλους- εάν τα κρι-
τήρια µε τα οποία θα προσλάβετε τους καθηγητές που θα δου-
λέψουν σε αυτά τα σχολεία θα είναι τα αδιάβλητα κριτήρια των
αναπληρωτών που ισχύουν µέχρι σήµερα. Και να διευκρινίσετε
τι θα γίνει µε την προϋπηρεσία αυτών οι οποίοι θα εργαστούν σε
αυτά τα συγκεκριµένα σχολεία. 

Τέλος κλείνοντας θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας
πω το εξής. Έχει γίνει πολύ µεγάλη συζήτηση για απολύσεις.
Απολύσεις που συνέβησαν στην εκπαίδευση από τη προηγού-
µενη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και λέγονται συγκεκρι-
µένοι αριθµοί. Σας προκαλώ και σας καλώ να φέρετε µία υπουρ-
γική απόφαση που έχει εκδοθεί από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας όπου εκπαιδευτικοί απολύονται. Σας πληροφορώ
ότι δεν υπάρχει καµµία. Και καλόπιστα σας ζητώ να το διερευνή-
σετε. Και εάν υπάρχει, τότε θα λέω εγώ ψέµατα. Εάν δεν υπάρ-
χει, θα λέτε εσείς.

Άρα, λοιπόν, να µην λέµε ένα ψέµα πολλές φορές για να το
κάνουµε αλήθεια. Δεν ισχύει. Μιλώ για οριστικές απολύσεις και
δεν µιλώ για µετατάξεις ή κινητικότητα ή µετακινήσεις.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Οι
3.500 απολύσεις της τεχνικής εκπαίδευσης δεν ήταν απολύσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κουράκη, µε την
ερώτησή σας τώρα θα πάµε στο δωδεκάλεπτο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Λέει ότι ήταν ψέµατα!

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Καταργήσατε δεκαεπτά ειδι-
κότητες. Πού πήγε ο κόσµος αυτός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Στύλιο, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώσατε. Είµαστε πάνω από τα εννέα λεπτά.
Ευχαριστώ πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Εγώ σας ευχαριστώ πολύ.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κάθε µέρα στους δρόµους

ήταν, δεν τους βλέπατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συνά-

δελφος κ. Χαράλαµπος Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Μισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε, κύριε

συνάδελφε. Είναι εννιάµισι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Τελείωσα, αλλά έγινε µία παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και επειδή έγινε η πα-

ρέµβαση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν θα ολοκληρώσει; Τον διέκοψαν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι ζητάτε εσείς, κύριε

συνάδελφε, τώρα; Να συνεχιστεί ένας διάλογος…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όχι, σε καµµία περίπτωση. Κύριε Πρό-

εδρε, ήµουν πάρα πολύ ακριβής. Ζήτησα να κατατεθεί στη Βου-
λή µία υπουργική απόφαση που θα έχει απολύσεις εκπαιδευτι-
κών. Εάν τη φέρετε, τότε θα λέω εγώ ψέµατα. Εάν δεν τη φέρετε,
θα έχετε πει εσείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µι-
σό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον λό-
γο.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Για τους συµβασιούχους που είπατε, κύριε
βουλευτά, θέλω να πω ότι σε έκτακτες περιπτώσεις αυτές θα
είναι ορισµένου χρόνου για να αποφύγουµε τον κίνδυνο που
πράγµατι αναφέρατε. 
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Το δεύτερο είναι ότι βεβαίως υπάρχουν κριτήρια επιλογής των
συντονιστών. Ποιος είπε ότι καταργήθηκαν;

Και όσον αφορά εάν έχουµε κάνει διακρατικές συµφωνίες,
θέλω να πω ότι τώρα εισάγεται ο νόµος και θα ήταν οξύµωρο να
εισάγουµε αυτό το κριτήριο και να έχουµε κάνει διακρατικές συµ-
φωνίες. Οι διακρατικές συµφωνίες ήδη βρίσκονται σε εξέλιξη
όσον αφορά το κρατίδιο της Έσσης. Και έτσι θα ακολουθή-
σουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ µόνο στις τροπο-

λογίες οι οποίες έχουν σχέση µε το Υπουργείο Εσωτερικών.
Είναι, δηλαδή, οι τροπολογίες που κατετέθησαν από τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών ή από συναδέλφους. Γιατί τα ζητήµατα τα άλλα,
όσον αφορά το κυρίως νοµοσχέδιο, νοµίζω εξαντλήθηκαν µε µε-
γάλη πληρότητα από τον εισηγητή µας και τους άλλους οµιλητές
της παράταξής µας.

Κατ’ αρχάς, δεν µπορώ να κατανοήσω –δεν είναι εδώ και κα-
νείς από το Υπουργείο Εσωτερικών- εφόσον αυτές τις µέρες θα
έρθει το πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, που θα
ρυθµίζει ευρύτατα ζητήµατα και του Καλλικράτη, αλλά και του
Υπουργείου, γιατί έπρεπε εσπευσµένα να έρθουν αυτές οι τρο-
πολογίες και να απασχοληθεί η Βουλή έστω και τελευταία στιγµή
µε την κατάθεσή τους χωρίς προεργασία από την αρµόδια επι-
τροπή της Βουλής και χωρίς τον απαιτούµενο χρόνο για τη µε-
λέτη και επεξεργασία.

Πριν µπω στις τροπολογίες, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρ-
θρο 38 του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, µε το οποίο ορίζεται
ότι ζητήµατα εκπαίδευσης των προσφύγων θα ρυθµίζονται µε
υπουργικές αποφάσεις. Αυτήν τη διάταξη πρέπει να τη δείτε,
κύριε Υπουργέ, γιατί νοµίζω ότι οι υπουργικές αποφάσεις οι
οποίες θα βγουν προς εφαρµογή της διάταξης αυτής θα κριθούν
αντισυνταγµατικές, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος. 

Σας υπενθυµίζω ότι το άρθρο 16 του Συντάγµατος ρητά ορίζει
ότι αποτελεί βασική υποχρέωση του κράτους και έχει σκοπό την
ηθική, πνευµατική, επαγγελµατική και φυσική αγωγή, την ανά-
πτυξη εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης και τη διάπλασή
τους σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες. Τέτοια, λοιπόν,
σπουδαία αποστολή δεν νοµίζω ότι έπρεπε να ρυθµιστεί µε
υπουργική απόφαση, αλλά µε νόµο µε συγκεκριµένες κανονιστι-
κές ρυθµιστικές διατάξεις.

Και έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες. Μόλις πληροφορήθηκα
ότι η τροπολογία 633, κύριε Πρόεδρε, που αφορά τα κέντρα δη-
µιουργικής απασχόλησης παιδιών, απεσύρθη. Νοµίζω σοφά
έπραξε ο Υπουργός και την απέσυρε, γιατί µε τις διατάξεις αυτές
πολύ πιθανό να δηµιουργούντο παραµάγαζα σε ορισµένους δή-
µους που είχαν τέτοιες δοµές. 

Αν δεν ήταν αυτή η λογική του Υπουργείου, τότε πρέπει να πω
ότι νοµοθέτησε το Υπουργείο, µε την τροπολογία αυτή, πολύ
πρόχειρα. Και το λέω αυτό διότι οι περιπτώσεις α’ και β’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 111 του Καλλικράτη, αλλά και του ν.
3463/2006 είχαν µια αντίφαση, η οποία θα δηµιουργούσε πολλά
λειτουργικά προβλήµατα, µε συνέπεια να υπάρχει µια αρρυθµία.
Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έλεγα ότι πρέπει να είναι πιο προσεκτικοί στη
νοµοθέτηση τέτοιων διατάξεων και πρέπει να υπάρχει µια επο-
πτεία δικαίου.

Πάω τώρα στην τροπολογία 639, που αφορά το Σκοπευτήριο
Καισαριανής. Η τροπολογία αυτή αφορά την παραχώρηση του
χώρου του Σκοπευτηρίου. Θα ήθελα να δείτε την αλληλουχία των
διατάξεων και των αποφάσεων οι οποίες είχαν δηµιουργηθεί και
γιατί θα βρεθούµε σε αδιέξοδο. Παραχωρήθηκε, λοιπόν, ο χώρος
του Σκοπευτηρίου στον Δήµο Καισαριανής για σαράντα χρόνια
µε την τροπολογία. Λογικά µε την κίνηση αυτή πάνε να διασφα-
λίσουν ότι ο χώρος δεν θα παραχωρηθεί στο ΤΑΙΠΕΔ, όπως είχε
κυκλοφορήσει, αλλά διαψεύστηκε το 2013. Σύµφωνα µε τη διά-
ταξη, ο χώρος που παραχωρείται δεν θα µπορέσει να αξιοποιηθεί
εµπορικά παρά µόνο ως χώρος µνήµης, αλλά και πάρκου. Πα-
λαιότερα ο χώρος είχε παραχωρηθεί στην Πανελλήνια Σκοπευ-
τική Εταιρεία, από το 1930, από την οποία αφαιρέθηκε και έκτοτε
είχε ξεκινήσει ένας δικαστικός αγώνας µεταξύ του σωµατείου

της σκοπευτικής εταιρείας και του ΟΣΚ. Από τη µια µεριά ήταν
το σωµατείο, η σκοπευτική εταιρεία και από την άλλη ο ΟΣΚ και
ο Δήµος Καισαριανής. 

Τι έχει συµβεί; Ποιο είναι το ιστορικό και γιατί δεν µπορεί να
περάσει αυτή η διάταξη τώρα; Παραχωρήθηκε από το ελληνικό
δηµόσιο η έκταση αυτή –µεγαλύτερη έκταση απ’ ό,τι προβλέπε-
ται στο νοµοσχέδιο, αλλά η έκταση αυτή συµπεριλαµβάνεται στη
µείζονα έκταση- στη σκοπευτική εταιρεία. Στη συνέχεια µε τον
ν.1731/1987 ήρθη αυτή η παραχώρηση και ξαναεπέστρεψε στο
δηµόσιο. Το σωµατείο προσέβαλε τη σχετική διάταξη του ν.1731/
1987 στα δικαστήρια και τελικά ο Άρειος Πάγος µε απόφαση της
ολοµέλειάς του, την 20/2001, δικαίωσε το Σκοπευτήριο.

Άρχισε τότε ένας δικαστικός αγώνας, σε ποιον ανήκει αυτή η
έκταση, µεταξύ της Πανελλήνιας Σκοπευτικής Εταιρείας από τη
µία πλευρά και από την άλλη του ΟΣΚ και του Δήµου Καισαρια-
νής. Ύστερα από προδικαστική απόφαση, εκδόθηκε η απόφαση
5741/2011, σύµφωνα µε την οποία αναγνωρίστηκε η κυριότητα
της έκτασης στο Σκοπευτήριο, στην Ένωση Σκοπευτηρίου. Κατ’
αυτής της αποφάσεως –είχε και άλλα αιτήµατα, είχε αρνητική
αγωγή εκτός από την αναγνωριστική και αγωγές για αποζηµιώ-
σεις- ήσκησαν ένδικα µέσα στο εφετείο και τα δύο διάδικα µέρη,
δηλαδή, και το Σκοπευτήριο κατά το µέρος που απορρίφθηκε η
αγωγή του για την αρνητική αγωγή και ένα µέρος της αποζηµιώ-
σεως, αλλά και ο ΟΣΚ και ο Δήµος Καισαριανής. 

Η απόφαση του εφετείου ξεκαθαρίζει το θέµα της αναγνώρι-
σης της κυριότητος στο Σκοπευτήριο, που είπαµε ότι είναι µια
έκταση τριάντα χιλιάδων τετραγωνικών, αλλά υπάρχει µέσα στη
µείζονα έκταση που παραχωρείται, γι’ αυτό και υπάρχει µια ασά-
φεια. Ήσκησε έφεση πάλι και η αντίθετη πλευρά, η οποία έλεγε
ότι όχι, η κυριότητα δεν ανήκει στο Σκοπευτήριο, αλλά στο δη-
µόσιο. Κατ’ αυτής της αποφάσεως ασκήθηκε αναίρεση και εκ-
κρεµεί στον Άρειο Πάγο. Συνεπώς, δεν µπορεί σήµερα να γίνει
µια παραχώρηση στον δήµο. 

Η Νέα Δηµοκρατία -να το ξεκαθαρίσω- είναι υπέρ του να πα-
ραχωρηθεί και υπέρ του να γίνει ένα µνηµείο και πάρκο. Δεν το
συζητάµε αυτό. Όµως, είναι λάθος ο τρόπος, που έρχεται τόσο
εσπευσµένα, µε τροπολογία, χωρίς να περάσει από την επιτροπή
για να την επεξεργαστεί και χωρίς να έχουµε αµετάκλητη δικα-
στική απόφαση, που να επιλύει αυτό το ζήτηµα. Συνεπώς, η πιο
σωστή πρόταση είναι να το ξαναδεί ο Υπουργός. Να τον ενηµε-
ρώσετε, κύριε Φίλη, τον Υπουργό Εσωτερικών, µήπως πρέπει να
την αποσύρει, γιατί θα δηµιουργηθούν µεγάλα προβλήµατα στο
µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ακόµη.
Πάω τώρα στην άλλη τροπολογία, που είναι εκπρόθεσµη και

αφορά τη µεταφορά µαθητών. Με αυτήν την τροπολογία ρυθµί-
ζονται ζητήµατα µεταφοράς µαθητών λόγω µη ολοκλήρωσης
των σχετικών διαγωνιστικών διαδικασιών εντός των προθεσµιών
από τις περιφέρειες. Πρόκειται κατ’ ουσία για ένα χρόνιο όσο και
σύνθετο πρόβληµα, το οποίο αντιµετώπισαν και οι κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας.

Πράγµατι, το 2013 είχαµε το ίδιο πρόβληµα. Νοµίζω ότι τότε
Υπουργός ήταν ο κ. Μιχελάκης, που προσπάθησε λόγω της πίε-
σης, που υπήρχε τότε και της έλλειψης νοµοθετικής ρύθµισης
να γίνει µία ρύθµιση –νοµίζω ότι συνυπέγραφα και εγώ ως Υ-
πουργός Δικαιοσύνης- για να λυθεί το θέµα µε τη συνέχιση από
τον µειοδότη της προηγούµενης σύµβασης. Αυτό, όµως, δεν δι-
καιολογείται σήµερα, διότι έχουν περάσει από τότε τρία χρόνια
και θα έπρεπε αυτό το θέµα να έχει ρυθµιστεί µε νόµο ή εν πάση
περιπτώσει µε εξουσιοδότηση, γιατί προβλέπεται ότι και µε προ-
εδρικό διάταγµα θα µπορούσε να γίνει αυτή η ρύθµιση. 

Συνεπώς, εµείς θα την υπερψηφίζαµε αυτή τη διάταξη, γιατί
υπάρχει αναγκαιότητα, εάν ερχόταν ως υπουργική και περνούσε
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους εν όψει των δαπανών οι
οποίες υπάρχουν. Θα το συζητήσουµε και µε τον εισηγητή, αλλά
αυτή η τροπολογία δεν δικαιολογείται σήµερα, διότι δεν υπάρ-
χουν οι συνθήκες πίεσης, που υπήρχαν το 2013, όταν δηµιουρ-
γήθηκε το θέµα. Συνεπώς, θα έπρεπε ήδη αυτά τα τρία χρόνια
να έχει ρυθµιστεί και να περάσει και στο άρθρο 132 του νόµου
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που υπάρχει για την τοπική αυτοδιοίκηση και θα ήταν ευχερές
να γίνει αυτό. Υπάρχει χρόνος να το κάνει και τώρα ο Υπουργός
Εσωτερικών µε το νοµοθέτηµα το οποίο εκκρεµεί και είναι σε δια-
βούλευση η οποία τελειώνει στις 5 του µηνός, νοµίζω. 

Τελευταία είναι η βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό
651, που αφορά την εναρµόνιση επαγγελµατικής και οικογενει-
ακής ζωής. Μου κάνει εντύπωση η εξειδίκευση της κ. Θεοπεφτά-
του σε ένα τόσο εξειδικευµένο θέµα. Προφανώς, υποκρύπτεται
η υπουργική τροπολογία, γιατί έχει λεπτοµέρειες τις οποίες µόνο
ο Υπουργός θα µπορούσε να τις ξέρει. 

Πρόκειται, λοιπόν, για το ζήτηµα της ανανέωσης των συµβά-
σεων των εργαζοµένων στο πρόγραµµα «Εναρµόνιση επαγγελ-
µατικής και οικογενειακής ζωής», που προτείνεται να γίνει αυτό-
µατα και οι συµβάσεις να ανανεώνονται κάθε χρόνο µέχρι την
ολοκλήρωση του προγράµµατος. Τις συµβάσεις αυτές µε παλαι-
ότερη τροπολογία τις εξαίρεσε και µε πράξη του υπουργικού
συµβουλίου.

Τι γίνεται τώρα; Υπάρχει µια αντίφαση της παραγράφου 2 της
τροπολογίας µε την παράγραφο 1. Θα έπρεπε να τη δει ο Υπουρ-
γός, γιατί µε την παράγραφο 2 ορίζεται ότι οι συµβάσεις αυτές
δεν ανανεώνονται, εκτός µίας περιπτώσεως. Δηλαδή πότε; Εάν
γίνεται επίκληση σπουδαίου λόγου. Μα, αυτό είναι αντίθετο µε
την παράγραφο 1. Με µία απλή ανάγνωση θα δει κανείς ότι η πα-
ράγραφος 1 έχει εντελώς διαφορετική ρύθµιση. 

Προβληµατική είναι και η παράγραφος 3 της τροπολογίας,
κύριε Υπουργέ. Σας τη διαβάζω και τελειώνω. Λέει ότι σε περί-
πτωση που η ηµεροµηνία λήξης των συµβάσεων εργασίας ορι-
σµένου χρόνου των ως άνω εργαζοµένων απέχει –προσέξτε-
λιγότερες από τριάντα εργάσιµες ηµέρες από την ηµεροµηνία
ανανέωσης της έναρξης των νέων συµβάσεων εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου, δεν εφαρµόζονται οι προβλεπό-
µενες από την κείµενη εργατική νοµοθεσία κυρώσεις. Σε αυτήν
την περίπτωση όλες οι συνέπειες της ανανέωσης των ως άνω
συµβάσεων επέρχονται αναδροµικά από την εποµένη της ηµε-
ροµηνίας λήξης των προηγουµένων. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι
καταστρατήγηση µπορεί να γίνει µε αυτήν τη διάταξη. Είναι σα-
φέστατο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία βλέπει µε
συµπάθεια τα κοινωνικά ζητήµατα, ζητήµατα εργαζοµένων, αλλά
θεσµικά είναι απαράδεκτο αυτά να επιλύονται µε βουλευτικές εκ-
πρόθεσµες τροπολογίες, που δεν έχουν περάσει από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους. Πρότασή µας, λοιπόν, είναι να αποσυρ-
θεί αυτή η τροπολογία, διότι είναι, πρώτον, εκπρόθεσµη και, δεύ-
τερον, δεν έχει περάσει από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κάνατε πολύ συγκε-
κριµένες αναφορές στις τροπολογίες, γι’ αυτό υπήρχε και αυτή
η µεγάλη ανοχή. Πήγατε στα έντεκα λεπτά. Εν πάση περιπτώσει,
επαναλαµβάνω την έκκληση. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε,
αλλά κατατέθηκαν την τελευταία στιγµή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, και γι’ αυτό υπήρ-
χε αυτή η ανοχή. Όµως, τα επτά λεπτά µε τα έντεκα λεπτά είναι
ένα πρόβληµα. 

Ο συνάδελφος κ. Αναστάσιος Κουράκης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος του υπάρχοντος νοµο-

σχεδίου δεν είναι η υπεράσπιση των επαγγελµατικών δικαιωµά-
των των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Η ουσία είναι, θα έλεγα, η υπε-
ράσπιση της ίδιας της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Αυτό είναι
κάτι, το οποίο θα έπρεπε να το καταλάβουν –και θα εξηγήσω για-
τί- και οι γονείς και οι µαθητές των ιδιωτικών σχολείων, αλλά
αφορά εξίσου και τους γονείς και τους µαθητές των δηµόσιων
σχολείων. 

Θα πω ένα παράδειγµα, που αφορά τους γονείς και τους µα-
θητές των ιδιωτικών σχολείων. Γνωρίζουµε ότι οι σχολάρχες εν-
διαφέρονται, προκειµένου να έχουν πολλές εγγραφές, να έχουν

πολλές επιτυχίες στις πανελλαδικές εξετάσεις, γι’ αυτό σε πολλά
ιδιωτικά σχολεία παρατηρείται το φαινόµενο στις δύο τελευταίες
τάξεις του λυκείου να µην διδάσκονται µαθήµατα της γενικής
παιδείας, αλλά ουσιαστικά να µετατρέπονται τα σχολεία αυτά σε
φροντιστήρια, όπου να προετοιµάζονται οι µαθητές καλύτερα για
τις πανελλαδικές εξετάσεις. Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι σε
βάρος των µαθητών και της γενικότερης µόρφωσης που λαµβά-
νουν. 

Αυτό πώς σχετίζεται µε το νοµοσχέδιο; Σχετίζεται µε το νοµο-
σχέδιο, που έρχεται να υπερασπιστεί τους ιδιωτικούς εκπαιδευ-
τικούς από αυθαίρετες απολύσεις, γιατί αν ένας ιδιωτικός εκπαι-
δευτικός αντιστεκόνταν σε µια τέτοια προσπάθεια αλλοίωσης
του ωρολογίου προγράµµατος, καταλαβαίνετε ότι τον περίµενε
η αναιτιολόγητη απόλυση. 

Επίσης, καταλαβαίνουµε όλοι ότι ένας επισφαλής εκπαιδευτι-
κός στον οποίο επικρέµαται ανά πάσα στιγµή, ακόµη και κατά τη
διάρκεια του σχολικού έτους, η απόλυση είναι ένας ακρωτηρια-
σµένος εκπαιδευτικός, ο οποίος δεν έχει και το κατάλληλο φρό-
νηµα για να µπορεί να εµπνεύσει τους µαθητές σε µια τάξη.

Ο κ. Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία είπε ότι ο καλός
εκπαιδευτικός δεν χρειάζεται ρήτρα µονιµότητας. Θα έλεγα ότι
γνωρίζουµε όλοι πως καλύτερα να έλεγε ότι ο υπάκουος εκπαι-
δευτικός δεν χρειάζεται ρήτρα µονιµότητας. Αυτό που κάνει το
νοµοσχέδιο είναι να παρέχει δικλείδες προστασίας από αυθαι-
ρεσίες της συµπεριφοράς του εργοδότη και κάθε εργοδότη, ο
οποίος έχει εξουσία. Ξέρουµε ότι σε πάρα πολλές περιπτώσεις
είναι τόσο µεγάλη η εξουσία του εργοδότη απέναντι στον εργα-
ζόµενο, ώστε να διώκεται ακόµη και η µητρότητα, δηλαδή, έτσι
και δει ο εργοδότης την έγκυο –δεν αναφέροµαι στους ιδιωτι-
κούς εκπαιδευτικούς- δεν προσλαµβάνεται. 

Όµως, αυτό που γίνεται εδώ είναι να απολύονται εκπαιδευτικοί
µε πολυετή προσφορά. Από τις απολύσεις, που έγιναν το τελευ-
ταίο διάστηµα, που δεν προστατεύονταν εκπαιδευτικοί στα ιδιω-
τικά σχολεία, το 50% είχαν πάνω από τριάντα χρόνια. Χθες µου
ανέφεραν ότι µια συνάδελφος εκπαιδευτικός µε τριάντα τρία
χρόνια υπηρεσίας απολύθηκε. 

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας καλέσω να
δείτε εάν υπάρχει δυνατότητα και σε ποιο βαθµό αναδροµικής
προστασίας όλων των εκπαιδευτικών των ιδιωτικών σχολείων
που απολύθηκαν το τελευταίο διάστηµα αναιτιολογήτως. 

Όσον αφορά αυτή την προστασία και το πώς σχετίζεται αυτό
το νοµοσχέδιο µε τους γονείς και µε τους µαθητές των δηµοσίων
σχολείων, θα έλεγα ότι τους αφορά και πάρα πολύ, καθώς οι
ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί, οι οποίοι είναι κάτω από τη δαµόκλειο
σπάθη της απόλυσης, είναι εκπαιδευτικοί οι οποίοι επιτηρούν,
εξετάζουν, διορθώνουν γραπτά στις εξετάσεις, υπογράφουν ισό-
τιµους απολυτήριους τίτλους σπουδών για τους µαθητές, µε
τους οποίους µπαίνουν στα πανεπιστήµια. Άρα, ανταγωνίζονται
ή συναγωνίζονται τους µαθητές από τα δηµόσια σχολεία, συµ-
µετέχουν στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ και στον βαθµό, που
δεν είναι αξιόπιστοι όλοι αυτοί οι τίτλοι, για τους λόγους που ανέ-
φερα, βεβαίως, επηρεάζονται και οι απόφοιτοι των δηµόσιων
σχολείων. 

Πρέπει να σας πω ότι στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
αναφέρθηκε επισήµως ότι υπήρχαν µαθητές, οι οποίοι δεν φοι-
τούσαν και για τους οποίους δεν καταγράφηκε αυτή η απουσία
στα ιδιωτικά σχολεία, καθώς αρκούσε για την πιστοποίηση της
παρουσίας του µαθητή µόνο η καταβολή των διδάκτρων. Η άρι-
στη βαθµολογία σε όλες τις περιπτώσεις πήγαινε σύννεφο, ακό-
µα και για µαθητές, που ήταν απόντες και υπάρχουν και πολλά
άλλα πράγµατα. 

Εποµένως, καταλαβαίνετε ότι πρέπει ένας εκπαιδευτικός να
αισθάνεται ότι είναι ασφαλής και ότι προστατεύεται, µε τον
τρόπο που συζητήσαµε. Εγώ θα δεχόµουν -ξέρετε- αυτό που
είπε ο κ. Μαυρωτάς, ότι θα µπορούσε το όργανο που θα εξέταζε
το αιτιολογηµένο ή το αναιτιολόγητο της απόλυσης -θα µπορού-
σαµε να το συζητήσουµε- να µην είναι τα υπηρεσιακά συµβούλια,
που είπε ότι είναι, βεβαίως, εκπαιδευτικοί και δεν θα είναι τόσο
αµερόληπτη η κρίση τους. Θα µπορούσαµε να συζητήσουµε ένα
όργανο σαν και αυτά τα όργανα που είπε, µέσα στα οποία συµ-
µετέχουν δικαστικοί ή µέλη ΔΕΠ, ώστε να είναι πιο αξιόπιστο το
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όργανο που ελέγχει τη νοµιµότητα ή µη της κατάχρησης αυτής
της απόφασης, όσον αφορά την απόλυση. 

Πρέπει να σας πω ότι ένα µεγάλο µέρος των ιδιωτικών εκπαι-
δευτικών είχε πολύ κακές συνθήκες εργασίας και πληρωµής,
όταν µεγάλο µέρος από τη δουλειά, που έκαναν σαββατοκύριακα
και σε ώρες πέραν του κλασικού ωραρίου δεν πληρώνονταν, κι
όπως σας είπα, υπάρχει και το θέµα των απολύσεων, το οποίο
είναι τραγικό. 

Γνωρίζετε, βεβαίως, ότι οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί, πολλοί, του-
λάχιστον, εξ αυτών, απολύονται τον Ιούνιο και επαναπροσλαµ-
βάνονται τον Σεπτέµβριο, για να γλιτώσουν οι σχολάρχες την
καταβολή της µισθοδοσίας για τους καλοκαιρινούς µήνες ή
έχουµε περιπτώσεις απολύσεων µε τετράµηνη προειδοποίηση,
πράγµα που σηµαίνει ότι οι εκπαιδευτικοί που βάζουν βαθµολο-
γίες, που υπογράφουν τίτλους κ.λπ. για µεγάλο διάστηµα ήταν
εκβιαζόµενοι και απειλούµενοι µε απόλυση.

Κλείνω, µε µια ρήση του Δηµήτρη Γληνού, η οποία διατυπώ-
θηκε πριν από πάρα πολλά χρόνια και έλεγε ότι «Ο Έλλην διδά-
σκαλος παντός βαθµού υπήρξε και αυτός θύµα πολλαπλής
δουλείας, δουλείας πνευµατικής, δουλείας οικονοµικής, δου-
λείας ηθικής. Υπήρξεν εποχή καθ’ ην ο διδάσκαλος, εάν µεν
ήθελε να είναι τίµιος και ενσυνείδητος έπρεπε να είναι και µάρτυς
και αν δεν ήθελε να είναι µάρτυς, έπρεπε να είναι επιτήδειος
κόλαξ, αφρονηµάτιστος, ασυνείδητος, εκµεταλλευτής». 

Και κλείνει αυτό το άρθρο, που γράφτηκε τον Απρίλη του 1914,
ως εξής: «Και είναι πασίγνωστον ότι άµα εξασφαλίσης προοδευ-
τικόν, ειλικρινή, µορφωµένον, ζηλωτήν διδάσκαλον, ενδιαφερό-
µενον περί του έργου του, διαρκώς ανασκοπούντα και βελτιώ-
νοντα αυτόν, άµα εξασφαλίσης διδάσκαλον διανοητικώς, ηθικώς
και οικονοµικώς ελεύθερον και αυτοτελή, εξασφάλισες ήδη τα
εννέα δέκατα της επιτυχίας του εκπαιδευτικού έργου». 

Αυτά τα εννέα δέκατα επιτυχίας του εκπαιδευτικού έργου µε
το νοµοσχέδιο αυτό εξασφαλίζονται κατά τον καλύτερο δυνατό
τρόπο και αυτό είναι προς όφελος του αγαθού της παιδείας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. Ο κ. Κωνσταντίνος Βλάσης από τη Νέα Δηµοκρατία
έχει τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πρώτα από όλα, να πω ότι µε χαρά βλέπω να είναι
στην Αίθουσα ο Υπουργός, ο κ. Φίλης, γιατί παρόντος µόνο του
Υφυπουργού του κ. Πελεγρίνη, που τυγχάνει να είµαστε συνά-
δελφοι και είχαµε χρόνια συνεργασίας στο Πανεπιστήµιο Αθη-
νών, θα έπρεπε να είµαι πιο φειδωλός στην κρίση µου. 

Οπότε όλες οι αναστολές µου τώρα εκλείπουν. 
Μετά λύπης µου, λοιπόν, οφείλω να µοιραστώ µαζί σας την

άποψή µου ότι ολόκληρη η συζήτηση για την ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση έγινε εξαρχής σε λάθος βάση. 

Για να εξηγηθώ, λέω το εξής: Για να είναι ουσιαστική και να
οδηγήσει σε αποφάσεις, που πραγµατικά φέρνουν καρπούς, θα
έπρεπε πρώτα, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να έχετε κατανοή-
σει την αξία και το µεγαλείο του ελληνικού, του οικουµενικού ελ-
ληνισµού. Δυστυχώς, όµως, µε αφορµή τη συζήτηση για την ελ-
ληνόγλωσση εκπαίδευση κατέστη για µια ακόµη φορά σαφές
πως είτε αδυνατείτε είτε αρνείστε να κατανοήσετε πως ο όρος
«Έλληνας» ούτε είναι µια απλή αναγραφή σε ένα επίσηµο ταξι-
διωτικό έγγραφο ούτε, βέβαια, µπορεί να περιχαρακωθεί στα
στενά όρια της πατρίδας µας. 

Θέλω να σας πληροφορήσω ότι τα εκατοµµύρια των Ελλήνων,
που είναι διεσπαρµένοι στις πέντε ηπείρους και µε τους οποίους
τυγχάνει εγώ προσωπικά να διατηρώ στενές σχέσεις, δεν είναι
τα αποπαίδια της µάνας πατρίδας. Οι ανά τον κόσµο Έλληνες
οµογενείς δεν είναι λιγότερο Έλληνες από τους παρευρισκόµε-
νους σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Τουναντίον, παρ’ όλο που αναγ-
κάστηκαν κάτω από δύσκολες συνθήκες να εγκαταλείψουν την
πατρική γη, δεν έπαψαν ποτέ να την αγαπούν και µέσα τους,
αλλά και δείχνοντάς το µε πράξεις. 

Την αγάπη τους αυτή, βέβαια, δεν την αναγνωρίζετε, ούτε φυ-
σικά την αδιάκοπη προσπάθειά τους να διατηρήσουν ζωντανό το
ελληνικό πνεύµα, τα ελληνικά ήθη και έθιµα και φυσικά τη θρη-

σκεία µας, όπου κι αν βρίσκονται. Αντίθετα, τους αντιµετωπίζετε,
λίγο ή πολύ, ως βαρίδια, ως µια απλή υποχρέωση που οφείλει να
καλυφθεί µε το µικρότερο δυνατό κόστος. 

Την ίδια στάση, βέβαια, επιδείξατε κι όταν εµείς ως Νέα Δη-
µοκρατία, αναγνωρίζοντας τον ρόλο των οµογενών, καταθέσαµε
πρόταση για το δικαίωµα ψήφου στον τόπο κατοικίας τους. Διότι
εµείς γνωρίζουµε πως αυτοί οι άνθρωποι και θέλουν και µπορούν
να προσφέρουν στην πατρίδα, ακόµα και όταν είναι µακριά. Διότι
εµείς πιστεύουµε πως µε την εµπειρία που έχουν κερδίσει και την
αριστεία, την οποία έχουν κάνει τρόπο ζωής µπορούν µε καθαρή
µατιά να συµµετέχουν ενεργά στις αποφάσεις που θα βγάλουν
επιτέλους τη χώρα αυτή από την ατέρµονη κρίση. 

Εσείς, όµως, φοβούµενοι ή απλώς µη ενδιαφερόµενοι είχατε
διαφορετική άποψη. Έτσι και τώρα, λοιπόν, καταθέτετε προς ψή-
φιση ένα νοµοσχέδιο, το οποίο –υποτίθεται- θα φροντίσει για την
εκπαίδευση των παιδιών των Ελλήνων του εξωτερικού, ενώ στην
ουσία, το µόνο που κάνει είναι να την περιορίζει και να την υπο-
βαθµίζει. 

Μπορεί στην αιτιολογική έκθεση να µιλάτε για τον κοµβικό
ρόλο της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης και την ενίσχυση των ελ-
ληνικών κοινοτήτων του εξωτερικού, όµως στην πράξη τι κάνετε;
Καταργείτε, λοιπόν, από το 2018 τα αµιγώς ελληνόγλωσσα σχο-
λεία του εξωτερικού και τα αντικαθιστάτε µε δίγλωσσα σχολεία,
προφανώς, βέβαια, µη αναλογιζόµενοι τις συνέπειες. 

Είναι ευρύτερα αποδεκτό –και το έχουν καταγγείλει πολλάκις
οι Έλληνες οµογενείς της Γερµανίας- πως τα υπάρχοντα δί-
γλωσσα σχολεία είναι επιπέδου αντίστοιχου των δεκατάξιων σχο-
λείων gesamtschule, των οποίων, βέβαια, οι απόφοιτοι έχουν
πρόσβαση σε κατώτερες σχολές µαθητείας. Δεν µε εκπλήσσει
αυτό. 

Γιατί θέλετε να στερήσετε από τα Ελληνόπουλα του εξωτερι-
κού την πρόσβαση στην ανώτερη εκπαίδευση; Εκτός κι αν έχετε
την ψευδαίσθηση πως µετά το 2018 και το µέτρο αυτό δεν θα
έχουµε αθρόα µεταπήδηση µαθητών σε αµιγώς γερµανικά σχο-
λεία. Από εκεί θα διεκδικήσουν τις ακαδηµαϊκές σπουδές, αλλά
φυσικά, θα έχουν χάσει τη δυνατότητά τους να µετέχουν του ελ-
ληνικού πνεύµατος. Και όλα αυτά, βέβαια, εν µέσω µιας δυσβά-
σταχτης οικονοµικής συγκυρίας που αναγκάζει ολοένα και
περισσότερους συµπατριώτες µας, νέους Έλληνες επιστήµονες
να πάρουν τον δρόµο της ξενιτιάς, θέλοντας να προσφέρουν
στις οικογένειες τους το µέλλον που τους αξίζει. 

Πιστέψτε µε, την απόφαση αυτή, ούτε ελαφρά τη καρδία την
πήραν, ούτε και συνεπάγεται την πρόθεσή τους να διακόψουν
τους δεσµούς µε την πατρίδα και να µεγαλώσουν τα παιδιά τους
µε έναν άλλον τρόπο. Εκτός, βέβαια, εάν εµείς, εσείς τους στε-
ρήσετε τη δυνατότητα αυτή. 

Ξέρω, θα µου πείτε ότι ο τελικός στόχος είναι ο εξορθολογι-
σµός των δαπανών, ώστε να µπορέσει η Ελλάδα να σταθεί στα
πόδια της και θα το δεχόµουν. Ειλικρινά θα δεχόµουν µε όποιες
θυσίες κι αν γινόταν αυτό, όµως, οι ρυθµίσεις που προτείνετε την
ακυρώνουν από µόνες τους, γιατί ενώ επί της ουσίας κλείνουν
τα αµιγώς ελληνικά σχολεία του εξωτερικού για οικονοµικούς λό-
γους, την ίδια ώρα προωθείτε στους πίνακες αποσπάσεων του
εξωτερικού τους εκπαιδευτικούς µε επιµίσθιο, µην εκµεταλλευό-
µενοι τους Έλληνες εκπαιδευτικούς, που έχουν συνάψει γάµο
στο εξωτερικό και σαφώς µπορούν να καταλάβουν τέτοιες θέ-
σεις χωρίς το αντίστοιχο επιµίσθιο. 

Θα µπορούσα να αναφερθώ σε πάρα πολλά άρθρα του εν
λόγω νοµοσχεδίου µε τα οποία διαφωνούµε, όπως για παρά-
δειγµα για τα ασαφή κριτήρια και τις εκπτώσεις στη διαδικασία
επιλογής των συντονιστών του εξωτερικού, στην χωρίς καµµιά
λογική προσπάθεια µονιµοποίησης των εκπαιδευτικών στην ιδιω-
τική εκπαίδευση, στη ρύθµιση για τα παράτυπα πτυχία από ΤΕΕ,
που γεννά εύλογα ερωτήµατα. Δυστυχώς, ο χρόνος δεν επαρκεί
για να εµβαθύνω σε όλα αυτά που τελικά µας οδηγούν να κατα-
ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου.

Διάλεξα να επικεντρωθώ στο θέµα της ελληνόγλωσσης εκπαί-
δευσης για να καταδείξω τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζετε
τα πράγµατα: Πρόχειρα, µεροληπτικά, χωρίς ιστορική µνήµη και
διάθεση αυτοκριτικής και φυσικά χωρίς κανένα µακρόπνοο σχέ-
διο. 

14976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ειλικρινά αναρωτιέµαι τώρα που τα δήθεν ηθικά σας πλεονε-
κτήµατα έχουν καταρρεύσει, τώρα που η δήθεν κοινωνική σας
πολιτική έχει πάει περίπατο, τώρα που οι κόκκινες γραµµές σας
έχουν αποχρωµατιστεί και οι Έλληνες θα κληθούν να πληρώσουν
το φουσκωµένο λογαριασµό των κενών σας υποσχέσεων, ποιο
νέο τέχνασµα θα εφεύρετε για να προσπαθήσετε να πείσετε πάλι
τον ελληνικό λαό πως είσαστε οι κατάλληλοι για τη διακυβέρ-
νηση του τόπου. Απλά περιµένουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτρης Σεβαστάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, µε
όλο τον σεβασµό, είναι η τρίτη φορά που παρεµβαίνετε σχολιά-
ζοντας έναν οµιλητή. Μα, δεν µπορούµε έτσι να συνεχίσουµε,
όµως. Κρατήστε το δικαίωµά σας να κάνετε µία οµιλία, µία πα-
ρέµβαση.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Θα είναι µόνο µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, αλλά ο καθέ-
νας που κάτι λέει, αν είναι να το σχολιάζουµε, δεν κάνουµε τίπο-
τα.…

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Είπαµε, κύριε Βλάση, χίλιες φορές ότι αυ-
τοί που αποσπώνται στο εξωτερικό χωρίς επιµίσθιο. Χίλιες φορές
το είπαµε!

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στο νοµοσχέδιο που υπάρχει;
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Μα, δεν γίνεται µε το νοµοσχέδιο. Γίνεται
µε προκήρυξη. Καταλάβατε τι σας λέω;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το νοµοσχέδιό σας θέτει τα εµ-
πόδια στην απόσπαση αυτών.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Εν πάση περιπτώσει, επί της ουσίας είναι
αυτοί χωρίς επιµίσθιο. 

Και το δεύτερο, τα δίγλωσσα σχολεία εισάγονται όχι για οικο-
νοµικούς λόγους που είπατε, αλλά επειδή αυτά είναι προς το
συµφέρον των µαθητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σεβαστάκη, έχε-
τε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε, και τους συναδέλφους.

Θα ξεπεράσω το γεγονός αυτής της διεκδίκησης της ιδιοκτη-
σίας και µιας εθνικής ευαισθησίας και µιας αυτοθεώρησης των
εργαλείων και θα σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι µια ιδέα του
Μίλτον Φρίντµαν µετά την καταστροφή στη Νέα Ορλεάνη ήταν
να δοθούν κουπόνια στους φτωχούς µαθητές να φοιτήσουν στα
ιδιωτικά σχολεία, αντί να επισκευαστούν και να αναστηλωθούν
τα γκρεµισµένα δηµόσια σχολεία. Έληξε το πρόγραµµα, έληξε
και η µαθησιακή εµπειρία των µαθητών. Απεντάχθηκαν από το
εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Είναι µια µεγάλη κατάκτηση, διακοµµατική κατάκτηση, η δια-
ταξική διασπορά της εκπαίδευσης, που έχει κερδίσει η χώρα µας
και µέχρι πριν από λίγα χρόνια το αυτονόητο δικαίωµα ενός φτω-
χού µαθητή µιας ορεινής κοινότητας να σπουδάσει και αν έχει
ταλέντο να αναπτύξει τις µεγάλες του δεξιότητες, δηλαδή το σύ-
στηµα το εκπαιδευτικό να δώσει αυτή τη δυνατότητα, αυτό το
στοιχείο αποτελούσε µια κοινή παραδοχή διακοµµατική.

Δεν ήταν προνοµία µιας παράταξης. 
Αυτό το στοιχείο έχει, δυστυχώς, αποδυναµωθεί από έναν οι-

κονοµισµό, από µια λογιστική αντίληψη, που λέει ότι το γνωστικό
αντικείµενο πρέπει να έχει σώνει και καλά µια οικονοµική µετά-
φραση. Δηλαδή, ενώ η γνώση διευρύνει τα αντικείµενα, ενώ οι
εφαρµογές, οι βιοµηχανικές ή άλλες εφαρµογές των γνωστικών
αντικειµένων, διευρύνονται, εµείς εισάγουµε καθυστερηµένα µια
οικονοµίστικη περιστολή των αντικειµένων. Νοµίζω ότι πρόκειται
για έναν τεράστιο αναχρονισµό. Εισάγουµε πρότυπο, εισάγουµε

ιδεολόγηµα χωρίς καν να το αφοµοιώνουµε.
Υπό αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες συµβαίνουν ορισµένες νοµο-

θετικές πράξεις εδώ και µερικούς µήνες µε πολυθεµατικά –είναι
αλήθεια- νοµοσχέδια, τουλάχιστον, στον χώρο της παιδείας.
Είναι πολυθεµατικά, γιατί είναι εξαιρετικά σύνθετο σύστηµα το
εκπαιδευτικό, που εκκινεί από τα εργασιακά, πηγαίνει στα αµιγώς
οργανωσιακά, καταλήγει στα αµιγώς µαθησιακά πεδία. Επίσης,
είναι ένα σύστηµα µε πάρα πολλά ελαττώµατα, αρρυθµίες, ασυν-
ταξίες και ανισότητες στο εσωτερικό του, οργανωτικές και άλλες
ανισότητες.

Το Υπουργείο Παιδείας, λοιπόν, είναι υποχρεωµένο να κάνει
νοµοθέτηση πολυθεµατική και ενίοτε αυτό γίνεται αντικείµενο
κριτικής. Νοµίζω ότι πρέπει να βλέπουµε το ψαχνό το νοµοθετικό
και όχι να εγκλωβιζόµαστε σε µια κριτική τυπολατρία.

Υπό αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες έρχεται ένα νοµοσχέδιο πο-
λυθεµατικό, που αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση, αφορά την δια-
πολιτισµική ή την εκπαίδευση των πολιτιστικών ανταλλαγών, την
ελληνική εκπαίδευση σε σχολεία του εξωτερικού και, φυσικά,
έχει και πλευρές που αφορούν την τριτοβάθµια ή την ειδική
αγωγή.

Θέλω να µείνω σε µια παρατήρηση, µια παρερµηνεία, µια πα-
ρεκτόπιση που συµβαίνει. Δεν είναι νοµοσχέδιο εντός του οποίου
αντιδικεί ο πόλος της ιδιωτικής µε τη δηµόσια εκπαίδευση. Είναι
δηµόσιος χώρος. Συγκροτείται ένας δηµόσιος χώρος µε ένα
κοινό κανονιστικό πλαίσιο, το οποίο έχει δύο εκφάνσεις, την ιδιω-
τική και τη δηµόσια.

Επίσης -το λέω αυτό µε έµφαση- δεν µπορούµε να κάνουµε
ένα τσουβάλιασµα όλων των παραµέτρων, που συγκροτούν τα
δύο πεδία. Στην ιδιωτική εκπαίδευση απασχολούνται εξαιρετικοί
συνάδελφοι υψηλού διανοητικού και εκπαιδευτικού επιπέδου και,
επίσης, υπάρχουν ιδιωτικά σχολεία που θεµελιώνουν την ταυτό-
τητά τους πάνω στις πειθαρχίες και στις ποιότητες και όχι στην
κολακεία του µαθητή. Φυσικά, υπάρχουν και τα άλλα. Το ίδιο
συµβαίνει και στη δηµόσια. Θα είναι ο παραχωρητικός συνάδελ-
φος, που δεν εκλειαίνει, δεν οργανώνει τα εργαλεία του, παρα-
φράζοντας ή εκµεταλλευόµενος το απόσπασµα του Γληνού, που
διάβασε ο συνάδελφος Κουράκης, δεν αυτοστοχάζεται. Είναι πα-
ραχωρητικός, είναι διεκπεραιωτικός.

Όλα αυτά τα φαινόµενα υπάρχουν. Εµείς σαν πολιτικό σύ-
στηµα πρέπει να συνθέσουµε ένα πεδίο ασφάλειας, ησυχίας και
έρευνας, γιατί ο εκπαιδευτικός είτε το θέλουµε είτε όχι ερευνά.
Είναι ένα ερευνητικό γεγονός το εκπαιδευτικό γεγονός. Μέσα
στην τάξη συγκροτεί, ανασυγκροτεί διαρκώς τα εργαλεία του.
Μέσα στην τάξη κερδίζει και επανατεκµηριώνει την επαφή του
µε τις προσλαµβάνουσες των µαθητών.

Με αυτούς τους όρους, λοιπόν, πρέπει να δούµε αυτήν τη νο-
µοθετική πρόταση, που αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση, του Υ-
πουργείου.

Για το ζήτηµα της ειδικής αγωγής θεωρώ ότι είναι µια ανθρω-
πιστική κατάκτηση το γεγονός ότι το Υπουργείο έχει αποφασίσει
να ενισχύσει την ειδική αγωγή. Οι απόφοιτοι των καλών τµηµά-
των της Θεσσαλίας και του ΠΑΜΑΚ δεν αρκούν. Όµως, υπάρ-
χουν εκπαιδευτικές δοµές που ενισχύουν µε υψηλού επιπέδου
µεταπτυχιακά. Τα µεταπτυχιακά εδώ δεν τα δηλώνεις. Δίνεις εξε-
τάσεις για να παρακολουθήσεις ένα µεταπτυχιακό. Είναι µία δο-
κιµασία -και το λέω για τους λάτρεις της «αριστείας»- το να
ενταχθείς και να γίνεις δεκτός σε ένα µεταπτυχιακό στο δικό µας
εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Υπάρχουν, λοιπόν, συνάδελφοι µε δεξιότητες κατακτηµένες
και αναπτυσσόµενες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να κλείσω. Δεν έχω τον χρόνο να επεκταθώ πάρα
πολύ στα υπόλοιπα πεδία, παραδείγµατος χάριν στην ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση. Είναι στρατηγική επιλογή για τη χώρα µας,
µια χώρα µε µικρούς γλωσσικούς αριθµούς -είµαστε µια µικρή
χώρα, ένας µικρός λαός µε λίγους ελληνοµαθείς- είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, το να επενδύσουµε στην εξαγωγή, στη διασπο-
ρά της γλώσσας, της ελληνοµάθειας. Με αυτούς τους όρους θα
πρέπει να δούµε, νοµίζω, την µε πολύ µεγάλες δυνατότητες πρό-
ταση για την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων, που αποτελεί
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την πιο σηµαντική παράµετρο, αφοµοιώνοντας και ανταλλάσσον-
τας εντάσεις. 

Αυτά, λοιπόν, τα στοιχεία νοµίζω ότι συγκροτούν την ταυτό-
τητα αυτού του νοµοθετήµατος, το οποίο νοµίζω και θα θεµελιώ-
σει µια προώθηση των εκπαιδευτικών ζητούµενων, αλλά θα
ακολουθηθεί και από άλλα. Εξάλλου, εδώ είµαστε για να εργα-
ζόµαστε πάνω στα µορφωτικά ζητούµενα, διότι η µόρφωση είναι
το ζητούµενο για εµάς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τασούλας από
τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το νοµοσχέδιο
για θέµατα παιδείας συζητείται την ίδια στιγµή που η χώρα βρί-
σκεται σε µια µεγάλη περιπέτεια -εδώ και αρκετό καιρό προφα-
νώς- και την ίδια στιγµή που µέσα σε ένα αµπρί στην Καλλιθέα,
στο σκότος, εν κρυπτώ και παραβύστω, ετοιµάζονται οι νέες τη-
λεοπτικές άδειες. Και µαθαίνουµε από αυτό το αµπρί, που στα
ελληνικά σηµαίνει πολεµικό καταφύγιο, στο οποίο επικρατεί πλή-
ρης αποµόνωση από το εξωτερικό περιβάλλον…

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Χαράκωµα σηµαίνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σε αυτό, λοιπόν, το αµπρί δια-

φεύγουν κάποιες φήµες και µαθαίνουµε αυτήν τη στιγµή ότι
έχουν δοθεί δύο άδειες. Ερωτώ: Τι θα έβλαπτε να ξέρουµε ότι οι
άδειες αυτές ανήκουν στον κύριο τάδε και στον κύριο τάδε; Είναι
δυνατόν µέσα από µια διαδικασία σκότους να προκύψει φώς;
Είναι δυνατόν µέσα από µια τέτοια διαδικασία να προκύψει πο-
λυφωνία; Και αν, όπως παραδέχεται ο κάθε αντικειµενικός παρα-
τηρητής, το θέµα των µέσων µαζικής ενηµερώσεως στην Ελλάδα
έπασχε και ήταν σε µια µεγάλη, παρατεινόµενη εκκρεµότητα, η
διόρθωση αυτής της εκκρεµότητος γίνεται µε νέο λάθος, γίνεται
µε αυτές τις διαδικασίες, οι οποίες υπονοµεύουν την πολυφωνία
και ταπεινώνουν αυτούς, οι οποίοι θέλουν να διεκδικήσουν το δι-
καίωµα της ενηµερώσεως του ελληνικού λαού; 

Είναι δυνατόν να περιµένει κανείς µέσα από αυτήν τη διαδικα-
σία, να περιµένει κανείς -ακόµη και ο σηµερινός λαός της Ελλά-
δος, ο οποίος όλα αυτά τα βλέπει µε την αντίληψη της πίεσης,
που έχει από την οικονοµική του κατάσταση και δεν τα βλέπει µε
την ένταση και το κέφι και την αφθαρσία που έβλεπε τα πράγ-
µατα παλαιότερα- πως µέσα από αυτό το σκότος να βγει φως;
Νοµίζω πως όχι. 

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον, λοιπόν, η σηµερινή Κυβέρνηση
της Αριστεράς και της συνοδοιπορίας εκ µέρους του κ. Καµµέ-
νου, προσπαθεί να πλάσει το δικό της µύθο, χαρακτηρίζοντας
τους προηγούµενους -όπως έκανε ο κ. Φίλης, µε µειλίχιο, οµολο-
γώ, τρόπο, αλλά το έκανε- ως κυβερνήσεις µνηµονιακές.

Εσείς, κύριε Φίλη, δεν ψηφίσατε και δεν υπογράψατε µνηµό-
νιο; Είστε Κυβέρνηση µνηµονιακή, συνεπώς. Πού τελειώνει αυτή
η ιστορία; Πότε θα προσαρµοστούµε στην πραγµατικότητα και
θα καταλάβουµε αυτό που συνέβη στη χώρα; Και αυτό που συ-
νέβη, µας ξεπερνούσε όλους. Δεν µπορέσαµε να υποτάξουµε το
πελατειακό κράτος. 

Το πελατειακό κράτος, κυρίες και κύριοι, δεν είναι δηµιούρ-
γηµα της Μεταπολιτεύσεως. Είναι δηµιούργηµα της συστάσεως
του νεοελληνικού κράτους. Και αυτό το πελατειακό κράτος υπη-
ρετήθηκε λιγότερο ή περισσότερο από τον καθέναν και από την
Αριστερά, προφανώς, η οποία κατά τη διατύπωση του Κονδύλη
-για να αναφέρω και εγώ συγγραφείς και άλλους παράγοντες-
παρακολουθούσε κακορίζικα και υιοθετούσε κάθε πελατειακή και
καταναλωτική απαίτηση του λαού για να µπορεί να είναι µέσα
στο προσκήνιο και να µπορεί να έχει και αυτή µία χαµοζωή στο
πολιτικό σκηνικό της µεταπολιτευτικής Ελλάδος. Και είχατε µια
χαµοζωή γύρω στο 3% και 4% όταν σας συνέτριβε το πελατειακό
κράτος, το οποίο, όµως, σήµερα προσπαθείτε να αναβιώσετε και
να συντηρήσετε, την ίδια στιγµή που παριστάνετε ότι το γκρεµί-
ζετε. 

Είστε το «κύκνειο άσµα» του πελατειακού κράτους, το οποίο
προφανώς υπηρετήσαµε και εµείς. Και ο οµιλών το υπηρέτησε.
Έχω το θάρρος να το πω. Ωστόσο, όταν η χώρα µπήκε στο φάσ-

µα της χρεοκοπίας, κάποιοι καταλάβαµε και πήραµε τις ευθύνες
µας και αγνοήσαµε το πολιτικό κόστος. Μέσα σε αυτήν την πε-
λατειακή κατρακύλα της χώρας -που δεν ήταν µόνο κατρακύλα
είχε και εξάρσεις, είχε και καλές στιγµές, είχε και άφθονη και
άπλετη δηµοκρατία µετά τη Μεταπολίτευση, είχε και σωστούς
εξωτερικούς προσανατολισµούς, είχε και άνοδο του βιοτικού επι-
πέδου- που κανείς µας δεν µπόρεσε να νικήσει και ποτέ δεν έγινε
διαδήλωση κατά του ρουσφετιού στην πλατεία Συντάγµατος -
λέω εγώ- η παιδεία είχε και αυτή τη µοίρα της. 

Και η µοίρα της παιδείας µετά τη Μεταπολίτευση ήταν µία
διαρκής σπονδή στην ευκολία. Έτσι θα περιέγραφα την παιδεία
µετά τη Μεταπολίτευση. Και κάπως µπορούσε κάποιος να φρε-
νάρει αυτήν την σπονδή προς την ευκολία, αλλά όλο το σύστηµα,
όλο το περιβάλλον, όλο το σκηνικό ενθάρρυνε την ευκολία, εν-
θάρρυνε τη δηµαγωγία, ενθάρρυνε τη µείωση των δυσκολιών εν
ονόµατι µιας δήθεν ισότητος, εν ονόµατι της ευκολίας προσβά-
σεως στα πανεπιστήµια, εν ονόµατι της ευκολίας αποκτήσεως
πτυχίου. Διότι, η δηµαγωγία και ο λαϊκισµός δεν ήταν στην οικο-
νοµία, δεν ήταν στην πολιτική. Ήταν στην παιδεία, ήταν παντού. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι της Αριστεράς, οδηγήσαµε τη χώρα
στη χρεοκοπία µε ρυθµούς βάδην, τη στιγµή που εσείς από κάτω
φωνάζατε «όχι βάδην, τροχάδην». Αυτή είναι η διαφορά µας.

Και επειδή µιλάτε για τα συστηµικά µέσα ενηµέρωσης, θα σας
πω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν υπερασπίζει τα µέσα ενηµέρωσης
τα οποία την κατακεραύνωναν, όταν κυβερνούσε. Πάντα την κα-
τακεραύνωναν. Η Νέα Δηµοκρατία υπερασπίζεται την πολυφωνία
και τη νοµιµότητα. Κι αν θέλετε να ξέρετε, αυτά τα µέσα ενηµέ-
ρωσης, που εσείς αποκαλείτε συστηµικά -ποια συστηµικά;- αυτά
τα µέσα ενηµέρωσης καλλιέργησαν επί τριάντα χρόνια -αυτά που
σήµερα δεινοπαθούν στα χέρια µιας Κυβέρνησης, που εφαρµό-
ζει αντιδηµοκρατικές και αντισυνταγµατικές µεθόδους- µε τη δη-
µαγωγία και το λαϊκισµό τους µια νοοτροπία στον ελληνικό λαό
τέτοια που τον έκανε να πέσει δορυάλωτος στα χέρια του ΣΥΡΙΖΑ
σήµερα και στα χέρια αύριο -ο νέος µεγάλος αντίπαλός σας- του
κ. Σώρα, ο οποίος υπόσχεται -και να τον προσέξετε, είναι σοβα-
ρός αντίπαλός σας- να µοιράσει 600 δισεκατοµµύρια στον ελλη-
νικό λαό. Και εκατοντάδες Έλληνες πολίτες πηγαίνουν, ποτισµέ-
νοι από τον λαϊκισµό της Μεταπολιτεύσεως και τη δική µας ανηµ-
ποριά να τον νικήσουµε, και τον χειροκροτούν. Προσέξτε αυτόν
τον νέο ηγέτη της χώρας ο οποίος έρχεται ως δηµιούργηµα
αυτής της εξαίρετης περιόδου την οποία τόσο εξαίρετα εκπρο-
σωπείτε.

Το νοµοσχέδιο για την παιδεία αναλύθηκε από τους εισηγητές
µας. Και αναλύθηκαν οι τοµείς στους οποίους είµαστε αντίθετοι.
Εγώ θα συνοψίσω στο τελευταίο λεπτό, που καταχρηστικά αξιο-
ποιώ, στον τοµέα της εχθρότητας την οποία δείχνετε προς την
ιδιωτική εκπαίδευση. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να ξέρετε ότι η δηµόσια εκπαίδευση
στην Ελλάδα δεν ήταν δηµιούργηµα των πρώτων επαναστατικών
συνταγµάτων, γιατί άφηναν αυτή τη δικαιοδοσία στον ιδιωτικό
τοµέα και στη δηµοτική παρέµβαση, στην κοινοτική παρέµβαση
που ήταν ισχυρή στην Ελλάδα. Πρώτη φορά το Σύνταγµα του
1927 µιλάει για Υπουργείο Εκκλησιαστικών και Δηµοσίας Εκπαι-
δεύσεως. Το σύστηµα του εξαταξίου γυµνασίου και εξαταξίου
δηµοτικού σχολείου ήρθε στη νέα, ελεύθερη Ελλάδα από την
υπόδουλη Ελλάδα της Ηπείρου, των Επτανήσων, της Μακεδο-
νίας, της Σµύρνης, της Χίου, διότι εκεί οι έµποροι, οι οποίοι διέ-
πρεπαν στο εξωτερικό, χρηµατοδοτούσαν σπουδαία ιδιωτικά
σχολεία όπως η Ζωσιµαία, η Καπλάνειος, η Μαρούτσειος στην
πατρίδα µου, τα οποία χρηµατοδοτούσαν µε φιλογένεια επιτυ-
χηµένοι επιχειρηµατίες στη Βενετία, στις Παρίστριες Ηγεµονίες,
στην Αλεξάνδρεια, στην Τεργέστη, παντού. 

Αυτή η επίδοση της ιδιωτικής εκπαιδεύσεως στην υπόδουλη
Ελλάδα ήρθε και στην ελεύθερη Ελλάδα σιγά-σιγά και επεβλήθη
του βαυαρικού συστήµατος, το οποίο για πρώτη φορά εφαρµό-
στηκε στην Ελλάδα µετά το 1833. 

Η εκκλησία και η εκπαίδευση την οποία στήριξαν οι επιτυχη-
µένοι Έλληνες έµποροι στο εξωτερικό, καλλιέργησε τον νεοελ-
ληνικό µύθο στη θέση του βυζαντινού µύθου και καλλιέργησε την
Ελληνική Επανάσταση. 

Σήµερα, εσείς, το «κύκνειο άσµα» του λαϊκισµού τη Μεταπολι-
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τεύσεως, προσπαθείτε, τηρώντας κακήν κακώς τις µνηµονιακές
σας υποχρεώσεις, να εφαρµόσετε µια πολιτική που αποτελεί συ-
µπύκνωση του λαϊκισµού της Μεταπολιτεύσεως. Δεν θα τα κα-
ταφέρετε, γιατί σε µια χώρα η οποία είναι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση -την οποία θέλετε κι εσείς να την κρατήσετε- δεν µπορεί
να επικρατήσει κανένα από τα συστήµατα τα οποία επιλέγετε. 

Θα σπάσετε τα µούτρα σας. Σας παρακαλώ, όµως,  µαζί µε
αυτό µην σπάσει τα µούτρα της και η χώρα. Προσαρµοστείτε σε
µια χώρα ευρωπαϊκή, ανταγωνιστική, όπου η διάκριση και η επί-
δοση ανταµείβονται και δεν τιµωρούνται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος έχει ζητήσει τον λόγο.

Θα παρουσιάσει και µια νοµοτεχνική βελτίωση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ακριβώς πριν µπω στο κύριο αντικείµενο της παρέµβασής µου,
που αφορά τις εργασιακές σχέσεις στην ιδιωτική εκπαίδευση,
επιτρέψτε µου µια νοµοτεχνική βελτίωση στην υπ’ αριθµόν
638/26-8-2013 τροπολογία, αρµοδιότητας του Υπουργείου µας,
που ρύθµιζε το εφάπαξ των δηµοσίων υπαλλήλων. Από παρα-
δροµή δεν το είχαµε επεκτείνει και στους φορείς πρόνοιας των
υπαλλήλων Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου, που πάντοτε
ακολουθούν τις ρυθµίσεις του δηµοσίου. Αυτό διευκρινίζεται,
λοιπόν, στην παράγραφο 3, στο άρθρο 2 της τροπολογίας, ότι,
δηλαδή, αυτά που αφορούν το Ταµείο Προνοίας των Δηµοσίων
Υπαλλήλων αφορούν και τους φορείς πρόνοιας υπαλλήλων Νο-
µικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου. 

Την καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Οµολογώ ότι
µου έκανε εντύπωση η αντίθεση των κοµµάτων της αντιπολίτευ-
σης στις ιδιαίτερα µετριοπαθείς και προστατευτικές διατάξεις
του Υπουργείου Παιδείας ως προς το εργασιακό καθεστώς των
ιδιωτικών εκπαιδευτικών. 

Είναι προφανές ότι δεν µπορεί η εποπτεία της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης να είναι στο Υπουργείο Εµπορίου ή στο Υπουργείο Ερ-
γασίας, γιατί η εκπαίδευση δεν αποτελεί εµπόρευµα αλλά δηµό-
σιο και δη κοινωνικό αγαθό. Αυτό δεν είναι χαρακτηριστικό του
Συντάγµατος του 1975, που, πράγµατι, αφιερώνει µια ξεχωριστή
παράγραφο, την υπ’ αριθµόν 8, ανάγοντας την εποπτεία ειδικά
επί των εργασιακών σχέσεων των ιδιωτικών εκπαιδευτικών σε
συνταγµατική υποχρέωση. Ήδη ο ν.3855/1958 είχε ειδικές ρυθ-
µίσεις για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς. 

Μάλιστα, µου έκανε εντύπωση το εξής παράδοξο: Το ότι γί-
νονται αιτιώδεις οι καταγγελίες της σχέσης εργασίας των ιδιωτι-
κών εκπαιδευτικών προβλήθηκε και σε αυτή την Αίθουσα και από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα ιδιαίτερα νεοφιλελεύθερα, ως
σοβιετική ρύθµιση. 

Φαίνεται να αγνοούν, όσοι άσκησαν αυτήν την κριτική, ότι ήδη,
µετά την κύρωση του αναθεωρηµένου ευρωπαϊκού κοινωνικού
χάρτη, παύει να ισχύει ο κανόνας που, πράγµατι, µέχρι τώρα ίσ-
χυε γενικά στο εργατικό µας δίκαιο, σύµφωνα µε τον οποίο είναι
αναιτιώδης η καταγγελία της σύµβασης εργασίας. Στο εξής υπο-
χρεωτικά πρέπει να αιτιολογείται κάθε απόλυση εργαζοµένου
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Αυτό που κάνει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου, είναι
να ανταποκριθεί -πέραν αυτής της γενικής υποχρέωσης να αιτιο-
λογούνται οι καταγγελίες των σχέσεων εργασίας- σε συνταγµα-
τική επιταγή, που πώς την έχει ερµηνεύσει το Συµβούλιο Επι-
κρατείας σε µια σειρά από αποφάσεις του; 

Για λόγους αρχείου θα καταθέσω για τα Πρακτικά της Βουλής
µία από αυτές. 

Λέει, λοιπόν, µια πάγια σειρά αποφάσεων της νοµολογίας του
Συµβουλίου Επικρατείας ότι η έντονη ρυθµιστική επέµβαση του
νοµοθέτη στην οργάνωση και λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων
και ιδίως στην υπηρεσιακή κατάσταση του προσωπικού τους,
αποσκοπεί στην εξυπηρέτηση του συµφέροντος της εκπαίδευ-
σης και δη, η εξασφάλιση στους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς λει-
τουργούς σταθερών συνθηκών εργασίας, αποτελεί συνταγµα-
τικό λόγο δηµοσίου συµφέροντος ώστε να µπορούν αυτοί απε-
ρίσπαστοι να εκτελούν τα καθήκοντά τους. 

Αυτό αποτελεί κοινό τόπο και στη νοµολογία και στους δηµο-
σιολογούντες. 

Για λόγους, πάλι, αρχείου θα καταθέσω µια σχετική γνωµοδό-
τηση που συνυπογράφει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ, ο συνάδελφος κ. Λοβέρδος, µαζί µε τον κοινό µας δάσ-
καλο, τον Δηµήτρη τον Τσάτσο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακριβώς αυτό αποτελεί, άλλωστε, και µια από τις ιδιαιτερότη-
τες του ευρωπαϊκού κοινωνικού µοντέλου, ότι αντιµετωπίζουµε
την εκπαίδευση όχι ως ιδιωτικό αγαθό αγοραίο, αλλά ως δηµόσιο
και κοινωνικό αγαθό. Και ακριβώς εκεί βρίσκεται µια από τις βα-
σικές διαφορές µας µε τον πλήρως laissez faire -ας πούµε- αγ-
γλοσαξονικό καπιταλισµό. 

Σας θυµίζω ότι ένας από τους λόγους της απήχησης του µη-
νύµατος του Σάντερς ήταν ακριβώς η έµφασή του στο ότι πρέπει
να είναι δηµόσια ή τουλάχιστον δωρεάν η παροχή της εκπαίδευ-
σης. Και βρήκε εύφορο έδαφος, ακριβώς γιατί αυτή τη στιγµή οι
φοιτητές στις Ηνωµένες Πολιτείες είτε αποκλείονται είτε υπερ-
χρεώνονται µε βάση τα δάνεια, που δίνονται εκεί για να µπορούν
να παρακολουθήσουν τα µαθήµατα στα κολλέγια και στα πανε-
πιστήµια. Προσοχή, όµως, στην Ελλάδα δεν έχουµε µόνο αυτό
το γενικό ζήτηµα της σύγκρουσης ανάµεσα σε αυτούς που θέ-
λουν την αγορά ανεξέλεγκτη, ακόµα κι εκεί που υπάρχουν κοι-
νωνικά αγαθά, και σε αυτούς που θέλουν την υπεράσπιση ενός

άλλου µοντέλου. 
Δυστυχώς, στην Ελλάδα έχουµε τα χαρακτηριστικά αυτού του

παρασιτικού και πελατειακού καπιταλισµού, που εύκολα καταγ-
γέλλεται πια από τη µεριά της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
ως προς τη βάση του, δηλαδή, τα µικρά ρουσφέτια που γίνονταν
για να γίνει µια πρόσληψη, ας πούµε, στο δηµόσιο τοµέα, ακρι-
βώς για να µείνει στο κενό της πολιτικής πρακτικής το βασικό χα-
ρακτηριστικό αυτού του συστήµατος «πελατειασµού» και διαπλο-
κής, που ήταν η συµβιωτική σχέση των ιδιωτικών και των δηµο-
σίων συµφερόντων στην κορυφή. 

Για να πω τα πράγµατα µε το όνοµά τους, η ύπαρξη σχολαρ-
χών, που για τις διαδοχικές και συνεχείς παρανοµίες τους είχαν
προστασία από το πολιτικό σύστηµα, πολλές φορές στο ανώτατο
επίπεδο του πολιτικού συστήµατος και οι συνεχείς αυτές παρα-
νοµίες δεν ελέγχονταν, ακριβώς, γιατί είναι αντικείµενο της πε-
λατειακής προστασίας. 

Να σας πω εδώ ότι αν δεν πρόκειται για µια άσκηση ιδιόµορ-
φου χιούµορ που µου διαφεύγει, η δήλωση των σχολαρχών, την
οποία διάβαζα σήµερα, κατά την οποία τάχα προκύπτει από τους
ελέγχους του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας ότι είναι εργα-
σιακός παράδεισος η κατάσταση στα ιδιωτικά σχολεία, είναι εν-
τελώς ανακριβής. Το ακριβώς αντίθετο συµβαίνει. Δεν υπάρχει
περίπτωση κατά την οποία να µην έχουµε βρει παρανοµίες σε
όσους ελέγχους έχει προχωρήσει η Επιθεώρηση Εργασίας. Και
µάλιστα, ακόµα και στα µεγάλα σχολεία υπάρχει µια ουσιαστική
προσπάθεια να µην γίνει καν ο έλεγχος, να απαγορευτεί η είδος
στους επιθεωρητές εργασίας. Και ακριβώς επειδή δεν θέλουµε
µε την αστυνοµική δύναµη να εισέλθουµε σε έναν χώρο και να
παραβιάσουµε την εκπαιδευτική ειρήνη, πολλές φορές οι επιθε-
ωρητές µας είναι αναγκασµένοι να πηγαίνουν και να κάνουν τους
ελέγχους όταν τα σχολεία δέχονται τους γονείς, στο πλαίσιο των
επισκέψεων.

Και σε όλες αυτές τις περιπτώσεις βρίσκουµε παρανοµίες που
είτε ανάγονται στην κατάσταση την εργασιακή των ιδιωτικών εκ-
παιδευτικών είτε στο βάφτισµα ιδιωτικών εκπαιδευτικών ως ερ-
γαζοµένων µε άλλο καθεστώς, ακριβώς για να ξεφεύγουν οι
σχολάρχες από τις υποχρεώσεις της ιδιωτικής εκπαιδευτικής νο-
µοθεσίας.

Για να ολοκληρώσω, δεν αφορά αυτή η προστασία του πα-
λαιού πολιτικού συστήµατος συστηµατικές παρανοµίες µόνο
στην λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων. Η ΟΙΕΛΕ είχε απευθύνει
στον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, όταν ήταν Υπουργός Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και υπεύθυνος για την νοµιµότητα στην δηµόσια
εκπαίδευση, σειρά καταγγελιών, που αφορούσαν παράτυπους ή
παράνοµους τίτλους ιδιωτικών σχολείων, που έπρεπε να ελεγχ-
θούν ως προς την νοµιµότητά τους, συνδυασµένες µε καταγγε-
λίες ότι πολλοί κάτοχοι των τίτλων αυτών είχαν θέσεις στη ΝΕΡΙΤ,
στο Υπουργείο Παιδείας.

Καταθέτω αυτές τις απόρρητες και εµπιστευτικές επιστολές,
οι οποίες έµειναν χωρίς διερεύνηση, όπως µου δήλωσε η ΟΙΕΛΕ,
η οποία επανήλθε µε δύο ανάλογες επιστολές όταν εγώ ανέλαβα
τα καθήκοντα αυτά. Προφανώς, έστειλα τους σχετικούς φακέ-
λους στον επιθεωρητή δηµόσιας διοίκησης και ως αποτέλεσµα
αυτών των ελέγχων που έγιναν -και ούτε συγκάλυψης του προ-
ηγούµενου διαστήµατος- µπόρεσε η σηµερινή ηγεσία του Υ-
πουργείου Παιδείας να ενεργοποιήσει τον νόµο Γιαννάκου και να
προχωρήσει στην αποκατάσταση της νοµιµότητας στον  χώρο
αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να ολοκληρώσω, µε παραξενεύει η στάση των κοµµάτων
της αντιπολίτευσης εάν δεν ψηφίσουν αυτές τις εντελώς µετριο-
παθείς ρυθµίσεις που κινούνται στο πλαίσιο του συνταγµατικού
µας πολιτισµού για την υπεράσπιση του κοινωνικού αγαθού της
παιδείας.

Δυστυχώς, δεν µε παραξενεύει η στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, γιατί σε αυτό το πρόσφατο ménage à trois, όπου οι παρα-
δοσιακοί εκπρόσωποι του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας,
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αυτοί που ψήφισαν τον ν.6682/1977 -νόµος Ράλλη είναι αυτός,
που καθιερώνει στην ουσία τις ρυθµίσεις, που επανεισάγει τώρα
το Υπουργείο Παιδείας- παρακολουθούν αµήχανοι αυτόν τον,
κατά την γνώµη µου, παρά φύση πολιτικό γάµο ακροδεξιών και
νεοφιλελεύθερων. 

Όµως, το δείγµα της δικής µας πολιτικής είναι και σε αυτόν
τον τοµέα της παιδείας αυτός, που παντού µας χαρακτηρίζει, δη-
λαδή, υπέρ του κοινωνικού κράτους, υπέρ των αδυνάµων, υπέρ
του κοινωνικού συνόλου στην ουσία, γιατί οτιδήποτε υποστηρίζει
αυτό που έχει ανάγκη ο ελληνικός λαός είναι τελικά υπέρ του συ-
νόλου, υπέρ της ολότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να κάνω κά-
ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Φίλη,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Καταθέτω δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Η µια αφο-
ρά ρυθµίσεις για τους καθηγητές τους υπηρετούντες λέκτορες
των ΑΕΙ και τους καθηγητές εφαρµογών των ΤΕΙ και η άλλη
αφορά ζητήµατα για τις διακοπές στο θέµα των φροντιστηρίων.
Είναι διευκρινήσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ να διανε-
µηθούν. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από την Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη Δευτέρα το βράδυ ο Διευ-
θυντής της Τροχαίας Αθηνών, ένας σκληρά εργαζόµενος συµ-
πολίτης µας, έπεσε θύµα άδικης επίθεσης την ώρα που ασκούσε
το καθήκον του από άτοµα που δεν έχουν συναίσθηση του αξιο-
ποίνου και του κινδύνου και δεν έχουν σεβασµό στην ανθρώπινη
ύπαρξη. 

Τηλεφώνησα χθες και σήµερα το πρωί επισκέφτηκα στο «401»
τον Διευθυντή Τροχαίας Αθηνών, Γιώργο Διαµαντόπουλο, ο ο-
ποίος το βράδυ της περασµένης Δευτέρας έπεσε θύµα άδικης
επίθεσης από οµάδα κουκουλοφόρων την ώρα που εκινείτο
πεζός και συντόνιζε τους τροχονόµους του κεντρικού τοµέα, επι-
χειρώντας έτσι να κρατήσει όρθια κυκλοφοριακά την Αθήνα µετά
από σχετικό συλλαλητήριο στην πρωτεύουσα, η κυκλοφορία της
οποίας είχε διαταραχθεί.

Ελπίζω η άδικη επίθεση εις βάρος του διευθυντού της Τρο-
χαίας να εξιχνιαστεί, η υγεία του να αποκατασταθεί και να µην
επαναληφθεί η απαράδεκτη εικόνα εις βάρος ανθρώπων που επι-
χειρούν µε κίνδυνο και προστατεύουν την αθηναϊκή κοινωνία και
την χώρα ολόκληρη. Πρέπει να περάσουµε το µήνυµα ότι το κέν-
τρο της Αθήνας δεν µπορεί να µετεξελιχθεί σε άβατο ανοµίας.

Εσείς αποδυναµώσατε την Αστυνοµία, εσείς την απονευρώ-
σατε, πάνω απ’ όλα εσείς την αποθαρρύνατε και αποθρασύνατε
τους σκοτεινούς και περίεργους κύκλους, που ταλαιπωρούν την
Αθήνα και τη χώρα εδώ και δεκαετίες. 

Ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος ο Μητσοτάκης, την 20η Απριλίου
στην προ ηµερησίας διατάξεως για θέµατα ασφαλείας σας είπε
επί λέξει: Καταργήσατε την Οµάδα ΔΕΛΤΑ κατά απαίτηση της
νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ και του Ρουβίκωνα, µε αποτέλεσµα να αλω-
νίζει σήµερα ο Ρουβίκωνας. Γνωρίζει ότι δεν υπάρχει καµία τα-
χυκίνητη οµάδα άµεσης επέµβασης και αντίδρασης. 

Η δηµοκρατία µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -όλοι µας
γνωρίζουµε- δεν διώκει το φρόνηµα των πολιτών, αλλά ούτε και
η Αστυνοµία µας, που είναι ο βασικός πυλώνας της. Διώκονται
µόνο οι αξιόποινες πράξεις των πολιτών. Η δηµοκρατία µας, ό-
µως, δέχεται σηµαντικές λοιδορίες και σηµαντικές επιθέσεις και
υφίσταται σοβαρές αναταράξεις. Επί των ηµερών σας θα γεννη-
θεί σηµαντικό εκρηκτικό µείγµα. Αυτά που θα συµβούν στη χώρα
δεν θα έχουν προηγούµενο ιστορικό. Όλοι µας, δυστυχώς, είµα-
στε ανάσκελα και δεν αντιδρούµε και όπως οφείλουµε και όπως
ορκιστήκαµε. 

Με την ευκαιρία αυτής της επίθεσης θέλω να κάνω µία έκ-
κληση, µία πρόταση ως επίτιµος Αρχηγός της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας. Και µάλιστα προτείνω στο Προεδρείο της Βουλής δύο
απλά πράγµατα. Θα πρέπει εδώ µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο
τα κόµµατα να αποδοκιµάσουν και να καταδικάσουν εντόνως την
επίθεση, γιατί και σήµερα ο κύριος Υπουργός Παιδείας δεν είχε
ούτε µία λέξη να πει για έναν αξιωµατικό ο οποίος γυρίζει νυχ-
θηµερόν στους δρόµους της Αθήνας και στηρίζει αυτήν την κοι-
νωνία. 

Και το δεύτερο. Προτείνω να επισκεφθεί αντιπροσωπεία της
Βουλής τον διευθυντή της Τροχαίας Αθηνών, προκειµένου να
στείλει ένα µήνυµα ότι η Βουλή των Ελλήνων έχει νεύρα και αν-
τιδρά. Η απόφαση είναι δική σας, κύριε Πρόεδρε. 

Ας περάσουµε και τώρα στο θέµα µας. Η Κυβέρνηση για µία
ακόµα φορά αποδεικνύει την προχειρότητα, αλλά και την ελα-
φρότητα µε την οποία προσεγγίζει και αντιµετωπίζει σοβαρά θέ-
µατα που αφορούν την εκπαίδευση. Αυτή τη φορά φέρνει στη
Βουλή ένα νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο
εξωτερικό, το οποίο δεν έχει τίποτα το ουσιαστικό να προσφέρει,
καθώς περιέχει ατεκµηρίωτες αοριστολογίες, ενώ στην ουσία
στοχεύει στην περαιτέρω υποβάθµιση έως κατάργηση των σχο-
λείων του εξωτερικού και µάλιστα από το 2018.

Η Κυβέρνηση, πιστή στο δόγµα της επικοινωνίας χωρίς ουσία,
επιδιώκει να εµφανιστεί ότι ενδιαφέρεται για την εκπαίδευση των
Ελλήνων του εξωτερικού. Στην πραγµατικότητα, όµως, για µια

ακόµα φορά δείχνει τη διάθεση να βολέψει «ηµετέρους» µε µια
σειρά φωτογραφικών διατάξεων που περιλαµβάνει το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Προσπαθείτε να επικοινωνήσετε το προφίλ µιας κυβέρνησης,
που ενδιαφέρεται για την εκπαίδευση των Ελλήνων του εξωτερι-
κού. Δυστυχώς, όµως, για εσάς, θα σας ακολουθεί πάντα το απο-
τύπωµα του φιάσκου µε το οικόπεδο που θα φιλοξενούσε το ελ-
ληνικό σχολικό συγκρότηµα του Μονάχου. 

Προσωπικά για το συγκεκριµένο ζήτηµα -και εσείς το γνωρί-
ζετε, κύριε Υφυπουργέ της Παιδείας- ως τοµεάρχης απόδηµου
ελληνισµού, είχα προβεί σε πολλαπλές κοινοβουλευτικές ενέρ-
γειες, κάνοντας τρεις αναφορές κοινοβουλευτικού χαρακτήρα
και µία επίκαιρη ερώτηση. Παρά το γεγονός ότι η ηγεσία του
Υπουργείου Υποδοµών, αλλά και Παιδείας φρόντιζαν να µου δί-
νουν καθησυχαστικές απαντήσεις, το κακό έγινε και χάσαµε την
ευκαιρία για µια µοναδική πολιτιστική και πολιτισµική επένδυση
δεκαπέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων µέσα στην καρδιά της
Γερµανίας. Αν µη τι άλλο, αυτή η αποτροπιαστική εξέλιξη είχε
τεράστιες αρνητικές συνέπειες στον οικουµενικό ελληνισµό και
στο ελληνικό κράτος και συµβολικά και ουσιαστικά. Μιλάµε ου-
σιαστικά για το ιδιόκτητο σχολείο που θα κάλυπτε τις διδακτικές
ανάγκες των παιδιών της οµογένειας του Μονάχου, που σήµερα
ο ελληνισµός εκεί αριθµεί περίπου τριάντα πέντε χιλιάδες. Θα
ήθελα, όµως, να πω ότι εκεί θα στεγάζονταν τα δηµοτικά σχο-
λεία, τα γυµνάσια και το λύκειο. Αυτό, όµως, δεν κατέστη δυνα-
τόν.

Αυτή, όµως, δεν ήταν η µοναδική ολιγωρία της Κυβέρνησης.
Αδιαφορήσατε, παρά τις δικές µας επισηµάνσεις, να ορίσετε µε
νόµο την 20η Μαΐου, ηµέρα γέννησης του Σωκράτη, ως ηµέρα
της ελληνικής γλώσσας και του ελληνικού πολιτισµού. 

Αφού δεν µπορείτε, λοιπόν, να κάνετε αυτές τις απλές ενέρ-
γειες, πώς θέλετε να γίνετε πιστευτοί ότι επιδιώκετε να επιφέρετε
τοµές στην εκπαίδευση των Ελλήνων του εξωτερικού; 

Το ζήτηµα, όµως, δεν είναι µόνο η εκπαίδευση των οµογενών,
έστω και µε τον πρόχειρο τρόπο που εσείς προσεγγίζετε. Προ-
τεραιότητά µας οφείλει να είναι και το δικαίωµα της ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού. Εσείς το στερήσατε. Το σχέδιο νόµου
δεν το συζητήσατε. Τη δε τροπολογία που, καταθέσαµε στο πλαί-
σιο της συζήτησης του λεγόµενου εκλογικού συστήµατος την
απορρίψατε. Δεν θέλετε οι Έλληνες του εξωτερικού, οι οποίοι
δεν διαφέρουν σε τίποτα απ’ εµάς, να ψηφίζουν.

Διαβάζοντας το νοµοσχέδιο –για να επανέλθουµε σε αυτό- δια-
πιστώνουµε ένα πασάλειµµα διαφόρων διατάξεων γεµάτο κενά.
Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, όσον αφορά τα δίγλωσσα σχο-
λεία, αυτά γενικά δεν έχουν την αποδοχή της οµογένειας όπως
τα αµιγή. Υπάρχει φόβος οι οµογενείς να προτιµήσουν τα αµιγώς
ξένα, όπως για παράδειγµα στη Γερµανία, οπότε το αποτέλεσµα
θα είναι αντί να διατηρήσουµε ισχυρούς δεσµούς µε την οµογέ-
νεια, να κόψουµε και τους ήδη υφιστάµενους.

Πρέπει να τονιστεί ότι µέσα στο νοµοσχέδιο δεν περιγράφεται
το πλαίσιο λειτουργίας των δίγλωσσων σχολείων. Το αφήνουν να
το χειριστεί η Κυβέρνηση µετά από δύο χρόνια. Στόχος θα πρέ-
πει να είναι το δίγλωσσο σχολείο, που θα δίνει τη δυνατότητα
πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση τόσο στη χώρα υπο-
δοχής όσο και στην ηµεδαπή.

Οφείλουµε πάντως να παραδεχθούµε ότι η Κυβέρνηση είναι
συνεπής σε ένα σηµείο. Για µία ακόµα φορά εντάσσει σε ένα νο-
µοσχέδιο άσχετα θέµατα. Μιλάµε σήµερα για την ελληνόγλωσση
εκπαίδευση και υπάρχουν στο νοµοσχέδιο διατάξεις και για την
ιδιωτική. 

Δεν αποτελεί έκπληξη ότι το Υπουργείο Παιδείας, κυριευµένο
από τις ιδεοληψίες του ενάντια στον ιδιωτικό τοµέα, προσπαθεί
να αναιρέσει δύο βασικά πλεονεκτήµατα της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης, τη δυνατότητα επιλογής και αξιοκρατικής αντιµετώπισης
του εκπαιδευτικού προσωπικού και τη δυνατότητα διαφοροποί-
ησης στο εφαρµοζόµενο εκπαιδευτικό πρόγραµµα. 

Η νέα ρύθµιση µονιµοποιεί ουσιαστικά τους ιδιωτικούς εκπαι-
δευτικούς στα σχολεία. Η διοίκηση του κάθε σχολείου στο εξής
δεν θα µπορεί να διαφυλάξει την ποιότητα της εκπαιδευτικής
υπηρεσίας, που παρέχει στους µαθητές, καθώς δεν θα µπορεί
να αντικαταστήσει έναν εκπαιδευτικό, ανεξάρτητα του εάν αυτός
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αποδίδει ή όχι. Δεν προστατεύει τον καλό εκπαιδευτικό, αλλά
αυτόν, που θα µπει στην τάξη και δεν θα ανταποκριθεί στα καθή-
κοντά του µε ευσυνειδησία. Πάνω απ’ όλα, δεν στηρίζει την επι-
χειρηµατικότητα, κύριε Υπουργέ, αλλά αντιθέτως την πολιορκεί.
Δεν λύνετε προβλήµατα, αλλά περιπλέκετε τα πράγµατα. Μήπως
θέλετε να τα κρατικοποιήσετε;

Τα κράτη της Ευρώπης πρέπει να είναι δοµηµένα και να εξυ-
πηρετούν την ιδιωτική πρωτοβουλία. Αυτή δίνει ζωή στον τόπο.
Αυτή δίνει θέσεις εργασίας, αλλά και απασχόληση, όχι το κράτος
που παρέχει δυστυχώς πάντα κακές υπηρεσίες πλην εξαιρέσεων.

Αναφορικά τώρα µε την τροπολογία για την ειδική αγωγή, ε-
πειδή, πράγµατι, όλοι δεχθήκαµε έναν πόλεµο ενηµέρωσης, πρό-
σωπα που δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε την ειδική αγω-
γή θα µπορούν να διδάσκουν εφεξής σε αυτή. Το συµπέρασµα,
λοιπόν, που προκύπτει απ’ αυτό το νοµοσχέδιο στο σύνολό του
είναι πως η Κυβέρνηση της Αριστεράς για µια ακόµα φορά προ-
σπαθεί να παίξει µικροκοµµατικά παιχνίδια µε την παιδεία. Και γι’
αυτό το καταψηφίζουµε.

Οφείλετε, όµως, να γνωρίζετε ότι πλέον δεν µπορείτε να ξεγε-
λάσετε άλλο τον λαό και σύντοµα θα έρθετε αντιµέτωποι µε την
ετυµηγορία του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μια µικρή διευκρίνιση, επειδή έγινε µια αναφορά
προσωπική.

Δεν θεωρώ ότι το Βήµα της Βουλής µπορεί να φιλοξενεί οµι-
λίες επί παντός του επιστητού. Υπάρχει µια ηµερήσια διάταξη. 

Ο κ. Δηµοσχάκης νωρίτερα αναφέρθηκε διά µακρόν σε διά-
φορα ζητήµατα, µεταξύ των οποίων και στο περιστατικό εις βά-
ρος του διοικητή της Τροχαίας, και µε εγκάλεσε ότι δεν έκανα
δηµόσια δήλωση.

Δεν θα έπαιρνα τον λόγο να µιλήσω. Η Κυβέρνηση έχει τοπο-
θετηθεί επ’ αυτού του ζητήµατος. Πήρα τον κ. Διαµαντόπουλο –
και παραβιάζω λίγο τις αρχές µου που λέω αυτό το πράγµα- του
µίλησα, του ευχήθηκα να ανταποκριθεί στην περιπέτεια αυτή που
υπάρχει τώρα και, βεβαίως, καταδίκασα όλες αυτές τις ενέρ-
γειες.

Λυπάµαι να γίνεται αντικείµενο µικροκοµµατικής εκµετάλλευ-
σης ένα θέµα όπως αυτό, το οποίο όλοι έχουµε καταδικάσει. Δεν
πρέπει να κάνουµε πλειοδοσία καταδίκης από το Βήµα της Βου-
λής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, οι πα-

ρεκκλίσεις από την ηµερήσια διάταξη έγιναν στις οµιλίες των πε-
ρισσοτέρων συναδέλφων. Το Προεδρείο ανέχθηκε την παρέκκλι-
ση και από την οµιλία του κ. Δηµοσχάκη ξέροντας ότι εκφράζει,
µε τη δική του ευαισθησία, τη συµπαράστασή του στον τραυµατι-
σµένο συνάδελφό του και νοµίζω ότι καλώς έπραξε το Προε-
δρείο.

Τον λόγο έχει η κ. Σιωροπούλου.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο, που αποτελεί
το πρώτο βήµα για την αναµόρφωση και τη συνολική αναβάθµιση
του βασικού πυλώνα της δηµοκρατίας µας, που είναι η παιδεία. 

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, να επιταχύνετε τη διαδικασία, να
έρθουν σύντοµα και τα άλλα νοµοσχέδια, γιατί, όπως αποδει-
κνύεται, και άποψη έχετε και σωστές θέσεις. 

Καλωσορίζουµε αυτό το σχέδιο νόµου, που βάζει σε τάξη πολ-
λά ζητήµατα, που αφορούν την εκπαίδευση µε έναν τρόπο ου-
σιαστικό και πάνω απ’ όλα αναγκαίο και δίνει λύσεις σε επείγοντα
θέµατα. 

Θεωρώ εύλογη την αντίδραση όλων εκείνων, που θίγονται τα

συµφέροντά τους και το καθεστώς που έχουν επιβάλει εδώ και
πάρα πολλά χρόνια στον τόπο µας. Εύλογη είναι και η αντίδραση
της Νέας Δηµοκρατίας γιατί το κόµµα της Δεξιάς αποτελεί τη
µήτρα όλων όσων βιώνουµε καθηµερινά στην εκπαίδευσή µας
και όχι µόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο
αποτελεί µια αναγκαία και αυτόνοµη νοµοθετική πρωτοβουλία,
η οποία όχι µόνο δεν αντιστρατεύεται τον εθνικό και κοινωνικό
διάλογο, αλλά αντίθετα τον εµπλουτίζει, καθώς είτε επιλύει χρό-
νια προβλήµατα είτε θέτει το πλαίσιο για την αντιµετώπιση σύγ-
χρονων και άµεσων προκλήσεων. 

Ο επαναπροσδιορισµός της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης των
οµογενών µας, η διασπορά της ελληνοµάθειας και η προσπάθεια
καθιέρωσης δίγλωσσων σχολείων µε κύριες γλώσσες την ελλη-
νική και εκείνη της χώρας υποδοχής, µέσα από την επιδίωξη δια-
κρατικών συµφωνιών, πέρα από την αυτονόητη εθνική, πολιτι-
σµική και οικονοµική σηµασία τους ανταποκρίνεται και στο διαρ-
κές αίτηµα των Ελλήνων της διασποράς να ενταχθούν στις κοι-
νωνίες υποδοχής, αλλά και να διατηρήσουν τους γλωσσικούς και
τους πολιτισµικούς τους δεσµούς µε την πατρίδα.

Ως προς τα διαπολιτισµικά σχολεία, είναι αναµφισβήτητο ότι
απαιτείται η προσαρµογή τους στις τρέχουσες συνθήκες µε την
παράλληλη αξιοποίηση της πολύτιµης εµπειρίας, που έχουµε
αποκοµίσει από το παρελθόν. Με τον τρόπο αυτόν µπορεί να
πραγµατοποιηθεί η δόµηση των σχέσεων µεταξύ διαφορετικών
πολιτισµικών οµάδων µε σκοπό την άρση των ανισοτήτων και του
κοινωνικού αποκλεισµού.

Σε ό,τι αφορά την πρόβλεψη για την εκπαίδευση των προσφυ-
γόπουλων, µε τη δηµιουργία νησίδων θαλπωρής και γνώσης, επι-
βεβαιώνεται και ολοκληρώνεται η αλληλεγγύη και ο σεβασµός
στις πανανθρώπινες αξίες που επιδεικνύει αποφασιστικά η ελλη-
νική κοινωνία προς τους κατατρεγµένους και τα θύµατα του πο-
λέµου. 

Σχετικά µε την αποκατάσταση του εποπτικού ρόλου του Υ-
πουργείου Παιδείας στον χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης οφεί-
λουµε να αναγνωρίσουµε ότι επιτυγχάνεται η επαναφορά της
συνταγµατικής νοµιµότητας στη λειτουργία των ιδιωτικών σχο-
λείων. Χαρακτηριστική είναι η αντίδραση και η αντιµετώπιση της
Νέας Δηµοκρατίας και των συνοδοιπόρων της για τα ακριβά ιδιω-
τικά σχολεία, ενώ δεν ακούστηκε φωνή για τα νυχτερινά σχολεία,
εκεί που τα παιδιά του λαού µοχθούν καθηµερινά και αγωνιούν
να µάθουν γράµµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσεκτική µελέτη των ρυθ-
µίσεων του παρόντος νοµοσχεδίου αποδεικνύει ότι πρόκειται για
ένα συνεκτικό πλαίσιο ώριµων και αναγκαίων αλλαγών στον χώ-
ρο της εκπαίδευσης. Οι αλλαγές αυτές έρχονται να προστεθούν
σε εκείνες, που νοµοθετήσαµε τον τελευταίο χρόνο και αποδί-
δουν ήδη πρωτόγνωρους και εντυπωσιακούς καρπούς. 

Το γεγονός ότι και ο πλέον δύσπιστος θα δει το άνοιγµα των
σχολείων να συνοδεύεται για πρώτη φορά από την άµεση διά-
θεση των βιβλίων στους µαθητές και από την έγκαιρη στελέχωση
µε εκπαιδευτικό προσωπικό σηµατοδοτεί την οριστική ανακοπή
της ελεύθερης πτώσης και του κατήφορου της παιδείας µας. 

Η χρεοκοπία των νεοφιλελεύθερων επιλογών των κυβερνή-
σεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ αναγκάζει τους ει-
σηγητές τους να δίνουν µάχες οπισθοφυλακών, προκειµένου να
συγκαλύψουν τα αδιέξοδά τους.

Κυρίως, όµως, αποδεικνύει τις αστείρευτες δυνάµεις της ελ-
ληνικής κοινωνίας, που δικαιώνεται από τις πολιτικές της επιλο-
γές, υιοθετεί το παράλληλο πρόγραµµα της Κυβέρνησής µας,
της Κυβέρνησης της Αριστεράς, και βρίσκει τους δρόµους για
την έξοδο από την κρίση. Και µην ξεχνάµε ότι η παιδεία είναι ο
βασικός µοχλός ανάπτυξης της χώρας. Αυτή τη µάχη θα τη δώ-
σουµε και θα την κερδίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαχινίδης από τη Χρυσή Αυγή έχει
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να ζητήσω
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µία διευκρίνιση για τη νοµοτεχνική βελτίωση, που κατατέθηκε
τώρα από τον κύριο Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μαυρωτάς για ένα λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Στη νοµοτεχνική βελτίωση που µας
µοιράστηκε τώρα και αφορά το άρθρο 30 για τα φροντιστήρια -
η δεύτερη µάλλον- αναφέρεται στο β’ εδάφιο της παραγράφου
2 του άρθρου 30 ότι σε περίπτωση απασχόλησής τους κατά τις
Κυριακές προστίθεται η φράση «και τις διακοπές». Χθες µας είχε
µοιραστεί µία νοµοτεχνική βελτίωση που ακριβώς έσβηνε τη
φράση «και τις διακοπές». Τι θα ισχύσει; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Η τελευταία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Οπότε γυρνάµε στην αρχική έκδοση
του νοµοσχεδίου…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Η τελευταία. Ήταν παράλειψη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Χθες µας δώσατε µία νοµοτεχνική
βελτίωση…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Χθες το αφαιρέσατε και σήµερα
το επαναφέρετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Χθες το αφαιρέσατε αυτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Για το ίδιο άρθρο µιλάµε πάντα; Γιατί δεν το έχω
µπροστά µου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ισχύει αυτό που έχουµε καταθέσει αυτή τη στιγµή,
ναι. Για µια λέξη µιλάµε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν είναι µία λέξη, υπάρχει ένα ολόκληρο
καθεστώς από πίσω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Απλώς, λέει ότι «σε περίπτωση απα-
σχόλησής τους κατά τις Κυριακές και τις διακοπές»…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Χθες το αφαιρέσατε και σήµερα
το επαναφέρετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δηλαδή, χθες…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Εάν το διαβάσετε, είναι θέµα σειράς λέξεων. Ανα-
φέρεται δύο φορές, ήταν λάθος η διατύπωση και τη διορθώ-
νουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ήταν λάθος η χθεσινή νοµοτεχνική
και τη διορθώνουµε σήµερα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τη διορθώνουµε. Ήταν µέσα εκεί, θα το δείτε. Δεν
αλλάζει τίποτα επί της ουσίας ούτε χθες ούτε σήµερα, το ίδιο
ακριβώς είναι.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αλλάζει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Διαβάστε όλη τη διατύπωση, µην δείτε µόνο τη νο-
µοτεχνική και µιλάµε µετά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Επειδή η οµιλία µου σήµερα ήταν
ακριβώς µε βάση τη χθεσινή νοµοτεχνική βελτίωση και τώρα
βλέπω ότι αλλάζει αυτό το πράγµα, γι’ αυτό θίγω το θέµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεν αλλάζει το πράγµα, επαναλαµβάνω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Μήπως εννοείτε -έτσι όπως είναι δια-
τυπωµένο- κατά τις Κυριακές και τις αργίες και όχι τις διακοπές;
Για σκεφθείτε το λίγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Το θέµα των αργιών δεν υπάρχει ανάγκη να διατυ-
πωθεί. Είναι σαφές ότι πληρώνονται τις αργίες, που λέει ο νόµος.
Υπάρχει θέµα προσδιορισµού των διακοπών για τα φροντιστή-
ρια, ποιες είναι οι διακοπές. Αυτό είναι θέµα απόφασης, όµως. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή και το θέρος, κύριε
Υπουργέ; Και τον Ιούλιο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Όχι, αυτό θέλω να πω. Ο προσδιορισµός των δια-
κοπών των φροντιστηρίων δεν είναι ούτε οι δεκαπέντε µέρες το
Πάσχα, ούτε οι δεκαπέντε ηµέρες τα Χριστούγεννα, όλες οι ηµέ-
ρες, ούτε οι τρεις µήνες το καλοκαίρι. Υπάρχει ειδική υπουργική
απόφαση, που καθορίζει πολύ µικρότερο εύρος των διακοπών.

Γι’ αυτό το αναφέρουµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Τα θερινά τµήµατα, δηλαδή, στα φρο-

ντιστήρια θα πληρώνονται µε αυξηµένο ωροµίσθιο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Όχι, δεν είναι αυξηµένο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Έτσι όπως το διατυπώνετε, έτσι είναι. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό λέει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Εάν το διαβάσετε, θα δείτε ότι δεν είναι έτσι. Όµως,
όλο το άρθρο να το διαβάζετε, όχι µόνο τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Επειδή έχω όλο το άρθρο, γι’ αυτό το
λέω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Διαβάστε το όλο, για να δείτε ότι δεν είναι έτσι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Γιατί προσπαθώ να το κάνουµε τε-
λείως σαφές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Επαναλαµβάνω ότι η υπουργική απόφαση περιορί-
ζει το εύρος των διακοπών των φροντιστηρίων σε σχέση µε το
εύρος των διακοπών των σχολικών µονάδων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σαχινίδη, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, κύριοι Υφυπουργοί, δεν θα µπορέσω να αντισταθώ στον
πειρασµό και όπως ο κ. Πελεγρίνης στην οµιλία του αποκάλεσε
«κύριο συνάδελφο» τον κ. Φορτσάκη, έτσι δικαιούµαι και εγώ να
αποκαλέσω «κύριε συνάδελφε» τον Υπουργό, διότι τυγχάνει και
εγώ να µην έχω κάποιο πτυχίο.

Στο σχέδιο νόµου εκ πρώτης όψεως µας κάνει τεράστια εντύ-
πωση και µόνο ο τίτλος του παρόντος σχεδίου νόµου «ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση» από µια συγκυβέρνηση η οποία έχει κάνει
όλες τις απαραίτητες ενέργειες και πρακτικές, που έχουν εθνο-
µηδενιστικό χαρακτήρα, από µια Κυβέρνηση η οποία έκανε ό,τι
µπορούσε ακριβώς, τίποτα σε ελληνικό, σε καµµίας µορφής εκ-
παίδευση, από το νηπιαγωγείο µέχρι τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, από µια συγκυβέρνηση, που διαλύει καθηµερινά την
παιδεία, όπως διαλύει τον εθνικό και κοινωνικό ιστό της πατρίδας
µας. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, της εκπαίδευσης των ελληνόπουλων της
διασποράς είναι όντως κοµβικό. Αυτό λέει, άλλωστε, και η αιτιο-
λογική έκθεση. 

Η Ελλάδα είναι η µεγάλη απούσα στην κάτω Ιταλία, στη βόρειο
Ήπειρο –για εµάς βόρειος Ήπειρος, για κάποιους άλλους νότια
Αλβανία- και την ανατολική Ρωµυλία. Καλό θα ήταν κάποια
στιγµή να το δούµε αυτό. Μετά το 1960 έγιναν κάποιες προσπά-
θειες, αλλά µόνο σε επίπεδο πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και
αυτό µόνο σε χώρες, που πήγαν Έλληνες µετανάστες, δηλαδή,
κυρίως στη Γερµανία, την Αυστραλία, αλλά αυτές δεν ήταν αρ-
κετές. Όµως, η δική σας παρέµβαση, κύριοι της συγκυβέρνησης,
έχει να κάνει όχι µε το να γίνει η εκπαίδευση πιο ελληνική, όχι µε
το να είναι στο πλαίσιο του ελληνικού πολιτισµού των αξιών του
Ελληνισµού και της Ορθοδοξίας, αλλά µε το να είναι στο πλαίσιο
της νέας τάξης πραγµάτων, άχρωµη, χωρίς νόηµα, χωρίς πνεύµα
και χωρίς ουσία.

Κύριε Υφυπουργέ, αναφέρατε ότι επισκεφθήκατε σχολεία στο
εξωτερικό ελληνικά. Θα σας µιλήσω εξ ιδίας πείρας. Έχω φοιτή-
σει και έχω µεγαλώσει στη Γερµανία. Όλα τα ελληνικά σχολεία
πληρωνόντουσαν καθαρά από το ελληνικό κράτος. Σε ό,τι αφορά
την εκκλησία, κάθε Κυριακή περιµέναµε να τελειώσει η εκκλησία
των Καθολικών, πληρώναµε και νοικιάζαµε τον χώρο και όταν
αξιωθήκαν και αγοράσαν οικόπεδο και έκτισαν ελληνική Ορθό-
δοξη Εκκλησία, δεν είναι εφ’ όρου ζωής στην ελληνική κοινότητα,
αλλά για ενενήντα εννιά χρόνια, εν αντιθέσει που εδώ στην Ελ-
λάδα νοµοθετείτε για να πληρώνει το ελληνικό κράτος για την
εκπαίδευση αλλόθρησκων και ξένων. Έχει τεράστια διαφορά. 

Επιτέλους, εναρµονιστείτε, όπως είναι και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Δεν µπορεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου υπάρχει Ελ-
ληνισµός να πληρώνουµε για την εκπαίδευση των Ελληνόπου-
λων, όπου υπάρχει Ελληνισµός να πληρώνουµε για να µπορούµε
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να ασκήσουµε τα θρησκευτικά µας καθήκοντα και στην Ελλάδα
όλα αυτά να παρέχονται δωρεάν. Είναι απαράδεκτο.

Και φυσικά, όλα αυτά τα καθορίζει ο Υπουργός, ο οποίος ανα-
δεικνύεται σε ρυθµιστή θεµάτων για τα οποία θα έπρεπε να γνω-
µοδοτούν και να αποφασίζουν επιστήµονες µε ιδιαίτερη γνώση
στο συγκεκριµένο αντικείµενο. Όµως, αντί αυτών, ο Υπουργός
καθορίζει από το ποιες σχολικές µονάδες θα λειτουργήσουν στο
εξωτερικό µέχρι και τον τρόπο µε τον οποίο θα ορίζονται οι συν-
τονιστές.

Με την αρχή ανάγνωσης φαίνεται ο πραγµατικός σκοπός της
Κυβέρνησης για την εξαφάνιση της ελληνικής παιδείας και την
επιτυχία του εθνοµηδενισµού. Στα άρθρα υπάρχει µια αναιτιολό-
γητη επανάληψη εις ό,τι αφορά τις υπουργικές αποφάσεις
καθώς και λοιπών παραγράφων.

Στο παρόν σχέδιο νόµου η επανάληψη είναι µήτηρ πάσης κα-
κίας. Το σχέδιο νόµου βρίθει λαθών εσκεµµένων για τη δηµιουρ-
γία ενδοτικών στρατιών εκπαιδευτικών. Πλέον, δεν µιλάµε για
ένα σχέδιο νόµου, αλλά για µια σειρά υπουργικών αποφάσεων.
Μέχρι το τέλος του Σεπτέµβρη θα λειτουργήσουν οι πρώτες τά-
ξεις υποδοχής στα µεγάλα κέντρα φιλοξενίας, όπως ο Ελαιώνας.
Αυτή η εκτίµηση είναι στελεχών του Υπουργείου Παιδείας, οι
οποίοι προετοιµάζονται εκτός από τα σχολεία να αναλάβουν και
την εκπαίδευση περίπου είκοσι δύο χιλιάδων παιδιών λαθροµε-
ταναστών. 

Όµως, εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα, κύριε Υφυπουργέ. Οι συνερ-
γαζόµενες ΜΚΟ ενηµερώθηκαν από το ίδιο το Υπουργείο Παι-
δείας ότι θα πρέπει να καταθέσουν µέχρι τις 15 Σεπτεµβρίου στο
Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής την πρόθεσή τους να συνερ-
γαστούν και στη συνέχεια την περιοχή στην οποία θα δραστη-
ριοποιηθούν. Το Υπουργείο δηλώνει έτοιµο να προχωρήσει από
βδοµάδα σε πρόσκληση εκπαιδευτικών για το τετράωρο πρό-
γραµµα, που έχει ετοιµάσει και το οποίο αφορά µαθηµατικά, ελ-
ληνική γλώσσα, µητρική γλώσσα και κάποια άλλη ξένη γλώσσα
επιλογής. Αν υποθέσουµε ότι δεν θα έχει καµµία επιβάρυνση ο
κρατικός προϋπολογισµός, θα µπορούσε να θεωρηθεί ένα προ-
σωρινό µέτρο λύσης, γιατί υποτίθεται ότι προσωρινά θα έµεναν
στην Ελλάδα. 

Όµως, προκύπτουν και άλλα ζητήµατα. Αυτός ο οποίος θα δι-
δάσκει στη µητρική τους γλώσσα θα εκτελεί και χρέη µεταφρα-
στή στα άλλα µαθήµατα; Δεν θα πρέπει να ξέρει και ξένη γλώσ-
σα; Και το σηµαντικότερο απ’ όλα, οι λαθροµετανάστες προέρ-
χονται, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας και
από την καταγραφή τους που έχει γίνει, από εβδοµήντα επτά δια-
φορετικές χώρες. Δηλαδή, θα µπορέσετε να καλύψετε µε δασκά-
λους ανθρώπους, που θα µπορούν να διδάξουν σε εβδοµήντα
επτά διαφορετικές γλώσσες;

Να πάµε στο κοµµάτι που ανέφερε ο κύριος Υπουργός για τα
χρήµατα, που θα διατεθούν για την εκπαίδευση αυτών. Μιλάµε
για 7 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα χρήµατα, όπως καταλαβαίνετε,
είναι λίγα και πιστεύω ότι θα µας φέρετε πάρα πολλές τροπολο-
γίες για να ζητήσετε και άλλα χρήµατα για την εκπαίδευση των
λαθροµεταναστών. 

Επειδή τυγχάνει να είµαι ελεύθερος επαγγελµατίας, έχω µάθει
ένα πράγµα να κάνω σωστά στη ζωή µου, να κάνω επανειληµ-
µένα επαλήθευση τους λογαριασµούς -και κύριε Υφυπουργέ, δεν
µου βγαίνει το νούµερο. Από τα 7 εκατοµµύρια ευρώ διά οκτα-
κόσιες πενήντα εγκαταστάσεις, στις οποίες θα γίνονται τα µαθή-
µατα, προκύπτει ένα ποσό των 8.235 ευρώ, το οποίο, αν το διαι-
ρέσουµε διά δώδεκα, όσοι είναι οι µήνες, δηλαδή, προκύπτει ένα
ποσό των 826 ευρώ. Με αυτά τα χρήµατα, τα 826 ευρώ, δηλαδή,
θα πρέπει να αµείβονται αυτοί που θα εκπαιδεύουν σε κάθε hot
spot, όπου θα γίνονται τα µαθήµατα. Δεν βγαίνουν τα νούµερα,
κύριε Υφυπουργέ. 

Δεν βγαίνουν µε τίποτα αυτά τα νούµερα και αυτά τα νούµερα
δεν ξέρουµε αν θα ζητηθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό,
όπως σας είπα και πριν, δηλαδή, αν θα πάρετε και άλλα κονδύ-
λια, ούτως ώστε να καλύψετε αυτά τα κενά. 

Εµείς είµαστε κάθετοι και απόλυτοι πάνω σε αυτό. Καµµία δω-
ρεάν εκπαίδευση σε κανέναν λαθροµετανάστη. Άµεση απέλασή
τους στις χώρες από τις οποίες προέρχονται. Δεν θα πρέπει το
ελληνικό κράτος να παρέχει απολύτως τίποτα, πλην αυτών που

επιβάλλονται από πλευράς ανθρωπισµού, να παρέχει κάποιες
πρώτες βοήθειες και τίποτα παραπάνω. 

Χιλιάδες, όµως, µικρά Ελληνόπουλα -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε- ενώ πληρούν τις προϋποθέσεις -το έχετε ακούσει επανει-
ληµµένα σήµερα- µένουν εκτός παιδικών σταθµών και συγκεκρι-
µένα το 30%. Τις θέσεις τους φυσικά τις καταλαµβάνουν, παρά-
νοµα, παιδιά λαθροµεταναστών. Πρώτον, επειδή οι γονείς αυτών
των παιδιών στην πλειοψηφία τους, όπως ανέφερα και πριν, που
διαµένουν είτε παράνοµα είτε σε ένα νοµότυπο καθεστώς µε µια
προσωρινή άδεια, δεν δηλώνουν τα πραγµατικά τους εισοδή-
µατα, γιατί φυσικά προέρχονται από µαύρη εργασία. Οπότε τι γί-
νεται; Σε αντίθεση µε τους Έλληνες, πληρούν τα κριτήρια, τα
οποία είναι εισοδηµατικά, και έτσι παρουσιάζονται φτωχότεροι
από τους Έλληνες και µπαίνουν στους παιδικούς σταθµούς. 

Εδώ παραβιάζεται το άρθρο 16. Σας ανέφεραν και ο Αρχηγός
µας και κάποιοι συναγωνιστές την παράγραφο 2 του άρθρου,
αλλά παραβιάζεται και η παράγραφος 4 του άρθρου 16, όπου
αναφέρεται ρητά ότι όλοι οι Έλληνες έχουν δικαίωµα δωρεάν
παιδείας σε όλες τις βαθµίδες της στα κρατικά εκπαιδευτήρια.
Αυτό δεν συµβαίνει. Οπότε, παραβιάζετε κατάφωρα το Σύνταγ-
µα. 

Έχουµε να κάνουµε µια πρόταση. Όποτε και όταν θα γίνει η
πολυπόθητη αναθεώρηση του Συντάγµατος, όπου θα έχουµε
πάρα πολλές προτάσεις, θα πρέπει να προστεθεί µια παράγρα-
φος στο άρθρο 16, η οποία θα αναφέρει ρητά ότι προτεραιότητα
σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης θα πρέπει να έχουν πρώτα οι
Έλληνες στο γένος και εφόσον υπάρξουν άλλες διαθέσιµες θέ-
σεις, να δοθούν µε κάποια κριτήρια, όπως κρίνει σκόπιµο, φυ-
σικά, το ελληνικό κράτος. Αλλά όχι σε ξένους, µόνο σε αυτούς
που διαµένουν νόµιµα, πληρώνουν φόρους και σέβονται το ελ-
ληνικό κράτος, το οποίο και τους φιλοξενεί. 

Η Χρυσή Αυγή δηλώνει για άλλη µια φορά ότι θα είναι δίπλα
στα Ελληνόπουλα και δίπλα στην Ορθοδοξία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ
έχει τον λόγο. 

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η ίδια η διαλεκτική της συζήτησης στην Αίθουσα της Βουλής µε
υποχρεώνει να δώσω ορισµένες απαντήσεις σε ζητήµατα που
έχουν τεθεί. 

Πρώτα πρώτα απευθύνοµαι στον κ. Στύλιο, ο οποίος, µε έµ-
φαση, µάλιστα, µας είπε περίπου ότι ψευδώς ισχυριζόµαστε ότι
επί των ηµερών της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ έγιναν απολύσεις εκπαιδευτικών. Τον παραπέµπω, λοι-
πόν, στην 52529/Δ2/4-4-2014 απόφαση του «ολετήρα» -θα τον
έλεγα- Υπουργού Παιδείας, του Αρβανιτόπουλου, ο οποίος υπέ-
γραψε την απόλυση των πρώτων ογδόντα πέντε εκπαιδευτικών
της Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, ενώ διακόπηκε και
η µισθοδοσία τους. 

Παράλληλα, βέβαια, παρέµειναν σε οµηρία χίλιοι επτακόσιοι
οκτώ εκπαιδευτικοί. Καταργήθηκαν πενήντα ειδικότητες από την
Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και ο κ. Αρβανιτόπουλος, πι-
στός στις αρχές του, εγκαινίασε ένα ιδιωτικό ΙΕΚ στον Πειραιά. 

Το καταθέτω αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, µου κάνει εντύπωση ότι δηµόσιοι λειτουργοί, και µά-
λιστα υψηλόβαθµοι, όπως ο κ. Δηµοσχάκης προηγουµένως, µέµ-
φονται το ελληνικό κράτος από το οποίο ζούσαν, και µάλιστα
κατείχαν και υψηλά αξιώµατα. Θέλω να του πω ότι η διάλυση της
οµάδας ΔΕΛΤΑ επιβλήθηκε από το γεγονός ότι ένας από τους
καµικάζι µοτοσικλετιστές σακάτεψε, στην κυριολεξία, µία λαµπρή
αγωνίστρια της αντιδικτατορικής αντίστασης, την πολυβασανι-
σµένη από την Ασφάλεια της χούντας Αγγελική Κουτσουµπού.
Έπεσε επάνω της, χωρίς να υπάρχει κανένας απολύτως λόγος. 

Θέλω να πω ότι δεν θα ξαναγυρίσουµε, τουλάχιστον όσο η
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χώρα είναι στα δικά µας τα χέρια, στην εποχή που ο πατήρ Μη-
τσοτάκης έλεγε στους αστυνοµικούς «το κράτος είστε εσείς».
Δεν θα έχουµε αστυνοµικό κράτος µε τη δική µας τη διακυβέρ-
νηση, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν καταδικάζουµε αυτήν την
άθλια επίθεση εναντίον του ανθρώπου αυτού που προσπαθούσε
να ρυθµίσει την κυκλοφορία, του Αρχηγού της Τροχαίας. Κατά
τη γνώµη µου, είναι άθλια δηµαγωγική εκµετάλλευση να µας εγ-
καλείτε γι’ αυτό το γεγονός και να δηµιουργείτε την εικόνα ότι οι
πολίτες είναι στο έλεος των ανεξέλεγκτων. 

Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, να θέσω ορισµένα ζητήµατα. Ο
δικός µας ο αγώνας και η αγωνία είναι για το αυτονόητο, γι’ αυτό
που ένας τέως Υφυπουργός Παιδείας και συµπολίτης µου, ο
Νίκος Γκεσούλης, αποκαλούσε «επανάσταση του αυτονόητου».
Δυστυχώς, επανάσταση χρειάζεται, ακόµη και για το αυτονόητο,
δηλαδή να µπορούµε να ξεκινάµε τη σχολική χρονιά χωρίς αυτές
τις παραδοσιακές, δυστυχώς, κλασικές ελλείψεις, που επιτάθη-
καν βέβαια τα χρόνια των µνηµονίων. 

Θέλω να θέσω ένα ζήτηµα, που έχω θέσει επανειληµµένα. Το
έθεσα µάλιστα παρουσία και της κ. Γιαννάκου. Η χώρα αυτή τη
στιγµή είναι σε καθεστώς ανέχειας και οικονοµικού καταναγκα-
σµού. Γιατί την εποχή των «παχιών αγελάδων», σε µία χώρα όπου
χύθηκε αίµα για τη δηµόσια εκπαίδευση, παρέµεινε για δεκαετίες
ολόκληρες ο φτωχός συγγενής του προϋπολογισµού; Θα µας
δώσετε ποτέ καµµιά εξήγηση; Υπήρχε, λοιπόν, µία σκόπιµη πο-
λιτική να υποσιτίζεται η δηµόσια εκπαίδευση από τα ψίχουλα του
κρατικού προϋπολογισµού. Αυτό το πληρώνουµε πολύ ακριβά,
γιατί υπήρχε από την άλλη µεριά, µία επιλογή: Θα έπρεπε να ενι-
σχυθεί το άλλο, το αντίπαλο κοµµάτι, η ιδιωτική.

Θέλω να σας πω ότι θεωρώ τίτλο τιµής –µε συγχωρείτε για την
προσωπική αναφορά, γιατί έχω βιωµατική σχέση µε αυτό το νο-
µοσχέδιο- και όχι ψόγο αυτό που µου είπε ο εκπρόσωπος των
σχολαρχών, ότι «αυτό που δεν καταφέρατε το 1975, το καταφέ-
ρατε τώρα». Ακριβώς, γι’ αυτό ήρθαµε στην εξουσία. Γι’ αυτό µας
ψήφισε ο ελληνικός λαός. 

Επειδή έχω λίγο χρόνο στη διάθεσή µου, θέλω να πω, παίρ-
νοντας αφορµή από αυτά που θύµισε προηγουµένως ο Γιώργος
ο Κατρούγκαλος, µε τις αναφορές στον αείµνηστο Παύλο Μπα-
κογιάννη, που τον ακούγαµε στην παρανοµία βέβαια, επί χούν-
τας. Μου κινητοποίησαν ανακλαστικά. 

Δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι την ίδια ακριβώς περίοδο, το
1976, που έδιναν τη µάχη οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί κατά των
απολύσεων, δύο φωτισµένοι άνθρωποι –ο άλλος ανήκει σε έναν
άλλο χώρο, ο καθηγητής ο κ. Δηµήτρης Τσάτσος- έγραψαν γι’
αυτό το ζήτηµα. Είναι χαρακτηριστικός ο τίτλος: «Επιχείρηση και
λειτούργηµα». Θέλω στον ελάχιστο χρόνο που έχω να σας το
διαβάσω. Δεν ξέρω αν έχω το περιθώριο αυτό. 

«Μοχλός για τη διασφάλιση του λειτουργήµατος είναι η εξα-
σφάλιση του εκπαιδευτικού λειτουργού, η ανεξαρτησία του. Ανε-
ξαρτησία έχει τότε µόνο ο ιδιωτικός εκπαιδευτικός, όταν ο επι-
χειρηµατίας δεν µπορεί να προσδιορίζει το διδακτικό λειτούρ-
γηµα µε επιχειρηµατικό κριτήριο. 

Η ιστορία των αγώνων για τη διασφάλιση και άλλων λειτουρ-
γηµάτων, µας διδάσκει καθαρά πως, χωρίς απόλυτη επαγγελµα-
τική κατοχύρωση, δεν νοείται διασφάλιση του λειτουργήµατος. 

Το Σύνταγµα, στο οποίο αναφέρθηκαν διάφοροι εδώ, είναι
πολύ προσεκτικό στη διατύπωση του άρθρου που επιτρέπει την
ιδιωτική εκπαίδευση. Δεν την ταυτίζει µε την επιχειρηµατική ελευ-
θερία. Τη θεωρεί λειτούργηµα. Σαν λειτούργηµα την επιτρέπει.
Άρα προσέξτε το αυτό, µπορεί να παρέµβει µε περιορισµούς για
τον επιχειρηµατία, όσοι είναι αναγκαίοι για να έχει το παρεχό-
µενο έργο την ποιότητα του λειτουργήµατος. 

Άλλωστε η απόλυτα ελεύθερη οικονοµία δεν είναι του εικο-
στού αιώνα. Η θεωρία των λιµπεραλιστών είχε υπ’ όψιν της τη
βιοµηχανική παραγωγή και όχι την παιδεία. Στη βιοµηχανική πα-
ραγωγή µπορεί να υπήρχε εποχή που η απόλυτη ελευθερία να
οδηγούσε στην ποιότητα του προϊόντος. Αυτό δεν µπορεί να
ισχύει για το προϊόν που λέγεται παιδεία.» 

Ακριβώς αυτή είναι η διαφορά µας. Έχουµε ταξική διαφορά
και ιδεολογική στο ζήτηµα αυτό. Είναι το λειτούργηµα και όχι η
επιχειρηµατική δραστηριότητα αυτό που προσπαθούµε να δια-
σφαλίσουµε µέσα από αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση.

Δυστυχώς, λείπει το ΠΑΣΟΚ από την Αίθουσα αυτή τη στιγµή,
αλλά θα ήθελα να τους θυµίσω τις ρίζες τους. Κοιτάξτε κάτι, και
θα κατεβώ από το Βήµα, εµείς ούτε τη δικιά σας κληρονοµιά
διεκδικούµε, του καραµανλισµού προπαντός –τι θυµήθηκα τώρα-
ούτε προφανώς την κληρονοµιά του ΠΑΣΟΚ. Αλλά να έχετε υπ’
όψιν σας ότι η µάχη για τις αρχές και για τις ιδέες δεν έχει ιδιο-
κτησιακό καθεστώς. 

Γι’ αυτά τα µεγάλα ζητήµατα έχουν δοθεί µάχες ακόµη και από
ανθρώπους που ανήκαν σε διαφορετικούς χώρους. Το έχω ζήσει
πάρα πολλά χρόνια στο συνδικαλιστικό κίνηµα, όταν µε ανθρώ-
πους από αντίπαλες παρατάξεις δίναµε αυτές τις µάχες, γιατί
ήταν ζωτικές για την ίδια την ύπαρξη της κοινωνίας και της εκ-
παίδευσης.

Θέλω εδώ να καταθέσω ένα  νοµοσχέδιο. Βλέπω τώρα εδώ και
τον κ. Λοβέρδο και τον κ. Κωνσταντόπουλο. Δεν προλάβατε, βέ-
βαια, να το ψηφίσετε τότε, γιατί έπεσε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
Σας το αφιερώνω εξαιρετικά. 

Εµείς αυτά τα θεωρούµε όπλα στην φαρέτρα µας. Δεν τα ξε-
χνάµε. Ο καθένας δίνει τη µάχη για τις ρίζες του.

Σας καταθέτω το σχέδιο νόµου. Να διαβάσετε και την εισηγη-
τική του έκθεση, για να δείτε αν έχει καµµία σχέση αυτό που υπε-
ρασπίζεστε εδώ µε αυτό είχε κατατεθεί το 1989. Το υπογράφουν
ο Αγαµέµνων Κουτσόγιωργας, ο Δηµήτρης Τσοβόλας, ο Γιώργος
Γεννηµατάς, ο Βασίλης Ρώτης και ο Γεώργιος Παπανδρέου, ως
αρµόδιος τότε Υπουργός Παιδείας. Να το µελετήσετε. 

Εγώ εύχοµαι µέχρι την ώρα της ψηφοφορίας να αλλάξετε
γνώµη, από σεβασµό τουλάχιστον στις ρίζες σας. 

Το καταθέτω και καταθέτω και το κείµενο του Δηµήτρη Τσά-
τσου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μηταφίδης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Ο συνάδελφος κ. Βασίλειος Κικίλιας από τη Νέα Δηµοκρατία

έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω να είµαι σύντοµος και να µην επαναλάβω θέσεις οι
οποίες ακούστηκαν εδώ πέρα δύο µέρες, χθες και σήµερα, κι
έχουν ενδιαφέρον και από τη Συµπολίτευση και από την Αντιπο-
λίτευση. 

Νοµίζω ότι µε θεσµικά και δοµηµένα επιχειρήµατα η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση έδωσε τη δυνατότητα στον κόσµο να µάθει
γιατί αυτές οι ρυθµίσεις, -γιατί περί ρυθµίσεων πρόκειται, όχι νο-
µοσχεδίου- για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, για τη διαπολιτι-
σµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις είναι πρόχειρες, αποσπα-
σµατικές, σε λάθος κατεύθυνση, αποπροσανατολίζουν, διχαστι-
κές, ενάντια στην οποιαδήποτε ιδιωτική πρωτοβουλία µπορεί να
υπάρξει σε αυτή τη χώρα. Θυµίζω ότι η πρωτοβουλία αυτή του
ιδιωτικού τοµέα, είναι αυτή που διά της φορολογίας χρηµατοδο-
τεί και όλο το υπόλοιπο ελληνικό κράτος και ούτω καθ’ εξής.

Για να µην επαναληφθώ και επειδή βλέπω ότι έχει γίνει -και ιν-
τριγκάρει αυτό- της µόδας να αναφέρεστε, κύριοι συνάδελφοι -
εγώ λέω καλή τη πίστει- και στον καραµανλισµό και στον αεί-
µνηστο τον Γεώργιο Ράλλη και στους άλλους αγωνιστές της πα-
ράταξής µου και στον ίδιο τον εθνάρχη, τον Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή, να κατεβάσω λίγο -αν θέλετε- το µέτρο και να επικαλεστώ
κι εγώ έναν πολιτικό, το 1995, που έχει να κάνει µε την παιδεία. 

Σ’ έναν ιδιωτικό τηλεοπτικό σταθµό, στον «ΣΚΑΪ» συγκεκρι-
µένα, στην εκποµπή «Από σπόντα» στις 3-4 ειπώθηκε το εξής:
«Βλέπουµε τους παλιούς αρχισυνδικαλιστές τους παλιούς µα-
κρυµάλληδες νέους της δεκαετίας του 1970, που έµπαιναν στα
αµφιθέατρα και συγκινούσαν, συνεπαίρναν τους φοιτητές µε
επαναστατικές προτάσεις για να αλλάξουν την κοινωνία, τους
βλέπεις σήµερα να έχουν ξυρίσει τα γένια, να έχουν κόψει τα
µαλλιά, να έχουν βάλει γραβάτες και να διαχειρίζονται το σύ-
στηµα, Βουλευτές, Υπουργούς. Πολλοί απ’ αυτούς µπορεί να
έχουν µία στάση θετική ίσως, να προσπαθούν να κάνουν κάποια
πράγµατα. Πολλοί, όµως, απ’ αυτούς έχουν πάρει µία πολύ δια-
φορετική πορεία. Έχουν βολευθεί. Έχουν πιάσει κάποιες θέσεις
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στην πολιτική είτε ιδιωτεύουν και δεν κάνουν τίποτα για να αλ-
λάξουν κάποια πράγµατα». Δεν το είπα εγώ. Δεν το είπε ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης. Δεν το είπε ο Κώστας Καραµανλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπε ο Πρωθυπουργός της
χώρας νυν και Αρχηγός σας, ο κ. Αλέξης Τσίπρας. Deja vu! Επι-
στροφή στο µέλλον! 1995! Προέβλεψε την πορεία του και της
πλειοψηφίας των συναδέλφων σας ή µη εξωκοινοβουλευτικών
Υπουργών στην πρώτη Κυβέρνηση Αριστερά.

Δεν µπορώ να βάλω στο ίδιο σακούλι όλους τους συναδέλ-
φους µου ούτε µπορώ να δεχθώ a priori ότι το σύνολο των Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ έχει απεµπολήσει ή ξεχάσει ιδεολογικά θέ-
µατα αρχών, αυτά για τα οποία, ενδεχοµένως, αγωνίστηκε χρό-
νια και τελικά κατέκτησε την πλειοψηφία δύο φορές, τρεις φορές
το 2015 διά εκλογών και δηµοψηφίσµατος και άρα κυβερνά τη
χώρα.

Όµως, µε συγχωρείτε πάρα πολύ. Απέχει παρασάγγας η εν-
δεχόµενα θεµιτή ιδεολογία, που είναι διαφορετική από τη δική
µας -ελπίζω µε τον ίδιο σκοπό και στόχο, το δηµόσιο συµφέρον,
το να υπηρετήσουµε τη χώρα- από τον τρόπο που κάνετε δου-
λειές στις δηµόσιες αναθέσεις για το προσφυγικό-µεταναστευ-
τικό στα hot spots και στα κέντρα σ’ όλη τη χώρα, από τον τρόπο
µε τον οποίον θέλετε να διορίζετε ηµετέρους δεξιά και αριστερά,
από το κρατικό κανάλι µέχρι όλους τους φορείς της ενηµέρω-
σης, από τον τρόπο µε τον οποίον θέλετε να διοικήσετε, διχα-
στικά για τη χώρα και τους πολίτες της, από τον τρόπο µε τον
οποίο θέλετε να γράψετε ξανά ιστορία στα βιβλία τα σύγχρονα
και τον τρόπο µε τον οποίον θέλετε να διαπαιδαγωγήσετε µία νέα
γενιά. 

Λυπάµαι, αλλά δεν µπορώ να βάλω και δεν θέλω να βάλω ό-
λους σας στο ίδιο σακούλι. Σας ζητάω, όµως, να είστε ειλικρινείς
και µαζί µ’ εµάς και στην πλειοψηφία πλέον του ελληνικού λαού
και να ασκήσετε στην Κυβέρνησή σας την κριτική που της αρµό-
ζει για την όχι άδολη προσπάθεια που κάνει να χειραγωγήσει
εσάς, εµάς και κυρίως τον ελληνικό λαό.

Τα µέσα ενηµέρωσης τα αφήνω τελευταία, γιατί αν θέλετε να
κάνουµε και µία αυτοκριτική εµείς -ενδεχοµένως ηλικιακά δεν
µου ταιριάζει, ταιριάζει, όµως, ίσως στην παράταξη της Νέας Δη-
µοκρατίας- ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία δεν καταφέραµε στη Με-
ταπολίτευση µε δηµοκρατικό τρόπο να ρυθµίσουµε τα θέµατα
της ενηµέρωσης και έρχεστε εσείς τώρα µε απολυταρχικές µε-
θόδους να κάνετε αυτό το οποίο εµείς θα έπρεπε να είχαµε κάνει
µε τον σωστό τρόπο πολύ καιρό πριν.

Αυτή είναι µία πραγµατικότητα, µία κριτική την οποία είµαι
έτοιµος να δεχθώ. Όµως, θέλετε να µου πείτε για τη δηµόσια δι-
οίκηση, τους διαγωνισµούς, για τον τρόπο, µε τον οποίο θέλετε
να χειραγωγήσετε τα µέσα, για τον τρόπο, µε τον οποίον ρίξατε
την προηγούµενη Κυβέρνηση και χρησιµοποιήσατε τους θε-
σµούς, ενώ τώρα µας λέτε «Ελάτε να πάµε όλοι µαζί, να φτά-
σουµε µέχρι το 2019 για το εθνικό συµφέρον»;

Αισθάνεστε γι’ αυτά τα οποία λέγατε προεκλογικά στην πρώτη,
δεύτερη διακυβέρνησή σας ότι τα πιστεύουν και τα εφαρµόζουν
τώρα οι σύντροφοί σας στην Κυβέρνηση; Εξαιρώ τον κύριο πρύ-
τανη, ο οποίος έχει µία ιδιότυπη λατρεία για το θέατρο. Δεν θα
τον ψέγουµε και γι’ αυτό.

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά απέχουν παρασάγγας, κύ-
ριοι. Θέλετε να το πάτε µέχρι το 2017, το 2018, το 2019; Ενδεχο-
µένως. Μπορεί και όχι. Πάντως, πρέπει να ξέρετε κάτι, ότι εγώ
εξακολουθώ να πιστεύω ότι υπάρχουν συνάδελφοι εδώ πέρα µέ-
σα, σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής, που µπορούν να δουν το
προφανές.

Το προφανές είναι ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο αποφάσισαν
να κυβερνήσουν, το µέλλον αυτής της χώρας είναι ζοφερό. Τα
πράγµατα δυσκολεύουν. Τα βάρη αυξάνονται. 

Κοιτάξτε, επειδή αποφασίσαµε να συζητήσουµε σήµερα για το
νοµοσχέδιο για την παιδεία, ή είναι επίκαιρο και συζητιέται κα-
θηµερινά το αν θα δοθούν τρεις, τέσσερις ή πέντε άδειες θεµα-
τικές ή περιφερειακές και σε ποιους, πιστεύετε ειλικρινά ότι θα
ξεχάσουµε τόσο εύκολα τον ΕΝΦΙΑ, το ΕΚΑΣ, την περαιτέρω µεί-
ωση των µισθών ενδεχοµένως σε λίγους µήνες, προκειµένου να
µην έρθει ο κόφτης το 2017; Πιστεύετε τελικά ότι είναι τόσο εύ-
κολο να κοροϊδεύετε για τόσο πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα

τόσο πολύ κόσµο; Δεν το πιστεύω, όπως, όµως, δεν πιστεύω ότι
στις αποφάσεις, στη ρητορική, στην ηθική όλοι είναι ίδιοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή και εσείς δεν πιστεύετε ότι στην ηθική, στη ρητορική

και στις αξίες όλοι είναι ίδιοι, µην προσπαθήσετε να επιβάλετε
προς τα κάτω –όχι προς τα πάνω- αυτό στη δηµόσια παιδεία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Θε-
όδωρος Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, η συνολική
αποτίµηση της κατ’ όνοµα µεταρρυθµιστικής προσπάθειας που
επιχειρεί το Υπουργείο Παιδείας µέσω του νοµοσχεδίου που συ-
ζητούµε απόψε θα µπορούσε να συνοψιστεί στο περίφηµο σύν-
θηµα που είχε γραφτεί στους τοίχους του Παρισιού τον Μάιο του
1968: «Τρέξε, σύντροφε, ο παλιός κόσµος είναι πίσω σου!». Τι
εννοώ µε αυτό; Ότι πολύ απλά η συγκεκριµένη «µεταρρύθµιση»
–βάζω τη λέξη «µεταρρύθµιση» σε εισαγωγικά- διακατέχεται από
µία έντονη ιδεολογική αριστερή µονοµέρεια, µία µονοµέρεια η
οποία έρχεται ως φυσικό επακόλουθο της αποκαλυπτικής δήλω-
σης που είχε κάνει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εθνικού Διαλόγου
για την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, ο κ. Αντώνης Λιάκος, σύµ-
φωνα µε την οποία σκοπός του πορίσµατος του διαλόγου ήταν
να επανακαθορίσει την έννοια «µεταρρύθµιση» και να την «επα-
ναπατρίσει» στην Αριστερά. 

Με λίγα λόγια, πρόθεση της παρούσας Κυβέρνησης, προτάσ-
σοντας τον κοµµατικό της εγωισµό, είναι να ταυτίσει την εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση µε µία αριστερή παρέµβαση, επιχειρώ-
ντας µία ευρύτερη ανατροπή εκ των έσω ή –αν προτιµάτε- µία
πολιτική χειραγώγηση ενός καθοριστικού τοµέα του κράτους,
όπως είναι αυτός της παιδείας. 

Όλα αυτά, όπως ισχυρίζεται ο κ. Φίλης, µέσα από έναν διά-
λογο που πραγµατοποιείται από µηδενική βάση. Μόνο που επι-
τρέψτε µου να παρατηρήσω ότι τούτος ο διάλογος είναι προ-
σχηµατικός και µονότροπα προκαθορισµένος, γεγονός, άλλω-
στε, που αποδεικνύεται από τον βιαστικό τρόπο µε τον οποίο κα-
τατέθηκε το νοµοθέτηµα στις αρµόδιες επιτροπές και σήµερα
συζητούµε στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου. 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε και που εσείς αποκαλείτε «συµ-
µάζεµα», εγώ θεωρώ, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι,
ότι επιχειρεί να βάλει κόφτη στη διδασκαλία της ελληνικής γλώσ-
σας στα ελληνόπουλα της Διασποράς, ιδίως σε µία δύσκολη πε-
ρίοδο, σε µία περίοδο αθρόας µετανάστευσης των Ελλήνων. 

Συνθλίβετε στις µυλόπετρες της εξοικονόµησης πόρων ένα µε-
γάλο κοµµάτι της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό,
η οποία εκπαίδευση και γλώσσα µαζί µε τη θρησκεία µας αποτε-
λούν τις σηµαντικότερες συνιστώσες της ελληνικής ταυτότητας. 

Αναµφίβολα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παιδιά των Ελ-
λήνων του εξωτερικού έχουν δικαίωµα στην ελληνοµάθεια και
επιβάλλεται να µείνουν κοντά στην εθνική τους ταυτότητα, φυ-
σικά, εννοείται πλήρως ενταγµένα στο περιβάλλον στο οποίο
ζουν. 

Ωστόσο, αυτό πρέπει να γίνει µέσα από µία πολυσχιδή ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση µε προοπτικές να δηµιουργηθούν όλες
εκείνες οι διεργασίες οι οποίες θα συντελέσουν στη βελτίωση
της ζωής της οµογένειας και κυρίως θα προάγουν τον ελληνικό
πολιτισµό. 

Έχω διαβάσει αναλυτικά το νοµοσχέδιο και θα µπορούσα να
καταλογίσω πολλά στην Κυβέρνηση αναφορικά µε µία σειρά θε-
µάτων, όπως για παράδειγµα τις αλλαγές στις προϋποθέσεις
πρόσληψης εκπαιδευτικών σε ελληνικά σχολεία του εξωτερικού,
τον περιορισµό των παρατάσεων στις αποσπάσεις, ή τη διοικη-
τική αναδιάρθρωση µε αλλαγές στους συντονιστές εκπαίδευσης
και στους διευθυντές των σχολείων. 

Εντούτοις, θεωρώ υποχρέωσή µου ως µέλος του Κοινοβου-
λίου και µέλος της Επιτροπής για τον Ελληνισµό της Διασποράς
να εστιάσω στη σηµασία της εκπαίδευσης των Ελλήνων του εξω-
τερικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συγκυβέρνησης, µε την
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ψήφο σας πριν από λίγους µήνες στερήσατε από τους Έλληνες
της Διασποράς το δικαίωµα της ψήφου. Τους εµποδίσατε να συ-
ναποφασίζουν για τις εξελίξεις στη «µητέρα Ελλάδα». Μην τους
στερείτε τώρα και το αναφαίρετο δικαίωµα να τους παρέχεται η
δυνατότητα ελληνικής παιδείας. 

Κάνω αυτήν την επισήµανση, διότι από τη στιγµή που οι Έλ-
ληνες της διασποράς έχουν έµπρακτα αποδείξει ότι επιθυµούν
να διατηρήσουν την ιδιοπροσωπία τους, είναι υποχρέωση της
πολιτείας να διατηρήσει ανοιχτούς τους διαύλους επικοινωνίας
και να επενδύσει στο µέλλον των ελληνοπαίδων του εξωτερικού. 

Γι’ αυτούς τους ανθρώπους η ελληνική γλώσσα είναι ο συνδε-
τικός κρίκος µε την πατρίδα, τον οποίο διαφυλάττουν, διασώ-
ζουν, αλλά και διαδίδουν από γενιά σε γενιά. Είναι το δικό τους
«εργαλείο ζωής και συνείδησης», όπως χαρακτηριστικά έγραψε
ο σπουδαίος νοµπελίστας µας Οδυσσέας Ελύτης, αναφερόµε-
νος σε µία γλώσσα, βάσει της οποίας αναπτύχθηκε η πρώτη ευ-
ρωπαϊκή λογοτεχνία, η φιλοσοφία και οι θεωρητικές επιστήµες.
Πρόκειται για τη γλώσσα µε µοναδική συµβολή στον εµπλουτι-
σµό του λεξιλογίου των άλλων χωρών. Γι’ αυτό και η αξία και ο
ιστορικός της ρόλος είναι αντιστρόφως ανάλογος µε τον τρόπο
µε τον οποίο την αντιµετωπίζει η παρούσα Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεδοµένου ότι η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση αποτελεί την έκφραση µιας πολιτικής πρότασης,
δηλαδή του οράµατος που έχει η εκάστοτε κυβέρνηση, που τη
δροµολογεί για τη διαµόρφωση της κοινωνίας του αύριο, είµαι
ιδιαίτερα ανήσυχος για το µοντέλο παιδείας που θέλει να εφαρ-
µόσει η παρούσα Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. Ανησυχώ γιατί
χωρίς αξιοκρατική ιεράρχηση, δεν υπάρχει παιδεία. Εσείς δεν πι-
στεύετε ούτε στην αξιοκρατία ούτε στην ιεραρχία ούτε φυσικά
στην αριστεία. 

Παιδεία, αγαπητοί συνάδελφοι της Συγκυβέρνησης, σηµαίνει
µόρφωση, που υποδηλώνει τη διάπλαση της ανθρώπινης προ-
σωπικότητας στα χρόνια του σχολείου. Εσείς ή τουλάχιστον η
συντριπτική πλειοψηφία όσων ανήκουν στον ΣΥΡΙΖΑ, συµµερίζε-
στε -ίσως και λόγω κόµπλεξ όπως υποστήριξε ο πρώην σύντρο-
φός σας, ο κ. Πέτρος Τατσόπουλος- την περίφηµη δήλωση του
κ. Μπαλτά περί «αριστείας». Επιδιώκετε συνειδητά την κοινωνική
ισοπέδωση. Αγωνίζεστε να µετατρέψετε τους Έλληνες σε κοινω-
νία χαµηλών προσδοκιών. Για να το πετύχετε, βάλλετε εναντίον
της θρησκείας και εναντίον της παιδείας. 

Οι προτάσεις που καταθέτετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι ένα συνονθύλευµα επιµέρους αριστερών απόψεων, που
συγκλίνουν σε κάτι αριστερά κοινά αποδεκτό, την υποταγή της
νεολαίας µας και µέσω αυτής των επόµενων γενεών του έθνους
µας, στον εθνοµηδενισµό. Στηρίζετε την καταναλωτική εκδοχή
της παιδείας και επιχειρείτε να χαλιναγωγήσετε και να χειραγω-
γήσετε τον ελληνισµό εντός και εκτός συνόρων, εθίζοντάς τον
στη συνθηµατολογία. Θέλετε τα σχολεία µας εντός και εκτός συ-
νόρων να διαθέτουν σκόπιµες στρεβλωτικές οπτικές, παγιώνον-
τας την ακρισία ως εθνικό µας νόσηµα και συλλογική αναπηρία. 

Συνοψίζοντας και κλείνοντας, όσο καλοπροαίρετος κι αν είµαι,
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ωθεί τους Έλληνες της Διασποράς

να προτιµήσουν για τη φοίτηση των παιδιών τους τα κατά τόπους
εθνικά σχολεία. Με τον τρόπο αυτόν, αντί να ενισχύετε τους δε-
σµούς των ελληνοπαίδων µε την οµογένεια, φροντίζετε να κό-
ψετε και τους ήδη υφισταµένους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι διατάξεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση διατρέχονται

από την πρώτη µέχρι και την τελευταία λέξη από το βασικό
δόγµα της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ ότι η αριστεία είναι ρε-
τσινιά, σύµφωνα µε τον κ. Μπαλτά, ή ότι η καριέρα είναι «χο-
λέρα», σύµφωνα µε το άλλο «αστέρι», τον κ. Καρανίκα. Υποβαθµί-
ζετε και δεν αναβαθµίζετε το επίπεδο των ελληνικών σχολείων
στο εξωτερικό.

Ως εκ τούτου, η Νέα Δηµοκρατία καταψηφίζει το νοµοσχέδιο,
έχοντας ως πάγια αρχή της ότι η διατήρηση, η ενίσχυση και η
στήριξη των ελληνικών σχολείων στο εξωτερικό είναι ζήτηµα
ζωής για την οµογένεια. Λαός που παραµελεί τη γλώσσα του και
αρνείται την παιδεία του, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ένας λαός καταδικασµένος στην αφάνεια.

Κλείνω µε µία προτροπή προς τους συναδέλφους της Συγκυ-
βέρνησης: Κοινωνική ηγεσία δεν σηµαίνει ιδιοκτησία, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Η Υπουργός κ. Αναγνωστοπούλου θέλει να κάνει µία νοµοτε-
χνική βελτίωση.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Η βουλευτική τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 648 και ειδικό 69 διαµορφώνεται ως
εξής: «Οι εκκρεµούσες κατά τη δηµοσίευση του παρόντος δια-
δικασίες διορισµού ολοκληρώνονται και οι σχετικές πράξεις των
καθηγητών που εξελέγησαν στην επόµενη βαθµίδα και αφυπη-
ρέτησαν λόγω ορίου ηλικίας πριν από τη δηµοσίευση στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως της πράξης διορισµού τους, εκδίδονται
και δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και ανα-
τρέχουν στην ηµεροµηνία εκλογής του καθηγητή.

Οι ρυθµίσεις του παρόντος άρθρου καταλαµβάνουν κάθε
εκλογή που έλαβε χώρα µετά την ισχύ του ν.4009/2011 (Α 195)
και δεν ολοκληρώθηκε µε τη δηµοσίευση της σχετικής εκλογής
στην εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η παρούσα ρύθµιση δεν επι-
φέρει συνταξιοδοτικά ή άλλα δικαιώµατα στους καθηγητές των
οποίων η πράξη διορισµού δηµοσιεύθηκε µετά την αφυπηρέτησή
τους».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση,
η οποία έχει ως εξής:
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κ. Κεραµέως. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, κατά

την απουσία µου έγινε µία συκοφαντική καταγγελία από τον κ.
Κατρούγκαλο κατά του Προέδρου µας, του κ. Μητσοτάκη. Θα
ήθελα να απαντήσω σε αυτήν µε συγκεκριµένα στοιχεία, διότι
έγινε µία ξεκάθαρη παραποίηση κάποιων πραγµατικών περιστα-
τικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πόσο χρόνο ζητάτε; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Θα αναφερθώ πολύ σύντοµα, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο, κ. Κε-

ραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ο κ. Κατρούγκαλος είπε ότι κατέθεσε κά-

ποιες επιστολές της ΟΙΕΛΕ προς τον κ. Μητσοτάκη που αφορούν
τα περίφηµα πλαστά πτυχία, λέγοντας ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν
έκανε απολύτως τίποτα και ότι ήρθε ο ίδιος ο κ. Κατρούγκαλος
µετά από µερικούς µήνες και εκείνος ξεσκέπασε το θέµα. 

Καλό θα ήταν ο κ. Κατρούγκαλος να µην ενηµερώνεται από
τον ΟΙΕΛΕ ή από πελάτες του και καλό θα ήταν να ενηµερώνεται
από τις επίσηµες αρχές του κράτους, διότι ο κ. Μητσοτάκης, κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυθηµερόν µεταβίβασε τα στοιχεία στο Σώµα
Ελεγκτών της Δηµόσιας Διοίκησης. 

Θέλει πολύ θράσος από τον κ. Κατρούγκαλο, τον Υπουργό του
12%, τον Υπουργό που εκπροσωπούσε τους δηµάρχους οι οποίοι
αρνούνταν συγκεκριµένα να δώσουν στοιχεία όσον αφορά τις
ανανεώσεις των συµβάσεων, θέλει πολύ θράσος από αυτόν τον
Υπουργό να βάλει κατά του µοναδικού Υπουργού Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης ο οποίος µε πραγµατική θέληση ξεσκέπασε το
θέµα των πλαστών πτυχίων και όχι µόνο αυτό, αλλά και των πλα-
στών πτυχίων στο δηµόσιο. 

Θυµίζω ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο πρώτος που έκανε
συστηµατικό έλεγχο των πλαστών πτυχίων στο δηµόσιο, ανακά-
λυψε πεντακόσια και πλέον τέτοια πτυχία και τι έγινε µε αυτή τη
µεταρρύθµιση; Σταµάτησε, διότι νοµοθέτησε ο κ. Κατρούγκαλος
ότι πλέον δεν πρέπει αυτά να ελέγχονται. 

Καλούµε τον κύριο Υπουργό, ο οποίος δεν είναι τώρα παρών,
να ανακαλέσει. Επαναλαµβάνω οι επιστολές, τις οποίες επικαλέ-
στηκε ο κ. Κατρούγκαλος, προωθήθηκαν αυθηµερόν στο Σώµα
Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης. Μπορεί να το πληροφορηθεί ο
ίδιος ο κ. Κατρούγκαλος από τα πορίσµατα του Σώµατος, τα
οποία ακριβώς αποφάνθηκαν επί του θέµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Κωνσταντίνος

Δουζίνας από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλώντας στο τέλος αυτής της ενδιαφέρουσας συζήτησης των

δύο ηµερών, θα αποφύγω να επαναλάβω τα επιχειρήµατα που
πολλές φορές ακούστηκαν σαν παράλληλοι µονόλογοι, δεδοµέ-
νου ότι πολλές από τις αιτιάσεις και τις κριτικές που έγιναν προς
το νοµοσχέδιο απαντήθηκαν επανειληµµένα από τους Υπουρ-
γούς.

Ο προηγούµενος οµιλητής, που µίλησε για κόµπλεξ, για καριέ-
ρες σαν χολέρα, νοµίζω ότι µου δίνει το δικαίωµα να πω ότι πραγ-
µατικά σε αυτή τη συζήτηση παίζεται ένα µεγάλο ιδεολογικό
παιχνίδι, µία µάχη, µία µητέρα µαχών, διότι βέβαια η παιδεία κάθε
λαού είναι και το µέλλον του και σήµερα παίζεται το µέλλον της
Ελλάδας, η παιδεία του 21ου αιώνα. 

Θέλω λοιπόν να εστιάσω κυρίως στις αξίες που βρίσκονται πί-
σω από αυτό το νοµοσχέδιο και το οποίο, κατά τη δική µου άπο-
ψη, αποτελεί µία ψηφίδα µόνο σε ένα γενικότερο µεταρρυθµι-
στικό σχέδιο, κοµµάτια του οποίου έχουν ήδη εισαχθεί και επό-
µενα θα έρθουν σε λίγο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ανήκει σε µία
γενικότερη λογική που θα έλεγα ότι εκφράζει το ήθος και την
ηθική της Αριστεράς. 

Μιλώντας για την Παιδεία στον 21ο αιώνα, θα έλεγα ότι αυτή
πρέπει να γειώνεται στις συνθήκες της κοινωνικής αναπαραγω-
γής που έχουµε σήµερα, τις σύγχρονες και βέβαια στις καλύτε-
ρες πρακτικές που παίρνουµε από την παιδαγωγική. 

Θα σας υπενθυµίσω δύο, τρεις από τις βασικές αρχές της παι-
δείας. Η πρώτη είναι ότι το δικαίωµα στην παιδεία υπάρχει ακρι-

βώς για να µειώνει τις διαφορές µεταξύ πλουσίων και πτωχών.
Το δικαίωµα στην παιδεία δεν πρέπει να κάνει διάκριση µεταξύ
των δύο. Συµβαίνει αυτό στην Ελλάδα; 

Άρθρο του «BBC» στις 30 Σεπτεµβρίου του 2015 µε τίτλο
«Greek tragedy for education opportunities» γράφει ότι το ελλη-
νικό εκπαιδευτικό σύστηµα είναι από τα πιο άνισα στον κόσµο.
Στηριγµένο σε µία έκθεση του World Economic Forum του Ντα-
βός, όπως το λέµε, γράφει ότι η Ελλάδα είναι η τελευταία, στην
τριακοστή θέση, από τις ανεπτυγµένες χώρες στη σχέση ανά-
µεσα στο εισόδηµα και τις ακαδηµαϊκές ευκαιρίες και επιδόσεις.
Πέντε φορές περισσότερα είναι τα λεφτά που ξοδεύουν οι πλού-
σιες οικογένειες στην Ελλάδα σε σχέση µε τις φτωχές.

Αυτή, λοιπόν, τη συνολική αποτυχία του εκπαιδευτικού µας συ-
στήµατος τα τελευταία είκοσι χρόνια είναι κάτι που εµείς, ως Κυ-
βέρνηση και ιδεολογία, είµαστε αποφασισµένοι να χτυπήσουµε. 

Θα προχωρήσω σε µία δεύτερη αρχή. Η παιδεία έχει µία εγ-
γενή και όχι εργαλειακή αξία. Δεν διδάσκουν τα παιδιά σε όλα
τα επίπεδα απλώς για να µπουν στην οικονοµία. Τα διδάσκουµε
για να µορφωθούν, όπως είπε κάποιος, να σκέπτονται, να κρί-
νουν, να εµβαθύνουν, να αποκτούν γνώση εαυτού και άλλων. Αυ-
τό είναι το κλασικό ιδεώδες του λεγόµενου «Bildung», της καλ-
λιέργειας του χαρακτήρα, της µόρφωσης, της δηµιουργίας µορ-
φής στον χαρακτήρα.

Πώς, λοιπόν, προσαρµόζονται αυτές οι κλασικές αρχές στη
σηµερινή κατάσταση; Νοµίζω ότι τα βασικά κεφάλαια για τα σχο-
λειά των προσφύγων, η διαπολιτισµική και ελληνόφωνη εκπαί-
δευση δίνουν το «ρεφρέν» γύρω από αυτή τη νοµοθετική παρέµ-
βαση.

Πολλοί εδώ -και τα ακούσαµε επανειληµµένως και σε αυτή την
Αίθουσα, δυστυχώς- επαναλαµβάνουν ότι το κυρίαρχο δίληµµα
της ελληνικής ταυτότητας είναι: «Ανατολή ή Δύση», «Ελληναρά-
δες ή κοσµοπολίτες», «Λωζάνη ή Κοζάνη». Είναι και τα δύο λά-
θος. 

Διότι, όπως ξέρουµε από την κοινωνική επιστήµη και ανθρω-
πολογία, αυτές οι έννοιες «Ανατολή» και «Δύση» είναι φαντασια-
κές κοινότητες. Είναι δηµιουργήµατα που δηµιουργούν ένα ιδεώ-
δες «εγώ», για να µπορώ να ξεπερνάω τα προβλήµατα που έχω
στην καθηµερινή µου ζωή και ως υποκείµενο και ως συλλογικό-
τητα. Η «Δύση» βρίσκεται στην «Ανατολή». Όπου πηγαίνουν οι
πιστωτικές κάρτες, το ίντερνετ και τα McDonald’s, προφανώς και
όλες οι παραδοσιακές κοινοτικές αξίες αρχίζουν να υπονοµεύον-
ται.

Εξίσου, η «Ανατολή» βρίσκεται µέσα στη «Δύση». Το έχουµε
σε όλες τις µεγάλες µητροπόλεις του κόσµου και βέβαια, και
στην Ελλάδα. Ο άλλος βρίσκεται µέσα µας και εµείς βρισκόµα-
στε µέσα στον άλλο. Αυτή είναι η βασική αξία από την οποία ξε-
κινά αυτό που ονοµάζουµε διαπολιτισµική εκπαίδευση, παιδεία
και αρχές. Η λογική µιας περιχαρακωµένης ταυτότητας «σκαν-
τζόχοιρου» είναι απολύτως λαθεµένη.

Ολοκληρώνω, λέγοντας µερικά πράγµατα για το νοµοσχέδιο
και όπως αυτό εµφανίζεται. Θα ξεκινήσω, όµως, µε κάτι που δεν
ακούγεται συχνά και νοµίζω ότι ως Κοινοβούλιο είµαστε υποχρε-
ωµένοι να αναφερόµαστε σε αυτό περισσότερο, το δηµογραφικό
µας πρόβληµα.

Ο δείκτης γονιµότητας για να µπορεί να αναπαράγεται ένας
πληθυσµός είναι 2,1 γεννήσεις ανά γυναίκα που είναι σε αναπα-
ραγωγική ηλικία. Ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι 1,5. Η Ελλάδα
έχει τον µικρότερο δείκτη, δηλαδή 1,3. Αν προσθέσεις σε αυτό
τη γήρανση του πληθυσµού, το µεγάλωµα του προσδόκιµου της
ηλικίας και την αναχώρηση των νέων Ελλήνων προς το εξωτε-
ρικό, είµαστε σε µία κατάσταση που φθίνουµε ως λαός. 

Σύµφωνα µε στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που χρησιµο-
ποιούν το τελευταίο census, την τελευταία απογραφή, η Ελλάδα
είχε έναν πληθυσµό έντεκα εκατοµµυρίων το 2011 και θα έχει
εννέα εκατοµµύρια το 2050, αν κάτι δεν αλλάξει. Τι θα αλλάξει;
Αυτό το έκανε, κατ’ αρχάς, η κ. Μέρκελ. 

Πρέπει, στο µέτρο που έχουµε τους πρόσφυγες και τους µε-
τανάστες που έρχονται στην Ελλάδα, να αρχίσουµε να σκεφτό-
µαστε πώς θα µπορέσουµε αυτόν τον κόσµο όχι αναγκαστικά να
τον αφοµοιώσουµε, αλλά να τον εντάξουµε µέσα στον εθνικό
κορµό, για να σώσουµε τον πληθυσµό µας, να σώσουµε τον λαό
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µας. Αυτό είναι που κάνει το νοµοσχέδιο µε τα σχολειά για τα
προσφυγόπουλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω.
Τέσσερα σχολεία θα φτιαχτούν στα µεγάλα camps. Οι άλλοι

θα πάνε στα όµορα σχολεία. Από το τέλος του µήνα θα µαθαί-
νουν µαθηµατικά, την ελληνική γλώσσα, µία ξένη γλώσσα και θα
κάνουν γυµναστική και άλλες καλλιτεχνικές ενέργειες.

Εννιά χιλιάδες προσφυγόπουλα έχουν προκαταγραφεί εδώ, το
οποίο σηµαίνει ότι έχουν ξεκινήσει διαδικασία να ζητήσουν πολι-
τικό άσυλο. Αυτό για εµένα είναι ένα από τα πιο σηµαντικά µέτρα
στα οποία πρέπει και εµείς να µπούµε και σαν Βουλή και σαν Κυ-
βέρνηση, αλλά και σαν κοινωνία των πολιτών µε τη µεγαλύτερη
δυνατή ορµή. Θα πρέπει αυτά τα νέα παιδιά, τα οποία θα πάνε
και θα µάθουν ελληνικά και τα οποία του χρόνου θα µπουν στα
κανονικά σχολεία, να µπορέσουν σιγά σιγά να ενταχθούν σε αυτό
που λέµε «ελληνικό κοινωνικό ιστό».

Αυτά είναι τα πράγµατα τα οποία είµαστε υποχρεωµένοι, όχι
κοιτώντας σήµερα τα µικροπολιτικά µας συµφέροντα, αλλά κοι-
τώντας το µέλλον της Ελλάδας -αυτό είµαστε υποχρεωµένοι να
κάνουµε εδώ εµείς, σαν Βουλευτές- να αρχίσουµε να συζητάµε,
να τα βάζουµε σε δηµόσια συζήτηση, έτσι ώστε και ο κόσµος να
τα ακούει αυτά, να ακούει αυτά που λέγονται από τους Ελληνα-
ράδες, ότι εδώ πέρα θα έρθουν και θα µας φάνε, θα µας τα κά-
νουν όλα τζαµιά κ.λπ.. Το έχουµε ανάγκη αυτό. Αυτός είναι ο
δρόµος τον οποίο ξεκινήσαµε και κάναµε και αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Αυτό, όµως, είναι και το ήθος της Αριστεράς. Δεν µπορούµε
να εγκαταλείψουµε τις βασικές αυτές ιδεολογικές αρχές. Για να
επαναλάβω τη µεγάλη ηθική αρχή ολόκληρης της δυτικής νεω-
τερικότητας, «ο άλλος είναι µέσα µου και εγώ είµαι µέσα στον
άλλον».

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Δουζίνα.
Η συνάδελφος κ. Αφροδίτη Σταµπουλή από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει

τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι,

είναι όντως προβληµατική η θέση της τελευταίας οµιλήτριας στη
συζήτηση ενός νοµοσχεδίου για το οποίο µίλησαν πολλοί ειδικό-
τεροι, επαγγελµατίες και µάλιστα, κάποιοι υψηλότατων βαθµί-
δων. Όταν, όµως, το θέµα αφορά ένα πεδίο στο οποίο όλες και
όλοι έχουµε µακροχρόνια βιώµατα, θεωρώ ότι νοµιµοποιούµαστε
να εκφράσουµε τις όποιες απόψεις µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η οµιλούσα, λοιπόν, έχοντας από τη γέννησή της µέχρι σή-
µερα βιώµατα από τη µία άκρη έως την άλλη του εκπαιδευτικού
συστήµατος, δικαιούται να έχει τη γνώµη ότι η µία άκρη, η προ-
σχολική εκπαίδευση, είναι αυτή στην οποία µία δηµοκρατική κοι-
νωνία και ναι, µία Αριστερή Κυβέρνηση µπορεί να αντισταθµίσει
αποτελεσµατικότερα -µε ποικίλους βαθµούς επιτυχίας, βέβαια-
τις ανισότητες µε τις οποίες έρχονται ήδη επιβαρυµένα τα παιδιά
εξαιτίας των ανισοτήτων που βαρύνουν τους γονείς τους και στο
µορφωτικό επίπεδο.

Προσχολική εκπαίδευση, λοιπόν, όσο το δυνατόν αρτιότερη
για όλα τα παιδιά που κατοικούν στη χώρα, ακόµα και για εκείνα
που γλιτώνοντας από τη µοίρα του µικρού Αϊλάν -τον θυµάστε;-
ζουν στα camps όλης της επικράτειας. Σωστά προβλέπεται να
δεχτούν αυτή την εκπαίδευση στο οικείο περιβάλλον. Ελπίζω να
προβλέπονται και οι διαδικασίες εξοικείωσής τους και µε τον ευ-
ρύτερο χώρο. Σωστά προβλέπεται, στη συνέχεια, η διασφάλιση
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας παιδείας µε την εποπτεία της
πολιτείας και µε όλους τους εκπαιδευτικούς σε ρόλο λειτουργού

και όχι συνήθους εποχιακά απασχολούµενου για ορισµένους.
Ασφαλώς και δεν παρεµποδίζονται οι επιπλέον δραστηριότη-

τες των ιδιωτικών σχολείων που οδηγούν -υποστηρίζετε- τους
µαθητές και τις µαθήτριές τους στην αριστεία, αρκεί να δηλώνο-
νται και να φορολογούνται, όπως και οι αντίστοιχες δραστηριό-
τητες στις οποίες συµµετέχουν εξωσχολικά οι µαθητές και οι
µαθήτριες των δηµόσιων σχολείων.

Αν υπάρχει µετρήσιµο τµήµα του ελληνικού λαού πρόθυµο να
ακολουθήσει πάσης φύσεως σωτήρες που ισχυρίζονται πρό-
σβαση από τον Απόλλωνα µέχρι τη NASA, µόνο µε το πόσα αρ-
χαία διδάσκονται από το 1982 και µετά δεν έχει να κάνει και αυτό
το αντιλαµβάνεται κάθε κοινός νους. Έχει να κάνει αρχικά µε το
κατά πόσο το εκπαιδευτικό µας σύστηµα συνολικά προάγει την
κριτική σκέψη και στη συνέχεια, µε τη συντονισµένη προσπάθεια
της συντριπτικής πλειοψηφίας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
να εξαλείψουν και τα τυχόν υπολείµµατα κριτικής σκέψης του
κοινού τους µε τηλεπροϊόντα που αρχίζουν από σοβαρά πάνελ
µε τρεις αστρολόγους και έναν αστροφυσικό -µαντεύετε ποιος
κερδίζει- και καταλήγουµε σε τηλεπωλήσεις ουρανόσταλτων
συγγραµµάτων περί ΕΛΟΧΙΜ, αυτών των ΜΜΕ για τα οποία η Αν-
τιπολίτευση θρηνεί µπροστά στον κίνδυνο να αλλάξουν χέρια,
όµως εγώ ελπίζω ότι έτσι αυξάνονται και οι πιθανότητες να αλ-
λάξουν και περιεχόµενο.

Εξίσου σωστά προβλέπεται στο νοµοσχέδιο η ανάπτυξη της
διαπολιτισµικής εκπαίδευσης -κατ’ αρχάς, πειραµατικά, στη συ-
νέχεια, όλο και πιο εκτεταµένα- ώστε να ανοίγουν οι ορίζοντες
των παιδιών µας στους άλλους πολιτισµούς, εµπλουτίζοντας τον
δικό µας πολιτισµό, αλλά και να εντάσσονται στην κοινωνία µας
παιδιά από άλλους πολιτισµούς, επιδρώντας θετικά και στους
γονείς τους και αυτό να είναι το αποτελεσµατικότερο «εµβόλιο»
-εντός εισαγωγικών η λέξη- απέναντι σε φαινόµενα που ταλανί-
ζουν άλλες ευρωπαϊκές χώρες και επισείονται ως φόβητρο από
τους οπαδούς της ξενοφοβίας και του φυλετικού µίσους.

Όσο για εκείνο το κοµµάτι που δεν το αφορά η συζήτηση περί
αριστείας σε σχέση µε την τυπική εκπαίδευση τουλάχιστον, διότι
διαπιστωµένα έχει ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, είναι θετικό
γεγονός η προσπάθεια που γίνεται να καλυφθούν αυτές οι ανάγ-
κες γι’ αυτήν τη σχολική χρονιά πληρέστερα απ’ ό,τι τις προηγού-
µενες.

Είναι εξίσου θετικό γεγονός η συζήτηση που άνοιξε για το πώς
θα συµβάλουν στον στόχο αυτό εκπαιδευτικοί - απαραίτητοι
ασφαλώς- µε πολύ εξειδικευµένες γνώσεις, αλλά και εκπαιδευ-
τικοί µε γενικότερες γνώσεις και πολύτιµη εµπειρία. 

Φτάνοντας στην άλλη άκρη του εκπαιδευτικού συστήµατος,
την τριτοβάθµια εκπαίδευση µε όλες της τις εκφάνσεις και τις
προεκτάσεις, δεν θα ασχοληθώ µε ρυθµίσεις που αφορούν θέ-
µατα των λειτουργών της. Όµως, δεν µπορώ να µην σχολιάσω
το σηµείο που για άλλη µία φορά προκάλεσε τη µήνι της Αντιπο-
λίτευσης, το σηµείο της επανεγγραφής φοιτητών που διαγράφη-
καν µε βάση διατάξεις προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Ανήκοντας σε εκείνη τη γενιά που µε το κίνηµα των καταλή-
ψεων το χειµώνα του ’79 ανέτρεψε τον ν.815, έναν νόµο ενσάρ-
κωση της «αντι-Μεταπολίτευσης» στα πανεπιστήµια και θεωρώ-
ντας εκείνο το κίνηµα ένα από τα πιο σηµαντικά πράγµατα στα
οποία συµµετείχα στη ζωή µου, ξέρω από τότε αυτό που τώρα
πια ξέρουν όλοι. Οι αιώνιοι φοιτητές «κοστίζουν» µία αράδα στο
χαρτί όπου είναι γραµµένοι και δεκάρα παραπάνω. 

Γιατί, λοιπόν, αυτό το µένος εναντίος τους που επανήλθε σχε-
δόν τριάντα χρόνια µετά και συνεχίζεται αναγκάζοντας τα παιδιά
µου να συµµετέχουν σε κινητοποιήσεις, που µεταξύ των άλλων
απέρριπταν και διατάξεις περί διαγραφών κάνοντάς µε πολύ πε-
ρήφανη όχι γιατί τα παιδιά µου έκαναν ό,τι και εγώ, αλλά γιατί
αυτό που είχαµε κερδίσει άντεχε ακόµα. Υπήρχε τόσα χρόνια
µετά, ώστε να αξίζει να το υπερασπιστούν τα παιδιά µας. 

Γιατί από τους οπαδούς της ελεύθερης επιλογής για οτιδή-
ποτε πουλιέται και αγοράζεται, τόσος λίγος σεβασµός στην ελευ-
θερία επιλογής των νέων ανθρώπων να παρακολουθήσουν τις
σπουδές τους µε τους δικούς τους ρυθµούς, χωρίς να απεµπο-
λήσουν ούτε κοινωνικές ανησυχίες ούτε άλλες ευαισθησίες ούτε
και να καµφθούν από οικονοµικές ανάγκες; 

Αυτήν την ελευθερία επιλογής δεν την αντέχει ο νεοφιλελευ-

14994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θερισµός σας. Όµως, εµείς αυτήν την ελευθερία επιλογής ψηφί-
ζουµε σήµερα. Και αν είµαι µια φορά περήφανη που κάποτε την
κέρδισα στους δρόµους για να τη βρουν τα παιδιά µου, είµαι δύο
φορές περήφανη που σήµερα την ψηφίζω µέσα σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, ώστε να τη βρουν και τα εγγόνια µου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Σταµπουλή για τη συνέπεια στον χρόνο. Μας χάρισε µάλιστα
και µερικά δευτερόλεπτα. 

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, θα ήθελα να συ-
νεννοηθούµε για την πορεία και την εξέλιξη της συζήτησης του
νοµοσχεδίου. Υπολείπονται τέσσερις οµιλητές για να κλείσει ο
κατάλογος. Προφανώς ο κύριος Υπουργός θα κλείσει τη συζή-
τηση. Θερµή παράκληση σε όποιους από τους εισηγητές και ει-
δικούς αγορητές θέλει να παρέµβει -και έχουν αυτό το δικαίωµα-
να έρθει στο Προεδρείο, ούτως ώστε να οργανώσουµε την κου-
βέντα. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σαλµάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν συζη-

τούµε στη Βουλή θέµατα παιδείας, αξιολογούνται από όλους
τους συναδέλφους ως πολύ σηµαντικά. Ένας από αυτούς είµαι
και εγώ. Γι’ αυτό ζήτησα να πάρω τον λόγο για να σας µεταφέρω
δύο σκέψεις. 

Είναι γνωστό ότι η επένδυση στην παιδεία µιας χώρας είναι
ό,τι πιο σηµαντικό µπορεί να κάνει για την ανάπτυξη, αλλά και
για την ευηµερία µετά από πολλά χρόνια. 

Γι’ αυτό και η παιδεία πρέπει να είναι διαχρονικά ένας τοµέας
για τον οποίο πρέπει να προσπαθούµε να υπάρχει µία διακοµµα-
τική συνεννόηση, ώστε τουλάχιστον αυτός ο τοµέας να έχει µία
συνέχεια. Η πολιτική είναι µία σκυταλοδροµία. Μία Κυβέρνηση
παίρνει την σκυτάλη από την προηγούµενη και βεβαίως έχει το
δικαίωµα να διαλέξει τον δρόµο που θα την πάει µπροστά. Όµως,
τη σκυτάλη πρέπει να την πάει µπροστά. Δεν µπορεί να την πάει
πίσω.

Τα προηγούµενα χρόνια η Νέα Δηµοκρατία έδειξε αυτήν την
πρόθεση και αυτήν την αξιολογική κλίµακα που είχε για την παι-
δεία και συνεννοήθηκε σε πολλά θέµατα επί κ. Διαµαντοπούλου
και έγιναν βήµατα µπροστά. Η κ. Γιαννάκου ήταν µία εξαίρετη
Υπουργός Παιδείας και προχωρούσαµε σιγά σιγά, ώστε στο τέ-
λος, ποιος να είναι ο σκοπός; Σκοπός τι είναι; Να λέει ο κάθε
Υπουργός και ο κάθε Πρωθυπουργός «έκανα µία µεταρρύθµιση»
και στην πράξη να απορρυθµίζει ό,τι έκανε ο προηγούµενος ή να
το πάρει από εκεί που είναι και να το πάει δύο βήµατα παρακάτω
ή και να δείξει µία πρόθεση συνεννόησης, γιατί µετά από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ κάποιος άλλος θα είναι, όπως και µετά από τον άλλον θα
είναι κάποιος επόµενος; Αυτό, λοιπόν, θέλει πολιτική ωριµότητα.
Δεν σας κρίνω γι’ αυτό, γιατί πολιτική ωριµότητα έχετε µόνο ενά-
µιση χρόνο και σας δικαιολογώ. 

Εµείς που είµαστε παλαιότεροι ξέρουµε ότι αυτό χρειάζεται ο
τόπος. Δεν χρειάζεται ο καθένας να κατοχυρώνει την αυθεντία
του σε ένα θέµα και να προσπαθεί να νοµίζει ότι πέτυχε στη µε-
ταρρύθµιση. 

Κύριε Υπουργέ, θα σας θέσω ένα µικρό ερώτηµα. Μετά από
αυτό το νοµοσχέδιο και από άλλο που θα φέρετε, τι προσδοκάτε;
Ποιος είναι µετρήσιµος στόχος; Ποιοι είναι οι δείκτες που θέλετε
να βελτιώσετε; Θα το εκτιµήσω πολύ εάν στην τοποθέτησή σας
µού πείτε ποιοι είναι οι δείκτες που κρίνουν ένα σύστηµα Παι-
δείας και να µου πείτε «εγώ θέλω να βελτιώσω αυτόν τον δείκτη
µε αυτό το άρθρο, προσδοκώ µε αυτήν την ενότητα των άρθρων
να βελτιώσω τον άλλο δείκτη και θέλω την παιδεία να την έχω
εκεί». 

Είναι πολυτέλεια να ερχόµαστε εδώ και να κάνουµε ιδεολογι-
κές συζητήσεις περί αριστείας, όπως άκουσα. Ξαφνικά το πρό-
βληµα είναι αυτό ή εάν ο γιος µου ή του κ. Βορίδη θα µπορεί να
κάνει δύο ώρες µπάσκετ και δύο ποδόσφαιρο, γιατί ξαφνικά
εσείς αλλάξατε τον µέγιστο αριθµό ωρών –ας πούµε- και δεν θα
µπορεί να το κάνει αυτό;

Για να σας προσγειώσω λίγο στην πραγµατικότητα, πέρυσι ο
γιος µου ήταν στο Νηπιαγωγείο Παλλήνης, κρατικό νηπιαγωγείο.
Δεν θα σας πω ότι πηγαίναµε εµείς τα χαρτιά τουαλέτας από το

σπίτι -Πανόραµα Παλλήνης, σας λέω συγκεκριµένα- δεν θα σας
πω ότι δεν είχε τίποτα το σχολείο και έπρεπε να τα πηγαίνουµε
εµείς, οι γονείς. Καλέστε τις νηπιαγωγούς που αυτοθυσιάζονται
να σας πουν πώς λειτουργεί ένα κρατικό δηµόσιο σχολείο. Αυτό
έγινε όταν ήσασταν εσείς Υπουργός. 

Άρα λοιπόν το να λέµε τώρα θεωρίες περί αριστείας και να
προβλέπετε εσείς πώς θα απολύσει ένα ιδιωτικό σχολείο τον κα-
θηγητή, αυτό είναι πρωτάκουστο. Ακόµα και στη Σοβιετική Ένω-
ση εάν υπήρχε ιδιωτικό σχολείο, δεν νοµίζω να το είχε σκεφτεί
αυτό ο Στάλιν. Είναι σα να πείτε εσείς σε µία ιδιωτική κλινική
τώρα, να πει ο Υπουργός Υγείας πώς θα απολύσει τους γιατρούς
και, αν τους απολύσει, ποιους θα προσλάβει. Παρόµοιο είναι. Η
υγεία είναι σαν την παιδεία. Τόσο κρίσιµη είναι. 

Να σας πω ένα παράδειγµα, πώς ναυάγησε από το πρόβληµα
των απολύσεων, επειδή δεν µπορούσε να απολύσει, µία ιδιωτική
κλινική, το «Ερρίκος Ντυνάν»; Γιατί κατέρρευσε; Διότι είχε δύο,
τρεις χιλιάδες εργαζόµενους, είχε γιατρούς που δεν µπορούσε
να τους απολύσει λόγω του καθεστώτος των οµαδικών απολύ-
σεων και κατέρρευσε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Και όχι για τις απάτες;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Όχι, δεν κατέρρευσε για τις απάτες. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Όχι για τις απάτες!
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Όχι, σας λέω ειλικρινά, κατέρρευσε από το

… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Συνέβαιναν οι απάτες;
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Οι απάτες έπρεπε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µη

διακόπτετε.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Καλά κάνατε και τους στείλατε στη φυ-

λακή, αλλά είναι απάτες του… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Περάσαµε σε άλλο

πεδίο, κύριε Σαλµά, στην υγεία, αλλά µιλάµε για την παιδεία. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Έφερα ένα παράδειγµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, συνεχίστε πα-

ρακαλώ, κύριε Σαλµά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Εσείς γιατί δεν τους πήγατε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η ποινική δίωξη …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Επτά χρόνια τώρα λίµναζε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
Συνεχίστε, κύριε Σαλµά.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Εντάξει. Επιτρέπεται και ο κύριος Υπουρ-

γός να πει την άποψή του. 
Σας έλεγα, λοιπόν, για το «Ερρίκος Ντυνάν». Όπως σωστά σας

είπε ο κ. Βορίδης, οι διώξεις είχαν ξεκινήσει πολύ νωρίτερα. Σας
λέω, όµως, ότι καταρρέει το ίδρυµα και δεν µπορεί να σταθεί από
τον µεγάλο αριθµό προσωπικού που έχει. 

Ακούστε τώρα εσείς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Συγγνώµη, κύριε Σαλµά. Ποιος τους διόρισε αυ-
τούς; Η διοίκηση, η οποία ήταν η πρωταγωνίστρια σκανδάλων.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μπράβο. Τώρα εσείς τι θέλετε να κάνετε;
Ακούστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, µην διακόπτετε. Να εξελιχθεί η συζήτηση. Θα έχουµε
χρόνο µέχρι το τέλος.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Διάλογο κάνουµε, δεν είναι κακό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Αυτό είναι το πολιτικό ζήτηµα, η ποιότητα της διοί-
κησης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ότι έχεις µία διοίκηση ενός …
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Σαλµά,

σας παρακαλώ, εσείς µιλάτε, δεν µιλάει ο κ. Βορίδης. Ο κ. Βορί-
δης ακολουθεί. 

Κύριε Σαλµά, συνεχίστε. 
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ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Άρα λοιπόν λέτε εσείς σε έναν ιδιοκτήτη
που έχει επενδύσει εκατοµµύρια σ’ ένα ίδρυµα, που έχει επενδύ-
σει εκατοµµύρια για να φτιάξει ένα σχολείο και που βάζει τους
εκπαιδευτικούς στόχους και οι γονείς επιλέγουν να πάνε τα παι-
διά τους εκεί γι’ αυτούς τους εκπαιδευτικούς στόχους, του λέτε
εσείς ότι για δύο χρόνια δεν µπορεί να τον αλλάξει αν δεν συν-
τρέχουν προϋποθέσεις και µετά από αυτά τα δύο χρόνια µόνο
εάν συντρέχουν προϋποθέσεις. 

Σέβοµαι το δικαίωµα των εκπαιδευτικών που βάζετε εσείς, αν
και δεν νοµίζω να σας το ζήτησαν. Δεν νοµίζω ποτέ οι ιδιωτικοί
εκπαιδευτικοί στην Ελλάδα να ζήτησαν να µονιµοποιηθούν. Εγώ
δεν το έχω ακούσει εδώ και δεκαέξι χρόνια. Δεν ξέρω εάν το έχει
ακούσει κανένας.

Δεν το σκέφτηκαν ούτε αυτοί να προστατέψουν τα δικαιώµατά
τους τόσο πολύ, αλλά, εν πάση περιπτώσει, πρέπει να σεβαστεί-
τε το δικαίωµα των παιδιών και το δικαίωµα των γονιών να επιλέ-
γουν τα σχολεία, τα οποία σχολεία θα επιλέγουν τους εκπαιδευ-
τικούς.

Εγώ, λοιπόν, δεν είµαι από αυτούς που παίρνουν συχνά τον
λόγο στη Βουλή, αλλά πραγµατικά νοµίζω ότι αυτό είναι λάθος.
Είναι λάθος και έχετε το περιθώριο να το διορθώσετε, γιατί στο
τέλος της ηµέρας δεν θα φέρει βελτίωση της εκπαίδευσης αυτό
το θέµα. Δεν θα βελτιώσει την εκπαίδευση. Αυτό είναι το ζητού-
µενο. Δεν θα έχουµε καλύτερη παιδεία αν µονιµοποιήσουµε τον
καθηγητή. Σε τελική ανάλυση, και οι επόµενοι ιδιωτικοί εκπαιδευ-
τικοί πρέπει και αυτοί να δοκιµαστούν αν είναι αξιόπιστοι. 

Με αυτά τα λίγα λόγια θέλω να κλείσω τις σκέψεις µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Σαλµά.
Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Διαβάζω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, από την αιτιολογική έκθεση τον σκοπό για τον οποίο υποτί-
θεται ότι εισάγεται η συγκεκριµένη ρύθµιση για την ιδιωτική
εκπαίδευση. Ακούστε τι λέει η αιτιολογική έκθεση. Λέει αυτά που
αναφέραµε λίγο-πολύ για τα θέµατα της εποπτείας που ασκεί το
κράτος στην ιδιωτική εκπαίδευση. Λέει το εξής: «Τα ιδιωτικά εκ-
παιδευτήρια δεν αποτελούν αµιγείς επιχειρήσεις» -σύµφωνοι- «οι
νοµοθετικές ρυθµίσεις θα πρέπει να εξασφαλίζουν στους ιδιωτι-
κούς εκπαιδευτικούς λειτουργούς σταθερές κατά το δυνατόν
συνθήκες εργασίας, ώστε να µπορούν απερίσπαστα να εκτελούν
τα καθήκοντά τους για την αποτελεσµατικότερη εκπλήρωση του
σκοπού της παιδείας».

Επίσης, λέει παρακάτω: «Η παροχή στους εκπαιδευτικούς στα-
θερού καθεστώτος απασχόλησης συναρτάται άµεσα µε την ποι-
ότητα του εκπαιδευτικού έργου που παρέχουν τόσο προς
ωφέλεια της εκπαιδευτικής κοινότητας όσο και του κοινωνικού
συνόλου γενικότερα».

Αν πιστέψει κανείς την αιτιολογική έκθεση, ο καηµός της νο-
µοθετικής παρέµβασης, ο στόχος της, είναι να κάνει –υποτίθε-
ται- καλύτερα τα ιδιωτικά σχολεία. Έλα, όµως, που είναι αυτό
που λέµε: «Θέλει να κρυφτεί, αλλά η χαρά δεν την αφήνει». Αφού
εν συνεχεία εδώ µέσα οµολογείτε ότι το θέµα είναι η άµβλυνση
των ανισοτήτων που πηγάζουν από τις εκπαιδευτικές ανισότητες,
οι οποίες παράγουν κοινωνικές ανισότητες.

Ποια είναι, λοιπόν, η ανισότητα την οποία αντιµετωπίζει εδώ
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Προφανώς είναι η ανισότητα που
όλοι καταλαβαίνουµε, ότι τα ιδιωτικά σχολεία παρέχουν καλύ-
τερο επίπεδο εκπαίδευσης από τα δηµόσια και αυτήν την ανισό-
τητα πρέπει να κουτσουρέψει κανείς µε τη συγκεκριµένη παρέµ-
βαση και να την κάνει χειρότερη. Ε, βέβαια! Αυτό οµολογείται
ρητά και κυνικά συχνά εδώ µέσα.

Πώς παρεµβαίνετε, λοιπόν, πώς λύνεται παραδείγµατος χάριν
το θέµα της εκπαιδευτικής ανισότητας; Φέρατε καµµιά ρύθµιση
για να κάνετε το δηµόσιο σχολείο καλύτερο; Φέρατε καµιά ρύθ-
µιση για να βελτιώσετε το επίπεδο της εκπαίδευσης; Όχι. Φέρ-
νετε µία ρύθµιση µε την οποία έρχεστε και λέτε ότι δήθεν γίνεται
καλύτερο το ιδιωτικό σχολείο. Τι εννοείτε; Πώς τη λύνετε την ανι-
σότητα; Εξισώνοντας το ιδιωτικό σχολείο; Δηλαδή, είναι χειρό-
τερο το ιδιωτικό σχολείο αυτήν τη στιγµή και επειδή είναι
χειρότερο, εσείς φέρνετε µία ρύθµιση για να το κάνετε καλύτερο

και να το πάτε στα ίσια µε το δηµόσιο. Αυτή την ανισότητα λύ-
νετε;

Εδώ, λοιπόν, να µην κοροϊδευόµαστε. Είναι ξεκάθαρο τι κά-
νετε. Στην πραγµατικότητα υλοποιείτε –το είπα και χθες, το επα-
ναλαµβάνω και σήµερα- ένα ακόµα βήµα, ένα ακόµα σχέδιο απέ-
ναντι στο συνολικό σας σχέδιο που έχετε, γιατί εχθρεύεστε την
ελευθερία.

Η ελευθερία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλό πράγ-
µα. Είναι το δικαίωµα να επιλέγεις. Πρέπει να έχεις επιλογές και
τη δυνατότητα να επιλέγεις και πρέπει, για να υπάρχει νόηµα σε
αυτήν την επιλογή, οι επιλογές να είναι διαφορετικά πράγµατα.
Αν έχεις να επιλέξεις ανάµεσα στο ίδιο, τότε προφανώς τι να επι-
λέξεις; Δεν έχεις επιλογή.

Αυτό, λοιπόν, που κάνετε είναι ότι προσπαθείτε να διαµορφώ-
σετε ακριβώς τις ίδιες συνθήκες που υπάρχουν στο δηµόσιο σχο-
λείο, τις ίδιες εργασιακές συνθήκες να µεταφέρετε και στο
ιδιωτικό και το ίδιο κάνετε και στο πρόγραµµα. Μα, αν εξισώσεις
τις εργασιακές συνθήκες, τις συνθήκες επιλογής του προσωπι-
κού, τις συνθήκες διατήρησης του προσωπικού, τις συνθήκες µε
τις οποίες παρέχεται στην πραγµατικότητα η διδασκαλία, τις εξι-
σώσεις µε το δηµόσιο και αν ταυτόχρονα εξοµοιώσεις και το
πρόγραµµα µε το δηµόσιο, τότε κατήργησες την ελευθερία επι-
λογής. Δεν υπάρχει ελευθερία επιλογής.

Στο µυαλό σας, επειδή είστε, είπα, ένας άνθρωπος συνεπής
αριστερός, αυτό είναι. Απορώ γιατί δεν το λέτε. Έρχεστε και µας
λέτε ότι είναι παρέµβαση για τη βελτίωση της ιδιωτικής εκπαί-
δευσης, για να παρέχουν απρόσκοπτα και απερίσπαστοι οι εκ-
παιδευτικοί το έργο τους, λες και τώρα τους έχει περισπάσει
κανείς. Περισπάσθησαν οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί, διότι από τους
εννιάµισι χιλιάδες την τελευταία διετία απελύθησαν εκατόν πε-
νήντα. Για αυτό έχουν περισπαστεί, από αυτήν την αγωνία.

Επόµενο θέµα. Είµαι δικηγόρος. Για φανταστείτε να µε προσ-
λάβει µία εταιρεία να παρέχω νοµικές υπηρεσίες και µετά τη διε-
τία να µονιµοποιηθώ µέχρι τα εβδοµήντα µου. Καλώς κακώς να
παρέχω υπηρεσίες νοµικές, θέλουν οι άνθρωποι, δεν θέλουν, να
µην µπορούν να µε απολύσουν, να πρέπει να πάνε στον Δικηγο-
ρικό Σύλλογο, στο συνδικαλιστικό µου σώµα ή στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης να πάρουν έγκριση, ακόµα κι αν πια δεν θέλουν τις
νοµικές µου υπηρεσίες, δεν τους κάνουν και εγώ ο ίδιος να είµαι
σε αυτό το περιβάλλον, γιατί, λέει, εκτελώ λειτούργηµα. Τι λει-
τούργηµα εκτελώ; Θα πάω να κάνω όσο λιγότερα µπορώ, προ-
κειµένου να µην εµπίπτω στις συγκεκριµένες κατηγορίες που µε
βάζουν στην καταγγελία της συµβάσεως εργασίας.

Αυτό, λοιπόν, είναι που υπονοµεύουµε. Εχθρότητα απέναντι
στην ελευθερία, απέναντι στο δικαίωµα της επιλογής, απέναντι
στο δικαίωµα του γονιού να επιλέξει. Τα υπόλοιπα, µε συγχω-
ρείτε, είναι φληναφήµατα.

Γι’ αυτό, επειδή το έχετε πει, ευτυχώς, µέσα στον ύπουλο, εί-
παµε, µπολσεβίκικο τρόπο σας, το έχετε πει µε σαφήνεια όµως
αυτό, αυτό είναι που θα πρέπει να αποτελέσει και την αιτιολογική
βάση της ακύρωσης αυτού του νόµου. Γιατί ευθέως προσβάλλει
τον σκοπό του Συντάγµατος. Γιατί το Σύνταγµα δέχεται µεν πε-
ριορισµούς, αλλά περιορισµούς που δικαιολογούνται από το δη-
µόσιο συµφέρον και περιορισµούς που δεν φτάνουν στο σηµείο
να αναιρείται η ελευθερία της διοίκησης των ιδιωτικών εκπαιδευ-
τηρίων. Αυτό, λοιπόν, είναι απόλυτα σαφές και ξεκάθαρο και δεν
νοµίζω ότι υπάρχει τίποτε άλλο.

Αλλά και µόνο όλη αυτή η νοσταλγική αναφορά που άκουσα
από όλους εδώ, για το ωραίο ’68, εν συνεχεία για το ’75, για το
’77, για τις καταλήψεις, για τους αγώνες, για τα εκπαιδευτικά κι-
νήµατα! Να �ναι καλά ο Θεός που τα αφήσαµε όλα αυτά πίσω και
τα έχουµε ξεπεράσει. Απλώς ζούµε ένα µικρό διάλειµµα µέχρι να
µπουν οριστικά στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. Αυτά πρέπει
να µπουν στο χρονοντούλαπο της ιστορίας, αυτές οι ιδεοληψίες
είναι που καθυστέρησαν τον τόπο, αυτά είναι που ευθύνονται για
το ότι σήµερα είµαστε εδώ, αυτή η ιδεολογική ηγεµονία της Αρι-
στεράς όλα αυτά τα χρόνια, που επέβαλε απολύτως στη λάθος
κατεύθυνση σε όλα τα επίπεδα, πολλές φορές µε την ανοχή, δυ-
στυχώς, και της δικής µου παρατάξεως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Ένα ειδικό θέµα, στο άρθρο 26. Κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά,
αν µπορείτε, να µου δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, ένα
λεπτό αυστηρά, σας παρακαλώ πολύ. Ένα λεπτό. Ζητήσατε δύο.
Ένα θα έχετε. Να µοιράσουµε τη διαφορά. Ελάτε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εντάξει.
Κύριε Υπουργέ, µεταβατικές διατάξεις στο άρθρο 26. Αφορά

εκπαιδευτικούς που υπηρετούν µε απόσπαση, λόγω του ότι έ-
χουν σύζυγο που βρίσκεται στο εξωτερικό. Ακούστε, ουσιαστικά
καταργείτε αυτήν τη δυνατότητα. Δίνετε µία µεταβατικότητα µε
αυτήν τη διάταξη εδώ και λέτε, βάζετε προϋποθέσεις, για να γί-
νεται αυτό. Δηλαδή τι; Να υπηρετούν συνεχώς για χρονικό διά-
στηµα άνω των επτά ετών οι εκπαιδευτικοί, οµογενείς οι ίδιοι.
Σύµφωνοι. Αλλά ταυτόχρονα λέτε να έχουν µόνιµη εγκατάσταση
και αδιάκοπη εργασιακή σχέση οι σύζυγοι για διάστηµα µεγαλύ-
τερο από τα δέκα τελευταία χρόνια, ο γάµος να έχει τελεστεί
τουλάχιστον τρία χρόνια και να έχουν πολύ καλή γνώση της
γλώσσας της χώρας υποδοχής.

Το πρώτο θέµα το οποίο πρέπει κανείς σκεφτεί εδώ είναι εάν
κανείς θέλει το µέτρο ναι ή όχι. Δηλαδή, εάν θεωρεί ότι οι άν-
θρωποι οι οποίοι έχουν αυτήν τη συγγενική σχέση, είναι σύζυγοι,
ο ένας είναι στο εξωτερικό, ο άλλος είναι εκπαιδευτικός, υπάρχει
θέση εκπαιδευτικών, πρέπει από κάπου να πληρωθεί, πρέπει να
στείλουµε κάποιους που να έχουν επιµίσθιο και άρα να επιβαρύ-
νουν τον κρατικό προϋπολογισµό ή να διευκολύνουµε και τις οι-
κογένειες µε µηδενικό κόστος για τον κρατικό προϋπολογισµό.
Αυτό είναι, εάν το θέλετε ή όχι.

Ακούω, διαβάζω στην αιτιολογική έκθεση ότι, ξέρετε, γι’ αυτό
το ζήτηµα έχουν υπάρξει καταστρατηγήσεις, έχουν γίνει διά-
φορα, κ.λπ., αποτελεί ένα πρόβληµα, υπάρχει η εστία δυσκολίας
και αυτά. Αυτό είναι κάτι το οποίο κανείς πρέπει να το αντιµετω-
πίσει συγκεκριµένα, όταν το εντοπίζει.

Αυτή η ρύθµιση, όµως, που εισάγετε είναι παράλογη. Γιατί
είναι παράλογη; Διότι, ακούστε κάτι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, πα-
ρακαλώ να κλείνετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω. Γιατί βάζετε, λόγου χάριν,
την προϋπόθεση των επτά ετών; Γιατί πρέπει να υπηρετούν συ-
νεχώς για χρονικό διάστηµα επτά ετών; Γιατί όχι πέντε, γιατί όχι
τριών; Ποιο είναι το κριτήριο των επτά ετών; Πρώτο ερώτηµα.

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Να είναι εκπαιδευτικός. Να µην είναι σε κα-
νένα µπακάλικο και µετά να έρχεται να κάνει τον εκπαιδευτικό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είναι εκπαιδευτικός, αλλά λέτε να
είναι εκεί επτά χρόνια. Άρα, λέω, γιατί εκεί επτά χρόνια; Κατά την
γνώµη µου αυτό είναι αναιτιολόγητο.

Δεύτερον, ο σύζυγος να έχει µόνιµη εγκατάσταση…
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Με είκοσι χρόνια και να έχει δουλέψει έναν
χρόνο µόνο… (δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να τα πω όλα, για να απαντήσετε;
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Ναι, συγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, συγ-

γνώµη τώρα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δείτε, εννιάµισι

λεπτά µιλάτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω αµέσως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζητήσατε δύο, σας

είπα ένα, σας έδωσα δύο…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αν µε αφήσετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη µου λέτε ότι σας

διακόπτω. Είµαι υποχρεωµένος να σας διακόψω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είπα ότι µε διακόπτετε. Καλά κά-

νετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είµαι υποχρεωµέ-

νος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν παραπονούµαι γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, τριάντα

δευτερόλεπτα αυστηρά. Μην σας πω είκοσι δευτερόλεπτα. Ολο-

κληρώστε σε είκοσι δευτερόλεπτα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεύτερον, έχουν µόνιµη εγκατά-

σταση εκεί, λέτε, για διάστηµα µεγαλύτερο από δέκα χρόνια. Για-
τί δεν παίρνετε την αρχή της φορολογικής κατοικίας; Όποιος
είναι κάτοικος εξωτερικού φορολογικά. Να το ενοποιήσετε. Γιατί
βάζετε κάτι πρόσθετο εδώ; Αν το δέχεται αυτό, τον κάτοικο εξω-
τερικού, η φορολογική αρχή, γιατί εδώ εισάγετε ειδικό καθε-
στώς, διαφορετικό για τη ρύθµιση αυτή;

Λέτε να έχει τελεστεί τουλάχιστον τρία χρόνια, για να αποφύ-
γετε προφανώς την καταχρηστικότητα και την εικονικότητα των
γάµων. Γι’ αυτό το βάζετε αυτό. Και πού ξέρετε αν ο γάµος, ακό-
µα και στον τρίτο χρόνο, µπορεί να είναι εικονικός; Αν προσπα-
θείτε να αποφύγετε την εικονικότητα του γάµου µε αυτό, διαµορ-
φώνετε άδικες καταστάσεις. Διαµορφώνετε περιπτώσεις στις
οποίες υπάρχουν άνθρωποι που θα αδικηθούν και τελικά και ο
προϋπολογισµός θα επιβαρυνθεί. 

Κατά τη γνώµη µου, λοιπόν, εδώ τολµήστε το. Κάντε µια κα-
θαρή πράξη. Ή θα πείτε «καθόλου» και τελειώνει η ιστορία ή από
εκεί και πέρα θα αποδεχθείτε ότι είναι µια πρακτική που µπορεί
να γίνει και, αν διαπιστώνετε εικονικότητες και καταχρήσεις, θα
τις κρίνετε κατά περίπτωση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει από
τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ ο κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω από τη
θέση µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Φυσικά, αν το επι-
θυµείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα εχθές στη βασική σας οµιλία και

σήµερα σε µία µεγάλη παρέµβασή σας, που αντιδράσατε σε συ-
νάδελφο. Είναι πραγµατικά αξιοσηµείωτο πώς ένας πολιτικός
περνάει από τις κορυφές των θεµάτων, από θέµα σε θέµα, χωρίς
να µπαίνει µέσα στα θέµατα, εκτός µιας εξαίρεσης αυτό το διή-
µερο.

Έχετε µία ικανότητα, οµολογώ. Σας διευκολύνει, όµως, και το
Υπουργείο που είστε. Διότι, τι να πει ο κ. Τσακαλώτος, που τον
φωτογραφίζουν µε πανό σε διαδήλωση της ΔΕΘ κατά του
ΕΝΦΙΑ, όταν τον έχει κάνει όπως τον έχει κάνει; Τι να πουν άλλοι
που είναι σε άλλα Υπουργεία, αιχµής για τα οικονοµικά της
χώρας; Δεν µπορούν να έχουν τη δική σας διευκόλυνση, σε ό,τι
αφορά την άρθρωση πολιτικού και κοινοβουλευτικού λόγου.

Όµως, οι πολίτες έχουν καταλάβει την Κυβέρνηση. Έχουν κα-
ταλάβει τον ΣΥΡΙΖΑ, έχουν καταλάβει τους ΑΝΕΛ. Από ό,τι φαί-
νεται ο αριθµός που σας αρέσει, το τέσσερα –σε ό,τι αφορά ένα
άλλο θέµα, βέβαια- είναι αριθµός που δεν είναι πολύ µακριά
κύριε Υπουργέ, γιατί όσο κυβερνάς στην κρίση, πολιτικά εξατµί-
ζεσαι. Είµαστε µάρτυρες, αυτήκοες και αυτόπτες αυτής της κα-
τηφόρας, την οποία έχετε αρχίσει ως Κυβέρνηση συνολικά να
παίρνετε.

Εκεί που θα γυρίσετε, κύριε Υπουργέ, ειδικά όσο η πολιτική
εξάτµιση γίνεται εντονότερη, θα είστε χωρίς τους παλιούς σας
συντρόφους, µε πεσκέσια ανθρώπους που έχουν φύγει από ε-
µάς, οπορτουνιστές, οπορτουνιστές της πολιτικής, που σας επέ-
λεξαν ως επερχόµενη πολιτική δύναµη και όχι γιατί σας πι-
στεύουν. 

Εδώ, έχετε µία νοµοθετική πρωτοβουλία. Δείχνουµε έναν χα-
ρακτήρα και σε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Ό,τι είναι
σωστό το στηρίζουµε και επικαλεστήκατε τη στάση τη δική µας,
στη Διαρκή Επιτροπή, όπως εκφράστηκε από τον κ. Κωνσταντό-
πουλο και τους συναδέλφους µας και αυτό είναι καλό. Προσπα-
θούµε εκεί που κάτι καλό γίνεται να µην το απαξιώνουµε. Αντί-
θετα, έχουµε το θάρρος να το υπογραµµίζουµε και να το στηρί-
ζουµε.

Σε ό,τι αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση δεν θα έκανα αναφορά,
γιατί έχω καλυφθεί από τον κ. Κωνσταντόπουλο, όπως είπα, από
τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, τον κ. Θεοχαρόπουλο, και
από την κ. Κεφαλίδου και από τον κ. Παπαθεοδώρου. Έχω κα-
λυφθεί. Έκανε όµως µία αναφορά σε µία παλιά µου γνωµοδό-
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τηση ο κ. Κατρούγκαλος, πριν από λίγο. Πράγµατι, µε τον µακα-
ρίτη, τον αείµνηστο Δηµήτρη Τσάτσο και τη συνάδελφο Νέδα Κα-
νελλοπούλου, έχουµε µία γνωµοδότηση για τους εργαζοµένους
στο Κολέγιο Αθηνών.

Δεν την κατέθεσε όλη, κατέθεσε αποσπάσµατα, αλλά η ηµε-
ροµηνία που έχει ο κ. Κατρούγκαλος είναι αυτή που έχω και εγώ.
Διότι, η ΟΙΕΛΕ µου την έδωσε για λίγους µήνες, όταν ήµουν
Υπουργός Παιδείας. Έτσι φρεσκάρισα και τις απόψεις µου µε τις
οποίες συµφωνώ και τώρα µετά από τόσα χρόνια. Εµµένω στις
απόψεις µου, τις υποστηρίζω τις απόψεις αυτές. 

Αλλά ήρθε η ζωή, κύριε Υπουργέ, να ισορροπήσει τα πράγ-
µατα. Μετά από ενάµιση χρόνο εµπειρίας, κοντά είκοσι µήνες εµ-
πειρία, πώς εσείς σήµερα ως κόµµα λέτε: «µα, όσους αναπληρω-
τές και να έπαιρνα πάλι κάποιοι θα έµεναν απέξω». Το λέτε,
όµως, τώρα. Όταν ήσασταν Aντιπολίτευση λέγατε ότι θα διορί-
σετε –όχι εσείς, ο τοµέας παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ- χωρίς ΑΣΕΠ τους
πάντες. Όταν παίρναµε έναν αναπληρωτή, του λέγατε – αυτό
ήταν το µήνυµα: «Τι σε παίρνουν; Για αναπληρωτή σε παίρνουν
για εννιά µήνες. Το καλοκαίρι θα βγεις στον δρόµο». 

Τώρα, που είστε στη θέση αυτή, αναγκάζεστε να δείτε ποιες
είναι οι πραγµατικές συνιστώσες που συγκροτούν το πρόβληµα
της εκπαίδευσης και ίσως να έχετε αντιληφθεί και ποιες είναι οι
συνιστώσες του προβλήµατος της παιδείας.

Εγώ, λοιπόν, επιµένω στην άποψή µου. Αυτή η άποψή µου
ισορρόπησε µέσα στις δεκαετίες, κύριε Υπουργέ, στον νόµο του
2010 της Διαµαντοπούλου. Χθες είπατε –γιατί σας άκουσα µε
προσοχή- ότι άρχισε τότε να διαλύεται εκείνο το παλιότερο πλαί-
σιο το παλαιότερο, το οποίο επαινείτε και στο οποίο θέλετε να
επανέλθετε. Ήταν λάθος, όµως.

Η ζωή απέδειξε ότι τα πράγµατα χρειάζονται ισορροπίες. Στον
τοµέα της ιδιωτικής εκπαίδευσης εγώ προσωπικά επιµένω στις
επιστηµονικές µου απόψεις. Το άρθρο 16, που προστατεύει την
ιδιωτική εκπαίδευση, ορίζει όρια, θέτει κανόνες για την εποπτεία
του κράτους επ’ αυτής. 

Πέρα από αυτήν την υπόµνηση που αφορά τις δικές µου από-
ψεις, επιστηµονικές και πολιτικές, λέω ότι εκφράζοµαι από τις
θέσεις που υποστήριξε ο κ. Θεοχαρόπουλος, ο κ. Κωνσταντινό-
πουλος και οι άλλοι συνάδελφοι. 

Δεν µπορώ να µην κάνω µία αναφορά στου αιώνιους φοιτητές.
Στην οµιλία σας σήµερα για την τροπολογία σας, κύριε Υπουργέ,
είπατε πως αναφέρεστε σε ενεργούς φοιτητές, που έχουν δηλώ-
σει για δύο εξάµηνα κ.λπ..

Όπως ξέρετε, από το 2011, µε ευρύτατη πλειοψηφία η Βουλή
υποστήριξε ότι πρέπει το πανεπιστήµιο να έχει ένα τέλος όπως
έχει και µια αρχή. Σε µένα έλαχε το καλοκαίρι του 2014 να το
εφαρµόσω αυτό. Το εφήρµοσα µε συνέπεια και µε επιείκεια, δί-
νοντας και µία δυνατότητα στους φοιτητές µε παραπάνω εκπαι-
δευτική εξεταστική περίοδο όσοι είχαν καθυστερήσεις, όσοι δεν
προλάβαιναν τις προθεσµίες, όσοι παρ’ ότι ήξεραν δεν τα κατά-
φεραν, να µπορέσουν να ανταποκριθούν. 

Ήταν τότε, κύριε Φίλη, επίκαιρη η συζήτηση για το θέµα, τη-
λεοπτική, κοινοβουλευτική και γενικότερα δηµόσια, για το τι χρη-
σιµεύει η ρύθµιση για τους αιώνιους φοιτητές. Έλεγαν κάποιοι
ότι οικονοµικά δεν έχει κάποιο αντίκρισµα. Δεν κοστίζει τίποτα
ένας φοιτητής να προσέρχεται στις εξετάσεις.

Το θέµα δεν ήταν οικονοµικό, ουδέποτε, ούτε είναι. Το θέµα
είναι ότι το πανεπιστήµιο το ξεκινάς για να το τελειώσεις. Όταν
δεν υπάρχει τέλος σε αυτήν τη διαδικασία η αξιολόγηση που υφί-
στασαι από τους διεθνείς οργανισµούς αξιολόγησης και από
οποιουσδήποτε αξιολογητές, ξεκινάει µε µειονέκτηµα.

Με αυτό που κάνετε µπορεί να κάνετε και τον καλό και να δι-
ευκολύνετε κάποιους ανθρώπους, που εν πάση περιπτώσει από
το 2011 ήξεραν κι όµως δεν µπόρεσαν, αλλά από την άλλη δεν
διευκολύνετε τον πτυχιούχο, δεν διευκολύνετε τα ιδρύµατα.
Τους δηµιουργείτε µειονεξία σε ό,τι αφορά τη βαθµίδα της αξιο-
λόγησης που κάθε χρόνο γίνεται από διεθνείς αξιολογητές και
που έχουν πολύ µεγάλη σηµασία για τους φοιτητές µας, για τα
πανεπιστήµιά µας, γενικότερα για την τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Ανέφερα δύο θέµατα µε τα οποία διαφωνώ. Τώρα θα αναφέρω
δύο θέµατα µε τα οποία συµφωνώ.

Κατά πρώτον, όπως διαµορφώσατε το άρθρο 27 θα το ψηφί-

σουµε. Το άρθρο 27, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σχετίζετε µε
τις αναδροµικές καθορισθείσες από τη νοµολογία αλλά και από
τον νόµο ΣΥΡΙΖΑ οφειλές των πανεπιστηµιακών που µετείχαν σε
εταιρείες και ασκούσαν ελεύθερο επάγγελµα. Η αναδροµικό-
τητα, έτσι, µετά από κάποια χρόνια –δεκαπέντε για κάποιον, εί-
κοσι για άλλον- είναι µια δολοφονική ενέργεια, αν εισαχθεί. Ό-
πως είχε εισαχθεί σκότωνε ανθρώπους, διέλυε ανθρώπους, διέ-
λυε οικογένειες. 

Τώρα, όπως έχετε διαµορφώσει τη διάταξη µε το 20% της ανα-
δροµικής οφειλής επί των καθαρών κερδών, όχι των ακαθαρί-
στων, δεν υπάρχει λόγος να µην ψηφιστεί. Μπορεί κάποιους να
τους επιβαρύνει, αλλά όλη η ελληνική κοινωνία έχει επιβαρυνθεί.
Συνεπώς, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη θα ψηφίσει τη διάταξη
έτσι όπως διαµορφώθηκε. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω αναφορά σε µία ενέργεια
θαρραλέα του Υπουργείου Παιδείας, που αποδέχθηκε και ενσω-
µάτωσε στο δίκαιό του µία τροπολογία που καταθέσαµε µε τον
κ. Κωνσταντόπουλο και που την παλεύω εγώ προσωπικά από τις
τελευταίες εβδοµάδες της ύπαρξής µου στο Υπουργείο Παι-
δείας, ως Υπουργός, αλλά και ως Βουλευτής της Αντιπολίτευσης
από τον Φεβρουάριο του 2015.

Υπάρχει ένα πρόβληµα µε το πειθαρχικό δίκαιο. Το πειθαρχικό
δίκαιο για το πανεπιστήµιο κατά βάση έρχεται από την δεκαετία
του 1930. Σε άλλες συνθήκες, άλλες αξιολογήσεις της αρνητικής
σηµασίας που έχουν οι εγκληµατικές ενέργειες, µικρές, µεσαίες,
µεγάλες, σε άλλη φάση της απαξίας, όπως την εκτιµά ο νοµοθέ-
της, για µια ενέργεια ενός ανθρώπου, έπρεπε να υπάρξει µία
προσαρµογή δικαιοσύνης, αλλά ταυτόχρονα και επιείκειας.

Δεν µπορεί να πετάγεται στον δρόµο ένας άνθρωπος, επειδή
έσφαλε για ένα αδίκηµα που δεν επισύρει µεγάλη ποινή και ούτε
έχει ιδιαίτερη απαξία, όπως έχουν οι ενεργητικές-παθητικές δω-
ροδοκίες, όπως οι απιστίες, οι παραβάσεις καθήκοντος. Αυτά τι-
µωρούνται και ο καθηγητής αποβάλλεται και µε την επιβολή
πειθαρχικής ποινής. Όχι όµως για µικρές πράξεις παραβατικές
περί την υπηρεσία, που ο δικαστής έκρινε αµετακλήτως ότι δεν
έχουν ιδιαίτερη απαξία και τιµώρησε µε ελαφρά ποινή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώνετε, κύριε
Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πάρα πολύ σωστή είναι η επιλογή σας
να το δεχθείτε. 

Καταθέτω και το εξής ως πληροφορία. Δεν έχουµε συζητήσει
ποτέ για τα θέµατα της εκπαίδευσης. Εγώ σας το έχω προτείνει
και σας έχω προτείνει και τον θεσµικό τρόπο που έχω κατοχυ-
ρώσει. Να καλέσετε όλους τους προηγούµενους Υπουργούς
Παιδείας. 

Υπήρξε ένας διάλογος µε ΟΛΜΕ και ΔΟΕ που διακόπηκε λόγω
της πτώσης της προηγούµενης Κυβέρνησης. Με την ΔΟΕ και την
ΟΛΜΕ –έκλεισα, κύριε Πρόεδρε- είχαµε συµφωνήσει ότι πρέπει
να αλλάξει το πειθαρχικό δίκαιο και στην δευτεροβάθµια και την
πρωτοβάθµια. Είχαµε σχεδόν τελειώσει.

Άλλο είµαι αυστηρός εκεί που πρέπει, σε αυτούς που προ-
σβάλλουν –και έκλεισα, κύριε Πρόεδρε- τη γενετήσια ελευθερία,
λόγου χάρη, µικρών ανθρώπων και άλλο ένα αµείλικτο πειθαρ-
χικό δίκαιο, που είσαι στο έλεος του οποιουδήποτε καταγγέλλον-
τος. Είναι ώριµος ο διάλογος. Είχε φτάσει στο τέλος στα τέλη
του 2014. Αναλάβατε την ευθύνη να φέρετε για την πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια µία αντίστοιχη µε τη σηµερινή διάταξη στη
Βουλή εδώ για να την ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο τε-

λευταίος από τον κατάλογο των οµιλητών, ο κ. Κεφαλογιάννης.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Σαρίδης ως Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων. Μετά τον κ. Σαρίδη θα µιλή-
σουν οι εισηγητές και ειδικοί αγορητές, όσοι εξ αυτών έχει δη-
λωθεί στο Προεδρείο ότι θα µιλήσουν. 

Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρχει ένας χώρος, ένας τοµέας που

µετά από εφτά χρόνια κρίσης συνεχίζει να λειτουργεί σαν να µην
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συνέβησαν και πολλά πράγµατα, αυτός δεν είναι άλλος από τον
χώρο της παιδείας.

Σαν να µην πέρασε µία µέρα, συντηρούµε ένα εκπαιδευτικό
σύστηµα που ελάχιστη σχέση έχει µε την αγορά εργασίας και
την κοινωνία. Το δηµόσιο παραµένει ο µεγαλύτερος εργοδότης
των αποφοίτων των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Συνε-
χίζει να προσλαµβάνει µαζικά τους αποφοίτους γενικού λυκείου
που αποτυγχάνουν να εισαχθούν σε αυτά.

Όσες προσπάθειες αλλαγής επιχειρήθηκαν στο παρελθόν, σε
όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, συνάντησαν µια τεράστια
αντίσταση στο εσωτερικό του εκπαιδευτικού συστήµατος. Οι πε-
ρισσότερες δε από αυτές τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες είτε
έχουν ανακοπεί είτε έχουν ανατραπεί εντελώς. 

Όλως τυχαίως σήµερα παραιτήθηκαν έξι µέλη από το Συµβού-
λιο Ιδρύµατος του Πανεπιστηµίου Αθηνών, αντιδρώντας στην άρ-
νηση του Υπουργού να προχωρήσει σε νέες εκλογές, όπως
προβλέπεται, παρατείνοντας την παράταση της θητείας τους.
Παραιτήθηκαν δε µεταξύ άλλων σπουδαίες προσωπικότητες που
κοσµούσαν το Συµβούλιο όπως ο Αλέξανδρος Νεχαµάς, ο Γιώρ-
γος Τσώκος, ακόµα και ο Τζακ Ντέιβις, ο αρχαιολόγος που τιµή-
θηκε για τις ανασκαφές στην Πύλο. Αν στις παραιτήσεις αυτές
συνυπολογιστούν και οι έξι της προηγούµενης εβδοµάδας από
το Συµβούλιο του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, µπορούµε
πλέον να πούµε κι επίσηµα να σας πιστώσουµε τη συµβολική κα-
τάργηση του νόµου-πλαίσιο του 2011, που βρήκε σύµφωνη την
συντριπτική πλειοψηφία της Βουλής. 

Δυστυχώς πορευόµαστε ακόµα εντός µιας ανοιχτής διεθνο-
ποιηµένης οικονοµίας µε το εκπαιδευτικό σύστηµα µιας περίκλει-
στης και αποµονωµένης διεθνώς κοινωνίας. 

Ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχουµε ασκήσει πάρα πολλές
φορές κριτική στην Κυβέρνηση τόσο για την προχειρότητα και
την έλλειψη προγραµµατικού βάθους όσο και για τη διγλωσσία
και τον ρεβανσισµό µέσα από τον οποίον προσεγγίζετε τα θέ-
µατα της παιδείας.

Νοµίζω, ωστόσο, ότι και το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί
ακόµα µία απόδειξη ότι έχουµε να κάνουµε µε κάτι περισσότερο.
Έχουµε να κάνουµε µε ένα πείραµα κοινωνικής µηχανικής, µε
ένα ακόµα παιχνίδι σύγκρουσης της ιδεολογίας µε την πραγµα-
τικότητα, όπου µέσα από αυτήν τη σύγκρουση νικητής πρέπει να
βγει σώνει και καλά η ιδεολογία. 

Είναι πραγµατικό λάθος -και κάνω κι εγώ την αυτοκριτική µου-
που αντιµετωπίσαµε µεµονωµένα το ζήτηµα των πρότυπων σχο-
λείων, τις εισαγωγικές εξετάσεις στα πανεπιστήµια, τους αιώνι-
ους φοιτητές, τα συµβούλια διοίκησης, την επιλογή των διευθυ-
ντών των σχολείων.

Είναι προφανές ότι θα πρέπει να τα δούµε όλα αυτά ως τεχνι-
κές λεπτοµέρειες µιας άλλης παιδείας, µιας άλλης εκπαιδευτικής
φιλοσοφίας που, κατά τους εµπνευστές της, θα υπονοµεύσει τον
νεοφιλελευθερισµό, θα απονοµιµοποιήσει τις αξίες της παραγω-
γής, της αγοράς, της τεχνοκρατίας και θα ακυρώσει τις όποιες
ταξικές διαφορές.

Αναρωτιέµαι για ποιον, πραγµατικά, λόγο θα θυµόµαστε τη ση-
µερινή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Για την ελλη-
νόγλωσση και τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, που πράγµατι είναι
πολύ σοβαρά ζητήµατα, ή µήπως για τις λοιπές διατάξεις, όπως
είναι η τροπολογία για τους αιώνιους φοιτητές και η παρέµβαση
του κυρίου Υπουργού για την ιδιωτική εκπαίδευση; 

Ξεκινάω από τους αιώνιους φοιτητές. Τι ίσχυε µέχρι τώρα;
Ίσχυε ένα όριο φοίτησης για τους φοιτητές και υποχρέωση εγ-
γραφής σε κάθε εξάµηνο, ώστε να διατηρείται η φοιτητική ιδιό-
τητα. Υπήρχε δε και η πρόβλεψη για διακοπή της φοίτησης και η
επαναφορά της, για παράδειγµα, για τους εργαζόµενους φοιτη-
τές.

Τι κάνετε σήµερα, κύριοι της Κυβέρνησης; Καταργείτε κάθε
όριο φοίτησης και κάθε προϋπόθεση για τη διατήρηση της φοι-
τητικής ιδιότητας. Επαναφέρεται δε και αυτούς που είχαν δια-
γραφεί αυτοδικαίως.

Δεν είναι µόνο ότι απαξιώνετε τα δηµόσια ΑΕΙ και τη λειτουρ-
γία τους, είναι ότι δηµιουργείτε και σοβαρά λειτουργικά προβλή-
µατα, καθώς µε την µη υποχρέωση εγγραφής τα ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα δεν θα γνωρίζουν πόσους φοιτητές θα έχουν

σε κάθε εξάµηνο και σε κάθε µάθηµα. Ερωτώ: Πώς θα προγραµ-
µατίζουν τα µαθήµατά τους, τις αίθουσες, τα εργαστήρια και όλα
όσα απαιτούνται για τη σωστή οργάνωση και λειτουργία τους; 

Όσον αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση, δεν σας απασχολεί αν,
για παράδειγµα, εσείς λέτε ότι η δηµόσια εκπαίδευση δεν είναι
σε καλή κατάσταση κι επίσης αν κάθε λίγο και λιγάκι ανακοινώ-
νονται σχέδια και προθέσεις για αλλαγές, τις οποίες πρώτα απ’
όλα τα ίδια τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ απαξιώνουν. 

Πρώτη προτεραιότητα για το Υπουργείο Παιδείας είναι να
φέρει την ιδιωτική εκπαίδευση στα µέτρα της δηµόσιας. Αντί, λοι-
πόν, να ασχοληθεί µε το 95% των µαθητών, που ταλαιπωρούνται
στα δηµόσια σχολεία, όπως εσείς λέτε, επιθυµεί να «βάλει τάξη»
για το υπόλοιπο 5%. Το πρόβληµα, µάλλον, το συνόψισε ο κύριος
Υπουργός: «Θέλουµε άριστο σχολείο παντού και όχι κάποια σχο-
λεία αρίστων, γιατί η επίκληση της αριστείας έχει οδηγήσει στην
όξυνση των εκπαιδευτικών ανισοτήτων».

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι η αριστεία και όχι η ισοπέδωση, η
αναξιοκρατία και η αδιαφορία που αποτελούν τις µεγάλες πλη-
γές της εκπαίδευσης σήµερα. Αντί να ασχοληθεί η Κυβέρνηση
µε τις τεράστιες ανισότητες που υπάρχουν στη δηµόσια εκπαί-
δευση, τις µεγάλες ελλείψεις σε τακτικό προσωπικό αλλά και σε
υποδοµές, το πρόβληµα της παιδείας διαγνώστηκε ότι είναι οι
ανισότητες των ιδιωτικών εκπαιδευτικών µε τους αντίστοιχους
του δηµοσίου.

Μας κατηγορήσατε, δε, ότι αντιµετωπίζουµε το ιδιωτικό σχο-
λείο ως µία άλλη επιχείρηση. Κύριε Υπουργέ, δεν είναι µία άλλη
επιχείρηση, είναι όµως και επιχείρηση, που σηµαίνει ότι αν –
σωστά- οι απολύσεις δεν πρέπει να είναι αυθαίρετες, αυτό δεν
συνεπάγεται ότι ο έλεγχός τους θα πρέπει να γίνεται από το
Υπουργείο Παιδείας. Ούτε, βέβαια, η κρατική εποπτεία µπορεί
να καταλήγει σε εξοµοίωση των όρων εργασίας, δηµοσίων και
ιδιωτικών εκπαιδευτικών. 

Θέλετε πραγµατικά να ασχοληθείτε µε την ιδιωτική εκπαί-
δευση; Βοηθήστε τα ιδιωτικά σχολεία να αξιολογούν το προσω-
πικό τους µε βάση τα ειδικότερα κριτήρια που θεσπίζουν, πάντα
στο πλαίσιο της νοµιµότητας. Δώστε τους τη δυνατότητα να εκ-
πονούν τα προγράµµατά τους ελεύθερα, µε επιπλέον µαθήµατα
και δράσεις που επιθυµούν, χωρίς γραφειοκρατικούς περιορι-
σµούς. Εξάλλου, αυτό είναι και το µεγάλο τους συγκριτικό πλε-
ονέκτηµα και από αυτήν την εµπειρία τους µπορεί να ωφεληθεί
πρωτίστως και η δηµόσια εκπαίδευση. 

Αντί να µειώνετε τις ώρες διδασκαλίας και να περιορίζετε τη
λειτουργία των ολοήµερων σχολείων, δώστε κίνητρα στους γο-
νείς, να επιθυµούν να στείλουν τα παιδιά τους σε αυτά. Περισ-
σότεροι εκπαιδευτικοί θα βρουν δουλειά και σχολικές τάξεις θα
αποσυµφορηθούν και µαθητές θα έχουν καλύτερη και προσω-
ποποιηµένη αντιµετώπιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
ούτε η ιδιωτική εκπαίδευση αναµορφώνεται ούτε, πολύ περισσό-
τερο, αλλάζει η δηµόσια παιδεία, τουλάχιστον, στις µεγάλες ανι-
σότητες που τη µαστίζουν. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο προσπα-
θείτε να κερδίσετε περισσότερες ψήφους. Τουλάχιστον έτσι πι-
στεύετε. Αν σας ενδιαφέρει, όµως, κατ’ ελάχιστον το µέλλον των
νέων αυτού του τόπου, τα µεγάλα ζητήµατα είναι άλλα. 

Το ζητούµενο είναι ποιος θα αλλάξει τον συσχετισµό ισχύος
που κυριαρχεί στη µεταπολιτευτική περίοδο και ευνοεί µόνο την
αδράνεια, ποιος θα περιορίσει τη σπατάλη και το κόστος της εκ-
παίδευσης, όχι εις βάρος των µαθητών και των ευκαιριών τους,
χωρίς δηλαδή να καταργεί µαθήµατα, τοµείς και ειδικότητες και
να µειώνει τη λειτουργία των σχολείων όπως πράττεται.

Το ζητούµενο είναι ποιος θα αλλάξει τον προσανατολισµό,
ώστε τα ελληνικά ιδρύµατα αντί να εκπαιδεύουν τους γιατρούς
της Γερµανίας και τους µηχανικούς του Κατάρ µε χρήµατα των
Ελλήνων φορολογουµένων, να µπορούν να προσελκύουν ξένους
φοιτητές συµβάλλοντας στην ελληνική οικονοµία. 

Ποιος θα σταµατήσει την εξαπάτηση των νέων ότι θα διορι-
στούν κάποτε στο δηµόσιο για να προσελκύονται µε το αζηµίωτο
των φροντιστηρίων στο γενικό λύκειο και να στριµώχνονται στην
είσοδο των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων;

Ποιος θα ξαναδώσει στην τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση
τη θέση που της αρµόζει για να γίνει ελκυστικότερη από το γε-
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νικό λύκειο, όπως συµβαίνει στις πιο ανεπτυγµένες χώρες της
Ευρώπης;

Ποιος θα εισάγει την αξιολόγηση, τη λογοδοσία και τη διαφά-
νεια παντού και όλα στην εκπαίδευση;

Τέλος, ποιος θα αποκεντρώσει το πιο συγκεντρωτικό σύστηµα
παιδείας, θα το προφυλάξει από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες
και τον συντεχνιασµό;

Φέρτε παρόµοιες προτάσεις, κύριε Υπουργέ, και εδώ είµαστε
για να τις συζητήσουµε. Σταµατήστε, όµως, κάποια στιγµή να δί-
νετε µάχες εντυπώσεων και λαϊκισµού απέναντι σε φανταστικούς
ταξικούς εχθρούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τον κ. Κεφαλο-
γιάννη ολοκληρώνεται, όπως είπαµε, ο κατάλογος των οµιλητών.
Θα δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Ένωσης Κεντρώων, τον κ. Σαρίδη, και µετά θα ακολουθήσουν οι
τοποθετήσεις των εισηγητών και των ειδικών αγορητών.

Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε κάτι που είπε ο σεβαστός

φίλος µου, που εκλέγεται κιόλας και στην ίδια περιφέρεια, ο κ.
Μηταφίδης. Δεν πρόκειται για ιδεολογικό πόλεµο, πρόκειται για
κοµµατικό πόλεµο. Αυτή είναι η αλήθεια. Κοµµατικός είναι ο πό-
λεµος, δεν είναι ιδεολογικός, συνάδελφοι. Αυτό συµβαίνει γιατί
δεν µπορούµε αλλού να νοµοθετούµε νεοφιλελεύθερα και αλλού
να νοµοθετούµε αριστερά.

Πραγµατικά, µπήκατε στην ελληνική Βουλή στις εκλογές οι
οποίες έγιναν όχι για να νοµοθετήσετε ακριβώς γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο, ήρθατε για να µπορέσετε να αλλάξετε τα πράγµατα
σε όλα τα υπόλοιπα, στα οποία νοµοθετείτε νεοφιλελεύθερα. Τα
εργασιακά είναι κοντά, ήρθατε λέτε για να διαφυλάξετε τις θέ-
σεις εργασίας. Θα δούµε ποιες θέσεις εργασίας θα µπορέσετε
να διαφυλάξετε στη Συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. 

Το άρθρο 28, το περιβόητο άρθρο 28 του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου, λέει ότι: «δεν µπορεί ο σχολάρχης να απολύσει για
σοβαρό λόγο κάποιον αν δεν...». Είναι δυνατόν; Τι λέτε; Όλοι οι
δάσκαλοι, όλοι οι καθηγητές έχουν την ίδια παιδαγωγική επάρ-
κεια; Όλοι µπορούν το ίδιο; Δεν υπάρχει το καλό; Δεν υπάρχει
το καλύτερο; Όλοι όσοι παίρνουν πτυχία είναι το ίδιο; Όλοι όσοι
παίρνουν πτυχία µπορούν; Στα ιδιωτικά νοσοκοµεία εφαρµό-
ζουµε το ίδιο; Λειτούργηµα το ένα, λειτούργηµα το άλλο. Έχουµε
πάει ποτέ στο ιδιωτικό νοσοκοµείο να πούµε ότι θα διώξεις έναν
γιατρό εάν δεν; Γιατί; Γιατί στο νοσοκοµείο µιλάµε για το µέλλον
µιας ανθρώπινης ζωής. Ποιος σας είπε ότι η παιδεία είναι λιγό-
τερο; Εδώ µιλάµε για το µέλλον ενός έθνους για το οποίο έχουν
χαθεί πολλές ζωές. Έχουν χάσει πάρα πολλοί άνθρωποι το µέλ-
λον τους για το µέλλον ενός έθνους. Το ελληνικό σχολείο είναι
ένα, όπως και η παιδεία. 

Το είπαµε και χθες: Δεν υπάρχει δηµόσια ή ιδιωτική παιδεία.
Υπάρχει δηµόσια ή ιδιωτική εκπαίδευση. Σήµερα θα έπρεπε να
συζητούσαµε τον σκοπό της παιδείας. Δεν το κάναµε. Αντιθέτως,
συζητάµε ένα διαχειριστικό νοµοσχέδιο, στο οποίο έχουµε πάρα
πολλές υπουργικές αποφάσεις. Δεν µπορούµε να εξουσιοδοτή-
σουµε τον Υπουργό να δράσει όπως θέλει. Δεν µπορούµε να νο-
µοθετούµε µε βάση εικασίες και ασάφειες. 

Συζητήσαµε για τα εργασιακά θέµατα. Δεν θα στηρίξουµε το
άρθρο 28 και τοποθετηθήκαµε πάνω σε αυτό. 

Θα στηρίξουµε, όµως, το άρθρο 27, γιατί ο Υπουργός προχώ-
ρησε σε µια τροποποίηση, η οποία τον τιµά, σε µια βελτίωση του
άρθρου και µετά την τοποθέτηση του Προέδρου της Ένωσης
Κεντρώων, του Βασίλη Λεβέντη. Εµείς θα το στηρίξουµε αυτό το
άρθρο. Η Ελλάδα απαιτεί ένα περιβάλλον µε συνεργασίες. Σε µια
οικονοµία, όπως είναι η δική µας αυτήν τη στιγµή, πρέπει να κοι-
τάξουµε όλες τις πλευρές και την πλευρά του επιχειρείν. 

Η Ένωση Κεντρώων έχει δεσµευτεί απέναντι όχι µόνο στους
ψηφοφόρους της, αλλά και στον ελληνικό λαό ότι θα ασκήσει
υπεύθυνη αντιπολίτευση. Με λίγα λόγια θα στηρίξουµε τα σωστά
και τα δίκαια και θα καταψηφίσουµε τα άδικα. 

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο παραδεχόµαστε ότι έχει γίνει
µια σοβαρή δουλειά στα Κεφάλαια Α’ και Β’, που θα τα στηρί-

ξουµε. Θα τοποθετηθούµε «παρών» επί της αρχής για τους λό-
γους τους οποίους έχουµε αναλύσει και χθες και σήµερα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σαρίδη. 

Ξεκινάµε µε τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές. Πρώτος
είναι ο κ. Θηβαίος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Τρία λεπτά θα δώσουµε σε
όλους. Μια ανοχή θα υπάρξει, αλλά ας φροντίσουµε να είµαστε
κι εµείς συνεπείς στον χρόνο. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ολοκληρώθηκε µια συζήτηση που, όπως ήταν αναµενόµενο,

φάνηκαν ξεκάθαρα οι πολιτικές και ιδεολογικές αντιθέσεις που
υπάρχουν σε αυτό το κυρίαρχο θέµα της παιδείας και της εκπαί-
δευσης. 

Θα ήθελα να σταθώ σε ορισµένα σηµεία και επιχειρήµατα που
ακούστηκαν, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο και ιδιαίτερα για την
ιδιωτική εκπαίδευση. Ακούστηκε ότι είµαστε εχθροί της αξιολό-
γησης. Αυτή η καραµέλα της αξιολόγησης ας γίνει κάτι πιο συγ-
κεκριµένο πια. Σαφώς και είµαστε αντίθετοι στην αξιολόγηση του
ενός, του σχολάρχη, στην αξιολόγηση του ενός διευθυντή διεύ-
θυνσης που είχατε εσείς, του ενός σχολικού συµβούλου που εί-
χατε εσείς και που οδηγούσε σε απολύσεις εκπαιδευτικών. 

Η Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει «ναι» στην αξιολόγηση, αλλά µε
συλλογικές µορφές που θα αναβαθµίζουν τη δηµόσια εκπαί-
δευση, τον εκπαιδευτικό, το σχολείο. Σ’ αυτόν λοιπόν τον διάλο-
γο σας καλούµε γι’ αυτήν την αξιολόγηση. 

Αντιµετωπίζονται οι σχολάρχες σαν πρόσωπα υπεράνω υπο-
ψίας. Και σαφώς δεν κατηγορούνται όλοι. Κάποιοι είναι αυτοί
που έχουν δηµιουργήσει τα προβλήµατα. Ξεχνάµε όµως ότι στό-
χος µιας επιχείρησης είναι το κέρδος. Και γι’ αυτό γίνεται αυτή
η συζήτηση. Εκεί είναι όλη η διαφωνία µας. Πιστεύουµε ότι δεν
είναι αµιγώς επιχείρηση. Αυτό είναι κάτι καθαρό, όπως λέει το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Πώς το καταλαβαίνει ο καθένας αυ-
τό; Πώς το υπερασπίζεται υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος αυτό
το θέµα; 

Ένα άλλο ζήτηµα πολύ σηµαντικό. Ακούστηκε ένα επιχείρηµα
-επιτρέψτε µου- ότι ο µέσος όρος στα ιδιωτικά σχολεία στις πα-
νελλαδικές ήταν δεκαπέντε. Πολύ κακός βαθµός. Στα δηµόσια
σχολεία ήταν δώδεκα. Ε, λοιπόν, σας πληροφορώ ότι στο 1ο Λύ-
κειο Λιβαδειάς, που είχα την τιµή να υπηρετώ πριν βγω Βουλευ-
τής, που το 50% των µαθητών αντικειµενικά δεν µπορούν να πάνε
σε ιδιωτικό σχολείο γιατί δεν έχουν τα λεφτά οι γονείς τους, γιατί
είναι Ροµά, γιατί είναι προσφυγόπουλα, ο µέσος όρος είναι πολύ
µεγαλύτερος, είναι στο 16,3. Εγώ δεν θα το έστελνα ποτέ σε ένα
ιδιωτικό σχολείο το παιδί µου. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα του δηµόσιο σχολείου. Διότι όταν
βγάζουµε ποσοστά και στατιστικά στοιχεία, να βλέπουµε ποια
παιδιά πάνε στο ιδιωτικό σχολείο και ποια παιδιά πάνε στο δηµό-
σιο σχολείο. Νοµίζω, λοιπόν, ότι όλη η συζήτηση που γίνεται και
γίνεται µε έναν τρόπο -επιτρέψτε µου την έκφραση- υποκριτικό,
κρύβει τη µεγάλη ταξική πραγµατικότητα που υπάρχει σήµερα
στην Ελλάδα. Τι σηµαίνει για εµάς το δικαίωµα του να επιλέγουµε
ελεύθερα, η έννοια της ελευθερίας και της δηµοκρατίας; Όλα τα
παιδιά, τα ελληνόπουλα, να έχουν ίσες ευκαιρίες στη µόρφωση,
την εργασία τη ζωή µέσα από τη δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση.
Αυτό είναι ελευθερία, αυτό είναι δηµοκρατία, αυτό θα υπηρετή-
σουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Θηβαίο. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµος
Χαρακόπουλος. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο-κουρελού που

συζητούµε ξεκίνησε ως νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση εκ-
παίδευση στο εξωτερικό και στη συνέχεια άρχισαν να προστίθεν-
ται διατάξεις για τη διαπολιτισµική εκπαίδευση, για τα παράτυπα
πτυχία στα ΤΕΕ, τα ιδιωτικά σχολεία, την εκπαίδευση των προ-
σφυγοπαίδων, αλλά και τροπολογίες για τα φροντιστήρια και τα
κέντρα ξένων γλωσσών χωρίς κανέναν διάλογο µε τους εµπλε-
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κόµενους φορείς, όπως οι ίδιοι κατήγγειλαν. Και βεβαίως, µαζί
µε την εκπρόθεσµη τροπολογία για την ειδική αγωγή, είχαµε και
µια σειρά από εκπρόθεσµες και άσχετες τροπολογίες. 

Κύριε Υπουργέ, αυτός ο τρόπος που νοµοθετεί η Κυβέρνηση
µε νυχτερινές τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, αιφνιδιάζον-
τας τη Βουλή, δεν την τιµά. Με αυτήν την τακτική η Κυβέρνηση
δείχνει ότι θέλει άρον-άρον, µε συνοπτικές διαδικασίες, χωρίς
συζήτηση, να περάσει ρυθµίσεις που πολλές φορές ανατρέπουν
τη ζωή των συµπολιτών µας. Η διαδικασία αυτή υποβαθµίζει το
νοµοθετικό έργο και προσβάλλει και τους Βουλευτές που δεν
έχουν τον χρόνο να µελετήσουν ουσιαστικά και σε βάθος τις τρο-
πολογίες, τις διατάξεις που γίνονται νόµοι του κράτους. 

Δείγµα -θα έλεγα- αυτής της προχειρότητας µε την οποία νο-
µοθετεί η Κυβέρνηση, αν όχι πονηρίας, είναι η νοµοτεχνική βελ-
τίωση για τα φροντιστήρια. Κατατέθηκε χθες νοµοτεχνική βελ-
τίωση, σύµφωνα µε την οποία η εργασία κατά τις διακοπές δεν
αµείβεται µε προσαύξηση. Τοποθετηθήκαµε επί της τροπολογίας
µε βάση αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση και στο παρά πέντε έρ-
χεται η ακριβώς αντίθετη νοµοτεχνική βελτίωση, λέγοντας ότι και
η εργασία στις διακοπές θα αµείβεται µε προσαύξηση.

Τελικά επιφέρετε σχολειοποίηση και του φροντιστηρίου; Δη-
λαδή εάν ένα φροντιστήριο λειτουργεί τον Ιούλιο, θα καταβάλλει
αποδοχές µε προσαύξηση στους εργαζόµενους εκπαιδευτικούς;
Μήπως αυτός ο υπερβάλλων ζήλος να φανείτε αρεστοί στους
εκπαιδευτικούς των φροντιστηρίων και της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης οδηγεί στα αντίθετα αποτελέσµατα, κύριε Υπουργέ, και τε-
λικά οδηγήσει σε λουκέτα στα συνοικιακά φροντιστήρια και στην
έξαρση των ιδιαίτερων µαθηµάτων;

Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε πριν από λίγο τον Υπουργό κ. Κα-
τρούγκαλο ο οποίος εξαπέλυσε µια προσωπική επίθεση στον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κυριάκο Μητσοτάκη,
επικαλούµενος ψεύδη. Απευθύνθηκε στην Ολοµέλεια επικαλού-
µενος ψευδή στοιχεία. Κατανοώ ότι εν όψει ανασχηµατισµού
µπορεί να θέλει να δώσει εξετάσεις στον Πρωθυπουργό. 

Γνωρίζουν, όµως, όλοι ότι µόλις έγινε αποδέκτης των καταγ-
γελιών σχετικά µε τα παράτυπα πτυχία, τους παράτυπους τίτ-
λους που χορηγήθηκαν από ΤΕΕ στο παρελθόν, αµέσως τις
έστειλε στο Σώµα Ελεγκτών Επιθεωρητών Δηµόσιας Διοίκησης.
Εάν έσπασε το απόστηµα των πλαστών τίτλων, των πλαστών πτυ-
χίων στον δηµόσιο τοµέα, αυτό έγινε επί Υπουργίας του Κυριά-
κου Μητσοτάκη στο Υπουργείο Δηµόσιας Διοίκησης. Δεν περι-
µένω να το αναγνωρίσετε. Αλλά µην καταφεύγετε και σε τέτοια
σκανδαλώδη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας.

Όσον αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση, νοµίζω ότι από τη συ-
ζήτηση καταδείχτηκε ότι οι ιδεοληψίες σας είναι αυτές που σας
οδηγούν σε αυτή τη µανία. Είναι οι ιδεοληψίες που έχετε έναντι
οποιασδήποτε δραστηριότητας του ιδιωτικού τοµέα.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα σε πανηγυρικό τόνο και κατ’ επα-
νάληψη να διαβεβαιώνετε ότι τα σχολεία για πρώτη φορά φέτος
τον Σεπτέµβρη θα λειτουργήσουν κανονικά. Μακάρι! Δεν είναι,
όµως, αυτό αληθές. Οι εκπαιδευτικοί που µας ακούν ξέρουν ότι
και το 2008 και το 2009 Αύγουστο µήνα, ευρισκόµενοι πολλοί
στις παραλίες, ενηµερώνονταν µε sms για το σχολείο στο οποίο
θα διορίζονταν, για το σχολείο στο οποίο θα εργάζονταν τη νέα
σχολική χρονιά. Επίσης, και οι καθυστερήσεις που υπήρξαν το
επόµενο διάστηµα των συγκυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας
δεν συγκρίνονται επ’ ουδενί µε τις καθυστερήσεις που υπήρχαν
το 2015. Μακάρι να λειτουργήσουν κανονικά τα σχολεία, αλλά
δεν µπορεί αυτό να παρουσιάζεται ως άθλος. 

Και από τη µία πανηγυρίζετε, αλλά από την άλλη µας είπατε
για πολιτικές τρικλοποδιές που κάποιοι σας βάζουν για να µην
λειτουργήσουν κανονικά τα σχολεία. Τέτοιες καταγγελίες δεν
µπορεί να αιωρούνται. Εάν έχετε κάτι συγκεκριµένο για την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, να το πείτε. Δεν µπορεί από τη µία να ζη-
τάτε συναίνεση από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και από τα
άλλα κόµµατα της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης και από την άλλη
να αφήνετε να αιωρούνται τέτοιες καταγγελίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, σας παρακαλώ να ολοκληρώνετε.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μήπως χτίζετε άλλοθι, γιατί δεν
είστε σίγουρος ότι θα λειτουργήσουν κανονικά τα σχολεία;

Η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης οδηγεί τα πράγ-
µατα στον χώρο της παιδείας πίσω στη δεκαετία του ’80, όπου
οφείλονται οι περισσότερες παθογένειες που ταλανίζουν τη χώ-
ρα.

Η Νέα Δηµοκρατία αύριο ως κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη θα καταργήσει τον νόµο Φίλη, που, όπως
φαίνεται, η Πλειοψηφία θα ψηφίσει.

Δεν ξέρω αν έχω τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στις
υπουργικές και βουλευτικές τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρακόπου-
λε, νοµίζω έγινε απ’ όλους αποδεκτό, µετά και την πρόταση του
Προεδρείου, να είναι τρίλεπτες οι παρεµβάσεις των εισηγητών
και των αγορητών. Ήδη φτάσαµε στα έξι λεπτά. Αξιοποιήσατε
διπλάσιο χρόνο. Τι να σας πω; Είχατε όλη τη διάρκεια, τόσες
ώρες συνεδρίασης, να πάρετε τον λόγο να αναφερθείτε σε τρο-
πολογίες.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ως εισηγητής µίλησα µόνο το
πρωί, κύριε Πρόεδρε, και για οκτώ λεπτά. Η διαδικασία που ακο-
λουθείται είναι fast track.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, εντάξει. Ποιο
είναι το αίτηµά σας, για ποιες τροπολογίες;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο λεπτά για να εξηγήσω ορι-
σµένα πράγµατα για τις τροπολογίες. Αλλά αν δεν υπάρχει χρό-
νος, τι να σας πω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Την πρόθεση ψή-
φου του κόµµατός σας θέλετε να καταθέσετε;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επ’ αυτών δεν θα θέλατε να µι-
λήσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, εγώ δεν θέλω
να σας στερήσω τον λόγο, αλλά αν είναι να µακρηγορήσετε, να
πάρετε άλλα δύο-τρία-τέσσερα λεπτά δικαίως µετά και οι υπό-
λοιποι αγορητές, αλλά και όσοι µίλησαν, όπως ο κ. Θηβαίος, θα
διαµαρτύρονται.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σταθώ σε δύο. Σε ένα λεπτό
ολοκληρώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όσον αφορά τις υπουργικές
τροπολογίες, για µεν την τροπολογία της ειδικής αγωγής είχα
την ευκαιρία να καταδείξω το αποσπασµατικό του εγχειρήµατος.
Νοµίζω πως το γεγονός ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί για την ειδική
αγωγή µε µια εκπρόθεσµη τροπολογία δείχνει τη σηµασία που
αποδίδει σε αυτήν.

Για το Σκοπευτήριο της Καισαριανής ο τοµεάρχης µας, ο κ.
Αθανασίου, νοµίζω, κατέδειξε το πρόβληµα που υπάρχει µε τη
δικαστική εµπλοκή. Ζητούµε να αποσυρθεί µέχρι να τελεσιδική-
σει η υπόθεση στη δικαιοσύνη.

Στην τροπολογία για τα ΑΕΙ και µόνο η ρύθµιση για τους αι-
ώνιους φοιτητές αρκεί για να την καταψηφίσουµε. Και έρχεται
σήµερα, µετά και τις παραιτήσεις µελών των συµβουλίων ιδρυ-
µάτων στα πανεπιστήµια, που καταγγέλλουν την Κυβέρνηση ότι
µε µεθόδευση απαξιώνει τα συµβούλια ιδρυµάτων. 

Για τις βουλευτικές τροπολογίες των κυβερνητικών Βουλευ-
τών, όλες εκπρόθεσµες, είναι εµφανές ότι είναι κατ’ υπουργική
υπαγόρευση για να αποφύγει τον σκόπελο του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους.

Θέλω να πω ότι µετά την επαναδιατύπωση της τροπολογίας
για τους αφυπηρετήσαντες καθηγητές ΑΕΙ ψηφίζουµε «ναι». Δεν
συµφωνούµε µε τις προσωποπαγείς ρυθµίσεις της τροπολογίας
649/70.

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Το άρθρο 27;
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας είπαµε ότι εµείς δεν θα

συµφωνήσουµε σε αναδροµικότητα φορολόγησης. Κάνετε
σκόντο, εµείς δεν θα κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να µην
γίνεται διάλογος.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµ-
µα Ελλάδας κ. Τάσσος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Έγινε πολλή κουβέντα περί ελευθερίας και ο κ. Βορίδης, βέ-
βαια, είπε ότι ελευθερία είναι το δικαίωµα της επιλογής. Για εµάς
ελευθερία είναι τι είναι αναγκαίο να κάνουµε ώστε εγώ και εσείς
να ζούµε καλά, να απολαµβάνουµε τα κοινωνικά αγαθά της υ-
γείας, της παιδείας, του αθλητισµού, του πολιτισµού. 

Λέµε, λοιπόν, ότι µε βάση αυτήν την αντίληψη περί ελευθερίας,
που εµείς έχουµε, -αυτή η αντίληψη που λέει ότι ελευθερία είναι
η συνειδητοποίηση της ανάγκης- µακάρι αυτήν την αντίληψη να
είχε και η Κυβέρνηση. Γιατί αν την είχε αυτήν την αντίληψη, τότε
θα κατανοούσε ότι κοινωνικά αγαθά και καπιταλισµός, όπου τα
πάντα είναι εµπορεύµατα προς πώληση µε σκοπό το κέρδος, δεν
µπορεί να υπάρξουν. Και, εποµένως, παιδεία και επιχειρηµατική
δραστηριότητα δεν είναι έννοιες συµβατές. Η παιδεία είναι ένα
δηµόσιο κοινωνικό αγαθό και εποµένως θα πρέπει να ανήκει στην
κοινωνία, δεν µπορεί να είναι εµπόρευµα προς πώληση µε σκοπό
το κέρδος ή να το πω και ολίγον κέρδος, κατά το ολίγον έγκυος.
Κοινωνικά αγαθά και καπιταλισµός είναι έννοιες ασύµβατες.
Αυτά όσον αφορά τον περί ελευθερίας λόγο.

Τώρα εδώ θα είµαι λίγο πιο πεζός και θα αναφερθώ στην τρο-
πολογία αυτή που αφορά τις ρυθµίσεις για τη λειτουργία των θε-
άτρων και άλλων χώρων διεξαγωγής παραστάσεων, όπου
προβλέπεται ότι θα πρέπει αυτοί που έχουν τα θέατρα µέχρι τις
31 Δεκεµβρίου 2016 να έχουν υποβάλει συγκεκριµένη µελέτη για
την πυρασφάλεια.

Εµείς λέµε ότι αυτό θα πρέπει να παραταθεί, να πάει τουλάχι-
στον µέχρι τον Μάιο του 2017 ή ακόµα καλύτερα να πάει µέχρι
τον Σεπτέµβριο του 2017, που είναι και η ηµεροµηνία που επι-
τρέπεται να συνεχίσουν τη λειτουργία τους τα ήδη υπάρχοντα.
Εποµένως, ζητούµε αυτή την επέκταση του χρονικού ορίου, από
τις 31 Δεκεµβρίου του 2016 να πάει κατ’ ελάχιστον µέχρι τον
Μάιο του 2017 και κατά µέγιστο µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2017.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τάσσο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µου

δώσατε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, σας

ρωτήσαµε, σας κάναµε νόηµα και µου είπατε ότι δεν θέλετε τον
λόγο, ότι δεν πρόκειται να τοποθετηθείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το κατάλαβα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όλοι οι άλλοι ειδικοί
αγορητές καταλαβαίνουν το Προεδρείο και µόνο εσείς δεν το κα-
ταλάβατε; Εγώ δεν προτίθεµαι να σας στερήσω τον λόγο, αλλά
µε εκπλήσσετε ζητώντας τον λόγο. 

Κύριε Μαυρωτά, κοινοβουλευτικά προηγείται ο κ. Κωνσταντό-
πουλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Να πάρει τον λόγο ο κ.

Μαυρωτάς και µετά θα µιλήσω εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαυρωτά,

έχετε τον λόγο. 
Μετά ακολουθεί ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παίρνω τον λόγο για δύο λεπτά µόνο,

κύριε Πρόεδρε.
Στο νοµοσχέδιο για την ελληνόγλωσση και τη διαπολιτισµική

εκπαίδευση υπάρχουν αρκετά άρθρα τα οποία θα υπερψηφί-
σουµε. Όµως, στο άρθρο 28, που ήταν και το επίµαχο όλη αυτή
την περίοδο και αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση, κάναµε µια συγ-
κεκριµένη πρόταση συµβιβαστική. Προσπαθήσαµε, δηλαδή, να
βρούµε µια χρυσή τοµή µεταξύ των διαφορετικών απόψεων. Το
Υπουργείο, όµως, δεν τόλµησε να κάνει το βήµα, το οποίο είχε
αφήσει να διαφανεί ότι το σκεφτόταν στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, να υιοθετήσει δηλαδή µια πρόταση έστω και αν
προέρχεται από άλλο κόµµα. Σηµασία δεν έχει, κατά τη γνώµη
µας, η πατρότητα µιας πρότασης για την αποδοχή της, αλλά το
περιεχόµενό της.

Ένα παράπονο που συνεχίζουµε να έχουµε είναι για τον τρόπο
νοµοθέτησης µε τις συνεχείς τροπολογίες, που τώρα πια εκτός
από τα πολυνοµοσχέδια έχουµε και τις πολυτροπολογίες που έρ-
χονται κατά ριπάς και µάλιστα µέχρι την τελευταία στιγµή και νο-

µοτεχνικές βελτιώσεις που ανατρέπουν προηγούµενες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, στις οποίες είχαµε ουσιαστικά δοµήσει την
οµιλία µας το πρωί. Θέλω να πω ότι γενικά αυτή η αιφνιδιαστική
νοµοθέτηση µόνο τριβές δηµιουργεί και δεν βοηθά τις συναινέ-
σεις που είναι απαραίτητες για τις µεγάλες αλλαγές που έχει
ανάγκη όχι µόνο ο τόπος µας, αλλά ειδικά ο τοµέας της παιδείας
που περισσότερο εδώ πέρα υπηρετούµε. 

Τέλος, θα κλείσω, εκφράζοντας τη λύπη µου για τις παραιτή-
σεις των µελών από τα συµβούλια ιδρυµάτων αρκετών πανεπι-
στηµίων, του Μετσοβίου Πολυτεχνείου, του ΕΚΠΑ, της Θεσσαλο-
νίκης. Παραιτήθηκαν ουσιαστικά, γιατί δεν αποδέχθηκαν την πα-
ράταση της θητείας τους, καθότι η Κυβέρνηση δεν θέλει να κι-
νήσει τις διαδικασίες για νέες εκλογές στα συµβούλια των
ιδρυµάτων. Ελπίζουµε αυτό περισσότερο να σας προβληµατίσει
παρά να σας χαροποιήσει.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµπα-

ράταξη, ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία είναι ένα κοινωνικό αγαθό και
ως κοινωνικό αγαθό θα πρέπει να αντιµετωπίζεται. Ιδιαίτερα χρει-
άζεται συναίνεση, διαβούλευση, διάλογο, κάτι το οποίο δεν κα-
τέστη δυνατό θα έλεγα να γίνει εν τοις πράγµασι όπως θα έπρε-
πε. 

Θα έλεγα ότι η όλη διαδικασία που ακολουθήθηκε ήταν ένας
παράδοξος τρόπος, ώστε να αλλάξει η φυσιογνωµία του νοµο-
σχεδίου. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο, ενώ ήρθε ως νοµοσχέδιο της
ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης του εξωτερικού, µε το άρθρο για
την ιδιωτική εκπαίδευση άλλαξε η φυσιογνωµία του. Φυσικά,
αυτά που άλλαξαν πολύ περισσότερο τη φυσιογνωµία αυτού του
νοµοσχεδίου ήταν η ειδική αγωγή και φυσικά οι πολλές τροπο-
λογίες που ήρθαν προς συζήτηση. 

Αναφέρθηκα διεξοδικά και εκτενώς τόσο ως προς το νοµοσχέ-
διο όσο και ως προς τα άρθρα της ιδιωτικής εκπαίδευσης και της
ειδικής αγωγής. Όµως, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας υπεν-
θυµίσω έναν διάλογο, τον οποίο εσείς προκρίνατε µαζί µε τον
Πρωθυπουργό τον Σεπτέµβριο του 2015 και ήσασταν αυτοί οι
οποίοι δεν τον σεβάστηκαν. 

Τότε είχαν προτείνει να γίνει ένας διάλογος σε βάθος, να
υπάρξει διαβούλευση και τα προκρίµατα του διαλόγου να έρθουν
στη Βουλή και να γίνουν νοµοθετήµατα. Λείπουν σήµερα τόσο
τα συµπεράσµατα όσο και οι προτάσεις του ΙΕΠ και του ΕΣΥΠ.
Πιστεύω ότι θα ήταν προς µια άλλη κατεύθυνση η όλη διαδικασία
του διαλόγου, αν είχαµε τις προτάσεις τόσο του ΙΕΠ όσο και του
ΕΣΥΠ.

Τώρα ως προς τα διαπολιτισµικά στοιχεία και των σχολείων,
που πραγµατικά θέλουµε ως Έλληνες πολίτες να έχουµε στη
χώρα µας, πιστεύω ότι είναι χρέος και υποχρέωση όλων µας να
σταθµίσουµε τα πράγµατα και να δούµε τις αξίες τόσο κατά της
φτώχειας φυσικά όσο και της ξενοφοβίας και του ρατσισµού,
γιατί και οι πρόσφυγες θα πρέπει να τύχουν ισότιµης εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας. 

Τα ερωτήµατα µπορεί να είναι πολλά, ιδιαίτερα, θα έλεγα, σχε-
τικά για το ποιο µοντέλο εκπαίδευσης θα προωθηθεί για την έν-
ταξη των αλλόγλωσσων µαθητών και προσφύγων, καθώς επίσης
κατά πόσο µπορούν να συνεχιστούν προγράµµατα της διαπολι-
τισµικής εκπαίδευσης στα πανεπιστήµιά µας.

Όµως, αυτό µε το οποίο θα ήθελα εν κατακλείδι να κλείσω
είναι ότι θα πρέπει να δούµε και µια άλλη γενιά της νεολαίας, της
δικής µας νεολαίας, της νέας γενιάς που αφορά τους Ροµά. Γι’
αυτούς καµία αναφορά. Θα πρέπει, λοιπόν, εδώ να δούµε και το
θέµα των Ροµά ισότιµα και να φέρουµε αυτές τις προτάσεις που
πραγµατικά θα δώσουν και σε αυτούς διέξοδο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο µε τον οποίο ολοκληρώθηκε και ο κύκλος
των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας, κ. Φίλης, για να κλείσουµε
τη συνεδρίαση.
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Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσουν πολύ σύντοµα και οι
άλλοι δύο Υπουργοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,
κύριε Υπουργέ, αλλά ο Υπουργός κλείνει ένα νοµοσχέδιο και
ολοκληρώνει τη συζήτηση. Εάν θέλετε, να προηγηθούν για να
κλείσετε εσείς. Θέλετε να προηγηθεί ο κ. Πελεγρίνης και µετά η
κ. Αναγνωστοπούλου; Αυτό εννοείτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ναι, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πολύ σύντοµα,
κύριε Υφυπουργέ έχετε τον λόγο. 

Κύριε Πελεγρίνη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πάρα πολύ σύν-
τοµος και θα αναφερθώ σε αυτό που είπε ο κ. Βορίδης για τα
επτά χρόνια θητείας των αποσπασµένων, οι οποίοι έχουν τη δυ-
νατότητα να εξαντλήσουν την εκπαιδευτική τους πορεία στον
τόπο που βρίσκονται, αφήνοντας παράλληλα την οργανική τους
θέση εδώ.

Ειλικρινά απορώ, γιατί είναι ίσως το µόνο µέτρο που αντιµετω-
πίστηκε µε τον πλέον συναινετικό τρόπου από όλους εδώ, µε τις
αµφισβητήσεις σας. Άρα, δεν βάλαµε καθόλου κοινωνικά κριτή-
ρια, για να µην υπεισέρχεται υποκειµενικός παράγοντας, δηλαδή
αυτό που έγινε µέχρι τώρα και προκαλεί το χάος οφείλεται ακρι-
βώς σε αυτόν τον λόγο. Τα κριτήρια, τα οποία µπήκαν είναι αντι-
κειµενικά, όπως και αυτά για τους γάµους που είπατε, και ασφα-
λώς υπάρχει πάντοτε η δυνατότητα κάποιος επιτήδειος να βρει
τον τρόπο να ξεφύγει. Εδώ έχουµε πλαστά πτυχία από τα πανε-
πιστήµια. 

Οφείλαµε να εισαγάγουµε αυτό το µέτρο, πρώτον, γιατί το εί-
δαµε ανθρώπινο, µε την έννοια ότι κάποιοι άνθρωποι που είχαν
εργαστεί εκεί θα έπρεπε να φύγουν από τον βραχνά της κατ’
έτος ανανέωσης και, δεύτερον, διότι δηµιουργείται ένας χώρος
για άλλους εξίσου ικανούς εκπαιδευτικούς από εδώ να διεκδική-
σουν τη θέση εκεί. Συνεχίζει να υπάρχει, γιατί δεν υπάρχει άλλος
τρόπος αξιολόγησης της ποιότητάς τους, παρά να ξέρουµε ότι
οι άνθρωποι αυτοί όλο τον καιρό που ήταν εκεί ασχολήθηκαν µε
την εκπαίδευση, γιατί υπάρχουν εκπαιδευτικοί -και λυπάµαι που
το λέω- που πήγαν και κάθισαν έναν χρόνο και µετά έκαναν άλλες
δουλειές. Αυτός µπορεί να είναι είκοσι χρόνια. Θα τον φέρετε
µετά από είκοσι χρόνια, που έχει φύγει από τη δουλειά του, και
θα τον εµπιστευθείτε για τα παιδιά σας; 

Θέλω να πω ότι είναι ίσως το πλέον καινοτόµο µέτρο που φέρ-
νουµε µε το νοµοσχέδιο αυτό, γιατί, όπως είπα και προηγουµέ-
νως, το νοµοσχέδιο αυτό δεν ήρθε για να αλλάξει τον κόσµο.
Ήρθε να βάλει τάξη και να συνεχίσουµε από εδώ και πέρα µε
έναν συντεταγµένο τρόπο για το καλό των µαθητών µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πελεγρίνη.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα αρχίσω µε κάτι
πολύ συγκεκριµένο. Έφυγε ο κ. Λοβέρδος, αλλά επειδή ακού-
στηκε και από άλλους οµιλητές για να µη δηµιουργηθούν …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα παρακαλούσα
να µην γίνονται προσωπικές αναφορές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι δεν είναι προ-
σωπικό. Είναι απάντηση σε κάτι που είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µπούµε σε µια
διαδικασία. Σας παρακαλώ, περιορίστε την αναφορά ονοµάτων.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, δεν είναι προ-
σωπική η αναφορά. Απαντώ σε κάποιους οµιλητές για τα δύο
συνεχόµενα εξάµηνα µη διαγραφής.

Από τον ν.4009/2011 έµεινε αυτή η εκκρεµότητα. Έχει αναφερ-
θεί και ο κ. Λοβέρδος εδώ που λέει ότι λόγω του µεγάλου αριθ-
µού χρειάζεται σχετική διαπιστωτική πράξη µετά την αίτηση

κ.λπ.. 
Αυτό αφορά το διάστηµα από την ψήφιση του νόµου του 2011,

όπου η διάταξη στην ουσία για τα δυο συνεχόµενα εξάµηνα
έµεινε ανενεργής. Εφαρµόστηκε σε πολύ ελάχιστα ιδρύµατα. Σε
άλλα δεν εφαρµόστηκε. Δεν αφορά ούτε αιώνιους φοιτητές ούτε
τίποτα. Αφορά µια ασύµµετρη αντιµετώπιση αυτών των φοιτητών
και η διάταξη αφορά αποκλειστικά αυτούς που κάνουν αίτηση,
που δεν εγράφησαν σε δύο συνεχόµενα εξάµηνα από το 2011
και µετά, δηλαδή από τη στιγµή της ψήφισης του νόµου, και θέ-
λουν να επανέλθουν. Είναι αυτό. Σας δίνω και αυτό. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν λέτε και για τη συνολική διάρκεια της
φοίτησης; Καταργείτε και το άρθρο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεράµεως,
σας παρακαλώ. Ελάτε, κυρία Αναγνωστοπούλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, να τα πούµε
τώρα, γιατί θέλω να πω και άλλα δύο πράγµατα. Θέλω να πω ότι
δεν είναι για τη συνολική διάρκεια. Είναι µετά την ψήφιση του
2011 για αυτές τις υποθέσεις που έµειναν εκκρεµείς. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι, δεν είναι έτσι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Λοιπόν, θέλω να
κλείσω, λέγοντας κάποια πράγµατα που δεν πρόλαβα να πω πριν
και τώρα θα είµαι πάρα πολύ συνοπτική.

Αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο χαρακτηρίστηκε «κουρελού»,
έχει τρεις πάρα πολύ σηµαντικούς πυλώνες, που εγώ θα έλεγα
ότι αυτό είναι που κάνει τη διάκριση της Αριστεράς από τη Δεξιά.
Θα έλεγα ότι σε αυτό το περιβάλλον που ζούµε, το εξαιρετικά
δύσκολο, το πάρα πολύ δυσµενές -το λέµε και εµείς, δεν είναι
κάτι καινούργιο, υπάρχει- αυτοί είναι οι πυλώνες που µπορούν
να κρατήσουν όρθια µια κοινωνία. 

Το άρθρο για την ιδιωτική εκπαίδευση δεν είναι γιατί έχουµε
µια ιδεοληψία ή οτιδήποτε τέτοιο. Είναι γιατί αν δεν παραµείνει
η παιδεία δηµόσιο αγαθό, από εκεί και πέρα το πρόβληµα είναι
τεράστιο, ειδικά για χώρες όπως είναι η δική µας. 

Δεύτερο σηµείο, για το προσφυγικό. Επειδή εδώ έχουµε και
ένα κόµµα, το οποίο εκφράζεται µε τον πλέον ρατσιστικό και
βίαιο τρόπο, µε βίαιο και χυδαίο ρατσισµό, θέλω να πω ότι όλες
οι επιστηµονικές µελέτες έχουν αποδείξει ένα πράγµα: Η ένταξη
προσφύγων ή µεταναστών σε µια κοινωνία µόνο όφελος µπορεί
να έχει και πάνω από όλα όφελος οικονοµικό, για να µην ανα-
φερθώ σε όλα τα άλλα. 

Κι επειδή είχαµε πριν από δύο µέρες την επέτειο της µικρα-
σιατικής καταστροφής, που συµπυκνώνει ακριβώς τι σηµαίνει
προσφυγιά σε αυτή τη χώρα, που είχε τόσους µετανάστες στο
εξωτερικό, το να µιλάει κανείς για παιδιά ως λαθροµετανάστες
και βαρβάρους τουλάχιστον µέσα σε αυτή τη Βουλή είναι απο-
λύτως ανεπίτρεπτο. 

Μια κουβέντα, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, για την αριστεία.
Αριστεία είναι οι υποτροφίες στους νέους ερευνητές και στις
νέες ερευνήτριες, για να µπορούν να µείνουν στον τόπο τους. 

Μιλήσατε πολλοί µε συγκίνηση -κι εµείς- για τους ολυµπιονί-
κες. Και συγχαρητήρια και όλα αυτά. Θα πω δύο στοιχεία µόνο.
Αν ο Πετρούνιας -ο εκπληκτικός Πετρούνιας- είχε µια άτυχη
στιγµή, αυτό δεν θα τον έκανε λιγότερο άριστο. Αλλά για να
υπάρχει ο Πετρούνιας, πρέπει να υπάρχουν δοµές για άλλους
διακόσιους ή χίλιους αθλητές, οι οποίοι δεν είναι άριστοι και δεν
πειράζει. Για να µπορούν να βγουν οι άριστοι, πρέπει να υπάρχει
µια συλλογικότητα µέσα στην οποία εκτρέφονται οι άριστοι. Δια-
φορετικά δεν θα µπορούσαν να υπάρξουν. 

Για τα συµβούλια ιδρύµατος, θα ήθελα να την κάνουµε αυτή
τη συζήτηση. Δεν χαιρόµαστε. Δεν έχουµε κανέναν τέτοιο σκοπό.
Απορώ γιατί δεν δέχτηκαν κάτι που είχαν δεχτεί και από τον κ.
Αρβανιτόπουλο, την παράταση της θητείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Αναγνωστοπούλου. Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας κ.
Φίλης, µε τον οποίο ολοκληρώνεται η συζήτηση του νοµοσχε-
δίου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
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σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαµε στο τέλος µιας διαδι-

κασίας, η οποία κράτησε αρκετούς µήνες. Τα ζητήµατα της ελ-
ληνόγλωσσης εκπαίδευσης ως προσχέδιο βγήκαν στη δηµόσια
διαβούλευση και δόθηκαν στα κόµµατα από τον προηγούµενο
Απρίλιο. Όλα τα ζητήµατα που συζητήσαµε σήµερα είναι γνωστά
τουλάχιστον εδώ κι ένα µήνα, όταν ψηφίστηκε στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων το νοµοσχέδιο. 

Δεν υπήρχε, λοιπόν, κανένας αιφνιδιασµός. Ακόµα και η τρο-
πολογία για την ειδική αγωγή αποτέλεσε αντικείµενο µιας ευρύ-
τατης δηµόσιας διαβούλευσης µε πέντε χιλιάδες άτοµα που
πήραν µέρος. Υπήρχε και η δυνατότητα να αναπτυχθούν οι από-
ψεις τους κι εδώ. 

Θέλω να πω ότι ο διάλογος είναι αναγκαίος. Γι’ αυτό ξεκινή-
σαµε –είναι η πρώτη πράξη αυτής της Κυβέρνησης- µε τη διαδι-
κασία του εθνικού και κοινωνικού διαλόγου. Και στη Βουλή, στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, υπάρχει µια κατάληξη για ζη-
τήµατα, που πρέπει να νοµοθετήσουµε, για µεταρρυθµίσεις που
πρέπει να κάνουµε και τις έχουµε βάλει ήδη µπροστά και προ-
χωρούµε µε βάση αυτό το πόρισµα σε συγκεκριµένες µεταρρυθ-
µίσεις, καθώς επίσης και στην Επιτροπή Εθνικού Διαλόγου, όπου
κι εκεί συζητούµε και είµαστε έτοιµοι σε σύντοµο διάστηµα να
παρουσιάσουµε συγκεκριµένες προτάσεις για µεταρρυθµίσεις
της εκπαίδευσης. 

Άρα, δεν µας λείπει ο διάλογος. Μας λείπει, όµως, η πολιτική
προδιάθεση της συνεννόησης. Και ως ένα βαθµό, αυτό είναι λο-
γικό, διότι στον χώρο της εκπαίδευσης συγκρούονται συµβολι-
σµοί, ιδεολογίες, αξίες, πολλές φορές µε έναν τρόπο υπερβο-
λικό, θα πει κάποιος, αλλά συγκρούονται. Αυτό είναι αλήθεια. 

Παρ’ όλα αυτά, µπορεί να βρεθεί ένα κοινό έδαφος συζητή-
σεων, αυτό που θα ονόµαζε κανείς «το κοινό καλό» και στον χώρο
της εκπαίδευσης. Νοµίζω ότι η σηµερινή συζήτηση, παρά τους
απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς που ακούσαµε για το νοµοσχέδιο,
λόγω αντιπολιτευτικού, προφανώς, καθήκοντος, είναι ένα πρώτο
βήµα ότι µπορεί να υπάρξουν συγκλίσεις, να υπερβούµε όλοι
τους κακούς εαυτούς µας και την αντιπολιτευτική πραγµατικό-
τητα που βιώνουµε. 

Και λέω ότι είναι ένα καλό βήµα, διότι στην ψηφοφορία που εί-
χαµε χθες επί της αρχής, αλλά και τώρα από τις τοποθετήσεις
των κοµµάτων προκύπτουν συγκλίσεις. Το «παρών» στο νοµο-
σχέδιο είναι ένα πολύ σοβαρό βήµα που το λαµβάνει υπ’ όψιν
της η Κυβέρνηση. Επισηµαίνουµε ότι ίσως για λόγους που θα
ακούσουµε στην πορεία, στο «όχι» µένουν η Νέα Δηµοκρατία και
η Χρυσή Αυγή, για τους δικούς τους λόγους ο καθένας φαντά-
ζοµαι. Ειδικά, όµως, για τη Νέα Δηµοκρατία, αυτό το «όχι» ανα-
δεικνύει ένα πρόβληµα ταυτότητας, διότι είναι ένα «όχι» και στην
ιστορία της, στην ιστορία, όπως αναφέραµε, για την καθιέρωση
της ιδιωτικής εκπαίδευσης στη χώρα µας. 

Αυτό, λοιπόν, για εµάς είναι µια παρακαταθήκη: Η σύγκλιση
γύρω από το νοµοσχέδιο αυτό. Νοµίζουµε ότι στην επόµενη πε-
ρίοδο θα έχουµε κι άλλες δυνατότητες µέσα από αντιπαραθέσεις
–επαναλαµβάνω- να βρεθούν σηµεία σύγκλισης. 

Μίλησα για τρικλοποδιές πολιτικές. Τις επόµενες µέρες θα
δούµε. Σε όλα τα ψέµατα που ακούσαµε από ορισµένες πλευρές
τόσους µήνες, ότι καταργούµε το ολοήµερο σχολείο κι έχουµε
τµήµατα περισσότερα από πέρσι και µαθητές το ίδιο µε πέρσι,
ότι καταργούµε τα τµήµατα ένταξης κι έχουµε περισσότερα για
πρώτη φορά µετά από οχτώ χρόνια τµήµατα ένταξης, λέµε λοι-
πόν ότι µε µικρότερο µαθητικό πληθυσµό στα νηπιαγωγεία
έχουµε περισσότερα τµήµατα νηπιαγωγείων. 

Θα κλείσουµε τα νηπιαγωγεία, έλεγαν. Έλεγαν ότι τα τµήµατα
ένταξης θα κλείσουν µε την εκπαιδευτική πολιτική της συµπερί-
ληψης. Όχι µόνο δεν έκλεισαν τα τµήµατα ένταξης, αλλά µετά
από οχτώ χρόνια έχουµε τετρακόσια νέα τµήµατα και νέες δοµές
ειδικής αγωγής και εννιά χιλιάδες εκατό προσλήψεις προσωπι-
κού στην ειδική αγωγή και είκοσι χιλιάδες οχτακόσιες προσλή-
ψεις σε όλη την εκπαίδευση. 

Πού είναι, λοιπόν, αυτή η καταστροφολογία που ακούσαµε τό-
σους µήνες, η οποία άφησε και το δηλητήριό της και λειτούρ-
γησε εξ αντικειµένου ως µια προπαγάνδα υπέρ της ιδιωτικής
εκπαίδευσης, αφού απαξίωνε τη δηµόσια εκπαίδευση;

Αυτά πρέπει να τα κουβεντιάζουµε µε σοβαρότητα. Διότι κα-
θετί που λέµε όλοι εδώ το ακούει η κοινή γνώµη και δεν είναι εύ-
κολο πάντα να βγάζει τα συµπεράσµατά της, µάλιστα µε την
καταλυτική συνδροµή του µιντιακού περιβάλλοντος. 

Θα ήθελα επ’ ευκαιρία να ενηµερώσω τη Βουλή των Ελλήνων
ότι από φέτος σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης θα εφαρ-
µοστεί το νέο πρόγραµµα του µαθήµατος των θρησκευτικών.
Άκουσα µια τοποθέτηση του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας,
του κ. Μητσοτάκη, προ µηνός σε µια τηλεοπτική εκποµπή που
είπε ότι κι αυτός συµφωνεί ότι πρέπει να αλλάξει το πρόγραµµα
των θρησκευτικών στα σχολεία. 

Με το πρόγραµµα που έχουµε έτοιµο ως ΙΕΠ, ως Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής, µέσα από ειδική επιτροπή που συγκρο-
τήθηκε και άκουσε όλες τις πλευρές και την Εκκλησία και τους
θεολόγους και όλες τις πλευρές -η απόφαση είναι, βεβαίως, της
πολιτείας, έτσι λειτουργεί το σχολείο, δεν λειτουργεί µε αποφά-
σεις άλλων-, είµαστε έτοιµοι και θα πάµε σε επιµόρφωση των εκ-
παιδευτικών και θα προχωρήσουµε σε ένα πρόγραµµα αλλαγής
του µαθήµατος των θρησκευτικών, σε µια αντίληψη να µην είναι
µάθηµα οµολογιακό, κατηχητικό, αλλά µάθηµα γνώσης των θρη-
σκειών, βεβαίως της Ορθοδοξίας, αλλά και των άλλων θρησκευ-
µάτων τα οποία περιβάλλουν τη χώρα µας ή ζούνε µέσα στη
χώρα µας διάφοροι πιστοί. Ελπίζουµε συντόµως να έχουµε τη
δυνατότητα να παρουσιάσουµε αυτό το πρόγραµµα της επιµόρ-
φωσης των θεολόγων. 

Ακούστηκε και άλλο ένα επιχείρηµα, δυστυχώς, από τη Δεξιά
είναι η αλήθεια και από µεν τη Χρυσή Αυγή θα το περιµέναµε,
διότι όλα τα κακά προέρχονται από την πτώση της δικτατορίας
για τη Χρυσή Αυγή, από τη Μεταπολίτευση, κατανοητό αυτό.
Αλλά να µην υποστηρίζει η Νέα Δηµοκρατία την πολιτική των εκ-
παιδευτικών µεταρρυθµίσεων που ξεκίνησε –και ήταν σηµαντικές
οι µεταρρυθµίσεις αυτές- µε τον Γεώργιο Ράλλη, τον Ευάγγελο
Παπανούτσο, το 1976 µε την καθιέρωση της δηµοτικής, µε την
κατάργηση της διδασκαλίας των αρχαίων ελληνικών από το πρω-
τότυπο στο γυµνάσιο, µε την καθιέρωση της τεχνικής εκπαίδευ-
σης, µε την κατοχύρωση της ιδιωτικής εκπαίδευσης; 

Δεν λέω ότι όλα είναι σωστά και δεν πρέπει τίποτα να αλλάζει,
αλλά υπάρχει µια βάση, όµως. Δεν µπορεί να πηγαίνουµε προς
τα πίσω συνέχεια. Και πιστεύω ότι η Νέα Δηµοκρατία και στο
θέµα της εκπαίδευσης –επαναλαµβάνω- έχει ένα πρόβληµα ταυ-
τότητας. Δεν µπορεί να υποστηρίξει, µε τη σηµερινή της ιδεολο-
γική φυσιογνωµία, αυτό που υπήρξε µε µεγάλη προσφορά, παρά
τις διαφωνίες που είχαµε τότε, στην ανασυγκρότηση της κοινω-
νίας µετά την Μεταπολίτευση.

Προβάλλεται ως επιχείρηµα, επίσης, εδώ για το θέµα της ιδιω-
τικής εκπαίδευσης ότι η «ιδεοληψία» µας θα οδηγήσει σε χιλιά-
δες ή σε εκατοντάδες απολύσεις. Κατανοείτε ότι αυτό το επι-
χείρηµα δεν πρέπει να εκστοµίζεται µέσα στη Βουλή από εκπρο-
σώπους κοµµάτων. Αυτό είναι το επιχείρηµα των ιδιοκτητών
πάσης φύσεως και θα έλεγα των πειρατών-ιδιοκτητών και όχι των
ιδιοκτητών των καλών σχολείων. Μην δηµιουργείτε µε αυτά τα
επιχειρήµατα άλλοθι για τέτοιου είδους αντιδηµοκρατικές και αν-
τεργατικές πρακτικές. 

Πρέπει να γνωρίζουν, όµως, οι πειρατές -και τους διαχωρίζω
από τους σχολάρχες, τους ιδιοκτήτες σχολείων που λειτουργούν
µε βάση τη νοµιµότητα και µε βάση τα προγράµµατα της εκπαί-
δευσης που υπάρχουν στο Υπουργείο- ότι έχουσιν γνώσιν οι φύ-
λακες. Μην τολµήσουν να κάνουν τέτοιο παιχνίδι εις βάρος των
εργαζοµένων και εις βάρος της ποιότητας της εκπαίδευσης. Το
τονίζω. Έχουσιν γνώσιν οι φύλακες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπήρξαν πλεονάσµατα τε-
χνητά στην εκπαίδευση. Απόδειξη είναι ότι πήραµε είκοσι χιλιά-
δες οχτακόσιους εκπαιδευτικούς αναπληρωτές. Τόσοι λείπουν
από τις οργανικές θέσεις και τόσους θα πάρουµε την επόµενη
τριετία, αρχής γενοµένης από τον Σεπτέµβριο, ως µόνιµο προ-
σωπικό. Δεν µας αρέσει η διαιώνιση των αναπληρωτών, διότι
είναι ένα καθεστώς πολιτικής οµηρίας και δηµιουργεί και κοινω-
νικά προβλήµατα.

Ένα κορίτσι που είναι αναπληρώτρια δεν µπορεί ούτε καν να
καταστεί έγκυος, διότι αυτοµάτως φεύγει από το σχολείο. Δεν
της δίνουν άδεια, όπως σε άλλες περιπτώσεις, για να µπορέσει
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να φτιάξει τη ζωή της. Είναι προφανές ότι τεχνητά πλεονάσµατα
δεν δηµιουργήθηκαν. Είναι πραγµατικά τα πλεονάσµατα και είναι
είκοσι χιλιάδες οχτακόσιες θέσεις. Αυτές και ως µόνιµο προσω-
πικό θα πάρουµε την επόµενη τριετία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκε πολύ το θέµα της
ελευθερίας της επιλογής. Πρώτα-πρώτα, για να έχεις ελευθερία
επιλογής, πρέπει να έχεις κάποια χρήµατα. Δηλαδή, δεν έχουν
όλοι τη δυνατότητα να επιλέγουν ό,τι θέλουν. Άρα, δεν αφορά
όλον τον κόσµο. Αφορά τους έχοντες αυτό το δικαίωµα επιλο-
γής.

Δεύτερον, είναι προφανές ότι το δηµόσιο, το κράτος, µε βάση
το Σύνταγµα, αλλά και την κουλτούρα του κοινωνικού κράτους
που υπάρχει στον σύγχρονο καπιταλισµό, είναι υποχρεωµένο να
διασφαλίζει ορισµένα κοινωνικά δικαιώµατα. Αν δεν το κάνει αυτό
-στις ηµέρες µας υπάρχει µια υποχώρηση- αυτό υπονοµεύει και
τις συνθήκες κοινωνικής αναπαραγωγής. Δηλαδή, «δαγκώνει την
ουρά του µε φαρµάκι». 

Άρα έχει µεγάλη σηµασία για πολλούς λόγους, που αφορούν
το σύνολο της κοινωνίας, το σύνολο της προόδου της κοινωνίας,
να συνεννοηθούµε ότι χρειαζόµαστε ένα νέο κοινωνικό κράτος
χωρίς τις παθογένειες της κοµµατοκρατίας που γνωρίζουµε του
παρελθόντος, των ρουσφετιών, της ρεµούλας κ.λπ.. Δεν έχουµε
καµιά αντίρρηση. Χρειαζόµαστε ένα σύγχρονο, κοινωνικό κρά-
τος. Αυτό προϋποθέτει συλλογικό σύστηµα αναδιανοµής και όχι
ο καθένας να ενθυλακώνει το «µπαξισάκι» του, το voucher και να
πηγαίνει και να ψωνίζει. Αυτό δεν είναι κοινωνία που µε συλλο-
γικό τρόπο προχωράει µπροστά. Αυτό είναι κατακερµατισµός.
Είναι ατοµισµός αυτό το πράγµα.

Εµείς δεν θα συναινέσουµε και θα είµαστε εναντίον ακόµα και
στην ιδέα ότι µπορεί δηµόσιοι πόροι, δηλαδή πόροι του ελληνι-
κού λαού, να ιδιωτικοποιηθούν. Θα είµαστε εναντίον στην παρα-
δοξολογία, στην παραδοξότητα, ότι είναι δυνατόν να έχουµε
ιδιωτική εκπαίδευση µε κρατικά χρήµατα. Γιατί αυτό σηµαίνει το
voucher, λεφτά από το κράτος που τα παίρνεις για να τα δώσεις
στην ιδιωτική εκπαίδευση. Αυτό δεν είναι ιδεοληψία; Είναι καθα-
ροί λογαριασµοί.

Βεβαίως, ιδιωτική εκπαίδευση µε κανόνες που τίθενται και δη-
µόσια εκπαίδευση το ίδιο, αλλά από εκεί και πέρα δεν θα πληρώ-
νει το δηµόσιο για τη λειτουργία του ιδιωτικού συστήµατος
εκπαίδευσης. Το δηµόσιο πρέπει να πληρώσει µε γενναιότητα
και εδώ χρειάζονται µεγάλες ανατροπές την αναδιάρθρωση, την
αναβάθµιση του δηµόσιου συστήµατος εκπαίδευσης.

Τελειώνω ειλικρινά µε µια φράση. Όπως είπε και νωρίτερα η
κ.Αναγνωστοπούλου και ο κ. Πελεγρίνης, το νοµοσχέδιο αυτό
αφορά επίκαιρα ζητήµατα εκπαιδευτικής και ευρύτερης σηµα-
σίας. Θα ήθελα να πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό αφορά ζητήµατα,
τα οποία µας εισάγουν στο θέµα της αναγκαίας δηµοκρατικής
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης -µερικά τα αναφέραµε στη συζή-
τηση- όπως είναι το θέµα της αλλαγής του λυκείου και των εξε-
τάσεων για τα πανεπιστήµια.

Θα ήθελα να πω ότι αυτή η συζήτηση, όπως και οι άλλες που
θα έλθουν στο πλαίσιο της συζήτησης για τη δηµοκρατική, εκ-
παιδευτική µεταρρύθµιση, προφανώς έχει στο επίκεντρό της το
µέλλον της νέας γενιάς. Είναι οι έφηβοι της κρίσης. Δεν είναι παι-
διά της ευµάρειας, αλλά ούτε παιδιά της οργής. Είναι παιδιά µε
κοινωνικά και πολιτικά βιώµατα, που δηµιουργήθηκαν πάνω στη
δοκιµασία ή και τα ερείπια των βεβαιοτήτων των γονιών τους.
Είναι παιδιά που συνειδητοποιήθηκαν, που ευαισθητοποιήθηκαν
µέσα από την ένταση του κρατικού αυταρχισµού και της κατα-
στολής, που διαψεύδει τις ελπίδες τους, αλλά τους δείχνει και
έναν εφιάλτη, τον εφιάλτη που έζησαν µε τη δολοφονία του
Αλέξη Γρηγορόπουλου. Κάθε γενιά έχει τα σηµεία αναφοράς
της, είτε ως συλλογικό τρόπο είτε ως προσωπικές αναφορές. 

Αυτή είναι η σηµερινή γενιά και σ’ αυτήν τη γενιά πρέπει να
πούµε ότι αναγνωρίζουµε ένα απόθεµα, που µπορεί να δηµιουρ-
γήσει σηµαντικές προοπτικές µετασχηµατισµών στην κοινωνία
µας. Αυτή τη γενιά εµείς δεν την κολακεύουµε, την εµπιστευό-
µαστε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµί-
σεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαί-
δευση και άλλες διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κάνω εδώ µια ερώτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε ποιον να κάνετε

ερώτηση, κύριε Δελή; Στον Υπουργό; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι, θέλω να κάνω µια ερώτηση διαδικα-

στική. Έχουµε εδώ το σπλάχνο, έχουµε τα άρθρα, τα οποία δεν
παραπέµπουν σε κάποια τροπολογία. Για παράδειγµα, το άρθρο
49…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, εσείς πή-
ρατε στα χέρια σας το σπλάχνο, όπως είπατε, στο οποίο είναι εν-
σωµατωµένες οι τροπολογίες ως άρθρα του νοµοσχεδίου. Η
ψηφοφορία που θα διεξαχθεί τώρα, έχει να κάνει µε τα άρθρα
του νοµοσχεδίου και στη συνέχεια µε τις τροπολογίες µε βάση
τα νούµερα που γνωρίζετε, τους ειδικούς αριθµούς κλπ., όχι µε
βάση τα άρθρα, όπως είναι καταγεγραµµένα στο σπλάχνο. Κα-
τανοητό; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
Προχωρούµε, λοιπόν, στην ψήφιση των άρθρων και των τρο-

πολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο
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17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
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ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 638 και ειδικό 59, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 638 και ειδικό 59 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 639 και ειδικό 60 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 639 και ειδικό 60 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 640 και ειδικό 61 ως έχει;
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 640 και ειδικό 61 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 641 και ειδικό 62, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 641 και ειδικό 62 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 642 και ειδικό αριθµό 63 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 642 και ειδικό 63 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 643 και ειδικό 64 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 643 και ειδικό 64 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 645 και ειδικό 66, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 645 και ειδικό 66 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 644 και ειδικό 65 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 644 και ειδικό 65 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 647 και ειδικό 68 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 647 και ειδικό 68 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 648 και ειδικό 69 όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 648 και ειδικό 69 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 649 και ειδικό 70 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 649 και ειδικό 70 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 650 και ειδικό 71 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 650 και ειδικό 71 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 651 και ειδικό 72 ως έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 651 και ειδικό 72 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο; ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Δεκτό, δεκτό.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο έγι-

νε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαί-
δευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτι-
σµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΟΓΛΩΣΣΗ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ ΣΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ

Άρθρο 1
Σκοπός και πεδίο εφαρµογής

1. Σκοπός των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του νόµου είναι η
ρύθµιση του πλαισίου για την ανάπτυξη πρωτοβουλιών και την
ενίσχυση δραστηριοτήτων στον τοµέα της ελληνόγλωσσης εκ-
παίδευσης στο εξωτερικό, µε στόχο την ποιοτική αναβάθµιση και
βελτίωσή της, ώστε να ανταποκρίνεται στις ανάγκες των ελληνι-
κής καταγωγής µαθητών του εξωτερικού και των ατόµων µη ελ-
ληνικής καταγωγής που επιθυµούν να γνωρίσουν την ελληνική
γλώσσα και τον πολιτισµό και ειδικότερα:

α) η υποστήριξη της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτε-
ρικό λαµβάνοντας υπόψη τις κατά τόπους ιδιαιτερότητες και
ανάγκες στο πλαίσιο µιας συνεχώς ενισχυόµενης πολυπολιτισµι-
κής φυσιογνωµίας των σύγχρονων κοινωνιών,

β) η παιδαγωγική υποστήριξη των ελληνικής καταγωγής µαθη-
τών του εξωτερικού, ώστε αφενός µεν να επιτυγχάνεται η ένταξη
των Ελλήνων µαθητών στη χώρα υποδοχής µε διατήρηση του
γλωσσικού και πολιτιστικού δεσµού και επαφής µε την Ελλάδα
και τον πολιτισµό της και αφετέρου δε να εξασφαλίζεται η δυνα-
τότητα πρόσβασης στα δύο εκπαιδευτικά συστήµατα της Ελλά-
δας και της χώρας υποδοχής,

γ) η προώθηση της γνώσης και η ευαισθητοποίηση σε σχέση
µε την ελληνική επιστηµονική, πολιτιστική και φυσική κληρονο-
µιά,

δ) η προώθηση και ανάδειξη της διδασκαλίας της ελληνικής

γλώσσας και του πολιτισµού στο πλαίσιο µιας ευρύτερης προ-
σπάθειας για τη διάδοσή τους σε παγκόσµιο επίπεδο,

ε) η προώθηση δίγλωσσων σχολείων, µε κύριες γλώσσες την
ελληνική και τη γλώσσα της χώρας υποδοχής, µε την εκπόνηση
σχετικών προγραµµάτων σπουδών,

στ) η ανάδειξη και ανάπτυξη των πολιτισµικών ιδιαιτεροτήτων
και της εµπειρίας της ελληνικής οµογένειας και η αξιοποίησή της
µε τη δηµιουργία δικτύων πολιτισµικών ανταλλαγών,

ζ) η υποστήριξη φορέων και δράσεων που αφορούν στην ελ-
ληνόγλωσση διδασκαλία και στην έρευνα για την ελληνική γλώσ-
σα και πολιτισµό στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

2. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται  σε: α) µαθητές του εξωτερι-
κού  ελληνικής καταγωγής και β) µαθητές  µη ελληνικής καταγω-
γής που  επιθυµούν να γνωρίσουν την  ελληνική γλώσσα και τον
πολιτισµό.

Άρθρο 2
Φορείς της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης

Φορείς της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό µπο-
ρεί να είναι οι ελληνικές διπλωµατικές ή προξενικές αρχές, οι ορ-
θόδοξες εκκλησίες, οι εκπαιδευτικές ή άλλες αρχές των άλλων
χωρών, οι ελληνικές κοινότητες, τα ελληνικά ιδρύµατα, οι σύλ-
λογοι γονέων και οι πολιτιστικοί ή µορφωτικοί σύλλογοι, τα σω-
µατεία και άλλα νοµικά πρόσωπα, εφόσον τα νοµικά πρόσωπα
εγκρίνονται από την αρµόδια Διεύθυνση Παιδείας Οµογενών,
Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων,
εφόσον πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις σύστασης στη χώρα
υποδοχής.

Άρθρο 3
Μορφές οργάνωσης της ελληνόγλωσσης 

εκπαίδευσης

Η ελληνόγλωσση εκπαίδευση παρέχεται από:
α) Σχολικές µονάδες ενταγµένες σε τυπικό εκπαιδευτικό σύ-

στηµα: αα) µε ελληνόγλωσσο ή ββ) µε δίγλωσσο (ελληνόγλωσσο
και ξενόγλωσσο) πρόγραµµα.

β) Τµήµατα Ελληνικής Γλώσσας και Πολιτισµού (Τ.Ε.Γ.): αα)
ενταγµένα σε εκπαιδευτικές µονάδες άλλων χωρών, ββ) µη εν-
ταγµένα σε τυπικό εκπαιδευτικό σύστηµα γγ) ενταγµένα σε Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής τα οποία προσφέρουν εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση.

γ) Eλληνικά τµήµατα των Ευρωπαϊκών Σχολείων και των σχο-
λείων διεθνών οργανισµών που ακολουθούν τους κανονισµούς
λειτουργίας των σχολείων αυτών.

δ) Τµήµατα Ελληνικών Σπουδών ή άλλες µορφές οργάνωσης
ελληνικών σπουδών, καθώς και θεολογικές σχολές ή µονάδες
θεολογικής εκπαίδευσης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση ξένων
χωρών.

Άρθρο 4
Ίδρυση-αναγνώριση µορφών οργάνωσης

της ελληνόγλωσσης  εκπαίδευσης

Α. Σχολικές Μονάδες:
1. Με κοινή απόφαση των  Υπουργών Παιδείας, Έρευνας, Θρη-

σκευµάτων  και Οικονοµικών ιδρύονται, συγχωνεύονται  ή καταρ-
γούνται σχολικές µονάδες  αρµοδιότητας του Υπουργείου  Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ανάλογα µε τον αριθµό των
µαθητών τους και αναβαθµίζονται  τα προγράµµατα και τα εκ-
παιδευτικά  εργαλεία.

2. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µπορεί να ιδρύονται στην αλλοδαπή  σχολικές µο-
νάδες µε δίγλωσσο  πρόγραµµα από φορείς του άρθρου 2,
εφόσον αυτό επιτρέπεται από  τη νοµοθεσία των ξένων χωρών
ή από διεθνείς ή διακρατικές  συµφωνίες. Η αναγνώριση και η
ισοτιµία των τίτλων σπουδών  για τα δίγλωσσα σχολεία για  τις
ξένες χώρες καθορίζονται  από τις διµερείς συµφωνίες, σύµφω-
να  µε σχετικές διατάξεις της  ηµεδαπής και της χώρας υποδο-
χής. Οι απολυτήριοι τίτλοι σπουδών  που χορηγούν τα σχολεία
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αυτά  αναγνωρίζονται ως ισότιµοι µε  τους τίτλους των αντίστοι-
χων  σχολείων της ηµεδαπής.

3. Στις σχολικές µονάδες  της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης
εφαρµόζονται όσα ισχύουν στα  δηµόσια σχολεία της ηµεδαπής
ως προς την έναρξη, διάρκεια  και λήξη του σχολικού και  διδα-
κτικού έτους, τις αργίες  και διακοπές, τις εγγραφές, µετεγγρα-
φές, τη φοίτηση και τις εξετάσεις  κάθε είδους και τη χορήγηση
τίτλων σπουδών. Παρεκκλίσεις από  τα ωρολόγια προγράµµατα
επιτρέπονται  µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, η οποία  εκδίδεται ύστερα από εισήγηση  του
οικείου φορέα και σύµφωνη  γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτι-
κής  Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), ανάλογα µε τις  συνθήκες που επικρατούν
στις  χώρες υποδοχής.

4. Το ωρολόγιο πρόγραµµα  και το πρόγραµµα σπουδών των
σχολικών µονάδων καθορίζεται  µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα  από γνώµη του
Ι.Ε.Π.. Το πρόγραµµα  σπουδών αξιολογείται από το  Ι.Ε.Π. ανά
τριετία. Οι µεταβολές  µπορεί να αφορούν και τη  διδασκαλία της
γλώσσας και  του πολιτισµού της χώρας υποδοχής. Στο δίγλωσ-
σο πρόγραµµα, απαραίτητη  προϋπόθεση είναι οι ώρες διδασκα-
λίας στην ελληνική γλώσσα να είναι τουλάχιστον δέκα (10) κάθε
εβδοµάδα.

5. Τα δηµόσια σχολεία  της πρωτοβάθµιας και της δευτερο-
βάθµιας  εκπαίδευσης της Κυπριακής Δηµοκρατίας  είναι ισότιµα
προς τα αντίστοιχα  σχολεία της ηµεδαπής.

Β. Τµήµατα Ελληνικής Γλώσσας και Πολιτισµού (Τ.Ε.Γ.):
1. Στα Τ.Ε.Γ. που είναι  ενταγµένα σε εκπαιδευτικές µονάδες

ξένων χωρών και επιχορηγούνται, έστω και µερικώς, από το εκ-
παιδευτικό  σύστηµα ξένων χωρών εφαρµόζεται  το πρόγραµµα
που αναγνωρίζεται  από τις χώρες αυτές και  στους αποφοίτους
χορηγείται  αποδεικτικό έγγραφο, το οποίο  περιλαµβάνει τη
βαθµολογία των  µαθηµάτων της ελληνόγλωσσης  εκπαίδευσης.

2. Κατά τη συνεργασία  µε τις εκπαιδευτικές αρχές  της χώρας
υποδοχής για τη  διαµόρφωση και την τροποποίηση  του προ-
γράµµατος σπουδών στα  ενταγµένα τµήµατα ή για τη  σύνταξη
του προγράµµατος σπουδών  στα µη ενταγµένα τµήµατα συµ-
µετέχει  Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.), που ορίζεται από
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και το Ι.Ε.Π.,
µε διατύπωση σχετικής γνώµης για τα θέµατα αρµοδιότητάς του.

Για τα ενταγµένα σε Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής Τ.Ε.Γ. το πρόγραµµα
σπουδών εγκρίνεται από τη Γενική Συνέλευση του οικείου Τµή-
µατος.

3. Η διδασκαλία µπορεί  να πραγµατοποιείται και εξ  αποστά-
σεως µε τη χρήση των  νέων Τεχνολογιών, Πληροφοριών και  Επι-
κοινωνίας ειδικά σε περιπτώσεις  ολιγοµελών τµηµάτων σε
αποµακρυσµένες  περιοχές όπου είναι ανέφικτο  οικονοµικά να
αποσπαστεί εκπαιδευτικός.

4. Τα αναγνωρισµένα Τ.Ε.Γ. αξιολογούνται ανά τριετία από  το
Ι.Ε.Π. και εξειδικευµένο φορέα  για την ελληνική γλώσσα, ώστε:

α) να ακολουθούν το εγκεκριµένο πρόγραµµα σπουδών, όπως
αυτό έχει καθοριστεί µε τη διαδικασία της παρ. 2.

β) να λειτουργούν τουλάχιστον τριάντα (30) εβδοµάδες ανά
έτος και συγκεκριµένες ώρες ανά εβδοµάδα, που δεν µπορεί να
είναι λιγότερες από είκοσι (20) συνολικά για όλα τα τµήµατα δι-
δασκαλίας.

Στη διαδικασία αξιολόγησης λαµβάνεται υπόψη ο αριθµός των
µαθητών που συµµετέχουν στις εξετάσεις πιστοποίησης ελληνο-
µάθειας εξειδικευµένου φορέα ελληνικής γλώσσας και τα ποσο-
στά επιτυχίας.

5. Τα αναγνωρισµένα Τ.Ε.Γ. διατηρούν σε ψηφιακή µορφή:
αα) ηµερήσιο παρουσιολόγιο µαθητών ανά ώρα διδασκαλίας

και
ββ) αρχείο των µαθητών τους που µετέχουν στις εξετάσεις για

την απόκτηση πιστοποιητικού ελληνοµάθειας.
Τα ανωτέρω αποστέλλονται µέσω του Συντονιστή Εκπαίδευ-

σης στη ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ..
6. Για την παρακολούθηση  της εφαρµογής του παρόντος  άρ-

θρου, το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας  και Θρησκευµάτων ανα-
βαθµίζει  το Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό  Σύστηµα (Ο.Π.Σ.),
έτσι ώστε, µέσω της  διαλειτουργικότητας και συµβατότητας µε
το υπάρχον Ο.Π.Σ. της ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ. σε συνεργασία µε τη

Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, να διασφαλίζεται η κατα-
γραφή και αποτύπωση των δεδοµένων ενίσχυσης των εκπαιδευ-
τικών µονάδων.

Σκοπός του Ο.Π.Σ. είναι, κατά το µέρος που αφορά την ελλη-
νόγλωσση εκπαίδευση: α) η υποστήριξη του Υπουργείου για τη
διαµόρφωση πολιτικής, β) ο σχεδιασµός και η οργάνωση της ενί-
σχυσης των εκπαιδευτικών µονάδων στο εξωτερικό, γ) η επο-
πτεία και ο συντονισµός ενεργειών για τον έλεγχο των δαπανών
ενίσχυσης των εκπαιδευτικών µονάδων στο εξωτερικό και δ) η
εποπτεία του έργου εδρών Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης.

Άρθρο 5
Ενίσχυση της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης

1. Το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ενι-
σχύει  τις µονάδες ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης  στο εξωτερικό.

Η ενίσχυση γίνεται µε:
α) (αα) τη διάθεση εκπαιδευτικών από την Ελλάδα µε από-

σπαση στο εξωτερικό,
(ββ) την πρόσληψη οµογενών ή αλλογενών ως ωροµισθίων

συµβασιούχων,
β) την επιχορήγηση των εκπαιδευτικών µονάδων,
γ) την ηλεκτρονική διάθεση βιβλίων και ψηφιακού εκπαιδευτι-

κού υλικού,
δ) την επιµόρφωση και µετεκπαίδευση Ελλήνων εκπαιδευτικών

για διάθεση στο εξωτερικό, καθώς και οµογενών και άλλων εκ-
παιδευτικών,

ε) τη σύνταξη αναλυτικών προγραµµάτων σπουδών, προσαρ-
µοσµένων στις συνθήκες των άλλων χωρών,

στ) τη χορήγηση βραβείων και επαίνων σε µαθητές και φοιτη-
τές, που αριστεύουν στην ελληνική γλώσσα στο εξωτερικό,
καθώς και σε οµογενείς και αλλογενείς, που επιδεικνύουν δρα-
στηριότητα στη διάδοση και διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας.

2. Τα Τ.Ε.Γ., τα οποία  δεν είναι ενταγµένα σε εκπαιδευτικές
µονάδες ξένων χωρών, υποχρεούνται:

α) να ακολουθούν το εγκεκριµένο πρόγραµµα σπουδών που
ορίζεται από Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.) και το Ι.Ε.Π.,

β) λειτουργούν τουλάχιστον τριάντα (30) εβδοµάδες ανά έτος
και συγκεκριµένες ώρες ανά εβδοµάδα, που δεν µπορεί να είναι
λιγότερες από είκοσι (20) συνολικά για όλα τα τµήµατα διδασκα-
λίας.

3. Τα αναγνωρισµένα Τ.Ε.Γ. µπορεί να ενισχύονται, σύµφωνα
µε τα ανωτέρω, εφόσον:

α) ο αριθµός των µαθητών υπερβαίνει συνολικά τους πενήντα
(50),

β) ο αριθµός των µαθητών υπερβαίνει συνολικά τους πενήντα
(50) και ανά τµήµα επιπέδου γλωσσοµάθειας τους έξι (6),

γ) ολοκληρώνουν τις οριζόµενες ώρες ανά επίπεδο και οι µα-
θητές δεν απουσιάζουν σε ποσοστό άνω του 20% των ωρών δι-
δασκαλίας.

Αν δεν πληρείται κάποια από τις ανωτέρω τρεις προϋποθέσεις,
η ενίσχυση µπορεί να γίνεται µόνο µε τη διάθεση εκπαιδευτικού
υλικού, ηλεκτρονικού ή έντυπου.

Άρθρο 6
Μόνιµη Επιτροπή Συνεργασίας

Συνιστάται άµισθη Μόνιµη Επιτροπή Συνεργασίας από συναρ-
µόδια Υπουργεία για τη διάδοση της ελληνικής γλώσσας και πο-
λιτισµού στο εξωτερικό.

Στην Επιτροπή µετέχει από τα κάτωθι Υπουργεία ένας εκπρό-
σωπος, που ορίζεται από τον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό:

α) Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
β) Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού,
γ) Υπουργείο Εξωτερικών,
ως και της Γενικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού.
Στην Επιτροπή προεδρεύει ο εκπρόσωπος του Υπουργείου

Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ενώ παρίστανται ως σύµ-
βουλοι ο εκάστοτε πρόεδρος του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πο-
λιτικής (Ι.Ε.Π.) και ο πρόεδρος Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας
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(Κ.Ε.Γ.) και ένας εκπρόσωπος του Οικουµενικού Πατριαρχείου,
ειδικός σε θέµατα Παιδείας και Πολιτισµού.

Η Επιτροπή συνέρχεται τουλάχιστον δύο φορές ετησίως και
έχει ως έργο τον ετήσιο προγραµµατισµό και απολογισµό της
κοινής δράσης των τριών Υπουργείων και της Γενικής Γραµµα-
τείας αναφορικά µε την προώθηση της ελληνόγλωσσης εκπαί-
δευσης και εν γένει της ελληνικής παιδείας και πολιτισµού στο
εξωτερικό συντάσσοντας ετήσια Έκθεση Προγραµµατισµού και
Απολογισµού Κοινής Δράσης, η οποία διαβιβάζεται στις αρµό-
διες υπηρεσίες των αντίστοιχων Υπουργείων.

Άρθρο 7
Προγράµµατα ανταλλαγών

Τα προγράµµατα ανταλλαγών Ελλήνων µαθητών και εκπαιδευ-
τικών της ηµεδαπής µε µαθητές και εκπαιδευτικούς ελληνικής ή
ξένης καταγωγής από άλλες χώρες ορίζονται τόσο από τις δια-
κρατικές συµφωνίες που υπογράφει η χώρα όσο και από τα
ισχύοντα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.).

Άρθρο 8
Πιστοποιητικό ελληνοµάθειας

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, προβλέπεται
η χορήγηση πιστοποιητικών ελληνοµάθειας σε οµογενείς και αλ-
λογενείς από τον αρµόδιο φορέα του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, το Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας
(Κ.Ε.Γ.), και καθορίζεται ο τύπος των πιστοποιητικών αυτών, οι
προϋποθέσεις για την απόκτησή τους, η διαδικασία και το περιε-
χόµενο των εξετάσεων, οι προϋποθέσεις συµµετοχής σε αυτές
και κάθε σχετικό θέµα. Η χορήγηση του πιστοποιητικού ελληνο-
µάθειας γίνεται κατόπιν εξετάσεων σε πλήρη αντιστοιχία µε τα
επίπεδα του Κοινού Ευρωπαϊκού Πλαισίου Αναφοράς για τις
Γλώσσες (Κ.Ε.Π.Α.).

Άρθρο 9
Μόνιµη Επιτροπή για την παρακολούθηση-προώθηση του

έργου φορέων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης

1. Συνιστάται Μόνιµη Επιτροπή  µε τις ακόλουθες αρµοδιότη-
τες:

α. Την παρακολούθηση του έργου των φορέων ελληνόγλωσ-
σης εκπαίδευσης στο εξωτερικό της περίπτωσης δ’ του άρθρου
3.

β. Τη µελέτη του τρόπου ενισχύσεων των φορέων ελληνό-
γλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό της περίπτωσης δ’ του άρ-
θρου 3, λαµβάνοντας υπόψη το παρεχόµενο έργο τους και τις
συνθήκες λειτουργίας τους, και τη διατύπωση σχετικών εισηγή-
σεων προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

γ. Την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου των εκπαιδευτι-
κών που αποσπώνται και υπηρετούν σε φορείς ελληνόγλωσσης
εκπαίδευσης στο εξωτερικό της περίπτωσης δ’του άρθρου 3.

2. Η Μόνιµη Επιτροπή  είναι επταµελής και αποτελείται  από
πρόσωπα µε εµπειρία στα  θέµατα των αρµοδιοτήτων της, ως
εξής: α) τον Πρόεδρο και  δύο µέλη που ορίζει µε απόφασή  του
ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας  και Θρησκευµάτων, ένας εκ των
οποίων υπηρετεί στη Διεύθυνση  Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτι-
σµικής  Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών  Σχολείων και έναν
εκπρόσωπο  από το Ι.Ε.Π., β) ένα µέλος που  ορίζει ο Υπουργός
Πολιτισµού  και Αθλητισµού, γ) δύο µέλη που  ορίζει ο Υπουργός
Εξωτερικών, ένα εκ των οποίων υπηρετεί στη Γενική Γραµµατεία
Απόδηµου Ελληνισµού, και δ) ένα µέλος που ορίζεται από Κέν-
τρο Ελληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.). Τα µέλη ορίζονται µε τους ανα-
πληρωτές τους.

Η Μόνιµη Επιτροπή συγκροτείται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού
και Αθλητισµού και Εξωτερικών.

3. Η επιχορήγηση των  φορέων του άρθρου 2 δίνεται µε  από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
ύστερα  από εισήγηση της Μόνιµης Επιτροπής.

4. Με κοινή απόφαση των  Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζονται  ο τρόπος δια-
χείρισης των επιχορηγήσεων, η διαδικασία απόδοσης των  σχετι-
κών λογαριασµών και τα  δικαιολογητικά που απαιτούνται.

Άρθρο 10
Εποπτεία και Διοίκηση

1. Η εποπτεία της ελληνόγλωσσης  εκπαίδευσης ασκείται:
α) από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων

και από τους συντονιστές εκπαίδευσης στις εκπαιδευτικές µονά-
δες,

β) από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
και από τους συντονιστές εκπαίδευσης στις εκπαιδευτικές µονά-
δες των οποίων οι φορείς είναι άλλα νοµικά πρόσωπα αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.
Όταν δεν υπάρχουν συντονιστές εκπαίδευσης των περιπτώσεων
α’ και β’, η εποπτεία ασκείται από τις ελληνικές διπλωµατικές ή
προξενικές αρχές σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων,

γ) στις εκπαιδευτικές µονάδες που εντάσσονται στα σχολεία
ξένων χωρών ή διεθνών οργανισµών ή αναγνωρίζονται και επι-
χορηγούνται από το εκπαιδευτικό σύστηµα ξένων χωρών η επο-
πτεία ασκείται από τις αρµόδιες αρχές αυτών,

2. Στα δίγλωσσα σχολεία  η εποπτεία ασκείται σύµφωνα  µε τη
σχετική διακρατική συµφωνία.

Άρθρο 11
Όργανα συντονισµού, διοίκησης και εποπτείας

1. Όργανα συντονισµού, διοίκησης  και εποπτείας των εκπαι-
δευτικών  µονάδων και του εκπαιδευτικού  προσωπικού είναι οι
Συντονιστές  Εκπαίδευσης, οι οποίοι, στην περιοχή  ευθύνης
τους ασκούν καθήκοντα  σε θέµατα που αφορούν: α) τη  λειτουρ-
γία όλων των µονάδων  που παρέχουν ελληνόγλωσση εκπαίδευ-
ση, β) το εκπαιδευτικό προσωπικό  που αποσπάται ή προσλαµβά-
νεται  σε εκπαιδευτικές µονάδες και  γ) το συντονισµό των δρά-
σεων  ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης και  τη συνεργασία µε τις
αρχές  της χώρας υποδοχής.

2. Οι Συντονιστές, οι οποίοι  είναι κατ’ ανώτατο όριο δεκαπέντε
εκπαιδευτικοί, όσα δηλαδή και  τα Συντονιστικά Γραφεία Εκπαί-
δευσης, αποσπώνται µε κοινή απόφαση  των Υπουργών Εξωτε-
ρικών και  Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων  στις ελληνικές
διπλωµατικές  και προξενικές αρχές του εξωτερικού, ανάλογα
µε τις εκπαιδευτικές  ανάγκες.

3. Το έργο των Συντονιστών  Εκπαίδευσης αφορά τους ακό-
λουθους  τοµείς και περιλαµβάνει την  άσκηση των σχετικών αρ-
µοδιοτήτων  στην περιοχή ευθύνης τους:

α. Συµβουλευτικό-επιστηµονικό τοµέα:
αα) Συµβουλευτική και υποστηρικτική εργασία για τους εκπαι-

δευτικούς, που αποσπώνται ή προσλαµβάνονται σε εκπαιδευτι-
κές µονάδες ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης.

ββ) Διοργάνωση σε κάθε σχολικό έτος ενδοσχολικών σεµινα-
ρίων επιµόρφωσης δια ζώσης ή και µε µεθόδους ψηφιακής δι-
δασκαλίας από απόσταση για τους εκπαιδευτικούς της περιοχής
ευθύνης τους σε συνεργασία µε τους προϊσταµένους παιδαγω-
γικής καθοδήγησης της ηµεδαπής.

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων ορίζονται σε ετήσια βάση οι σύµβουλοι των ειδικοτήτων
των αποσπασµένων εκπαιδευτικών. Οι υποχρεώσεις και τα καθή-
κοντα είναι ίδια µε των σχολικών συµβούλων της ηµεδαπής και
καθορίζονται από την Υπουργική Απόφαση υπ’ αριθµ. Φ.353.1/
324/105657/ Δ1/2002 Υ.Α. (Β’1340). Η επικοινωνία θα γίνεται µε
τηλεδιάσκεψη.

β. Διοικητικό-κοινωνικό-µορφωτικό τοµέα:
αα) Διοίκηση και συντονισµό των εκπαιδευτικών µονάδων, σύµ-

φωνα µε το ισχύον νοµικό καθεστώς των χωρών υποδοχής,
ββ) Συνεργασία µε τις ελληνικές διπλωµατικές ή προξενικές

αρχές για την εφαρµογή της ελληνικής εκπαιδευτικής πολιτικής
και συνεργασία µε τους οµογενειακούς φορείς.

γγ) Συνεργασία µε τους φορείς ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης
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στο εξωτερικό για την ενίσχυση, το συντονισµό και τη στήριξη
των ενεργειών που αφορούν τη λειτουργία των εκπαιδευτικών
µονάδων και την προώθηση της ελληνικής γλώσσας και πολιτι-
σµού.

δδ) Συνεργασία µε τις ξένες διοικητικές, σχολικές, κυβερνητι-
κές και τοπικές αρχές για την επίλυση προβληµάτων λειτουργίας
των εκπαιδευτικών µονάδων και την προώθηση των δίγλωσσων
προγραµµάτων σπουδών.

εε) Τήρηση στοιχείων και δεδοµένων σε ψηφιακή µορφή για
τον προσδιορισµό των υπηρεσιακών αναγκών για τις αποσπάσεις
εκπαιδευτικών στις εκπαιδευτικές µονάδες και διαβίβασή τους
στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, και,

στστ) Σύνταξη ετήσιας έκθεσης για την υπάρχουσα κατά-
σταση και τη λειτουργία της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στην
περιοχή ευθύνης τους που συµπεριλαµβάνει και την έκθεση για
τον προγραµµατισµό και τη βιωσιµότητα των εκπαιδευτικών µο-
νάδων.

γ. Εποπτικό τοµέα:
αα) Εποπτικό και καθοδηγητικό έργο για την εφαρµογή των

διοικητικών, παιδαγωγικών και άλλων οδηγιών και αποφάσεων
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και ενη-
µέρωση του Υπουργείου µε κατάλληλες εισηγήσεις για την εξει-
δίκευση και την εφαρµογή της εκπαιδευτικής πολιτικής στην
περιοχή ευθύνης τους.

ββ) Μέριµνα για τη σύνταξη και τη διαβίβαση στην αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των ετήσιων εκθέσεων ανάλογα µε τα ισχύοντα στην ηµεδαπή
για την αξιολόγηση κάθε εκπαιδευτικού της περιοχής ευθύνης
τους.

γγ) Μέριµνα για τη σύνταξη έκθεσης αξιολόγησης του εκπαι-
δευτικού και του έργου του, από το ίδρυµα τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης στο εξωτερικό, στο οποίο υπηρετεί ο εκπαιδευτικός, και
διαβίβαση στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων.

4. Οι Συντονιστές Εκπαίδευσης  ασκούν στην περιοχή ευθύνης
τους πειθαρχικές αρµοδιότητες  στους εκπαιδευτικούς και στους
διοικητικούς υπαλλήλους, που αποσπώνται  ή προσλαµβάνονται
για τις  εκπαιδευτικές µονάδες, ίδιες µε  τις πειθαρχικές αρµο-
διότητες που έχουν οι Διευθυντές των Διευθύνσεων Εκπαίδευ-
σης της ηµεδαπής.

5. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  ύστερα από εισήγηση του Γενικού  Γραµµατέα Παι-
δείας, Έρευνας και  Θρησκευµάτων µπορεί να καθορίζονται  και
πρόσθετες αρµοδιότητες των  Συντονιστών Εκπαίδευσης. Καθο-
ρίζεται  επίσης η έδρα, η περιοχή ευθύνης  τους και κάθε άλλο
σχετικό  θέµα.

Άρθρο 12
Καθήκοντα Διευθυντών-Προϊσταµένων

σχολικών µονάδων

1. Στις εκπαιδευτικές µονάδες  µε φορέα τις ελληνικές διπλω-
µατικές  ή προξενικές αρχές τοποθετούνται  Διευθυντές ή Προ-
ϊστάµενοι σχολικών  µονάδων, σύµφωνα µε τις ισχύουσες  διατά-
ξεις περί στελεχών εκπαίδευσης  της ηµεδαπής.

2. Τα καθήκοντα των διευθυντών  ή προϊσταµένων σχολικών
µονάδων  και το εβδοµαδιαίο ωράριο  διδασκαλίας είναι αυτά
που  ορίζονται από τις ισχύουσες  διατάξεις για τα αντίστοιχα
σχολεία της ηµεδαπής, εφόσον  δεν αντιβαίνουν στις σχετικές
διατάξεις που προκύπτουν από  διακρατικές συµφωνίες µε τη
χώρα υποδοχής, άλλως είναι αυτά  που ορίζονται για τη χώρα
υποδοχής. Το εβδοµαδιαίο ωράριο  διδασκαλίας των διευθυντών
µπορεί  να τροποποιείται µε απόφαση  του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας  και Θρησκευµάτων, εφόσον αυτό  επιβάλλεται από τις
τοπικές  συνθήκες. Οι διευθυντές κάθε  εκπαιδευτικής µονάδας
υποχρεούνται  να µεριµνούν για την έγκαιρη  και αξιόπιστη κα-
ταχώριση στο  ηλεκτρονικό σύστηµα του Υπουργείου  όλων των
στοιχείων που προβλέπονται  και για τη διαβίβαση στο  γραφείο
του συντονιστή εκπαίδευσης  κάθε στοιχείου αναγκαίου για  τον
προσδιορισµό των υπηρεσιακών  αναγκών για την απόσπαση εκ-

παιδευτικών, καθώς και οποιωνδήποτε άλλων  µεταβολών αφο-
ρούν το µαθητικό  δυναµικό.

Ειδικότερα, οι Διευθυντές ή οι Προϊστάµενοι σχολικών µονά-
δων ορίζουν τα τµήµατα που λειτουργούν, τον αριθµό των µαθη-
τών κατά τάξη, τµήµα, κατεύθυνση ή άλλη ενότητα, τις θέσεις
εκπαιδευτικών, το ονοµατεπώνυµο, το έτος απόσπασης και το
υποχρεωτικό ωράριο των εκπαιδευτικών που τις κατέχουν, τον
αριθµό των εκπαιδευτικών που ανήκουν στην εκπαιδευτική µο-
νάδα και τον αριθµό των εκπαιδευτικών που υπηρετούν σε αυτήν,
το ωρολόγιο πρόγραµµα, τη δεύτερη ειδικότητα των εκπαιδευ-
τικών, τη δυνατότητα διδασκαλίας µαθηµάτων µε δεύτερη ανά-
θεση και τις κενές θέσεις, που προβλέπεται ότι θα προκύψουν
µέχρι τις 31 Αυγούστου του έτους, λόγω αυτοδίκαιης αποχώρη-
σης ή παραίτησης εκπαιδευτικών από την υπηρεσία ή λήξης της
απόσπασης.

Για τους εκπαιδευτικούς που το διδακτικό έτος στη χώρα από-
σπασης λήγει µετά από την ηµεροµηνία της αυτοδίκαιης αποχώ-
ρησης από την Υπηρεσία επιτρέπεται η παραµονή ως τη λήξη
του διδακτικού έτους της χώρας για την εύρυθµη λειτουργία της
εκπαιδευτικής µονάδας της χώρας απόσπασης.

3. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  µπορεί να ορίζεται ενιαία  διεύθυνση γυµνασίων και
λυκείων, εφόσον πρόκειται σε ολιγοδύναµα  σχολεία και επιβάλ-
λεται από  υπηρεσιακούς λόγους ή από  τις τοπικές συνθήκες.

4. Για τους συλλόγους  των διδασκόντων εφαρµόζονται  όσα
ισχύουν για τους συλλόγους  διδασκόντων των σχολείων της
ηµεδαπής, εφόσον δεν αντιβαίνουν  στις σχετικές διατάξεις της
χώρας υποδοχής.

Σε Τµήµατα Ελληνικής Γλώσσας µε πάνω από δύο διδάσκον-
τες ως Υπεύθυνος ορίζεται ο αρχαιότερος αποσπασµένος και
έχει ευθύνη για τη λειτουργία των τµηµάτων, την καταγραφή των
στοιχείων στο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα, καθώς
και την αποστολή τους στον Συντονιστή Εκπαίδευσης.

Άρθρο 13
Επιλογή και τοποθέτηση

Α. Συντονιστές Εκπαίδευσης
1. Για την επιλογή των  συντονιστών εκπαίδευσης εξωτερικού

συνιστάται στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των Συµβούλιο  Επιλογής µε απόφαση του Υπουργού  Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, το οποίο συγκροτείται ως εξής: α)
ένα µέλος Δ.Ε.Π. Παιδαγωγικού  Τµήµατος ή παιδαγωγικού το-
µέα  τµήµατος πανεπιστηµίου, που ορίζεται  µε τον αναπληρωτή
του από  τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας  και Θρησκευµάτων,
ως Πρόεδρος, β) ένας σύµβουλος του Ινστιτούτου  Εκπαιδευτι-
κής Πολιτικής, που ορίζεται  µε τον αναπληρωτή του από  το Δι-
οικητικό Συµβούλιο του  Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, γ)
ένας εκπρόσωπος του Υπουργείου  Εξωτερικών, που ορίζεται µε
τον  αναπληρωτή του από τον Υπουργό  Εξωτερικών, δ) ένα
µέλος από τη  Γενική Γραµµατεία Απόδηµου Ελληνισµού  που
ορίζεται από τη Γενική  Γραµµατεία µε τον αναπληρωτή  του, ε)
ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης  Παιδείας Οµογενών και Διαπο-
λιτισµικής  Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε  αναπληρωτή Προϊστάµενο Τµήµατος  της
ίδιας Διεύθυνσης, στ) ένα µέλος του επιστηµονικού προσωπικού
του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης
που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του από το Εθνικό Κέντρο Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, ζ) ένα µέλος ΔΕΠ ειδικευ-
µένο σε θέµατα Σχολικής Ψυχολογίας που ορίζεται από το
Πανεπιστήµιο στο οποίο υπηρετεί µε τον αναπληρωτή του, η)
δύο αιρετοί εκπρόσωποι της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και δύο
της δευτεροβάθµιας στα οικεία κεντρικά συµβούλια µε τους ανα-
πληρωτές τους.

2. Η θητεία των µελών  είναι τριετής.
3. Γραµµατέας του Συµβουλίου  Επιλογής µε τον αναπληρωτή

του ορίζεται µε απόφαση συγκρότησης  υπάλληλος της Διεύθυν-
σης Παιδείας  Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης, Ξένων
και Μειονοτικών Σχολείων (ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.) ή της Γενικής
Γραµµατείας Παιδείας και Θρησκευµάτων  ή εκπαιδευτικός απο-
σπασµένος  στην υπηρεσία αυτή.
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4. Υποψήφιοι για τις  θέσεις συντονιστών εκπαίδευσης  µπορεί
να είναι εκπαιδευτικοί  της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, εφόσον έχουν: α) δωδεκαετή  τουλάχιστον πραγ-
µατική υπηρεσία  στην εκπαίδευση, από την οποία  δέκα έτη του-
λάχιστον σε δηµόσια  σχολεία πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, β) πολύ καλή γνώση  της γλώσσας της χώρας υπο-
δοχής  και µία εκ των αγγλικής  ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσ-
σας.

Δεν έχουν δικαίωµα συµµετοχής όσοι εκπαιδευτικοί θεµελιώ-
νουν συνταξιοδοτικό δικαίωµα κατά τη διάρκεια της θητείας τους
ως συντονιστών.

5. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  καθορίζονται ειδικότερα τα θέµατα  που αναφέρον-
ται στην έκδοση  προκηρύξεων για πλήρωση των  θέσεων των
συντονιστών εκπαίδευσης, στα υποβλητέα δικαιολογητικά στοι-
χεία και στις προθεσµίες υποβολής αυτών, στον τρόπο απόδει-
ξης της γνώσης της ξένης γλώσσας, στην αποτίµηση των κριτη-
ρίων σε αξιολογικές µονάδες, στη διαδικασία επιλογής, στην
οποία περιλαµβάνεται και προσωπική συνέντευξη των υποψη-
φίων µε τα µέλη του Συµβουλίου Επιλογής, στη σύνταξη πινάκων
επιλογής και τη διάρκεια ισχύος τους, στην τοποθέτηση, στην
επανέγκριση για παράταση της απόσπασης, στη µετακίνηση,
στην καταχώριση των αποσπάσεων στο Πληροφορικό Σύστηµα
και σε κάθε άλλο σχετικό θέµα.

6. Κατά την επιλογή συνεκτιµώνται  η υπηρεσιακή κατάσταση,
το διδακτορικό  δίπλωµα και η συνάφεια µε  το αντικείµενο της
θέσης, οι  µεταπτυχιακές σπουδές, η µετεκπαίδευση, η επιµόρ-
φωση, η γνώση δεύτερης  ξένης γλώσσας, η κατοχή και  άλλων
πανεπιστηµιακών πτυχίων, η παιδαγωγική ικανότητα και  η εµπει-
ρία σε καθοδηγητικό  έργο, η πείρα στη διοίκηση  σχολικών µο-
νάδων, γραφείων και  διευθύνσεων εκπαίδευσης, η εµπειρία  της
εκπαίδευσης στο εξωτερικό, η προσωπικότητα, η ικανότητα  συ-
νεργασίας, επικοινωνιακές ικανότητες, η ικανότητα συνεργασίας
µε  διοικητικές, κυβερνητικές και τοπικές  αρχές και µε κοινωνι-
κούς φορείς  και το αξιόλογο επιστηµονικό  συγγραφικό έργο.

Η επιλογή πραγµατοποιείται σε δύο φάσεις:
α. αξιολόγηση τυπικών προσόντων και
β. συνέντευξη και προφορική εξέταση επιπέδου γλώσσας.
7. Οι συντονιστές εκπαίδευσης, που επιλέγονται τοποθετούν-

ται  στις θέσεις για τις οποίες  έχουν επιλεγεί και υπηρετούν  σε
αυτές για τρία (3) έτη, µετά  τη συµπλήρωση των οποίων, η  από-
σπασή τους µπορεί να παρατείνεται, για δύο (2) έτη ακόµη, κα-
τόπιν αιτήσεώς  τους, αφού επανακριθούν από το  Συµβούλιο
Επιλογής της παραγράφου 1 και η προσφορά των υπηρεσιών
τους κριθεί ως ικανοποιητική. Περαιτέρω παράταση της απόσπα-
σης  αποκλείεται.

8. α. Στους συντονιστές  εκπαίδευσης που επιλέγονται  παρέ-
χεται υποχρεωτικά πριν από  την ανάληψη των καθηκόντων  τους
επιµόρφωση σε θέµατα  διοικητικής, διαχειριστικής και  νοµικής
φύσης σε συνάρτηση  µε την περιοχή ευθύνης τους.

β. Οι συντονιστές εκπαίδευσης διατηρούν τις οργανικές τους
θέσεις στη δηµόσια εκπαίδευση της Ελλάδας και κατά τη διάρ-
κεια της θητείας τους µπορούν να µετατεθούν ως εκπαιδευτικοί,
σύµφωνα µε τις διατάξεις που ισχύουν για τις µεταθέσεις των εκ-
παιδευτικών.

Β. Διευθυντές
9. Υποψήφιοι για τις  θέσεις διευθυντών µπορεί να  είναι εκ-

παιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, αντίστοιχης βαθµίδας, που υπηρετούν  σε εκπαιδευτικές µο-
νάδες του  εξωτερικού, εφόσον έχουν:

α) πενταετή τουλάχιστον πραγµατική υπηρεσία στην εκπαί-
δευση σε σχολεία πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης,

β) πολύ καλή γνώση της γλώσσας της χώρας απόσπασης-το-
ποθέτησης. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων καθορίζονται τα κριτήρια µοριοδότησης, ο µέγι-
στος αριθµός συµµετεχόντων στη διαδικασίας συνέντευξης και
κάθε άλλο θέµα σχετικά µε τη διαδικασία επιλογής και τοποθέ-
τησης.

Η διάρκεια της θητείας δεν µπορεί να ξεπερνά τα τρία έτη. Η
θητεία λήγει αυτοδίκαια µε τη λήξη της απόσπασης του εκπαι-

δευτικού ή µε τη λύση της υπαλληλικής σχέσης.
10. Η επιλογή των διευθυντών  σε εκπαιδευτικές µονάδες που

λειτουργούν µε φορέα τις ελληνικές  διπλωµατικές ή προξενικές
αρχές  στην αλλοδαπή σε όσες µονάδες  δεν ορίζεται διευθυντής
από  διακρατική συµφωνία ή άλλες  ειδικές περιπτώσεις, γίνεται
σε  δύο στάδια:

α. µοριοδότηση ανάλογα µε τα τυπικά προσόντα και
β. συνέντευξη µετά από εισήγηση του συλλόγου διδασκόντων

από τον συντονιστή εκπαίδευσης και το διευθυντή της
ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ..

Ο Συντονιστής ορίζει τη γραµµατειακή υποστήριξη του συλ-
λογικού οργάνου, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λει-
τουργία του. Η Επιτροπή συνεδριάζει µέσω τηλεδιάσκεψης.

11. Κατά την επιλογή  συνεκτιµώνται η επιµόρφωση, η  µετεκ-
παίδευση, οι µεταπτυχιακές  σπουδές, η γνώση για τα εκπαιδευ-
τικά  πράγµατα του εσωτερικού και  εξωτερικού, η ικανότητα για
την  ανάληψη διοικητικών καθηκόντων  και µορφωτικών και πολι-
τιστικών  πρωτοβουλιών, η γνώση δεύτερης  ξένης γλώσσας και
το συγγραφικό  έργο. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων  καθορίζονται ειδικότερα τα θέµατα
που αναφέρονται στη διαδικασία  επιλογής διευθυντών, στα υπο-
βλητέα δικαιολογητικά στοιχεία και σε κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα.

12. Οι διευθυντές εκπαιδευτικών  µονάδων υπηρετούν µε την
ιδιότητα  αυτή στις θέσεις, στις οποίες  έχουν τοποθετηθεί µέχρι
τη  λήξη της αρχικής τους απόσπασης  ή της παράτασης αυτής,
εφόσον  έχουν επιλεγεί ως διευθυντές  κατά τη διάρκεια της πα-
ράτασης  και εφαρµόζονται οι διατάξεις  του άρθρου 16 Κεφά-
λαιο Γ’ παράγραφος 9 του ν. 1566/1985 (Α’167) όπως ισχύουν.

13. Ο ν. 4057/2012 (Α’54) καταλαµβάνει  και ρυθµίζει την πει-
θαρχική  ευθύνη των συντονιστών εκπαίδευσης  και των διευθυν-
τών εκπαιδευτικών  µονάδων ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης. Με
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
ύστερα  από γνώµη του Συµβουλίου Επιλογής  της παραγράφου
1 του Κεφαλαίου  Α του παρόντος άρθρου µπορεί  να απαλλάσ-
σονται των καθηκόντων  τους συντονιστές εκπαίδευσης, καθώς
και διευθυντές σχολείων πρωτοβάθµιας  και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης  του εξωτερικού για:

α) σοβαρούς προσωπικούς ή οικογενειακούς λόγους ή λόγους
υγείας, ύστερα από αίτησή τους, και

β) για σοβαρό λόγο αναγόµενο σε πληµµελή άσκηση των υπη-
ρεσιακών τους καθηκόντων, όπως ιδίως για αδυναµία άσκησης
ελέγχου επί των υπαλλήλων, αδικαιολόγητη επιείκεια ή µερολη-
ψία κατά τη σύνταξη των εκθέσεων αξιολόγησης, µη προσή-
κουσα συµπεριφορά προς τους πολίτες, ευθυνοφοβία, απροθυ-
µία εφαρµογής νέων µεθόδων οργάνωσης, λειτουργίας και απο-
δοτικότητας, αδικαιολόγητη καθυστέρηση στη διεκπεραίωση των
υποθέσεων, κακή συνεργασία µε τους προϊσταµένους, τους υφι-
σταµένους και τα λοιπά στελέχη της διοίκησης της εκπαίδευσης
και µειωµένη ποιοτική και ποσοτική απόδοση.

Άρθρο 14
Αναπλήρωση

1. Οι συντονιστές εκπαίδευσης  εξωτερικού, όταν ελλείπουν ή
κωλύονται αναπληρώνονται από  εκπαιδευτικό πρωτοβάθµιας ή
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που  έχει τα προσόντα της παρα-
γράφου 5 του Κεφαλαίου Α’ του άρθρου 13 ή από τους ήδη υπη-
ρετούντες  συντονιστές έως τη λήξη της  θητείας του αναπλη-
ρούµενου Συντονιστή Εκπαίδευσης του πλησιέστερου Συντονι-
στικού Γραφείου.

2. Στην περίπτωση αυτή  οι αναπληρωτές των συντονιστών  εκ-
παίδευσης ορίζονται µε απόφαση  του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας  και Θρησκευµάτων, ύστερα από  αιτιολογηµένη εισή-
γηση της αρµόδιας  Διεύθυνσης Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτι-
σµικής  Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών  Σχολείων
(ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.).

3. Όταν ελλείπουν, απουσιάζουν  ή κωλύονται διευθυντές εκ-
παιδευτικών  µονάδων ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, τότε, µε
απόφαση του συντονιστή  εκπαίδευσης, ορίζονται ως αναπλη-
ρωτές  τους οι υποδιευθυντές και  εφόσον δεν υπάρχουν, εκπαι-
δευτικοί  της ίδιας ή άλλης εκπαιδευτικής  µονάδας.
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Άρθρο 15
Κατηγορίες διδακτικού προσωπικού

1. Το διδακτικό προσωπικό  ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης απο-
τελούν  δηµόσιοι εκπαιδευτικοί µε απόσπαση, που έχουν τις
απαιτούµενες  κατά κλάδο ειδικότητες, και οµογενείς  ή αλλογε-
νείς που έχουν τα  κατά νόµο προσόντα και επιλέγονται  για
πρόσληψη µε σύµβαση µετά  από προκήρυξη σε κάθε χώρα, λαµ-
βάνοντας υπόψη τη νοµοθεσία  της χώρας. Για τα γραφεία των
συντονιστών, µετά από προκήρυξη, καταρτίζεται πίνακας οµογε-
νών  ή αλλογενών εκπαιδευτικών, οι  οποίοι µπορεί να προσλαµ-
βάνονται  ως ωροµίσθιοι για την κάλυψη  τοπικών αναγκών. Για
τη µοριοδότηση των ανωτέρω λαµβάνονται υπόψη τα ειδικότερα
προσόντα και κριτήρια που ισχύουν για την απόσπαση των δη-
µόσιων εκπαιδευτικών και ορίζονται µε σχετική απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Με την ίδια
απόφαση ορίζεται και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη διαδικασία
πρόσληψης.

2. Οι εκπαιδευτικοί της  παραγράφου 1 επιµορφώνονται:
α) πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους και
β) κατά τη διάρκεια της θητείας τους. Η επιµόρφωση µπορεί

να γίνεται και µε µεθόδους εξ αποστάσεως διδασκαλίας. Με από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ορί-
ζεται το ειδικότερο περιεχόµενο και η διάρκεια της επιµόρφω-
σης.

3. Οι διατάξεις του άρθρου 55 του ν. 1566/1985 εφαρµόζονται
αναλόγως  και για τις υποχρεώσεις των  εκπαιδευτικών, οι οποίοι
αποσπώνται  στο εξωτερικό.

Άρθρο 16
Αποσπάσεις εκπαιδευτικών -

Προσδιορισµός υπηρεσιακών αναγκών

1. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  ύστερα από εισήγηση του Γενικού  Γραµµατέα Παι-
δείας, Έρευνας και  Θρησκευµάτων επιτρέπεται να  αποσπώνται
στις εκπαιδευτικές  µονάδες του άρθρου 3, ύστερα από  αίτησή
τους, δηµόσιοι εκπαιδευτικοί  πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας  εκπαίδευσης της ηµεδαπής, οι  οποίοι:

α) έχουν πέντε έτη εκπαιδευτική υπηρεσία, από τα οποία τρία
έτη πρέπει να είναι διδακτική σε σχολεία πρωτοβάθµιας ή δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης,

β) έχουν καλή γνώση της γλώσσας της χώρας στην οποία απο-
σπώνται ή µιας από τις γλώσσες αγγλική, γαλλική ή γερµανική,
όταν αυτή δεν είναι η γλώσσα της χώρας απόσπασής τους,

γ) για τις περιπτώσεις που απαιτείται διδασκαλία σε δύο γλώσ-
σες να έχει πολύ καλή γνώση της γλώσσας της χώρας υποδο-
χής.

2. Για τον προσδιορισµό  των υπηρεσιακών αναγκών και  την
κάλυψή τους σε κάθε  εκπαιδευτική µονάδα, µε ευθύνη  του συν-
τονιστή εκπαίδευσης, καταγράφονται  στοιχεία στο ηλεκτρονικό
σύστηµα  του γραφείου συντονιστή εκπαίδευσης, όπως: τα τµή-
µατα που λειτουργούν, ο αριθµός των µαθητών κατά  τάξη,
τµήµα, κατεύθυνση ή άλλη  ενότητα, οι θέσεις εκπαιδευτικών, το
ονοµατεπώνυµο, το έτος απόσπασης  και το υποχρεωτικό ωρά-
ριο  των εκπαιδευτικών που τις  κατέχουν, ο αριθµός των εκπαι-
δευτικών, που ανήκουν στην εκπαιδευτική  µονάδα και ο αριθµός
των  εκπαιδευτικών που υπηρετούν  σε αυτήν, το ωρολόγιο πρό-
γραµµα, η δεύτερη ειδικότητα των εκπαιδευτικών, η δυνατότητα
διδασκαλίας µαθηµάτων  µε δεύτερη ανάθεση και οι  κενές θέ-
σεις που προβλέπεται  ότι θα προκύψουν µέχρι τη  λήξη του δι-
δακτικού έτους  της χώρας υποδοχής λόγω αυτοδίκαιης  αποχώ-
ρησης ή παραίτησης εκπαιδευτικών  από την υπηρεσία ή λήξης
της απόσπασης. Τα παραπάνω στοιχεία  επικαιροποιούνται σε
κάθε µεταβολή και διαβιβάζονται ηλεκτρονικά, κατά την έναρξη
του σχολικού έτους µε ευθύνη του συντονιστή εκπαίδευσης στη
Διεύθυνση Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης,
Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων (ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.) του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και καταχωρίζονται
στο Πληροφοριακό Σύστηµα της παρ. 5 του άρθρου 4 και επα-
νυποβάλλονται ανακεφαλαιωτικά εντός του πρώτου τριµήνου

κάθε ηµερολογιακού έτους.
3.α) Η απόσπαση των εκπαιδευτικών  µε αποδοχές στην Ελ-

λάδα και  το ειδικό επιµίσθιο στο εξωτερικό  γίνεται για τρία (3)
συνολικά σχολικά  έτη.

β) Παράταση της απόσπασης µπορεί να χορηγηθεί µε αίτηση
του εκπαιδευτικού, η οποία υποβάλλεται µέσα στο πρώτο δίµηνο
του ηµερολογιακού έτους, για δύο (2) ακόµη έτη, χωρίς επιµί-
σθιο, κατόπιν εισήγησης του οικείου συντονιστή εκπαίδευσης
σχετικά µε τις ανάγκες της υπηρεσίας και την αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Διεύθυνσης
Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και
Μειονοτικών Σχολείων (ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.).

Ο χρόνος απόσπασης υπολογίζεται από την έναρξη του σχο-
λικού έτους απόσπασης, εφόσον η ανάληψη υπηρεσίας γίνεται
µέσα στο Α’ τετράµηνο του σχολικού έτους απόσπασης, σύµ-
φωνα µε την ισχύουσα διάρκεια του σχολικού έτους στην ηµε-
δαπή. Η απόσπαση που γίνεται µετά το Α’ τετράµηνο του σχο-
λικού έτους διαρκεί µέχρι τη λήξη του αντίστοιχου τετραµήνου
του τελευταίου σχολικού έτους.

Εκπαιδευτικοί που έχουν ολοκληρώσει το χρόνο απόσπασής
τους στα Ευρωπαϊκά σχολεία δεν έχουν δικαίωµα υποβολής αί-
τησης απόσπασης στη διαδικασία των αποσπάσεων στις άλλες
εκπαιδευτικές µονάδες.

Εκπαιδευτικοί που δεν έχουν συµπληρώσει τρία (3) συνολικά
έτη απόσπασης, µε το ειδικό επιµίσθιο εξωτερικού, ακόµα κι αν
δεν είναι συνεχόµενα, µπορεί να αποσπαστούν µέχρι τη συµπλή-
ρωση αυτών.

Περαιτέρω παράταση της απόσπασης µε το ειδικό επιµίσθιο
εξωτερικού αποκλείεται.

Δεν µπορούν να αποσπαστούν στο εξωτερικό εκπαιδευτικοί,
που συµπληρώνουν ή έχουν συµπληρώσει πέντε (5) συνολικά έτη
απόσπασης.

γ) Κατ’ εξαίρεση, παράταση της απόσπασης µπορεί να γίνει
και πέραν της πενταετίας, όταν η απόσπαση:

αα) επιβάλλεται από διακρατικές συµφωνίες,
ββ) οι ανάγκες της υπηρεσίας είναι επείγουσες και δεν είναι

δυνατή η αντικατάσταση του αποσπασµένου. Η παράταση χορη-
γείται για ένα µόνο σχολικό έτος, χωρίς το ειδικό επιµίσθιο, κα-
τόπιν αξιολόγησης του εκπαιδευτικού από τον οικείο συντονιστή
εκπαίδευσης και τη σύµφωνη γνώµη της Διεύθυνσης Παιδείας
Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών
Σχολείων (ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.).

δ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων ορίζεται ο αριθµός των εκπαιδευτικών, που αποσπών-
ται στις εκπαιδευτικές µονάδες. Με όµοια απόφαση καθορίζονται
η ειδικότερη διαδικασία για την απόσπαση, τα ειδικότερα προ-
σόντα, τα κριτήρια και τα όργανα επιλογής των αποσπασµένων,
καθώς και οι ειδικότερες περιπτώσεις απόσπασης εκπαιδευτικών
µε αποδοχές και επιµίσθιο.

4. Οι διατάξεις του άρθρου 16 Κεφάλαιο Γ’ παρ. 9 του ν. 1566/
1985 (Α’167) εφαρµόζονται για τις αποσπάσεις  του παρόντος.

5. Η τοποθέτηση και µετακίνηση  των αποσπώµενων εκπαιδευ-
τικών  γίνεται µε απόφαση του συντονιστή  εκπαίδευσης εντός
της περιοχής  ευθύνης του. Αν λόγω αντικειµενικών  συνθηκών
ο εκπαιδευτικός πλεονάζει  και δεν υπάρχει άλλη θέση  να µετα-
κινηθεί, διακόπτεται η  απόσπασή του. Ο εκπαιδευτικός  δεν επι-
τρέπεται να διακόψει  την απόσπασή του µετά την  ανάληψη
υπηρεσίας στο εξωτερικό. Σε αντίθετη περίπτωση επιβάλλονται
κυρώσεις.

6. Το ωράριο διδασκαλίας  των εκπαιδευτικών που υπηρετούν
σε εκπαιδευτικές µονάδες του  εξωτερικού είναι το ίδιο µε  το
ωράριο της ηµεδαπής των  εκπαιδευτικών της δηµόσιας εκπαί-
δευσης, εφόσον δεν αντίκειται στη  νοµοθεσία της χώρας από-
σπασης-τοποθέτησης, άλλως σύµφωνα µε το ωράριο  της χώρας
απόσπασης-τοποθέτησης.

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από πλήρη και αιτιολογηµένη
έκθεση του φορέα και σύµφωνη γνώµη του Ι.Ε.Π., ρυθµίζονται
παρεκκλίσεις του ως άνω ωραρίου, εφόσον τούτο επιβάλλουν
τοπικές συνθήκες ή εκπαιδευτικές ανάγκες. Με όµοια απόφαση
καθορίζεται ο τρόπος συµπλήρωσης του υποχρεωτικού ωραρίου
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διδασκαλίας και του ωραρίου υποχρεωτικής παραµονής των εκ-
παιδευτικών στο σχολείο, η ανάθεση εργασιών διοικητικού, πο-
λιτιστικού και µορφωτικού περιεχοµένου, καθώς και οι προϋπο-
θέσεις ανάθεσης υπερωριακής διδασκαλίας για τη συµπλήρωση
του προγράµµατος.

7. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  αποσπώνται στα ευρωπαϊκά σχολεία  και στα σχο-
λεία διεθνών οργανισµών, ύστερα από αίτησή τους, δηµόσιοι
εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και  δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
µε  αυξηµένα τυπικά και ουσιαστικά  προσόντα, οι οποίοι έχουν
άριστη  γνώση της γλώσσας της χώρας  στην οποία λειτουργούν
τα  σχολεία αυτά ή µιας από  τις γλώσσες αγγλική, γαλλική, γερ-
µανική, όταν αυτή δεν είναι η γλώσσα  της χώρας απόσπασής
τους. Για  τις αποσπάσεις στα σχολεία  διεθνών οργανισµών
ισχύουν οι  διατάξεις της παρ. 3, εφόσον δεν  προσκρούουν σε
διεθνή ή διακρατική  συµφωνία άλλως οι διατάξεις  της συµφω-
νίας.

8. Οι αποσπάσεις κατά  την παράγραφο 9, στα ευρωπαϊκά
σχολεία διαρκούν επτά (7) σχολικά  έτη, µετά από δοκιµαστική
περίοδο  δύο (2) ετών, υπό τους όρους και  τις προϋποθέσεις
που προβλέπονται  στο ν. 3025/2002 «Κύρωση της Σύµβασης  για
το καταστατικό των Ευρωπαϊκών  Σχολείων» (Α’148). Με από-
φαση του  Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και  Θρησκευµάτων
µπορεί να αυξοµειώνεται  η διάρκεια της απόσπασης εφόσον
αυτό απαιτείται από το καταστατικό  των ευρωπαϊκών σχολείων.
Παράταση  της απόσπασης επιτρέπεται µόνο  αν επιβάλλεται
από διεθνή  ή διακρατική συµφωνία και  για το χρόνο που ορίζε-
ται  σε αυτήν.

9. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  καθορίζονται η ειδικότερη διαδικασία  απόσπασης
εκπαιδευτικών στα  ευρωπαϊκά σχολεία και στα  σχολεία διεθνών
οργανισµών, τα  ειδικότερα προσόντα, οι όροι, τα  κριτήρια, τα
όργανα και ο τρόπος  επιλογής, καθώς και οι περιπτώσεις  από-
σπασης αυτών µε αποδοχές  και επιµίσθιο και κάθε άλλο  σχετικό
θέµα.

10.α) Εκπαιδευτικοί της  πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, των οποίων οι σύζυγοι  είναι είτε µόνιµοι υπάλληλοι
του Υπουργείου Εξωτερικών που  υπηρετούν σε αρχή της εξω-
τερικής  υπηρεσίας, είτε µόνιµοι υπάλληλοι  άλλων Υπουργείων
και δηµόσιων  υπηρεσιών, που υπηρετούν ή είναι  διαπιστευµένοι
σε αρχή της  εξωτερικής υπηρεσίας του Υπουργείου  Εξωτερι-
κών, επιτρέπεται να αποσπώνται  µε αίτησή τους για συνυπηρέ-
τηση  σε υπηρεσία του Υπουργείου  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  ή του Δηµοσίου που βρίσκεται  στο εξωτερικό στην
ίδια πόλη  µε την αρχή που υπηρετεί  ο ή η σύζυγος ή στην ίδια
την αρχή ή σε αρχή που  εδρεύει στην ίδια πόλη και  για όσο χρο-
νικό διάστηµα διαρκεί  η τοποθέτηση του/της συζύγου  στο ίδιο
µέρος. Η απόσπαση  γίνεται µε απόφαση του Υπουργού  Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων  και του συναρµόδιου Υπουρ-
γού, ύστερα από γνώµη του προϊσταµένου  της οικείας διπλω-
µατικής ή  προξενικής αρχής αν η απόσπαση  γίνεται σε αυτήν.

β) Οι αποσπώµενοι εκπαιδευτικοί της περίπτωσης α’ δεν λαµ-
βάνουν επιµίσθιο ή επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής, αλλά µόνο
τις αποδοχές του εσωτερικού, οι οποίες τους καταβάλλονται από
τον εκκαθαριστή των αποδοχών της οργανικής τους θέσης και
καλύπτουν, κατά προτεραιότητα, εκπαιδευτικές ανάγκες.

γ) Οι αποσπάσεις εκπαιδευτικών της περίπτωσης α’ δεν µπορεί
να υπερβαίνουν συνολικά τα έξι (6) έτη στη διάρκεια της υπηρε-
σίας του εκπαιδευτικού και δεν γίνονται εάν ο εκπαιδευτικός δεν
έχει συµπληρώσει δύο (2) έτη πραγµατικής υπηρεσίας στην εκ-
παίδευση.

Παράταση των αποσπάσεων αυτών αποκλείεται.
δ) Οι διατάξεις της παρ. 7 του άρθρου 10 του ν. 3072/2002

(Α’294) εφαρµόζονται και για τη χορήγηση άδειας άνευ αποδο-
χών στους εκπαιδευτικούς που προβλέπονται στην περίπτωση
α’. Για τα λοιπά θέµατα της απόσπασης των εκπαιδευτικών της
παρούσας παραγράφου ισχύουν όσα ορίζονται στο παρόν.

11. Η απόσπαση του εκπαιδευτικού  µπορεί να διακοπεί πριν
από  τη συµπλήρωση του χρόνου της  διάρκειάς της ή της πα-
ράτασης, στις κάτωθι περιπτώσεις, λόγω:

α) πληµµελούς άσκησης των καθηκόντων του ή ανεπάρκειας

στην άσκηση αυτών ή αδυναµίας ανταπόκρισης στα καθήκοντά
του,

β) επανειληµµένης και αδικαιολόγητης ή µακράς απουσίας
από τα καθήκοντά του,

γ) «οικεία βουλήσει» του εκπαιδευτικού, εφόσον συντρέχουν
σοβαροί λόγοι που αιτιολογούνται, ειδικά και δεν διαταράσσεται
η εύρυθµη λειτουργία της εκπαιδευτικής µονάδας,

δ) έλλειψης υπηρεσιακών αναγκών που να δικαιολογούν την
παραµονή του εκπαιδευτικού στη θέση απόσπασης, σύµφωνα µε
τα στοιχεία που τηρούνται στη Διεύθυνση Παιδείας Οµογενών,
Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων
(ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.) του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων,

ε) εξυπηρέτησης επιτακτικών υπηρεσιακών και εκπαιδευτικών
αναγκών της ηµεδαπής.

Η διακοπή της απόσπασης γίνεται µε απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από εισήγηση
για τις περιπτώσεις α’ και β’ του Συντονιστή Εκπαίδευσης και
σύµφωνη γνώµη της Διεύθυνσης Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτι-
σµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων
(ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.), οι οποίοι εκτιµούν πραγµατικά περιστατικά,
όπως αυτά συνάγονται από τις ετήσιες εκθέσεις αξιολόγησης
του εκπαιδευτικού ή τις αναφορές του συντονιστή εκπαίδευσης
και του προϊσταµένου της εκπαιδευτικής µονάδας.

12. Εκπαιδευτικοί που αποσπώνται  στο εξωτερικό ή των
οποίων  η απόσπαση παρατείνεται υποχρεούνται  να παραµεί-
νουν στο εξωτερικό  για όλη τη διάρκεια της  απόσπασης ή της
παράτασης.

Η παροχή του επιµισθίου τελεί σε άµεση συνάρτηση µε την
παροχή διδακτικού έργου. Αν για οποιονδήποτε λόγο, ο εκπαι-
δευτικός κατά τη διάρκεια της απόσπασής του δεν παρέχει δι-
δακτικό έργο πέραν του διµήνου, η παροχή επιµισθίου διακόπτε-
ται και επαναλαµβάνεται όταν αναλάβει και πάλι τα καθήκοντά
του.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζεται το ύψος του επιµισθίου
σε κάθε χώρα για τους εκπαιδευτικούς και τους συντονιστές, οι
όροι και η διαδικασία χορήγησής του.

Αν διακοπεί η απόσπαση του εκπαιδευτικού κατά τις περιπτώ-
σεις α’ και β’ της παραγράφου 11, ο εκπαιδευτικός επιστρέφει
τα έξοδα πρώτης µετάβασης και δεν λαµβάνει τα έξοδα επιστρο-
φής στην Ελλάδα. Αν διακοπεί η απόσπαση του εκπαιδευτικού
κατά την περίπτωση γ’ της παραγράφου 13, κατά τη διάρκεια
των τριών ετών της απόσπασής του, ο εκπαιδευτικός επιστρέφει
τα έξοδα πρώτης µετάβασης και δεν λαµβάνει τα έξοδα επιστρο-
φής στην Ελλάδα.

13. Εκπαιδευτικοί που αποσπώνται  στο εξωτερικό και των
οποίων  η απόσπαση ή η παράτασή  της διακόπτεται κατά τις πε-
ριπτώσεις  α’ και β’ της παραγράφου 11 δεν µπορούν να υποβά-
λουν νέα  αίτηση απόσπασης. Εκπαιδευτικοί, των  οποίων η από-
σπαση ή η παράτασή  της διακόπτεται, κατά την περίπτωση  γ’
της ίδιας παραγράφου δεν  µπορούν να υποβάλουν αίτηση  από-
σπασης για τα δύο σχολικά  έτη µετά τη διακοπή.

Άρθρο 17
Λοιπά θέµατα εποπτείας και διοίκησης

1. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  ρυθµίζονται τα θέµατα οργάνωσης  και λειτουργίας
των γραφείων  συντονιστών εκπαίδευσης και  κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

2. Με κοινή απόφαση του  Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και των κατά  περίπτωση αρµόδιων Υπουργών
µπορεί να ανατίθενται νοµικές  υποθέσεις της ελληνόγλωσσης
εκπαίδευσης στο εξωτερικό σε  νοµικό που διαµένει στην ξένη
χώρα, σύµφωνα µε το άρθρο 25Α  του ν. 3086/2002 (Α’324), εφό-
σον στη χώρα  αυτή δεν υπάρχει νοµικός σύµβουλος  στην οικεία
ελληνική διπλωµατική  ή προξενική αρχή.

3. Στους αποσπώµενους κατά  τις διατάξεις του παρόντος
νόµου, αν συντρέχουν σοβαροί  λόγοι που επιβάλλουν τη µετά-
βασή  τους στην Ελλάδα χορηγείται  ειδική άδεια µέχρι επτά ηµέ-
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ρες  κάθε έτος. Αρµόδια όργανα για  τη χορήγηση των αδειών
της  παρούσας είναι: α) για τους συντονιστές  εκπαίδευσης ο
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και  β) για τους
λοιπούς εκπαιδευτικούς  και διοικητικούς υπαλλήλους  ο συντο-
νιστής εκπαίδευσης.

4. Οι συντονιστές εκπαίδευσης  είναι αρµόδιοι και για τη  χο-
ρήγηση στους εκπαιδευτικούς  κανονικής άδειας, ειδικής άδειας,
άδειας παρακολούθησης σχολικής  επίδοσης τέκνου, άδειας για
επιµορφωτικούς  ή επιστηµονικούς λόγους ή  άδειες εξετάσεων.

5. Η Διεύθυνση Παιδείας  Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαί-
δευσης, Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων, στο πλαίσιο άσκησης
των αρµοδιοτήτων  της: α) συνεργάζεται µε τα συναρµόδια
υπουργεία των ξένων χωρών, καθώς  και µε επιστηµονικούς,
ερευνητικούς, κοινωνικούς φορείς και ιδρύµατα  της ηµεδαπής
και της αλλοδαπής, β) επιθεωρεί, διασφαλίζοντας την  εµπιστευ-
τικότητα, τις εκπαιδευτικές  µονάδες της ελληνόγλωσσης εκπαί-
δευσης, ακόµα και µε επιτόπιες επισκέψεις  κατόπιν απόφασης
του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Σε συ-
νεργασία µε τη Γενική  Διεύθυνση Οικονοµικής Διαχείρισης  του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας  και Θρησκευµάτων παρακολου-
θεί  τα οικονοµικά θέµατα, γ) παρακολουθεί  σε συνεργασία µε
τη Διεύθυνση  Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του  Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και  Θρησκευµάτων τα αποτελέσµατα  επι-
τυχίας πρόσβασης στην Τριτοβάθµια  Εκπαίδευση των µαθητών
των  φορέων ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, δ) υποβάλλει προ-
τάσεις προς τον  Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και  Θρησκευµά-
των για τη βελτίωση  του τρόπου λειτουργίας της  ελληνό-
γλωσσης εκπαίδευσης.

Άρθρο 18
Γραφεία συντονιστών εκπαίδευσης-

Διοικητικοί υπάλληλοι

1. Στα γραφεία των συντονιστών  εκπαίδευσης υπηρετούν δι-
οικητικοί  υπάλληλοι, που αποσπώνται για  το σκοπό αυτόν και
δεν µπορεί  να είναι περισσότεροι από  τρεις ανά γραφείο. Απο-
σπασµένοι  εκπαιδευτικοί µπορεί να συµπληρώνουν  ωράριο στα
γραφεία αυτά µε  απόφαση του οικείου συντονιστή  εκπαίδευ-
σης. Η συµπλήρωση ωραρίου  δεν µπορεί να υπερβαίνει το 50%
του υποχρεωτικού ωραρίου του  εκπαιδευτικού.

2. Με κοινή απόφαση των  Υπουργών Εξωτερικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων µπορεί  να αποσπώνται διοι-
κητικοί υπάλληλοι  αρµοδιότητας του Υπουργείου  Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων  σε γραφεία συντονιστών εκπαίδευ-
σης, εφόσον διαπιστώνεται η ύπαρξη  υπηρεσιακών αναγκών. Οι
αποσπώµενοι  διοικητικοί υπάλληλοι πρέπει  να έχουν διοικητική
εµπειρία  τουλάχιστον δύο ετών, καλή γνώση  της γλώσσας της
χώρας απόσπασης, άλλως καλή γνώση µιας από  τις γλώσσες
αγγλική, γαλλική  ή γερµανική, εφόσον αυτή δεν  είναι η γλώσσα
της χώρας  απόσπασης, καθώς και επαρκείς  γνώσεις πληροφο-
ρικής. Οι διατάξεις  του άρθρου 16 εφαρµόζονται αναλόγως  και
για τους διοικητικούς  υπαλλήλους για τις αποσπάσεις  αυτών.

3. Για περιοδικές ανάγκες  των γραφείων των συντονιστών  εκ-
παίδευσης και των σχολείων, µε φορείς τις ελληνικές διπλωµατι-
κές  ή προξενικές αρχές µπορεί  να προσλαµβάνεται κατά τις
διατάξεις του ν. 2190/1994 (Α’ 28) προσωπικό, πέραν του εκπαι-
δευτικού ή  διδακτικού, µε σύµβαση εργασίας  ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου  χρόνου, η διάρκεια της οποίας  µπορεί να είναι ίση
µε την  αντίστοιχη σχολική περίοδο, σύµφωνα  µε το πρόγραµµα
του σχολείου.

Για τις ανάγκες του προηγούµενου εδαφίου, απαγορεύεται η
σύναψη συµβάσεων αορίστου χρόνου.

Άρθρο 19
Διάθεση και τοποθέτηση εκπαιδευτικών

1. Οι εκπαιδευτικοί της  παραγράφου 1 του άρθρου 16 τίθενται
στη διάθεση των συντονιστών  εκπαίδευσης. Όπου δεν υπάρχουν
συντονιστές εκπαίδευσης τίθενται  στη διάθεση των διπλωµατι-
κών  ή προξενικών αρχών και τοποθετούνται  σε εκπαιδευτικές
µονάδες του  άρθρου 3 της περιοχής ευθύνης  τους.

2. Εκπαιδευτικοί, που υπηρετούν  σε εκπαιδευτικές µονάδες
των  περιπτώσεων α’ και β’ του  άρθρου 3, των οποίων φορέας
δεν  είναι οι ελληνικές διπλωµατικές  ή προξενικές αρχές, και διο-
ρίζονται  κατά τη διάρκεια του διδακτικού  έτους στη δηµόσια
εκπαίδευση  της ηµεδαπής, µπορεί να ορκιστούν  µέχρι το τέλος
του διδακτικού  έτους της χώρας όπου υπηρετούν.

3. Αν τα όργανα εποπτείας  και διοίκησης διαπιστώσουν υπε-
ραριθµία ως προς τους εκπαιδευτικούς που δεν καλύπτουν υπη-
ρεσιακές ανάγκες, ως υπεράριθµος εκπαιδευτικός θεωρείται ο
τελευταίος τοποθετηθείς και σε περίπτωση ταυτόχρονης τοπο-
θέτησης ο εκπαιδευτικός µε τη χαµηλότερη σειρά στον πίνακα
επιλογής, ο οποίος επιστρέφει στην ηµεδαπή.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΠΟΛΙΤΙΣΜΙΚΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 20
Διαπολιτισµική Εκπαίδευση

Η Διαπολιτισµική Εκπαίδευση αφορά στη δόµηση των σχέ-
σεων µεταξύ διαφορετικών πολιτισµικών οµάδων µε σκοπό την
άρση των ανισοτήτων και του κοινωνικού αποκλεισµού.

Άρθρο 21
Σκοποί και µέσα

Οι σκοποί της Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης επιδιώκονται, µε-
ταξύ άλλων, µε τα εξής µέσα:

α) την εγγραφή των παιδιών µε διαφορετική πολιτισµική προ-
έλευση σε σχολεία µαζί µε παιδιά γηγενών,

β) την ενίσχυση της δηµοκρατικής λειτουργίας του σχολείου
στη βάση του σεβασµού των δηµοκρατικών αξιών και των δικαιω-
µάτων του παιδιού,

γ) την εκπόνηση κατάλληλων σχολικών προγραµµάτων, σχο-
λικών βιβλίων και διδακτικών υλικών,

δ) την αντιµετώπιση των αρνητικών διακρίσεων που δηµιουρ-
γούνται µε βάση τις πολιτισµικές διαφορές, την ξενοφοβία και
τον ρατσισµό,

ε) µέτρα και υποστηρικτικές δοµές που ευνοούν την εκπαιδευ-
τική και κοινωνική ένταξη των παιδιών µεταναστευτικής καταγω-
γής σε πλαίσιο ισοτιµίας και µε σεβασµό στη διατήρηση της
πολιτισµικής τους ταυτότητας,

στ) κατάλληλα επιµορφωτικά προγράµµατα και δράσεις δια-
πολιτισµικού χαρακτήρα που απευθύνονται σε όλα τα µέλη της
εκπαιδευτικής κοινότητας.

Άρθρο 22
Σχολεία Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης

1. Τα σχολεία Διαπολιτισµικής  Εκπαίδευσης, που ιδρύθηκαν
σύµφωνα  µε τις διατάξεις των άρθρων 3, 4, 5 και 6 του ν.
1566/1985 (Α’167) µετατρέπονται  και λειτουργούν εφεξής ως
Πειραµατικά Σχολεία Διαπολιτισµικής  Εκπαίδευσης. Τα σχολεία
αυτά  επιδιώκουν τη συνεργασία µε  τα Α.Ε.Ι. της χώρας εφαρ-
µόζοντας  σε πειραµατική βάση ερευνητικά  και καινοτόµα προ-
γράµµατα που  αφορούν τη διαπολιτισµική εκπαίδευση  και την
αντιµετώπιση του εκπαιδευτικού  και κοινωνικού αποκλεισµού
λόγω  φυλετικής καταγωγής και πολιτισµικής  προέλευσης, µε
στόχο την περαιτέρω  γενίκευση της εφαρµογής τους  στα λοιπά
σχολεία.

Τα προγράµµατα σπουδών και παιδαγωγικές µέθοδοι εφαρ-
µόζονται όπως στα υφιστάµενα Πειραµατικά Σχολεία.

2. Πειραµατικά Σχολεία  Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης ιδρύον-
ται  µε κοινή απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων  και του Υπουργού Οικονοµικών. Με όµοια από-
φαση µπορεί να  µετατρέπονται σε Πειραµατικά  Σχολεία Διαπο-
λιτισµικής Εκπαίδευσης  άλλα δηµόσια σχολεία, να αποχαρακτη-
ρίζονται  Πειραµατικά Σχολεία Διαπολιτισµικής  Εκπαίδευσης µε-
τατρεπόµενα σε  συνήθη σχολεία, καθώς και να  ιδρύονται τάξεις
υποδοχής ή  φροντιστηριακά τµήµατα ή να  εφαρµόζονται ανά-
λογα υποστηρικτικά  µέτρα σε κάθε σχολείο, εφόσον  από τις αν-
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τίστοιχες εγγραφές  των µαθητών διαπιστωθεί η  σχετική ανάγκη.
Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-

µάτων πραγµατοποιείται η σύνδεση των Πειραµατικών Διαπολι-
τισµικών Σχολείων µε σχολεία γενικής εκπαίδευσης, όπως και µε
σχολεία του εξωτερικού, στη βάση συγκεκριµένων δράσεων
µέσω των οποίων θα εξασφαλίζονται τόσο η επικοινωνία και η
συνεργασία µεταξύ των σχολείων όσο και η διάχυση της εµπει-
ρίας των Πειραµατικών Διαπολιτισµικών Σχολείων.

Άρθρο 23
Εκπαιδευτικό Προσωπικό

1. Με κοινή απόφαση των  Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Οικονοµικών  συνιστώνται οι αναγκαίες θέ-
σεις  προσωπικού και κατά κλάδους  ειδικότητες για τη λειτουρ-
γία  των δηµόσιων Πειραµατικών Σχολείων  Διαπολιτισµικής
Εκπαίδευσης.

2. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  καθορίζονται τα ιδιαίτερα προσόντα  των εκπαιδευ-
τικών οι οποίοι  µετατίθενται στα Δηµόσια Σχολεία  της παρα-
γράφου 1, καθώς και η  διαδικασία µετάθεσής τους.

3. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  καθορίζονται τα ιδιαίτερα προσόντα  επιστηµόνων
ειδικευµένων στα  θέµατα διαπολιτισµικής εκπαίδευσης, σχολι-
κών συµβούλων, σχολικών ψυχολόγων, κοινωνικών λειτουργών
κ.λπ. προς  υποστήριξη του έργου των εκπαιδευτικών  που στο-
χεύουν στην ενηµέρωση, στις αρχές της Διαπολιτισµικής  Εκπαί-
δευσης, στα ζητήµατα διγλωσσίας, στη διδακτική της ελληνικής
ως δεύτερης γλώσσας και στην  ανάπτυξη των δεξιοτήτων των
µαθητών.

Άρθρο 24
Μέτρα στήριξης της Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων συνιστάται:

1. Επιτροπή ειδικών επιστηµόνων  και στελεχών του Υπουρ-
γείου  Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων  για δηµιουργία
πλατφόρµας συγκέντρωσης  εκπαιδευτικών υλικών και εγχώριων
και διεθνών πρακτικών σχολείων  προς ενηµέρωση της εκπαιδευ-
τικής  κοινότητας.

2. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  ορίζονται:

α) οι εκπαιδευτικές µέθοδοι εξειδικευµένης διδασκαλίας,
β) οι δέσµες κοινωνικών µέτρων µε στόχο την υποστήριξη της

οικογένειας και του µαθητή,
γ) οι συµβουλευτικές υπηρεσίες παράλληλα µε τη Διεύθυνση

Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και
Μειονοτικών Σχολείων (ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.) που θα αποβλέπουν
στη στήριξη και ενίσχυση συνεργασίας µεταξύ εκπαιδευτικών,
γονέων και της εκπαιδευτικής κοινότητας,

δ) οι δοµές εκτός τυπικής εκπαίδευσης, όπως τα «καλοκαιρινά
σχολεία» και οι υπάρχουσες «θερινές κατασκηνώσεις»,

ε) το αναγκαίο πλαίσιο για τη σύνταξη του ειδικού υποστηρι-
κτικού εκπαιδευτικού υλικού στις γλώσσες των κυριότερων µε-
ταναστευτικών µονάδων, προκειµένου να επιτευχθεί το έργο των
εκπαιδευτικών και ο σκοπός της διαπολιτισµικής εκπαίδευσης,
σε συνεργασία µε τη Διεύθυνση Παιδείας Οµογενών, Διαπολιτι-
σµικής Εκπαίδευσης, Ξένων και Μειονοτικών Σχολείων
(ΔΙ.Π.Ο.Δ.Ε.Ξ.Μ.Σ.)

Άρθρο 25
Διοίκηση των Πειραµατικών Σχολείων

Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης

1. Οι διατάξεις που ισχύουν  για τη διοίκηση των δηµοσίων
σχολείων και τη στήριξη του  έργου τους (ν. 3966/2011) εφαρ-
µόζονται και στα  Πειραµατικά Σχολεία Διαπολιτισµικής  Εκπαί-
δευσης.

2. Οι διευθυντές των  δηµόσιων σχολείων επιλέγονται, σύµ-
φωνα µε τα ισχύοντα µε  την επιλογή διευθυντών των  άλλων δη-

µόσιων σχολείων.
3. Η διοίκηση των Σχολείων  Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης

ασκείται  από τις οικείες Διευθύνσεις  της αντίστοιχης βαθµίδας.

Άρθρο 26
Μεταβατικές διατάξεις

1. Εκπαιδευτικοί που υπηρετούν  συνεχώς για χρονικό διά-
στηµα  άνω των επτά (7) ετών µε απόσπαση  σε εκπαιδευτικές
µονάδες του  άρθρου 4, και είναι οµογενείς  οι ίδιοι ή έχουν σύ-
ζυγο  οµογενή ή αλλογενή, µόνιµο κάτοικο  του εξωτερικού στη
χώρα απόσπασής  τους, µπορεί να αποσπώνται µόνο  µε τις τα-
κτικές αποδοχές τους  στην Ελλάδα, χωρίς επιµίσθιο, ως  τη συν-
ταξιοδότησή τους ύστερα  από ετήσια αίτηση παράτασης  υπό
τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) έχουν µόνιµη εγκατάσταση και αδιάκοπη εργασιακή σχέση
µε τη χώρα µόνιµης διαµονής του/της συζύγου για διάστηµα µε-
γαλύτερο από τα επτά (7) τελευταία χρόνια,

β) ο γάµος έχει τελεστεί τουλάχιστον τρία (3) χρόνια πριν από
την αίτηση πρώτης παράτασης πέραν της πενταετίας, και

γ) έχουν πολύ καλή γνώση της γλώσσας της χώρας υποδοχής.
Οι ανωτέρω εκπαιδευτικοί δεν δικαιούνται κανένα είδος επιµι-

σθίου ή πρόσθετης αποζηµίωσης και χάνουν την οργανική τους
θέση στην ηµεδαπή.

Αν η εκπαιδευτική µονάδα όπου υπηρετούν καταργηθεί ή συγ-
χωνευθεί ή δεν υπάρχει ανάγκη κάλυψης κενού λόγω διακρατι-
κής συµφωνίας οφείλουν να επιστρέψουν στη Διεύθυνση
Εκπαίδευσης της ηµεδαπής στη διάθεση της οποίας βρίσκονται.

2. Εκπαιδευτικές µονάδες  που λειτουργούν µε ελληνόγλωσσο
πρόγραµµα µετατρέπονται σε δίγλωσσες  σε όλες τις βαθµίδες,
ύστερα  από σχετικές διµερείς συµφωνίες, ως εξής:

α) Τα Δηµοτικά Σχολεία µετατρέπονται σε δίγλωσσα από το
σχολικό έτος 2018-2019.

β) Τα Γυµνάσια µετατρέπονται σε δίγλωσσα από το σχολικό
έτος 2018-2019. Η µετατροπή ολοκληρώνεται σταδιακά σε δύο
σχολικά έτη. Οι ήδη φοιτούντες µαθητές στο Γυµνάσιο ολοκλη-
ρώνουν τον κύκλο σπουδών τους στο ελληνόγλωσσο πρόγραµµα
και,µετά την αποφοίτησή τους, µπορεί να κατευθύνονται σε δί-
γλωσσα Λύκεια.

γ) Τα Λύκεια µετατρέπονται σε δίγλωσσα από το σχολικό έτος
2018-2019. Η µετατροπή ολοκληρώνεται σταδιακά σε δύο σχο-
λικά έτη. Οι ήδη φοιτούντες µαθητές στο Λύκειο ολοκληρώνουν
τον κύκλο σπουδών τους στο ελληνόγλωσσο πρόγραµµα µέχρι
την αποφοίτησή τους.

δ) Ειδικά για τα ελληνόγλωσσα σχολεία της Γερµανίας, η διάρ-
κεια και οι λεπτοµέρειες της µετατροπής, η οποία εφαρµόζεται
από το σχολικό έτος 2018-2019, ρυθµίζονται µετά από διακρατι-
κές διµερείς συµφωνίες µε τα Υπουργεία Παιδείας των επιµέ-
ρους κρατιδίων.

3. Οι σχολικές µονάδες  κάθε βαθµίδας εκπαίδευσης, οι
οποίες υφίστανται κατά τη  δηµοσίευση του παρόντος, εξακο-
λουθούν  να χορηγούν τίτλους σπουδών  που αναγνωρίζονται ως
ισότιµοι  µε τους τίτλους των αντίστοιχων  σχολείων της ηµεδα-
πής.

4. Στους µαθητές των  δίγλωσσων εκπαιδευτικών µονάδων  της
προηγούµενης παραγράφου  χορηγείται τίτλος σπουδών που
αναγνωρίζεται ως ισότιµος των  τίτλων των αντίστοιχων σχολείων
της ηµεδαπής και της ξένης  χώρας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΩΤΑΤΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 27
Ρύθµιση για τους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευ-

νας των Α.Ε.Ι., το Διεθνές Πανεπιστήµιο
της Ελλάδας (ΔΙ.ΠΑ.Ε.) και τη λειτουργία 

και την ανάπτυξη της Ανώτατης Σχολής Παιδαγωγικής και
Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.)

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’195), όπως
έχει  αντικατασταθεί µε την περίπτωση  γ’ της παρ. 13 του άρ-
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θρου 24 του  ν. 4386/2016 (Α’ 83), επέρχονται οι εξής  τροποποι-
ήσεις:

α) στο προτελευταίο εδάφιο µετά τις λέξεις «των ρυθµιζόµε-
νων δόσεων» προστίθενται οι εξής λέξεις: «η διαδικασία είσπρα-
ξης παλαιότερων οφειλών, καθώς»,

β) προστίθενται τα ακόλουθα εδάφια:
«Τα ποσά που οφείλουν, σύµφωνα µε τα άρθρα 15 παρ. 1 εδά-

φιο α’ του ν. 2817/2000, 59 περίπτωση στ’ του ν. 4009/2011, 18
του ν. 4283/2014, 24 του ν. 4386/2016, οι καθηγητές και οι υπη-
ρετούντες λέκτορες πλήρους απασχόλησης που ασκούν επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα, είτε ατοµικώς είτε µέσω εταιρείας,
παραγράφονται, κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη, µε την
πάροδο εικοσαετίας από το τέλος του οικονοµικού έτους εντός
του οποίου βεβαιώθηκε ως έσοδο του οικείου ΕΛΚΕ, ενώ ει-
σπράττονται και διεκδικούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ΚΕΔΕ. Για τον προσδιορισµό του οφειλόµενου ως άνω ποσού οι
ΕΛΚΕ µπορούν να απευθύνονται στην αρµόδια Δ.Ο.Υ., η οποία
υποχρεούται να παρέχει κάθε αναγκαίο στοιχείο σχετικό µε το
ύψος των εισοδηµάτων των υπόχρεων από την άσκηση επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας κατά τα κρίσιµα έτη. Οι Διοικήσεις των
ΕΛΚΕ των Α.Ε.Ι. οφείλουν να προβούν στην έκδοση και κοινοποί-
ηση πράξεων επιβολής των οφειλόµενων κρατήσεων σε βάρος
των υπόχρεων για το τρέχον και τα παρελθόντα οικονοµικά έτη,
εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση της κοινής
υπουργικής απόφασης της παρούσας παραγράφου, διαφορε-
τικά υπέχουν ευθύνη σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις για το
χρονικό διάστηµα που αφορά τη θητεία τους. Σε περίπτωση κατά
την οποία έχουν ζητηθεί στοιχεία από την αρµόδια Δ.Ο.Υ. η προ-
θεσµία αρχίζει από την περιέλευση των στοιχείων στους Ε.Λ.Κ.Ε..
Οι οφειλές Καθηγητών και υπηρετούντων Λεκτόρων µελών εται-
ρειών, οι οποίες δηµιουργήθηκαν µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου δυνάµει των ως άνω διατάξεων, υπόκεινται σε
περαίωση. Η περαίωση πραγµατοποιείται εφόσον υποβληθεί αί-
τηση περαίωσης στον οικείο ΕΛΚΕ εντός έξι (6) µηνών από τη βε-
βαίωση των σχετικών οφειλών. Το ποσό που πρέπει να
καταβληθεί για τη συντέλεση της περαίωσης ανέρχεται στο 20%
της συνολικής οφειλής που βεβαιώνεται επί του καθαρού εισο-
δήµατος.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 1 του  ν. 3391/2005 (Α’ 240) αντικαθί-
σταται ως  εξής:

«4. Το Διεθνές Πανεπιστήµιο της Ελλάδας (ΔΙ.ΠΑ.Ε.) µπορεί
να συνεργάζεται µε άλλα ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
της χώρας και µε οµοταγή Πανεπιστήµια του εξωτερικού. Με
απόφαση της Συγκλήτου και µέχρι τη συγκρότηση της µε από-
φαση της Διοικούσας Επιτροπής, µπορεί να ιδρύονται παραρτή-
µατα και κέντρα δια βίου µάθησης του Διεθνούς Πανεπιστηµίου
της Ελλάδας οπουδήποτε στην Ελλάδα και το Εξωτερικό, να κα-
θορίζονται και να διοργανώνονται κοινά προγράµµατα µεταπτυ-
χιακών σπουδών σε συνεργασία µε σχολές ή τµήµατα άλλων
Πανεπιστηµίων ή ΤΕΙ της Ελλάδος ή σε συνεργασία µε άλλες
σχολές ή τµήµατα οµοταγών Πανεπιστηµίων του εξωτερικού. Με
όµοια απόφαση ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν την οργά-
νωση και λειτουργία των παραρτηµάτων, των κέντρων δια βίου
µάθησης, των κοινών προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών.»

3. Στην παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 3027/2002 (Α’152), προστί-
θενται  περιπτώσεις δ’ και ε’ ως  εξής:

«δ) Τα µέλη ΕΠ και ΕΔΙΠ του Παιδαγωγικού Τµήµατος της
Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. και το διοικητικό προσωπικό της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. που
εργάζονται εκτός της έδρας του Ιδρύµατος στις πόλεις όπου λει-
τουργούσαν παραρτήµατα ΠΑΤΕΣ/ΣΕΛΕΤΕ µπορούν να παρέ-
χουν το έργο τους στα Προγράµµατα Παιδαγωγικής Κατάρτισης
και Προγράµµατα Επιµόρφωσης ή Εξειδίκευσης που οργανώνει
και λειτουργεί η Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε. σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
3027/2002 (Α’ 152).

ε) Τα µέλη ΕΠ του Παιδαγωγικού Τµήµατος της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.
µπορούν να παρέχουν το έργο τους σε προγράµµατα σπουδών
Τµηµάτων ή Σχολών Α.Ε.Ι., µε τα οποία το Ίδρυµα έχει συνάψει
προγραµµατικές συµφωνίες συνεργασίας µε αποκλειστικό σκο-
πό την απόκτηση παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας.»

4. Τα έσοδα του προγράµµατος  παιδαγωγικής κατάρτισης για
εκπαιδευτικούς και υποψήφιους  εκπαιδευτικούς της περίπτωσης

α’ της παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 3027/2002 (Α’152) που έχουν
εισπραχθεί  κατά το χρονικό διάστηµα από  τις 28.6.2002 και έως
και τις 17.9.2013 από τον Ειδικό Λογαριασµό  Κονδυλίων Έρευ-
νας της Ανώτατης  Σχολής Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής  Εκ-
παίδευσης (Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε) εγγράφονται  και αποτελούν αποθε-
µατικό του  και µπορεί να διατίθενται  σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις  για τη λειτουργία και τη  διαχείριση των Ειδικών Λο-
γαριασµών  Κονδυλίων Έρευνας των Α.Ε.Ι..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑ
ΚΑΙ ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 28
Ρυθµίσεις για την Ιδιωτική Εκπαίδευση

1. Μετά το άρθρο 29 του  ν. 682/1977 (Α’244), όπως έχει τρο-
ποποιηθεί  µε την παρ. 2 του άρθρου 11 του  ν.1035/1980 (Α’ 60),
προστίθεται άρθρο 30, ως  εξής:

«Άρθρο 30
Σχέση εργασίας, διάρκεια σύµβασης-λύση

σχέσης εργασίας

1. Οι διδάσκοντες στα  ιδιωτικά σχολεία εκπαιδευτικοί, υπηρε-
τούν µε σχέση εργασίας  ορισµένου ή αορίστου χρόνου  κατά τα
οριζόµενα στις επόµενες  παραγράφους.

2. Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί  προτείνονται προς πρόσληψη από
τον ιδιοκτήτη του ιδιωτικού  σχολείου και µετά την έγκριση  της
πρότασης από το Διευθυντή  της οικείας Διεύθυνσης συνάπτουν
σύµβαση ορισµένου χρόνου, η οποία  αρχίζει την ηµέρα παροχής
των υπηρεσιών από τον εκπαιδευτικό  και λήγει την 31η Αυγού-
στου  του δεύτερου έτους από την  πρόσληψή του. Κατά τη λήξη
της διετίας ο ιδιοκτήτης µπορεί  να καταγγείλει τη σύµβαση.
Μετά  την πάροδο της διετίας και  εφόσον η σύµβαση δεν κα-
ταγγελθεί  κατά τα ανωτέρω, µετατρέπεται  αυτοδικαίως σε σύµ-
βαση αορίστου  χρόνου.

3. Η σύµβαση αορίστου  χρόνου είναι δυνατόν να καταγγελθεί
µόνο για τους παρακάτω λόγους:

α) Εάν ο εργοδότης επικαλείται και αποδεικνύει επαρκώς αι-
τιολογηµένη διαταραχή του εκπαιδευτικού κλίµατος στο σχολείο
λόγω αδυναµίας συνεργασίας εργοδότη-εκπαιδευτικού.

β) Κατάργηση σχολείων.
γ) Κατάργηση τάξεων και τµηµάτων τάξεων. Στην περίπτωση

αυτή είναι επιτρεπτή η απόλυση αυτών που έχουν τη µικρότερη
προϋπηρεσία στην εκπαίδευση και µηδενίζεται το ωράριό τους.
Από τις απολύσεις αυτές εξαιρούνται οι διδάσκοντες που είναι
και ιδιοκτήτες των σχολείων.

δ) Συµπλήρωση του 70ού έτους της ηλικίας των εκπαιδευτι-
κών.

ε) Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί απολύονται από τον ιδιοκτήτη του
σχολείου στο οποίο υπηρετούν λόγω:

αα) σωµατικής ή πνευµατικής ανικανότητας που διαπιστώνεται
από την οικεία κατά τόπο πρωτοβάθµια υγειονοµική επιτροπή
του Δηµοσίου και, ύστερα από ένσταση του ενδιαφεροµένου,
από τη δευτεροβάθµια υγειονοµική επιτροπή του Δηµοσίου,

ββ) συµπλήρωσης του χρόνου υπηρεσίας που θεµελιώνει δι-
καίωµα προς λήψη πλήρους σύνταξης από φορέα ασφάλισης
των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Σε αυτή την περίπτωση, η λύση της
σχέσης εργασίας επέρχεται κατά τη λήξη του διδακτικού έτους,

γγ) επιβολής της πειθαρχικής ποινής της απόλυσης από το οι-
κείο πειθαρχικό συµβούλιο,

δδ) ανεπάρκειας ως προς την εκτέλεση των καθηκόντων τους,
η οποία διαπιστώνεται από το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο και
στηρίζεται σε δύο τουλάχιστον υπηρεσιακές εκθέσεις που συν-
τάσσονται από τον αρµόδιο Διευθυντή Εκπαίδευσης και αφο-
ρούν δύο τουλάχιστον συνεχόµενα διδακτικά έτη.

4. Κατά τη διάρκεια της  σύµβασης εργασίας αορίστου χρό-
νου, η σύµβαση µπορεί να καταγγελθεί  από τον ιδιοκτήτη για
τους  περιοριστικά αναφερόµενους στην  παράγραφο 3 λόγους
καταβάλλεται αποζηµίωση ενός µηνός για κάθε έτος προσφοράς
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των υπηρεσιών του στο αυτό σχολείο. Στην αποζηµίωση υπολο-
γίζεται και η υπηρεσία του µε σύµβαση ορισµένου χρόνου.

5. Ο ιδιωτικός εκπαιδευτικός  εκπίπτει αυτοδικαίως της υπη-
ρεσίας, εάν καταδικαστεί µε αµετάκλητη  απόφαση σε ποινή συ-
νεπαγόµενη  απόλυση για τους δηµοσίους  υπαλλήλους.

6. Οι αποχωρούντες ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί, λόγω συµπληρώ-
σεως του συντάξιµου χρόνου ή του 70ού έτους της ηλικίας τους,
δικαιούνται αποζηµίωση ίση προς το ήµισυ της προβλεπόµενης
στην παράγραφο 4 για την περίπτωση καταγγελίας της σύµβα-
σης εργασίας.

7. Ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί  απολυόµενοι εξαιτίας ανεπάρκειας
ως προς την εκτέλεση των  καθηκόντων τους, η οποία διαπιστώ-
νεται  από το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο  ή εξαιτίας επιβολής
της πειθαρχικής  ποινής της απόλυσης, δεν δικαιούνται  αποζη-
µίωση.

8. Μόνιµοι εκπαιδευτικοί  της δηµόσιας εκπαίδευσης, άλλοι
µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι, υπάλληλοι  Ν.Π.Δ.Δ. και συνταξιού-
χοι, οι οποίοι  δεν µετέχουν σε φορείς ελέγχου  των ιδιωτικών
σχολείων, δύνανται  να απασχολούνται στην ιδιωτική  εκπαί-
δευση, εφόσον υπάρχει έλλειψη  στην Επετηρίδα Ιδιωτικής Εκ-
παίδευσης  και στην αντίστοιχη ειδικότητα.

9. Η σχέση εργασίας µεταξύ  του ιδιοκτήτη ιδιωτικού σχολείου
και του ιδιωτικού εκπαιδευτικού  λύεται µε το θάνατο, την έκ-
πτωση, την αποδοχή παραίτησης και την απόλυση, για την οποία
εκδίδεται πράξη του αρµόδιου Διευθυντή Εκπαίδευσης. Στις πε-
ριπτώσεις απολύσεων ιδιωτικών εκπαιδευτικών, το αρµόδιο κατά
περίπτωση Υπηρεσιακό Συµβούλιο (ΚΥΣΠΕ, ΚΥΣΔΕ), επιβεβαι-
ώνει εάν η σύµβαση εργασίας καταγγέλθηκε νοµίµως, διαπιστώ-
νει εάν η καταγγελία είναι καταχρηστική ή µη και εισηγείται
σχετικά µε την απόλυση στον αρµόδιο Διευθυντή Εκπαίδευσης,
ο οποίος έχει δέσµια αρµοδιότητα να εκδώσει διαπιστωτική
πράξη, σύµφωνη µε την εισήγηση του οικείου Υπηρεσιακού Συµ-
βουλίου. Απολύσεις ιδιωτικών εκπαιδευτικών, µε οποιαδήποτε
σχέση εργασίας, που λαµβάνουν χώρα χωρίς την προβλεπόµενη
κατά τα ανωτέρω πράξη του οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου
είναι άκυρες.

10. Παραίτηση ιδιωτικού  εκπαιδευτικού κατά τη διάρκεια  του
διδακτικού έτους επιτρέπεται  µόνο µε τη συναίνεση του  ιδιο-
κτήτη ή για αποχρώντα λόγο εκτιµώµενο από τον οικείο Διευ-
θυντή Εκπαίδευσης. Η παραίτηση, για να θεωρείται έγκυρη,
πρέπει να υποβάλλεται από τον εκπαιδευτικό αυτοπροσώπως
στο ιδιωτικό σχολείο και εντός 5 ηµερών στον Διευθυντή εκπαί-
δευσης. Η αποδοχή αυτής κοινοποιείται αµέσως προς τον ιδιο-
κτήτη, ο οποίος υποχρεούται εντός πέντε (5) ηµερών να
υποβάλει πρόταση για το διορισµό αντικαταστάτη. Ο παραιτη-
θείς δεν µπορεί να αποχωρήσει από το σχολείο πριν από την ανά-
ληψη των καθηκόντων του αντικαταστάτη του, εκτός εάν
παρήλθε µήνας από την υποβολή της παραίτησής του και δεν
του έγινε κοινοποίηση της αποδοχής της. Οι διοριζόµενοι στη
δηµόσια εκπαίδευση, ως µόνιµοι ή ως αναπληρωτές, ιδιωτικοί εκ-
παιδευτικοί, λογίζονται αυτοδικαίως παραιτούµενοι από το ιδιω-
τικό σχολείο στο οποίο υπηρετούν, µόλις αναλάβουν υπηρεσία
στη δηµόσια εκπαίδευση.

11. Η απόλυση των ιδιωτικών  εκπαιδευτικών εξαιτίας πειθαρ-
χικού  παραπτώµατος, ανεπάρκειας ή νόσου, επέρχεται από την
κοινοποίηση  της οικείας πράξης στον ιδιωτικό  εκπαιδευτικό.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 4 του  ν. 682/1977 (Α’ 244) αντικαθί-
σταται, ως ακολούθως:

«2. Παρέκκλιση ως προς το ωρολόγιο πρόγραµµα διδασκαλίας
και πρόσθετες εκπαιδευτικές δραστηριότητες πέραν του ωρο-
λογίου προγράµµατος, ιδίως ενισχυτική διδασκαλία, πρόσθετη
διδακτική στήριξη, ενίσχυση της γλωσσοµάθειας κ.λπ. επιτρέ-
πονται, κατόπιν ελέγχου νοµιµότητας ως προς το πρόγραµµα
σπουδών και το παιδαγωγικό περιεχόµενο της διδασκαλίας από
την κατά περίπτωση αρµόδια Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας ή Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων. Οι προϋποθέσεις για την παρέκκλιση και τις
πρόσθετες εκπαιδευτικές δραστηριότητες πέραν του ωρολογίου
προγράµµατος είναι οι ακόλουθες:

αα) Το ανώτατο όριο του εβδοµαδιαίου ωρολογίου προγράµ-
µατος διδασκαλίας των ιδιωτικών σχολείων δε µπορεί να υπερ-

βαίνει τις σαράντα (40) ώρες για όλες τις τάξεις,
ββ) Το εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα διδασκαλίας

(ΕΩΠΔ) αποφασίζεται το πρώτο δεκαήµερο του Σεπτεµβρίου
από τον/την Διευθυντή/ντρια του σχολείου σε συνεργασία µε το
σύλλογο διδασκόντων και τον υπεύθυνο σχολικό σύµβουλο. Το
ΕΩΠΔ βασίζεται σε παιδαγωγικά κριτήρια κατά τη συγκρότησή
του και υποβάλλεται σε τρία αντίγραφα στον αρµόδιο σχολικό
σύµβουλο για θεώρηση, ο οποίος επιστρέφει ένα αντίγραφο στο
σχολείο και ένα στέλνει για ενηµέρωση στον οικείο Διευθυντή
Εκπαίδευσης,

γγ) Η παρέκκλιση αφορά όλους τους µαθητές της τάξης ή των
τάξεων για τις οποίες χορηγείται. Στην οικεία Διεύθυνση Εκπαί-
δευσης δηλώνεται κάθε είδους προαιρετική σχολική δράση (πα-
ρέκκλιση) µη προβλεπόµενη από το ισχύον ωρολόγιο πρόγραµ-
µα (Β’1324 /2016), κατά τα ανωτέρω µαζί µε τον αριθµό των τµη-
µάτων, των µα- θητών και των διδασκόντων,

δδ) Για τα ιδιωτικά Νηπιαγωγεία η έγκριση παρέκκλισης χορη-
γείται µε διαδικασία αντίστοιχη αυτής που προβλέπεται για τα
ιδιωτικά Δηµοτικά Σχολεία, όπως αυτή καθορίστηκε µε την πα-
ρούσα και οι διδάσκοντες θα πρέπει να έχουν τα τυπικά προ-
σόντα που προβλέπονται από τη σχετική κείµενη νοµοθεσία. Δεν
επιτρέπεται η συστέγαση των ιδιωτικών σχολείων µε φροντιστή-
ρια και µε κέντρα ξένων γλωσσών.»

3. Το εδάφιο β’ της  παρ. 4 του άρθρου 27 του ν. 682/1977
(Α’244), όπως προστέθηκε µε  την παρ. 14 του άρθρου 47 του ν.
3848/2010 (Α’ 71), αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Σε περίπτωση κατάργησης τάξεων ή τµηµάτων, καθώς και
σε αν οι ώρες διδασκαλίας ενός µαθήµατος δεν επαρκούν προ-
κειµένου οι εκπαιδευτικοί να καλύψουν το ωράριο του διοριστη-
ρίου τους, ανατίθενται στους εν λόγω εκπαιδευτικούς, άλλες
σχολικές δράσεις και δραστηριότητες σύµφωνα µε τις πραγµα-
τικές ανάγκες της σχολικής µονάδας, όπως ιδίως, ενισχυτική δι-
δασκαλία, πρόσθετη διδακτική στήριξη, ενίσχυση της γλωσ-
σοµάθειας, συντονισµός κλάδου ή άλλης οµάδας εκπαιδευτικών,
διοργάνωση αθλητικών, πολιτιστικών, καλλιτεχνικών και άλλων
δράσεων, ανάθεση ωρών ως υπευθύνων εργαστηρίων ή διοικη-
τικό έργο, προκειµένου να συµπληρώσουν το υποχρεωτικό τους
ωράριο. Κατά την  πρώτη εφαρµογή του παρόντος, προσφυγές
ενώπιον του αρµόδιου Συµβουλίου κατά καταγγελιών συµβά-
σεων εργασίας που έλαβαν χώρα κατά το σχολικό έτος 2015-
2016 εξετάζονται µόνο ως προς την ύπαρξη λόγου κατα-
χρηστικότητας της απόλυσης.»

Άρθρο 29
Ρυθµίσεις για τις άδειες των ιδιωτικών σχολείων
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

Στο τέλος της περίπτωσης 5 της υποπαρ. Θ.18 της παρ. Θ’ του
άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222) προστίθενται εδάφια
ως εξής:

«Τα ιδιωτικά σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης µε ισχύουσα άδεια ίδρυσης και λειτουργίας, που εκ-
δόθηκε δυνάµει της δήλωσης του ν. 1599/1986 (Α’ 75) της προη-
γούµενης περιόδου, υποβάλλουν υποχρεωτικά έως 30.9.2016 αί-
τηµα τροποποίησης για ελλείψεις ή/και µεταβολές στις κτιριολο-
γικές προϋποθέσεις, που έχουν επέλθει από το χρονικό διάστηµα
της αδειοδότησής τους έως και σήµερα. Αν τα ιδιωτικά σχολεία
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης δεν καταθέ-
σουν εµπρόθεσµα το αίτηµα τροποποίησης για ελλείψεις ή/και
µεταβολές, ανακαλείται η άδειά τους σύµφωνα µε την περίπτωση
1β’ της υποπαρ. Θ4 της παρ. Θ’ του άρθρου πρώτου του ν.
4093/2012 (Α’ 222). Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων καθορίζεται η διαδικασία υποβολής της
αίτησης, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.»

Άρθρο 30
Ρυθµίσεις για τα θέµατα Φροντιστηρίων 

και Κέντρων Ξένων Γλωσσών

1. α) Οι ιδιοκτήτες των φροντιστηρίων και των κέντρων ξένων
γλωσσών καταθέτουν αµελλητί στις οικείες διευθύνσεις εκπαί-
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δευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων:
αα)το αναλυτικό εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα µαθηµά-

των, από όπου να προκύπτει  ο αριθµός των τµηµάτων και των
µαθητών του κάθε τµήµατος, οι ώρες διδασκαλίας κάθε µαθή-
µατος και ο διδάσκων/καθηγητής κάθε διδακτικής ώρας,

ββ) αντίγραφα των συµβάσεων εργασίας που συνάπτουν µε
τους διδάσκοντες / καθηγητές, ώστε οι διευθύνσεις εκπαίδευσης
να κάνουν έλεγχο των τυπικών προσόντων των διδασκόντων ή
καθηγητών.

β) Οι οικείες διευθύνσεις εκπαίδευσης αποστέλλουν υποχρε-
ωτικά το αναλυτικό εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα µαθηµά-
των στις οικείες διευθύνσεις του Σώµατος Επιθεωρητών
Εργασίας (ΣΕΠΕ) και στις οικείες διευθύνσεις του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζεται η διαδικασία και ο χρόνος κατάθεσης και
αποστολής του αναλυτικού εβδοµαδιαίου ωρολογίου προγράµ-
µατος µαθηµάτων και των αντιγράφων των συµβάσεων εργα-
σίας, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

2. Κατά τις ηµέρες αργιών οι διδάσκοντες / καθηγητές δι-
καιούνται τις αντίστοιχες αποδοχές, χωρίς να υποχρεούνται να
εργάζονται.  Σε περίπτωση απασχόλησής τους κατά τις Κυριακές
και τις διακοπές, οι αποδοχές καταβάλλονται προσαυξηµένες
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

3. Το εβδοµαδιαίο ωράριο πλήρους διδακτικής απασχόλησης
στα φροντιστήρια και τα κέντρα ξένων γλωσσών καθορίζεται στις
είκοσι µία (21) διδακτικές ώρες. Η συµπλήρωση πλήρους εβδο-
µαδιαίου ωραρίου αντιστοιχεί σε είκοσι πέντε (25) ένσηµα µηνι-
αίως, ανεξαρτήτως της κατανοµής των διδακτικών ωρών µέσα
στην εβδοµάδα.

Άρθρο 31
Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού σχολικών µονάδων 

δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

Στην παρ. 16 του άρθρου 8 του ν. 3194/2003 (Α’ 267) προστί-
θεται περίπτωση γ’, ως εξής:

«γ) Με κοινή απόφαση  των Υπουργών Οικονοµικών και  Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων  καθορίζονται ο µέγιστος
αριθµός  των ωρών της εβδοµαδιαίας  απασχόλησης και το ύψος
της  ωριαίας αντιµισθίας των ιδιωτών, οι οποίοι προσλαµβάνονται
µε  σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου  ορισµένου χρόνου ως
ωροµίσθιοι  για τη διδασκαλία αντικειµένων/µαθηµάτων  στα Καλ-
λιτεχνικά Σχολεία».

Άρθρο 32
Ρυθµίσεις εγγραφής µαθητών
σε διαφορετικό τύπο Λυκείου

Οι µαθητές δικαιούνται µια µόνο µετεγγραφή κατά το ίδιο σχο-
λικό έτος από τάξη Γενικού Λυκείου σε τάξη Επαγγελµατικού Λυ-
κείου και αντίστροφα, εφόσον το αρχικό λύκειο προέλευσης ή
τελικό λύκειο υποδοχής είναι εσπερινό. Ειδικά, οι µαθητές της
Β’ τάξης του Ηµερήσιου ή Εσπερινού Επαγγελµατικού Λυκείου
µετεγγράφονται στην Β’ τάξη του Εσπερινού Γενικού Λυκείου.

Άρθρο 33
Ρυθµίσεις για τις αποσπάσεις στα σχολεία 

του Αρµενικού Κυανού Σταυρού, της Γενικής 
Αρµενικής Ένωσης Αγαθοεργίας, της Ισραηλίτικης Κοινότη-

τας Αθηνών, της Ισραηλίτικης Κοινότητας 
Θεσσαλονίκης, σε εκκλησιαστικά 

νοµικά πρόσωπα και φορείς

1. Η παρ 14 του άρθρου 6 του  ν. 1674/1986 (Α’ 203) αντικαθί-
σταται ως  εξής:

«14. Στα σχολεία του Αρµενικού Κυανού Σταυρού και της Γε-
νικής Αρµενικής Ένωσης Αγαθοεργίας, της Ισραηλιτικής Κοινό-
τητας Αθηνών και της Ισραηλιτικής Κοινότητας Θεσσαλονίκης
µπορεί να αποσπώνται για διδασκαλία εκπαιδευτικοί της δηµό-
σιας πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Η από-
σπαση αυτή γίνεται για ένα σχολικό έτος, που µπορεί να ανα-

νεώνεται, µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, ύστερα από αίτηση του Αρµενικού Κυανού Σταυ-
ρού ή της Γενικής Αρµενικής Ένωσης Αγαθοεργίας ή της Ισραη-
λιτικής Κοινότητας Αθηνών(Ν.Π.Δ.Δ.) ή της Ισραηλιτικής Κοι-
νότητας Θεσσαλονίκης (Ν.Π.Δ.Δ.) και γνώµη του οικείου κεντρι-
κού υπηρεσιακού συµβουλίου. Στις ανωτέρω αποσπάσεις, ως µο-
νάδες µετάθεσης υπολογίζονται οι προβλεπόµενες για τη
σχολική µονάδα στην οποία αποσπώνται οι εκπαιδευτικοί. Η κα-
ταβολή των αποδοχών των αποσπασµένων εκπαιδευτικών διε-
νεργείται από τον φορέα της οργανικής τους θέσης.»

2. Η καταβολή των αποδοχών  των αποσπασµένων υπαλλήλων
του  Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και  Θρησκευµάτων στα νο-
µικά πρόσωπα  των άρθρων 1 παράγραφοι 4 και 60 του  ν. 590/
1977 (Α’ 146), 26 του ν. 3432/2006 (Α’14) και του β.δ. της
25.1/13.2.1843 (4/1843), στα εκκλησιαστικά νοµικά πρόσωπα και
αρχές των άρθρων 1 και 2 του ν. 4149/1961 (Α’ 41) και στις Ιερές
Μητροπόλεις της Δωδεκανήσου, καθώς και στις Ιερές Μονές,
Ενορίες, Εκκλησιαστικά Ιδρύµατα, Ιερά Προσκυνήµατα και Εκ-
κλησιαστικά Μουσεία, που εποπτεύονται από τα παραπάνω εκ-
κλησιαστικά νοµικά πρόσωπα, εξακολουθεί να διενεργείται από
το φορέα της οργανικής τους θέσης.

Άρθρο 34
Ρυθµίσεις θεµάτων της Επαγγελµατικής 

Εκπαίδευσης

1. Οι τοµείς και οι  ειδικότητες των Επαγγελµατικών  Λυκείων
µπορεί να συνενώνονται  ή να µεταφέρονται από Επαγγελµατικό
Λύκειο σε άλλο Επαγγελµατικό  Λύκειο, όπως καθορίζονται κάθε
φορά σύµφωνα µε την περίπτωση  ια’ της παρ. 2 του άρθρου 43
του ν. 4186/2013 (Α’193). Οι οργανικές θέσεις των εκπαιδευτικών
κλάδων και ειδικοτήτων των ΕΠΑ.Λ., που διδάσκουν τα τεχνολο-
γικά – επαγγελµατικά µαθήµατα των συνενωµένων ή µεταφερό-
µενων τοµέων και/ή ειδικοτήτων µεταφέρονται στο Επαγγελ-
µατικό Λύκειο, που παρέχει εφεξής αυτούς τους τοµείς και/ή τις
ειδικότητες. Για τη µεταφορά των οργανικών θέσεων στο Επαγ-
γελµατικό Λύκειο, στο οποίο λειτουργούν εφεξής οι τοµείς και/ή
οι ειδικότητες, και την τοποθέτηση σε αυτές των εκπαιδευτικών,
οι οποίοι προέρχονται από το Επαγγελµατικό Λύκειο µε τους συ-
νενωµένους ή µεταφερόµενους τοµείς και/ή ειδικότητες, εκδίδε-
ται διαπιστωτική πράξη του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης µέσα σε έξι µήνες από τη δηµοσίευση της υπουρ-
γικής απόφασης της περίπτωσης ια’ της παρ. 2 του άρθρου 43
του ν. 4186/2013(Α’193) ύστερα από γνώµη του αρµόδιου
ΠΥΣΔΕ. Οι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι τοποθετούνται στις µεταφε-
ρόµενες οργανικές θέσεις, διατηρούν την αρχαιότητα της τοπο-
θέτησης, την οποία είχαν στο ΕΠΑΛ από το οποίο προέρχονται.
Κατ’ εξαίρεση εκπαιδευτικοί κλάδων και ειδικοτήτων των Επαγ-
γελµατικών Λυκείων, που διδάσκουν τα τεχνολογικά – επαγγελ-
µατικά µαθήµατα των συνενωµένων ή µεταφερόµενων τοµέων
και/ή ειδικοτήτων, µπορούν µε απόφαση του Διευθυντή Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης ύστερα από γνώµη του αρµόδιου
ΠΥΣΔΕ και αίτησή τους να παραµείνουν στο Επαγγελµατικό Λύ-
κειο, όπου κατέχουν οργανική θέση, εφόσον συµπληρώνουν
αριθµό διδακτικών ωρών µαθηµάτων γενικής παιδείας ή/και τε-
χνολογικών – επαγγελµατικών µαθηµάτων άλλων τοµέων και/ή
ειδικοτήτων σε Α’ ανάθεση, ο οποίος δικαιολογεί τη διατήρηση
της οργανικής τους θέσης.

2.α) Στο τέλος της περίπτωσης  η’ της παρ. 2 του άρθρου 43
του  ν. 4186/2013 (Α’193) προστίθενται οι λέξεις  «ύστερα από
γνώµη του Ινστιτούτου  Εκπαιδευτικής Πολιτικής».

β) Στο τέλος της περίπτωσης ι’ της παρ. 2 του άρθρου 43 του
ν. 4186/2013 (Α’193) προστίθενται οι λέξεις «ύστερα από γνώµη
του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής».

3. Στην παρ. 3 του άρθρου 28 του π.δ.114/2014 (Α’181) προ-
στίθεται  περίπτωση ιγ’, ως εξής:

«ιγ) τις αναθέσεις µαθηµάτων (γενικής παιδείας, τοµέα και ει-
δικότητας) όλων των τάξεων των Επαγγελµατικών Λυκείων στους
εκπαιδευτικούς των σχολικών µονάδων της αρµοδιότητάς του.»

4. Τα τµήµατα εκπαιδευτικών  θεµάτων Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης  της υποπερίπτωσης γγ’ της περίπτωσης β’ της παρ.
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1 του άρθρου 19 του ν. 1566/1985 (Α’167), όπως µετονοµάστη-
καν µε την περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 3475/
2006 (Α’ 146), καταργούνται.

5. Στο πρώτο εδάφιο της  παρ. 1 του άρθρου 24 του ν. 3577/
2007 (Α’ 130) µετά τις λέξεις  «Τα πτυχία» διαγράφονται οι  λέξεις
«των σχολικών ετών 2004-2005, 2005-2006, 2006-2007 και 2007-
2008».

Άρθρο 35
Ρυθµίσεις για τις εγκαταστάσεις των καταλυµάτων 

του Υπουργείου Παιδείας, Ερευνας και Θρησκευµάτων στο
Δήµο Μαραθώνα (πρώην µαθητικές 

κατασκηνώσεις Αγίου Ανδρέα Νέας Μάκρης)

1. Τα καταλύµατα του  Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων στο Δήµο Μαραθώνα, περιοχή Ζούµπερι (πρώην
µαθητικές  κατασκηνώσεις Αγίου Ανδρέα Νέας  Μάκρης), στον
προϋπολογισµό του  οποίου εγγράφονται οι σχετικές  πιστώσεις
για τη λειτουργία  τους, τελούν υπό την άµεση  εποπτεία της Αυ-
τοτελούς Διεύθυνσης  Κτηριακής και Υλικοτεχνικής  Υποδοµής
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

2. Οι δαπάνες λειτουργίας  και οι τυχόν ανεξόφλητες δαπάνες
λειτουργίας των καταλυµάτων  βαρύνουν τις πιστώσεις του  τα-
κτικού προϋπολογισµού του  Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και ειδικότερα  του Ειδικού Φορέα 19 -110.

3. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  καθορίζεται η οργάνωση, η λειτουργία  ή/και η πα-
ραχώρηση, καθώς και  κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια  της
χρήσης τµήµατος ή του  συνόλου των καταλυµάτων.

4. Με απόφαση του Υπουργού  Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων  δύναται να ανατίθεται η οργάνωση, η λειτουργία
ή/και η παραχώρηση  κατά χρήση τµήµατος ή του  συνόλου των
καταλυµάτων σε  σύλλογο ή οµοσπονδία των υπαλλήλων  ή/και
των εκπαιδευτικών του  Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και  Θρη-
σκευµάτων, για την φιλοξενία  των υπαλλήλων ή/και των εκπαι-
δευτικών  του Υπουργείου και των εποπτευόµενων  φορέων του
και των οικογενειών  τους. Με όµοια απόφαση καθορίζεται  κάθε
άλλη σχετική λεπτοµέρεια  της χρήσης τµήµατος ή του  συνόλου
των καταλυµάτων. Η διοίκηση  των καταλυµάτων ασκείται από
πενταµελές Διοικητικό Συµβούλιο, που συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας  και Θρησκευµάτων και απο-
τελείται  από τρία (3) µέλη του συλλόγου  ή της οµοσπονδίας και
δύο (2) υπαλλήλους του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.

Άρθρο 36
Ρύθµιση θεµάτων Γενικής Γραµµατείας Δια Βίου

Μάθησης και Νέας Γενιάς (Γ.Γ.Δ.Β.Μ.Ν.Γ.)

1. α) Στην περίπτωση α’  της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν.
2074/1992 (Α’128), όπως έχει τροποποιηθεί  µε την παρ. 3 του
άρθρου 42 του  ν. 4403/2016 (Α’125), µετά τη λέξη «χρηµατοδο-
τήσεις»  προστίθενται οι λέξεις «ή  επιχορηγήσεις».

β) Στην περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 2074/
1992 (Α’128), όπως έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 3 του άρθρου
42 του ν. 4403/2016 (Α’ 125), η λέξη «χρηµατοδότησης» αντικα-
θίσταται από τη λέξη «επιχορήγησης».

γ) Στην περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 2074/
1992 (Α’128), όπως έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 3 του άρθρου
42 του ν. 4403/2016 (Α’125), οι λέξεις «Μετά την ολοκλήρωση
του σκοπού για τον οποίο δόθηκε η χρηµατοδότηση και µέσα σε
έξι (6) µήνες από την ολοκλήρωση του σκοπού της, οι δικαιούχοι
χρηµατοδοτούµενοι φορείς,» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«Μετά την ολοκλήρωση του σκοπού για τον οποίο δόθηκε η χρη-
µατοδότηση ή επιχορήγηση και µέσα σε έξι (6) µήνες από την
ολοκλήρωση του σκοπού της, οι δικαιούχοι χρηµατοδοτούµενοι-
επιχορηγούµενοι φορείς,».

2.α) Η περιπτωση δ’ της παρ. 8 του άρθρου 51 του π.δ.
114/2014 (Α’181), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 6 του άρ-
θρου 42 του ν. 4403/2016 (Α’125), αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) την οργάνωση, λειτουργία και εποπτεία των Σχολείων τυ-

πικής εκπαίδευσης πρωτοβάθµιας (Δηµοτικά Σχολεία) και δευ-
τεροβάθµιας (Γυµνάσια, Γενικά και Επαγγελµατικά Λύκεια) που
λειτουργούν στα Καταστήµατα Κράτησης.»

β) Οι περιπτώσεις στ’, ζ’, η’ και θ’ της παρ. 8 του άρθρου 51
του π.δ. 114/2014 (Α’181), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 6
του άρθρου 42 του ν. 4403/2016 (Α’125) αντικαθίστανται ως
εξής:

«στ) την οργάνωση, λειτουργία και εποπτεία προγραµµάτων
σπουδών των Δηµοσίων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης (Δ.Ι.Ε.Κ.) και των µεταγυµνασιακών Δ.Ι.Ε.Κ. σε Καταστήµατα
Κράτησης.

ζ) την οργάνωση, λειτουργία και εποπτεία εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων Γενικής Εκπαίδευσης Ενηλίκων, δηµιουργικών, πολι-
τισµικών, περιβαλλοντικών και αθλητικών δραστηριοτήτων σε
συνεργασία µε την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

η) την οργάνωση, λειτουργία και εποπτεία µαθηµάτων για την
εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας από αλλοδαπούς, καθώς και
τη µέριµνα για τη διαδικασία εξετάσεων Ελληνοµάθειας.

θ) την κάλυψη των εκπαιδευτικών αναγκών σε όλα τα επίπεδα
εκπαίδευσης ακόµα και όπου δεν λειτουργούν δοµές, µε τη συν-
δροµή άλλων υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων ή µε τη δηµιουργία Τµηµάτων Αντισταθµιστικής
Εκπαίδευσης (Τ.Α.Ε.).»

3. Με υπουργική απόφαση  καθορίζονται οι ηµέρες διακοπών
και αργιών όλων των δοµών, ιδιωτικών και δηµοσίων, της µη τυ-
πικής και άτυπης εκπαίδευσης.

4. Η παρ. 7 του άρθρου 42 του  ν. 4403/2016 (Α’125) αντικαθί-
σταται, ως εξής:

«7. α) Οι αµοιβές των εκπαιδευτών ενηλίκων της περίπτωση γ’
της παρ. 14 του άρθρου 27 του ν. 4186/2013 (Α’193) που διδά-
σκουν στα προγράµµατα των φορέων της µη τυπικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης του άρθρου 17 του ν. 4186/2013 (Α’193),
καθώς και των Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας (ΣΔΕ) του άρθρου
5 του ν. 2525/1997 (Α’ 188), που υπάγονται στην αρµοδιότητα
της Γενικής Γραµµατείας Διά Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς /Δι-
εύθυνση Διά Βίου Μάθησης, καθορίζονται µε την κοινή υπουρ-
γική απόφαση της παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 3687/2008
(Α’159). Τα κριτήρια και η διαδικασία επιλογής των ανωτέρω εκ-
παιδευτών ενηλίκων καθορίζεται µε την παρ. 15 του άρθρου 27
του ν. 4186/2013 (Α’193).

β) Οι αµοιβές του εκπαιδευτικού προσωπικού των περιπτώ-
σεων α’, β’, δ’ της παρ. 14 του άρθρου 27 του ν. 4186/2013
(Α’193) που διδάσκει στα προγράµµατα των φορέων της µη τυ-
πικής εκπαίδευσης και κατάρτισης του άρθρου 17 του ν.
4186/2013 και στα Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας (ΣΔΕ) του άρ-
θρου 5 του ν. 2525/1997 (Α’188), καθορίζονται σύµφωνα µε την
κ.υ.α. 2/106902/ 0022 (Β’3276/2013).»

5.1. Η υποπερίπτωση γ’ της περίπτωσης 5 της υποπαρ. Θ.3.
της παρ. Θ’ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), όπως
έχει τροποποιηθεί µε την περίπτωση 4 της παρ. 1 του άρθρου 11
του ν. 4229/2014 (Α’ 8) αντικαθίσταται ως εξής:

«(γ) για τα νοµικά πρόσωπα, εκτός των Ν.Π.Δ.Δ., των Ν.Π. του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και των νοµικών προσώπων των
οποίων τα µέλη ή µέρος των µελών του Δ.Σ. ή της Διοικήσεώς
τους καθορίζονται  ex officio οι µέτοχοι ή οι εταίροι τους ή τα
µέλη των διοικήσεών τους, δεν έχουν την ιδιότητα του δηµοσίου
υπαλλήλου, υπαλλήλου Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α., για δε τις ενώσεις
προσώπων, τα µέλη Δ.Σ. ή της Διοικούσας Επιτροπής, δεν έχουν
την ιδιότητα του δηµοσίου υπαλλήλου, υπαλλήλου Ν.Π.Δ.Δ. και
Ο.Τ.Α..»

2. To πρώτο εδάφιο του άρθρου 31 του  ν.4186/2013 (Α’193),
όπως έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 9 του άρθρου 42 του ν.
4403/2016 (Α’125), αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι παρέχοντες εκπαιδευτικό ή συµβουλευτικό έργο κατά
κύριο επάγγελµα σε αναγνωρισµένα Ινστιτούτα Επαγγελµατικής
Κατάρτισης (I.E.Κ.), Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας, Κέντρα Δία
Βίου Μάθησης του ν. 3879/2010 (Α’ 163) των Δήµων, Κέντρα Δια
Βίου Μάθησης Επιπέδου 1 και 2 και Κολλέγια εφοδιασµένα µε
άδεια λειτουργίας εκδοθείσα από τον αρµόδιο φορέα του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, οι εκπαιδευ-
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τές   ενηλίκων του άρθρου 27 παρ. 15 του ν. 4186/2013 (Α’ 193)
που διδάσκουν στους ανωτέρω φορείς, οι εργαζόµενοι στο Δι-
δασκαλείο Νέας Ελληνικής ως Ξένης Γλώσσας (ΔΝΕΓ) του Εθνι-
κού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών, οι εργαζόµενοι
στο Διδασκαλείο Ξένων Γλωσσών του Εθνικού και Καποδιστρια-
κού Πανεπιστηµίου Αθηνών, οι εργαζόµενοι στο Σχολείο Ελληνι-
κής Γλώσσας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης,
καθώς  και οι παρέχοντες έργο σε Δράσεις Δια Βίου Μάθησης
που υλοποιούνται από το ΙΝΕΔΙΒΙΜ και τον ΕΟΠΠΕΠ, υπάγονται
στην ασφάλιση του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ., σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 2 του α.ν. 1846/1951 (Α’179).»

Άρθρο 37
Ρύθµιση θεµάτων Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών

1. Η παρ. 4 του άρθρου 18 του  ν. 3687/2008 (Α’159), όπως
τροποποιήθηκε  µε τη παρ. 13 του άρθρου 26 του ν. 3879/2010
(Α’ 163), αντικαθίσταται ως  εξής:

«4. Ο πρόεδρος του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών είναι
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και οι αποδοχές του
ορίζονται στο ύψος του βασικού µισθού του Γενικού Διευθυντή
του ΥΠ.Π.Ε.Θ., χωρίς το επίδοµα θέσης ευθύνης ή διατηρεί τις
αποδοχές του εφόσον προέρχεται από το Δηµόσιο ή φορέα που
χρηµατοδοτείται από το Δηµόσιο. Για την αποζηµίωση των λοι-
πών µελών και του γραµµατέως του Συµβουλίου αυτού εφαρµό-
ζονται οι ισχύουσες γενικές διατάξεις.»

2. Η περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 3149/2003
(Α’141), όπως προστέθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 18 του ν.
3687/2008 (Α’ 159), αντικαθίσταται ως εξής:

«στ) Συνιστά, συντονίζει και εποπτεύει κατά περίπτωση και
αναλόγως του αντικειµένου ειδικές άµισθες οµάδες εργασίας τα
µέλη των οποίων διαθέτουν την απαραίτητη τεχνογνωσία. Οι
οµάδες αυτές θα µελετούν, θα επεξεργάζονται και θα εισηγούν-
ται τα απαραίτητα σχέδια δράσεων που αφορούν το αντικείµενο
µελέτης.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 3149/2003 (Α’141) προστί-
θεται περίπτωση  ζ’ ως εξής:

«ζ) Συνεργάζεται µε τη Διεύθυνση Βιβλιοθηκών Αρχείων και
Εκπαιδευτικής Ραδιοτηλεόρασης του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων και την Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελ-
λάδας η οποία, κατά κύριο λόγο, επεξεργάζεται και προτείνει τις
απαραίτητες ενέργειες για την υλοποίηση των δράσεων.»

4. Η περίπτωση α’ της  παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 3149/2003
(Α’141) αντικαθίσταται ως  εξής:

α) «Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων συστήνεται το Γενικό Συµβούλιο Βιβλιοθηκών, το
οποίο αποτελείται από εννέα µέλη και τα αναπληρωµατικά τους,
των οποίων η θητεία είναι τριετής. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος
και τα αναπληρωµατικά τους µέλη ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Τα λοιπά επτά
µέλη και τα αναπληρωµατικά τους ορίζονται από τους κάτωθι φο-
ρείς µε τον ακόλουθο τρόπο:

αα) Τον εκάστοτε Γενικό Διευθυντή της Εθνικής Βιβλιοθήκης
της Ελλάδος (Ε.Β.Ε.) και το αναπληρωµατικό του µέλος που υπο-
δεικνύεται από την Ε.Β.Ε..

ββ) Τον εκάστοτε Διευθυντή της Διεύθυνσης Βιβλιοθηκών Αρ-
χείων και Εκπαιδευτικής Ραδιοτηλεόρασης του ΥΠ.Π.Ε.Θ. και ως
αναπληρωµατικό του µέλος τον προϊστάµενο του τµήµατος Βι-
βλιοθηκών.

γγ) Τον εκάστοτε Γενικό Διευθυντή των Γενικών Αρχείων του
Κράτους και το αναπληρωµατικό του µέλος που υποδεικνύεται
από τα Γενικά Αρχεία του Κράτους.

δδ) Ένα µέλος και το αναπληρωµατικό του από την Ένωση Ελ-
λήνων Βιβλιοθηκονόµων και Επιστηµόνων Πληροφόρησης
(Ε.Ε.Β.Ε.Π.) που υποδεικνύονται από την Ε.Ε.Β.Ε.Π..

εε) Ένα µέλος και το αναπληρωµατικό του από το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) που υποδεικνύονται από το
Ι.Ε.Π..

στστ) Έναν µέλος και το αναπληρωµατικό του από το Εθνικό
Δίκτυο Έρευνας και Τεχνολογίας (Ε.Δ.Ε.Τ.) που υποδεικνύονται
από το Ε.Δ.Ε.Τ..

ζζ) Ένα µέλος και το αναπληρωµατικό του από καθηγητή ή
αναπληρωτή καθηγητή ειδικότητας Βιβλιοθηκονοµίας ή Επιστή-
µης Πληροφορίας του Τµήµατος Αρχειονοµίας, Βιβλιοθηκονο-
µίας και Μουσειολογίας του Ιονίου Πανεπιστηµίου (Τ.Α.Β.Μ.Ι.Π.)
ή του Τµήµατος Βιβλιοθηκονοµίας και Συστηµάτων Πληροφόρη-
σης του Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος Αθηνών
(Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΑΘ.) ή του Τµήµατος Βιβλιοθηκονοµίας και Συστη-
µάτων Πληροφόρησης του Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµα-
τος Θεσσαλονίκης (Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΘΕΣ.) ή άλλων αντίστοιχων
ιδρυµάτων που µπορεί να προκύψουν στο µέλλον από δηµιουρ-
γία τµηµάτων, συγχωνεύσεων, καταργήσεων κ.λπ..

Στην πρώτη συγκρότηση (θητεία) το τακτικό µέλος προέρχεται
από το Τ.Α.Β.Μ.Ι.Π. και το αναπληρωµατικό µέλος από το
Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΘΕΣ., στη δεύτερη σύσταση (θητεία) το τακτικό
µέλος προέρχεται από το Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΘΕΣ. και το αναπληρω-
µατικό µέλος από το Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΑΘ., στην επόµενη σύσταση
(θητεία) το τακτικό µέλος προέρχεται από το Τ.Β.Σ.Π.Τ.Ε.Ι.ΑΘ.
και το αναπληρωµατικό µέλος από το Τ.Α.Β.Μ.Ι.Π. και ούτω κα-
θεξής.»

5. Το τελευταίο εδάφιο  της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 9 του ν. 3149/2003 (Α’141) αντικαθίσταται  ως εξής:

«Ο Γραµµατέας ορίζεται από το Γενικό Συµβούλιο Βιβλιοθη-
κών.»

6. Όπου στις διατάξεις  του ν. 3149/2003 (Α’141) και στην κεί-
µενη  νοµοθεσία αναφέρεται «Γενικό  Συµβούλιο Βιβλιοθηκών,
Γενικών  Αρχείων του Κράτους και Εκπαιδευτικής  Ραδιοτηλεό-
ρασης» τροποποιείται  σε «Γενικό Συµβούλιο Βιβλιοθηκών».

7. Όπου στο άρθρο 9 του  ν. 3149/2003 (Α’141) αναφέρεται
«Βιβλιοθήκες, Γενικά Αρχεία του Κράτους  και Εκπαιδευτική Ρα-
διοτηλεόραση»  τροποποιείται σε «Βιβλιοθήκες».

Άρθρο 38
Ρυθµίσεις για την εκπαίδευση των προσφύγων

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουρ-
γού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων ιδρύονται δοµές υπο-
δοχής για την εκπαίδευση των προσφύγων, καθορίζεται η
οργάνωση, η λειτουργία, ο συντονισµός και το πρόγραµµα της
εκπαίδευσης στις ως άνω δοµές, καθώς και τα κριτήρια και η δια-
δικασία στελέχωσης αυτών.

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων αποσπώνται ή διατίθενται εκπαιδευτικοί στις ως άνω
δοµές και προσλαµβάνονται αναπληρωτές, µέσω του Κρατικού
Προϋπολογισµού, του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων ή
µέσω ΕΣΠΑ.

Άρθρο 39
Καταργούµενες διατάξεις

Καταργούνται οι ακόλουθες διατάξεις:
α) Η παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 2074/1992 (Α’ 128).
β) Η παρ. 2 του άρθρου 46 του ν. 2413/1996 (Α’ 124).
γ) Η παρ. 11 του άρθρου 14 του ν. 2817/2000 (Α’ 78).
δ) Η παρ. 14 του άρθρου 8 του ν. 3194/2003 (Α’ 267).
ε) Το άρθρο 25 του ν. 3577/2007 (Α’ 130).
στ) Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 18 του ν.3687/2008 (Α’

159).
ζ) Η παρ. 17 του άρθρου 45 του ν. 4264/2014 (Α’118).

Άρθρο 40

Η διάθεση ή/και απόσπαση του προσωπικού που προβλέπεται
στις διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 6 και των παραγράφων 1
και 4 του άρθρου 81 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) παρατείνεται από
την ηµεροµηνία λήξης τους και µέχρι τις 31.12.2017.

Άρθρο 41

1. Μετά το έκτο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’  της περίπτω-
σης α’ της παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), όπως
ισχύει µετά την τροποποίησή του µε την παρ. 4 του άρθρου 2
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του ν. 4393/2016 (Α’ 106), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Στην πε-
ρίπτωση αυτή το ως άνω ποσοστό δεν µπορεί να υπερβαίνει το
εκατό τοις εκατό (100%)».

2. Μετά το δεύτερο εδάφιο της υποπερίπτωσης ββ’ της περί-
πτωσης α’ της παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 4387/2016, όπως
ισχύει µετά την τροποποίησή του µε το άρθρο δεύτερο παρ. 4
του ν. 4393/2016 (Α’ 106), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Στην πε-
ρίπτωση αυτή το ως άνω ποσοστό δεν µπορεί να υπερβαίνει το
εκατό τοις εκατό (100%)».

3. Στο τέλος της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης α’ της
παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 4387/2016, όπως ισχύει µετά την
τροποποίησή του µε το άρθρο δεύτερο παρ. 4 του ν. 4393/2016
(Α’ 106), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Ειδικά για τους ασφαλι-
σµένους του Ταµείου Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων και των
φορέων πρόνοιας υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. που αποχώρησαν από
την 1.1.2014 έως την έναρξη ισχύος του ν. 4387/2016 (Α’ 85), ως
αποδοχές για τον υπολογισµό του τµήµατος αυτού της εφάπαξ
παροχής νοείται ο µέσος όρος των µηνιαίων αποδοχών που
έλαβε ο ασφαλισµένος κατά τα πέντε (5) τελευταία έτη πριν από
την αποχώρησή του, εφόσον καταβλήθηκαν ασφαλιστικές εισφο-
ρές υπέρ του Ταµείου, χωρίς να υπολογίζονται τα δώρα εορτών
και αδείας.»

Άρθρο 42

Από τη δηµοσίευση του παρόντος η οικονοµική και λογιστική
αυτοτέλεια των Τοµέων του Κλάδου Κύριας Ασφάλισης του Ενι-
αίου Ταµείου Ασφάλισης Προσωπικού ΜΜΕ (ΕΤΑΠ-ΜΜΕ) καταρ-
γείται. Από την ίδια ηµεροµηνία ο κλάδος Ανεργίας και Δώρου
του ΕΤΑΠ-ΜΜΕ εντάσσεται στον κλάδο Κύριας Ασφάλισης και
λειτουργεί µε ενιαία οικονοµική και λογιστική οργάνωση.

Άρθρο 43

Κατά την αληθή έννοια της διάταξης του εδαφίου α’ της παρ.
5 του άρθρου 10 του ν. 3029/2002 «Μεταρρύθµιση Συστήµατος
Κοινωνικής Ασφάλισης» (Α’ 160), η Εθνική Αναλογιστική Αρχή
(Ε.Α.Α.) προβαίνει σε όλες τις αναγκαίες, κατά την κρίση της,
ενέργειες για τη λειτουργία της (ανάθεση µελετών, έργων) και
για την κάλυψη των υλικοτεχνικών αναγκών της (πραγµατοποί-
ηση προµηθειών) µε δαπάνη του προϋπολογισµού της, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό Εσωτερικής Λειτουργίας και Διαχείρισής και
τον Κανονισµό Οικονοµικής Οργάνωσης και Λογιστικής Λειτουρ-
γίας που τη διέπει, χωρίς διοικητική έγκριση.

Άρθρο 44

1. Παραχωρείται στο Δήµο Καισαριανής για σαράντα έτη η
αποκλειστική χρήση εκτάσεως 463.946 τ.µ., που αποτελεί τµήµα
του δηµοσίου κτήµατος µε ΑΒΚ 2301, όπως καθορίζεται επακρι-
βώς στο προσαρτώµενο παράρτηµα, τοπογραφικό διάγραµµα
από 25.4.2016 των µηχανικών Δηµητρίου Παπαδόπουλου και
Χρήστου Αντωνόπουλου της Περιφερειακής Διεύθυνσης Δηµό-
σιας Περιουσίας Αττικής του Υπουργείου Οικονοµικών, και απει-
κονίζεται µε τα στοιχεία (1,2,3... 115,116,1) µε τους παρακάτω
όρους:

α. Σκοπός της παραχώρησης είναι η διατήρηση και ανάδειξη
του παραχωρούµενου τµήµατος δηµόσιου κτήµατος ως χώρου
ιστορικής µνήµης της εθνικής αντίστασης, καθώς και η δηµιουρ-
γία πάρκου αναψυχής, ψυχαγωγίας και πολιτισµού.

β. Απαγορεύεται η ανέγερση κτισµάτων εντός του ως άνω τµή-
µατος δηµόσιου κτήµατος.

γ. Ο Δήµος διαχειρίζεται τα παραχωρούµενα δηµόσια ακίνητα
προς εξυπηρέτηση του ανωτέρω σκοπού, εφόσον δεν αλλοιώνε-
ται ο χαρακτήρας των ακινήτων αυτών και δεν παρεµποδίζεται η
χρήση τους ως ιστορικό µνηµείο και πάρκο αναψυχής.

2. Στο Δήµο Καισαριανής ανήκει η αποκλειστική αρµοδιότητα
και υποχρέωση φύλαξης, καθαρισµού, καλλωπισµού και εν γένει
συντήρησης του παραχωρούµενου τµήµατος Δηµόσιου Κτήµα-
τος µε δικές του δαπάνες. Έσοδα του Δήµου Καισαριανής από
τη διαχείριση και εκµετάλλευση του τµήµατος αυτού για τους

σκοπούς της προηγούµενης παραγράφου χρησιµοποιούνται
αποκλειστικά για την εν γένει συντήρηση και την περαιτέρω ανά-
δειξη και αξιοποίησή του.

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, καθορίζονται οι
ειδικότεροι όροι της παρούσας παραχώρησης και κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια αυτής.

Άρθρο 45
Ρυθµίσεις θεµάτων σχολικών καθαριστριών

Η παρ. 3 του άρθρου 36 του ν. 4305/2014 (Α’ 237), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 ισχύουν και για τα σχολικά
έτη 2015-2016 και 2016- 2017.»

Άρθρο 46
Ρυθµίσεις θεµάτων εκπαιδευτικού προσωπικού

Στο στοιχείο γγ’ της υποπερίπτωσης α’ της περίπτωσης 6 της
παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4203/2013            (Α’ 235), όπως έχει
αντικατασταθεί µε την περίπτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 33
του ν. 4386/2016 (Α’ 83) µετά τη φράση «γγ) σε υπηρεσίες διοί-
κησης της εκπαίδευσης στη Διεύθυνση Εκπαίδευσης» προστίθε-
ται η φράση «και στην Περιφερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης».

Άρθρο 47
Ρυθµίσεις για την έρευνα

1. Η εκταµίευση της πρώτης δόσης των 18 εκατοµµυρίων
ευρώ σε εφαρµογή της από 15.7.2016 Σύµβασης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων θα πραγ-
µατοποιηθεί στον Ειδικό Λογαριασµό Κονδυλίων Έρευνας της
Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας (ΕΛΚΕ ΓΓΕΤ). Ει-
δικότερα, η εν λόγω χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων συνιστά δανειακό έσοδο του Κρατικού Προϋπολο-
γισµού και το ισόποσο της χρηµατοδότησης αυτής εγγράφεται
στον ΕΛΚΕ της ΓΓΕΤ, σε ειδικό προς τούτο κωδικό προϋπολογι-
σµού του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, πραγµατοποιείται η κατανοµή της ως άνω χρηµατο-
δότησης σε επιµέρους κονδύλια που αφορούν προσκλήσεις για
τη χορήγηση υποτροφιών για τη διεξαγωγή διδακτορικών δια-
τριβών ή/και µετα-διδακτορικών µελετών και σε κονδύλια που θα
διατεθούν για τη έναρξη της λειτουργίας του Ελληνικού Ιδρύµα-
τος Έρευνας και Καινοτοµίας (Ελ.ΙΔ.Ε.Κ.) και ρυθµίζεται κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη διαχείριση των εν λόγω κον-
δυλίων.

3. Ο Γενικός Γραµµατέας Έρευνας και Τεχνολογίας εκδίδει και
δηµοσιεύει τις ανωτέρω προσκλήσεις εκδήλωσης ενδιαφέροντος
που αφορούν τη χορήγηση υποτροφιών για τη διεξαγωγή διδα-
κτορικών διατριβών ή/και µετα-διδακτορικών µελετών. Η αξιολό-
γηση, διαχείριση, υλοποίηση των προσκλήσεων αυτών πραγµα-
τοποιείται σύµφωνα µε την από 15.7.2016 δανειακή σύµβαση, το
ν. 4310/2014, και ειδικό Οδηγό Εφαρµογής, ο οποίος εκδίδεται
και δηµοσιεύεται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας
και Τεχνολογίας. Ο εν λόγω Οδηγός Εφαρµογής περιέχει τους
θεµατικούς τοµείς έρευνας, τους δυνητικούς δικαιούχους χρη-
µατοδότησης, τις επιλέξιµες κατηγορίες δαπανών, το ύφος της
επιχορήγησης, τη διαδικασία υποβολής και αξιολόγησης προτά-
σεων, τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των δικαιούχων, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την ορθή υλοποίηση
των εν λόγω προγραµµάτων.

Άρθρο 48
Ρύθµιση θεµάτων Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης

1. Η παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 3699/2008 (Α’ 199), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Όργανα διοίκησης των ΣΜΕΑΕ είναι ο διευθυντής, ο υπο-
διευθυντής και ο σύλλογος διδασκόντων. Στο σύλλογο διδασκόν-
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των µετέχουν ισότιµα όλοι οι εκπαιδευτικοί, καθώς και όλα τα
µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσω-
πικού.»

2. α) Η παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 3699/2008, αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Η στελέχωση των ΣΜΕΑΕ, των ΤΕ, των ΚΕΔΔΥ, των προ-
γραµµάτων πρώιµης παρέµβασης, των προγραµµάτων παράλ-
ληλης στήριξης και παροχής διδασκαλίας στο σπίτι γίνεται από:

α) Εκπαιδευτικούς ΕΑΕ πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης κλάδων
ΠΕ61 και ΠΕ71, και

β) Εκπαιδευτικούς ΕΑΕ πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης, που ανήκουν σε όλους τους προβλεπόµενους από
τις ισχύουσες διατάξεις κλάδους γενικής και επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, µε εξειδίκευση στην ΕΑΕ. Η εξειδίκευση στην ΕΑΕ
αποδεικνύεται µε:

αα) Διδακτορικό δίπλωµα στην ΕΑΕ ή στη Σχολική Ψυχολογία,
µε βασικές σπουδές σε Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή µε αναγνωρισµένο
ως ισότιµο και αντίστοιχο πτυχίο της αλλοδαπής ή

ββ) Μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών στην ΕΑΕ ή στη Σχολική Ψυ-
χολογία, µε βασικές σπουδές σε Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή µε ανα-
γνωρισµένο ως ισότιµο και αντίστοιχο πτυχίο της αλλοδαπής ή

γγ) Πτυχίο διετούς µετεκπαίδευσης στην ΕΑΕ των Διδασκα-
λείων της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένο ως ισότιµο και αντίστοιχο
πτυχίο της αλλοδαπής, µε βασικές σπουδές σε Α.Ε.Ι. της ηµεδα-
πής ή µε αναγνωρισµένο ως ισότιµο και αντίστοιχο πτυχίο της
αλλοδαπής ή

δδ) Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένο ως ισότιµο
και αντίστοιχο πτυχίο της αλλοδαπής µε τουλάχιστον πενταετή
αποδεδειγµένη προϋπηρεσία στην ΕΑΕ.

εε) Ειδικά για τον κλάδο ΠΕ11, πέραν των ανωτέρω, η εξειδί-
κευση στην ΕΑΕ αποδεικνύεται επιπροσθέτως µε πτυχίο ΤΕΦΑΑ
των Πανεπιστηµίων της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένο ως αντί-
στοιχο και ισότιµο πτυχίο της αλλοδαπής µε κύρια ειδικότητα την
«ΕΑΕ» ή την «Ειδική Φυσική Αγωγή» ή την «Ειδική Φυσική Αγωγή-
Θεραπευτική Γυµναστική» ή την «Προσαρµοσµένη Φυσική
Αγωγή» ή την «Προσαρµοσµένη Κινητική Αγωγή» ή την «Άσκηση
σε χρόνιες παθήσεις και Αναπηρία».

Οι ανωτέρω εκπαιδευτικοί τοποθετούνται στις θέσεις των
ΣΜΕΑΕ, των ΤΕ, των προγραµµάτων πρώιµης παρέµβασης, των
προγραµµάτων παράλληλης στήριξης και παροχής διδασκαλίας
στο σπίτι µε µετάθεση ή διορισµό ή απόσπαση ή προσωρινή ανα-
πλήρωση, σύµφωνα µε  τα ισχύοντα στη γενική εκπαίδευση. Ει-
δικότερα οι οργανικές θέσεις εκπαιδευτικών Νηπιαγωγών και
Δασκάλων των Ειδικών Νηπιαγωγείων, των Ειδικών Δηµοτικών
Σχολείων, των Τµηµάτων Ένταξης πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης,
των Κέντρων Διαφοροδιάγνωσης, Διάγνωσης και  Υποστήριξης
(ΚΕ.Δ.Δ.Υ.) και των Εργαστηρίων Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης  (Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.) πληρούνται από εκπαιδευ-
τικούς των κλάδων ΠΕ61 και ΠΕ71, καθώς και των κλάδων ΠΕ60
και ΠΕ70 που κατέχουν τα προβλεπόµενα στην περίπτωση β’
προσόντα, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.»

β) Οι περιπτώσεις γ’ και δ’ της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν.
3699/2008, οι υποπαράγραφοι 1.3 και 1.4 της παρ. 1 του άρθρου
20 του ν. 3699/2008, καθώς και η παρ. 1 του άρθρου 56 του ν.
3966/2011 (Α’ 118) καταργούνται.

3. Το άρθρο 21 του ν.3699/2008, όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 21
Διορισµοί εκπαιδευτικών ΕΑΕ -Υπηρεσιακές µεταβολές

1. Σε κενές οργανικές θέσεις εκπαιδευτικών ΕΑΕ µπορεί να µε-
τατίθενται εκπαιδευτικοί της παραγράφου 1 του άρθρου 16. Ει-
δικά οι εκπαιδευτικοί της περίπωσης β’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 16 που υπηρετούν στη γενική και επαγγελµατική εκπαί-
δευση µπορεί να µετατίθενται σε κενές οργανικές θέσεις εκπαι-
δευτικών ΕΑΕ, εφόσον έχουν συµπληρώσει τριετή (3) διδακτική
υπηρεσία. Οι εκπαιδευτικοί του προηγούµενου εδαφίου διατη-
ρούν το δικαίωµα µετάθεσης σε κενές οργανικές θέσεις του αν-
τίστοιχου κλάδου στη γενική και επαγγελµατική εκπαίδευση,
µετά τη συµπλήρωση διετούς διδακτικής υπηρεσίας σε δοµές

ΕΑΕ.
Οι εκπαιδευτικοί της παρούσας παραγράφου, οι οποίοι πέραν

των προβλεπόµενων προσόντων διαθέτουν επιπλέον εξειδίκευση
στην ελληνική νοηµατική γλώσσα των κωφών και στη γραφή
Braille των τυφλών που πιστοποιείται µε βάση την παράγραφο 3
του άρθρου 7, µετατίθενται κατά προτεραιότητα σε σχολικές µο-
νάδες τυφλών και κωφών.

Κατά την προσωρινή ή οριστική τοποθέτηση σε κενές οργανι-
κές θέσεις µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού των ΣΜΕΑΕ, προ-
ηγούνται εκπαιδευτικοί που είναι άτοµα µε µόνιµη αναπηρία
τουλάχιστον εξήντα επτά τοις εκατό (67%) σε αντίστοιχες σχο-
λικές µονάδες και σε ποσοστό που δεν υπερβαίνει το είκοσι τοις
εκατό (20%) των υπηρετούντων εκπαιδευτικών σε αυτές. Η το-
ποθέτηση των εκπαιδευτικών από µετάθεση σε κενές οργανικές
θέσεις γίνεται σύµφωνα µε το σύνολο των µορίων τους και εφό-
σον αυτοί πληρούν τις προϋποθέσεις ικανότητας όπως αυτές
προβλέπονται κατωτέρω και η αναπηρία δεν οφείλεται σε θέµατα
ψυχικής υγείας.

2. Οι εκπαιδευτικοί της παραγράφου 1 του άρθρου 16, όπως
αντικαθίσταται µε το παρόν, µπορεί να τοποθετούνται µε µετά-
θεση ή απόσπαση σε θέσεις των ΚΕΔΔΥ, εφόσον συµπληρώσουν
τριετή διδακτική προϋπηρεσία σε ΣΜΕΑΕ, ΤΕ, προγράµµατα
πρώιµης παρέµβασης, προγράµµατα παράλληλης στήριξης και
παροχής διδασκαλίας στο σπίτι και εφόσον οι κλάδοι τους προ-
βλέπονται στα οικεία οργανογράµµατα των ΚΕΔΔΥ.

3. Στις αποµένουσες µετά τις µεταθέσεις κενές οργανικές θέ-
σεις διορίζονται οι περιλαµβανόµενοι στους πίνακες διοριστέων
του ΑΣΕΠ εκπαιδευτικοί ΕΑΕ της παραγράφου 1 του άρθρου 16,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.

Οι εκπαιδευτικοί του προηγούµενου εδαφίου που κατέχουν τα
προσόντα της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 16
µπορεί να µετατίθενται σε κενές οργανικές θέσεις της γενικής
και επαγγελµατικής εκπαίδευσης, µετά τη συµπλήρωση τριετούς
διδακτικής υπηρεσίας σε δοµές ΕΑΕ.

4. Όταν δεν καλύπτονται τα κενά µε µετάθεση ή διορισµό, δύ-
νανται να αποσπώνται σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις και
τις υφιστάµενες εκπαιδευτικές ανάγκες, σε ΣΜΕΑΕ, ΚΕΔΔΥ, Τµή-
µατα Ένταξης, προγράµµατα παράλληλης στήριξης, πρώιµης
παρέµβασης και παροχής διδασκαλίας στο σπίτι, µόνιµοι εκπαι-
δευτικοί, ως ακολούθως:

α) Κατά προτεραιότητα εκπαιδευτικοί ΕΑΕ της παραγράφου 1
του άρθρου 16.

β) Ακολουθούν εκπαιδευτικοί, οι οποίοι πληρούν τις προϋπο-
θέσεις τουλάχιστον µίας (1) εκ των κατωτέρω περιπτώσεων, κατά
την ακόλουθη ιεράρχηση:

αα) Είναι κάτοχοι πιστοποιητικού παρακολούθησης σεµινα-
ρίων ετήσιας επιµόρφωσης - εξειδίκευσης στην ΕΑΕ από Πανε-
πιστήµια ή από αναγνωρισµένους κρατικούς φορείς που επο-
πτεύονται από το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, αποδεδειγµένης διάρκειας τουλάχιστον τετρακοσίων
(400) ωρών.

ββ) Έχουν προϋπηρεσία τουλάχιστον ενός διδακτικού έτους
στις ανωτέρω δοµές και προγράµµατα.

γγ) Είναι γονείς παιδιών µε ποσοστό αναπηρίας άνω του 67% .
δδ) Είναι κάτοχοι πιστοποιητικού παρακολούθησης σεµιναρίων

επιµόρφωσης - εξειδίκευσης στην ΕΑΕ από Πανεπιστήµια ή από
αναγνωρισµένους κρατικούς φορείς που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

γ) Αν εξακολουθεί να συντρέχει αδυναµία πλήρωσης των
κενών διατίθενται εκπαιδευτικοί χωρίς κανένα από τα ανωτέρω
προσόντα ή χαρακτηριστικά. Οι εκπαιδευτικοί αυτοί συµµετέχουν
υποχρεωτικά κατά προτεραιότητα σε προγράµµατα επιµόρφω-
σης και εξειδίκευσης που υλοποιούνται από τους αρµόδιους φο-
ρείς για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών.»

4. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 8 του ν.
3699/2008, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Για τη δευτεροβάθµια επαγγελµατική εκπαίδευση:
αα) Τα Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά Γυµνάσια-Λύκεια, τα

οποία λειτουργούν υπό ενιαία διοίκηση, Διευθυντή και κοινό Σύλ-
λογο Διδασκόντων. Τα Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά Γυµνάσια-
Λύκεια περιλαµβάνουν τις τάξεις Α’, Β’,Γ’ Δ’ Γυµνασίου και τις
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τάξεις Α’, Β’, Γ’,  Δ’ Λυκείου. Στα Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά
Γυµνάσια-Λύκεια εγγράφονται, κατόπιν γνωµάτευσης του
ΚΕΔΔΥ, µαθητές µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες,
οι οποίοι επωφελούνται από τα ωρολόγια και αναλυτικά προ-
γράµµατα της συγκεκριµένης δοµής, και µέσα από την ακαδη-
µαϊκή και επαγγελµατική εκπαίδευση µπορούν να οδηγηθούν σε
µεταλυκειακές δοµές εκπαίδευσης και σε ανεξάρτητη ή επο-
πτευόµενη εργασία. Αναλυτικά:

Οργάνωση και Λειτουργία των  Α’, Β’, Γ’,  Δ’ τάξεων Γυµνασίου
του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου - Λυκείου

Στις τάξεις  Α’, Β’, Γ’,  Δ’ Γυµνασίου εφαρµόζονται τα ωρολόγια
και αναλυτικά προγράµµατα των Γυµνασίων γενικής εκπαίδευ-
σης, όπως διαµορφώνονται µε την Υπουργική Απόφαση που εκ-
δίδεται δυνάµει της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 28 του
ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως ισχύει, ύστερα από εισήγηση της Δι-
εύθυνσης Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και σχετική γνωµοδότηση
του I.E.Π..

Στην Α’ τάξη Γυµνασίου δύνανται να εγγράφονται, κατόπιν
γνωµάτευσης του ΚΕΔΔΥ, µαθητές απόφοιτοι Γενικού ή Ειδικού
Δηµοτικού Σχολείου και της Α’ ή Β’ τάξης των ΕΕΕΕΚ. Δικαίωµα
πρώτης εγγραφής έχουν οι µαθητές έως το 16° έτος της ηλικίας
τους. Μετά την ολοκλήρωση της φοίτησης των µαθητών στη Δ’
τάξη χορηγείται τίτλος απολυτηρίου Γυµνασίου.

Οι κάτοχοι απολυτηρίου Γυµνασίου του Ενιαίου Ειδικού Επαγ-
γελµατικού Γυµνασίου- Λυκείου δύνανται να συνεχίσουν τη φοί-
τησή τους, κατόπιν σχετικής γνωµάτευσης του ΚΕΔΔΥ: i) στην Α’
τάξη Λυκείου του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου -
Λυκείου, ii) στην Α’ τάξη του Γενικού Λυκείου, iii) στην Α’ τάξη
του Ειδικού Λυκείου, iv) στην Α’ τάξη του Επαγγελµατικού Λυ-
κείου, ν) στην Α’ τάξη του Εσπερινού Επαγγελµατικού Λυκείου
και νi) σε ΔΙΕΚ ενηλίκων αποφοίτων υποχρεωτικής εκπαίδευσης.

Για τις µετεγγραφές µαθητών στις  Α’, Β’, Γ’,  Δ’τάξεις Γυµνα-
σίου εφαρµόζονται τα προβλεπόµενα στην κείµενη νοµοθεσία
και επιπλέον απαιτείται σχετική γνωµάτευση των ΚΕΔΔΥ. Αναλυ-
τικά:

i) Οι µαθητές Γυµνασίου του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού
Γυµνασίου-Λυκείου µετεγγράφονται ως εξής:

-Απόφοιτος της Α’ τάξης Γυµνασίου, του Ενιαίου Ειδικού Επαγ-
γελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου, µετεγγράφεται στη Β’ τάξη Γυ-
µνασίου γενικής ή ειδικής εκπαίδευσης,

-Απόφοιτος της Β’ τάξης Γυµνασίου, του Ενιαίου Ειδικού Επαγ-
γελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου, µετεγγράφεται στη Γ’ τάξη Γυ-
µνασίου γενικής ή ειδικής εκπαίδευσης,

-Απόφοιτος της Γ’ τάξης Γυµνασίου, του Ενιαίου Ειδικού Επαγ-
γελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου, µετεγγράφεται στη Γ’ τάξη του
Γυµνασίου γενικής ή ειδικής εκπαίδευσης.

ii) Οι µαθητές Γυµνασίου σχολικής µονάδας γενικής ή ειδικής
εκπαίδευσης, µετεγγράφονται ως εξής:

-Απόφοιτος της Α’ τάξης Γυµνασίου γενικής ή ειδικής εκπαί-
δευσης µετεγγράφεται στη Β’ τάξη Γυµνασίου του Ενιαίου Ειδι-
κού Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου,

-Απόφοιτος της Β’ τάξης Γυµνασίου γενικής ή ειδικής εκπαί-
δευσης µετεγγράφεται στη Γ’ τάξη Γυµνασίου του Ενιαίου Ειδι-
κού Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου.

Οργάνωση και Λειτουργία των  Α’, Β’, Γ’,  Δ’ τάξεων Λυκείου του
Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου

Στις τάξεις Α’, Β’, Γ’ και Δ’ Λυκείου του Ενιαίου Ειδικού Επαγ-
γελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου εφαρµόζονται τα ωρολόγια και
αναλυτικά προγράµµατα του Εσπερινού Επαγγελµατικού Λυ-
κείου, όπως διαµορφώνονται µε την Υπουργική Απόφαση που εκ-
δίδεται δυνάµει της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 28 του
ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως ισχύει, ύστερα από εισήγηση της Δι-
εύθυνσης Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και σχετική γνωµοδότηση
του I.E.Π..

Στην Α’ τάξη Λυκείου του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυ-
µνασίου-Λυκείου εγγράφονται, κατόπιν γνωµάτευσης του
ΚΕΔΔΥ, κάτοχοι απολυτηρίου Γυµνασίου του Ενιαίου Ειδικού
Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου, καθώς και κάτοχοι απολυ-
τηρίου των Ειδικών και Γενικών Γυµνασίων.

Μετά την ολοκλήρωση της φοίτησης των µαθητών στη Δ’ τάξη,
χορηγείται απολυτήριο Λυκείου, ισότιµο του Γενικού Λυκείου, και
Επαγγελµατικό πτυχίο ειδικότητας επιπέδου 4, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στις κείµενες διατάξεις του Εσπερινού Επαγγελ-
µατικού Λυκείου. Επιπλέον, οι απόφοιτοι της Δ’ Τάξης δύνανται,
κατόπιν γνωµάτευσης του ΚΕΔΔΥ, να συνεχίσουν στο «Μεταλυ-
κειακό έτος-τάξη µαθητείας».

Για τις εγγραφές, µετεγγραφές και φοίτηση των µαθητών στις
Α’, Β’, Γ’,  Δ’ τάξεις του Λυκείου του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµα-
τικού Γυµνασίου-Λυκείου εφαρµόζονται τα προβλεπόµενα στις
κείµενες διατάξεις για τα ηµερήσια και εσπερινά Επαγγελµατικά
Λύκεια και επιπλέον απαιτείται σχετική γνωµάτευση των ΚΕΔΔΥ.

Σε περίπτωση επανεγγραφής µαθητή σε διαφορετικό τοµέα-
ειδικότητα από αυτήν που αποφοίτησε, για την εύρυθµη λειτουρ-
γία της σχολικής µονάδας, ο µαθητής δύναται να παρακολουθεί
τα µαθήµατα Γενικής Παιδείας και να απαλλάσσεται από τις εξε-
τάσεις των µαθηµάτων αυτών. Κάθε απόφοιτος µαθητής του Ενι-
αίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου δύναται να
επανεγγραφεί και να φοιτήσει σε ένα (1) µόνο ακόµα πρόγραµµα
ειδικότητας του ίδιου ή διαφορετικού τοµέα, ύστερα από γνω-
µάτευση ΚΕΔΔΥ, η οποία λαµβάνει υπόψη αξιολόγηση του συλ-
λόγου διδασκόντων.

Στα Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά Γυµνάσια-Λύκεια υλοποιούν-
ται για όλους τους µαθητές Εξατοµικευµένα Προγράµµατα Εκ-
παίδευσης (ΕΠΕ). Ο αριθµός των φοιτούντων µαθητών στα
Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά Γυµνάσια-Λύκεια ανά τµήµα γενικής
παιδείας, τοµέα ή ειδικότητας ορίζεται από κατ’ ελάχιστον πέντε
(5) έως κατ’ ανώτατο όριο εννέα (9) µαθητές. Σε εξαιρετικές πε-
ριπτώσεις, ο αριθµός δύναται να µειώνεται µε απόφαση του οι-
κείου Περιφερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από εισήγηση του αρµόδιου Δι-
ευθυντή Εκπαίδευσης. Η εισήγηση του Διευθυντή Εκπαίδευσης
διατυπώνεται ύστερα από ειδικώς αιτιολογηµένη πρόταση του
συλλόγου διδασκόντων, εισήγηση του ΚΕΔΔΥ και σύµφωνη
γνώµη του σχολικού συµβούλου Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευ-
σης.

ββ) Τα Εργαστήρια Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
(Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.), τα οποία αποτελούν σχολικές µονάδες δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης, καλύπτουν την υποχρεωτικότητα της δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης και διοικητικά υπάγονται στην οικεία
Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.

Στα Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. εγγράφονται απόφοιτοι δηµοτικών σχολείων γε-
νικής ή ειδικής εκπαίδευσης, έως και το 16° έτος της ηλικίας
τους, κατόπιν σχετικής εισήγησης των ΚΕΔΔΥ, οι οποίοι αντιµε-
τωπίζουν δυσκολίες στην παρακολούθηση ακαδηµαϊκού προ-
γράµµατος του γυµνασίου και παρουσιάζουν αναπηρίες ή/και
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Ο αριθµός των µαθητών σε κάθε τµήµα των Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. ορίζεται
από κατ' ελάχιστον τέσσερις (4) έως κατ' ανώτατο όριο επτά (7)
µαθητές. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, ο αριθµός δύναται να µει-
ώνεται µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Πρω-
τοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από
εισήγηση του αρµόδιου Διευθυντή Εκπαίδευσης. Η εισήγηση του
Διευθυντή Εκπαίδευσης διατυπώνεται ύστερα από ειδικώς αιτιο-
λογηµένη πρόταση του συλλόγου διδασκόντων, εισήγηση του
ΚΕΔΔΥ και σύµφωνη γνώµη του σχολικού συµβούλου Ειδικής
Αγωγής και Εκπαίδευσης.

Η φοίτηση στα Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. διαρκεί έξι τάξεις (Α’, Β’, Γ’,  Δ’, Ε’,
ΣΤ’) και ακολουθούνται τα αναλυτικά και ωρολόγια προγράµ-
µατα, όπως προβλέπονται από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις,
λαµβάνοντας υπόψη τις ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες των µα-
θητών, όπως αυτές περιγράφονται στα Εξατοµικευµένα Προ-
γράµµατα Εκπαίδευσης (ΕΠΕ), τα οποία υλοποιούνται για όλους
τους µαθητές. Κάθε διδακτικό έτος στα Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. αποτελείται
από δύο τετράµηνα.

Κατά τη διάρκεια της ΣΤ’ τάξης υλοποιείται πρακτική άσκηση,
η οποία προσδιορίζεται µε απόφαση του Συλλόγου Διδασκόντων,
στο πλαίσιο των εργαστηριακών µαθηµάτων. Το ωρολόγιο πρό-
γραµµα της ΣΤ’ τάξης συµπληρώνεται από µαθήµατα των προ-
ηγούµενων τάξεων, ανάλογα µε τις ειδικές εκπαιδευτικές ανά-
γκες των µαθητών, όπως αυτές προκύπτουν από την εκπαιδευ-
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τική αξιολόγηση. Η ΣΤ’ τάξη λειτουργεί ως τάξη επαγγελµατικής
εξειδίκευσης µε σκοπό τον εµπλουτισµό των δεξιοτήτων των µα-
θητών και την εξοικείωσή τους στο εργασιακό περιβάλλον. Σε
περίπτωση που για οποιονδήποτε λόγο δεν είναι δυνατή η πρα-
κτική άσκηση των µαθητών, τότε αυτή υλοποιείται µε την υπο-
στήριξη του σχολικού συνεταιρισµού ή στα εργαστήρια του
σχολείου.

Η φοίτηση των µαθητών στα Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. χαρακτηρίζεται επαρ-
κής ή όχι από το Σύλλογο Διδασκόντων, ο οποίος αποφασίζει
κατά περίπτωση και ανεξάρτητα από τον αριθµό απουσιών, συ-
νυπολογίζοντας την επαρκή κατάκτηση των διδακτικών στόχων,
τις ιδιαιτερότητες κάθε µαθητή.

Οι απόφοιτοι των Ε.Ε.Ε.Ε.Κ. µπορούν να εγγραφούν, κατόπιν
γνωµάτευσης του ΚΕΔΔΥ σε ΔΙΕΚ ενηλίκων, αποφοίτων υποχρε-
ωτικής εκπαίδευσης. Μαθητές που έχουν ολοκληρώσει την υπο-
χρεωτική εκπαίδευση σε δοµή της γενικής ή ειδικής εκπαίδευσης
δεν µπορούν να εγγραφούν ή να επανεγγραφούν σε Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.
στην ίδια ή σε άλλη ειδικότητα. Οι απολυτήριοι τίτλοι των απο-
φοίτων των εργαστηρίων Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης που χορηγήθηκαν ως την εφαρµογή του ν.
4186/2013 (Α’ 193) διατηρούν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα που
καθορίζονται στην παρ. 23 του άρθρου 1 του ν. 2817/2000 (Α’
78). 

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη της Διεύθυνσης Ει-
δικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων καθορίζονται: i) θέµατα λειτουργίας και ορ-
γάνωσης των Ε.Ε.Ε.Ε.Κ., και ii) τα προγράµµατα σπουδών των
Ε.Ε.Ε.Ε.Κ., κατόπιν σχετικής γνωµοδότησης του I.E.Π..»

5. α) Όλα τα Ειδικά Επαγγελµατικά Γυµνάσια και Ειδικά Επαγ-
γελµατικά Λύκεια µετατρέπονται από το σχολικό έτος 2017-2018
σε Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά Γυµνάσια-Λύκεια.

β) Το σύνολο των οργανικών θέσεων του εκπαιδευτικού προ-
σωπικού, του ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού, του ειδικού
βοηθητικού προσωπικού, καθώς και των στελεχών εκπαίδευσης
των σχολικών µονάδων της περίπτωσης α’ µεταφέρεται από το
σχολικό έτος 2017- 2018 αυτοδικαίως στα Ενιαία Ειδικά Επαγ-
γελµατικά Γυµνάσια-Λύκεια.

γ) Το σύνολο των φοιτούντων µαθητών εγγράφονται και συνε-
χίζουν τη φοίτησή τους στις αντίστοιχες τάξεις του Ενιαίου Ειδι-
κού Επαγγελµατικού Γυµνασίου-Λυκείου µε απόφαση του
συλλόγου διδασκόντων.

δ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη της Διεύθυν-
σης Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων: 

αα) καθορίζεται για το σχολικό έτος 2016-2017 η λειτουργία
των υφιστάµενων Ειδικών Επαγγελµατικών Γυµνασίων, των λει-
τουργούντων σε αυτά Λυκειακών Τάξεων, καθώς και των υφιστά-
µενων Ειδικών Επαγγελµατικών Λυκείων, 

ββ) πραγµατοποιείται η µετατροπή και µετονοµασία των υφι-
στάµενων σχολικών µονάδων σε Ενιαία Ειδικά Επαγγελµατικά
Γυµνάσια-Λύκεια, 

γγ) καθορίζονται ειδικότερα θέµατα σχετικά µε τη φοίτηση και
αποφοίτηση των µαθητών, καθώς και την αντιστοίχηση τάξεων, 

δδ) καθορίζονται οι τοµείς και οι ειδικότητες των Ενιαίων Ειδι-
κών Επαγγελµατικών Γυµνασίων-Λυκείων, 

εε) επιτρέπεται, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και εφόσον το επι-
βάλλουν οι συνθήκες κτιριακής υποδοµής, να λειτουργήσουν οι
σχολικές µονάδες της περίπτωσης α’ µόνο ως Ειδικά Επαγγελ-
µατικά Γυµνάσια ή µόνο ως Ειδικά Επαγγελµατικά Λύκεια για
χρονικό διάστηµα κατά ανώτατο όριο έως δύο (2) σχολικά έτη, 

στστ) ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέρεια που είναι αναγκαία για την
εφαρµογή της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης γ’ της παρ.
1 του άρθρου 8 του ν. 3699/2008. 

Άρθρο 49
Σύσταση αυτοτελούς τµήµατος νέων τεχνολογιών 

και καινοτοµίας στο Υπουργείο Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 24 του π.δ. 114/2014 (Α’ 181), προ-
στίθεται περίπτωση η’, ως εξής:

«η. Αυτοτελές Τµήµα Υποστήριξης Νέων Τεχνολογιών και Και-
νοτοµίας» .

2.  Στο άρθρο 30 του π.δ. 114/2014 προστίθεται παράγραφος
3 ως εξής:

«3. Το Αυτοτελές Τµήµα Υποστήριξης Νέων Τεχνολογιών και
Καινοτοµίας, υπαγόµενο στη Γενική Διεύθυνση Σπουδών Πρω-
τοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, είναι αρµόδιο για:

α) την προώθηση της χρήσης των Τεχνολογιών Πληροφορίας
και Επικοινωνιών (ΤΠΕ) στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση και την ανάπτυξη πολιτικών ενσωµάτωσης των ψη-
φιακών τεχνολογιών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση, 

β) την υποστήριξη των εκπαιδευτικών και των σχολικών µονά-
δων σχετικά µε τη χρήση των ΤΠΕ στην πρωτοβάθµια και δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση,

γ) την ανάπτυξη και υποστήριξη της λειτουργίας και της παι-
δαγωγικής αξιοποίησης των εργαστηρίων ανοικτών τεχνολογιών,

δ) τη συνεργασία µε τους εποπτευόµενους φορείς του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων (όπως I.E.Π., ΙΤΥΕ
Διόφαντος, ΕΔΕΤ, Πανεπιστήµια και Ερευνητικά Κέντρα) σε θέ-
µατα που αφορούν τη χρήση και λειτουργία της Ψηφιακής Εκ-
παιδευτικής Τεχνολογίας και Καινοτοµίας και σε θέµατα που
αφορούν τις ανοιχτές ψηφιακές τεχνολογίες στην εκπαίδευση,

ε) το συντονισµό και την εποπτεία του έργου των Κέντρων
Πληροφορικής και Νέων Τεχνολογιών (ΚΕ.ΠΛΗ.ΝΕ.Τ.) των Διευ-
θύνσεων Εκπαίδευσης,

στ) τη δηµιουργία οµάδων εργασίας για τη διεξαγωγή ερευνών
και εκπόνηση µελετών σε συνεργασία µε τους εποπτευόµενους
φορείς του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την επίδραση και την αξιοποίηση εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων ψηφιακής τεχνολογίας και καινοτοµίας (επιµόρ-
φωση, εκπαιδευτικών, χρήση εκπαιδευτικού ψηφιακού περιε-
χοµένου, εξοπλιστικά προγράµµατα αναβάθµισης ψηφιακών
µέσων κ.λπ.) στην εκπαιδευτική διαδικασία, καθώς και την κατα-
γραφή των αναγκών της εκπαιδευτικής κοινότητας σε θέµατα
επιµόρφωσης στις ΤΠΕ, ψηφιακού περιεχοµένου και ψηφιακού
εξοπλισµού, 

ζ) την ενηµέρωση για τους κατάλληλους δείκτες που ζητούνται
από φορείς στην Ελλάδα και διεθνώς σε θέµατα ψηφιακού πε-
ριεχοµένου, ψηφιακού εξοπλισµού, ψηφιακών δεξιοτήτων που
αφορούν την εκπαιδευτική κοινότητα, 

η) τη συµµετοχή στην υλοποίηση εθνικών και ευρωπαϊκών δρά-
σεων που αφορούν στη χρήση και εφαρµογή των ΤΠΕ στην εκ-
παιδευτική διαδικασία, καθώς και σε εθνικά και ευρωπαϊκά
εκπαιδευτικά Δίκτυα που έχουν ως στόχο τη χρήση και τη ανά-
πτυξη των ΤΠΕ στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, 

θ) τη συµµετοχή και το συντονισµό εθνικών και ευρωπαϊκών
δράσεων σε θέµατα χρήσης, ανάπτυξης και παιδαγωγικής αξιο-
ποίησης των ΤΠΕ στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, 

ι) την υποβολή προτάσεων για τη συµµετοχή του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων σε χρηµατοδοτούµενες
δράσεις (π.χ. ΕΣΠΑ, ERASMUS+, HORIZON2020 κ.λπ.), 

ια)την υποβολή προτάσεων για δράσεις που αφορούν στην
αξιοποίηση των ΤΠΕ στην εκπαιδευτική διαδικασία, στην επιµόρ-
φωση των εκπαιδευτικών, στην αξιοποίηση ψηφιακού περιεχο-
µένου και στην αναβάθµιση ψηφιακού εξοπλισµού, 

ιβ) την υποστήριξη δράσεων ενδοσχολικής και εξ αποστάσεως
επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών,

ιγ) τη διοργάνωση δράσεων χρήσης και εµπλουτισµού ανοι-
κτού περιεχοµένου και λογισµικού στην εκπαίδευση σε συνεργα-
σία µε εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων.

ιδ) τη διοργάνωση συνεδρίων, σεµιναρίων, ηµερίδων και δρά-
σεων που προωθούν την Εκπαιδευτική Τεχνολογία και Καινοτο-
µία, 

ιε) την υποβολή εισηγήσεων, σε συνεργασία µε το ΙΕΠ, σχετικά
µε την αναθεώρηση/τροποποίηση των προγραµµάτων σπουδών
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στα γνωστικά αντικείµενα της Πληροφορικής στην πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση σύµφωνα µε την εξέλιξη της επι-
στήµης,

ιστ) τον τεχνικό συντονισµό όλων των αποθετηρίων εκπαιδευ-
τικού περιεχοµένου ώστε το περιεχόµενό τους να είναι διαθέσιµο
µε ανοιχτά πρότυπα και ανοιχτές άδειες, 

ιζ) τη διοργάνωση δράσεων για τη χρήση και εµπλουτισµό
αποθετηρίων ανοιχτού περιεχοµένου όπως η Europeana, η Wiki-
pedia, το OpenStreetMap, κ.λπ., 

ιη) τη διαχείριση και λειτουργία του δικτυακού τόπου
http://opengov.minedu.gov.gr, και 

ιθ) το χειρισµό κάθε άλλου συναφούς θέµατος.»

Άρθρο 50
Ρυθµίσεις για θέµατα της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-

µιας εκπαίδευσης και της µη τυπικής εκπαίδευσης

1. Η περίπτωση iv του εδαφίου α’ της παρ. 4 του άρθρου 2 του
ν. 2525/1997 (Α’ 188), όπως αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση
α’ της παρ.3 του άρθρου 13 του ν. 3404/2005 (Α’ 260), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«iv) των αλλοδαπών-αλλογενών, στην κατηγορία των οποίων
υπάγονται και οι απόφοιτοι λυκείων ή αντιστοίχων σχολείων κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εδρεύουν στην αλλο-
δαπή, οι οποίοι προσκοµίζουν απολυτήριο λυκείου ή άλλο
ισοδύναµο τίτλο δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που τους παρέχει
δικαίωµα εισαγωγής στα ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
της χώρας στην οποία αποφοιτούν, εφόσον σωρευτικώς:

α) ο ένας τουλάχιστον από τους γονείς των υποψηφίων δεν
έχει την Ελληνική καταγωγή και οι ίδιοι είναι υπήκοοι της χώρας
στην οποία έχουν αποφοιτήσει,

β) έχουν παρακολουθήσει µε πλήρη φοίτηση τις τελευταίες
δυο τάξεις του Λυκείου ή αντίστοιχου σχολείου σε χώρα της αλ-
λοδαπής.»

Η εν λόγω τροποποίηση ισχύει για τους εισακτέους µε την ως
άνω ειδική κατηγορία το ακαδηµαϊκό έτος 2017-18 και εφεξής.

2. Η παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 3748/2009 (Α’ 29) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Η εξεταστέα ύλη των πανελλαδικών εξετάσεων των ΕΠΑ.Λ.
για εισαγωγή σε σχολές και τµήµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης είναι µέρος της διδακτέας ύλης των πανελλαδικώς εξεταζό-
µενων µαθηµάτων στα ΕΠΑ.Λ. και είναι κοινή για όλα τα ΕΠΑ.Λ..
Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των ύστερα από εισήγηση του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολι-
τικής καθορίζονται, το αργότερο έως τα τέλη Σεπτεµβρίου, η
εξεταστέα και διδακτέα ύλη.»

3. Οι µετατασσόµενοι σύµφωνα µε την παρ. 14 του άρθρου 27
του ν. 4186/2013 (Α’ 193) εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης παρέχουν εκπαιδευτικό έργο στα
Δ.Ι.Ε.Κ. και συµπληρώνουν το ωράριό τους έως την κάλυψη του
υποχρεωτικού ωραρίου µε διοικητικό έργο στα Δ.I.E.Κ., που
έχουν τοποθετηθεί. Στους εκπαιδευτικούς εφαρµόζονται αναλο-
γικά: α) η παρ. 13 του άρθρου 14 και η παρ. 8 του άρθρου 13 του
ν. 1566/1985 (Α’ 167) για το διδακτικό και εργασιακό ωράριο, β)
τα άρθρα 48 έως 56 του ν. 3528/2007 (Α’ 26) για τις άδειες και γ)
η παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4203/2013 (Α’ 235) για τη συµπλή-
ρωση του ωραρίου. 

Άρθρο 51
Οργανώσεις γονέων

1. Η παρ. 3 του άρθρου 53 του ν. 1566/1985 (Α’ 167), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Οι σύλλογοι γονέων των σχολείων του ίδιου Δήµου ή Δη-
µοτικής Ενότητας ή Δηµοτικής Κοινότητας ή Κοινότητας συγκρο-
τούν µία ένωση γονέων. Οι υφιστάµενες ενώσεις γονέων ή οι
σύλλογοι γονέων δύνανται να αποφασίσουν τη συγκρότηση ένω-
σης γονέων στο πλαίσιο του ίδιου Δήµου ή Δηµοτικής Ενότητας
ή Τοπικής Κοινότητας ή Δηµοτικής Κοινότητας. Κάθε σύλλογος
εκπροσωπείται στην ένωση γονέων από έναν εκπρόσωπο ανά
τριάντα µαθητές, των οποίων οι γονείς έλαβαν µέρος στις εκλο-

γές για την ανάδειξη της διοίκησής του. Στην περίπτωση που οι
γονείς που συµµετείχαν κατά τα ως άνω στις εκλογές εκπροσω-
πούν λιγότερους από τριάντα µαθητές, ο σύλλογος γονέων εκ-
προσωπείται στην ένωση γονέων µε έναν εκπρόσωπο.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 53 του ν. 1566/1985, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«4. Οι ενώσεις γονέων κάθε Περιφέρειας ή Περιφερειακής
Ενότητας συγκροτούν µια οµοσπονδία γονέων. Κάθε ένωση εκ-
προσωπείται στην οµοσπονδία γονέων από έναν εκπρόσωπο ανά
τριακόσιους µαθητές, των οποίων οι γονείς έλαβαν µέρος στις
εκλογές για την ανάδειξη της διοίκησής της. Αν οι µαθητές των
σχολείων που ανήκουν στην ένωση είναι λιγότεροι από τριακό-
σιους, η ένωση εκπροσωπείται στην οικεία οµοσπονδία από έναν
εκπρόσωπο.»

3. Η παρ. 5 του άρθρου 53 του ν. 1566/1985, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«5. Οι οµοσπονδίες γονέων της χώρας συγκροτούν µία συνο-
µοσπονδία. Κάθε οµοσπονδία εκπροσωπείται σε αυτήν από έναν
τουλάχιστον εκπρόσωπο ανά χίλιους πεντακόσιους µαθητές των
σχολείων, των οποίων οι γονείς έλαβαν µέρος στις εκλογές και
των οποίων οι σύλλογοι είναι µέλη των ενώσεων της οµοσπον-
δίας και συµµετείχαν στις τελευταίες εκλογές για την ανάδειξη
της οµοσπονδίας. Σε περίπτωση που οι µαθητές των σχολείων
αυτών είναι λιγότεροι από χίλιους πεντακόσιους, η οικεία οµο-
σπονδία εκπροσωπείται στη συνοµοσπονδία από έναν εκπρό-
σωπο.»

4. Η παρ. 11 του άρθρου 53 του ν. 1566/1985, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«11. Μετά τη δηµοσίευση του παρόντος οι σύλλογοι γονέων,
οι ενώσεις συλλόγων γονέων, οι οµοσπονδίες ενώσεων συλλό-
γων γονέων και η συνοµοσπονδία διεξάγουν εκλογές για την ανά-
δειξη νέων αιρετών διοικήσεων. Οι εκλογές αυτές διεξάγονται
µε τις προϋποθέσεις των προηγούµενων παραγράφων. Προ-
ηγούνται οι εκλογικές διαδικασίες για την ανάδειξη των διοική-
σεων των συλλόγων γονέων και έπονται οι εκλογικές διαδικασίες
για τη ανάδειξη των διοικήσεων των υπερκείµενων οργανώσεων.
Οι εκλογικές διαδικασίες κάθε οργάνωσης γονέων πρέπει να
ολοκληρώνονται εντός των παρακάτω προθεσµιών και σε κάθε
περίπτωση πριν από τη διεξαγωγή των εκλογικών διαδικασιών
για την οργάνωση της υπερκείµενης βαθµίδας. Αναλυτικά οι
εκλογές λαµβάνουν χώρα, κάθε δύο (2) έτη, ως εξής:

α) Για τους συλλόγους γονέων, από 1 Σεπτεµβρίου έως και 31
Δεκεµβρίου κάθε ζυγού έτους.

β) Για τις ενώσεις συλλόγων γονέων, από 1 έως και 31 Μαρ-
τίου του επόµενου µονού έτους. 

γ) Για τις οµοσπονδίες γονέων, από 1 Απριλίου έως και 31
Μαΐου του επόµενου µονού έτους. 

δ) Για την ανώτατη συνοµοσπονδία, από 1 Ιουνίου έως και 31
Ιουλίου του επόµενου µονού έτους.»

Άρθρο 52
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 2273/1994 (Α’ 233) 

σχετικά µε τον καλλιτεχνικό και τον διοικητικό-
οικονοµικό διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου
και του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος

1. Η παρ. 13 του άρθρου 3 του ν. 2273/1994 αντικαθίσταται ως
εξής:

«13. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζεται
ο καλλιτεχνικός διευθυντής κάθε Θεάτρου (Εθνικό Θέατρο και
Κρατικό Θέατρο Βορείου Ελλάδος) για τριετή θητεία που µπορεί
να ανανεώνεται.

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού ο διο-
ρισµός του καλλιτεχνικού διευθυντή µπορεί να ανακαλείται αζη-
µίως και πριν τη λήξη της θητείας του, σε περίπτωση που ο
ετήσιος απολογισµός του έργου του καλλιτεχνικού διευθυντή
απορριφθεί από το διοικητικό συµβούλιο σε ειδική συνεδρίαση,
πλήρως αιτιολογηµένα, µε πλειοψηφία δύο τρίτων (2/3) επί του
συνόλου των µελών του ή για σπουδαίο λόγο που ανάγεται στην
άσκηση των καθηκόντων του. Για τη θέση του καλλιτεχνικού δι-
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ευθυντή επιλέγεται πρόσωπο αναγνωρισµένου κύρους που έχει
ιδιαιτέρως διακριθεί στο χώρο του θεάτρου.

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής έχει τις εξής αρµοδιότητες: 
α. Καταρτίζει το δραµατολόγιο κάθε περιόδου.
β. Καταρτίζει τον προϋπολογισµό κάθε έργου και κάθε θεατρι-

κής παράστασης ή εκδήλωσης γενικά, λαµβάνοντας υπόψη ότι
το σύνολο των παραστάσεων ή εκδηλώσεων δεν πρέπει να υπερ-
βαίνει τον εγκεκριµένο από το διοικητικό συµβούλιο προϋπολο-
γισµό. 

γ. Είναι υπεύθυνος για την όλη και εντός του προϋπολογισµού
του Θεάτρου προετοιµασία, οργάνωση και εκτέλεση κάθε καλ-
λιτεχνικής παραγωγής του Θεάτρου, επιβλέπει την προετοιµασία
των έργων που ανεβαίνουν, καθορίζει το ωράριο δοκιµών και πα-
ρακολουθεί, συντονίζει και ελέγχει την εργασία των καλλιτεχνι-
κών συντελεστών, καθώς και του απαραίτητου για την εκτέλεση
της παραγωγής τεχνικού, διοικητικού και βοηθητικού προσωπι-
κού.

δ. Επιβλέπει και δίνει κατευθύνσεις και εντολές για τη σωστή
και έγκαιρη σκηνική, σκηνογραφική, µουσική, ενδυµατολογική
και κάθε άλλη αναγκαία προετοιµασία, δοκιµή και παράσταση
κάθε παραγωγής, για καθεµιά από τις οποίες εγκρίνει τις επιµέ-
ρους δαπάνες για το ανέβασµα στα πλαίσια της ευθύνης του για
την τήρηση του προϋπολογισµού τους.

ε. Προσλαµβάνει στο πλαίσιο του προϋπολογισµού µε συµβά-
σεις εργασίας ορισµένου χρόνου ή συνάπτει συµβάσεις έργου
µε το καλλιτεχνικό και τεχνικό προσωπικό ή ειδικούς συνεργάτες,
µετακαλεί συγκροτήµατα ή καλλιτέχνες, υπογράφει τις συµβά-
σεις πρόσληψης και µετάκλησης των παραπάνω και ορίζει τους
καλλιτεχνικούς και µη όρους της απασχόλησής τους, συµφωνεί
τους όρους και τις αµοιβές της σύµβασης εργασίας και έργου
κάθε µέλους του καλλιτεχνικού προσωπικού, καθώς και τις αµοι-
βές του τεχνικού προσωπικού που απασχολεί µε σύµβαση έργου.

στ. Έχει πειθαρχική εξουσία σε πρώτο βαθµό για το καλλιτε-
χνικό και τεχνικό προσωπικό.

ζ. Προΐσταται των καλλιτεχνικών και τεχνικών µονάδων, καθώς
και των µονάδων Εκδόσεων και Δηµοσίων Σχέσεων του Θεάτρου,
κατά τα ειδικότερα καθοριζόµενα στον εσωτερικό κανονισµό του
Θεάτρου ως προς τη δοµή των υπηρεσιών του. Εποπτεύει και
συντονίζει τη λειτουργία των µονάδων αυτών, επιβλέπει την εκτέ-
λεση των σχετικών αποφάσεων του διοικητικού συµβουλίου, των
νόµων και του εσωτερικού κανονισµού και γενικά έχει κάθε αρ-
µοδιότητα που έχει σχέση µε τη λειτουργία των παραπάνω µο-
νάδων του Θεάτρου.

η. Εποπτεύει τη δραµατική σχολή του Θεάτρου, έχει την ευ-
θύνη για τα θέµατα λειτουργίας της, καθορίζει τους καλλιτεχνι-
κούς στόχους της και δύναται να διδάσκει σε αυτήν, προτείνει
τον διευθυντή της προς το διοικητικό συµβούλιο, προσλαµβάνει,
µετά από εισήγηση του διευθυντή, τους καθηγητές και το υπό-
λοιπο προσωπικό της και καταρτίζει τον κανονισµό λειτουργίας
της που εγκρίνεται από το διοικητικό συµβούλιο. Με τον κανονι-
σµό λειτουργίας της σχολής ρυθµίζεται κάθε θέµα που αφορά
τη διεύθυνση και τη διαχείριση της σχολής, τις προϋποθέσεις και
τους όρους φοίτησης σε αυτή και γενικά κάθε θέµα που αφορά
τη λειτουργία της στα πλαίσια του σκοπού του Θεάτρου. Αν για
οποιονδήποτε λόγο απουσιάζει ή εκλείπει ο διευθυντής, ο καλλι-
τεχνικός διευθυντής ασκεί καθήκοντα και διευθυντή της σχολής.

θ. Αποφασίζει για τις παραστάσεις, τις εµφανίσεις σε φεστιβάλ
ή άλλες εκδηλώσεις και περιοδείες και αποφασίζει τις διανοµές
µετά από έγγραφη εισήγηση των σκηνοθετών.

ι. Προτείνει στο διοικητικό συµβούλιο το σχέδιο κανονισµού
εσωτερικής λειτουργίας του Θεάτρου και την αναθεώρησή του
σε συνεργασία µε τον διοικητικό-οικονοµικό διευθυντή.

ια. Υποβάλλει κατ’ έτος προς έγκριση στο διοικητικό συµβού-
λιο αναλυτικό απολογισµό του καλλιτεχνικού έργου του µε κα-
τάσταση εσόδων και εξόδων.»

2. Οι παράγραφοι 15, 16 και 17 του άρθρου 3 του ν. 2273/1994
αντικαθίστανται ως εξής:

«15. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζεται
στο Θέατρο ένας αναπληρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής µε θη-
τεία που διαρκεί όσο η θητεία του καλλιτεχνικού διευθυντή, τον

οποίο επικουρεί και αναπληρώνει στα καθήκοντά του. Ο αναπλη-
ρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής έχει τα προσόντα της παραγρά-
φου 13 του παρόντος άρθρου. Με την καθ’ οιονδήποτε τρόπο
λήξη της θητείας του καλλιτεχνικού διευθυντή λήγει αυτοδικαίως
και η θητεία του αναπληρωτή καλλιτεχνικού διευθυντή χωρίς να
θεµελιώνεται δικαίωµα αποζηµίωσης ή άλλης απαίτησης από
οποιαδήποτε αιτία.

Ο αναπληρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής µπορεί να διδάσκει
στη δραµατική σχολή του Θεάτρου και να συνάπτει, κατά τη
διάρκεια της θητείας του, µε το Θέατρο µία σύµβαση έργου κατ’
ανώτατο όριο για καλλιτεχνικές παραστάσεις, ρεπερτορίου ή µη,
σε κάθε καλλιτεχνική περίοδο.

16. Οι αποφάσεις στα θέµατα για τα οποία αρµόδιος είναι ο
καλλιτεχνικός διευθυντής του Θεάτρου ή ο αναπληρωτής του
βρίσκονται µέσα στα πλαίσια του προϋπολογισµού και των κα-
τευθυντήριων γραµµών και της πολιτικής που έχει χαράξει το δι-
οικητικό συµβούλιο. Ο καλλιτεχνικός διευθυντής κατά τη
διάρκεια της θητείας του µπορεί να συνάψει µε το Θέατρο δύο
συµβάσεις έργου κατ’ ανώτατο όριο για καλλιτεχνικές παραστά-
σεις, ρεπερτορίου ή µη, σε κάθε καλλιτεχνική περίοδο. Στην υπο-
γραφή των συµβάσεων αυτών το Θέατρο εκπροσωπείται από τον
πρόεδρο του διοικητικού συµβουλίου.

17. Οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές αποζηµιώσεις του καλ-
λιτεχνικού διευθυντή κάθε Θεάτρου και του αναπληρωτή του κα-
θορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Πολιτισµού και Αθλητισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.» 

3. Στο ν. 2273/1994 προστίθεται άρθρο 3Α µε το ακόλουθο πε-
ριεχόµενο:

«Άρθρο 3Α 
Διοικητικός - Οικονοµικός Διευθυντής

1. Το διοικητικό συµβούλιο του Θεάτρου προσλαµβάνει τον δι-
οικητικό- οικονοµικό διευθυντή µε σύµβαση τριετούς διάρκειας
που µπορεί να ανανεώνεται για ίσο χρόνο κάθε φορά.

Η πρόσληψή και ανανέωση της σύµβασης του διοικητικού-οι-
κονοµικού διευθυντή γίνεται µε τη σύµφωνη αιτιολογηµένη
γνώµη του καλλιτεχνικού διευθυντή. Σε περίπτωση ανανέωσης η
σύµβαση δεν καθίσταται αορίστου  χρόνου. Σε περίπτωση δια-
φωνίας του διοικητικού συµβουλίου προς την ανωτέρω γνώµη
του καλλιτεχνικού διευθυντή, η σχετική απόφαση λαµβάνεται
από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού και η πρόσληψη
πραγµατοποιείται από το διοικητικό συµβούλιο, σύµφωνα µε τα
όσα ορίζονται στο εδάφιο 1 της παρούσης.

2. Η πρόσληψη του διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή γίνεται
µετά από πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος που δηµοσιεύε-
ται στη Διαύγεια και σε δύο (2) εφηµερίδες ευρείας κυκλοφο-
ρίας, µε προθεσµία υποβολής υποψηφιοτήτων ένα (1) µήνα και
συγκριτική αξιολόγηση των υποψηφίων.

3. Η σύµβαση του διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή µπορεί
να καταγγέλλεται αζηµίως πριν από τη λήξη της, σε περίπτωση
που ο ετήσιος απολογισµός του έργου του απορριφθεί από το
διοικητικό συµβούλιο σε ειδική συνεδρίαση, πλήρως αιτιολογη-
µένα, µε πλειοψηφία δύο τρίτων (2/3) επί του συνόλου των µελών
του.

4. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής πρέπει να έχει τα ακό-
λουθα προσόντα:

α. Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής
στη Νοµική ή την Διοίκηση Επιχειρήσεων ή τις Πολιτικές ή Οικο-
νοµικές Επιστήµες ή τη Δηµόσια Διοίκηση.

β. Αριστη γνώση της Αγγλικής, ενώ η καλή γνώση µίας δεύτε-
ρης γλώσσας θα θεωρείται πρόσθετο προσόν.

γ. Τουλάχιστον οκταετή ευδόκιµη διοικητική εµπειρία σε ανά-
λογη θέση ευθύνης, κατά προτίµηση σε δηµόσιο ή ιδιωτικό πο-
λιτιστικό φορέα.

5. Στη θέση του διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή µπορεί να
προσλαµβάνεται και υπάλληλος του Δηµοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. ή
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφόσον έχει τα απαιτούµενα
προσόντα. Στην περίπτωση αυτή θεωρείται αυτοδίκαια αποσπα-
σµένος στη θέση αυτή για το χρονικό διάστηµα ίσο µε τη διάρ-
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κεια της θητείας και µέχρι την ανανέωση της θητείας του ή την
τοποθέτηση νέου διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή. Ο χρόνος
υπηρεσίας που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται, ως προς όλες
τις συνέπειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του θέση.
Μετά τη λήξη της θητείας του, ο προσληφθείς επανέρχεται αυ-
τοδικαίως στην οργανική θέση που κατείχε πριν από την πρόσ-
ληψή του, η οποία παραµένει κενή.

6. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής έχει τις εξής αρµο-
διότητες:

α. Προΐσταται των διοικητικών και οικονοµικών µονάδων του
Θεάτρου, κατά τα ειδικότερα καθοριζόµενα στον εσωτερικό κα-
νονισµό του Θεάτρου ως προς τη δοµή των υπηρεσιών του. Επο-
πτεύει και συντονίζει τη λειτουργία των µονάδων αυτών, επι-
βλέπει την εκτέλεση των σχετικών αποφάσεων του διοικητικού
συµβουλίου, των νόµων και του εσωτερικού κανονισµού και γε-
νικά έχει κάθε αρµοδιότητα που έχει σχέση µε τη λειτουργία των
παραπάνω µονάδων του Θεάτρου.

β. Για όλα τα παραπάνω θέµατα της αρµοδιότητάς του, εφό-
σον έχουν σχέση µε την υλοποίηση και τη µε οποιονδήποτε
τρόπο υποστήριξη του καλλιτεχνικού έργου, ο διοικητικός-οικο-
νοµικός διευθυντής πρέπει να έχει τη σύµφωνη γνώµη του καλ-
λιτεχνικού διευθυντή. Κατά τα λοιπά ο διοικητικός- οικονοµικός
διευθυντής υπάγεται απευθείας στο διοικητικό συµβούλιο και πα-
ρίσταται στις συνεδριάσεις του όταν κληθεί από αυτό.

γ. Παρέχει, σε συνεργασία µε τον καλλιτεχνικό διευθυντή, όλα
τα αναγκαία στοιχεία στο διοικητικό συµβούλιο κατά την κατάρ-
τιση του προϋπολογισµού του Θεάτρου.

δ. Υποβάλλει προς έγκριση κατ’ έτος αναλυτικό απολογισµό
του έργου του στον καλλιτεχνικό διευθυντή και στο διοικητικό
συµβούλιο του Θεάτρου.

7. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής, µετά από σχετική εν-
τολή του καλλιτεχνικού διευθυντή, εγκρίνει λειτουργικές δαπά-
νες µέχρι του ποσού που ορίζεται εκάστοτε από το διοικητικό
συµβούλιο και εκπροσωπεί το Θέατρο σε συµβάσεις που αφο-
ρούν τις δαπάνες αυτές. Η έγκριση και η σύναψη συµβάσεων για
πάγιες δαπάνες του Θεάτρου ανήκει στο διοικητικό συµβούλιο.»

Άρθρο 53
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 2273/1994 (Α’ 233) 

σχετικά µε τον καλλιτεχνικό και τον διοικητικό-
οικονοµικό διευθυντή της Εθνικής Λυρικής Σκηνής

1. Η παρ. 13 του άρθρου 11 του ν. 2273/1994 αντικαθίσταται
ως εξής:

«13. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζεται
ο καλλιτεχνικός διευθυντής της Ε.Λ.Σ. για τριέτή θητεία που µπο-
ρεί να ανανεώνεται.

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού ο διο-
ρισµός του καλλιτεχνικού διευθυντή µπορεί να ανακαλείται αζη-
µίως και πριν τη λήξη της θητείας του, σε περίπτωση που ο
ετήσιος απολογισµός του έργου του καλλιτεχνικού διευθυντή
απορριφθεί από το διοικητικό συµβούλιο, το οποίο αποφασίζει
µε αιτιολογηµένη γνώµη σε ειδική συνεδρίαση µε πλειοψηφία
δύο τρίτα (2/3) επί του συνόλου των µελών του ή για σπουδαίο
λόγο που ανάγεται στην άσκηση των καθηκόντων του. Για τη
θέση του καλλιτεχνικού διευθυντή επιλέγεται πρόσωπο αναγνω-
ρισµένου κύρους που έχει την ιδιότητα του αρχιµουσικού ή του
σκηνοθέτη που έχει διακριθεί στη σκηνοθεσία µελοδραµατικών
έργων ή τραγουδιστή όπερας που έχει διακριθεί στο διεθνή
χώρο ή συνθέτη που έχει διακριθεί στη σύνθεση µελοδραµατικών
έργων.

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α. Καταρτίζει τον καλλιτεχνικό προγραµµατισµό κάθε περιό-

δου.
β. Καταρτίζει τον προϋπολογισµό κάθε έργου και κάθε παρά-

στασης ή εκδήλωσης γενικά, λαµβάνοντας υπόψη ότι το σύνολο
των παραστάσεων ή εκδηλώσεων δεν πρέπει να υπερβαίνει τον
εγκεκριµένο από το διοικητικό συµβούλιο προϋπολογισµό.

γ. Είναι υπεύθυνος για την όλη και εντός του προϋπολογισµού
της Ε.Λ.Σ. προετοιµασία, οργάνωση και εκτέλεση κάθε καλλιτε-

χνικής παραγωγής, επιβλέπει την προετοιµασία των έργων που
ανεβαίνουν, καθορίζει το ωράριο δοκιµών, διευθύνει, συντονίζει,
παρακολουθεί και ελέγχει την εργασία όλων των καλλιτεχνικών
σωµάτων (µονωδών, χορωδών, χορευτών, καλλιτεχνικών συντε-
λεστών), καθώς και την εργασία του τεχνικού, βοηθητικού και δι-
οικητικού προσωπικού, όταν η απασχόλησή τους έχει ως σκοπό
την εκτέλεση και διοικητική - οικονοµική υποστήριξη των παρα-
στάσεων.

δ. Επιβλέπει και δίνει κατευθύνσεις και εντολές για τη σωστή
και έγκαιρη σκηνική, σκηνογραφική, µουσική, ενδυµατολογική
και κάθε άλλη αναγκαία προετοιµασία, δοκιµή και παράσταση
κάθε παραγωγής, για καθεµιά από τις οποίες έχει την ευθύνη,
εγκρίνει τις επιµέρους δαπάνες για την εκτέλεσή της στα πλαίσια
της ευθύνης του για την τήρηση του προϋπολογισµού της.

ε. Στο πλαίσιο του προϋπολογισµού προσλαµβάνει µε σύµ-
βαση ορισµένου χρόνου ή καταρτίζει συµβάσεις έργου µε το
καλλιτεχνικό και τεχνικό προσωπικό, προσλαµβάνει ειδικούς συ-
νεργάτες, µετακαλεί συγκροτήµατα ή καλλιτέχνες, υπογράφει
τις συµβάσεις πρόσληψης και µετάκλησης των παραπάνω και
ορίζει τους καλλιτεχνικούς και µη όρους της απασχόλησής τους,
συµφωνεί τους όρους και τις αµοιβές των συµβάσεων εργασίας
και έργου του καλλιτεχνικού προσωπικού, καθώς και τις αµοιβές
του τεχνικού προσωπικού που απασχολεί µε σύµβαση έργου.

στ. Έχει πειθαρχική εξουσία σε πρώτο βαθµό για το καλλιτε-
χνικό και τεχνικό προσωπικό.

ζ. Προΐσταται των καλλιτεχνικών και τεχνικών µονάδων, καθώς
και των µονάδων ανάπτυξης, προβολής και επικοινωνίας, χορη-
γιών, εκπαιδευτικών προγραµµάτων, ιστορικού και µουσικού αρ-
χείου, δηµοσίων σχέσεων και εθιµοτυπίας, εκδόσεων και δρα-
µατολογίας της Ε.Λ.Σ., κατά τα ειδικότερα καθοριζόµενα στον
εσωτερικό κανονισµό της Ε.Λ.Σ. ως προς τη δοµή των υπηρεσιών
της. Εποπτεύει και συντονίζει τη λειτουργία των µονάδων αυτών,
επιβλέπει την εκτέλεση των σχετικών αποφάσεων του διοικητικού
συµβουλίου, των νόµων και του εσωτερικού κανονισµού και γε-
νικά έχει κάθε αρµοδιότητα που έχει σχέση µε τη λειτουργία των
παραπάνω µονάδων της Ε.Λ.Σ..

η. Αποφασίζει για τις παραστάσεις, τις εµφανίσεις σε φεστιβάλ
ή άλλες εκδηλώσεις και περιοδείες και αποφασίζει για τις διανο-
µές των ρόλων µεταξύ των καλλιτεχνικών συντελεστών.

θ. Προτείνει στο διοικητικό συµβούλιο σχέδιο του εσωτερικού
κανονισµού λειτουργίας της Ε.Λ.Σ. ή την αναθεώρησή του σε συ-
νεργασία µε τον διοικητικό-οικονοµικό διευθυντή.

ι. Υποβάλλει κατ’ έτος προς έγκριση στο διοικητικό συµβούλιο
αναλυτικό απολογισµό του καλλιτεχνικού έργου του µε κατά-
σταση εσόδων και εξόδων.»

2. Οι παράγραφοι 15, 16 και 17 του άρθρου 11 του ν. 2273/
1994 αντικαθίστανται ως εξής:

«15. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζεται
στην Ε.Λ.Σ. ένας αναπληρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής µε θη-
τεία που διαρκεί όσο η θητεία του καλλιτεχνικού διευθυντή, τον
οποίο επικουρεί και αναπληρώνει στα καθήκοντά του. Ο αναπλη-
ρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής έχει τα προσόντα της παραγρά-
φου 13 του παρόντος άρθρου. Με την καθ' οιονδήποτε τρόπο
λήξη της θητείας του καλλιτεχνικού διευθυντή λήγει αυτοδικαίως
και η θητεία του αναπληρωτή καλλιτεχνικού διευθυντή χωρίς να
θεµελιώνεται δικαίωµα αποζηµίωσης ή άλλης απαίτησης από
οποιαδήποτε αιτία.

Ο αναπληρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής µπορεί να συνάπτει,
κατά τη διάρκεια της θητείας του, µε την Ε.Λ.Σ. µία σύµβαση
έργου κατ’ ανώτατο όριο σε κάθε καλλιτεχνική περίοδο.

16. Οι αποφάσεις στα θέµατα για τα οποία αρµόδιος είναι ο
καλλιτεχνικός διευθυντής της Ε.Λ.Σ. ή ο αναπληρωτής του βρί-
σκονται µέσα στα πλαίσια του προϋπολογισµού και των κατευ-
θυντήριων γραµµών και της πολιτικής που έχει χαράξει το
διοικητικό συµβούλιο. Ο καλλιτεχνικός διευθυντής κατά τη διάρ-
κεια της θητείας του µπορεί να συνάψει µε την Ε.Λ.Σ. δύο συµ-
βάσεις έργου κατ’ ανώτατο όριο σε κάθε καλλιτεχνική περίοδο.
Στην υπογραφή των συµβάσεων αυτών η Ε.Λ.Σ. εκπροσωπείται
από τον πρόεδρο του διοικητικού συµβουλίου.

17. Οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές αποζηµιώσεις του καλ-
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λιτεχνικού διευθυντή της Ε.Λ.Σ. και του αναπληρωτή του καθο-
ρίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.»

3. Στο ν. 2273/1994 προστίθεται άρθρο 11Α µε το ακόλουθο
περιεχόµενο: 

«Άρθρο 11Α 
Διοικητικός - Οικονοµικός Διευθυντής

1. Το διοικητικό συµβούλιο της Ε.Λ.Σ. προσλαµβάνει τον διοι-
κητικό- οικονοµικό διευθυντή µε σύµβαση τριετούς διάρκειας
που µπορεί να ανανεώνεται για ίσο χρόνο κάθε φορά.

Η πρόσληψη και ανανέωση της σύµβασης του διοικητικού-οι-
κονοµικού διευθυντή γίνεται µε τη σύµφωνη αιτιολογηµένη
γνώµη του καλλιτεχνικού διευθυντή. Σε περίπτωση ανανέωσης η
σύµβαση δεν καθίσταται αορίστου χρόνου. Σε περίπτωση δια-
φωνίας του διοικητικού συµβουλίου προς την ανωτέρω γνώµη
του καλλιτεχνικού διευθυντή, η σχετική απόφαση λαµβάνεται
από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού και η πρόσληψη
πραγµατοποιείται από το διοικητικό συµβούλιο, σύµφωνα µε τα
όσα ορίζονται στο εδάφιο 1 της παρούσης.

2. Η πρόσληψη του διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή γίνεται
µετά από πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος που δηµοσιεύε-
ται στη Διαύγεια και σε δύο εφηµερίδες ευρείας κυκλοφορίας,
µε προθεσµία υποβολής υποψηφιοτήτων ένα µήνα και συγκριτική
αξιολόγηση των υποψηφίων.

3. Η σύµβαση του διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή µπορεί
να καταγγέλλεται αζηµίως πριν από τη λήξη της, σε περίπτωση
που ο ετήσιος απολογισµός του έργου του απορριφθεί από το
διοικητικό συµβούλιο σε ειδική συνεδρίαση, πλήρως αιτιολογη-
µένα, µε πλειοψηφία δύο τρίτων (2/3) επί του συνόλου των µελών
του.

4. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής πρέπει να έχει τα ακό-
λουθα προσόντα:

α. Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής
στη Νοµική ή τη Διοίκηση Επιχειρήσεων ή τις Πολιτικές ή Οικο-
νοµικές Επιστήµες ή τη Δηµόσια Διοίκηση.

β. Άριστη γνώση της Αγγλικής, ενώ η καλή γνώση µίας δεύτε-
ρης γλώσσας θα θεωρείται πρόσθετο προσόν.

γ. Τουλάχιστον οκταετή ευδόκιµη διοικητική εµπειρία σε ανά-
λογη θέση ευθύνης, κατά προτίµηση σε δηµόσιο ή ιδιωτικό πο-
λιτιστικό φορέα.

5. Στη θέση του διοικητικού-οικονοµικού διευθυντή µπορεί να
προσλαµβάνεται και υπάλληλος του Δηµοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. ή
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, εφόσον έχει τα απαιτούµενα
προσόντα. Στην περίπτωση αυτή θεωρείται αυτοδίκαια αποσπα-
σµένος στη θέση αυτή για το χρονικό διάστηµα ίσο µε τη διάρ-
κεια της θητείας και µέχρι την ανανέωση της θητείας του ή την
τοποθέτηση νέου διοικητικού διευθυντή. Ο χρόνος υπηρεσίας
που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται, ως προς όλες τις συνέ-
πειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Μετά
τη λήξη της θητείας του, ο προσληφθείς επανέρχεται αυτοδι-
καίως στην οργανική θέση που κατείχε πριν από την πρόσληψή
του, η οποία παραµένει κενή.

6. Ο διοικητικός- οικονοµικός διευθυντής έχει τις εξής αρµο-
διότητες:

α. Προΐσταται των διοικητικών και οικονοµικών µονάδων της
Ε.Λ.Σ., κατά τα ειδικότερα καθοριζόµενα στον εσωτερικό κανο-
νισµό της Ε.Λ.Σ. ως προς τη δοµή των υπηρεσιών της. Εποπτεύει
και συντονίζει τη λειτουργία των µονάδων αυτών, επιβλέπει την
εκτέλεση των σχετικών αποφάσεων του διοικητικού συµβουλίου,
των νόµων και του εσωτερικού κανονισµού και γενικά έχει κάθε
αρµοδιότητα που έχει σχέση µε τη λειτουργία των παραπάνω µο-
νάδων της Ε.Λ.Σ..

β. Για όλα τα παραπάνω θέµατα της αρµοδιότητάς του, εφό-
σον έχουν σχέση µε την υλοποίηση και την µε οποιονδήποτε
τρόπο υποστήριξη του καλλιτεχνικού έργου (όπως ενδεικτικά
άδειες και ωράριο προσωπικού, λογιστικές αποτυπώσεις εσόδων
εξόδων - οικονοµικές πράξεις καλλιτεχνικής δραστηριότητας,
προµήθειες κ.λπ.), ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής πρέπει

να έχει τη σύµφωνη γνώµη του καλλιτεχνικού διευθυντή. Κατά
τα λοιπά ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής υπάγεται απευ-
θείας στο διοικητικό συµβούλιο και παρίσταται στις συνεδριάσεις
του όταν κληθεί από αυτό.

γ. Παρέχει, σε συνεργασία µε τον καλλιτεχνικό διευθυντή, όλα
τα αναγκαία στοιχεία στο διοικητικό συµβούλιο κατά την κατάρ-
τιση του προϋπολογισµού του Θεάτρου.

δ. Υποβάλλει προς έγκριση κατ’ έτος αναλυτικό απολογισµό
του έργου του στον καλλιτεχνικό διευθυντή και στο διοικητικό
συµβούλιο του Θεάτρου.

7. Ο διοικητικός-οικονοµικός διευθυντής, µετά από σχετική εν-
τολή του καλλιτεχνικού διευθυντή, εγκρίνει λειτουργικές δαπά-
νες µέχρι του ποσού που ορίζεται εκάστοτε από το διοικητικό
συµβούλιο και εκπροσωπεί το Θέατρο σε συµβάσεις που αφο-
ρούν τις δαπάνες αυτές. Η έγκριση και η σύναψη συµβάσεων για
πάγιες δαπάνες του Θεάτρου ανήκει στο διοικητικό συµβούλιο.»

Άρθρο 54
Ρυθµίσεις για τη λειτουργία των θεάτρων 

και άλλων χώρων διεξαγωγής παραστάσεων

1. Θέατρα ή άλλοι χώροι παραστάσεων που λειτουργούσαν
νοµίµως κατά την έναρξη ισχύος του  ν. 4229/2014 (Α’ 8) επιτρέ-
πεται, εφόσον τηρούν τους όρους της αδείας που διέθεταν κατά
την ηµεροµηνία αυτή, να συνεχίσουν τη λειτουργία τους µέχρι
30 Σεπτεµβρίου 2017.

2. Θέατρα ή άλλοι χώροι παραστάσεων που δεν εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής της προηγούµενης παραγράφου, δεν διαθέ-
τουν άδεια εγκατάστασης και λειτουργίας, βρίσκονται σε διατη-
ρητέα κτίρια στο ιστορικό κέντρο των πόλεων και έχουν εγκε-
κριµένες µελέτες από την πυροσβεστική υπηρεσία, επιτρέπεται
να λειτουργήσουν µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2016, εφόσον δια-
θέτουν σχετικό πιστοποιητικό ενεργητικής πυροπροστασίας για
χώρο συνάθροισης κοινού και υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8
του ν. 1599/1986 (Α’ 75) διπλωµατούχου µηχανικού ότι έχουν λη-
φθεί τα απαραίτητα µέτρα ασφαλείας του κοινού και των εργα-
ζοµένων. Για παραστάσεις µε µέγιστο επιτρεπόµενο αριθµό
προσώπων πενήντα (50) η ανωτέρω υπεύθυνη δήλωση του προ-
ηγούµενου εδαφίου υποβάλλεται από τον ιδιοκτήτη του χώρου
ή τον εκµεταλλευτή της παράστασης.

3. Θέατρα και χώροι παραστάσεων της προηγούµενης παρα-
γράφου που δεν διαθέτουν ακόµα πιστοποιητικό ενεργητικής πυ-
ροπροστασίας, λειτουργούν νοµίµως µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2016,
υπό την προϋπόθεση ότι έχουν υποβάλει τη σχετική µελέτη στην
Πυροσβεστική Υπηρεσία, στην οποία και εκκρεµεί η εξέτασή της,
και ότι συµµορφώθηκαν προς τη µελέτη αυτή. Η συµµόρφωση
βεβαιώνεται µε υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του  ν. 1599/
1986 του µηχανικού που έχει συντάξει τη µελέτη. Τυχόν διοικη-
τικά µέτρα που έχουν επιβληθεί µετά την 1η Απριλίου 2016 δεν
εκτελούνται, εφόσον συντρέξουν οι προϋποθέσεις της παραγρά-
φου αυτής.

Άρθρο 55
Μετακίνηση Καθηγητών Α.Ε.Ι.

Η παρ. 5 του άρθρου 16 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), όπως τρο-
ποποιήθηκε και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Καθηγητές όλων των βαθµίδων οι οποίοι έχουν συµπληρώ-
σει τουλάχιστον δέκα (10) χρόνια υπηρεσίας στο ίδιο Τµήµα, εκ
των οποίων τα τρία (3) στη βαθµίδα που υπηρετούν, έχουν τη δυ-
νατότητα µετακίνησης σε άλλο Τµήµα του ιδίου ή άλλου Α.Ε.Ι.,
στην ίδια βαθµίδα που κατέχουν και στο ίδιο γνωστικό αντικεί-
µενο, µε την επιφύλαξη των επόµενων παραγράφων του παρόν-
τος.

β. Αποκλείεται η µετακίνηση προς τα Α.Ε.Ι. των νοµών Αττικής
και Θεσσαλονίκης.

γ. Για τη µετακίνηση απαιτείται αίτηση του ενδιαφερόµενου
προς το Τµήµα του και προς το Τµήµα υποδοχής, αιτιολογηµένη
σύµφωνη γνώµη των Συνελεύσεων των δύο Τµηµάτων και σύµ-
φωνη γνώµη της κοσµητείας, εφόσον το Τµήµα προέλευσης ανή-
κει σε Σχολή, καθώς και απόφαση του Υπουργού Παιδείας,



15032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Έρευνας και Θρησκευµάτων. Για την έκδοση της ανωτέρω
υπουργικής απόφασης, µε την οποία εγκρίνεται η συνέχιση της
διαδικασίας µετακίνησης, λαµβάνεται ιδιαιτέρως υπόψη η τεκµη-
ριωµένα επαρκής στελέχωση και η εύρυθµη λειτουργία του Τµή-
µατος προέλευσης. Απαραίτητη προϋπόθεση για την έκδοση της
υπουργικής απόφασης είναι να υπάρχει είτε εγκεκριµένη διαθέ-
σιµη πίστωση στη σχολή υποδοχής είτε σχετική απόφαση της κο-
σµητείας της σχολής προέλευσης, µε την οποία συνηγορεί στη
µεταφορά της πίστωσης της θέσης του καθηγητή που µετακινεί-
ται στη σχολή υποδοχής.

δ. Μετά την έκδοση της απόφασης του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, συνεχίζει στο Τµήµα υποδοχής η
διαδικασία λήψης απόφασης περί µετακίνησης, ως προς την
οποία εφαρµόζεται αναλόγως η διαδικασία για την εκλογή καθη-
γητών κατά τις κείµενες διατάξεις.

ε. Η µετακίνηση ολοκληρώνεται µε πράξη του Πρύτανη του
Πανεπιστηµίου υποδοχής µετά από σύµφωνη γνώµη της Συγκλή-
του του Πανεπιστηµίου προέλευσης.

στ. Αν η µετακίνηση ανακληθεί ή ακυρωθεί για οποιονδήποτε
λόγο, ο µετακινηθείς επανέρχεται αυτοδίκαια στο Α.Ε.Ι. από το
οποίο προέρχεται και καταλαµβάνει, εφόσον παραµένει κενή, τη
θέση την οποία κατείχε προ της µετακίνησης. Αν η θέση που κα-
τείχε έχει ήδη πληρωθεί ή για οποιονδήποτε λόγο καταργηθεί,
καταλαµβάνει αυτοδικαίως οµοιόβαθµη προσωποπαγή θέση που
συνιστάται για το σκοπό αυτόν. 

ζ. Τα ανωτέρω εφαρµόζονται αναλογικά και στους καθηγητές
των Τ.Ε.Ι..

η. Η χρονική προϋπόθεση της δεκαετούς υπηρεσίας δεν απαι-
τείται στις περιπτώσεις µετακίνησης καθηγητών και λεκτόρων
λόγω κατάργησης του Τµήµατος που υπηρετούσαν. 

θ. Οι ως άνω διατάξεις δεν καταλαµβάνουν τις εκκρεµείς κατά
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου διαδικασίες µετάκλησης και
µετακινήσεις.»

Άρθρο 56
Κατάργηση αυτοδίκαιης διαγραφής φοιτητών

λόγω µη εγγραφής σε δύο εξάµηνα

1. Η παρ. 2 του άρθρου 33 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Ο φοιτητής εγγράφεται στη σχολή στην αρχή κάθε εξαµήνου
σε ηµεροµηνίες που ορίζονται από την κοσµητεία και δηλώνει τα
µαθήµατα που επιλέγει.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 49 του ν. 4009/2011(Α’ 195) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Η ιδιότητα του φοιτητή αποκτάται µε την εγγραφή του σε
Α.Ε.Ι.»

3. Η επανεγγραφή φοιτητών που απώλεσαν αυτοδικαίως τη
φοιτητική τους ιδιότητα λόγω µη εγγραφής σε δύο συνεχόµενα
εξάµηνα πραγµατοποιείται µε έγγραφη αίτησή τους στη Σχολή.
Οι φοιτητές που επανεγγράφονται µε την ανωτέρω διαδικασία
επανέρχονται στη Σχολή και συνεχίζουν τη φοίτησή τους σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στην περίπτωση δ’ της παρ. 9 του άρθρου
80 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) για τη διακοπή σπουδών.

Άρθρο 57
Ρύθµιση για τη διαδικασία της αντιστοιχίας 

των Τµηµάτων, των Εισαγωγικών Κατευθύνσεων 
και των Προγραµµάτων Σπουδών των Α.Ε.Ι. 

και των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών

Στο άρθρο 21 του ν. 4332/2015 (Α’ 76) προστίθεται παράγρα-
φος 13 ως ακολούθως:

«13. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία εκδίδεται το αργότερο έως την 30ή Μαΐου
εκάστου έτους και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, καθορίζεται η αντιστοιχία των Τµηµάτων, Εισαγωγικών Κα-
τευθύνσεων και Προγραµµάτων Σπουδών των Α.Ε.Ι. και των
Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών. Η απόφαση ισχύει για τις
µετεγγραφές του επόµενου ακαδηµαϊκού έτους και εκδίδεται
µετά από γνώµη της Α.ΔΙ.Π., η οποία περιέρχεται στον Υπουργό

Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας δέκα (10) ηµερών από την περιέλευση σε αυτή του ερω-
τήµατος του Υπουργού. Σε περίπτωση παρέλευσης άπρακτης
της ως άνω προθεσµίας η απόφαση δύναται να εκδοθεί χωρίς
προηγούµενη γνώµη της Α.ΔΙ.Π.. Για την έκδοση της απόφασης
λαµβάνονται υπόψη ιδίως οι τίτλοι των αντίστοιχων Τµηµάτων,
των Εισαγωγικών Κατευθύνσεων και των Προγραµµάτων Σπου-
δών και τα παρεχόµενα επαγγελµατικά δικαιώµατα, όπου αυτά
υφίστανται. Κατά την πρώτη εφαρµογή της διάταξης η απόφαση
εκδίδεται έως την 30ή Σεπτεµβρίου 2016 και αφορά το ακαδη-
µαϊκό έτος 2016-2017.»

Άρθρο 58
Ρύθµιση για τη λειτουργία των Ερευνητικών 

Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων

Το Ερευνητικό Πανεπιστηµιακό Ινστιτούτο Ψυχικής Υγιεινής
εξακολουθεί νοµίµως να λειτουργεί και µετά την αρχικώς προ-
βλεφθείσα διάρκεια λειτουργίας του, υπαγόµενο στις ισχύουσες
για τη λειτουργία των Ε.Π.Ι. διατάξεις.

Άρθρο 59
Ρύθµιση για θέµατα µετεγγραφών

Στην παρ. 8 του άρθρου 21 του ν. 4332/2015 (Α’ 76) προστί-
θενται περιπτώσεις γ’ και δ’ ως εξής:

«γ) Οι φοιτητές που κρατούνται σε σωφρονιστικό κατάστηµα
της χώρας. Οι φοιτητές αυτοί έχουν δικαίωµα µετεγγραφής σε
αντίστοιχο ή συναφές µε το Τµήµα εισαγωγής τους Α.Ε.Ι. το
οποίο εδρεύει σε νοµό όπου λειτουργεί Κατάστηµα κράτησης.

δ) Οι κυπριακής καταγωγής φοιτητές και οι Έλληνες πολίτες
της Μουσουλµανικής Μειονότητας της Θράκης, που εισήχθησαν
σε ποσοστό θέσεων καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στην υπ' αριθµ. Φ. 151/20049/Β6 (Β’
272/1.3.2007) απόφαση της Υπουργού Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει σε ποσοστό 1%
του συνολικού αριθµού των εισαχθέντων της ανωτέρω κατηγο-
ρίας.»

Άρθρο 60
Ρύθµιση για την υλοποίηση των διαδικασιών
µετεγγραφής φοιτητών των Α.Ε.Ι. χορήγησης
στεγαστικού επιδόµατος, δικαιώµατος σίτισης

και της διαδικασίας της παρακράτησης 
των οφειλόµενων στους Ειδικούς Λογαριασµούς 

Κονδυλίων Έρευνας των Α.Ε.Ι.

Στην παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4174/2013 (Α’ 170) προστί-
θεται περίπτωση ιδ’, η οποία έχει ως εξής:

«ιδ) Σε εξουσιοδοτηµένο προσωπικό της Διεύθυνσης Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης της Γενικής Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχε-
διασµού, Προγραµµατισµού και Ηλεκτρονικής Διεύθυνσης του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και σε εξου-
σιοδοτηµένο προσωπικό των Ειδικών Λογαριασµών Κονδυλίων
Έρευνας των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της Χώρας.»

Άρθρο 61
Ρυθµίσεις για τους Καθηγητές τους υπηρετούντες 

Λέκτορες των Α.Ε.Ι. 
και τους Καθηγητές Εφαρµογών των Τ.Ε.Ι.

1. Η παρ. 3 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3) Για τους Καθηγητές Εφαρµογών που κατέχουν προσωπο-
παγή θέση κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, εξακολου-
θεί να ισχύει η δυνατότητα µετατροπής της προσωποπαγούς
θέσης που κατέχουν σε τακτική θέση Επίκουρου Καθηγητή σύµ-
φωνα το εδάφιο δ’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 2916/2001 (Α’
114), εφόσον, µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2016 έχει ολοκληρωθεί
η διαδικασία εξέτασης της αίτησης µετατροπής της θέσης του
ενδιαφεροµένου από το οικείο πενταµελές εκλεκτορικό σώµα
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του εδαφίου δ’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 2916/2001 (Α’
114).»

2. Η διαδικασία µονιµοποίησης των Λεκτόρων που υπέβαλαν
αίτηση µετά τη δηµοσίευση του ν. 4386/2016 (Α’ 83) και πριν την
έναρξη εφαρµογής του ν. 4405/2016 (Α’ 129) ολοκληρώνεται
σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά τη δηµοσίευση του ν. 4386/2016
(Α’ 83) διατάξεις. Σε περίπτωση µονιµοποίησής τους δύνανται να
υποβάλλουν αίτηση εξέλιξης στη βαθµίδα του επί θητεία Επίκου-
ρου Καθηγητή σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά το χρόνο της αί-
τησης διατάξεις. Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. των Α.Ε.Ι. τα οποία:
(α) υπηρετούν τουλάχιστον στη β’ βαθµίδα της αντίστοιχης κα-
τηγορίας τους σύµφωνα µε τις ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις
και (β) πληρούν τις προϋποθέσεις εκλογής στη βαθµίδα του Λέ-
κτορα σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 1268/1982 (Α’ 87), όπως
αυτό ίσχυε κατά τη δηµοσίευση του ν. 4009/2011 (Α’ 195), έχουν
δικαίωµα να ζητήσουν την ένταξή τους σε µόνιµη προσωποπαγή
θέση Λέκτορα, µετά από κρίση, σύµφωνα µε τις ισχύουσες δια-
τάξεις. Οι υποψήφιοι υποβάλλουν αίτηση στη γραµµατεία του οι-
κείου ή άλλου Τµήµατος µε συναφές γνωστικό αντικείµενο, του
οικείου ή άλλου Α.Ε.Ι.. Η διαδικασία κρίσης ολοκληρώνεται εντός
εξαµήνου από την ηµεροµηνία της αίτησης. Σε περίπτωση θετι-
κής κρίσης το υπηρεσιακό τους καθεστώς και οι δυνατότητες πε-
ραιτέρω εξέλιξης των ενταχθέντων καθορίζονται από τα
ισχύοντα για τους υπηρετούντες µόνιµους Λέκτορες. Η ένταξη
στις προσωποπαγείς θέσεις µόνιµου Λέκτορα ολοκληρώνεται µε
τη δηµοσίευση της σχετικής πράξης του Πρύτανη στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως. Σε περίπτωση αρνητικής κρίσης, ο υπο-
ψήφιος διατηρεί τη θέση στην οποία κατείχε, δύναται δε να
υποβάλει εκ νέου αίτηση για ένταξη σε προσωποπαγή θέση µό-
νιµου Λέκτορα µετά την παρέλευση τουλάχιστον δύο (2) ετών
από την προηγούµενη αρνητική κρίση. 

3. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 16 του   ν. 4009/
2011 (Α’ 195) η λέξη «τετραετή» αντικαθίσταται µε τη λέξη «τριε-
τή».

4. Μετά το τρίτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 23 του ν.
4009/2011 (Α’ 195) προστίθεται φράση ως εξής:

«Το ποσοστό της κατηγορίας αυτής των καθηγητών δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει το 5% των καθηγητών της Σχολής κάθε ακα-
δηµαϊκό έτος».

Άρθρο 62
Ρύθµιση για τα µη αυτοδύναµα Τµήµατα των Α.Ε.Ι.

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 30 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013
(Α’ 193), όπως ισχύει µετά την αντικατάστασή του µε τη διάταξη
του πέµπτου άρθρου του ν. 4405/2016 (Α’ 129), αντικαθίσταται
ως εξής:

«30. α. Σε όσα Τµήµατα Α.Ε.Ι. δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις
περί αυτοδυναµίας του ν. 2454/1997 (Α’ 7), όπως τροποποιήθηκε
από το άρθρο 121 του ν. 4316/2014 (Α’ 270), σε συνδυασµό µε
το άρθρο 13 παρ. 51 του  ν. 3149/2003 (Α’ 141), λειτουργεί προ-
σωρινή Συνέλευση Τµήµατος, την οποία αποτελούν υποχρεωτικά
όλοι οι Καθηγητές και υπηρετούντες Λέκτορες του Τµήµατος.
Στη Συνέλευση συµµετέχει και ένας εκπρόσωπος ανά κατηγορία
των µελών του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (ΕΕΠ), των
µελών του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (ΕΔΙΠ) και
των µελών του Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού
(ΕΤΕΠ), που ορίζεται µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφοφορία
µεταξύ του προσωπικού των οικείων κατηγοριών ή υποδεικνύον-
ται από τα αρµόδια όργανα των κατηγοριών αυτών προσωπικού,
εφόσον υπηρετεί στο Τµήµα.»

2. Στην παρ. 30 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), όπως
ισχύει µετά την αντικατάστασή του µε τη διάταξη του πέµπτου
άρθρου του ν. 4405/2016 (Α’ 129), προστίθεται περίπτωση γ’ ως
εξής:

«γ. Σε περίπτωση λειτουργίας προσωρινής Συνέλευσης Τµή-
µατος µε λιγότερους από πέντε (5) Καθηγητές ή Λέκτορες από
το οικείο Τµήµα, η Σύγκλητος συµπληρώνει τα µέλη της προσω-
ρινής Συνέλευσης µέχρι τον αριθµό πέντε (5) από Καθηγητές
όλων των βαθµίδων των συγγενέστερων Τµηµάτων ως προς το
γνωστικό αντικείµενο της επιστήµης του µη αυτοδύναµου Τµή-

µατος.»

Άρθρο 63

1. Στις περιπτώσεις των εκκρεµών, έως την έναρξη του σχολι-
κού έτους 2016-2017, διαγωνισµών, τους οποίους προκήρυξαν
οι Περιφέρειες για τη µεταφορά µαθητών πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης δηµοσίων σχολείων, η Οικονοµική Επι-
τροπή µπορεί, κατ’ εξαίρεση των κείµενων διατάξεων, να απο-
φασίζει την ανάθεση της εκτέλεσης των σχετικών δροµολο- γίων
στους προσωρινούς µειοδότες µέχρι την ολοκλήρωση των δια-
γωνισµών µε την υπογραφή των οικείων συµβάσεων και πάντως
το αργότερο µέχρι 31.12.2016.

2. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες: α) προέκυψαν νέες ανάγ-
κες µετά την προκήρυξη των διαγωνισµών, β) υπάρχουν αδιά-
θετα δροµολόγια για τα οποία είτε δεν υποβλήθηκαν προσφορές
είτε οι υποβληθείσες προσφορές κρίθηκαν µη κατάλληλες, γ) δεν
έχουν αναδειχθεί µειοδότες στους εκκρεµείς διαγωνισµούς, η
Οικονοµική Επιτροπή µπορεί µε απόφασή της να παρατείνει την
εκτέλεση των συµβάσεων, που ήταν σε ισχύ στις 30.6.2016 για
χρονικό διάστηµα έως 31.12.2016, προσαρµόζοντας τους συµ-
βατικούς όρους στα νέα δεδοµένα εκτέλεσης των δροµολογίων,
αν αυτό απαιτείται, και όπου αυτό είναι αδύνατον, να αναθέσει
το σχετικό έργο µε αιτιολογηµένη πράξη της, ακολουθώντας τη
διαδικασία της διαπραγµάτευσης, χωρίς δηµοσίευση προκήρυ-
ξης, σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του άρθρου 32 του ν.
4412/2016 (Α’ 147), µε τους ίδιους ή τροποποιηµένους όρους,
και κατ’ εξαίρεση των κειµένων διατάξεων περί έγκρισης της δια-
δικασίας διαπραγµάτευσης από την Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Συµβάσεων (Ε.Α.Α.ΔΗ.ΣΥ.). Σε κάθε περίπτωση, λαµ-
βάνονται υπόψη κριτήρια οικονοµικότητας και εξασφάλισης συν-
θηκών γνήσιου ανταγωνισµού.

3. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµόσιων σχολείων, οι
οποίες πραγµατοποιούνται από την έναρξη του σχολικού έτους
2016-2017 µέχρι τη σύναψη της σχετικής σύµβασης µεταφοράς,
καταβάλλονται νόµιµα, εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαι-
ώνει µε σχετική πράξη του την εκτέλεση της µεταφοράς των µα-
θητών και εφόσον το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο
µε την απόφαση ανάθεσης της οικείας Οικονοµικής Επιτροπής.

4. Στις ανωτέρω περιπτώσεις, το συµβατικό κόστος εκάστου
δροµολογίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τη µεγίστη αποζηµίωση
που προκύπτει από την εφαρµογή της 24001/2013 κοινής υπουρ-
γικής απόφασης.

5. Τα κατακυρωτικά έγγραφα των προσωρινών µειοδοτών των
ηλεκτρονικών διαγωνισµών µεταφοράς µαθητών των παραγρά-
φων 1 και 2 του παρόντος, όπως αυτά ορίζονται µε την παρ. 2
του άρθρου 6 του π.δ. 118/2007, γίνονται αποδεκτά, εφόσον κα-
τατεθούν σε φυσική µορφή ενώπιον της Οικονοµικής Επιτροπής
µετά από απόφασή της και σε χρόνο τον οποίο αυτή ορίζει.

6. Οι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 4286/2014 (Α’
194) εφαρµόζονται και για τη µεταφορά µαθητών τα σχολικά έτη
2016-2017, 2017-2018 και 2018 -2019.

7. Δαπάνες µεταφοράς µαθητών, συµπεριλαµβανοµένων των
δαπανών για τη διενέργεια των οικείων διαγωνιστικών διαδικα-
σιών, που πραγµατοποιήθηκαν κατά τον Ιανουάριο των οικονο-
µικών ετών 2015 και 2016, κατά παρέκκλιση των κειµένων περί
δεσµεύσεως πιστώσεων διατάξεων, δύνανται να εκκαθαριστούν
και να πληρωθούν σε βάρος των πιστώσεων των οικείων Περιφε-
ρειών τρέχοντος οικονοµικού έτους, τηρουµένων των λοιπών
προϋποθέσεων νοµιµότητας και κανονικότητας αυτών.

8. Στο τέλος του άρθρου 1 της 24001/2013 κοινής υπουργικής
απόφασης προστίθεται παράγραφος 6 ως εξής:

«6. Η µεταφορά µαθητών για την υποχρεωτική διεξαγωγή του
αντικειµένου της κολύµβησης, όπως αυτή καθορίζεται από το
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, δύναται να
γίνεται µε τους προβλεπόµενους στο άρθρο 2 της παρούσας
τρόπους.»

Άρθρο 64

1. Η δια βίου εκπαίδευση, κατάρτιση και ποιµαντική επιµόρ-
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φωση των Κληρικών, των εκκλησιαστικών υπαλλήλων και των λοι-
πών στελεχών των φορέων του άρθρου 1 παρ. 4 του ν. 590/1977
(Α’ 146) παρέχεται από το Ίδρυµα Ποιµαντικής Επιµορφώσεως
(Ι.Π.Ε.) της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Αθηνών, το οποίο συνεστήθη
µε την αριθµ. 1631/896/5.5.2009 απόφαση της Διαρκούς Ιεράς
Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος (Β’ 1011/28.5.2009), απο-
τελεί αυτοτελές εκκλησιαστικό Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δι-
καίου (Ν.Π.Ι.Δ.) µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε την
αριθµ. 22/128/14.1.2015 απόφαση της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου
της Εκκλησίας της Ελλάδος (Β’ 269/25.2.2015). Για την εκπλή-
ρωση του ως άνω σκοπού το Ι.Π.Ε. συνάπτει σύµφωνα συνεργα-
σίας µε άλλα νοµικά πρόσωπα του άρθρου 1 παρ. 4 του ν.
590/1977 (Α’ 146) στις οποίες εξειδικεύονται τα προγράµµατα,
οι διδάσκοντες και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

2. Το Ίδρυµα Ποιµαντικής Επιµορφώσεως (Ι.Π.Ε.) της Ιεράς
Αρχιεπισκοπής Αθηνών είναι φορέας παροχής υπηρεσιών δια
βίου µάθησης της παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 3879/2010 (Α’ 163),
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει και παρέχει υπηρεσίες µη τυπι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης ως Κέντρο Δια Βίου Μάθησης
Επιπέδου Δύο της παρ. 6 του άρθρου 10 του ν. 3879/2010 (Α’
163), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει και της περίπτωσης 2 της
υποπαραγράφου Θ3 της παραγράφου Θ’ του άρθρου πρώτου
του ν. 4093/2012 (Α’ 222), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει.

3. Το Ίδρυµα Ποιµαντικής Επιµορφώσεως (Ι.Π.Ε.) της Ιεράς
Αρχιεπισκοπής Αθηνών αποτελεί Πιστοποιηµένη Εκπαιδευτική
Δοµή παροχής πιστοποιηµένων επιµορφωτικών προγραµµάτων
κατά τα προβλεπόµενα στις περιπτώσεις δ’ και ε’ της παραγρά-
φου 7 του άρθρου 1 του π.δ. 57/2007 (Α’ 59). Η κατά τα ως άνω
παρεχόµενη επιµόρφωση των Κληρικών, των εκκλησιαστικών
υπαλλήλων και του λοιπού προσωπικού των φορέων του άρθρου
1 παρ. 4 του ν. 590/1977 (Α’146) που παρέχεται από το Ίδρυµα
Ποιµαντικής Επιµορφώσεως (Ι.Π.Ε.) της Ιεράς Αρχιεπισκοπής
Αθηνών, µοριοδοτείται, ως κριτήριο επιλογής προϊσταµένων ορ-
γανικών µονάδων στους εν λόγω φορείς, σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα στην περίπτωση ζζ’ της παρ. 3 του άρθρου 85 του ν.
3528/2007 (Α’ 26), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 29 του ν.
4369/2016 (Α’ 33) και ισχύει.

4. Το Ίδρυµα Ποιµαντικής Επιµορφώσεως (Ι.Π.Ε.) της Ιεράς
Αρχιεπισκοπής Αθηνών, για την εκπλήρωση των σκοπών του µπο-
ρεί να συνάπτει συµφωνίες µε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, µε εκκλησιαστικούς οργανι-
σµούς και φορείς του άρθρου 1 παρ. 4 του ν. 590/1977 (Α’ 146),
µε Ιερές Μητροπόλεις ή εκκλησιαστικούς οργανισµούς ή φορείς
άλλων εκκλησιαστικών κλιµάτων που εδρεύουν εντός χώρας ή
και στο εξωτερικό, καθώς και µε οργανισµούς ή φορείς άλλων
θρησκευτικών δογµάτων.

5. Οι δράσεις του Ιδρύµατος Ποιµαντικής Επιµορφώσεως
(Ι.Π.Ε.) της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Αθηνών µπορούν να χρηµατο-
δοτούνται από πόρους της Εκκλησίας ή των συνεργαζόµενων
φορέων ή κοινωφελών ιδρυµάτων ή δωρεές, καθώς και από εθνι-
κούς πόρους, ευρωπαϊκά προγράµµατα και συγχρηµατοδοτού-
µενα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Άρθρο 65
Δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως

της πράξης διορισµού αφυπηρετησάντων
Καθηγητών των Α.Ε.Ι.

Οι εκκρεµούσες κατά τη δηµοσίευση του παρόντος διαδικα-
σίες διορισµού ολοκληρώνονται και οι σχετικές πράξεις των κα-
θηγητών που εξελέγησαν στην επόµενη βαθµίδα και
αφυπηρέτησαν λόγω ορίου ηλικίας πριν από τη δηµοσίευση στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της πράξης διορισµού τους εκδί-
δονται και δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
ανατρέχουν στην ηµεροµηνία εκλογής του καθηγητή. Οι ρυθµί-
σεις του παρόντος άρθρου καταλαµβάνουν κάθε εκλογή που
έλαβε χώρα µετά την ισχύ του ν. 4009/2011 (Α’ 195) και δεν ολο-
κληρώθηκε µε τη δηµοσίευση της σχετικής εκλογής στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Η παρούσα ρύθµιση δεν επιφέρει
συνταξιοδοτικά ή άλλα δικαιώµατα στους καθηγητές των οποίων
η πράξη διορισµού δηµοσιεύθηκε µετά την αφυπηρέτησή τους.

Άρθρο 66

α) Οι υπηρετούντες στα Α.Ε.Ι. µόνιµοι και µε συµβάσεις ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου υπάλληλοι, δύνανται εντός απο-
κλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του
παρόντος, να ζητήσουν την ένταξή τους στην προβλεπόµενη από
τη διάταξη του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), κατηγορία
Ε.Τ.Ε.Π. κατά αναλογική εφαρµογή των προβλεπόµενων στις δια-
τάξεις της περίπτωσης ζ’ της παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 2817/
2000 (Α’ 78) και της παρ. 3 του άρθρου 68 του ν. 4235/2014 (Α’
32), υπό την προϋπόθεση ότι είναι κάτοχοι τίτλου τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης (κλάδου Π.Ε. ή Τ.Ε.) µε γνωστικό αντικείµενο ίδιο ή
συναφές µε τα γνωστικά αντικείµενα που θεραπεύει το Ίδρυµα
και έχουν αποδεδειγµένα προσφέρει σχετικό µε τα αντικείµενα
αυτά έργο στην εν γένει λειτουργία του Ιδρύµατος, για την εκτέ-
λεση του εκπαιδευτικού, ερευνητικού και εφαρµοσµένου έργου
του. Η ένταξη πραγµατοποιείται µε απόφαση της Κοσµητείας,
έπειτα από εισήγηση τριµελούς επιτροπής που αποτελείται από
δύο Καθηγητές και ένα µέλος Ε.Τ.Ε.Π. που ορίζονται από τον Κο-
σµήτορα και µετά από τη σύµφωνη γνώµη της Γενικής Συνέλευ-
σης Τµήµατος ή Σχολής, ανάλογα µε την ακαδηµαϊκή µονάδα
στην οποία ζητά να ενταχθεί ο ενδιαφερόµενος, και την έκδοση
σχετικής διαπιστωτικής πράξης του Πρύτανη που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

β) Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας ένταξης που προβλέ-
πεται στο εδάφιο α’, οι υπηρετούντες εντάσσονται σε κενές ή
συνιστώµενες µε µετατροπή των θέσεων τους, οργανικές θέσεις
της προβλεπόµενης στο άρθρο 29 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) κα-
τηγορίας Ε.Τ.Ε.Π., µε αντίστοιχη κατάργηση της κατεχόµενης
πριν από την ένταξη θέσης τους. Το παρόν εδάφιο εφαρµόζεται
και για τα υπηρετούντα κατά τη δηµοσίευση του παρόντος µέλη
Ε.Τ.Ε.Π., εφόσον κατέχουν τα προβλεπόµενα στο άρθρο 29 του
ν. 4009/2011 (Α’195) τυπικά προσόντα.

γ) Για τη βαθµολογική κατάταξη των εντασσόµενων του εδα-
φίου α’, εφαρµόζεται η διάταξη της παρ. 3 του άρθρου 27 του ν.
4386/2016 (Α’ 83).

Άρθρο 67

Η παρ. 2 του άρθρου 331 του ν. 5343/1932 (Α’ 86), όπως
ισχύει, και το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 26 του π.δ.
160/2008 (Α’ 220) που τροποποιήθηκαν µε το άρθρο 29 του ν.
4368/2016 (Α’ 21), τροποποιούνται ως εξής:

«Μέλος ΔΕΠ ή ΕΠ απέχει υποχρεωτικά από την άσκηση των
καθηκόντων του:

α) Εάν καταδικάστηκε από πρωτόδικο δικαστήριο για πράξη
σε βαθµό κακουργήµατος ή για έγκληµα κατά της γενετήσιας
ελευθερίας ή για έγκληµα οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενε-
τήσιας ζωής.

β) Εάν καταδικάστηκε αµετάκλητα για κλοπή, υπεξαίρεση,
απάτη, δωροδοκία, πλαστογραφία, απιστία σχετική µε την υπη-
ρεσία σε στερητική της ελευθερίας ποινή που υπερβαίνει τους
έξι (6) µήνες.

Μέλη ΔΕΠ ή ΕΠ που απέχουν από την άσκηση των καθηκόντων
τους κατά την ψήφιση του παρόντος και δεν υπάγονται στις δια-
τάξεις της προηγούµενης παραγράφου επανέρχονται στα καθή-
κοντά τους αυτοδικαίως.»

Άρθρο 68

1. Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
του προσωπικού των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, καθώς και των
Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ. αυτών, το οποίο απασχολείται στο πλαίσιο
του συγχρηµατοδοτούµενου ευρωπαϊκού προγράµµατος «Εναρ-
µόνιση Οικογενειακής και Επαγγελµατικής ζωής», ανανεώνονται
κάθε έτος και µέχρι την ολοκλήρωση του προγράµµατος, σύµ-
φωνα µε το εδάφιο α’ της παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 2190/
1994, αποκλειόµενης, σε κάθε περίπτωση, της µετατροπής των
συµβάσεων αυτών σε αορίστου χρόνου.

2. Άρνηση ανανέωσης γίνεται µόνο µε την επίκληση σπουδαίου



λόγου σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Στις περιπτώσεις
αυτές, στις δοµές που υπάγονται απευθείας στους δήµους, την
οριστική απόφαση για την ανανέωση ή µη της σύµβασης λαµβά-
νει το Δηµοτικό Συµβούλιο µε συγκεκριµένη και ρητώς αναγρα-
φόµενη αιτιολογία. Στις δοµές που υπάγονται στα Ν.Π.Δ.Δ. και
Ν.Π.Ι.Δ. των Ο.Τ.Α., την ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση για την
ανανέωση ή µη της σύµβασης λαµβάνει αντίστοιχα το Διοικητικό
Συµβούλιο του νοµικού προσώπου, κατόπιν έγκρισης του Δηµο-
τικού Συµβουλίου του οικείου Ο.Τ.Α.».

3. Σε περίπτωση που η ηµεροµηνία λήξης των συµβάσεων ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου των ως άνω εργαζοµένων, απέχει λι-
γότερες από τριάντα (30) εργάσιµες ηµέρες από την ηµεροµηνία
ανανέωσης και έναρξης των νέων συµβάσεων εργασίας ιδιωτι-

κού δικαίου ορισµένου χρόνου, δεν εφαρµόζονται οι προβλεπό-
µενες από την κείµενη εργατική νοµοθεσία κυρώσεις. Σε αυτή
την περίπτωση όλες οι συνέπειες της ανανέωσης των ως άνω
συµβάσεων επέρχονται αναδροµικά από την εποµένη της ηµε-
ροµηνίας λήξης των προηγουµένων.

Άρθρο 69
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.
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Αθήνα,                               2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 6. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 10. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ               14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.15’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 1η Σεπτεµβρίου 2016 και ώρα 9.30’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: συζήτηση του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Τροποποίηση του
ν.4099/2012/Α’ 250 (ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της
Οδηγίας 2014/91/ΕΕ/L257) και άλλες διατάξεις» σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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